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Αθήνα, σήµερα στις 12 Μαΐου 2015, ηµέρα Τρίτη και ώρα 11.17’
συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου η
Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Β’
Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΜΠΑΛΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Ξεκινώντας θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγου-
µένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκαεννιά
µαθητές και µαθήτριες και µία εκπαιδευτικός συνοδός τους από
το 11ο Δηµοτικό Σχολείο Χαϊδαρίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες
και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Ερέτριας και το Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο 1η Παιδαγωγική
Χαϊδαρίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ
ΑΙΤΗΣΕΙΣ ΑΡΣΗΣ ΑΣΥΛΙΑΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

Συζήτηση και λήψη απόφασης, σύµφωνα µε το άρθρο 62 του
Συντάγµατος και τα άρθρα 43Α και 83 του Κανονισµού της Βου-
λής, για τις αιτήσεις άρσης της ασυλίας των Βουλευτών κ. Ηλία
Κασιδιάρη και κ. Κωνσταντίνου Καραγκούνη. 

Από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δε-
οντολογίας ανακοινώθηκαν οι εκθέσεις της 29-4-2015. Έχουν
δοθεί οι δύο αυτές εκθέσεις από την Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοι-
νοβουλευτικής Δεοντολογίας. 

Τα µέλη της επιτροπής στην περίπτωση του κ. Κασιδιάρη δέχ-
θηκαν κατά πλειοψηφία ότι στη συγκεκριµένη υπόθεση, για την
οποία ζητείται από την εισαγγελική αρχή η χορήγηση άδειας
άσκησης ποινικής δίωξης, δεν συντρέχει περίπτωση από τις προ-
βλεπόµενες στην παράγραφο 3 του άρθρου 83 του Κανονισµού
της Βουλής και προτείνει την άρση της ασυλίας του. 

Ως προς τον κ. Κωνσταντίνο Καραγκούνη, τα µέλη της ιδίας επι-
τροπής κατά πλειοψηφία προτείνουν τη µη άρση της ασυλίας του. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 83 του Κανονισµού η Βουλή δεν εισέρ-
χεται στην ουσία των υποθέσεων αλλά ερευνάται µόνο εάν η
πράξη για την οποία ζητείται η άρση ασυλίας συνδέεται µε την
πολιτική ή κοινοβουλευτική δραστηριότητα του Βουλευτή ή η
δίωξη, η µήνυση ή η έγκληση υποκρύπτει πολιτική σκοπιµότητα. 

Επίσης, σύµφωνα µε το άρθρο 83 παράγραφος 7 του Κανονι-
σµού της Βουλής η Βουλή αποφασίζει µε ανάταση του χεριού ή
έγερση επί της αιτήσεως της εισαγγελικής αρχής κατά τη διαδι-
κασία του άρθρου 108 παράγραφος 1 εδάφιο 2. Ο λόγος δίνεται
πάντα εφόσον ζητηθεί στο Βουλευτή στον οποίο αφορά η αίτηση
και στους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή στους
αναπληρωτές τους. Οι διατάξεις των άρθρων 71 και 72 εφαρµό-
ζονται αναλόγως. Η Βουλή αποφασίζει µε µυστική ψηφοφορία,
αν αυτό ζητηθεί από τον Πρόεδρο της Βουλής ή τον Προέδρο
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας στην οποία ανήκει ο Βουλευτής
του οποίου ζητείται η άρση ασυλίας. 

Υπενθυµίζω ότι σύµφωνα µε απόφαση της Διάσκεψης των
Προέδρων της 23ης Μαρτίου 2005 έχουµε δεχθεί επί των αιτή-
σεων άρσης ασυλίας η Βουλή να αποφασίζει µε ονοµαστική ψη-
φοφορία και µε ψηφοδέλτιο. Το ψηφοδέλτιο στο οποίο κάθε
συνάδελφος θα αναγράφει το όνοµά του, την εκλογική του πε-
ριφέρεια και την Κοινοβουλευτική Οµάδα που ανήκει, θα κατα-
χωρίζεται στα αντίστοιχα Πρακτικά. Ανταποκρινόµαστε έτσι στις
διατάξεις του άρθρου 83 του Κανονισµού της Βουλής που απαι-
τεί φανερή ψηφοφορία. 

Αφού, λοιπόν, ολοκληρωθεί η συζήτηση επί των περιπτώσεων
της σηµερινής ειδικής ηµερήσιας διάταξης θα προχωρήσουµε
σε ονοµαστική ψηφοφορία όπως σας περιέγραψα. 

Η πρώτη υπόθεση αφορά το συνάδελφο κ. Ηλίας Κασιδιάρη.
Επί της αιτήσεως που αφορά την υπόθεση του κ. Ηλία Κασιδιάρη
υπάρχει συνάδελφος που ζητάει τον λόγο κατά το άρθρο 108
του Κανονισµού; 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ορίστε, κύριε Κασι-

διάρη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Από το 2012, που ο Λαϊκός Σύνδεσµος-

Χρυσή Αυγή εισήλθε στη Βουλή αντιµετωπίζει µία βιοµηχανία άρ-
σεων ασυλίας. Εγώ προσωπικά έχω διψήφιο αριθµό. Έχω πάνω
από δέκα άρσεις ασυλίας. Δεν τις έχω µετρήσει. Όλες οι διώξεις
αυτές είναι καθαρά πολιτικές και δεν έχουν περιεχόµενο ποινικό,
όπως είχε για παράδειγµα η δίωξη σε βάρος του Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας Μιχελάκη για χρηµατισµό από εφοπλιστή. Τα
στοιχεία παρεµπιπτόντως βρέθηκαν όταν αναζητούσαν στοιχεία
για τη Χρυσή Αυγή και τελικά βρήκαν στοιχεία για τη Νέα Δηµο-
κρατία. Δεν έχει ποινικό περιεχόµενο όπως είχε το αίτηµα του ει-
σαγγελέα για δίωξη του νυν Υπουργού Σταθάκη για ατασθαλίες
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και οικονοµικά εγκλήµατα στο Πανεπιστήµιο της Κρήτης. Και στις
δύο περιπτώσεις, βεβαίως, δεν έγινε άρση ασυλίας των εν λόγω
Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας, σε αντίθεση
µε όλες τις υποθέσεις Βουλευτών της Χρυσής Αυγής που έρχον-
ται σε αυτήν την Αίθουσα, γίνεται άρση ασυλίας, πάµε στο δικα-
στήριο και αθωωνόµαστε. 

Θα µιλήσω για τις προσωπικές µου υποθέσεις µέχρι σήµερα
και για τις πολιτικές διώξεις που έχω υποστεί από την πρώτη
άρση ασυλίας σε βάρος µου για µία υπόθεση ψευδορκίας και συ-
κοφαντικής δυσφήµισης από στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ. Τότε, είχα
κατηγορηθεί για ληστεία. Με αποκαλούσατε «ληστή» και «µαχαι-
ροβγάλτη» εδώ στη Βουλή, στα κανάλια. Δεν βρέθηκε ένας να
ζητήσει «συγγνώµη» όταν αθωώθηκα στο ακροατήριο. Οµοίως
και µε την περίφηµη υπόθεση µε το χαστούκι όπου και πάλι
αθωώθηκα. Εκεί, η δίωξη ασκήθηκε κατόπιν τηλεφωνήµατος δη-
µοσιογράφου σε εισαγγελέα µε το περίφηµο «έλα, Ελένη». Φτά-
σαµε στο σηµείο το 2013, να γίνεται άρση ασυλίας δική µου και
λοιπών Βουλευτών της Χρυσής Αυγής για το τροµερό έγκληµα
της διανοµής φυλλαδίων στα διόδια της Ελευσίνας. 

Μετά από δίωξη για διανοµή φυλλαδίων, φτάνουµε σήµερα να
διωκόµεθα για πολιτική οµιλία, στην οποία, παρεµπιπτόντως να
πω ότι δεν έγινε καµµία προτροπή για τέλεση εγκλήµατος. Θα
διαβάσω επί λέξει από την επίµαχη οµιλία για την οποία διώκοµαι
σήµερα, τι προτρέπω τους Έλληνες πολίτες να πράξουν. 

Τους λέω λοιπόν: «Πρέπει να είστε µία γροθιά και να δώσετε
αγώνα. Πρέπει η επόµενη συγκέντρωση σας να µην είναι σε
αυτήν την πλατεία. Πρέπει να κλείσει κεντρικούς δρόµους». Πα-
ρακάτω, λέω: «Βγείτε στο δρόµο. Διεκδικήστε τα δικαιώµατα σας
και θα νικήσετε. Εµείς θα είµαστε στο πλευρό σας». 

Τους προτρέπω, λοιπόν, να κάνουν το τροµερό έγκληµα να
διεκδικήσουν τα δικαιώµατα τους και να βγουν στο δρόµο.
Επειδή τα κανάλια έπαιξαν µε κάποια αναφορά µου µε τη λέξη
«σκουπίδια» η συγκεκριµένη αναφορά αφορά αυτούς που σας
έχουν φορτώσει και ληστεύουν, δολοφονούν και εγκληµατούν.
Και αν κάποιος από τους ληστές, τους δολοφόνους και τους εγ-
κληµατίες είχε πρόβληµα µε την αναφορά µου αυτή, θα µπο-
ρούσε να µου κάνει µήνυση, γιατί το συγκεκριµένο αδίκηµα
διώκεται κατ’ έγκληση. Δεν προτρέπω, όµως, κανέναν πολίτη να
κάνει κανένα απολύτως αδίκηµα. Δεν υπάρχει προτροπή, όπως
για παράδειγµα είχε κάνει ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων, όταν έλεγε: «Να λιντσάρετε τον Πάχτα». 

Δεν είχα ανέβει στα κάγκελα της ΕΡΤ, όπως ανέβηκε η νυν
Πρόεδρος της Βουλής. Δεν είχα πει αυτό που έλεγε ο Σαµαράς,
να ανακαταλάβουµε τις πόλεις µας. Το µόνο που είπα και για το
οποίο διώκοµαι και η δίωξη είναι καθαρά πολιτική, ήταν «Βγείτε
στο δρόµο, διεκδικήστε τα δικαιώµατά σας». 

Όλη αυτή η ιστορία διώξεων σε βάρος του Λαϊκού Συνδέσµου-
Χρυσή Αυγή είναι πολιτική. Αυτό είναι κάτι που δεν το λέω εγώ,
το έχει πει πρώτος ένας προηγούµενος Υπουργός Δικαιοσύνης
ο κ. Αντώνης Ρουπακιώτης, από την άκρα Αριστερά, όταν είχε
πει ότι για τη Χρυσή Αυγή επιχειρείται πολιτική διαχείριση σε δι-
καστικό επίπεδο. Δηλαδή η πολιτική εξουσία, η Κυβέρνηση, µε-
ταχειρίζεται τη δικαιοσύνη για να διώξει το τρίτο πολιτικό κόµµα
της χώρας. Το έχει πει ο προηγούµενος Υπουργός Δικαιοσύνης
ο κ. Αθανασίου µέσα σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, όταν παραδέ-
χτηκε ότι πήρε τηλέφωνο την προϊσταµένη του πρωτοδικείου.
Δεν µας είπε βεβαίως ποιος ήταν ο διάλογος αλλά αυτά θα απο-
καλυφθούν στην πορεία, γιατί όταν ένας Υπουργός παίρνει τη-
λέφωνο την προϊσταµένη του πρωτοδικείου και της λέει ότι την
καλύπτει για να κάνει έγκληµα, γιατί προηγουµένως του είχε πει
ότι δεν «δένει» εγκληµατική οργάνωση, όταν ένας Υπουργός εν
ώρα ανακρίσεως παίρνει τηλέφωνο και λέει: «Σας καλύπτω. Προ-
χωρήστε», αυτά είναι βαρύτατα ποινικά αδικήµατα. 

Όλη η αλήθεια βεβαίως αποκαλύφθηκε µε το περίφηµο βίντεο
Μπαλτάκου, για το οποίο ασκήθηκε µία δίωξη, όχι όµως, σε
βάρος της κυβέρνησης Σαµαρά που έκανε τα εγκλήµατα αλλά
σε βάρος εµού για δύο κακουργήµατα. Σε αυτήν τη χώρα, δυ-
στυχώς, όποιος λέει την αλήθεια, όποιος µε ντοκουµέντα απο-
δεικνύει ότι η δικαιοσύνη ποδηγετείται από την εκτελεστική
εξουσία, διώκεται. 

Η Χρυσή Αυγή µπήκε στο Κοινοβούλιο, µε τη ραγδαία της

άνοδο χάλασε τη σούπα της κλεπτοκρατίας, της ξενοκρατίας και
της διαφθοράς και γι’ αυτό έχουν συµπράξει όλες οι πολιτικές
δυνάµεις σε βάρος µας. 

Και βέβαια, το πιο συγκλονιστικό από τα ντοκουµέντα που πα-
ρουσιάστηκαν για τις πολιτικές διώξεις σε βάρος του κόµµατός
µας, ήταν η περίφηµη εντολή Σαµαρά, ένα ηχητικό ντοκουµέντο
που έχουν ακούσει εκατοµµύρια Έλληνες αλλά η εξουσία κω-
φεύει. Οι Βουλευτές όλων των κοµµάτων κωφεύουν και καλύ-
πτουν τα εγκλήµατα. Έχουν γίνει ουρά της προηγούµενης
κυβερνήσεως. Η νυν Κυβέρνηση του Τσίπρα, έχει γίνει ουρά της
προηγούµενης κυβερνήσεως Σαµαρά, διότι το έγκληµα αυτό που
έγινε σε βάρος του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή βόλεψε όλα
τα διεφθαρµένα πολιτικά κόµµατα. Είστε, λοιπόν, όλοι συνένοχοι.
Το τονίζω αυτό από αυτό εδώ το Βήµα. 

Μάλιστα, µιλάµε για ένα παραδικαστικό κύκλωµα, το οποίο
έχει αλλοιώσει το πολίτευµα της χώρας και συγκεκριµένα στην
περίφηµη εντολή αυτή Σαµαρά προς δικαστικό, για να προφυλα-
κίσει τρεις Βουλευτές της Χρυσής Αυγής, οι δύο από τους Βου-
λευτές αυτούς είναι ακόµη στη φυλακή. Είναι οι κ.κ. Γερµενής
και Ηλιόπουλος. Νέοι άνθρωποι µε οικογένειες, µε µωρά παιδιά
έχουν καταστρέψει τις ζωές τους. Ο τρίτος Βουλευτής βγήκε
από τη φυλακή, ο Μπούκουρας. Ποια µέρα βγήκε από τη φυ-
λακή; Η απάντηση σε αυτό το ερώτηµα είναι και η απόδειξη πόσο
άθλια έχει ποδηγετηθεί η δικαιοσύνη. Βγήκε από τη φυλακή, την
ηµέρα που ερχόταν εδώ να γίνει η ψηφοφορία για Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας και ήρθε την εποµένη στη Βουλή για να ψηφίσει
Δήµα. Καταλαβαίνει και ο πλέον αδαής σε τι άθλιο σηµείο έχουν
φτάσει την ελληνική δικαιοσύνη.

Παρεµπιπτόντως οι δύο δικαστές που τον αποφυλάκισαν, είναι
οι δύο ίδιοι δικαστές που παραπέµπουν την Κοινοβουλευτική
Οµάδα του Λαϊκού Συνδέσµου στην περιβόητη δίκη της Χρυσής
Αυγής. Είναι τα ίδια πρόσωπα που παρά την απαλλακτική εισή-
γηση του αρµοδίου εφέτη, αποφυλάκισαν τον Μπούκουρα τη
µέρα που ήρθε εδώ πέρα για να ψηφίσει Δήµα. Κι αυτό γίνεται
για πρώτη φορά στα ποινικά χρονικά της χώρας να παραπέµπον-
ται πολίτες σε δίκη, ενώ η εισήγηση του αρµοδίου εφέτη ζητά τη
µη παραποµπή τους. Εγώ θα έπρεπε να είµαι στο σπίτι µου και
όχι στη φυλακή την ώρα αυτή που µιλάµε.

Δεν µιλάµε απλά για κατάλυση του Συντάγµατος, δεν µιλάµε
απλά για κατάλυση της λαϊκής κυριαρχίας. Μιλάµε και για κατά-
λυση των ελευθέρων εκλογών µε όλες αυτές τις διώξεις. Διότι
έγιναν οι εκλογές µε τον Αρχηγό του κόµµατός µας, µε όλη την
ηγετική µας οµάδα να είναι µέσα στη φυλακή, να βγάζουµε οµι-
λίες µέσα από καρτοτηλέφωνα φυλακών. 

Και συνεχίζεται και σήµερα µε «αριστερή» Κυβέρνηση αυτή η
παράνοµη πολιτική δίωξη και σκευωρία. Είµαι εδώ στη Βουλή.
Μου δώσαν επιτέλους άδεια να έρθω στη Βουλή και να µιλήσω
για να γίνει η δίωξη εις βάρος µου. Αργότερα που έχει νοµοσχέ-
διο µου, απαγορεύτηκε η συµµετοχή. Στο αίτηµά µου να έρθω
να µιλήσω για την άρση ασυλίας έγινε δεκτή η παρουσία µου στη
Βουλή για να διωχθώ. Εις ό,τι αφορά τα κοινοβουλευτικά µου κα-
θήκοντα, την παρουσία µου εδώ στην Ολοµέλεια και την ψήφιση
του ερχόµενου νοµοσχεδίου, µου απαγόρευσε ο εισαγγελέας
των φυλακών να είµαι εδώ παρών. 

Η Πρόεδρος της Βουλής, βεβαίως, είχε πει ότι όσα νοµοσχέδια
µνηµονιακά ψηφίστηκαν από την προηγούµενη κυβέρνηση µε
τους Βουλευτές της Χρυσής Αυγής στη φυλακή, παρά το σχετικό
αίτηµά τους, είναι παράνοµα.

Συµφωνούµε απόλυτα. Όµως και τα νοµοσχέδια της νεοµνη-
µονιακής Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ είναι παράνοµα, γιατί µας κρα-
τάτε παράνοµα µέσα στη φυλακή.

Εγώ δηλώνω ότι θα παραµείνω στη Βουλή. Δεν θα φύγω,
ασφαλώς, από τη Βουλή. Έχω δώσει έναν όρκο. Θα παραµείνω
στη θέση µου. Θα είµαι οµιλητής στο νοµοσχέδιο για την παιδεία
και θα παραµείνω µέχρι να ψηφίσω και στην ονοµαστική ψηφο-
φορία.

Κύριε Πρόεδρε, αν θέλετε να καλέσετε τον φρούραρχο για να
µε αποµακρύνει, όπως είχε κάνει ο κ. Δραγασάκης παλιότερα,
θα µπορούσατε, βέβαια, να το κάνετε.

Είµαι δέκα µήνες στη φυλακή λόγω του χαρακτήρα µου,
επειδή κάποιοι επίορκοι δικαστές έκριναν ότι είµαι κάπως ατίθα-
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σος. Έχω πληρώσει παρεµπιπτόντως και 50.000 ευρώ εγγύηση.
Πρέπει να είµαι το µοναδικό κορόιδο στον κόσµο που έχει πλη-
ρώσει 50.000 ευρώ εγγύηση -φαγώθηκε όλο το εφάπαξ του πα-
τέρα µου, εκεί τα βρήκα αυτά τα λεφτά- και είµαι στη φυλακή και
διώκοµαι πάλι σήµερα για µία οµιλία. Διώκοµαι επειδή µίλησα
στον κόσµο.

Παράλληλα, βέβαια, εκτός από τη δική µου ζωή και των λοιπών
Βουλευτών, έχουν φτάσει στο σηµείο να καταστρέφουν µέχρι και
την καριέρα του αδερφού µου, ο οποίος είναι ένας νέος αξιωµα-
τικός των Ενόπλων Δυνάµεων, ο οποίος απεπέµφθη παράνοµα
από τις Ειδικές Δυνάµεις την ηµέρα που βγήκε το βίντεο Μπαλ-
τάκου στη δηµοσιότητα. Η νέα Κυβέρνηση, η δήθεν αριστερή Κυ-
βέρνηση µε Καµµένο Υπουργό Άµυνας, συνεχίζει ακριβώς την
ίδια αντιµετώπιση. Καταστρέφουν, εκτός από τις ζωές τις δικές
µας, εκτός από το πολίτευµα, ακόµα και τη ζωή ενός νέου αξιω-
µατικού µόνο και µόνο επειδή τυχαίνει να είναι αδερφός µου.

Οι διώξεις αυτές κατά του πολιτικού λόγου επί Κυβερνήσεως
ΣΥΡΙΖΑ, έχουν ενταθεί. Κάναµε µία συγκέντρωση ενάντια στον
ρατσισµό κατά των Ελλήνων, αφότου ο ΣΥΡΙΖΑ ανέλαβε τη διοί-
κηση αυτής της χώρας. Και παρενέβη ο εισαγγελέας ρατσισµού
–λέει- γιατί κάποια φυλλάδια στην Αθήνα έλεγαν το σύνθηµα:
«Όχι στη λαθροµετανάστευση». Παρενέβη ο εισαγγελέας! Θα
έπρεπε, δηλαδή, να πούµε: «Ναι στη λαθροµετανάστευση, ναι
στην παρανοµία, ναι στα ναρκωτικά», όπως είπε η νεολαία του
κυβερνώντος κόµµατος στο Σύνταγµα και έκαναν χρήση ναρκω-
τικών στην πλατεία Συντάγµατος και δεν παρενέβη κανείς.

Όταν η Χρυσή Αυγή διεκδικεί νοµιµότητα και τήρηση του
νόµου σ’ αυτήν τη χώρα, αυτοµάτως παρεµβαίνει ο εισαγγελέας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κύριε Κασιδιάρη, έχετε
υπερβεί κατά 100% τον χρόνο σας και είστε και εκτός θέµατος.
Παρακαλώ, ολοκληρώνετε.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτήν τη στιγµή είµαι
κατηγορούµενος -έτσι;- και απολογούµαι και είναι ιερό το δι-
καίωµα του κατηγορουµένου στην απολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Όχι, υπάρχει ένας Κα-
νονισµός της Βουλής, ο οποίος τηρείται.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Θα χρειαστώ λίγο χρόνο, λοιπόν, ακόµη
για να αποδείξω αυτό που λέει ο Κανονισµός της Βουλής. Ο Κα-
νονισµός της Βουλής λέει ότι οφείλει ο Βουλευτής να αποδείξει
αν η δίωξη είναι πολιτική ή όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Σας άφησα να υπερ-
βείτε τον χρόνο σας κατά 100% και µιλάτε επί ασχέτων θεµάτων.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Στην προκειµένη περίπτωση έχουµε µία
πολιτική δίωξη σε βάρος του κόµµατός µου και εµού προσωπικά.
Σ’ αυτό το πλαίσιο της πολιτικής δίωξης κινείται και η σηµερινή
άρση ασυλίας και οφείλω να τεκµηριώσω, λοιπόν, την άποψή µου
αυτή.

Πράγµατι, η δίωξη είναι πολιτική. Αισθανόµαστε ως ήρωες του
Τζορτζ Όργουελ από το 1984. Γίνεται µία δίκη µε ψευδοµάρτυ-
ρες, οι οποίοι για πρώτη φορά στα χρονικά δεν είναι απλά ανώ-
νυµοι, δεν είναι απλά κουκουλοφόροι, δεν εµφανίζονται αλλά
ακούγονται µε αλλοιωµένες φωνές από κάποιο άγνωστο γραφείο
κάποιας άγνωστης υπηρεσίας. 

Συγχαρητήρια στην αριστερή Κυβέρνηση, στον αριστερό
Υπουργό Δικαιοσύνης γι’ αυτήν την πρωτοτυπία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Αυτά δεν έχουν σχέση
µε τη σηµερινή συζήτηση, κύριε Κασιδιάρη.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Βεβαίως και έχουν σχέση. Βεβαίως. Διω-
κόµεθα πολιτικά και οφείλω να το τεκµηριώσω και µε όλα αυτά
τα στοιχεία το τεκµηριώνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Σε άλλη συζήτηση
µπορείτε να πείτε και αυτά και σε άλλη Αίθουσα. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Δώστε µου λίγο ακόµη χρόνο και θα τε-
λειώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Σας παρακαλώ. Μιλάτε
για τη δίκη που δεν έχει καµµία σχέση µε τη σηµερινή ηµερήσια
διάταξη.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Έχουν απόλυτη σχέση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Μείνετε για τα επό-

µενα δύο λεπτά, παρακαλώ, στην ηµερήσια διάταξη τη σηµερινή.
Σας παρακαλώ.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εν τέλει κάνουµε µία
ακόµη διάλεξη  για την οµιλία µου. Κάντε µου άλλη µία άρση ασυ-
λίας. Δώστε µου τον χρόνο. Στη φυλακή θα πάω µετά από εδώ.
Το ξέρετε; Στη φυλακή θα πάω µετά από εδώ. Έχετε συναίσθηση
ότι αυτήν τη στιγµή δεν υπάρχει δηµοκρατία και Σύνταγµα στην
Ελλάδα και είναι Βουλευτές φυλακισµένοι και δεν µου δίνετε πέντε
λεπτά για να µιλήσω και µιλάω για πολιτική δίωξη; Ορίστε, ο ει-
σαγγελέας µου κάνει εδώ πέρα δίωξη για οµιλία. Επιτρέψτε µου,
παρακαλώ.

Παρά τις διώξεις, παρ’ όλη αυτήν τη σκευωρία, εµείς θα είµαστε
παρόντες στην πολιτική ζωή της χώρας. Ασφαλώς και στη δίκη
αυτή, η οποία εξελίσσεται, θα είµαστε παρόντες. Ασφαλώς και θέ-
λουµε η δίκη αυτή να γίνει µακριά από τις φυλακές, να είναι δηµό-
σια για να αποκαλύψουµε τη µεγαλύτερη πολιτική σκευωρία στα
µεταπολεµικά χρόνια της Ελλάδος.

Η Χρυσή Αυγή συνεχίζει να αντιστέκεται. Η Χρυσή Αυγή, πολύ
σύντοµα θα είναι η µόνη πραγµατική Αντιπολίτευση.

Θα κλείσω την οµιλία µου αυτή, µε τα ίδια ακριβώς λόγια που
είπα το 2011 στον Ασπρόπυργο και για τα οποία διώκοµαι σήµερα.
Τότε, βέβαια, µιλούσα σε µερικές δεκάδες πολιτών, σήµερα η
Χρυσή Αυγή είναι το τρίτο πολιτικό κόµµα της χώρας και διώκεται
και σήµερα. Όµως, σήµερα µιλάει και η φωνή της ακούγεται σε
εκατοµµύρια Έλληνες.

Λέω, λοιπόν, στους Έλληνες: «Αντισταθείτε, αµφισβητήστε,
βγείτε στον δρόµο, διεκδικήστε τα δικαιώµατά σας και µόνο έτσι
θα απαλλαγείτε από τα πολιτικά σκουπίδια που συνεχίζουν και σή-
µερα να σας ληστεύουν, να σας εκβιάζουν και να δολοφονούν το
µέλλον της Ελλάδος».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Η δεύτερη υπόθεση

αφορά τον συνάδελφο κ. Κωνσταντίνο Καραγκούνη. 
Επί της αιτήσεως που αφορά την υπόθεση του κ. Κωνσταντίνου

Καραγκούνη, υπάρχει συνάδελφος που ζητά τον λόγο κατά το
άρθρο 108 του Κανονισµού της Βουλής;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω κι εγώ τον
λόγο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Θα ήθελα να σας απευθύνω µια διαδικα-
στική ερώτηση, κύριε Πρόεδρε. 

Ίσως να έχω παραλείψει να προσέξω κάτι αλλά γιατί να µην
ακολουθούµε αυτό που γινόταν στην προηγούµενη κοινοβουλευ-
τική περίοδο, δηλαδή να αναφέρεται δίπλα στους «εγκαλουµέ-
νους» κατά κάποιο τρόπο η άποψη της επιτροπής; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Παρακαλώ, δεν έχετε

τον λόγο. Θα απαντήσω εγώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Διότι είναι διακοµµατική η επιτροπή και
έχουµε εµπιστοσύνη. Ας µην υποκρινόµαστε ότι εδώ µπορεί να
γίνει επί της ουσίας αναψηλάφηση των τεκµηρίων που έχει η επι-
τροπή. 

Το αντιλήφθηκα σήµερα για πρώτη φορά και γι’ αυτό σας το
ρωτάω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Έχει αποφασιστεί από
προηγούµενη συνεδρίαση και αυτή είναι νοµίζω η εντολή στις υπη-
ρεσίες, να µην περιλαµβάνεται το σκεπτικό. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Είναι λάθος!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Δεν είναι της υπηρεσίας η απόφαση,

είναι της κ. Κωνσταντοπούλου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κύριε Κικίλια, δεν έχετε

τον λόγο. Γιατί χαλάτε τη διαδικασία; Θα σας δώσω τον λόγο µετά!
Με το ζόρι πρέπει να χαλάσουµε τη διαδικασία;

Ενηµερώνοµαι ότι τα κόµµατα έχουν λάβει γνώση γι’ αυτήν την
αλλαγή που έχει γίνει σε προηγούµενη φάση. 

Πρέπει να ολοκληρώσουµε τη διαδικασία και µετά να γίνουν οι
παρατηρήσεις επί της διαδικασίας. Να µιλήσει ο κ. Λαµπρούλης…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Σας ρώτησε κάτι ο κύριος Υπουργός…
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(Θόρυβος-διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Τι θέλετε; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Για ποιο θέµα; Για την

ερώτηση του κ. Βούτση; Δεν προβλέπεται τέτοια διαδικασία, να
απαντήσετε στον κ. Βούτση!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ας είµαστε ειλικρινείς.
Πείτε στον κύριο Υπουργό ότι η κ. Κωνσταντοπούλου αποφάσισε
από µόνη της ότι δεν θα αναγράφεται τίποτα!

Αυτή είναι η αλήθεια, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Απαντάτε στον κ. Βού-

τση τώρα. 
Απάντησα εγώ και είναι περιττό αυτό που κάνετε. Καθίστε πα-

ρακαλώ!
Ο κ. Βούτσης απεύθυνε στο Προεδρείο µια ερώτηση. Του

απαντήθηκε και το θέµα τελείωσε. Δεν έχετε λόγο να απαντήσετε
στον κ. Βούτση. 

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω για µισό λεπτό. 
Σε σχέση µε την υπόθεση του κ. Καραγκούνη, µε βάση τη µε-

λέτη των στοιχείων του φακέλου, τα όσα µας είπε στην επιτροπή
αλλά και τα στοιχεία τα οποία προσκοµίστηκαν στη δεύτερη επι-
τροπή που συγκλήθηκε γι’ αυτήν την υπόθεση, θεωρούµε ότι δεν
τίθεται ζήτηµα άρσης ασυλίας του συγκεκριµένου Βουλευτή. 

Συνεπώς, θα καταψηφίσουµε την άρση ασυλίας. 
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Η Αντιπρόεδρος της

Βουλής έχει τον λόγο. 
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ που µου δίνετε τον λόγο. 
Θέλω να κάνω δύο παρατηρήσεις. Η πρώτη είναι σχετική µε

την αναφορά που έκανε ο κύριος Υπουργός. Στην Επιτροπή Κοι-
νοβουλευτικής Δεοντολογίας έγινε δεκτό και αποφασίσαµε οµό-
φωνα να µην αναφέρουµε τις γνώµες των κοµµάτων. Αυτό έγινε
στην επιτροπή του κανονισµού που συζητά τις άρσεις ασυλίας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ακούσατε, κύριε Κικίλια; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κύριε συνάδελφε…
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Σας παρακαλώ, κύριε Κικίλια. Από την µεριά σας, ήταν ο κ. Τα-
σούλας στην επιτροπή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κάνετε λάθος. Δεν συζητήθηκε
αυτό!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κύριοι Βουλευτές, σας

παρακαλώ! Δεν υπάρχει λόγος, σε θέµα που δεν υπάρχει αντι-
κείµενο να θορυβείτε και να χαλάτε τη διαδικασία.

Κύριε Τασούλα, δεν έχετε τον λόγο!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Έγινε αναφορά στο όνοµά µου!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Μη λέτε ανακρίβειες, κυρία Αντιπρό-

εδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Υπάρχει λόγος να δη-

µιουργούµε πρόβληµα εκ του µη όντος σε µια τυπική διαδικασία; 
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Σε κάθε περίπτωση, όµως, από τη στιγµή που δηµιουργείται θέµα
από κάποια Κοινοβουλευτική Οµάδα ή από κάποιες Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες, η επιτροπή είναι ανοιχτή να δει αυτό το ζήτηµα
και να αναφέρει τι λένε τα κόµµατα ή την άποψη της επιτροπής
για το κάθε αίτηµα περί άρσεως ασυλίας. 

Θέλω, όµως, να κάνω δύο ενηµερώσεις, αν µου επιτρέπετε. 
Η πρώτη ενηµέρωση αφορά την υπόθεση του κ. Καραγκούνη.

Μετά τις διευκρινίσεις που έδωσε και ο κ. Λαµπρούλης, σας λέω
ότι είναι οµόφωνη η απόφαση της επιτροπής να µη γίνει δεκτό
το αίτηµα για την άρση ασυλίας του κ. Καραγκούνη. 

Ωστόσο, κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω και µια δεύτερη επισή-
µανση. Σε ό,τι αφορά την εισήγηση και την απολογία του κ. Κα-
σιδιάρη, ο κ. Κασιδιάρης µε πολύ έντεχνο τρόπο απέκρυψε
κοµµάτι της οµιλίας, για το οποίο η επιτροπή µε συντριπτική πλει-
οψηφία –πλην της ψήφου της Χρυσής Αυγής και της Νέας Δη-
µοκρατίας- εισηγείται στην Ολοµέλεια να γίνει δεκτό το αίτηµα

για την άρση της ασυλίας του. Αναφέρω ακριβώς για ποιο λόγο
έγινε αυτό: Ο κ. Κασιδιάρης για τη συγκεκριµένη πράξη, για την
οποία κατηγορείται, δεν ανέφερε µόνο αυτά τα οποία είπε από
το Βήµα της Βουλής. Παρέλειψε να αναφέρει από το Βήµα της
Βουλής ότι προέτρεψε τους κατοίκους της Κερατέας να εξαφα-
νίσουν από τη γειτονιά τους «ανθρώπινα σκουπίδια που βιάζουν,
εγκληµατούν και δολοφονούν». Και γι’ αυτό τον λόγο έγινε η πα-
ραποµπή. 

Ευχαριστώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

τον λόγο για ένα λεπτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ένα λεπτό, κύριε συ-

νάδελφε. 
Κατ’ αρχάς, η διαδικασία είναι συγκεκριµένη. Δεν µπορεί να

τηρείται η διαδικασία, όπως θέλει καθένας. Ρώτησα προηγουµέ-
νως, εάν επί των δύο υποθέσεων υπάρχει κάποια παρατήρηση.
Ζήτησε τον λόγο ο κ. Λαµπρούλης και η κ. Χαραλαµπίδου. Τελει-
ώσαµε. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί προ-
σωπικού. Είναι ψευδής η αναφορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Το ίδιο ισχύει και για
σας, κύριε Κασιδιάρη. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Έχω ζητήσει τον λόγο επειδή

ανεφέρθη το όνοµά µου από την κ. Χαραλαµπίδου. 
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ τον

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ένα λεπτό, κύριοι συ-

νάδελφοι. 
Κατ’ αρχάς, δεν χρειάζονται κραυγές. Δεν θα χαλάσουµε τώρα

τη διαδικασία για ένα διαδικαστικό θέµα. 
Επαναλαµβάνω ότι η διαδικασία µέχρι τώρα έχει τηρηθεί,

όπως προβλέπει ο Κανονισµός. Η κ. Χαραλαµπίδου πήρε τον
λόγο, όπως είχε το δικαίωµα στη φάση που της επιτρεπόταν να
πάρει τον λόγο και είπε την άποψή της επί του συγκεκριµένου. 

Βλέπω ότι ο κ. Τασούλας, ο κ. Κεδίκογλου και ο κ. Κασιδιάρης
θέλουν τον λόγο, κατά τη γνώµη µου έξω από τη δεοντολογία
κ.λπ. 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ παίρνω την ευθύνη. Θα πάρετε τον
λόγο για ένα λεπτό, παρακαλώ, εκτός διαδικασίας και εκτός
οποιασδήποτε δεοντολογίας, γιατί δεν θέλω να προκαλούνται τέ-
τοιες καταστάσεις. 

Ορίστε, κύριε Τασούλα, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ανεφέρθη από

την κ. Χαραλαµπίδου ότι µε οµόφωνη απόφαση της Επιτροπής
Δεοντολογίας, στην οποία µετείχα και εγώ, αποφασίσαµε να µη
γίνεται γραπτή µνεία των εισηγήσεων της επιτροπής στην Ολο-
µέλεια. Δεν µετείχα σε καµµία τέτοια απόφαση. Έχω ακόµη τη
µνήµη µου, γιατί είναι νωπές οι συνεδριάσεις. Θεωρώ µεγάλο
λάθος να µην αναφέρεται η εισήγηση της επιτροπής, γιατί η επι-
τροπή είναι της Βουλής, δεν είναι µία µυστική διαδικασία. Είναι
καλό οι Βουλευτές να ξέρουν, αν οι αποφάσεις της επιτροπής
είναι κατά πλειοψηφία, οµόφωνες, αρνητικές ή θετικές. 

Θέλω, λοιπόν, να καταγραφεί ότι δεν υπήρξε, όσο εγώ συµµε-
τείχα σε συνεδρίαση της επιτροπής, τέτοια απόφαση. 

Επίσης, θέλω να τονίσω για τους πρακτικογράφους ότι λέγο-
µαι Τασούλας Κωνσταντίνος, αν δεν µε ξέρουν, γιατί δεν έχουµε
ακόµη βουλευτικές ταυτότητες. Είµαστε στον τέταρτο µήνα της
θητείας µας και η κυρία Πρόεδρος δεν έχει υπογράψει ακόµη τις
βουλευτικές µας ταυτότητες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Εντάξει, ευχαρι-
στούµε. Δεν µιλάµε για αυτό τώρα. 

ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Για ποιο µιλάµε; Είναι µυ-
στικό;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ας το κάνει, θα είναι µια µεγάλη
καινοτοµία να αποκτήσουµε βουλευτικές ταυτότητες. Πρώτη
φορά αριστερά, χωρίς ταυτότητες!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε, κύριε
Τασούλα, για τις υποδείξεις περί ταυτοτήτων. 

Κύριε Κεδίκογλου, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό, κατά παρά-
βαση. 
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ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά είναι ακατα-
νόητο το να µην ενηµερώνεται η Βουλή για το τι αποφασίζει η
Επιτροπή Δεοντολογίας και για το πως εισηγείται. Δεν µπορώ να
καταλάβω και τη σκοπιµότητα. Ειλικρινά δεν θέλω να σκεφθώ ότι
σκοπό έχει τη δηµιουργία εντυπώσεων, γιατί όταν όλοι παρου-
σιάζονται µε τον ίδιο τρόπο, δεν µπορεί να γνωρίζει κανείς τι γί-
νεται. 

Ακούσαµε εδώ πέρα ότι η περίπτωση του κ. Καραγκούνη είναι
πολύ διαφορετική από την περίπτωση του κ. Κασιδιάρη. 

Επίσης, να πω κάτι για το οποίο θα ήθελα την ευαισθησία σας.
Ακούσαµε –και συµφωνώ απολύτως µε τη Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ-
ότι χαρακτηρισµοί όπως «ανθρώπινα σκουπίδια» είναι απαράδε-
κτοι. Συµφωνώ µε τη θετική εισήγηση. Ο χαρακτηρισµός «πολι-
τικά σκουπίδια», που ακούστηκε εδώ πέρα µέσα είναι εξίσου
απαράδεκτος και ζητώ να διαγραφεί από τα Πρακτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Κεδίκογλου.

Ορίστε, κύριε Κασιδιάρη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Είναι απαράδεκτο να ακούγονται τέτοια

ψέµατα από την Πρόεδρο της Επιτροπής Δεοντολογίας και Αν-
τιπρόεδρο της Βουλής. 

Πρώτον, δεν υπάρχει καµµία αναφορά στην Κερατέα. Ουδέ-
ποτε πήγα στην Κερατέα. Η Κερατέα έχει να κάνει µε κάποια γε-
γονότα παλαιότερα, στα οποία εγώ δεν συµµετείχα.

Δεύτερον, εγώ είµαι εδώ σε αυτήν την Αίθουσα και λέω την
αλήθεια από το 2012 και γι’ αυτό είµαι φυλακή. Αν ανατρέξει κα-
νείς στα Πρακτικά, θα δει ότι αναφέρθηκα και πολύ συγκεκρι-
µένα διάβασα το επίµαχο απόσπασµα µε το χαρακτηρισµό
«ανθρώπινα σκουπίδια». Εκεί, λοιπόν, δεν υπάρχει καµµία προ-
τροπή να πετάξουν τα «ανθρώπινα σκουπίδια». Υπάρχει ο χαρα-
κτηρισµός αυτός, ο οποίος µπορεί µεν να θεωρηθεί υβριστικός
-και τότε θα έπρεπε να µε εγκαλέσουν οι ληστές, οι βιαστές και
οι δολοφόνοι-, δεν υπάρχει όµως καµµία προτροπή.

Αυτά είναι ψέµατα, όπως ψέµα είναι –και αποδεικνύει ότι δεν
έχει διαβάσει η κ. Χαραλαµπίδου ούτε καν το φάκελο και αποφα-
σίζει να µε παραπέµψει µόνο και µόνο λόγω των ιδεοληψιών της
και του κόµµατός της- ότι µίλησα στην Κερατέα. 

Ποτέ δεν πήγα να µιλήσω στην Κερατέα. Ανέφερα κάποια γε-
γονότα που είχαν γίνει παλαιότερα στην Κερατέα, όπου γίνονταν,
πράγµατι, κάποιες διαδηλώσεις κυριολεκτικά για τα σκουπίδια,
την ανακύκλωση και τα λύµατα κ.λπ..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ωραία. Δόθηκαν και
αυτές οι επιπλέον παρατηρήσεις. Η γνώµη µου –αν µου επιτρέ-
πετε να πω- είναι ότι µια απόφαση που είχε παρθεί θα µπορεί να
ξανακοιταχτεί από την επιτροπή για να γίνεται και γραπτή µνεία
όπως γινόταν παλαιότερα. 

Πάντως, να πω στον κ. Τασούλα Κωνσταντίνο, αν δεν το πρό-
σεξε, ότι εγώ στην εισήγησή µου ανέφερα ένα µικρό απόσπασµα
της σχετικής αποφάσεως. Απλώς σηµειώνω ότι το «κατά πλει-
οψηφία» ή οτιδήποτε άλλο ανεφέρθη.

Προχωράµε, λοιπόν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διεξαχθεί

ονοµαστική ψηφοφορία. Έχει καταρτιστεί ψηφοδέλτιο µε τα ονό-
µατα των συναδέλφων για τους οποίους ζητείται η άρση της ασυ-
λίας. Κάθε συνάδελφος θα σηµειώνει την ψήφο του δίπλα στο
όνοµα του συναδέλφου για τον οποίο ζητείται η άρση της ασυ-
λίας.

Εκείνος που ψηφίζει υπέρ της άρσης ασυλίας σηµειώνει την

προτίµησή του δίπλα στο όνοµα του Βουλευτή και στη στήλη
«ΝΑΙ», δηλαδή λέει «ΝΑΙ» στην αίτηση του εισαγγελέως, που
ζητεί την άρση της ασυλίας. 

Εκείνος που ψηφίζει κατά της άρσης ασυλίας σηµειώνει δίπλα
στο όνοµα του Βουλευτή και στη στήλη «ΟΧΙ» αντιστοίχως «ΟΧΙ». 

Εκείνος που ψηφίζει «ΠΑΡΩΝ» θα το σηµειώσει στην αντί-
στοιχη στήλη του ψηφοδελτίου. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Έχετε την καλοσύνη, κύριοι συνάδελφοι, να καθίσετε για να

συνεχίσουµε τη διαδικασία;
Στο ψηφοδέλτιο θα αναγράφει κάθε συνάδελφος το όνοµά

του, την εκλογική του περιφέρεια και την Κοινοβουλευτική
Οµάδα στην οποία ανήκει, θα το υπογράφει, διότι η ψηφοφορία
είναι ονοµαστική, σύµφωνα µε το σχετικό άρθρο του Κανονισµού
της Βουλής.

Στη συνέχεια και µε την εκφώνηση του ονόµατός του από
τους επί του καταλόγου συναδέλφους, θα παραδίδει το ψηφο-
δέλτιο στους συναδέλφους Γραµµατείς, την κ. Παναγιώτα Δρι-
τσέλη από τον ΣΥΡΙΖΑ και τον κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη από τη
Νέα Δηµοκρατία, οι οποίοι θα το µονογράφουν και θα ανακοινώ-
νουν ότι ο Βουλευτής εψήφισε.

Μετά το τέλος της ψηφοφορίας θα γίνει καταµέτρηση των
ψήφων από τους συναδέλφους που προανέφερα, όπως θα προ-
κύψουν από τα ψηφοδέλτια, τα οποία θα καταχωριστούν µαζί µε
το πρωτόκολλο ψηφοφορίας στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Το Σώµα συµφώνησε

οµόφωνα.
Σας ενηµερώνω, πριν συνεχίσουµε, ότι έχουν έρθει στο Προ-

εδρείο επιστολές ή φαξ συναδέλφων σύµφωνα µε το άρθρο 70Α
του Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την
ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα συνυπολο-
γιστούν στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

Καλούνται επί του καταλόγου οι Βουλευτές κ. Ζήσης Ζάννας
από τον ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Ιωάννης Αντωνιάδης από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο  οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και επτά
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Κυριακίου Βοι-
ωτίας και το 2ο Δηµοτικό Σχολείο της πόλης της Καλύµνου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Υπάρχει συνάδελφος

που δεν άκουσε το όνοµά του; Ουδείς. 
Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, καταχωρίζονται στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ
τους κύριους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση των
ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(Κατά τη διάρκεια της καταµέτρησης την Προεδρική Έδρα κα-

ταλαµβάνει ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑ-
ΜΑΝΗΣ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, πριν σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της διεξαχθεί-
σης ονοµαστικής ψηφοφορίας έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Βάρης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ανακοινώνω το αποτέλεσµα

της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των αιτήσεων

άρσεως ασυλίας των συναδέλφων Βουλευτών.
Ψήφισαν συνολικά 225 Βουλευτές.
Για την υπόθεση του συναδέλφου κ. Ηλία Κασιδιάρη.
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 190 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 18 Βου-

λευτές.
Ψήφισαν «ΠΑΡΩΝ» 17 Βουλευτές.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής γίνεται δεκτή για

την άρση της ασυλίας του, κατά πλειοψηφία.
Για την υπόθεση του συναδέλφου κ. Κωνσταντίνου Καραγ-

κούνη: 
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 14 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 206 Βου-

λευτές.
Ψήφισαν «ΠΑΡΩΝ» 5 Βουλευτές.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής απορρίπτεται.
(Το πρωτόκολλο και τα ψηφοδέλτια της διεξαχθείσης ονοµα-

στικής ψηφοφορίας καταχωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως
εξής:
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2602 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2603



2604 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2605



2606 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2607



2608 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2609



2610 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2611



2612 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2613



2614 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2615



2616 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2617



2618 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2619



2620 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2621



2622 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2623



2624 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2625



2626 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2627



2628 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2629



2630 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2631



2632 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2633



2634 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2635



2636 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2637



2638 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2639



2640 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2641



2642 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2643



2644 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2645



2646 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2647



2648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2649



2650 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2651



2652 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2653



2654 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2655



2656 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2657



2658 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2659



2660 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2661



2662 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2663



2664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2665



2666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2667



2668 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2669



2670 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2671



2672 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2673



2674 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2675



2676 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2677



2678 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2679



2680 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2681



2682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2683



2684 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2685



2686 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2687



2688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2689



2690 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2691



2692 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2693



2694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2695



2696 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2697



2698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2699



2700 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2701



2702 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2703



2704 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2705



2706 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2707



2708 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2709



2710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2711



2712 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2713



2714 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2715



2716 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2717



2718 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2719



2720 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2721



2722 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2723



2724 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2725



2726 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2727



2728 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2729



2730 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2731



2732 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2733



2734 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2735



2736 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2737



2738 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2739



2740 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2741



2742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2743



2744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2745



2746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2747



2748 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2749



2750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2751



2752 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2753



2754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2755



2756 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2757



2758 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2759



2760 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2761



2762 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2763



2764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2765



2766 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2767



2768 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2769



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-

γείου Πολιτισµού Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Επείγοντα
µέτρα για την Πρωτοβάθµια, Δευτεροβάθµια και Τριτοβάθµια Εκ-
παίδευση».

Επί της αρχής του σχεδίου νόµου έχει υποβληθεί αίτηση διε-
ξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας Βουλευτών της Νέας Δηµο-
κρατίας, της οποίας το κείµενο έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ως προς την προβλε-
πόµενη διαδικασία, επιθυµώ να σας υπενθυµίσω τα εξής:

Σύµφωνα µε το άρθρο 72 παράγραφος 1 του Κανονισµού της
Βουλής, η ψηφοφορία µε ονοµαστική κλήση διεξάγεται όταν
υποβληθεί η αίτηση που υπογράφεται από το 1/20 του όλου αριθ-
µού των Βουλευτών, δηλαδή όταν υπογράφεται από δεκαπέντε
τουλάχιστον Βουλευτές. 

Μετά το πέρας της συζήτησης του συγκεκριµένου θέµατος,
γίνεται η εκφώνηση των ονοµάτων των υπογραφόντων την αί-
τηση Βουλευτών. Αν δεν συµπληρωθεί ο απαιτούµενος ελάχι-
στος αριθµός παρόντων Βουλευτών από τους υπογράφοντες, η
αίτηση θεωρείται ότι δεν υποβλήθηκε (άρθρο 72 παράγραφος 2
του Κανονισµού της Βουλής). Αν διαπιστωθεί ότι υπάρχει ο ελά-
χιστος αριθµός των υπογραφόντων, η συνεδρίαση διακόπτεται
υποχρεωτικά και γίνεται η σχετική ανακοίνωση στους χώρους
του Βουλευτηρίου. Δέκα λεπτά µετά την ανακοίνωση, επαναλαµ-
βάνεται η συνεδρίαση (άρθρο 72 παράγραφος 3).

Θα αναγνώσω και τον κατάλογο των υπογραφόντων την αί-
τηση της ονοµαστικής ψηφοφορίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρ-
χει ο απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή
της.

Ο κ. Μητσοτάκης Κυριάκος. Παρών.
Ο κ. Φορτσάκης Θεόδωρος. Παρών.
Ο κ. Πλακιωτάκης Ιωάννης. Παρών.
Ο κ. Δένδιας Νικόλαος. Παρών.
Ο κ. Καραµανλής Κωνσταντίνος. Παρών.
Η κ. Κεραµέως Νίκη. Παρούσα.
Ο κ. Στύλιος Γεώργιος. Παρών.
Ο κ. Αθανάσιος Μπούρας. Παρών.
Ο κ. Κατσαφάδος Κωνσταντίνος. Παρών.
Ο κ. Ανδριανός Ιωάννης. Παρών.
Η κ. Βούλτεψη Σοφία. Παρούσα.
Ο κ. Γιόγιακας Βασίλειος. Παρών.
Ο κ. Αντωνιάδης Ιωάννης. Παρών.
Ο κ. Γιαννάκης Στέργιος. Παρών.
Η κ. Μαρτίνου Γεωργία. Παρούσα.
Ο κ. Τασούλας Κωνσταντίνος. Παρών.
Ο κ. Κουκοδήµος Κωνσταντίνος. Παρών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από

τον Κανονισµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας Βουλευτών και µπορούµε να ξεκινήσουµε την ονο-
µαστική ψηφοφορία. Νοµίζω ότι τυπικά µπορούµε να κάνουµε
ενός λεπτού διακοπή -γιατί κάναµε τη διακοπή- για να µη χά-
σουµε επιπλέον χρόνο.

Συνεπώς, διακόπτεται η συνεδρίαση για ένα (1) λεπτό.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο
συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Λαµίας, Τµήµα Α’. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής) 
Θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής του νοµο-

σχεδίου του Υπουργείου Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµά-
των: «Επείγοντα µέτρα για την Πρωτοβάθµια, Δευτεροβάθµια και
Τριτοβάθµια εκπαίδευση».

Θα µου επιτρέψετε να ανταποκριθώ σε παράκληση της Προ-
έδρου της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου, επειδή διεκόπη
η συνεδρίαση δύο φορές, να προηγηθούν στην ψηφοφορία όλοι
οι συνάδελφοι απ’ όλα τα κόµµατα που µετέχουν σ’ αυτήν την
επιτροπή, για να ανέβουν επάνω να συνεχίσουν. 

Καλούνται επί του καταλόγου η κ. Παναγιώτα Δριτσέλη από το
ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης από τη Νέα Δηµοκρατία,
σύµφωνα µε το άρθρο 72, παράγραφος 5, του Κανονισµού της
Βουλής.

Κατά την παράγραφο 6 του ιδίου άρθρου, οι αποδεχόµενοι την
αρχή του νοµοσχεδίου λέγουν «ΝΑΙ».

Οι µη αποδεχόµενοι την αρχή του νοµοσχεδίου λέγουν «ΟΧΙ».
Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ».
Σας ενηµερώνω, επίσης, ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο τηλε-

οµοιοτυπίες-φαξ συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο
τους επί της αρχής του νοµοσχεδίου. Οι ψήφοι αυτές θα ανακοι-
νωθούν και θα συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση, η οποία θα
ακολουθήσει.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου, ξεκινώντας
από τους συναδέλφους από τον κατάλογο της Επιτροπής Παρα-
γωγής και Εµπορίου. 

Απλώς, επειδή µε ενηµερώνει ο κ. Κεφαλογιάννης –και ορθώς
το λέει- ότι στον κατάλογο της επιτροπής δεν υπάρχουν δίπλα
οι νοµοί, θα καθυστερήσουµε ψάχνοντας να βρούµε τα ονόµατα
στον κατάλογο µε τους νοµούς. Γι’ αυτό, θα πάµε µάλλον πιο
γρήγορα, αν ακολουθήσουµε την πεπατηµένη. Έτσι, λυπάµαι
που δεν θα κάνουµε το χατίρι της κ. Αµµανατίδου αλλά µάλλον
θα πάµε γρηγορότερα αλλιώς, γιατί στον κατάλογο δεν γράφον-
ται δίπλα στον κάθε Βουλευτή οι νοµοί.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορεί να λέει ο κα-
θένας το νοµό από τον οποίο προέρχεται, όταν ψηφίζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεφαλογιάννη,
µήπως γίνεται ο καθένας που ακούει το όνοµά του, να σας λέει
και το νοµό που εκλέγεται; Γίνεται αυτό προκειµένου να τους
εξυπηρετήσουµε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, είναι πενήντα ένας
συνάδελφοι. Θα πάρει χρόνο. Απλώς, σας το λέω ενηµερωτικά.
Θα κάνουµε ό,τι αποφασίσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Οι υπόλοιποι
µπορούµε λίγο να περιµένουµε.

Εποµένως, ο καθένας από τους συναδέλφους της Επιτροπής
Παραγωγής και Εµπορίου που θα ακούει το όνοµά του, θα λέει
και το νοµό στον οποίο εκλέγεται, για να τον βρίσκουν αµέσως
οι συνάδελφοι. 

Παράκλησή µου είναι, για να ακούµε και το όνοµα του νοµού,
να κάνουµε όλοι ησυχία, προκειµένου να µπορέσουµε να τελει-
ώσουµε το συντοµότερο. 

Αυτό το χατίρι το οφείλετε σε όλους τους συναδέλφους, κυρία
Αµµανατίδου.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ να αρχίσει
η ανάγνωση του καταλόγου.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Υπάρχει συνάδελφος
που δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς. 

Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους
συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής καταχωρίζονται στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι έχει έλθει στο Προεδρείο επιστολή
του συναδέλφου κ. Ιωάννη Μιχελογιαννάκη, ο οποίος µας γνω-
ρίζει ότι απουσιάζει από την ψηφοφορία και ότι αν ήταν παρών,
θα ψήφιζε «ΝΑΙ».

Η επιστολή αυτή, η οποία εκφράζει πρόθεση ψήφου, θα κατα-
χωρισθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης αλλά δεν συ-
νυπολογίζεται στην καταµέτρηση των ψήφων.

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 2ο Γυµνάσιο Λαµίας, Β’ Τµήµα. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο Βουλευτής κ. Ζήσης Ζάννας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απου-
σίας από την Τετάρτη 13 Μαΐου έως την Κυριακή 17 Μαΐου,
καθώς θα απουσιάζει σε κοµµατική αποστολή στο Αλγέρι της Αλ-
γερίας. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.

Κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ τους κυ-
ρίους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση των ψήφων
και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω το αποτέλεσµα της διε-
ξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας, αφού προηγουµένως
ευχαριστήσω την κυρία και τον κύριο συνάδελφο για τη δουλειά
την οποία έκαναν. 

Ψήφισαν συνολικά επί της αρχής του νοµοσχεδίου 252 Βου-
λευτές. 

Υπέρ της αρχής του νοµοσχεδίου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 145
Βουλευτές. 

Κατά της αρχής του νοµοσχεδίου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 107
Βουλευτές. Σύµφωνα µε το παρακάτω πρωτόκολλο ονοµαστικής
ψηφοφορίας:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων:
«Επείγοντα µέτρα για την Πρωτοβάθµια, Δευτεροβάθµια και Τρι-
τοβάθµια Εκπαίδευση» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψη-
φία. 

Εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση επί των άρθρων και των
τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού,
Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Επείγοντα µέτρα για την Πρωτο-
βάθµια, Δευτεροβάθµια και Τριτοβάθµια Εκπαίδευση». 

Πριν δώσω τον λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό Πολιτισµού,
Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Κουράκη, θα ήθελα να τον παρα-
καλέσω κατά την τοποθέτησή του, να µας ενηµερώσει από τώρα
για τις ενδεχόµενες νοµοτεχνικές βελτιώσεις και για τις τροπο-
λογίες που θα κάνει δεκτές, προκειµένου οι συνάδελφοι τοποθε-
τούµενοι επί των άρθρων και των τροπολογιών να ξέρουν τι
γίνεται. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Επί της διαδικασίας, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, την Παρασκευή
αποφασίστηκε από την Ολοµέλεια να γίνει ελεύθερη συζήτηση
µε εγγραφή των ενδιαφεροµένων Βουλευτών.

Σήµερα το πρωί πληροφορηθήκαµε ότι αυτή η απόφαση της
Ολοµέλειας άλλαξε. Και διερωτώµαι πως µπορεί να αλλάξει η
απόφαση της Ολοµέλειας. Έχουµε µία απόφαση της Ολοµέ-
λειας, που έλεγε ότι σήµερα θα έρθουµε, θα εγγραφούµε και θα
τοποθετηθούµε ελεύθερα σε αυτήν την Αίθουσα, χωρίς την προ-
ηγούµενη πρόταση του κόµµατός µας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Έχει δίκιο ο συνάδελφος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν είναι έτσι. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Ερχόµαστε, λοιπόν, και βρισκό-

µαστε ενώπιον καταλόγου οµιλητών πάλι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Εκτός εάν είµαστε διακοσµητικοί σε

αυτήν την Αίθουσα.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, λοιπόν, η από-

φαση της Ολοµέλειας πρέπει να γίνει σεβαστή. Και η απόφαση
της Ολοµέλειας που ελήφθη την Παρασκευή δεν µπορεί να αλ-
λάξει και θα πρέπει να ανοίξει ο κατάλογος των οµιλητών και να
εγγραφούν όσοι συνάδελφοι θέλουν. 

Καταλαβαίνω τους χρονικούς περιορισµούς. Ας µπει και χρο-
νικός περιορισµός σε όσους καταφέρουν να µιλήσουν αλλά πρέ-
πει να είναι ελεύθερη η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συγγνώµη, η από-
φαση της Ολοµέλειας, κύριε συνάδελφε, δεν είναι αυτή. Σας δια-
βάζω τα Πρακτικά: 

«ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: Μπορεί να είναι διευρυµένος αλλά τα κόµ-
µατα θα ορίσουν τους οµιλητές τους. Εντάξει;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Πέντε από τον ΣΥΡΙΖΑ, τέσσερις από
τη Νέα Δηµοκρατία, δύο από τα υπόλοιπα κόµµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: Εντάξει. Είναι η συµφωνία των κοµµάτων και
θα ορίσουν τα κόµµατα.

Οµοφώνως, λοιπόν, η Βουλή εγκρίνει την πρόταση αυτή».
Αυτή ήταν η τελική απόφαση που ενέκρινε οµόφωνα η Βουλή. 
Αυτό που λέτε, πράγµατι, ετέθη µέσα στη συζήτηση, όχι όµως

εδώ µέσα στην Ολοµέλεια αλλά στη διαβούλευση που έγινε µε-
ταξύ των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και του Προεδρείου.
Εκ µέρους του Προεδρείου ήταν ο κ. Μπαλάφας και η κ. Χαρα-
λαµπίδου. Αυτή ήταν η συζήτηση. Και αυτή ήταν η απόφαση της
Ολοµέλειας. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα παρακα-
λούσα να λάβω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βαρβιτσιώτη,
έχετε για ένα λεπτό τον λόγο, διότι θα πρέπει να ξεκινήσουµε. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, την Παρασκευή
ήµασταν όλοι µάρτυρες αυτής της διαδικασίας στην έναρξη της
συνεδρίασης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας διάβασα τα Πρα-
κτικά της Βουλής. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Αν στη συνέχεια άλλαξε πάλι η
απόφαση, µία απόφαση που είχε ληφθεί από το Σώµα, την ώρα

που βρίσκονταν όλοι οι Βουλευτές και µετά παρέµειναν στην Αί-
θουσα όσοι είχαν εγγραφεί στον κατάλογο και ήταν προτάσεις
των κοµµάτων τους, αυτό –µε συγχωρείτε- είναι υποκλοπή της
Βουλής και της Ολοµελείας. Δεν µπορεί να αποφασίζουµε κάτι
και στη συνέχεια το Προεδρείο να ξανάρχεται και να ξανακάνει
καινούργια πρόταση, γιατί δεν του άρεσε η απόφαση της Ολο-
µέλειας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βαρβιτσιώτη,
η λέξη «υποκλοπή» δεν γίνεται δεκτή από τον Προεδρεύοντα,
διότι δεν έγινε καµµία απολύτως υποκλοπή. Σας διάβασα επί
λέξει τα Πρακτικά της Βουλής. Αυτή ήταν η συµφωνία και έτσι
έγινε. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Για τη συζήτηση της Παρασκευής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και τα κόµµατα

έστειλαν τον κατάλογο.
Εγώ, ως Προεδρεύων, αυτήν τη στιγµή δεν έχω τη δυνατότητα

να αλλάξω, όχι απόφαση των εκπροσώπων των κοµµάτων και του
Προεδρείου, οµόφωνη απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής.
Εδώ είναι τα Πρακτικά. Σας τα διάβασα επί λέξει!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα

να λάβω τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ θέλω να

λάβω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε δίκιο ως προς

την αρχική κουβέντα. 
Εάν και δεν µου επιτρέπεται, εάν θέλετε την προσωπική µου

άποψη, µε τη δική σας συντάσσοµαι αλλά τυπικά εγώ δεν µπορώ
να το αλλάξω. 

Δεν σας αδικώ αλλά όχι ότι έγινε υποκλοπή. Καµµία υποκλοπή
δεν έγινε από κανέναν.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Θέστε το πάλι στην Ολοµέλεια,
εφόσον έχει αλλάξει δύο φορές. 

Ορίστε, κύριε Πετράκο. Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά και µετά
θα ακολουθήσει ο κ. Μητσοτάκης για δύο λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η απόφαση είναι
αυτή. Και νοµίζω ότι δεν χρειάζονται τέτοιες εκφράσεις, όπως
είπε ο κ. Βαρβιτσιώτης για το Προεδρείο, διότι, όπως πολύ
σωστά τονίσατε, το Προεδρείο ανακοινώνει την οµόφωνη από-
φαση η οποία ελήφθη, διότι το βασικό, όπως είπαµε –και εκεί δεν
µπορούµε να πάµε πίσω ούτε ένα δευτερόλεπτο- είναι ότι πρέπει
να τελειώσει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο στις 20.00’, για να ξε-
κινήσει το επόµενο νοµοσχέδιο στις 21.00’, γιατί θα γίνει και ονο-
µαστική ψηφοφορία από ό,τι έχει πει ο κ. Μητσοτάκης και επί των
άρθρων. Άρα, χρειαζόµαστε τουλάχιστον µία ώρα. Δεν µπορούµε
να πάµε πίσω από τις 20.00’. Αυτή είναι η συµφωνία και µε τη νο-
µοθετική και µε το Προεδρείο και όλων των κοµµάτων, νοµίζω. 

Σε αυτά τα πλαίσια, αν προλάβουν να µιλήσουν ένας-δυο, αυτό
είναι άλλο θέµα. Αλλά η δέσµευση του Προεδρείου και η δέ-
σµευση των κοµµάτων είναι ότι στις 21.00’ ξεκινάει το επόµενο
νοµοσχέδιο. Γι’ αυτό πρέπει να έχουν λήξει τα πάντα στο νοµο-
σχέδιο που συζητάµε σήµερα του Υπουργείου Παιδείας µέχρι τις
21.00’ και να ψηφίσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μητσοτάκη,
έχετε τον λόγο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατανοώ αφ’ ενός
το σκεπτικό της πλειοψηφίας αλλά και της Κυβέρνησης. Από την
άλλη συµµερίζοµαι και τον προβληµατισµό του κ. Βαρβιτσιώτη. 

Θα πρότεινα στο Σώµα –και φαντάζοµαι να µην υπάρχει δια-
φωνία- µια συµβιβαστική λύση. Να προταθούν οι οµιλητές οι
οποίοι έχουν ήδη δηλωθεί -κύριε Πρόεδρε, ας ανοίξει ο κατάλο-
γος των οµιλητών, γιατί φαντάζοµαι ότι δεν είναι πολλοί οι οµι-
λητές οι οποίοι ενδεχοµένως να θέλουν να γραφτούν- και µε τον
περιορισµό τον οποίο έχουµε συµφωνήσει, ως Σώµα, να τηρή-
σουµε, δηλαδή να έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση µέχρι τις 20.00’
σήµερα, να δούµε εάν προφτάσουν να µιλήσουν και οι οµιλητές
οι οποίοι θα συµπληρώσουν τον κατάλογο. 

Νοµίζω ότι µε λίγη αυτοσυγκράτηση απ’ όλους τους οµιλητές
–έχουµε έξι ώρες, είναι αρκετός ο χρόνος, θα πάµε συνεχόµενα-
θα διευκολυνθούν και κάποιοι Βουλευτές -φαντάζοµαι ότι δεν
είναι πολλοί- που ενδεχοµένως να θέλουν να µιλήσουν. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μητσοτάκη,
εγώ δεν γίνεται να αλλάξω την οµόφωνη απόφαση, που κατά
σύµπτωση ήταν όλα τα κόµµατα παρόντα. Θα το αφήσω λίγο αρ-
γότερα, να έρθουν και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των
άλλων κοµµάτων. Εγώ δεν έχω καµµία αντίρρηση. Εξάλλου προ-
σωπικά είπα ότι αν ήµουν από κάτω, µε τον κ. Βαρβιτσιώτη θα
είχα συνταχθεί. Αν υπάρχει επαρκής χρόνος, συνεννοηθείτε οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να δώστε αναλογικά από ένα-δύο
οµιλητές και να το κάνουµε. Μη χάνουµε άλλο χρόνο. 

Ξεκινάµε µε τον κύριο Υπουργό και καθ’ οδόν βλέπουµε αυτήν
τη συµβιβαστική πρόταση, την οποία κάνετε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, µε την παράκλησή να µας ενη-
µερώσετε για τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που ενδεχοµένως
έχετε και για τις όποιες και όσες τροπολογίες έχετε αποφασίσει
να κάνετε δεκτές.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα, πριν δώσω τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις για να σας διανεµηθούν, τι ακριβώς κάνουµε, αν και
είχα προχθές την Παρασκευή αναφερθεί σε αυτές αναλυτικά. 

Αντικαθίσταται µία ώρα της Νεοελληνικής Λογοτεχνίας µε την
Ιστορία των Κοινωνικών Επιστηµών. 

Το Γυµνάσιο της Ζωσιµαίας Σχολής Ιωαννίνων υπάγεται πλέον
σε όσα έχουν χαρακτηριστεί ως πρότυπα πειραµατικά σχολεία. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Και το λύκειο; 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων):  Μόνο το γυµνάσιο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Το λύκειο µετά παύει να είναι; 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Το λύκειο θα παραµείνει
ως έχει. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ωραία! 
ΙΑΣΩΝ ΦΩΤΗΛΑΣ: Και τα δηµοτικά; 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Θέλετε να καταλάβετε;
Δεν είναι διαδικασία συζήτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφήστε να ολοκλη-
ρώσει ο κύριος Υπουργός και µετά όταν θα µιλήσουν οι εκπρό-
σωποι σας και οι συνάδελφοι, κάντε τις παρατηρήσεις. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Ακριβώς. Είναι ανακοί-
νωση πριν σας τα δώσω στα χέρια. 

Επίσης, πρόσθετη προϋπόθεση υποβολής υποψηφιότητας για
θέση διευθυντή πειραµατικού σχολείου, συνιστά η κατοχή διδα-
κτορικού διπλώµατος ή µεταπτυχιακού διπλώµατος ειδίκευσης. 

Στις διατάξεις του άρθρου για τη διδακτική υπηρεσία, λογίζε-
ται επιπλέον η άσκηση διδακτικού έργου σε µονάδες πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, οι άδειες κύησης,
λοχείας, ανατροφής τέκνου, η θητεία σχολικού συµβούλου, η θη-
τεία σε κέντρα περιβαλλοντικής εκπαίδευσης, η θητεία σε θέση
υπευθύνων περιβαλλοντικής εκπαίδευσης, αγωγής υγείας πολι-
τιστικών θεµάτων και σχολικών δραστηριοτήτων και η θητεία
υπευθύνων οργάνων σε ορισµένα όργανα και συµβουλευτικούς
σταθµούς που αναφέρονται εδώ. 

Το µονοετές µεταπτυχιακό µοριοδοτείται µε δυόµισι µονάδες. 
Επίσης, δίνεται η δυνατότητα, πέρα από δύο επιπλέον, για επι-

λογή τρίτης σχολικής µονάδας, που δεν υπόκειται σε κανένα επι-
πρόσθετο περιορισµό για διεκδίκηση θέσης υποψηφίων
διευθυντών εκπαίδευσης. Αυτή είναι η µία οµάδα. Υπάρχουν και
µερικά άλλα ακόµη, τα οποία θα σας διανεµηθούν σε λίγο. 

Μία άλλη νοµοτεχνική βελτίωση που έχει σχέση µε τα ερευνη-
τικά κέντρα για παράταση µίας ηµεροµηνίας, θα τη δείτε. 

Επίσης, υπάρχουν ορισµένες νοµοτεχνικές βελτιώσεις στο
άρθρο 32. 

Υπάρχουν και δύο υπουργικές τροπολογίες. Για τη µία τροπο-
λογία έγινε πολύς λόγος και διερωτώµαι γιατί. Αναφέρεται στον
επανακαθορισµό των στοιχείων του διαγράµµατος. Είµαστε στην
εγκατάσταση και κατασκευή του ισλαµικού τεµένους Αθηνών.
Εδώ έχουµε µία διόρθωση στα τοπογραφικά στοιχεία, στις συν-
τεταγµένες και τίποτε άλλο. Είναι µία απόφαση, η οποία έχει προ-

χωρήσει µε πολύ µεγάλη συναίνεση, απ’ όσο είµαι σε θέση να
γνωρίζω. Δεν µπαίνουµε στην ουσία. Με την τροπολογία αυτή,
επανακαθορίζονται τα στοιχεία του διαγράµµατος που αφορά σε
τµήµα ιδίας συνολικής επιφάνειας, του ιδίου δηµοσίου ακινήτου
στην περιοχή του Βοτανικού του Δήµου Αθηναίων, όπου σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας, το άρθρο 3 του
2006, όπως ισχύει, προβλέπεται η εγκατάσταση και η κατασκευή
του ισλαµικού τεµένους Αθηνών. Βεβαίως, δεν προβλέπεται καµ-
µία πρόσθετη οικονοµική επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογι-
σµού. Θα τη δείτε. 

Υπάρχει ακόµη µία υπουργική τροπολογία, όπου αναφέρει ότι
η θητεία των µονοµελών και συλλογικών οργάνων της διοίκησης
των πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ η οποία ολοκληρώνεται εντός του
έτους 2015, παρατείνεται έως τις 31 Οκτωβρίου 2015. Εάν επί-
σης, οποιοδήποτε µέλος αποχωρήσει, παραιτηθεί ή συνταξιοδο-
τηθεί, αντικαθίσταται από τη σύγκλητο και υπάγεται στη λογική
της προηγούµενης παραγράφου. 

Όσον αφορά σε αυτό που είχε αναφερθεί ο κ. Φορτσάκης, στο
άρθρο 3 της τροπολογίας αυτής, επειδή όντως είναι ένα ζήτηµα
το οποίο θέλει ιδιαίτερη συζήτηση, αφαιρείται το άρθρο αυτό και
παραπέµπεται στο νοµοσχέδιο που θα ακολουθήσει, έτσι ώστε
να έχουµε την ευχέρεια να το συζητήσουµε καλύτερα. 

Αναφορικά µε τις τροπολογίες, επιτρέψτε µου να πω ότι πι-
στεύω ότι είναι ορθότερη η διαδικασία αυτή, από αυτό που του-
λάχιστον είχαµε δει τα προηγούµενα χρόνια, όπου ο Υπουργός
ανέφερε µερικά νούµερα και έλεγε «η τροπολογία 32 γίνεται
δεκτή ή η τροπολογία 15 ή η τροπολογία 18» και κανένας δεν κα-
ταλάβαινε τίποτα. 

Θα αναφερθώ, περιληπτικά βέβαια, σε µία-µία από τις τροπο-
λογίες που έχουν υποβληθεί. 

Αναφέροµαι στην τροπολογία που έχει καταθέσει ο κ. Μπάρκας
από τον ΣΥΡΙΖΑ, η οποία αφορά ζητήµατα µαθητείας του ΟΑΕΔ.
Πρέπει να δοθεί µία παράταση, αλλιώς δεν θα µπορούσαν να λει-
τουργήσουν οι σχολές µαθητείας. Γίνεται δεκτή αυτή τη τροπο-
λογία. 

Η τροπολογία –παρ’ όλο που είναι εκπρόθεσµη- που έχει κατα-
τεθεί από τον κ. Φορτσάκη κι έχει πολλές άλλες υπογραφές, ανα-
φορικά µε τη σύνδεση Πειραµατικών Δηµοτικών Σχολείων
Μαρασλείου του Εθνικού Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθη-
νών µε το 1ο Πειραµατικό Γυµνάσιο της Αθήνας, γίνεται οµοίως
δεκτή. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ποια είναι αυτή;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Θα σας µοιραστεί. Δεν
θέλω να αναφερθώ τόσο αναλυτικά, γιατί θα «φάµε» όλη την ώρα. 

Μία τροπολογία που κατατέθηκε από τον κ. Κατσαφάδο, που
αφορά τη δυνατότητα πρόσθετης πτυχιακής εξεταστικής σε τε-
λειόφοιτους και άλλους που βρίσκονται στο τελευταίο έτος σπου-
δών, µιας που δίνεται µία παράταση στους µακροχρόνια
φοιτούντες φοιτητές, δεν θα την κάνουµε δεκτή, όχι για κανένα
άλλο λόγο, αλλά γιατί θεωρούµε ότι τέτοιου είδους ζητήµατα,
όπως τα προβλέπουµε στο πολυνοµοσχέδιο, ρυθµίζονται µε από-
φαση της συγκλήτου. 

Εποµένως, εκεί υπάρχει ρύθµιση. Άρα, έτσι όπως είναι διατυ-
πωµένη δεν µπορούµε να την κάνουµε δεκτή.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Η τροπολογία του κ. Μπάρκα τι
αριθµό έχει;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Είναι η µε γενικό αριθµό
136 και ειδικό 24.

Επίσης, µία τροπολογία του κ. Κατσαφάδου, ώστε για το τρέ-
χον ακαδηµαϊκό εξάµηνο του 2015 οι φοιτητές των ανώτατων εκ-
παιδευτικών ιδρυµάτων να έχουν τη δυνατότητα να εξεταστούν
σε όλα τα µαθήµατα που οφείλουν, ανεξάρτητα αν διδάσκονται
στο χειµερινό ή στο θερινό εξάµηνο, τη δεχόµαστε µόνο για τους
φοιτητές επί πτυχίω και όχι για όλους τους φοιτητές.

Μία τροπολογία του κ. Γεωργαντά µε γενικό αριθµό 123 και ει-
δικό 12, που αναφέρεται στη µεταβίβαση κτηριακού συγκροτή-
µατος του οικοπέδου του Αλεξάνδρειου ΤΕΙ Θεσσαλονίκης στο
ΤΕΙ Κεντρικής Μακεδονίας, καθώς συµφωνούν και οι δύο πλευ-
ρές, κατ’ αρχάς, λέµε «ναι», αλλά επειδή θέλει λίγη επεξεργασία,
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η πρότασή µας είναι να επανακατατεθεί στο πολυνοµοσχέδιο.
Κατ’ αρχάς η θέση µας είναι θετική, γιατί συµφωνούν και τα δύο
µέρη.

Μία τροπολογία µε γενικό αριθµό 140 και ειδικό 26 του Βου-
λευτή Δηµήτρη Σεβαστάκη, όσον αφορά τη διευκόλυνση µετακί-
νησης µαθητών των ΕΠΑΛ για να πάνε σε άλλη πόλη για να
εξεταστούν, ώστε να έχουν την ίδια αντιµετώπιση µε τους υπό-
λοιπους µαθητές των γενικών λυκείων, επειδή έχει κόστος και
ήθελε Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, παραπέµπεται για να εν-
ταχθεί στο πολυνοµοσχέδιο που θα ακολουθήσει, γιατί αυτή τη
στιγµή θα ήταν πάρα πολύ δύσκολο.

Μία τροπολογία της κ. Ξουλίδου µε γενικό αριθµό 132 και ει-
δικό 20, που αναφέρεται στις τροποποιήσεις που αφορούν στην
υπηρεσία σε ΣΜΕΑΕ, έχουµε να πούµε ότι έχει δύο περιπτώσεις.
Για την πρώτη περίπτωση είναι εντός πλαισίου κι έχουµε νοµο-
τεχνική βελτίωση όµοια µε αυτή που καταθέτετε, κυρία Ξουλίδου
µε τον αριθµό 24, ενώ για το δεύτερο σκέλος η µη προσµέτρηση
της υπηρεσίας στα ΚΕΔΔΥ για το ΕΕΠ έρχεται σε αντίθεση µε
την ισχύουσα νοµοθεσία. Άρα, το δεύτερο µέρος δεν µπορεί να
γίνει δεκτό.

Μία τροπολογία του κ. Νικολόπουλου µε γενικό αριθµό 139 και
ειδικό 25, που αναφέρεται στο να λαµβάνεται υπ’ όψιν η µοριο-
δότηση σε όσους εκπαιδευτικούς έχουν θητεύσει σε θέσεις κεν-
τρικής υπηρεσίας του Υπουργείου, σε Βουλευτές και άλλα, σε
διαδικασίες αξιολόγησης απορρίπτεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ,
αυτές που κάνετε δεκτές να πείτε για να κερδίσουµε λίγο χρόνο.
Όσες δεν ακουστούν σηµαίνει ότι τις απορρίπτετε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Καλώς, θα συνεχίσω έτσι.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 130 και ειδικό 18 της κ. Θεο-
πεφτάτου, όσον αφορά το ακαδηµαϊκό έτος 2015-2016 εξαιτίας
των καταστροφών που είχαν γίνει από τους σεισµούς, να προ-
βλέπονται επιπλέον θέσεις του αριθµού των εισακτεών στο 0,5%
καθ’ υπέρβαση, γίνεται δεκτή.

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Εισακτέους πού; Σε τι;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση. Μόνο έτσι…

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Από περιοχή που έχει πληγεί;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Στην Κεφαλλονιά. Ορίζεται
ειδικά. Είναι για τους µαθητές του σχολικού έτους 2013-2014.
Θα σας µοιραστεί.

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Επειδή είπατε ότι θα τα εξηγείτε
για να καταλαβαίνουµε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Σωστά. 

Για τους µαθητές του σχολικού έτους 2013-2014 από τα λύ-
κεια της Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Κεφαλλη-
νίας, οι οποίοι συµµετείχαν στις πανελλαδικές εξετάσεις των
γενικών και  επαγγελµατικών λυκείων και αποφοίτησαν και οι
οποίοι θα κάνουν χρήση του 10% για την εισαγωγή τους στις
ίδιες σχολές που αναφέρονται στην παράγραφο 1 για το ακαδη-
µαϊκό έτος 2015-2016, προβλέπονται θέσεις επιπλέον του αριθ-
µού. Είναι κατανοητό αυτό.

Την τροπολογία του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας µε το
γενικό αριθµό 128 και ειδικό 17, θα την εξετάσουµε στο πολυνο-
µοσχέδιο, όπου υπάρχει ρύθµιση όσον αφορά, κύριε Συντυχάκη,
ένα σηµείο. Αυτό θα το δείτε αναλυτικά.

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ, ήθελε για το θέµα της Κε-
φαλληνίας να λαµβάνεται αυτό το ευεργετικό µέτρο και την επό-
µενη χρονιά. Το απορρίπτουµε. Λέµε µόνο ότι πρέπει να είναι γι’
αυτήν τη χρονιά.

Επίσης, όσον αφορά την τροπολογία του ΚΚΕ πάλι για τα επεί-
γοντα µέτρα που αφορούν τη µεταφορά θέσεων των εν ενεργεία
φοιτητών που έχουν χάσει έναν από τους δύο γονείς, µπορούµε
να το δούµε αυτό το θέµα πιο συγκεκριµένα στο πολυνοµοσχέ-
διο.

Στην τροπολογία της κ. Μπακογιάννη µε γενικό αριθµό 124 και
ειδικό 13, όπως είπα και προηγουµένως, δεχθήκαµε µόνο το γυ-

µνάσιο να είναι πρότυπο και όχι και το λύκειο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Με τι σκεπτικό;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Ας µην το αναπτύξουµε
τώρα. Αν θέλετε, θα σας το πω αργότερα.

Αυτές ήταν οι τροπολογίες.
Αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, µπορώ να συνεχίσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή ήταν χρήσιµη

η παρέµβασή σας και παρ’ ότι σας έχω δώσει και τη δευτερολο-
γία, µηδενίζω τον χρόνο, σας βάζω πέντε λεπτά και ελπίζω ότι
µέχρι το τέλος της συνεδρίασης θα σκεφθείτε ξανά αυτό το 50%.
Είναι προτιµότερο να την απορρίψετε εν των συνόλω και να µην
είναι πρότυπο τίποτα, παρά να είναι πρότυπο το γυµνάσιο και
µετά να πηγαίνουµε σε κανονικό λύκειο. Είµαι σίγουρος ότι θα
το σκεφθείτε µέχρι το τέλος.

Σας δίνω πέντε λεπτά επιπλέον, γιατί ήταν χρήσιµη η ενηµέ-
ρωση που µας κάνατε. 

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, όπως έχουµε πει και στη συζήτηση επί της αρχής του
νοµοσχεδίου, οι διατάξεις που φέρνουµε, είναι προς όφελος όχι
µόνο των µαθητών αλλά της όλης µαθησιακής διαδικασίας.

Συγκεκριµένα, αλλάζουµε το εξεταστικό σύστηµα αυτήν τη
στιγµή αλλά χωρίς να αιφνιδιάζουµε τους µαθητές που προετοι-
µάζονται, γιατί όσοι θέλουν να παραµείνουν σε αυτό που θα
ίσχυε για τα τέσσερα µαθήµατα µπορούν να το κάνουν, ενώ όσοι
εξ αυτών θέλουν και είναι προετοιµασµένοι, µπορούν να το κά-
νουν και να πάρουν ένα επιπλέον µάθηµα για να διευρύνουν τις
δυνατότητές τους. Νοµίζω ότι είναι απολύτως κατανοητό –φαν-
τάζοµαι- και διευκολύνει τους µαθητές.

Σε τι τους διευκολύνει; Για να µπορέσει να εξασφαλιστεί ότι οι
µαθητές, οι οποίοι εξασφαλίζουν µία ικανοποιητική βαθµολογία,
θα εισαχθούν στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, στα πανεπι-
στήµια και στα ΤΕΙ, και επιπλέον τα πανεπιστήµια θα έχουν το κα-
λύτερο δυναµικό. Με τον τρόπο αυτόν µπορούν να εξασφαλίζουν
µία θέση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση µ’ ένα πολύπλοκο σύ-
στηµα, το οποίο παρουσιάζει αδυναµίες, βεβαίως. Δεν λέµε ότι
είναι το καλύτερο. Ήταν αδύνατο, όµως, να µείνουµε σ’ αυτό που
θα ίσχυε, αν δεν κάναµε την παρέµβαση.

Θέλω να σας πω µόνο ένα παράδειγµα. Οι παιδαγωγικές σχο-
λές, αν ίσχυε αυτό το σύστηµα, δεν θα είχαν φοιτητές, γιατί το
πεδίο ήταν µόνο παιδαγωγικές και τίποτε άλλο. Κανένας δεν θα
προτιµούσε να πάει ή παιδαγωγικές ή τίποτα. Θα µου λέγατε:
«Ναι, εντάξει, µπορούσαµε να κάνουµε µία ρύθµιση σ’ αυτό». Δεν
γινόταν να κάνεις µία ρύθµιση, όµως, στα παιδαγωγικά. Δεν νο-
µίζω ότι υπάρχει κανείς σ’ αυτήν την Αίθουσα που θα ήθελε µε
το σύστηµα που θα ακολουθούνταν -και το είχαν επισηµάνει και
όλες οι παιδαγωγικές σχολές- να υπάρχουν παιδαγωγικές σχο-
λές χωρίς φοιτητές, άρα να κλείσουν. Το λέω αυτό, γιατί θα µπο-
ρούσατε να πείτε «ναι, να κάνουµε αυτό αλλά να µην κάνουµε
όλα τ’ άλλα». Μα αν κάναµε αυτό, δεν µπορούσε να γίνει µόνο
του χωρίς να δούµε ένα πλαίσιο συνολικό, όπου, πραγµατικά, µε
πολύ µεγάλο κόπο προσπαθήσαµε να δούµε τι ακριβώς γίνεται. 

Προφανώς, υπάρχουν πάρα πολλές αντιρρήσεις, παρά πολλές
διαφωνίες. Μερικοί αισθάνονται ότι –ας το πω πολύ λαϊκά- «έχουν
ριχτεί». Άλλοι θεωρούν ότι έχουν ευνοηθεί κλάδοι. Ήταν το κα-
λύτερο που µπορούσαµε να κάνουµε.

Σας είπα ότι αυτό έχει ένα µεταβατικό χαρακτήρα, γιατί θα
πάµε σε µία συνολική αναδιάρθρωση, που ελπίζουµε να είναι κα-
λύτερη και µε τη συνδροµή πολλών άλλων. Βέβαια, αυτά αθροί-
ζονται, καθώς στο προηγούµενο νοµοσχέδιο  είχαµε καταργήσει
την τράπεζα θεµάτων, και, επίσης, είµαστε στο µέσο µιας διαδι-
κασίας ενός επόµενου νοµοσχεδίου, το οποίο καταργεί και την
αξιολόγηση για λόγους που έχουµε εξηγήσει άλλη φορά. 

Έχει γίνει επαναφορά των τοµέων και των ειδικοτήτων των
ΕΠΑΛ µετά από την επαναφορά και την τήρηση της προεκλογι-
κής µας δέσµευσης στο νοµοσχέδιο του κ. Κατρούγκαλου για
την επαναφορά όλων των καθηγητών της Τεχνικής Εκπαίδευσης.
Αυτό πιστεύουµε ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό για πάρα πολ-
λούς µαθητές, οι οποίοι, επιτέλους, θα βρουν ξανά το σχολειό
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τους, καθώς είκοσι δύο χιλιάδες µαθητές το είχαν χάσει και, µά-
λιστα, είχαν πληγεί και πολύ δηµοφιλείς ειδικότητες.

Αναφέροµαι στις ειδικότητες γραφιστικών τεχνών, ιατρικών
επαγγελµάτων κ.λπ.. 

Επιπλέον, εδώ, όπως γνωρίζετε, κάνουµε ένα διαχωρισµό πει-
ραµατικών και προτύπων σχολείων και έχουµε αναπτύξει τη λο-
γική µας γι’ αυτόν. 

Πιστεύουµε ότι είναι σεβαστές οι αντιρρήσεις που έχουν ακου-
στεί αλλά µου έκανε εντύπωση ένα επιχείρηµα που άκουσα και
θα προσπαθήσω να το µεταφέρω κατά γράµµα. Είναι αυτό που
ανέπτυξε σήµερα ο κ. Βερέµης, θέλοντας να αντιταχθεί στην
πρότασή µας.

Με αφορµή, λοιπόν, το γεγονός ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό βά-
ζουµε τη διαδικασία της κλήρωσης -δεν αλλάζουµε τίποτε άλλο-
αντί των εξετάσεων, προκειµένου να εισαχθούν οι µαθητές, είπε
ότι ουσιαστικά αφαιρούµε αυτό το δικαίωµα από καλούς µαθητές
φτωχών οικογενειών. «Σκεφτείτε» -λέει- «στο παιδί ενός αγρότη,
που έχει υψηλές επιδόσεις στην εκπαίδευση, να στερήσουµε τη
δυνατότητα να διαγωνιστεί για να µπει σε ένα πολύ καλό σχολείο.
Γιατί, εάν δεν µπει, η εξέλιξη θα είναι να οδηγηθεί στην παραβα-
τικότητα. Γιατί, όπως ξέρετε, ένα παιδί που έχει αυξηµένες ικα-
νότητες και δυνατότητες και δεν πάει εκεί που θέλει, οδηγείται
στην παραβατικότητα. Για παράδειγµα, ο Αλ Καπόνε» -το είπε
έτσι ακριβώς- «οδηγήθηκε στην παραβατικότητα, γιατί ήταν ένας
άνθρωπος εξαιρετικών ικανοτήτων και έγινε γκάνγκστερ».

Είπε ακόµη ο κ. Βερέµης: «Άρα, βλέπετε πως συνδέεται, το ότι

στερούµε από αυτά τα παιδιά να πάνε σε ένα καλό σχολείο µε
το να πάνε στην παραβατικότητα».

Είναι καινοφανής άποψη οµολογουµένως. Θα προσπαθήσω να
βρω το ακριβές απόσπασµα από τον «ΣΚΑΙ», σήµερα το πρωί σε
συζήτηση µε τον κ. Πορτοσάλτε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Σχετικά µε τα στελέχη της εκπαίδευσης, δεν µπορώ να κατα-
λάβω, πως όταν αντικαθιστούµε την συνέντευξη που έχει ένα χα-
ρακτήρα υποκειµενικότητας µε µια διαδικασία εκλογής, αυτό το
πράγµα είναι «κοµµατοκρατία». Εκτός εάν θεωρείτε ότι εξ ορι-
σµού όλοι οι καθηγητές πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης ανήκουν στο ΣΥΡΙΖΑ, άρα θα επιλέξουν τους δικούς
τους. 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή
σας. Νοµίζω ότι µε τις αλλαγές που υιοθετήσαµε, τόσο µε τις
τροπολογίες όσο και µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, το νοµο-
σχέδιο έχει βελτιωθεί σε πολλά σηµεία και θα λειτουργήσει προς
το καλό της εκπαίδευσης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτισµού, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων κ. Αναστάσιος Κουράκης καταθέτει για
τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εισερχόµεθα στις
οµιλίες των εισηγητών και ειδικών αγορητών. Όταν ολοκληρώ-
σουν οι ειδικοί αγορητές, οι δύο πρώτοι συνάδελφοι που θα µι-
λήσουν είναι ο κ. Εµµανουηλίδης και η κ.Μπακογιάννη.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπαξεβανάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Κύριε Μπαξεβανάκη, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά. Σας πα-

ρακαλώ να τηρείται ο χρόνος, για να µπορέσουµε ενδεχοµένως
να κάνουµε πράξη την πρόταση του κ. Μητσοτάκη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µπαίνουµε στην τελευταία µέρα

συζήτησης αυτού του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Παιδείας,
που ρυθµίζει, όπως έχουµε πει επανειληµµένα, επείγοντα ζητή-
µατα, που έχουν κατά βάση µεταβατικό χαρακτήρα.

Έγινε µεγάλη συζήτηση για το εάν υπήρξε διάλογος, εάν
ακούστηκαν απόψεις και εάν η Κυβέρνηση νοµοθετεί αιφνιδια-
στικά. Βεβαίως, έχουµε τονίσει ότι δεν είναι ο διάλογος που θα
θέλαµε. Άλλωστε και ο χαρακτήρας του νοµοσχεδίου δεν το επέ-
τρεπε. 

Όµως, παρ’ όλα αυτά, τα θέµατα που νοµοθετούνται, δηµο-
σιοποιήθηκαν ακριβώς πριν από δύο εβδοµάδες από σήµερα.
Την Τρίτη 28 Απριλίου κατατέθηκαν ως τροπολογίες στο νοµο-
σχέδιο για τον αθλητισµό.

Άρα, τουλάχιστον για δεκαπέντε µέρες είναι γνωστά σε όλους.
Ειδικά δε τα θέµατα που αφορούν το λύκειο και τις εισαγωγικές
εξετάσεις, είχαν δηµοσιοποιηθεί µε δελτίο τύπου του Υπουρ-
γείου ήδη από τις αρχές του Απριλίου. 

Στο µεταξύ, όλοι έχουµε γίνει µάρτυρες συζητήσεων, ανταλ-
λαγής απόψεων και στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και εδώ και
στα mail µας. 

Άρα, το επιχείρηµα ότι δεν έγινε συζήτηση δεν ευσταθεί και
δεν είναι αλήθεια, παρ’ όλο που δεν έγινε όση και όσο θα θέλαµε.  

Από την άλλη µεριά, ήταν εµφανής η πρόθεση του Υπουργείου
και αποδείχθηκε και στη συζήτηση στην επιτροπή αλλά και προχ-
θές και σήµερα µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις και τις τροπολο-
γίες που δέχθηκε ο Υπουργός ότι η πρόθεση ήταν -και φάνηκε-
να γίνει συζήτηση και όχι µόνο σε ώτα µη ακουόντων αλλά συζή-
τηση ώστε να γίνουν δεκτές προτάσεις. Και όντως έγιναν δεκτές
προτάσεις και φορέων και συναδέλφων Βουλευτών και µάλιστα
όλων των πτερύγων. 

Παρ’ όλα αυτά, στην ψηφοφορία επί της αρχής, είδαµε ότι το
σύνολο των δυνάµεων της Αντιπολίτευσης ψήφισε «ΟΧΙ». Είναι
εντυπωσιακό αυτό το γεγονός, και θα δούµε στη συζήτηση επί
των άρθρων σε τι ακριβώς ψήφισαν «ΟΧΙ» τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης. 

Μάλιστα, χθες έγινε η πρώτη µεγάλη συγκέντρωση –«συγκέν-
τρωση-κατσαρόλα» θα την ονοµάσω εγώ- εναντίον του νοµοσχε-
δίου του Υπουργείου Παιδείας. Ήταν ενδιαφέρον να δει κανείς
στις πρώτες θέσεις της συγκέντρωσης στο γήπεδο να παρελαύ-
νουν όλοι οι εκπρόσωποι του µνηµονίου, τα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης. 

Στα άρθρα 1 έως 4, γίνονται αλλαγές στο σύστηµα των µαθη-
µάτων του λυκείου και των εισαγωγικών εξετάσεων. Ψήφισαν,
λοιπόν, «ΟΧΙ» οι συνάδελφοι στο να γίνει διεύρυνση των επιλο-
γών των µαθητών. Εκεί που τους δινόταν η δυνατότητα να δηλώ-
νουν σχολές ενός µόνο επιστηµονικού πεδίου -και άρα, µαθητές
µε ενδεχοµένως υψηλούς βαθµούς στις εξετάσεις να µένουν
εκτός τριτοβάθµιας εκπαίδευσης- µε το νοµοσχέδιο, τους δίνεται
η δυνατότητα να δηλώνουν και σχολές ενός δεύτερου επιστηµο-
νικού πεδίου, εξεταζόµενοι και σε ένα πέµπτο µάθηµα. Σε αυτό,
λοιπόν, οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης ψήφισαν «ΟΧΙ». Θέ-
λουν να µείνουµε στο πρώτο, στις περιορισµένες επιλογές. 

Επίσης, αποδεσµεύονται οι βαθµοί προαγωγής και απόλυσης
στο λύκειο, από το βαθµό πρόσβασης στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση. Όλοι εδώ και χρόνια γνωρίζουµε –όσοι τουλάχιστον προ-
ερχόµαστε από τον εκπαιδευτικό χώρο- ότι όλες οι δυνάµεις, οι
πολιτικές, οι κοινωνικές αλλά και οι συνδικαλιστικές υπερασπί-
ζονται την αυτονόµηση του λυκείου, τον αυτόνοµο ρόλο του παι-
δαγωγικά και µορφωτικά και την απεξάρτησή του από τη
διαδικασία εισαγωγής. Αυτό προβλέπεται στο νοµοσχέδιο. Οι συ-
νάδελφοι της Αντιπολίτευσης ψήφισαν «ΟΧΙ». 

Παράλληλα, µε το νοµοσχέδιο καταργείται η τράπεζα θεµάτων

ως υποχρεωτικό εργαλείο, όχι ως εργαλείο στο οποίο θα µπο-
ρούν οι µαθητές και οι εκπαιδευτικοί να ανατρέχουν, να ανασύ-
ρουν θέµατα και να τα χρησιµοποιούν µε την ελεύθερη βούλησή
τους. Καταργείται ως υποχρεωτικό εργαλείο και καταργείται δι-
καίως, γιατί είναι γνωστά τα προβλήµατα που δηµιούργησε στην
περυσινή Α’ τάξη του λυκείου. Όπως έχουµε πει πολλές φορές,
τα λύκεια αναγκάστηκαν µε επανειληµµένες εγκυκλίους του
Υπουργείου Παιδείας, να επανεκδώσουν τα αποτελέσµατα τέσ-
σερις φορές, για να περιορίσουν εν µέρει τον δραµατικό αριθµό
µαθητών που παραπέµπονταν ή απορρίπτονταν. 

Στο σηµείο αυτό θέλουµε να σηµειώσουµε ως ιδιαίτερα θετική,
κύριε Υπουργέ, την επαναφορά στο άρθρο 1 του ελεύθερου και
του γραµµικού σχεδίου ως µαθηµάτων επιλογής. Είναι σηµαντικό
αυτό, να µπορούν οι µαθητές να προετοιµαστούν για εξεταζό-
µενα µαθήµατα εντός του δηµόσιου σχολείου και όχι να είναι
υποχρεωµένοι να τρέχουν µόνο έξω από αυτό πληρώνοντας. 

Θα θέλαµε να διερευνήσουµε στο πολυνοµοσχέδιο και τη δυ-
νατότητα το µάθηµα του σχεδίου να εισαχθεί και στη Β’ τάξη,
ώστε να µπορεί να γίνει µια οµαλή µετάβαση στη συνέχεια στη
Γ’ τάξη και κατά κάποιο τρόπο να αποκτήσουν τα καλλιτεχνικά
µαθήµατα το κύρος που καταβαραθρώθηκε τα περασµένα χρό-
νια στις µνηµονιακές κυβερνήσεις. 

Σε τι άλλο ψήφισαν «ΟΧΙ» τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης; 
Στο άρθρο 6, επανασυστήνονται οι τοµείς και οι ειδικότητες

της τεχνικής εκπαίδευσης που πραξικοπηµατικά καταργήθηκαν
τον Ιούλιο του 2013. Οι µεν δυόµισι χιλιάδες εκπαιδευτικοί τέθη-
καν σε διαθεσιµότητα, ενώ οι είκοσι δύο περίπου χιλιάδες µαθη-
τές αναγκάστηκαν είτε να αλλάξουν τοµέα και ειδικότητα, σε
σχέση µε αυτό που είχαν επιλέξει, είτε να στραφούν στα ΙΕΚ και
στα ιδιωτικά πολλά από αυτά τα παιδιά είτε και ορισµένα να εγ-
καταλείψουν τη δηµόσια εκπαίδευση. Και σε αυτό το σηµείο οι
Βουλευτές της Αντιπολίτευσης ψήφισαν «ΟΧΙ». 

Στα άρθρα 10 έως 15, γίνεται ο διαχωρισµός των πρότυπων
από τα πειραµατικά σχολεία. Καταλαβαίνω ότι µπορεί να διαφω-
νούµε. Όµως, η επιχειρηµατολογία µας αναπτύχθηκε έντονα και
δεν υπήρξε αντίδραση επί του εξής σηµείου: Δεν µπορεί το ίδιο
σχολείο να παίζει και τους δύο ρόλους. Για να κάνουµε πειραµα-
τική διδασκαλία, διοίκηση, έλεγχο βιβλίων, µεθόδων και λοιπά,
το δείγµα των µαθητών πρέπει να είναι αντιπροσωπευτικό. 

Δεν ακούστηκε καµµία αντίρρηση για το γεγονός ότι οι εξετά-
σεις, που ίσχυαν µέχρι τώρα, δεν παράγουν αντιπροσωπευτικό
δείγµα. Υπάρχει και η αντίρρηση ότι ενδεχοµένως και η κλήρωση
να µην παράγει αντιπροσωπευτικό δείγµα. Να το συζητήσουµε.
Πάντως οι εξετάσεις σίγουρα δεν παράγουν τυχαίο δείγµα.

Στα άρθρα 16 έως 28, ρυθµίζεται το ζήτηµα της επιλογής στε-
λεχών. Η βασική αλλαγή που κάνει το νοµοσχέδιό µας, είναι να
καταργήσει την περιβόητη συνέντευξη ενώπιον των συµβουλίων
επιλογής. 

Δεν άκουσα κανέναν –και ειλικρινά στον εκπαιδευτικό χώρο
δεν θα βρεθεί κανείς- να υποστηρίξει ότι αυτό που συνέβαινε τις
περασµένες δεκαετίες, έχει ίχνος αντικειµενικότητας και αξιο-
κρατίας. Ίχνος! Όλοι γνώριζαν και γνωρίζουν από πριν, ποιος θα
γίνει διευθυντής και σε ποιο σχολείο. Ξέρουµε πολύ καλά το
όργιο πελατειακής λογικής και κοµµατοκρατίας, που µέσω της
συνέντευξης αναδείκνυε διευθυντές στα σχολεία είτε τους αρε-
στούς του εκάστοτε Υπουργού ή του εκάστοτε διοικητικού µη-
χανισµού του εκάστοτε διευθυντή εκπαίδευσης. Υπερασπίζεται
κανείς αυτό το καθεστώς;

Το αντικαθιστούµε, λοιπόν, αυτό µε τη δηµοκρατία. Από ορι-
σµένους συναδέλφους, φίλους και εκπαιδευτικούς υπάρχει µια
πολυ εύλογη αντίρρηση, πως θα λειτουργήσει αυτό. Δύο απαν-
τήσεις έχουµε σε αυτό.

Πρώτον, ας το αφήσουµε –για µια διετία πρόκειται- να το
δούµε, να δοκιµαστεί στην πράξη, να δούµε αν είναι οι εκπαιδευ-
τικοί άξιοι της εµπιστοσύνης µας. Γιατί σπεύδουµε εκ των προ-
τέρων να το απορρίψουµε;

Δεύτερη απάντηση. Έχουµε εµπειρία. Εδώ και αρκετά χρόνια
οι υποδιευθυντές στα σχολεία επιλέγονται από τα επηρεσιακά
συµβούλια κατόπιν γνώµης των συλλόγων διδασκόντων. Η εµ-
πειρία, λοιπόν, από τα αρκετά χρόνια που εφαρµόζεται αυτή η
διάταξη έχει δείξει ότι δεν δηµιουργούνται προβλήµατα και µά-
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λιστα οι σύλλογοι διδασκόντων επιλέγουν απολύτως τους υπο-
διευθυντές τους, κατά 100%.

Εδώ εισάγουµε µία διάταξη που δίνει κατά το 1/3 δικαιώµατα.
Όταν έχουµε µία θετική εµπειρία στο σύνολο και εισάγουµε µια
διάταξη πιλοτικά, δοκιµαστικά, για µια διετία, γιατί αυτή η αντί-
δραση; Ποιος φοβάται τη δηµοκρατία στα σχολεία;

Δύο παρατηρήσεις, κύριε Υπουργέ. 
Νοµίζουµε ότι στα µοριοδοτούµενα κριτήρια θα πρέπει το δεύ-

τερο πτυχίο να µοριοδοτείται σε κάθε περίπτωση, εκτός από
εκείνη για την οποία ήταν προσόν διορισµού. Να µην υπάρχουν
άλλες εξαιρέσεις.

Επίσης, όσον αφορά το δικαίωµα υποψηφιοτήτων θα θέλαµε
και οι εκπαιδευτικοί του κλάδου ΤΕ, που διδάσκουν τα εργαστη-
ριακά µαθήµατα, να έχουν τη δυνατότητα να θέτουν υποψηφιό-
τητα ακριβώς για τα εργαστηριακά κέντρα, στα οποία διδάσκουν. 

Τέλος, µια κουβέντα για το άρθρο 33 και την ακύρωση των δια-
γραφών φοιτητών. Απ’ ό,τι ακούστηκε, µόνο ένα ίδρυµα έχει προ-
χωρήσει σε διαγραφές. Νοµίζω ότι από την κουβέντα και στην
επιτροπή αλλά και εδώ, αποδείχτηκε ότι από αυτούς που περι-
φρονητικά αποκαλείτε «αιώνιους φοιτητές», αυτοί που θα ήθελαν
κάποια στιγµή να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους, είναι ένα πο-
σοστό –όπως είπαν και οι πανεπιστηµιακοί συνάδελφοι Βουλευ-
τές- που δεν ξεπερνά το 5%. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού.)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Όλοι αυτοί, λοιπόν, δεν επιβαρύνουν κατά κανέναν τρόπο οι-

κονοµικά ούτε τον προϋπολογισµό του κράτους ούτε τους προ-
ϋπολογισµούς των ιδρυµάτων. Γιατί, λοιπόν, αυτή η πρεµούρα
να διαγράφουµε αυτά τα παιδιά, όταν µάλιστα το ποσοστό αυτών
που κάποια στιγµή θα θελήσουν να πάρουν το πτυχίο τους είναι
τόσο µικρό, 5%; Γιατί, λοιπόν, σε αυτά τα παιδιά να κόψουµε το
δρόµο; Δεν ακούστηκε κάποιος πραγµατικός αντίλογος.

Κλείνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, θα θέλαµε στην υπουργική
τροπολογία για τη θητεία των οργάνων, κύριε Υπουργέ, να προ-
στεθεί και η περίπτωση που έχει λήξει η θητεία ή εκκρεµεί η εκλο-
γική διαδικασία. Να προστεθεί και αυτή στην παράγραφο 2 της
τροπολογίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ανακοινώνω ότι ο κύριος Υπουργός κατέθεσε τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις στα Πρακτικά της Βουλής. Παρακαλώ τις
υπηρεσίες, µετά τη µονογραφή που έβαλα, να τις φωτοτυπήσουν
και να διανεµηθούν στους συναδέλφους.

Παρακαλώ τον κ. Θεόδωρο Φορτσάκη εκ µέρους της Νέας Δη-
µοκρατίας, να ανέβει στο Βήµα και να πάρει τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε συζητήσει αρκετά πάνω

στο θέµα της αρχής του νοµοσχεδίου και έτσι δεν θα αναφερθώ
πλέον σε αυτό. Θα πω µονάχα ένα πράγµα και θα κάνω ορισµέ-
νες παρατηρήσεις, κύριε Υπουργέ, για τα άρθρα και συγκεκρι-
µένες προτάσεις.

Επί της αρχής, θα ήθελα να πω µονάχα τούτο. Χθες το βράδυ
έγινε µια µεγάλη συγκέντρωση, η οποία είχε ως θέµα την αλλαγή
στην παιδεία.

Είναι εντυπωσιακό το γεγονός ότι διαπιστώνουµε πως το σύ-
νολο της πανεπιστηµιακής κοινότητας αλλά και της σχολικής –
γυµνάσια, λύκεια- κοινότητας δεν συναινούν, είναι αντίθετα µε
τις αλλαγές που επιχειρούνται.

Αυτό, κύριε Υπουργέ, αν µη τι άλλο δείχνει πως είναι εξαιρε-
τικά λυπηρό ότι το Υπουργείο και η Κυβέρνηση, δεν µπόρεσαν
να αντιληφθούν ότι αυτές οι αλλαγές είναι αλλαγές που η µάζα
των καθηγητών, των πανεπιστηµιακών αλλά και των σχολείων,
δεν τις δέχονται. Θα πρέπει, νοµίζω πραγµατικά να εκφράσουµε
τη µεγάλη µας λύπη, διότι η έλλειψη συζήτησης µάς οδηγεί σε
λύσεις οι οποίες είναι αυθαίρετες και έχουν απέναντί τους όλη
την πανεπιστηµιακή και σχολική κοινότητα. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι όλοι παραπονέθηκαν για την έλλειψη
συνεννόησης, όλοι εξέφρασαν την επιθυµία η παιδεία να αποτε-
λεί αντικείµενο συναίνεσης και συζήτησης και όλοι υπογράµµι-

σαν ότι οι αλλαγές που γίνονται είναι αποσπασµατικές, αλλαγές
που οδηγούν στο παρελθόν και δεν έχουν επιτέλους ένα γενικό-
τερο σχέδιο. 

Η αντίθεση σε µία διάταξη ή και στο σύνολο των διατάξεων
του παρελθόντος, είναι δικαίωµα του καθενός και εκφράζει µία
σεβαστή άποψη. Όµως, το να µην έχουµε κάποιο σχέδιο ή όραµα
γι’ αυτό που ακολουθούµε, αυτό µας οδηγεί σε ένα καθεστώς
πραγµατικά διάλυσης. Και αυτό είναι πραγµατικά κρίµα.

Θα ήθελα να εστιάσω σε παρατηρήσεις σχετικά µε το πρώτο
κεφάλαιο, ως προς τις αλλαγές στο ωρολόγιο πρόγραµµα. Στην
προηγούµενη οµιλία µου επί της αρχής έκανα την πρόταση -και
νοµίζω ο κύριος Υπουργός είπε ότι θα τη λάβει υπόψη του- για
τη δηµιουργία ενός επιστηµονικού φορέα, ο οποίος θα ασχολη-
θεί πραγµατικά µε τον τρόπο µε τον οποίο θα οργανώνεται το δι-
δακτικό και το ωρολόγιο πρόγραµµα των σχολείων.

Σήµερα στο πανεπιστήµιο έχουµε µία εκδήλωση για µία µε-
γάλη προσωπικότητα τον Ζαν Ζε, ένα σπουδαίο Γάλλο σοσιαλι-
στή, ο οποίος ήταν Υπουργός Παιδείας του Λαϊκού Μετώπου του
1936 του Λεόν Μπλουµ. Είχε ιδιαίτερο δεσµό µε το πανεπιστήµιό
µας, διότι ήταν επίτιµος διδάκτωρ. Είχε επισκεφθεί την Αθήνα σε
µία εντελώς συµβολική στιγµή, την ώρα που άρχιζε η δικτατορία
του Μεταξά και είχε εκφράσει τις ρηξικέλευθες απόψεις του για
την παιδεία και στην Αθήνα.

Θα είµαι οµιλητής το απόγευµα στο πανεπιστήµιο σε αυτήν
την εκδήλωση. Είδα ότι ο Ζαν Ζε από το 1936, είχε προτείνει και
είχε θεσµοθετήσει την αυτονοµία των σχολείων για την επιλογή
των προγραµµάτων τους, µέσα σε ένα γενικότερο πλαίσιο που
έδινε τις γενικές κατευθύνσεις, που ήταν η διεύρυνση της παι-
δείας κατά το δυνατόν, η πρόσβαση στη γενικότερη κουλτούρα
αλλά και ο επαγγελµατικός προσανατολισµός. Μακάρι αυτό το
παλιό παράδειγµα να αποτελέσει πρότυπο που θα µπορούµε να
ακολουθήσουµε και εµείς, έστω µε καθυστέρηση ογδόντα ετών.

Θα ήθελα να κάνω ορισµένες συγκεκριµένες παρατηρήσεις
για συγκεκριµένα µαθήµατα, µιας και δεν έχουµε τη δυνατότητα
να έχουµε έναν τέτοιον φορέα αυτήν τη στιγµή στη χώρα µας.

Πρώτα-πρώτα, το µάθηµα της Φυσικής δεν περιλαµβάνεται
στην οµάδα προσανατολισµού σπουδών Οικονοµίας και Πληρο-
φορικής, µε αποτέλεσµα κάποιος να εισάγεται σε τµήµατα Πλη-
ροφορικής, χωρίς να έχει εξεταστεί στη Φυσική. Η Φυσική όµως,
αποτελεί αναπόσπαστο τµήµα του µέρους των σπουδών των τµη-
µάτων αυτών. 

Για το µάθηµα της Φυσικής, παρατηρώ επίσης ότι δεν αποτελεί
µάθηµα γενικής παιδείας, παρ’ ότι είναι θεµελιώδης λίθος όλων
των θετικών επιστηµών. Γιατί θεωρείται, παραδείγµατος χάριν,
τόσο σηµαντική η Βιολογία, που εντάσσεται στα µαθήµατα γενι-
κής παιδείας και δεν θεωρείται η Φυσική που εξαιρείται;

Τα ίδια ισχύουν και για τη Χηµεία.
Για το µάθηµα της Αρχαίας Ελληνικής και της Αρχαίας Ελλη-

νικής Γραµµατείας µίλησα ήδη και ελπίζω ότι ο κύριος Υπουργός
θα λάβει πολύ σοβαρά υπ’ όψιν του τη µεγάλη σηµασία του. Να
επανέλθει το µάθηµα αυτό στη διδασκαλία. Θυµίζω ότι σήµερα
µόνο µε βάση µία εγκύκλιο της κ. Γιαννάκου –µια παλιά εγκύκλιο-
διδάσκεται αυτό το µάθηµα για τελευταία φορά εφέτος. 

Έκπληξη προκαλεί το γεγονός ότι το µάθηµα της Πληροφορι-
κής δεν εισάγεται ως µάθηµα γενικής παιδείας, παρά τη σηµασία
που έχει για την εποχή µας, όπου βεβαίως κυριαρχεί η χρήση
των υπολογιστών και του διαδικτύου, έστω και αν εµείς εδώ, στη
Βουλή, επιµένουµε να αγνοούµε ότι έχουµε φτάσει στην εποχή
των υπολογιστών και του διαδικτύου.

Όσον αφορά το µάθηµα της Κοινωνιολογίας, για το οποίο
έχουµε δεχτεί διαµαρτυρίες ακόµη και από τα πανεπιστήµια –το
Πάντειο Πανεπιστήµιο πολύ εµπεριστατωµένα έχει κάνει ένα εν-
διαφέρον υπόµνηµα και διευκρινίζει τη θέση του - δεν αποτελεί
µάθηµα γενικής παιδείας, παρά τη σπουδαιότητά του για την
προετοιµασία των νέων µας για την αντιµετώπιση των κοινωνικών
προβληµάτων.

Και κλείνω τον κατάλογο αυτό, αναφερόµενος στο µάθηµα
Στοιχεία Κοινωνικών και Πολιτικών Επιστηµών, το οποίο δεν απο-
τελεί πανελλαδικά εξεταζόµενο µάθηµα, όπως προέβλεπε το σύ-
στηµα Αρβανιτόπουλου, παρ’ ότι το µάθηµα αυτό προετοιµάζει
τους µαθητές για τις µετέπειτα σπουδές τους σε τµήµατα κοινω-
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νικών επιστηµών των ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων και
συµβάλλει στην εµπέδωση της δηµοκρατικής συνείδησης.

Για την τράπεζα θεµάτων έχει γίνει αρκετή συζήτηση. Θα πω
µονάχα ότι και για τη Γ’ λυκείου, η κατάργησή της κρίνεται αρ-
νητικά. Θα έπρεπε η τράπεζα θεµάτων να µην καταργηθεί αλλά
να βελτιωθεί. Δεν νοείται να µην υπάρχει µια τράπεζα θεµάτων
σε ένα κράτος, όπου η διδασκαλία πρέπει να έχει µια ενότητα,
ακόµη κι αν αφήνουµε αυτονοµία, όπως το προτείνουµε, στους
διδάσκοντες για προσαρµογή, ανάλογα µε τις παραδόσεις και
τις ικανότητες του συγκεκριµένου σχολείου. Ωστόσο, είναι κρί-
σιµο να αντιληφθούµε ότι θα πρέπει να διασφαλίζεται ένα ευρύ-
τερο πλαίσιο διδασκαλίας και η δυνατότητα άσκησης ελέγχου
σε αυτό το πλαίσιο. 

Ήµουν, κύριε Υπουργέ, το Σαββατοκύριακο στο Άργος και το
Ναύπλιο και µε µεγάλη µου έκπληξη διαπίστωσα ότι εκεί δεν ξέ-
ρουν να κλαδεύουν και να µπολιάζουν τα δέντρα οι δικοί µας άν-
θρωποι και αναγκάζονται να καταφεύγουν στις γνώσεις
µεταναστών, ιδίως Αλβανών οι οποίοι τα ξέρουν ακόµη όντας πιο
κοντά στη γη. 

Σκέφτηκα ότι θα πρέπει να σας προτείνω να δείτε τη δυνατό-
τητα να δηµιουργηθούν γυµνάσια και λύκεια αγροτικού χαρα-
κτήρα. Δηλαδή, τα παιδιά τα οποία θα µείνουν κοντά στη φύση
και τα οποία δεν έχουν τη δυνατότητα να προχωρήσουν στις
σπουδές τους διαφορετικά ή κάνουν την επιλογή αυτή, να µπο-
ρούν να στραφούν στην καλλιέργεια της γης, χωρίς να χάνουν
τη γενική τους κουλτούρα, και να είναι σε επαφή µε τη γη, την
οποία πρέπει να ξανακαλλιεργήσουµε και να µην την εγκαταλεί-
ψουµε και να δέχονται τις γνώσεις αυτές, τις οποίες έχουµε πια
ξεχάσει.

Για το άρθρο 6, για την επανασύσταση ειδικοτήτων της δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης, θα ήθελα να πω ότι εµείς κατ’ αρχάς,
είµαστε θετικοί να επανασυσταθούν αυτές οι ειδικότητες, πολλές
από τις οποίες χρειάζονται. Φοβάµαι ότι δεν έχει γίνει αρκετή µε-
λέτη για το ποιες χρειάζονται και ποιες όχι. Φοβάµαι, επίσης, ότι
η επιλογή αυτών που επανέρχονται, γίνεται λιγάκι µηχανικά, µε
βάση κοµµατικές δεσµεύσεις και προοπτική, ας το πούµε έτσι,
µικροπολιτικής.

Νοµίζω ότι και η προηγούµενη κυβέρνηση, όσον αφορά τους
διαθέσιµους, είχε φροντίσει να επανέλθουν και είχε ανοίξει την
οδό των ΙΕΚ, των νοσοκοµείων και των βρεφονηπιακών σταθµών.
Νοµίζω ότι θα µπορούσε να τους είχε απορροφήσει εκεί. Αυτήν
την ώρα, απ’ ό,τι έχω αντιληφθεί, είναι περίπου δυόµισι χιλιάδες
αυτοί που είχαν αποµακρυνθεί, από τους οποίους µια τριακοσα-
ριά έχουν συνταξιοδοτηθεί. Οι υπόλοιποι, αντιλαµβάνοµαι, ότι
κρατούν τη δυνατότητα είτε να έρθουν στις ειδικότητες που ανοί-
γετε είτε να πάνε στα τρία αυτά πεδία, τα οποία ανέφερα προ-
ηγουµένως.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στο άρθρο 10 -µπαίνω στο δεύτερο κεφάλαιο για τα πειραµα-
τικά- να προστεθεί στην παράγραφο 4 η πρόβλεψη ότι τα πειρα-
µατικά σχολεία προάγουν την εκπαιδευτική έρευνα στην πράξη,
σε συνεργασία µε τις αντίστοιχες σχολές ή τµήµατα των ανωτά-
των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, πράγµα που αποτελεί σκοπό των
προτύπων πειραµατικών σχολείων κατά το ν.3966/2011 αλλά δεν
περιέχεται στο νοµοσχέδιο.

Επίσης, να προστεθεί στην παράγραφο 6 η πρόβλεψη ότι τα
πρότυπα και τα πειραµατικά συνεργάζονται µε τα ανώτατα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα και µε το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτι-
κής, για την επαγγελµατική ανάπτυξη των εκπαιδευτικών της
ευρύτερης εκπαιδευτικής κοινότητας, που επίσης αποτελεί
σκοπό των προτύπων-πειραµατικών σχολείων, κατά τον ίδιο νόµο
αλλά δεν περιέχεται στο νοµοσχέδιο.

Κι επίσης, να προστεθεί στο άρθρο 10 παράγραφος, σύµφωνα
µε την οποία στα πρότυπα και πειραµατικά λειτουργούν όµιλοι
µε στόχο να υποστηρίξουν τη δηµιουργικότητα, την καινοτοµία
και να αναπτύξουν τις ιδιαίτερες ικανότητες και κλήσεις των µα-
θητών, διότι και αυτό αποτελεί σκοπό των προτύπων-πειραµατι-
κών, σύµφωνα µε το νόµο αλλά δεν περιέχεται στο νοµοσχέδιο.
Δεχθήκατε και το Μαράσλειο για το πειραµατικό και σας ευχαρι-
στώ.

Ως προς την κατάργηση των εξετάσεων, θα ήθελα να πω ότι
δεν θα επανέλθω, διότι το έχουµε συζητήσει. Πρόκειται για επι-
δόσεις, οι οποίες είναι από άριστα έως κάτω του µετρίου, διότι
οι εξετάσεις δεν λειτουργούν ως φίλτρο υπέρ των αρίστων στα
πρότυπα πειραµατικά σχολεία αλλά ως µία δέσµευση-συµβόλαιο
συνεργασίας µεταξύ σχολείου και µαθητή και οι εξετάσεις αυτές
µας χρειάζονται, διότι δηµιουργούν το αίσθηµα στο µαθητή ότι
διεκδικεί και κερδίζει ένα καλό σχολικό περιβάλλον και συνεπώς,
διαθέτει ισχυρή θέληση να συµβάλει στη διατήρησή του.

Εκ των πραγµάτων, τα πρότυπα πειραµατικά σχολεία…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φορτσάκη, θα

σας παρακαλέσω να συντοµεύσετε. Ήδη σας έχω δώσει τρία
λεπτά παραπάνω.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πολύ
σύντοµος. Ξέρετε, όµως, το θέµα είναι να κάνουµε και συγκεκρι-
µένες προτάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ ξέρω ότι πήρατε
τρία λεπτά παραπάνω.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Εντάξει, αλλά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, σας αφήνω

ακόµα λίγο αλλά να σκεφτούµε τους άλλους συναδέλφους.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, ευχαρίστως,

αλλά ξέρετε το θέµα είναι να πούµε και κάτι συγκεκριµένο. Διότι
το να ερχόµαστε και να λέµε γενικολογίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνουµε κου-
βέντα. Συγκεκριµένο-ξεσυγκεκριµένο, αυτός είναι ο χρόνος!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ωραία.
Λέω, λοιπόν, ως προς τις εξετάσεις, ότι αυτές λειτουργούν πε-

ρισσότερο ως µία δέσµευση-συµβόλαιο.
Θα ήθελα να υπογραµµίσω εδώ ότι δεν έχει γίνει, νοµίζω, αν-

τιληπτό ότι άλλο είναι το τυχαίο δείγµα και άλλο είναι το αντιπρο-
σωπευτικό δείγµα.

Εσείς, κύριε Υπουργέ, µιλάτε για τυχαίο δείγµα, ενώ προφα-
νώς θα θέλατε να έχετε διασφαλίσει ένα αντιπροσωπευτικό
δείγµα. Όµως, η κλήρωση δεν διασφαλίζει αντιπροσωπευτικό-
τητα, διότι οι χώροι που γίνεται η κλήρωση, είναι χώροι τυχαίου
δείγµατος, το οποίο δεν περιέχει τα στοιχεία εκείνα που επιβάλ-
λει η αντιπροσωπευτικότητα.

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, σε λιγότερο από δύο λεπτά, λέ-
γοντας ότι οι διευθυντές των προτύπων και πειραµατικών δεν
µπορούν να επιλέγονται µε τον ίδιο τρόπο όπως οι υπόλοιποι δι-
ευθυντές, διότι θα καταλήξουµε να έχουµε στα σχολεία αυτά δι-
ευθυντές µε λιγότερα τυπικά προσόντα από ό,τι οι διδάσκοντες.

Επίσης, θα ήθελα να πω ότι θα ήταν καλύτερα να έχουν οι δι-
ευθυντές αυξηµένα τυπικά προσόντα, συνεπώς να µοριοδοτούν-
ται περισσότερο αυτά και λιγότερο το αποτέλεσµα της
ψηφοφορίας του συλλόγου διδασκόντων και τα δώδεκα µόρια
της ψηφοφορίας του συλλόγου διδασκόντων, να αντικαταστα-
θούν µε µοριοδότηση της διδασκαλίας των δηµοσιεύσεων και
των επιστηµονικών επιδόσεων.

Ως προς το Κεφάλαιο Γ’, πολύ σύντοµα υπογραµµίζω ότι η επι-
λογή των στελεχών πρέπει να γίνεται µε βάση τη διδακτική εµ-
πειρία αλλά και τη διοικητική εµπειρία, δηλαδή την ευρύτερη
εκπαιδευτική εµπειρία, διότι καταλήγουµε να µη µπορούµε να
χρησιµοποιήσουµε εκείνους που έχουν επί χρόνια καταναλώσει
τις προσπάθειές τους σε θέσεις διοίκησης της παιδείας.

Να µοριοδοτούνται επαρκώς τα µεταπτυχιακά. Σήµερα µετα-
πτυχιακό και διδακτορικό παίρνουν πέντε µονάδες, ενώ µόνο του
το µεταπτυχιακό παίρνει τέσσερις. Να µπορέσει να ενισχυθεί πε-
ρισσότερο το διδακτορικό και λιγότερα να δοθούν στους τίτλους
διδασκαλείων εκπαίδευσης.

Να έχουµε στο νου ότι η πρόταση που είχα κάνει για τη δηµι-
ουργία σχολής στελεχών διοίκησης εκπαίδευσης, θα πρέπει να
δροµολογηθεί. Για το µεταξύ διάστηµα, προτείνω να φύγουµε
από την υπάρχουσα διαδικασία της εκλογής και να πάµε σε έναν
πανελλήνιο διαγωνισµό, οργανωµένο µέσα στο πλαίσιο του
ΑΣΕΠ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
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Επειδή ο χρόνος είναι πιεστικός, δεν θα κάνω τις υπόλοιπες
προτάσεις που είχα στο νου µου να κάνω. Θα τις καταθέσω εγ-
γράφως.

Κλείνω, λέγοντας ότι είναι άδικο να περιορίζονται οι υποψη-
φιότητες των διευθυντών σχολικών µονάδων µόνο στις δύο σχο-
λικές µονάδες. Θα πρέπει να ανοίξει η εκλογή, αν και βεβαίως
είναι προφανές, ότι όταν κάποιον δεν τον γνωρίζουν οι σύλλογοι
διδασκόντων, δεν πρόκειται να τον ψηφίσουν.

Είναι λυπηρό, κύριε Υπουργέ, που δεν έχουµε περισσότερο
χρόνο. Έχουµε που έχουµε παντελή έλλειψη συζήτησης και δια-
βούλευσης πριν το νοµοσχέδιο, δεν έχουµε και χρόνο να συζη-
τήσουµε τα ουσιώδη ζητήµατα και καταναλώνουµε τις οµιλίες
µας σε γενικότητες, οι οποίες τελικά δεν είναι χρήσιµες για τα
ζητήµατα που µας ενδιαφέρουν. Είναι πραγµατικά λυπηρό που
συµβαίνει αυτό στη δική µας τη Βουλή.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για να µη χαρακτηρι-

στώ από προσωπική εύνοια ή κοµµατικό πατριωτισµό -γιατί είναι
γνωστό ότι ο κ. Φορτσάκης είναι φίλος µου- του έχω πάρει το
µισό χρόνο από τη δευτερολογία του και είναι γραµµένο στο
χαρτί γι’ αυτόν που θα µε διαδεχτεί.

Παρακαλώ, να έρθει στο Βήµα η ειδική αγορήτρια της Χρυσής
Αυγής, η κ. Δέσποινα Σβερώνη-Χονδρονάσιου.

Έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ο κύριος Πρωθυπουργός, µιλώντας για την παιδεία,
είπε ότι οι επιλογές αυτές -για την παιδεία, δηλαδή- δεν είναι ιδε-
ολογικά ουδέτερες. Και εµείς αυτό ακριβώς φοβόµαστε.

Το µεγάλο πρόβληµα για σας, κύριοι της Κυβέρνησης, είναι
ακριβώς τα αριστεία και τα πολλά πρότυπα σχολεία. Ο πόλεµος
κατά των αρίστων, ήταν πάντα ένα δηµοφιλές άθληµα των λαϊκι-
στών. Για κάθε επιτυχόντα µαθητή στα ΑΕΙ, υπάρχουν δεκαπέντε
τουλάχιστον που µένουν απ’ έξω. Εάν τώρα µπορείς να µειώσεις
τον επιτυχόντα, αυτόν δηλαδή που έχει το αριστείο και να κολα-
κεύσεις τους άλλους, τότε έχεις µία έτοιµη κοινωνική βάση. 

Επανερχόµαστε στη δεκαετία του 1980. Ποιες ήταν οι πληγές
στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα της πατρίδας µας τα τελευ-
ταία σαράντα χρόνια; Ήταν η αυτοαναφορικότητα, η αδυναµία
στη λογοδοσία, η εξουσία των φοιτητοπατέρων των κοµµατικών
παρατάξεων, η βία και η αυθαιρεσία. Όλα αυτά επιστρέφουν πα-
νίσχυρα. Έχουµε πανίσχυρους κοµµατικούς που είναι απαραίτη-
τοι για τη διατήρηση των δυνάµεων του αριστερίστικου µπλοκ
στα ΑΕΙ.

Στόχος της Κυβέρνησης, είναι ο κρατικός συντεχνιασµός που
παραδίδει την παιδεία στους κοµµατικούς στρατούς της Κυβέρ-
νησης, ο σοσιαλιστικός εξισωτισµός –προς τα κάτω δηλαδή- που
κολακεύει τη µετριότητα και την ανεπάρκεια και ο εθνικολαϊκι-
σµός που αποµονώνει τη χώρα από τον υπόλοιπο κόσµο.

Με το νοµοσχέδιο αυτό, εν πολλοίς επιβάλλεται το µέτριο και
εκπαιδευτικά έρχεται µία αποµόνωση στη χώρα µας. Ξέρετε,
αυτή η αποµόνωση στην παιδεία θα κάνει πολύ µεγαλύτερη ζηµιά
απ’ αυτήν την οικονοµική ζηµιά που βιώνουµε. Η παιδεία πρέπει
να στοχεύει στην υπέρβαση των σηµερινών ορίων της, για να
µπορέσει η χώρα να ξεφύγει από την παγίδα της ηµιµάθειας και
της προχειρότητας στη δηµόσια ζωή. 

Αντί να προχωράµε µπροστά σε έναν τοµέα που η χώρα µας
έχει παράδοση –στην παιδεία η χώρα µας έχει παράδοση- δυ-
στυχώς βαίνουµε πίσω ολοταχώς. Δεν υπάρχει κάτι νέο και ελπι-
δοφόρο. Αντίθετα, καταργεί ό,τι καλό µπορεί να έκαναν οι
προηγούµενοι, λες και έφταιγαν οι µεταρρυθµίσεις και όχι η κοµ-
µατικοκρατία και η έλλειψη αξιολόγησης. Αντί, δηλαδή, να επι-
χειρεί να ανοίξει ένα δρόµο για το µέλλον, επιµένει σε µία
αυταρέσκεια και σε µία καταγγελία των άλλων και τελικά φθάνει
µόνη της στην αποµόνωση.

Γι’ αυτό, τελευταία είδαµε να καταργούνται αγγλόφωνα τµή-
µατα σε ΑΕΙ, που είχαν σαν σκοπό να προσελκύσουν και ξένους
φοιτητές στη χώρα µας και να γίνονται αλλαγές στο σύστηµα µέ-
τρησης των πιστωτικών µονάδων για την απονοµή των πτυχίων.
Είναι αυτό που είπαµε για την ισότητα προς τα κάτω. Υπάρχει
κίνδυνος δε, τα ελληνικά πτυχία να µην αναγνωρίζονται από

άλλες ευρωπαϊκές χώρες και τα παιδιά µας να αποκλειστούν από
το πρόγραµµα της ανταλλαγής φοιτητών, το Πρόγραµµα «ERAS-
MUS».

Όλο αυτό το δικό σας εκπαιδευτικό σύστηµα, είναι αντίθετο
µε το σύστηµα που ορίζεται από τη διαδικασία της Μπολόνια, η
οποία συνδέει ΑΕΙ σαράντα έξι χωρών.

Θα ξεκινήσω επί τροχάδην να αναφέροµαι στα άρθρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Σβερώνη, θα

µου επιτρέψετε να σταµατήσω λίγο το χρόνο σας, για να κάνω
µία ανακοίνωση προς το Σώµα, πριν µπείτε στα άρθρα;

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Βεβαίως, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα έξι µα-
θητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Στυλίδας του Νοµού Φθιώτιδας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Σβερώνη.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Όσον αφορά το

άρθρο 1, λοιπόν, από τα µαθήµατα γενικής παιδείας απουσιά-
ζουν τα Αρχαία Ελληνικά. Τα Αρχαία Ελληνικά είναι το βασικό
τµήµα της εθνικής µας κληρονοµιάς.

Τώρα, ο κύριος Υπουργός είπε: «Και µια ώρα Νέων Ελληνι-
κών». Η κλασική παιδεία, όµως, αυτή η παιδεία που παίρναµε οι
Έλληνες στο σχολειό µας µέχρι και τη δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση, ήταν αυτή που µας έκανε να ξεχωρίζουµε σαν επιστήµο-
νες οπουδήποτε στον κόσµο.

Είναι αυτό που είπε ο κύριος Πρωθυπουργός µας, ότι οι δικοί
µας οι επιστήµονες είναι καταπληκτικοί όταν εµφανίζονται στο
εξωτερικό. Ξέρετε γιατί; Έχουν µείνει ακόµα κάποια δείγµατα
της παλιάς παιδείας. Δηλαδή µέχρι και το λύκειο λαµβάναµε γνώ-
σεις γενικής παιδείας και η εξειδίκευση γινόταν- ή πρέπει να γί-
νεται- στα πανεπιστήµια. 

Αυτό, όµως, εµείς τώρα το απεµπολούµε, διότι λέµε ότι δεν
χρειάζεται ο γιατρός και ο µαθηµατικός να γνωρίζουν αρχαία.
Όµως, είναι δυνατόν να υπάρχει Έλληνας γιατρός που δίνει τον
όρκο στον Ιπποκράτη ή Έλληνας µαθηµατικός, µε τους τόσους
αρχαίους µας, όπως τον Θαλή, τον Πυθαγόρα, και να µη γνωρίζει
στοιχεία της αρχαίας ελληνικής γλώσσης; 

Είναι δυνατόν κάποιος να είναι νοµικός και να του πούµε «δεν
χρειάζεται να γνωρίζεις Μαθηµατικά»; Μα, τα Μαθηµατικά είναι
αρµονία. Η αρµονία του σύµπαντος είναι τα Μαθηµατικά. Και
ποιος λέει ότι τα νοµικά δεν είναι Μαθηµατικά, εφόσον υπάρχει
η µείζων και η ελάσσων πρόταση και µετά έρχεται το συµπέρα-
σµα;

Όλα, όµως, αυτά εµείς τα έχουµε χαρακτηρίσει µε τον άλφα
ή βήτα τρόπο. Θεωρούµε ότι δεν χρειάζονται αυτά ως µαθήµατα
βασικής γενικής παιδείας. Θεωρούµε ότι θα πρέπει να αποκλί-
νουµε από αυτό που είχαµε, γιατί το θεωρούµε στερεότυπο και
κάνει κακό. Και ούτε λίγο ούτε πολύ τι κάνουµε; Θα µου επιτρέ-
ψετε µια λαϊκή έκφραση: «παίζουµε µπιλιάρδο» σε βάρος της νε-
ολαίας µας. Δηλαδή δεν έχουµε αναλογιστεί ότι τελικά οι γενιές
αυτές που έρχονται, θα είναι στο τέλος γενιές αµόρφωτες -γε-
νιές γραµµατισµένες, αλλά γενιές αµόρφωτες- γιατί θα τους λεί-
πει αυτό το βασικό, «το της βασικής ελληνικής παιδείας».

Υπάρχει δαιµονοποίηση της τράπεζας θεµάτων από τη σηµε-
ρινή Κυβέρνηση, όπως είπα και όταν ανέπτυξα επί της αρχής το
νοµοσχέδιο. Από την άλλη πλευρά υπάρχει θεοποίηση της τρά-
πεζας θεµάτων. Υπάρχει επανασύσταση, βέβαια, κάποιων ειδικο-
τήτων για τα τεχνικά, τα επαγγελµατικά λύκεια, που είχαν
εκλείψει, µε αποτέλεσµα να προσέρχονται πλέον µαθητές και να
τους σπρώχνουµε στην ιδιωτική παιδεία. 

Με αυτό το οποίο τα βάζετε πάρα πολύ εσείς, κύριε Υπουργέ,
όπως είπα και στην αρχή, είναι µε την αριστεία, µε τα πρότυπα
πειραµατικά σχολεία -είναι κάτι το οποίο είναι έξω από τη δική
σας τη φιλοσοφία και τη λογική- επειδή ακριβώς ενδιαφέρεστε
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να έχετε τις επόµενες µέρες, τα επόµενα χρόνια έναν έτοιµο κοµ-
µατικό στρατό. Και όσο περισσότερο χαϊδεύεις τα αφτιά των µα-
θητών µε λιγότερα µαθήµατα και λιγότερη ύλη και όσο
περισσότερο χαϊδεύεις τα αφτιά των φοιτητών δίνοντάς τους τη
δυνατότητα να συνδιαχειρίζονται τα πανεπιστήµια όπως αυτοί
νοµίζουν, τόσο περισσότερο θα είσαστε σίγουροι εσείς και κά-
ποιοι άλλοι ότι αυτοί δεν πρόκειται ποτέ να φύγουν από τις τάξεις
τις δικές σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Εµείς αντιδρούµε φυσικά σε όλο αυτό το νοµοσχέδιο και στα
άρθρα και αυτό που θέλουµε να τονίσουµε, είναι ότι υπάρχει έν-
τονος νεποτισµός και κοµµατισµός. Δεν είναι δυνατόν να επιλέ-
γονται περιφερειακοί διευθυντές, σχολικοί σύµβουλοι,
διευθυντές σχολείου όπως επιλέχθησαν και τώρα στις δεκατρείς
περιφέρειες, όπου όντως από τους τετρακόσιους υποψηφίους -
ω του θαύµατος!- αυτοί που είχαν τα περισσότερα προσόντα
ήταν όσοι, είτε ανήκαν στο ΣΥΡΙΖΑ είτε ανήκαν στους ΑΝΕΛ,
στους συγκυβερνώντες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεν είχατε δηλαδή ούτε καν τη λεπτότητα και την ευαισθησία
να αµβλύνετε λίγο τους ορίζοντες, να βάλετε και κανέναν απολι-
τίκ -αν θέλετε- και να µην είναι όλοι τόσο έντονα -που δεν είναι
κακό- πολιτικοποιηµένοι-κοµµατικοποιηµένοι.

Και αυτό, επίσης, το οποίο δεν µπορούµε εµείς να ανεχθούµε,
είναι το ότι επαναφέρετε τους αιώνιους φοιτητές. Μας λέτε ότι
υπάρχουν κάποιοι φοιτητές που εργάζονται.

Μα, υπάρχει πουθενά πανεπιστήµιο στον κόσµο, που να έχει
αιώνιους φοιτητές; Ναι, υπάρχουν κάποια τµήµατα στον Καναδά,
κάποια τµήµατα στις Ηνωµένες Πολιτείες αλλά κάτω από ορισµέ-
νες προϋποθέσεις. Όταν κάποιος είναι εργαζόµενος, για παρά-
δειγµα, µπορεί να πάρει συγκεκριµένα µαθήµατα. Όµως, είναι
άλλο οι εργαζόµενοι φοιτητές και άλλο οι φοιτητές που πήγαν
ως φοιτητές και κάνουν καριέρα ως συνδικαλιστές. Διότι αργό-
τερα µετά το συνδικαλισµό, θα πάρουν και κάποιον υπουργικό
θώκο. Αυτό είναι κάτι τελείως διαφορετικό. 

Αν, πράγµατι, µας ενδιαφέρει αυτό που λέγεται «παιδεία», θα
πρέπει να βάλουµε και εκεί ένα φρένο. Δεν µπορούµε να αφή-
νουµε αιώνια τους φοιτητές να γεµίζουν τα αµφιθέατρα και να
υπερφορτώνουν, αν θέλετε, και τις ίδιες τις πανεπιστηµιακές
σχολές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Επίσης…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία συνάδελφε,

επειδή έδειξα ανοχή σε όλους, δείχνω και σε εσάς, παρά το γε-
γονός ότι σας έχω δώσει δυόµισι λεπτά παραπάνω. 

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Μισό λεπτό, κύριε
Πρόεδρε. Καθυστερώ λίγο, αλλά ξέρετε, ήρθα κατευθείαν εδώ
από την Επιτροπή Δεοντολογίας και είχα τα άλλα έγγραφα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κυρία συνά-
δελφε, µην αγχώνεστε. Θα έχετε ένα λεπτό επιπλέον. 

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Σας ευχαριστώ
πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ίσως θα πρέπει να µου δώσετε και
λίγο επιπλέον χρόνο στη δευτερολογία µου, για να µπορέσω να
βάλω τα πράγµατα σε µία τάξη. 

Γι’ αυτούς τους λόγους, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αλλά και για όλα εκείνα βέβαια που σας είπα και όταν ανέπτυξα
το νοµοσχέδιο επί της αρχής, εµείς λέµε µε πόνο ψυχής ότι θα
ψηφίσουµε «όχι». Διότι εµείς πιστεύουµε στ’ αλήθεια σε µια παι-
δεία ελληνική, σε µια παιδεία στην οποία θα πρέπει όλα τα κόµ-
µατα, όπως σας είπα όταν ανέπτυξα επί της αρχής το
νοµοσχέδιο, να δέσουµε τα χέρια µας και να δώσουµε µια υπό-
σχεση ότι, πράγµατι, θα αγωνιστούµε για το αύριο των παιδιών
µας. Και αυτό, δυστυχώς, δεν το βλέπω.

Και επειδή όλοι κοπτόµαστε γι’ αυτό που λέγεται δηµόσια παι-
δεία, θα ήθελα να µου πει στ’ αλήθεια κάποιος Υπουργός, Πρω-
θυπουργός, Υφυπουργός, γενικός γραµµατέας προηγούµενης
κυβέρνησης –βέβαια, δεν είναι κανείς από αυτούς που κυβέρνη-
σαν πριν αυτόν εδώ τον τόπο αλλά µπορεί να ακούσουν αυτά που

λέω- αν έχει στείλει το παιδί του σε δηµόσιο σχολείο. Πολύ φο-
βάµαι πως όχι. Δεν ξέρει κανένας από αυτούς τι σηµαίνει δηµό-
σιο σχολείο, γιατί στα δηµόσια σχολεία πάνε µόνο όταν είναι να
ψηφίσουν. Μόνο τότε πάνε και ποτέ άλλοτε. 

Και επειδή όλοι κοπτόµαστε για το δηµόσιο σχολείο, γνωρίζετε
πουθενά στον κόσµο σε αναπτυσσόµενη -όχι σε ανεπτυγµένη-
ακόµα και σε υπανάπτυκτη χώρα να υπάρχουν φροντιστήρια,
προκειµένου τα παιδιά µας να περάσουν στο πανεπιστήµιο; Το
ξέρετε αυτό; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κυρία συνά-

δελφε. 
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Μάλλον δεν το ξέ-

ρετε όλοι εσείς που στέλνετε τα παιδιά σας στα κολλέγια, γιατί
εκεί δεν χρειάζεται να κάνουν φροντιστήριο. 

Ξέρετε να υπάρχει άλλη χώρα στον κόσµο, που για να πάρουν
τα παιδιά πιστοποιητικό γλωσσοµάθειας, να πρέπει οπωσδήποτε
να πάνε σε φροντιστήριο ξένων γλωσσών; Φαντάζοµαι ότι δεν
υπάρχει πουθενά αλλού στον κόσµο παρά µόνο εδώ στην Ελ-
λάδα. Και αυτό στην Ελλάδα λέγεται «δηµόσιο σχολείο»! Και
επαίρεστε και εσείς αλλά και οι προηγούµενοι ότι πράγµατι κά-
νετε ό,τι περνάει από το χέρι σας, για να αναβαθµίσετε αυτό που
λέγεται δηµόσια παιδεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε. Μη µε φέρνετε σε δύσκολη θέση. 

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Τελειώνω µ’ αυτό,
κύριε Πρόεδρε. 

Εµείς δεν είµαστε εναντίον της ιδιωτικής παιδείας. Ας υπάρχει
παράλληλα η ιδιωτική παιδεία µε τη δηµόσια. Πραγµατικά ανε-
βάστε τη δηµόσια παιδεία εκεί που της αξίζει και από εκεί και
πέρα, ας κάνει ο καθένας την επιλογή του για το µέλλον των παι-
διών του. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
η συνάδελφος από το Ποτάµι κ. Σταυρούλα Αντωνάκου. 

ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΑΝΤΩΝΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η χώρα µας τα

τελευταία χρόνια ζει καθηµερινά µία πολύπλευρη κρίση. Κρίση
κοινωνική, παραγωγική, οικονοµική, πολιτισµική, κρίση παιδαγω-
γική. Κρίση, που µπορεί να ξεπεραστεί µόνο αν δουλέψουµε όλοι
µαζί. Και για να γίνει αυτό, πρέπει ο ένας να ακούει τον άλλον µε
ειλικρίνεια και όχι κατ’ επίφαση. Η συνεργασία και ο διάλογος
τουλάχιστον σε θέµατα όπως είναι η παιδεία, δεν υποκρύπτει
αδυναµία αλλά ισχυρή βούληση για τις µεταρρυθµίσεις που έχει
ανάγκη η χώρα. 

Σε ό,τι αφορά το σχέδιο νόµου και το Κεφάλαιο Α’ σχετικά µε
την αλλαγή των εκπαιδευτικών προγραµµάτων του λυκείου, δεν
είµαστε τυχαία αρνητικοί. Σας το έχουµε πει όλη την εβδοµάδα
στις συνεδριάσεις-εξπρές της επιτροπής ότι περιµένουµε από
εσάς, έστω και την τελευταία στιγµή, να αλλάξετε γνώµη στο
συγκεκριµένο θέµα. Και το περιµένουµε ειδικά από εσάς που
γνωρίζετε, ότι είναι το τρίτο κατά σειρά σχέδιο νόµου µέσα σε
διάστηµα τριών χρόνων, που αλλάζει τα εκπαιδευτικά προγράµ-
µατα του λυκείου. 

Εµείς ως Ποτάµι, προτείνουµε τα προγράµµατα διδασκαλίας
να συζητηθούν σε  βάθος από τη στιγµή που µάλιστα θα έρθει
και νέο σχέδιο νόµου που θα συζητηθεί διεξοδικά, όπως είπε ο
Πρωθυπουργός και εσείς, κύριε Υπουργέ. Οπότε, δεν κατανο-
ούµε τη βιασύνη σας, ειδικά γι’ αυτό το θέµα και µάλιστα σε
αυτήν την τόσο κρίσιµη περίοδο. 

Σε ό,τι αφορά τα µαθήµατα αυξοµειώνετε τις ώρες, χωρίς
όµως να µας αιτιολογείτε και για ποιον λόγο γίνεται αυτό. Τέτοια
θέµατα δεν αντιµετωπίζονται µε τέτοιες διαδικασίες και ειδικά µε
τη µορφή του κατεπείγοντος. Εδώ θα έπρεπε να έχει γίνει ουσια-
στικός διάλογος µε όλους τους φορείς της εκπαίδευσης, κάτι το
οποίο δυστυχώς δεν έγινε. 

Στο άρθρο 2, µε τη µορφή του κατεπείγοντος αλλάζετε τον
τρόπο προαγωγής στην επόµενη τάξη. Εδώ, πραγµατικά, θα
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ήθελα να θέσω ένα ερώτηµα. Μπορεί κάποιος µε βαθµό «5» και
«6» στα βασικά µαθήµατα να προάγεται επειδή έχει «16» και «17»
σε δευτερεύοντα; Και εάν σε ένα µάθηµα υπολείπεται λίγο της
βάσης, ξέρετε ότι θα βοηθηθεί από τον καθηγητή του, δηλαδή
το «9» θα γίνει «10». Με το δικό σας τρόπο όµως, οι µαθητές θα
«κατεβάσουν τα µολύβια» τελείως στα δύσκολα µαθήµατα, γιατί
θα περνούν µέσα από τα εύκολα. Σκοπός σας είναι η επιβρά-
βευση της ήσσονος προσπάθειας; 

Στο ίδιο άρθρο καταργείτε την τράπεζα θεµάτων. Ας υποθέ-
σουµε ότι συµφωνούσαµε όλοι µαζί σας σ’ αυτό. Πείτε µας όµως,
πώς µπορείτε να καταργείτε ένα θεσµό πριν αυτός αξιολογηθεί
σε βάθος χρόνου, ακόµα και µε τις όποιες αδυναµίες έχει αυτός; 

Σε ότι αφορά το άρθρο 3 παράγραφος 2, εµείς ως Ποτάµι συµ-
φωνούµε, µε το ότι δίνετε τη δυνατότητα οι µαθητές να έχουν
επιλογή δύο επιστηµονικά πεδία, αντί για ένα. Όµως, υπάρχουν
µονοπάτια που είναι πολύ συνηθισµένα, παραδείγµατος χάριν
από τις θετικές επιστήµες στην πληροφορική, που τα έχετε
κόψει. Πρέπει να µελετηθεί καλύτερα το σύστηµα, γιατί όπως
είναι µειώνετε τις επιλογές των παιδιών, αντίθετα µε αυτά που
εξαγγέλλετε. Και θα πρέπει να το δείτε άµεσα αυτό, κύριε
Υπουργέ, πριν ψηφιστεί και στερήσει από πολλά παιδιά τη δυνα-
τότητα επιλογής. 

Σε ό,τι αφορά στα ΕΠΑΛ, συστήνετε ξανά όλες τις καταργη-
θείσες ειδικότητες και επαναπροσλαµβάνονται άµεσα όλοι οι κα-
θηγητές των συγκεκριµένων ειδικοτήτων και δικαίως, γιατί η
δηµόσια παιδεία έχει ανάγκη στήριξης. Συµφωνούµε µαζί σας σε
αυτό, κύριε Υπουργέ.

Είµαστε σύµφωνοι και στη δυνατότητα που δίνετε στα Σώµατα
Ασφαλείας και στις Ένοπλες Δυνάµεις, να µπορεί το κράτος να
τους διευκολύνει να σπουδάζουν. Είναι µια σωστή πράξη που
στηρίζει τη διά βίου µάθηση. 

Ωστόσο, ήταν κατεπείγον το να θέλετε να αλλάξετε τη διαδι-
κασία επιλογής των διευθυντών εν µέσω εξετάσεων και πανελ-
λαδικών; Γιατί δεν κάνετε ό,τι µε τους σχολικούς συµβούλους ή
µε τους πρυτάνεις, να δώσετε δηλαδή παράταση θητείας; Έχετε
δει τις αντιδράσεις που υπάρχουν από όλες τις πλευρές της εκ-
παιδευτικής κοινότητας που διαµαρτύρονται για την έλλειψη δια-
λόγου; 

Σε ό,τι αφορά στα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία, είµαστε
κάθετα αντίθετοι. Καταργείτε τις εξετάσεις και επαναφέρετε την
κλήρωση ως κριτήριο για την εισαγωγή των µαθητών στα σχο-
λεία αυτά. Η κατάργηση των εξετάσεων δεν είναι µέτρο κοινωνι-
κής πρόνοιας. Οι εξετάσεις δεν πρέπει να δαιµονοποιούνται. Η
εξέταση είναι µια άσκηση που σκοπό έχει τη βελτίωση του µα-
θητή. Αν αυτό αποτελεί πρόβληµα σήµερα για το εκπαιδευτικό
σύστηµα της χώρας µας, τότε πρέπει να το δούµε όλοι µαζί και
σίγουρα όχι µε τη µορφή του κατεπείγοντος. 

Τα πρότυπα και πειραµατικά, ειδικά µε τις παρούσες συνθή-
κες, θα έπρεπε να αποτελούν οδηγό για το υπόλοιπο εκπαιδευ-
τικό σύστηµα. Και σε αυτό το σηµείο προτείνουµε την επέκταση
αυτού του επιτυχηµένου θεσµού και χαιρετίζουµε τη δέσµευση
του Πρωθυπουργού και του Υπουργού για αυτό αλλά µε τις ιδέες
που έχουν δηµοσίως εκφραστεί, πολύ αµφιβάλουµε ότι θα γίνει. 

Στο άρθρο 16, αλλάζετε τον τρόπο επιλογής στελεχών πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, καταργείτε τη δια-
δικασία της συνέντευξης και εισάγετε ως κριτήριο µε βαρύτητα
το 33% της ψήφου των εκπαιδευτικών για την ανάδειξη των δι-
ευθυντών. Απαξιώνετε τη διαδικασία της συνέντευξης λέγοντας
στην αιτιολογική έκθεση: «Οι ικανότητες των κρινόµενων δεν
µπορούν να διαπιστωθούν στη διάρκεια µιας ολιγόλεπτης συνέν-
τευξης, η οποία στο παρελθόν χρησιµοποιήθηκε κατά κόρον για
την επιλογή «ηµετέρων» της εκάστοτε εξουσίας». Είναι κρίµα
στον 21ο αιώνα να απαξιώνεται στη χώρα µας η βασικότερη δια-
δικασία επιλογής στελεχών που υπάρχει σε όλο τον κόσµο και
µάλιστα στο χώρο της εκπαίδευσης. 

Έχει το µέχρι σήµερα σύστηµα ατέλειες; Σίγουρα έχει. Θα
µπορούσατε µε βελτιώσεις στον υπάρχοντα νόµο να τις θερα-
πεύσετε. Εσείς κάνατε το ακριβώς αντίθετο. 

Όλοι γνωρίζουν -και καλύτερα απ’ όλους οι µαθητές- ότι ένας
εκπαιδευτικός µπορεί να  έχει µια σειρά από τυπικά προσόντα,
αλλά του στερείτε το βασικότερο προσόν που  πρέπει να έχει,

την ικανότητα επικοινωνίας. 
Και αν αυτή απαιτείται µια φορά για τον απλό καθηγητή, είναι

ακόµα πιο αναγκαία για ένα διευθυντή σχολείου που απευθύνε-
ται σε όλη τη µαθητική κοινότητα, στο σύνολο των καθηγητών
και των γονέων. 

Εάν κρίνετε ότι υπάρχουν περιθώρια υποκειµενισµού θα µπο-
ρούσατε να προσθέσετε δικλίδες ασφαλείας, αν και η σηµερινή
διαδικασία έχει ήδη µία δικλίδα ασφαλείας όπως η µαγνητοφώ-
νηση συνέντευξης. Εσείς όµως την καταργείτε. Και φέρνετε τη
διαδικασία της εκλογής από το σύλλογο των διδασκόντων προσ-
δίδοντας µάλιστα στο κριτήριο αυτό την καθοριστική βαρύτητα
του 33%. 

Με ένα τέτοιο ποσοστό είναι βέβαιο ότι καθοριστικό κριτήριο
δεν θα είναι τα τυπικά και ουσιαστικά εκπαιδευτικά και διοικητικά
προσόντα των υποψηφίων, αλλά το ποιος θα είναι πιο αρεστός
στο σύλλογο των διδασκόντων. Μεταβάλλουµε δηλαδή τους αν-
θρώπους που ενδιαφέρονται να ασκήσουν το λειτούργηµα του
διευθυντή ενός σχολείου σε κοινούς υποψηφίους που θα βγουν
προς άγρα ψήφων για να εκλεγούν. 

Σε ό,τι αφορά στο κατεπείγον της ανώτατης εκπαίδευσης:
Είναι κατεπείγον η επαναφορά των φοιτητών που δεν πρόλαβαν
ή δεν θέλησαν να τελειώσουν τις σπουδές τους σε ένα λογικό
χρονικό διάστηµα; Αλήθεια, αυτό θεωρείται σήµερα ως το κρισι-
µότερο πρόβληµα των πανεπιστηµίων της χώρας; Δεν είναι η
υποχρηµατοδότησή τους; Δεν είναι η βελτίωση των εγκαταστά-
σεών τους; Νοµίζω ότι σίγουρα είναι ένα από τα δύο ερωτήµατα
που σας έθεσα. 

Και επειδή την Παρασκευή µάς επιτεθήκατε µε οξύτητα για τις
απόψεις µας για την παιδεία κάνοντάς µας ένα κήρυγµα για δη-
µοκρατία και αριστεία, θα ήθελα να ξέρω αν είστε περήφανοι για
τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες του «ψεκάστε, σκουπίστε, τε-
λειώσατε» που ακολουθούνται σε θέµατα παιδείας, αυτές τις δια-
δικασίες που στηλιτεύατε µε πάθος όταν ήσασταν αντιπολίτευση. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η παιδεία είναι
µια πολύ σοβαρή υπόθεση για να τη συζητάµε µε τέτοιο τρόπο
και µε τέτοιες διαδικασίες. Το ερώτηµα που µένει να απαντηθεί
στο θέµα της παιδείας είναι ένα: Θα πάµε µπροστά ή θα γυρί-
σουµε πίσω; 

Οι αλλαγές που χρειαζόµαστε στην εκπαίδευση έτσι ώστε να
προσφέρουµε περισσότερες ευκαιρίες δεν µπορούν να περιµέ-
νουν, αλλά ούτε και να γίνονται µε αποσπασµατικό τρόπο. 

Ελπίζουµε αυτή να ήταν η τελευταία φορά και περιµένουµε
από τον Πρωθυπουργό και τον Υπουργό το αµέσως προσεχές
διάστηµα να υλοποιήσουν στην πράξη τη δέσµευσή τους για διά-
λογο και συνεργασία στα θέµατα της παιδείας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Αντωνάκου. 

Παρακαλώ να έρθει στο Βήµα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας ο συνάδελφος κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης, ο οποίος έχει
τον λόγο. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ πριν από λίγο έθεσε

–υποθέτω ρητορικά- το ερώτηµα γιατί καταψηφίζουµε αυτό το
νοµοσχέδιο. Γνωρίζει βέβαια τους λόγους που το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας καταψηφίζει. 

Η αντίληψη του ΚΚΕ για την ενιαία, δηµόσια, δωρεάν παιδεία
δεν µπορεί να περιοριστεί στην αποσπασµατικότητα αυτού του
νοµοσχεδίου και µάλιστα όταν παραδέχεστε ότι τα κρίσιµα ζητή-
µατα που την καθορίζουν θα τα δείτε σε βάθος διετίας, όταν η
υποχρηµατοδότηση της παιδείας έχει ήδη σηµάνει στάση πλη-
ρωµών στις σχολικές µονάδες, σχολικές επιτροπές, όταν η επι-
χειρηµατική δράση σε όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης απλώνεται
συνεχώς, όταν η αδιοριστία εκπαιδευτικών συνεχίζεται, όταν η
διά βίου µάθηση - περιπλάνηση για τη συγκέντρωση πιστοποι-
ήσεων οδηγεί σε πτυχία χωρίς αντίκρισµα που τα αποσυνδέει
από το επάγγελµα. 

Συνεχίζετε δηλαδή τη διαιώνιση του διπλού σχολικού δικτύου,
Λύκειο – ΕΠΑΛ, που κατηγοριοποιεί µαθητές σε καλούς και κα-
κούς, σε µαθητές έξυπνους και σε µαθητές που πρέπει να πέ-
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σουν στον Καιάδα. Άλλωστε το οµολογήσατε ότι επιδίωξή σας
είναι η υλοποίηση της κοινοτικής οδηγίας για στροφή του 70%
του µαθητικού πληθυσµού στην κατάρτιση, άρα συνέχιση της µα-
θητείας, στον πρόωρο αποκλεισµό του από το σχολείο της γνώ-
σης. 

Ακόµα και η ελεύθερη πρόσβαση που αναγγείλατε προκατα-
βολικά είναι το φύλλο συκής προκειµένου να δελεάσετε τους
νέους σε αρχική φάση και σφάζοντάς τους σε δεύτερη φάση από
το πρώτο εξάµηνο σε ένα ΑΕΙ ή ένα ΤΕΙ, όταν θα κριθούν τότε
µέσα από υψηλότερου βαθµού δυσκολίας εξετάσεις, να πιούν το
πικρό ποτήρι της απόρριψης και της βίαιης ένταξής τους στη
φτηνή καταρτισιακή και εργασιακή περιπλάνηση, οδηγώντας
τους σε ένα ΙΕΚ, σε ένα ΚΕΚ, δηλαδή στην ιδιωτική και φτηνή κα-
τάρτιση για ένα ψευτοχαρτί που οδηγεί στην ανεργία. 

Το νοµοσχέδιο έχει και επικοινωνιακή στόχευση. Κάτι πρέπει
να παρουσιάσετε, αφού οι θέσεις σας για την παιδεία δεν απα-
λείφουν ούτε καν αµβλύνουν τους ταξικούς φραγµούς στη µόρ-
φωση. 

Πρόκειται για νοµοθετικές πρωτοβουλίες που δεν καταργούν
κανέναν από τους αντιεκπαιδευτικούς νόµους των προηγούµε-
νων κυβερνήσεων, όπως το νόµο Αρβανιτόπουλου 4186, το νόµο
Διαµαντοπούλου 3966 που αφορούν αντίστοιχα το νέο σχολείο
και πρότυπα πειραµατικά σχολεία, όπως άλλωστε ζητούσε το ίδιο
το κίνηµα των εκπαιδευτικών, γονέων και µαθητών. Απλώς, τι κά-
νετε; Λειαίνετε ορισµένες οξείες γωνίες και ταυτόχρονα εξασφα-
λίζετε τη συνέχιση αυτής της πολιτικής που είναι ενταγµένη στη
στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΟΣΑ.

Δεν σας εµπόδισε κανένας να φέρετε νοµοσχέδιο µε αυτό το
θεσµικό πλαίσιο που εσείς λέτε και να γίνει αντιπαράθεση έτσι
όπως πρέπει να γίνει και το οποίο λέτε ότι θα φέρετε σε βάθος
διετίας και µάλιστα, να προηγηθεί διάλογος. 

Δεν γνωρίζετε ποιες είναι οι εκπαιδευτικές ανάγκες σήµερα;
Δεν γνωρίζετε τα αιτήµατα των συνδικαλιστικών φορέων; Δεν
έχετε θέσεις και θα τις διαµορφώσετε τώρα;

Όλα τα γνωρίζετε και θέσεις έχετε. Εάν τολµούσατε όµως να
τα ανοίξετε τα θέµατα αυτά, αυτό θα σας έφερνε από πολύ νωρίς
αντιµέτωπους µε τα χρόνια προβλήµατα των εκπαιδευτικών, των
µαθητών και των γονέων, αλλά και για έναν επιπλέον λόγο: Προ-
σπαθείτε να ροκανίσετε κι άλλο το χρόνο σε µία φάση όπου η
Κυβέρνηση έχει ήδη προαποφασίσει τα νέα σκληρά αντιλαϊκά
µέτρα σε βάρος της εργατικής λαϊκής οικογένειας, το τρίτο µνη-
µόνιο, τη νέα δανειακή σύµβαση στα πλαίσια, έτσι κι αλλιώς, ενός
ανέντιµου και σε βάρος του ελληνικού λαού συµβιβασµού. 

Μάλιστα, το επόµενο πολυνοµοσχέδιο που θα φέρετε και αυτό
αποσπασµατικό θα είναι. Αποφεύγετε να εντάξετε τα ζητήµατα
σε µία ενιαία λογική, ακριβώς για να αποφύγετε τη συνολική αν-
τιπαράθεση και παράλληλα, σταδιακά να εφαρµόσετε µέτρα και
οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΟΣΑ στο πλαίσιο των
τεσσάρων ελευθεριών του Μάαστριχτ, της διαδικασίας της Μπο-
λόνια, της στρατηγικής «ΕΥΡΩΠΗ 2020» για την ανάπτυξη και
την απασχόληση, που προβλέπει ευελιξία µε ασφάλεια, προσαρ-
µογή του νοµοθετικού πλαισίου σύµφωνα µε τις αρχές για την
έξυπνη ρύθµιση, την προσαρµογή στην κινητικότητα εργασίας
εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την προσφορά εργατικού δυνα-
µικού στη ζήτηση των επιχειρηµατικών οµίλων, τη διά βίου κα-
τάρτιση στα πλαίσια ενός συνόλου δεξιοτήτων, προσόντων και
επαγγελµάτων για την ενίσχυση των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Δείγµα ακριβώς αυτής της συµφωνίας σας µε την Μπολόνια,
µε τη στρατηγική «ΕΥΡΩΠΗ 2020» έδωσε χθες και ο Υπουργός
κ. Μπαλτάς, απευθυνόµενος µε άγχος, γιατί έπρεπε να απαντή-
σει, στα αστικά συγκροτήµατα του Τύπου που έσπευσαν να µι-
λήσουν για κίνδυνο Grexit των ελληνικών πτυχίων από τον
ευρωπαϊκό χώρο ανώτερης εκπαίδευσης. Τι είπε ο κύριος Υπουρ-
γός, δίνοντας τα διαπιστευτήρια; «Το πολυνοµοσχέδιο για την
παιδεία ουδόλως αγγίζει ή µεταβάλλει, πόσω µάλλον καταργεί,
το ευρωπαϊκό σύστηµα µεταφοράς και συσσώρευσης πιστωτι-
κών µονάδων». Είπε «ουδόλως αγγίζει». 

Αναφερόµαστε στην µπακαλίστικη αποτίµηση των πτυχίων που
είναι ξεκάθαρο ότι εντάσσεται στις στρατηγικές επιλογές της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και του κεφαλαίου και στο χώρο της παιδείας. 

Στη βάση αυτή, λοιπόν, σας απαντάµε ότι για όλους τους πα-

ραπάνω λόγους καταψηφίσαµε αυτό το νοµοσχέδιο επί της
αρχής και το κρίνουµε στο σύνολό του, όχι για το τι αλλάζει, αλλά
για το τι αφήνει άθικτο, κάτι που αποτελεί και την ουσία των όσων
έπρεπε να συζητηθούν.

Βεβαίως, ψηφίζουµε τις ρυθµίσεις που αφορούν την τράπεζα
θεµάτων, το βαθµό προαγωγής και απόλυσης, την επαναπρόσ-
ληψη των εκπαιδευτικών και την επανεγγραφή των φοιτητών που
είχαν διακόψει τις σπουδές τους. 

Πιο ειδικά: Στο Κεφάλαιο Α’ που αναφέρεται στο γενικό επαγ-
γελµατικό λύκειο καταψηφίζουµε τα άρθρα 1, 3, 4 και 7 γιατί κι-
νούνται στα πλαίσια εφαρµογής του αντιεκπαιδευτικού ν. 4186.
Συνεχίζει το νοµοσχέδιο να χωρίζει τα παιδιά µε βάση τις οµάδες
προσανατολισµού, αναδιατάσσει τα επιστηµονικά πεδία και τις
οµάδες προσανατολισµού, συνεχίζοντας να βλέπει το λύκειο ως
χώρο αποκλειστικής προετοιµασίας για τις εξετάσεις. 

Ψηφίζουµε υπέρ στα άρθρα 2, 6, 8, 9 που αφορούν την επα-
ναφορά του βαθµού απόλυσης, την κατάργηση της τράπεζας θε-
µάτων, την επανασύσταση των ειδικοτήτων, αν και το δίκαιο αυτό
αίτηµα υλοποιείται σε βάρος των πιστώσεων για προσλήψεις εκ-
παιδευτικών τη στιγµή που υπάρχουν χιλιάδες κενά. 

Θα ήθελα, όµως, να επανέλθω και σας το είπα κύριε Υπουργέ,
ότι η παράγραφος 5 στο άρθρο 6 είναι φωτογραφική. Δεν είπατε
τίποτε ούτε σήµερα, ούτε την Παρασκευή. Γιατί; Γιατί ανατρέπει
το εδάφιο 2 «Πάγιες αρχές και διαδικασίες για τις εργασιακές
µεταβολές και τοποθετήσεις εκπαιδευτικών». Το συγκεκριµένο
εδάφιο παραβιάζει την πάγια διαδικασία και δίνει το δικαίωµα σε
εκπαιδευτικούς µεµονωµένου σχολείου που καταργείται να δη-
λώσουν και να τοποθετηθούν σε όποιο σχολείο θέλουν χωρίς να
έχει κενό, µε αποτέλεσµα να δηµιουργεί αλυσιδωτές εργασιακές
αντιδράσεις. Είναι φωτογραφική αυτή η διάταξη και δεν λέτε τί-
ποτε. Πρέπει να πάρετε, λοιπόν, θέση.

Δηλώνουµε «παρών» στο άρθρο 5, γιατί επαναλαµβάνει το ν.
4186 που αφορά την έννοια και την ίδρυση των ΕΠΑΛ, αν και εί-
µαστε ενάντια στην κατηγοριοποίηση των σχολείων σε ΓΕΛ και
ΕΠΑΛ, αλλά σχετίζεται βέβαια µε την επανασύσταση των ειδικο-
τήτων γι’ αυτό δηλώνουµε «παρών». 

Στο κεφάλαιο Β’ για τα πρότυπα πειραµατικά σχολεία τα
άρθρα 10 έως 15 τα καταψηφίζουµε. Είναι απαράδεκτος θεσµός
των προτύπων σχολείων ο οποίος διατηρείται. Διατηρείται, δη-
λαδή, ο θεσµός των ελιτίστικων σχολείων που θα έχουν σαν
στόχο την εκπαίδευση των άριστων και χαρισµατικών παιδιών,
που καταδικάστηκαν στη συνείδηση της συντριπτικής πλειοψη-
φίας των εκπαιδευτικών. 

Εν τω µεταξύ την ίδια στιγµή και η νέα συγκυβέρνηση διατηρεί
το θεσµό των πρότυπων σχολείων και µάλιστα έκανε και εγκαίνια
σε τέσσερεις Σχολές Επαγγελµατικής Κατάρτισης µέσα σε τρεις
µήνες, ενώ οι διακηρύξεις προεκλογικά ήταν εκ δια µέτρου αντί-
θετες.

Για την επιλογή στελεχών σε όλα τα άρθρα ψηφίζουµε
«παρών». Επιχειρεί η συγκυβέρνηση και το Υπουργείο να ανά-
γουν το ζήτηµα αυτό σε κύριο, δηµιουργώντας ταυτόχρονα και
αυταπάτες ότι η συµβολή του συλλόγου διδασκόντων θα κάνει
το σχολείο πιο δηµοκρατικό. Βεβαίως, είµαστε υπέρ του να λένε
όλοι τη γνώµη τους, το κύριο, όµως, αυτό που παραµένει και δεν
λύνεται και διαιωνίζεται, είναι όχι ποιος θα εκλέγει τον διευθυντή,
αλλά τι θα εφαρµόσει αυτός ο διευθυντής και µέσα σε ποια νο-
µοθετικά πλαίσια θα κινείται αυτός ο διευθυντής. 

Στα άλλα θέµατα, στο κεφάλαιο Δ’ στο άρθρο 29 είµαστε
υπέρ. Στο άρθρο 30 δηλώνουµε «παρών». Στο άρθρο 31 από
θέση αρχής είµαστε αντίθετοι σε αυτό το ευρωπαϊκό σχολείο,
στη δευτερολογία µου θα εξηγήσω. Στο άρθρο 32 έχετε φέρει
µία νοµοτεχνική βελτίωση την οποία θα εξετάσουµε και θα πούµε
στη δευτερολογία µας ακριβώς την άποψή µας. Στο άρθρο 33
είµαστε υπέρ, που αφορά την επαναφορά των φοιτητών.

Επιτρέψτε µου σε σχέση µε τις τροπολογίες, οι τροπολογίες
που κατέθεσε το Κοµµουνιστικό Κόµµα είναι τέσσερις και θεω-
ρούµε ότι πρέπει να τις κάνετε δεκτές αυτές τις τέσσερις τρο-
πολογίες που αφορούν τους φοιτητές που έχουν χάσει τον έναν
ή και τους δύο γονείς και πρέπει να µεταφερθούν κοντά στο σπίτι
τους προκειµένου να αποπερατώσουν τις σπουδές τους. Για
τους φετινούς αποφοίτους των ΕΠΑΛ, που λόγω του προηγού-
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µενου νόµου αναγκάστηκαν να αλλάξουν τοµέα και ειδικότητα
και δίνουν πανελλαδικές φέτος, δηλαδή είναι τελειόφοιτοι και δεν
έχουν το δικαίωµα να δώσουν σε αυτές τις ειδικότητες, γιατί να
µην το επαναφέρετε και να κάνετε δεκτή την τροπολογία;

Με την τροπολογία που αφορά τους σεισµούς στη Κεφαλλονιά
συµφωνούµε. Έχουν κατατεθεί και άλλες τέτοιες βουλευτικές
τροπολογίες, η 114 και 130 αν δεν κάνω λάθος. Απλώς εµείς λέµε
ότι πρέπει να διευρυνθεί και για το 2016-2017 και όχι µόνο για
τώρα, γι’ αυτό το σχολικό έτος.

Σας έχουµε φέρει τροπολογία για την πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου και σας έχουµε εξηγήσει ότι αυτή η πράξη νοµοθετι-
κού περιεχοµένου επί της ουσίας έρχεται να καταστείλει τον
αγώνα των µαθητών και να αποτρέψει την οργάνωση του αγώνα
τους. 

Επίσης, έχουµε φέρει τροπολογία για την άρση των αδικιών
που δηµιουργήθηκαν µε την παύση τροφοδότησης των πινάκων
αναπληρωτών που προβλέπονται στο άρθρο 3 του ν. 3848 και
σας καλούµε να την κάνετε δεκτή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, οι άλλες δύο είναι οι Σχολές Επαγγελµατικής Κατάρτι-
σης Τουρισµού, που κλείνουν στις 15-9-2015 και σας λέµε να τις
επαναφέρετε σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, ώστε να µην κλείσουν. Πρό-
κειται για φτωχόπαιδα -σας το είπα και προχθές- που είναι από
τουριστικές περιοχές, που πρέπει και έχουν ανάγκη να πάνε να
δουλέψουν αύριο-µεθαύριο και τους κλείνετε την πόρτα µε
αυτόν τον τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,
σας παρακαλώ!

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τέλος, για τις υπουργικές τρο-
πολογίες και για κάποιες άλλες βουλευτικές θα αναφερθούµε
στη δευτερολογία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Οφείλω, βέβαια, να

ενηµερώσω ότι εφόσον οι οµιλητές στην πρωτολογία τους παίρ-
νουν ακριβώς και τον χρόνο της δευτερολογίας, δεν θα υπάρξει
δευτερολογία –εξυπακούεται- γιατί δεν υπάρχει περίπτωση να
µη µιλήσουν οι Βουλευτές, 

Παρακαλώ την κ. Σταυρούλα Ξουλίδου, εκ µέρους των ΑΝΕΛ,
να έλθει στο Βήµα.

Ορίστε, κυρία Ξουλίδου, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσω µε τη φράση από

τον Επιτάφιο του Περικλή: «Το εύδαιµον το ελεύθερον, το δ’
ελεύθερον το εύψυχον». Ευτυχισµένοι είναι οι ελεύθεροι και
ελεύθεροι είναι οι γενναίοι, κύριε Υπουργέ.

Η πρόταση, λοιπόν, για την αφαίρεση του µαθήµατος του Επι-
ταφίου του Περικλέους από το πρόγραµµα της τρίτης λυκείου
είναι ένα τεράστιο λάθος, καθώς αφαιρείται ένα µάθηµα που όχι
µόνο συµπυκνώνει την ιδέα της αθηναϊκής δηµοκρατίας, αλλά
πρεσβεύει τις αρχές της ισονοµίας, της ειρήνης, της αξιοκρατίας
και της φιλαλληλίας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, πώς είναι δυνατόν σε µία χώρα που γεν-
νήθηκε η δηµοκρατία η νέα γενιά να µη διδάσκεται το µάθηµα το
οποίο προετοιµάζει τους αυριανούς δηµοκρατικούς, όπως λέµε,
πολίτες της χώρας µας, διαµορφώνοντας ελεύθερες και δηµο-
κρατικές συνειδήσεις;

Λυπάµαι, κύριε Υπουργέ, αλλά «συνένοχο στον φόνο δεν θα
µε έχετε», όπως έλεγε κάποτε και ο νυν διευθυντής της ΕΡΤ Διο-
νύσης Τσακνής.

Είναι δυνατόν στην τρίτη λυκείου, όπως βλέπω τώρα εδώ,
όπως το καταθέσατε, να έχουµε µία ώρα Νεοελληνική Λογοτε-
χνία, µία ώρα Θρησκευτικά, µία ώρα Ιστορία Κοινωνικών Επιστη-
µών και, από την άλλη δύο ώρες Γυµναστική, δύο ώρες ξένη
γλώσσα; Δεν νοµίζω ότι είναι σωστό εις βάρος της κλασικής παι-
δείας να τελείται τέτοιο έγκληµα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα συνεχίσω πάλι µε µία φράση
του Σωκράτη: «Παιδεία, καθάπερ ευδαίµων χώρα, πάντα τ’
αγαθά φέρει». 

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες πιστεύουµε ακράδαντα ότι τα ζητή-
µατα της παιδείας πρέπει να αποτελούν αντικείµενο ουσιαστικού

και ειλικρινούς διαλόγου, ενός διαλόγου στον οποίο θα συµµε-
τέχει όλη η εκπαιδευτική κοινότητα, συµβάλλοντας στην επίτευξη
του κοινού σκοπού, δηλαδή στην ανασυγκρότηση του εκπαιδευ-
τικού µας συστήµατος.

Από την πλευρά µας, θέλοντας πραγµατικά να ανταποκρι-
θούµε στην ανάγκη να αντιµετωπίζονται τα ζητήµατα παιδείας
δηµοκρατικά και συνθετικά µε πρωταρχικό µέληµα την ποιότητα
της παρεχόµενης παιδείας και του µέλλοντος των µαθητών,
έχουµε ανοίξει από την πρώτη στιγµή τον διάλογο µε όλους τους
εµπλεκόµενους φορείς, εξετάζοντας το κάθε ζήτηµα µε κριτική
και διεισδυτική µατιά, καταθέτοντας παράλληλα τις θέσεις και
τις προτάσεις µας στο Υπουργείο Παιδείας ως κυβερνητικοί εταί-
ροι.

Ειδικότερα, ξεκινώντας από το Πρώτο Κεφάλαιο του παρόντος
νοµοσχεδίου, δεν µπορώ να µην εκφράσω τη βαθύτατή µου ικα-
νοποίηση για την επανασύσταση των ειδικοτήτων των ΕΠΑΛ που
καταργήθηκαν και την επιστροφή των εκπαιδευτικών αυτών που
τέθηκαν σε διαθεσιµότητα. 

Ωστόσο, θα ήθελα να κάνω µία πολύ σηµαντική επισήµανση στο
Υπουργείο. Το παρόν νοµοσχέδιο δεν προβλέπει να επαναλειτουρ-
γήσουν οι τοµείς και οι ειδικότητες των ΕΠΑΛ που λειτουργούσαν
πριν από την κατάργησή τους. Ναι µεν επανασυστήνονται, αλλά
αν και πού θα λειτουργήσουν, αυτό εναπόκειται στον περιφερει-
ακό διευθυντή εκπαίδευσης. Η επαγγελµατική εκπαίδευση χρει-
άζεται ξεκάθαρες λύσεις.

Ζητούµε, λοιπόν, άµεση επαναλειτουργία των εκατόν έξι ΕΠΑΣ
ως ΕΠΑΛ µε όλες τις ειδικότητές τους, άµεση επαναλειτουργία
των κατηργηµένων τοµέων και ειδικοτήτων στα ΕΠΑΛ χωρίς άλλη
προϋπόθεση ή µεσολάβηση απόφασης, άµεση µετατροπή των
Σχολών Επαγγελµατικής Κατάρτισης σε ΕΠΑΛ και, τέλος, άµεση
κατάργηση της µαθητείας από την τέταρτη τάξη του ΕΠΑΛ.

Όσον αφορά στην αλλαγή του τρόπου εισαγωγής στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση, θεωρούµε ότι κινείται προς τη θετική κατεύ-
θυνση, καθώς παρέχει στους υποψηφίους µεγαλύτερη ευελιξία
και περισσότερες δυνατότητες επιλογών, κάτι που το προηγού-
µενο πλαίσιο περιόριζε, µε αποτέλεσµα να µένουν εκτός ιδρυµά-
των µαθητές µε υψηλές βαθµολογίες. 

Εν τούτοις, θα επιθυµούσαµε πιο ουσιαστική επικοινωνία των
πεδίων και µία πιο ισορροπηµένη κατανοµή των σχολών. Παράλ-
ληλα, προτείνουµε µεγαλύτερη προσβασιµότητα σε ορισµένες
σχολές, όπως για παράδειγµα στις στρατιωτικές και αστυνοµικές
σχολές.

Ειδικότερα, για τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία, συµφω-
νούµε µε το άρθρο 10 και τη διάκρισή τους. Στόχος δεν είναι η
κατάργηση κάποιου είδους σχολείου, αλλά η όσο το δυνατό µε-
γαλύτερη διάδοση των καλών πρακτικών που εφαρµόζονται σε
αυτά σε όσο το δυνατόν περισσότερα δηµόσια σχολεία. Η διά-
δοση αυτή θα αποτελέσει αναβάθµιση της δηµόσιας δωρεάν παι-
δείας. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να χαιρετίσω επίσης την ίδρυση των
πειραµατικών ΕΠΑΛ, που προβλέπεται στο παρόν νοµοσχέδιο και
συνιστά ένα βήµα µπροστά στην επαγγελµατική εκπαίδευση. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ειδικότερα για το Kεφάλαιο Γ’ της επι-
λογής στελεχών θα αναφερθώ σήµερα στην Ολοµέλεια της Βου-
λής επί της ουσίας, καθώς αναλύσαµε τις θέσεις µας σε
προηγούµενες τοποθετήσεις µας στις επιτροπές.

Επί της διαδικασίας είχαµε υποβάλει πριν από την κατάθεση
του νοµοσχεδίου τις προτάσεις µας προς στην ηγεσία του
Υπουργείου και είναι θετικό ότι πολλές από τις παρατηρήσεις και
τις ενστάσεις µας ενσωµατώθηκαν στο παρόν νοµοσχέδιο. 

Ωστόσο, θα ήθελα να επισηµάνω και πάλι την πιλοτική λειτουρ-
γία των ρυθµίσεων που προωθούνται, χωρίς αυτό να αποτελεί
άλλοθι σε περιπτώσεις αποτυχίας της προτεινόµενης διαδικα-
σίας. 

Να υπογραµµίσω ότι η βαρύτητα των αποτελεσµάτων της ψη-
φοφορίας θα κριθεί και στην πράξη. Το έργο των διευθυντών θα
κριθεί εκ του αποτελέσµατος, όπως θα κριθεί και η ψήφος του
συλλόγου ως σχολική µονάδα. 

Θα επαναλάβω την πρότασή µας να υπάρξει ένα σταθµισµένο
ψυχοµετρικό τεστ, που να αξιολογεί την προσωπικότητα, τη δι-
οικητική και διαχειριστική ικανότητα, καθώς και τη συναισθηµα-
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τική ισορροπία του υποψηφίου εκπαιδευτικού. Αυτό προτείνουµε
να είναι προκαταρκτικό και να µοριοδοτείται. 

Θα ήθελα επίσης να αναφερθώ και στην τροπολογία που κα-
ταθέσαµε και αφορά στις Σχολικές Μονάδες Ειδικής Αγωγής,
γνωστές ως «ΣΜΕΑΕ». Με δεδοµένο ότι η υπηρεσία στο ειδικό
εκπαιδευτικό προσωπικό δεν µπορεί να χαρακτηριστεί ως διδα-
κτική, εφόσον δεν είναι διδασκαλία µέσα σε τάξη, χρειάζεται να
αποσαφηνιστεί για λόγους ισότητας προς τους δασκάλους και
καθηγητές ότι και για τα µέλη του ειδικού διδακτικού προσωπι-
κού, η εκπαιδευτική υπηρεσία που µοριοδοτείται είναι αυτή που
έχει προσφερθεί σε ΣΜΕΑΕ.

Επιπλέον, είναι γνωστό ότι υπάρχουν τέσσερις τύποι ειδικών
σχολείων στις δύο βαθµίδες εκπαίδευσης: Τα ειδικά δηµοτικά,
τα ειδικά γυµνάσια και λύκεια, τα ειδικά επαγγελµατικά γυµνάσια
και λύκεια, πρώην ΤΕΕ Ειδικής Αγωγής και τέλος τα ΕΕΕΕΚ. 

Στο άρθρο 17, λοιπόν, της τροπολογίας, που αφορά τις προ-
ϋποθέσεις επιλογής, όπως αναφέρεται για τους δασκάλους και
τους καθηγητές, προτείνουµε να εξασφαλίζεται και για τα µέλη
του ειδικού διδακτικού προσωπικού ότι έχουν υπηρετήσει του-
λάχιστον επί τριετία στον τύπο της σχολικής µονάδας ειδικής
αγωγής και εκπαίδευσης, όπου επιθυµούν να γίνουν διευθυντές. 

Με αυτόν τον τρόπο, αφ’ ενός τηρείται η συνταγµατική αρχή
της ισότητας, αφ’ ετέρου αποφεύγεται το ενδεχόµενο κάποιος
που δεν έχει υπηρετήσει ποτέ σε κάποιο σχολείο τέτοιου τύπου
να γίνει διευθυντής σε αυτό. 

Συνεχίζοντας επί του ιδίου άρθρου, θα ήθελα να σηµειώσω ότι
η διατύπωση που εισάγεται στο νοµοσχέδιο «η υπηρεσία σε
ΚΕΔΔΥ συνυπολογίζεται στο αρχικό κριτήριο της δεκαετούς υπη-
ρεσίας», αλλά δεν προσµετράται ως προϋπηρεσία και µάλιστα
σε κάθε τύπο σχολείου το επιµέρους κριτήριο της τριετίας, αφού
το ΚΕΔΔΥ είναι διαγνωστική υπηρεσία και όχι σχολική µονάδα.
Η λειτουργία του έχει ελάχιστη οµοιότητα µε αυτή των σχολείων,
τόσο για το διδακτικό όσο και για το ειδικό εκπαιδευτικό προσω-
πικό. Ο ρόλος δε του διευθυντή σχολικής µονάδας είναι πολυ-
ποίκιλος, έχοντας µεταξύ άλλων και παιδαγωγική διάσταση,
διαφέροντας από εκείνον του προϊσταµένου ΚΕΔΔΥ. Γι’ αυτό και
προχωρήσαµε σε πρόταση αναδιαµόρφωσης της αντίστοιχης
παραγράφου στην τροπολογία µας.

Τέλος, αναφορικά µε το Κεφάλαιο Δ’ εκφράζουµε τη σύµφωνη
γνώµη µας για την επαναφορά της δυνατότητας στα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας της µεταφοράς
θέσης εισαγωγής στα ΑΕΙ και ΤΕΙ στην πόλη που υπηρετούν. 

Επιπλέον, στο Κεφάλαιο Δ’ λύνεται και το πρόβληµα µε τη δια-
γραφή των λεγοµένων αιωνίων φοιτητών, που πραγµατικά έχει
προκαλέσει τόσο µεγάλη αναστάτωση σε χιλιάδες φοιτητές και
στις οικογένειές τους. 

Θεωρούµε ότι το Υπουργείο ορθώς επιδεικνύει κοινωνική ευαι-
σθησία και επιτρέπει µε τη ρύθµιση αυτή στους φοιτητές που κιν-
δύνευαν µε οριστική διαγραφή να ολοκληρώσουν τις σπουδές
τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω και το χρόνο της δευτερολογίας µου,
για να αναφερθώ ειδικά... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επισήµως, κανείς δεν
παίρνει χρόνο από τη δευτερολογία του, γιατί απαγορεύεται εκ
του Κανονισµού. 

Θα δείξω ανοχή, αλλά σας παρακαλώ να µην κάνουµε κατά-
χρηση.

ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Θα ήθελα την ανοχή σας τότε. 
Η τροπολογία που υπογράφεται από τον Υπουργό Παιδείας,

τον Υπουργό και τον Αναπληρωτή Υπουργό Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και αφορά στον
επανακαθορισµό της συνολικής επιφάνειας του ακινήτου στην
περιοχή του Βοτανικού, όπου επιτρέπεται, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις της κείµενης νοµοθεσίας και συγκεκριµένα το άρθρο 3
του ν. 3512/2006, η κατασκευή του ισλαµικού τεµένους Αθηνών,
κατατέθηκε σε ένα νοµοσχέδιο που αφορά ρυθµίσεις για την παι-
δεία και µάλιστα έχουν το χαρακτήρα του κατεπείγοντος, τον
οποίο και δεν καταλαβαίνουµε. 

Πραγµατικά, µιλάµε για µια τροπολογία η οποία αφ’ ενός δεν

σχετίζεται µε το παρόν νοµοσχέδιο, αφ’ ετέρου είναι άκαιρη,
εφόσον η ίδια δεν υποστηρίζει τον κατεπείγοντα χαρακτήρα της. 

Θέλω να υπενθυµίσω ότι το συγκεκριµένο θέµα είναι ένα θέµα
πολύπλευρο, πολυεπίπεδο, καθώς ενέχει διάφορες συνιστώσες
εκπαιδευτικής, οικονοµικής, αλλά και εθνικής σηµασίας. 

Με τη ερώτηση µε αριθµό 434/1-8-2013, σχετικά µε τη χρηµα-
τοδότηση, ανέγερση µουσουλµανικού τεµένους στην Αθήνα,
είχα θέσει την έντονη αντίρρηση και διαφωνία µου στο θέµα στον
τότε Υπουργό Παιδείας, από τον οποίο ουδέποτε πήρα απάν-
τηση, και στον Υπουργό Εξωτερικών, ο οποίος µου απάντησε ότι
το θέµα δεν εµπίπτει στις αρµοδιότητές του. 

Επανήλθα επί του θέµατος µε επόµενη ερώτηση µε αριθµό
4189/25-11-2013, υπογραµµίζοντας ότι το άρθρο 3 του ν.
3512/2006, που ορίζει ότι η ανέγερση του τεµένους θα γίνει µε
δαπάνες του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων σε έκταση
που θα παραχωρηθεί στο δηµόσιο, βρίσκεται σε πλήρη αντίθεση
µε το άρθρο 106 παράγραφος 6 του Συντάγµατος, που ορίζει ότι
ο νόµος µπορεί να ορίσει συµµετοχή στη δαπάνη δηµοσίου
αυτών που ωφελούνται από την εκτέλεση έργων κοινής ωφε-
λείας ή γενικότερης σηµασίας για τη γενικότερη ανάπτυξη της
χώρας. 

Επίσης, το άρθρο 17 παράγραφος 6 του Συντάγµατος αναφέ-
ρει ότι νόµος µπορεί να επιτρέψει απαλλοτρίωση υπέρ του δη-
µοσίου ευρύτερων ζωνών, όταν πρόκειται να εκτελεστούν έργα
κοινής ωφελείας ή γενικότερης σηµασίας για την οικονοµία της
χώρας. 

Θέλετε, λοιπόν, να µας πείτε ότι το συγκεκριµένο έργο είναι
κοινής ωφελείας ή για τη γενικότερη ανάπτυξη της χώρας; Θέ-
λετε να µας πείτε ότι η χρηµατοδότηση του τεµένους µε 946.000
ευρώ από το ελληνικό δηµόσιο δικαιολογείται ως έργο κοινής
ωφελείας για τη χώρα και µάλιστα σε ένα νοµοσχέδιο για την παι-
δεία, όπου εκκρεµούν χιλιάδες αδιόρθωτα προβλήµατα από τις
µνηµονιακές κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ; 

Ως Ανεξάρτητοι Έλληνες, θεωρούµε ότι σε µία τόσο κρίσιµη
κοινωνική και οικονοµική συγκυρία για τη χώρα και τους Έλληνες
µία τροπολογία που ξεπαγώνει και δίνει το πράσινο φως στην κα-
τασκευή ισλαµικού τεµένους είναι τουλάχιστον άκαιρη, ενώ δεί-
χνει αδυναµία ιεράρχησης των πραγµατικών αναγκών και
προβληµάτων του Έλληνα πολίτη, τη στιγµή µάλιστα που η χρη-
µατοδότηση µιας τέτοιας ενέργειας από τον κρατικό προϋπολο-
γισµό είναι τουλάχιστον προκλητική. 

Ας σκεφθούµε πρώτα και ας µεριµνήσουµε για τις πραγµατι-
κές ανάγκες της παιδείας, όπως είναι οι αδιόριστοι εκπαιδευτικοί,
οι εκπαιδευτικοί σε διαθεσιµότητα, σχολεία µε ελλιπείς υλικοτε-
χνικές υποδοµές, σχολεία που συγχωνεύθηκαν, µαθητές που λι-
ποθυµούν από την πείνα, σχολεία χωρίς πετρέλαιο, κατάργηση
µέρους της εκκλησιαστικής εκπαίδευσης. Προβλήµατα που βέ-
βαια, είναι της παρούσης. 

Άλλωστε να σηµειώσω ότι στη χώρα µας, όπου επιτρέπεται η
ανεξιθρησκία, λειτουργούν λατρευτικοί χώροι σε όλη την Ελλάδα
όπου επιτρέπουν στους µουσουλµάνους συµπολίτες µας να τε-
λούν λατρευτικές συνήθειες. 

Η τροπολογία, λοιπόν, αυτή είναι τουλάχιστον προκλητική και
απαράδεκτη και θα είναι ακόµα πιο απαράδεκτη, αν η σηµερινή
Κυβέρνηση µετά από εννέα χρόνια επισφραγίσει το δωράκι του
κ. Σαµαρά στους µεγαλοεργολάβους της χώρας Μπόµπολα, Πε-
ριστέρη, Κόκκαλη και υιών. 

Ως Ανεξάρτητοι Έλληνες ζητάµε να αποσυρθεί η εν λόγω προ-
κλητική τροπολογία, καθώς αν δεν αποσυρθεί, θα την καταψη-
φίσουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η ελληνική κοινωνία τελεί σε επείγουσα ανάγκη ανασυγκρό-

τησης. Η αποτελεσµατική αντιµετώπιση της κρίσης δεν µπορεί
παρά να στηρίζεται σε παραγωγικές επενδύσεις, µεταξύ των
οποίων πρώτιστη είναι αυτή σε ανθρώπινο κεφάλαιο. 

Η Ελλάδα επείγεται να επενδύσει στην παιδεία, στην εκπαί-
δευση, στην έρευνα, στην κατάρτιση και την επιµόρφωση, προ-
κειµένου συντεταγµένα και δίχως να χαθεί η κοινωνική συνοχή
να βαδίσει προς αυτό που ονοµάζεται «οικονοµία της καινοτο-
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µίας» και «παραγωγική ανάταξη».
Ας µη βυθιστούµε στην κινδυνολογία της κρίσης. Ας µην εγ-

κλωβιστούµε στις «κόκκινες» γραµµές των θεσµών. Είναι επιτα-
κτική ανάγκη να εκµεταλλευθούµε τις ευκαιρίες του παρόντος
-γιατί πάντα υπάρχουν ευκαιρίες- και να προετοιµαστούµε για τις
ευκαιρίες του µέλλοντος µέσα από πραγµατικές, ουσιαστικές µε-
ταρρυθµίσεις που αφορούν στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα και
θα επιτρέψουν στη νέα γενιά να ελπίζει ξανά ότι οι σπουδές της
δεν θα πάνε χαµένες. 

Ευχαριστώ πολύ και για τον χρόνο. 
Καταθέτω στα Πρακτικά τις ερωτήσεις που έχω ήδη κάνει και

τις απαντήσεις που έχω πάρει. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σταυρούλα Ξουλίδου κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με την κ. Εύη Χριστο-

φιλοπούλου από το ΠΑΣΟΚ, την οποία καλώ να έρθει στο Βήµα
και να λάβει τον λόγο, κλείνει ο κατάλογος µε τους εισηγητές-ει-
σηγήτριες και τους ειδικούς αγορητές-αγορήτριες εκ µέρους
όλων των κοµµάτων. 

Οι δύο πρώτοι οµιλητές από τους συναδέλφους, όπως σας
είπα, είναι ο κ. Εµµανουηλίδης Δηµήτρης από τον ΣΥΡΙΖΑ και η
κ. Μπακογιάννη Θεοδώρα από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να αρχίσω από

το τέλος, αφού άκουσα τη συνάδελφο των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων να καταδικάζει –γιατί υπήρχε και µια άλλη δήλωση του κόµ-
µατός της- την τροπολογία για την κατασκευή του τεµένους. 

Πρόκειται για τη διόρθωση ενός λάθους, ενός τοπογραφικού
διαγράµµατος. 

Τώρα µπροστά στα µάτια µου εκτυλίσσεται µια προσπάθεια
µεταξύ του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΣΥΡΙΖΑ, του κ.
Πετράκου, και της κ. Ξουλίδου να συνεννοηθούν, να τα βρουν. 

Ως Αντιπολίτευση θα έπρεπε να επιχαίρω γι’ αυτό και να το
αξιοποιήσω µάλιστα, λέγοντας ότι καταψηφίζεται η τροπολογία
και αποσύρετέ την. Όµως, κύριε Υπουργέ, εάν κάποιος γνωρίζει
στοιχειωδώς τις διεθνείς εκθέσεις, εάν κάποιος γνωρίζει στοιχει-
ωδώς και έχει δει τα Πρακτικά της Βουλής, θα δει πόσες προ-
σπάθειες υπήρξαν για να κατασκευαστεί το τέµενος και θα δει
πόσο εκτίθεται παγκοσµίως η χώρα µας, ότι δεν τηρεί τα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα, τότε θα καταλάβει ότι η τροπολογία πρέπει να
ψηφιστεί.

Εµείς, λοιπόν, αντίθετα, ψηφίζουµε την τροπολογία. Μην την
αποσύρετε. Δεν θα κάνουµε αντιπολίτευση µε στενά όρια. Δεν
θα κάνουµε αντιπολίτευση για να εκµεταλλευθούµε αυτήν την
στιγµή τη διαφορά που έχετε. Και πώς να µην την είχατε άλλω-
στε; Έχετε συµπλεύσει µε τη δηµαγωγική, λαϊκιστική, εθνικιστική
Δεξιά. Έτσι δεν είναι, κύριε Υπουργέ; 

Το θέµα είναι µείζον. Μια κουβέντα µόνο θα ήθελα να πω γι’
αυτό. 

Ποιος είναι τόσο µύωψ, ώστε να µην καταλαβαίνει ότι χρειαζό-
µαστε το Τέµενος, όταν όλα τα Πατριαρχεία είναι σε µουσουλ-
µανικές χώρες;

Ποιος είναι τόσο µύωψ, που δεν ξέρει ότι αυτό το θέµα δεν
µπορεί να είναι ένα διµερές θέµα Ελλάδας-Τουρκίας; Προς
Θεού, κύριε Υπουργέ! Εµείς θα την ψηφίσουµε.

Έρχοµαι, όµως, τώρα στο θέµα της παιδείας. Θα πω συγκε-
κριµένα πράγµατα, γιατί είµαστε επί των άρθρων. Θα αναφερθώ,
όµως, πολύ σύντοµα σε κάτι που έγινε εχθές.

Χθες, κύριε Υπουργέ, φάνηκε να αρχίζει η συγκρότηση ενός
κοινωνικού µετώπου ενάντια σε ό,τι εσείς πάτε να νοµοθετήσετε
και µε αυτό το νοµοσχέδιο και µε το επόµενο. 

Εγώ ήµουν στην Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας και
δεν παρακολούθησα, δυστυχώς, στην αρχή όλους τους εισηγη-
τές. Έµαθα, όµως, ότι κάποιος έκανε αναφορά για «συγκέν-
τρωση της κατσαρόλας». Δύο χιλιάδες άτοµα, µε τεκµηριωµένες
εισηγήσεις, µε πάθος, (µε πλήθος) ήταν «της κατσαρόλας»! Ελ-

πίζω, κύριοι συνάδελφοι, να µην έρθει ποτέ η «συγκέντρωση της
κατσαρόλας» και δεν θέλω να πάω σε στιγµές Αργεντινής. Εσείς
είστε αυτοί που κάνετε το σύνδεσµο µε τη Λατινική Αµερική, µε
τον λατινικό κόσµο. Μην γελάτε, καθόλου!

Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά, το κάλεσµα της συγκέντρω-
σης, για να λάβουν γνώση οι συνάδελφοι τι ακριβώς έκανε αυτή
η συγκέντρωση και δεσµεύοµαι, κύριε Υπουργέ, να αποστείλω
και σε εσάς και στους κυρίους συναδέλφους τις εισηγήσεις των
πέντε εισηγητών -δύο από την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια
εκπαίδευση και τρεις από την τριτοβάθµια εκπαίδευση- οι οποίοι
µίλησαν συγκεκριµένα και είχαν επιχειρήµατα επί των άρθρων
του νοµοσχεδίου και επί όσων άλλων νοµοσχεδίων εξαγγέλλετε,
τα οποία ισοπεδώνουν την εκπαίδευση, µας πάνε πίσω, πάνε κόν-
τρα στην αριστεία -γιατί τους ενοχλεί η αριστεία- και βεβαίως,
καταργούν κάθε προσπάθεια τα ελληνικά πανεπιστήµια να γίνουν
ξανά εξωστρεφή και να λειτουργήσουν µε αξιοκρατία και µε ακα-
δηµαϊκή ελευθερία. Επαναφέρουν ένα καθεστώς ανοµίας, ένα
καθεστώς βίας. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής.)

Είχαµε εδώ από την κ. Φωτίου την προηγούµενη φορά µία διά-
λεξη µίσους κυριολεκτικά. (Υπέρ ποιων µιλάµε; Για ποιους µι-
λάµε;) Αυτών που «έκτιζαν» τους καθηγητές µέσα στα γραφεία
τους, που απειλούσαν, που «τα ’σκιαζε η φοβέρα και τα πλάκωνε
η σκλαβιά» µέσα στα πανεπιστήµια, που δεν τολµούσε κανείς
κάτι και διαφωνούσαν τα ΕΑΑΚ ή διαφωνούσε κάποιος και γινό-
ταν χαµός! 

Ποια ακριβώς ήταν η ακαδηµαϊκή ελευθερία που υπήρχε; Ποια
ήταν η ελευθερία της άποψης που υπήρχε; 

Δεν θέλω, όµως, να πάρω άλλο χρόνο γι’ αυτά τα γενικά -έχω
καταθέσει στα Πρακτικά το σχετικό φυλλάδιο και έχω δεσµευτεί
να σας στείλω τις εισηγήσεις. Θέλω να περάσω αµέσως, κύριε
Υπουργέ, στις διατάξεις για τις εισαγωγικές εξετάσεις που εµείς
είδαµε θετικά, γιατί –σας το είπα- εµείς δεν θα βάλουµε παρωπί-
δες. Δεν θα τα δούµε όλα µαύρα. Θα σας πω ότι σε αυτό είπαµε
ότι είναι καλό να υπάρχουν περισσότερες επιλογές για τους µα-
θητές. Όµως, όπως σας το επισήµανε και η κ. Αντωνάκου από το
Ποτάµι και νοµίζω και η κ. Ξουλίδου, δείτε προσεκτικά να µην
αποκλείονται µαθητές.

Εγώ θα σας φέρω ένα παράδειγµα. Μαθητής, σήµερα, της Β’
λυκείου ο οποίος είναι στην θεωρητικών σπουδών και είχε επι-
λογή να πάει σε οικονοµική σχολή, δεν µπορεί τώρα να δώσει
µαθηµατικά κατεύθυνσης. Τελειώνει τη Β’ λυκείου…

Μην εξανίστασθε. Αυτά είναι καταγγελίες τις οποίες έχουµε
και τις οποίες θεωρούµε εύλογες. 

Θα πρέπει, λοιπόν, ξαφνικά το παιδί αυτό στο τέλος της Β’ λυ-
κείου να προετοιµαστεί για έναν ολόκληρο χρόνο – σε πράγµατα
που έχουν αρχίσει δύο και τρία χρόνια πριν- για να δώσει υπολο-
γιστές; Ένα παράδειγµα δίνω για το πώς εκ των πραγµάτων
παίρνουµε πίσω τις επιλογές που δίνουµε. 

Όσον αφορά την τράπεζα θεµάτων, έχω τοποθετηθεί. 
Επειδή βλέπω ότι ο χρόνος µου περιορίζεται, θέλω να µιλήσω

για το άρθρο 6. Εµείς είχαµε την πρόθεση να το ψηφίσουµε και
σας το είχα πει. Το ψηφίσαµε και στην επιτροπή. Ωστόσο δείτε,
κύριε Υπουργέ, την παράγραφο 5 του άρθρου 6. Να τις επανα-
συστήσουµε τις ειδικότητες. 

Είπατε ότι δεν θα συµφωνούν µόνο οι περιφερειακοί διευθυν-
τές ώστε να ορίζουν τις σχολές και τις ειδικότητες. Θα πρέπει να
το κάνει και το κέντρο, γιατί είπα ότι υπάρχουν και τοπικά συµ-
φέροντα. Θα πρέπει και η κεντρική εξουσία να αποφασίζει, µε
βάση προτάσεις των περιφερειών κι εγώ θα έλεγα και των αιρε-
τών περιφερειών, για να λάβουµε υπ’ όψιν µας και τη γνώµη της
αιρετής περιφέρειας.

Από εκεί και πέρα θέλω να δείτε την παράγραφο 5. Διότι τι
κάνει αυτή η παράγραφος; Δηµιουργεί τη δυνατότητα, ανοίγει
µία πόρτα -σας το είπε και το Κοµµουνιστικό Κόµµα- για να το-
ποθετούµε καθηγητές στα πλεονάσµατα. Θα µου πείτε είναι
µόνο για µία φορά. Μία φορά και πρώτη φορά σηµαίνει κάθε
φορά. Άρα, αν δεν αλλάξετε την παράγραφο 5 για να προσδιο-
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ρίζεται σαφώς ότι τοποθετήσεις γίνονται σε οργανικά κενά, δεν
µπορούµε να την ψηφίσουµε. Είχαµε κάθε καλή διάθεση να το
κάνουµε, αλλά δεν µπορούµε. Τουλάχιστον ενδεικτικά να ψηφί-
ζαµε κάτι.

Τώρα σε ό,τι αφορά τα πρότυπα και πειραµατικά, είδα ότι εν-
τάξατε το Γυµνάσιο της Ζωσιµαίας Σχολής. Αυτό είναι θετικό.
Όµως, αυτό δεν αλλάζει τη γενικότερη ρύθµιση, που στερεί από
όλη την Ελλάδα τα καλά δηµόσια σχολειά. 

Δεν ξέρω γιατί ξιφουλκούν τόσο πολύ οι συνάδελφοι, κυρίως
και των αριστερών πτερύγων, εναντίον της αριστείας. Θα έλεγα
ότι αυτό γίνεται ακόµη και από το Κοµµουνιστικό Κόµµα. Ας
δούµε πώς η Σοβιετική Ένωση είχε επενδύσει στην αριστεία.
Γιατί πάµε τόσο πολύ κόντρα στην αριστεία; 

Θα µπορούσε να δει κανείς ιστορικά παραδείγµατα διαφόρων
τύπων καθεστώτων, όπου ευνόησε (ή δεν ευνόησε) η επένδυση
στην αριστεία. Γιατί την έχουµε δαιµονοποιήσει τόσο πολύ, δεν
µπορώ να καταλάβω. Εµείς είµαστε απολύτως αντίθετοι σε αυτά. 

Προχωρώ αµέσως στο κεφάλαιο Γ’, το οποίο αφορά τις επιλο-
γές των εκπαιδευτικών. Για άλλη µια φορά θα σας πω ότι αυτές
οι επιλογές δηµιουργούν δυνατότητες διαπλοκής στη βάση.
Ακόµα και αν πούµε ότι όλοι οι δάσκαλοι και οι καθηγητές είναι
οι καλύτεροι -που η µεγάλη πλειοψηφία είναι άνθρωποι που θέ-
λουν να κάνουν τη δουλειά τους, θέλουν να την κάνουν καλά και
πολλές φορές καινοτοµούν σε πολύ αντίξοες συνθήκες- το να
βάλεις µέσα στη διαδικασία του σχολειού αυτή την ιστορία της
ζύµωσης του ποιος θα ψηφίσει ποιον, είναι ένα «ζιζάνιο», το
οποίο δεν έχει καµµία σχέση µε τη σχολική ζωή. 

Αντί, λοιπόν, ο Σύλλογος των Διδασκόντων να ασχοληθεί µε
τα παιδαγωγικά, να έχει ουσιαστικό ρόλο διασύνδεσης του σχο-
λειού µε την τοπική κοινωνία, θα ασχοληθεί µε το ποιος θα ψη-
φίσει ποιον και θα υπάρχουν στρατόπεδα µέσα στα σχολεία. Σας
το είπαν και οι φορείς στην επιτροπή. Αυτό δηµιουργεί µία λαϊκί-
στικη αίσθηση «α, τι ωραία! Μπαίνει η δηµοκρατία στα σχολεία».

Ένα λεπτό, όµως. Χθες αναφέρθηκε σ’ αυτήν την πολυπληθή
συγκέντρωση, που λοιδορήσατε πριν, από έναν ερευνητή ότι οι
χώρες που πειραµατίστηκαν σ’ αυτό ήταν η Ισπανία και η Βραζι-
λία. Για δείτε λίγο τα αποτελέσµατα. 

Ακόµα και αυτές οι χώρες, κύριε Υπουργέ, ήταν χώρες που
έκαναν την εκλογή των διευθυντών, αλλά οι διευθυντές µετά όρι-
ζαν τι θα γίνει στο σχολείο. Δεν υπήρχε ρόλος για το Σύλλογο
Διδασκόντων. Εµείς διαφωνούµε και σ’ αυτό το απόλυτο και απο-
λυταρχικό µοντέλο. Πιστεύουµε ότι ο Σύλλογος Διδασκόντων
πρέπει να έχει ουσιαστικό ρόλο, αλλά και ο διευθυντής να µπορεί
να κάνει τη δουλειά του. Δεν θα πρέπει να µαζεύει ψήφους, γιατί
αν το κάνει αυτό, νοµίζω ότι δεν θα τελειώσουµε ποτέ. Αυτό σας
καλούµε να το αποσύρετε. 

Νοµίζω ότι πρέπει να δείτε και τα κριτήρια σε ό,τι αφορά την
αξιοκρατία. Σας είπα και πάλι το εξής: Ένας άνθρωπος, ο οποίος
έχει πτυχία –πτυχία έχουν όλοι, εννοώ µεταπτυχιακά, διδακτο-
ρικά- ή έχει γνώση πολλών γλωσσών και πολλές εµπειρίες, δεν
θα έχει την αντίστοιχη αντιµετώπιση, µε βάση αυτό το σύστηµα
µορίων που εισάγεται µε έναν άνθρωπο που έχει διδάξει πολλά
χρόνια στο σχολειό. 

Προς Θεού! Η εµπειρία της τάξης είναι µία πολύτιµη εµπειρία.
Δεν την απαξιώνω, ούσα κι εγώ εκπαιδευτικός στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση. Όµως, δεν µπορεί στη διοίκηση της εκπαίδευσης να
µη θέλουµε τους αξιότερους και τους ικανότερους. 

Εσείς τι κάνετε; Στερείτε από τον δάσκαλο και τον καθηγητή,
καθόσον έχει την εκπαιδευτική του άδεια, τη µοριοδότηση ως δι-
δακτικής εµπειρίας, ενώ, ξαναλέω, κάνετε το ίδιο για την έγκυο
-και καλά το κάνετε- και για την λεχώνα και της λέτε «όσο έχεις
την άδεια να κάνεις το παιδί σου, εµείς θα σου λέµε ότι αυτό είναι
διδακτική εµπειρία». Να το κάνουµε αυτό, αλλά να κάνουµε το
ίδιο και γι’ αυτόν ο οποίος έχει πάει να σπουδάσει, γιατί στο
τέλος θα πάρει µόνο τα µόρια του τίτλου σπουδών.

Επίσης, βελτιώσατε την ρύθµιση για την εµπειρία, µε βάση την
οποία τα Κέντρα Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης και άλλοι θεσµοί,
όπως οι Συµβουλευτικοί Σταθµοί Νέων, µοριοδοτούνται. Πολύ
σωστά. 

Κι εγώ σας ερωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Υπάρχει κά-
ποιο πογκρόµ εναντίον των νυν υπηρετούντων ή υπηρετησάντων

διευθυντών εκπαίδευσης; Ελπίζω πως όχι.
Εµείς σας καταθέτουµε τροπολογία αυτού του άρθρου για την

εµπειρία των διευθυντών εκπαίδευσης. Δεν είναι πολύ περίεργο
να βγει απ’ έξω; Αν όντως εννοείτε ότι θέλετε ακοµµάτιστη την
εκπαίδευση, τότε εντάξτε και την εµπειρία των διευθυντών εκ-
παίδευσης, όπως σας προτείνουµε, µέσα σε αυτά τα άρθρα και
τότε θα πούµε ότι όντως δεν πάτε φωτογραφικά, αλλά µπορεί να
έχουµε διαφορές αντιλήψεων. Δείτε, όµως, αυτό, γιατί βγάζει
«µάτι». Είναι πάρα πολύ οξεία η διαφοροποίηση – τον σχολικό
σύµβουλο και όλους τους µετράτε πλην αυτών- των διευθυντών
εκπαίδευσης. Δεν γνωρίζω γιατί. Αποδείξτε ότι δεν το κάνετε για
κάποιο λόγο που εσείς ξέρετε.

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι, κλείνοντας να σχολιάσω την
τροπολογία. Κοιτάξτε τι γίνεται τώρα: Έχουµε τη ρύθµιση για
τους αιώνιους φοιτητές. Σας πρότεινε και ο κ. Φορτσάκης έναν
τρόπο, σε κάποιους ανθρώπους που όντως θέλουν να τελει-
ώσουν, να δώσουµε µια τελευταία ευκαιρία να τελειώσουν.
Εσείς, όµως, θέλετε να διατηρήσετε τους γνωστούς «φοιτητο-
πατέρες» που έκαναν τις γνωστές διαπλοκές. Και µετά θέλετε να
φέρετε έναν νόµο, για να κάνετε τα πανεπιστήµια όπως ήταν πριν
από τριάντα χρόνια και να γίνεται χαµός. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Και φέρνετε τώρα την τροπολογία, αντί τουλάχιστον, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, σε έναν νόµο που ψηφίστηκε από τα 2/3
του τότε Κοινοβουλίου να έχουµε τον ελάχιστο σεβασµό, που τι
θα ήταν; Πρώτον, να κάνουµε διάλογο και δεύτερον, να µην τον
κορφολογήσουµε και τον τσακίσουµε ως «κουρελού», αλλά να
αλλάξουµε ό,τι είναι να αλλάξουµε, µετά από έναν ευρύ διάλογο
και µια διαδικασία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω και ευχαριστώ για την ανοχή
σας.

Εδώ, λοιπόν, φέρνετε άλλη µια τροπολογία, η οποία είναι και
νοµοτεχνικά εσφαλµένη και συστηµατικά ανακόλουθη και δικαιο-
πολιτικά άστοχη. Και ενώ θα φέρετε το πολυνοµοσχέδιο, µπο-
ρούσατε, ξαναλέω, να τη βάλετε εκεί. Τι κάνετε; 

Φέρνετε µια διάταξη, που αποτελεί στην ουσία το δεύτερο
ρήγµα στον ν.4009. Προτείνετε την παράταση της θητείας των
οργάνων διοίκησης των ΑΕΙ, προκειµένου αυτά τα επιλεχθούν µε
ένα σύστηµα. Ποιο σύστηµα; Εσείς θα µας πείτε. Εσείς θα νοµο-
θετήσετε. Αφού δεν έχετε το σύστηµα, γιατί µας φέρνετε την
τροπολογία; Καλείτε, δηλαδή, το Κοινοβούλιο να επικυρώσει εµ-
µέσως και προκαταβολικώς τις δικές σας επιλογές, τις οποίες
γνωρίζετε εσείς κι όχι το Σώµα. Σας δίνουµε, δηλαδή, λευκή επι-
ταγή. Δεν µπορεί να γίνει αυτό. 

Και πιο σηµαντική είναι η ουσία της ρύθµισης, µε την οποία τι
κάνετε; Ενώ το συµβούλιο διοίκησης µε αυξηµένη πλειοψηφία
πρότεινε τους τρεις επικρατέστερους υποψηφίους πρυτάνεις και
κοσµήτορες, τους οποίους επέλεγαν µετά αντίστοιχα οι πρυτα-
νικές αρχές, φέρνετε από την πίσω πόρτα αυτήν τη ρύθµιση,
όπως σας είπα, για να ξηλώσετε λίγο λίγο τον ν.4009/2011. Ας
έχετε τουλάχιστον το πολιτικό θάρρος να το φέρετε όλο µαζί, να
κάνετε έναν διάλογο και πριν τον φέρετε στη Βουλή και µέσα στη
Βουλή, να τοποθετηθούν τα κόµµατα και οι δυνάµεις. 

Εµείς καταψηφίζουµε αυτήν την τροπολογία µε όλη µας τη δύ-
ναµη και καταψηφίζουµε και όλες τις διατάξεις του νοµοσχεδίου,
πλην της τροπολογίας του τεµένους.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε κυρία
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Δηµήτρης Εµµανουηλίδης από
τον ΣΥΡΙΖΑ, για οκτώ λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη Δευτέρα 11

Μαΐου στις 19.00’ στο Μαρούσι έλαβε χώρα η εαρινή σύναξη των
οπισθοφυλάκων της παιδείας. Συνάχθηκαν, λοιπόν, εκεί γνωστοί
και µη εξαιρετέοι, πεφωτισµένοι αρχιερείς της εκπαίδευσης, για
να αντισταθούν, κατά τα λεγόµενά τους, στην έκπτωση των θε-
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σµών, την προσβολή της νοηµοσύνης µας και την αδιαφορία για
τη νέα γενιά.

Αυτόκλητοι αµύντορες ενάντια στην επιχειρούµενη µε το
παρόν νοµοσχέδιο εκπαιδευτική υποβάθµιση.

Ας δούµε, όµως, τα πράγµατα µε ψύχραιµη µατιά. Παιδεία:
Ένας ενδιαφέρων ορισµός είναι αυτό που µένει στον άνθρωπο,
αφού ξεχάσει ό,τι έµαθε. Είναι η διήθηση, η αποχύµωση η οποία
δηµιουργεί στο άτοµο όλα εκείνα τα ζητούµενα στοιχεία της
πνευµατικής καλλιέργειας, της κοινωνικής ευαισθησίας, της πο-
λιτικής εντιµότητας και εν τέλει, του εξανθρωπισµού της ίδιας
της ανθρώπινης ύπαρξης.

Αυτό, λοιπόν, το περιεχόµενο της παιδείας έρχεται να θερα-
πεύσει όχι ένα νοµοσχέδιο για την παιδεία, αλλά, όπως ο ίδιος ο
τίτλος του νοµοσχεδίου ορίζει, τα «Επείγοντα µέτρα για την Πρω-
τοβάθµια, Δευτεροβάθµια και Τριτοβάθµια Εκπαίδευση».

Ας σταθούµε λίγο στο επείγον του πράγµατος, γιατί; Διότι οι
αρρυθµίες που δηµιουργήθηκαν από αβλεψίες ή από στοχευµέ-
νες επιλογές προηγούµενων κυβερνήσεων είναι αυτές που επει-
γόντως πρέπει να θεραπευτούν. Ποιες είναι αυτές; Είναι,
πρώτα-πρώτα, αυτό το απαράδεκτο της τράπεζας θεµάτων -το
έχω καταθέσει σε προηγούµενη τοποθέτησή µου- µε την έννοια
ότι η βασική αρχή, όπως είπα και τότε, της παιδαγωγικής ορίζει
πως ποτέ δεν ζητούµε από τον εξεταζόµενο στοιχεία που δεν τα
έχουµε καταθέσει στη διδασκαλία. Αυτό, εποµένως, φεύγει -
αβλεπτεί, θα έλεγα- για τους έχοντες στοιχειώδη γνώση της εκ-
παιδευτικής πραγµατικότητας.

Κατηγορείται ο συντάκτης αυτού του νοµοσχεδίου για µία εκ-
πτωτική δυναµική στο χώρο της παιδείας. Κατ’ αρχάς, θα το
δεχτώ ως στοιχείο προβληµατισµού, γιατί πράγµατι σε µία αριθ-
µητική κλίµακα το «10» να γίνεται «9,5» είναι υποδηλωτικό µιας
έκπτωσης. Επίσης, στη λογική αυτής της εκπτωτικής δυναµικής
έρχεται και αυτή η ευρηµατική αντίληψη του Υπουργού, ότι η αρι-
στεία είναι ρετσινιά.

Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρόκειται για εκπτωτική
δυναµική. Πρόκειται για µία άλλη θεώρηση. Τι εννοώ; Η εκπαι-
δευτική πραγµατικότητα παίζει µέσα σε ένα δίπολο δύο προθέ-
σεων, της πρόθεσης «συν» και της πρόθεσης «αντι». Προτακτικά
η πρόθεση «αντι» είναι διαλυτική και για το άτοµο και για την ίδια
τη συλλογικότητα, για την ίδια την κοινωνία. Ό,τι έχει ως πρώτο
συνθετικό το «αντι», στη συντριπτική πλειοψηφία υποδηλώνει µία
αντιπαλότητα που δεν ευνοεί ούτε το άτοµο ούτε τη συλλογικό-
τητα.

Εµείς στη θέση του «αντι» προτείνουµε το «συν». Είναι πολλα-
πλασιαστικό στοιχείο της κοινωνίας και οξυγονοτικό στοιχείο της
προσωπικότητας. Μέσα από το «συν» ποτέ δεν χάνουµε.

Εποµένως όταν δηµιουργηθεί ένα κλίµα µέσα στην εκπαιδευ-
τική διαδικασία που ακριβώς τονώνει αυτό το «συν», µόνο κέρδη
έχουµε να αποκοµίσουµε. 

Η αριστεία υπάρχει για µας. Την υπηρετούµε, γιατί πώς αλλιώς
θα µπορούσε να γίνει; Η Αριστερά έχει µία σχέση ερωτική, θα
έλεγα, µε την παιδεία. Είναι µία σχέση ερωτική και ιστορικά βαθιά
χαραγµένη.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και σεξουαλική, κύριε συνάδελφε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Κύριε Λοβέρδο, σας παρα-

καλώ. Είναι βαθιά ερωτική η σχέση µας µε την παιδεία. Κάποιοι
άλλοι εφάρµοσαν σεξουαλική σχέση µε την έννοια του επιβητο-
ρισµού σε θέµατα παιδείας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι,

είναι καλό το χιούµορ, αλλά είναι καλή και η ευπρέπεια συνολικά.
Συνεχίστε, κύριε Εµµανουηλίδη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ερχόµαστε, λοιπόν, πάντα

στο επίδικο της παιδείας, για να πω ότι δεν µπορεί να υπάρξει
παιδεία, χωρίς να υπάρχει ανοιχτή δηµοκρατία. Είναι οπωσδή-
ποτε στοιχείο καθοριστικό, αλλά όχι προσχηµατικός διάλογος,
κυρία Μπακογιάννη…

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ουσιαστικός.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: ...γιατί διάλογο έχουµε τύ-

ποις και στη συνέντευξη, αλλά παίζαµε µε σηµαδεµένη τρά-
πουλα, διότι το τι βαθµός θα έµπαινε ήταν αποτέλεσµα του τι
επιλογή είχε ο δικός µας υποψήφιος, ενώ τώρα ανοίγουµε τη δη-

µοκρατία, γιατί δηµοκρατία σηµαίνει ατοµική ευθύνη για την
ψήφο. 

Εµείς είµαστε εδώ, συνάδελφοι, γιατί κάποιοι µας εµπιστεύθη-
καν. Απ’ αυτόν, λοιπόν, το δάσκαλο, τον υπεύθυνο κοινωνικό λει-
τουργό, µπορούµε να αποστερήσουµε το δικαίωµα µε την ψήφο
του να ορίζει το συλλειτουργό; Μιλάµε για το συλλειτουργό µε
µία θέση οπωσδήποτε δικαιωµατικά καθοριστικότερη, αλλά εκεί
βρίσκεται και η δική µας διαφοροποίηση. Θέλουµε τον εκπαιδευ-
τικό πραγµατικά υπεύθυνο για την ατοµική του στάση, αλλά και
για την κοινωνική εξακτίνωση. 

Ακούστηκε ότι θα υπάρξουν διαφοροποιήσεις, εντάσεις και δι-
χαστικές στάσεις. Μα, επιτέλους! Τον εκπαιδευτικό, δυστυχώς,
δεν τον έχετε δει ως τον κατ’ εξοχήν υπεύθυνο κοινωνικό λει-
τουργό, αυτόν που µε τη στάση, τον λόγο και την πράξη του δια-
µορφώνει συνειδήσεις ως πολλαπλασιαστής. Αυτό το στοιχείο,
λοιπόν, το έχετε αφαιρέσει από τον εκπαιδευτικό µέσα από τις
πρακτικές της Διαµαντοπούλειας ή της Αρβανιτοπούλειας λογι-
κής. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, λοιπόν, απαντά σ’ αυτά τα κε-
φαλαιώδη, κυρίαρχα και ιστορικά προτεταγµένα ζητούµενα. Υπ’
αυτήν την έννοια, νοµίζω ότι θα πρέπει απεκδυόµενοι τις όποιες
διαφορές µας από θέσεως και µόνο, να προβληµατιστούµε και
να καταθέσουµε υπεύθυνη –δεν θα πω να συνταχθούµε- στάση.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να κάνω και µία πρόταση µε την πα-
ράκληση να τη λάβουµε υπ’ όψιν. Θα πρότεινα οι συνάδελφοι ΤΕ
να έχουν και αυτοί το δικαίωµα διεκδίκησης της θέσης του διευ-
θυντή, εκτός από τη θέση του υποδιευθυντή, εφ’ όσον έχουν τα
ίδια δικαιώµατα και τις ίδιες υποχρεώσεις µε τα υπόλοιπα µέλη
του Συλλόγου των Διδασκόντων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Θεοδώρα Μπακογάννη από τη
Νέα Δηµοκρατία.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
άκουσα µε προσοχή το συνάδελφο ο οποίος µόλις κατήλθε του
Βήµατος και οµολογώ ότι εντυπωσιάστηκα. Άκουσα κατ’ αρχάς
την ευκολία µε την οποία ένας µεγάλος αριθµός ανθρώπων –δύο
χιλιάδες άνθρωποι- που είναι διακεκριµένοι καθηγητές και άν-
θρωποι που έχουν δώσει µάχες για την παιδεία, ονοµάζονται από
τον κύριο συνάδελφο «οπισθοφύλακες της εκπαίδευσης». 

Γιατί, άραγε, είναι οπισθοφύλακες της εκπαίδευσης, κύριε συ-
νάδελφε; Επειδή διαφωνούν µαζί σας; Επειδή έχουν µία άλλη θε-
ώρηση;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Η άµυνα είναι τακτική του
πολέµου.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ναι, έχουµε άλλη θεώρηση.
Αυτό πρέπει να είναι σαφές. 

Για εµάς, κύριοι συνάδελφοι, η αριστεία δεν είναι ρετσινιά. Πή-
γατε να το διορθώσετε τώρα. Το είπε, όµως, ο κύριος Υπουργός.
Λοιπόν, για εµάς δεν είναι ρετσινιά.

Και αν υπάρχει στο δικό σας λεξιλόγιο η αντίληψη ότι η αρι-
στεία είναι ρετσινιά, κάνετε λάθος, κύριοι συνάδελφοι, και µας
πάτε πίσω πολλά πολλά χρόνια, στις αρχές της δεκαετίας του
’80, όταν µπήκε ο κοµµατισµός µέσα στα σχολεία και στη εκπαί-
δευση, όταν έγινε το «έλα να δεις», όταν πάθαµε µία ολόκληρη
κοινωνία µιθριδατισµό, διότι ήταν περίπου αυτονόητο ότι τα πα-
νεπιστήµιο πρέπει να έχουν καταληψίες, όταν ολόκληρη η λέξη
και µόνο αξιοκρατία ήταν µία λέξη την οποία δεν ήθελε να ακού-
σει άνθρωπος, όταν η αξιολόγηση είχε βγει τελείως -µα τελείως-
από το λεξιλόγιο των εκπαιδευτικών και όταν ο τίτλο τιµής, κύριε
συνάδελφε, ήταν µόνο να είσαι συνδικαλιστής σε οποιαδήποτε
µορφή και σε οποιοδήποτε επίπεδο εκπαίδευσης. Αυτό το πλη-
ρώσαµε πολύ ακριβά. 

Και επειδή έχω µερικά χρόνια περισσότερα στη Βουλή των Ελ-
λήνων από εσάς, θέλω να σας πω ότι τα λάθη τα κάναµε όλοι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Τριάντα χρόνια στην εκπαί-
δευση ήµουν, κ. Μπακογιάννη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Δεν αµφιβάλλω ότι διδάσκετε σε
τάξεις τριάντα χρόνια και γ’ αυτό έχετε και το σεβασµό µου.
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Όµως, από εκεί και πέρα, εγώ που έχω είκοσι χρόνια µέσα στη
Βουλή, σας λέω ότι το πολιτικό σύστηµα έκανε µία πολύ µεγάλη
διαδροµή και περάσαµε από πολλά εδώ πέρα µέσα. Περάσαµε
από τις κοµµατικές αντιλήψεις, πληρώσαµε ακριβά, κάναµε πει-
ραµατισµούς στο κεφάλι της νέας γενιάς και κάποια στιγµή βά-
λαµε λίγο µυαλό –όχι πολύ, αλλά βάλαµε λίγο µυαλό- ανοίξαµε
του ορίζοντές µας και είδαµε τι γίνεται έξω. Αντιληφθήκαµε ότι
χώρες, κοινωνίες που περπατάνε πιο µπροστά και πιο καλά από
εµάς, είναι οι κοινωνίες οι οποίες είχαν συµφωνήσει στο εκπαι-
δευτικό τους σύστηµα, είχαν την ευρύτερη δυνατή συναίνεση για
το πώς θα εκπαιδεύσουν τα παιδιά τους και δεν βασιζόντουσαν
στην κοµµατική λογική, δεν βασιζόντουσαν στο να κάνουµε ένα
σχέδιο για τις επόµενες εκλογές, αλλά για τις επόµενες γενιές. 

Κάποιοι αγωνίστηκαν πολύ. Άκουσα τον κ. Κουράκη µε περι-
παικτικό ύφος να µιλάει για τον κ. Βερέµη. Δεν αµφιβάλλω για
τις περγαµηνές του κ. Κουράκη και ως γνώστη του αντικειµένου
της παιδείας και ως ποιητού και ως άλλα. Όµως, δεν νοµίζω ότι
κανένας µε τέτοια ευκολία µπορεί να περιπαίζει ένα δάσκαλο σαν
τον κ. Βερέµη και να µην ακούσει και τη γνώµη του. Να διαφω-
νήσει. Ευχαρίστως! Μα, για αυτό είµαστε εδώ, να διαφωνήσουµε.
Να ακούσουµε, όµως.

Μίλησα πριν για την πορεία που ακολουθήσαµε. Δύο γυναίκες
είχαν το θάρρος «να βάλουν το κεφάλι τους στον τορβά». Και
εγώ θέλω να τις αναφέρω και τις δύο σήµερα εδώ. Η µία ήταν η
Μαριέττα η Γιαννάκου και η δεύτερη ήταν η Άννα η Διαµαντο-
πούλου, µε µεγάλο αγώνα.

Ξέρω, στραβοµουτσουνιάζετε, κύριε συνάδελφε. Ξέρω! Κακό
πράγµα αυτή η έρµη η αξιολόγηση. Πολύ κακό πράγµα! Διότι θα
πρέπει κανένας να κριθεί µε αντικειµενικά κριτήρια και όχι από
τη δράση του την κοµµατική. 

Εν πάση περιπτώσει, σε αυτήν εδώ την Αίθουσα τότε, σε µια
εποχή πολύ µεγάλων εντάσεων -διότι µας χώριζε χάσµα βαθύ,
ήταν οι ηρωικές µέρες όπου αντιπολιτευόταν η Νέα Δηµοκρατία
το ΠΑΣΟΚ δυναµικά- στο θέµα της παιδείας επετεύχθη η συναί-
νεση. Επετεύχθη και ψηφίστηκε ένας νόµος µε διακόσιους είκοσι
πέντε Βουλευτές. Ήταν τέλειος; Όχι, κύριοι συνάδελφοι, δεν
υπάρχουν τέλειοι νόµοι και πόσω µάλλον για την παιδεία. Όµως,
ήταν ένα πάρα πάρα πολύ σηµαντικό βήµα προς τα µπρος.

Θα µπορούσε, παραδείγµατος χάριν, αυτό το παράδειγµα της
κ. Διαµαντοπούλου και της κ. Γιαννάκου να το είχαν ακολουθήσει
και οι δύο νέοι Υπουργοί Παιδείας. Να πουν ότι εµείς διαπιστώ-
νουµε κάποιες συγκεκριµένες αδυναµίες και ξεκινάµε έναν ου-
σιαστικό διάλογο. Να το καταλάβω! Να συµµετέχουµε. 

Εδώ, παραδείγµατος χάριν, εµένα µε χωρίζει µε την κ. Ξουλί-
δου χάσµα βαθύ σε οτιδήποτε περίπου λέει. Στο θέµα που έθεσε
για τους φιλολόγους και για τα φιλολογικά µαθήµατα έχει δίκιο
και συµφωνώ µαζί της.

Μπορούσαµε, λοιπόν, να συµφωνήσουµε σε πολλά, κύριοι συ-
νάδελφοι. Μπορούσαµε να βρούµε πράγµατι τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο για να βοηθήσουµε τα παιδιά µας, που είναι το
µοναδικό µας κεφάλαιο σ’ αυτήν τη χώρα. 

Αντ’ αυτού µέσα στο νοµοσχέδιο του αθλητισµού εµφανίζονται
κάτι τροπολογίες, υπάρχει Αντιπολίτευση η οποία ωρύεται και
έρχεται ο Υπουργός µε ένα υπερεπείγον νοµοσχέδιο. Για ποιο
θέµα, κύριοι συνάδελφοι; Για το αν θα δώσουµε επιδότηση πέντε
λεπτών σε ένα προϊόν, ενώ για το πιο σοβαρό θέµα που έχει αυτή
η χώρα σήµερα και που είναι η παιδεία της, πρώτη φορά η Αρι-
στερά φέρνει και τολµάει να φέρει νοµοσχέδιο ως υπερεπείγον
για το θέµα της παιδείας; Με συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά εδώ
εγώ έχω σηκώσει τα χέρια ψηλά! Έχω σηκώσει τα χέρια ψηλά!
Δεν το κατανοώ. 

Δεν θεωρώ τον εαυτό µου µεγάλο ειδικό για την παιδεία. Οι
µόνες µου εµπειρίες από την παιδεία είναι ότι είµαι µάνα και
τώρα προσφάτως και γιαγιά κ.λπ. και αυτό που µε ενδιαφέρει
είναι να βλέπω τα παιδιά να µαθαίνουν γράµµατα. Όµως, έχω
υπάρξει και Βουλευτής Ευρυτανίας και έχω µεγαλώσει µε την αν-
τίληψη ότι το πιο άδικο πράγµα που υπάρχει στην Ελλάδα και
εκεί που οι ίσες ευκαιρίες κατά το Σύνταγµα δεν ισχύουν, ήταν
στα παιδιά της Ευρυτανίας. Διότι αυτά έχουν το ίδιο δικαίωµα να
έχουν δασκάλους και καθηγητές υψηλού επιπέδου. Και δεν µπο-
ρούν αύριο το πρωί να έχουν καθηγητές που θα είναι µόνο προ-

ϊόντα της κοµµατικής ευνοιοκρατίας. 
Αυτό να το σκεφθείτε καλά, κύριοι συνάδελφοι, διότι αυτός ο

νόµος για τον οποίο µιλούσα πριν και τον οποίο µε τόση ευκολία
κατεδαφίζετε σήµερα, αυτός ο νόµος έχει κριθεί σε ορισµένα
πράγµατα, κύριε Υπουργέ. Έχει κριθεί µε βάση τα διεθνή στάν-
ταρντ. Και έχει κριθεί επιτυχώς. Εκεί, λοιπόν, που απέτυχε –αν
απέτυχε κάπου- να τον διορθώσετε. Όµως, είναι ποτέ δυνατόν
να διακινδυνεύετε σήµερα, κύριε Υπουργέ, τα ελληνικά πτυχία;
Είναι ποτέ δυνατόν, κύριοι συνάδελφοι; Εδώ βρισκόµαστε µπρο-
στά σε ένα συναγωνισµό Υπουργών για το ποιος θα φέρει το
Grexit πιο γρήγορα σ’ αυτή τη χώρα! Δηλαδή, αυτό το πράγµα
δεν γίνεται!

Η Ελλάδα ανήκει στην Ευρώπη, η Ελλάδα είναι µια χώρα ευ-
ρωπαϊκή, η Ελλάδα πρέπει να έχει ανοιχτούς ορίζοντες, η Ελ-
λάδα πρέπει να έχει µια παιδεία που να προωθεί τους αρίστους
και να επιβραβεύει τους αρίστους! 

Και δεν αντιλαµβάνοµαι, ο κ. Μπαλτάς διακρίθηκε για την αρι-
στεία του. Αυτός διάβασα και εγώ, αυτό ξέραµε και εµείς, όλοι
όσοι παρακολουθούσαµε την πορεία του. Γιατί, λοιπόν, στερεί
από τους υπόλοιπους Έλληνες το δικαίωµα το οποίο ο ίδιος διεκ-
δίκησε; Για να καταλάβω και εγώ! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το οποίο κάνετε σήµερα
εµάς να βρίσκει ιδεολογικά απέναντι. Και µη µου αρχίσετε τις
«τσαµπουνιές» περί νεοφιλελευθερισµού και ιστορίες, διότι δεν
είναι νεοφιλελεύθερο το µοντέλο, αλλά αξιακό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, αλλά όλοι οι υπόλοιποι µίλη-
σαν περισσότερο. 

Εµείς πιστεύουµε στην αξιοκρατία. Πιστεύουµε στους άξιους.
Θέλουµε σχολεία ανοιχτά. Θέλουµε δηµόσια πανεπιστήµια που
να παράγουν. Δεν θέλουµε κλειστά πανεπιστήµια. Δεν θέλουµε
οι καταλήψεις να θεωρούνται αυτονόητο. Δεν θέλουµε το άσυλο
να επανέλθει και να γίνει άσυλο αναρχίας. 

Και µετά, οι αιώνιοι φοιτητές. Όσο περίεργο κι αν σας φαίνε-
ται, κύριοι συνάδελφοι, εγώ υπήρξα εργαζόµενη φοιτήτρια όλη
µου τη ζωή, όσο χρόνια δηλαδή ήµουν φοιτήτρια. Εν πάση περι-
πτώσει, δεν µπορεί να βρεθεί µία λύση, όπως πρότεινε ο κ. Φορ-
τσάκης, για τους ανθρώπους οι οποίοι αντικειµενικά θέλουν και
δεν µπορούν; Μπορείτε! Όµως, δεν θέλετε. Και ξέρετε γιατί δεν
το θέλετε; Δεν το θέλετε, γιατί θέλετε να έχουν κάρτα φοιτητού
για να µπορούν αύριο το πρωί να ψηφίζουν και να δρουν πολι-
τικά. Αυτό είναι το νόηµα. Όλη αυτή η φασαρία και η δήθεν δη-
µοκρατική ευαισθησία είναι µόνο και µόνο γι’ αυτόν τον λόγο. Ο
αιώνιος φοιτητής να έχει την ίδια ψήφο µε αυτόν τον οποίο χρη-
µατοδοτούν οι γονείς του για τέσσερα χρόνια και παλεύει να µη
χάσει ούτε ένα εξάµηνο, γιατί οι γονείς του δεν θα µπορούν
αύριο το πρωί να τον συντηρήσουν στην Αθήνα, στα Γιάννενα ή
οπουδήποτε αλλού. Αυτή είναι η αλήθεια! 

Θέλω να σας πω ότι εµείς αυτά θα τα πολεµήσουµε σε όλα τα
επίπεδα. Για να είµαστε ξεκάθαροι! Και αν εσείς λοιδορείτε τους
ανθρώπους που µαζεύτηκαν χθες, κάνετε πολύ µεγάλο λάθος.
Εάν δεν θέλετε να ακούσετε τους ανθρώπους που µαζεύτηκαν
χθες, επίσης κάνετε πολύ µεγάλο λάθος. Διότι αυτοί οι άνθρωποι
θα συνεχίσουν τον αγώνα και είµαστε πάρα πολλοί. Και εν πάση
περιπτώσει, πολλά πράγµατα µπορεί κάποιος να δεχθεί, αλλά
αυτό που δεν µπορεί να δεχθεί είναι η υπονόµευση και η υποθή-
κευση του µέλλοντος των παιδιών µας. 

Τέλος, θέλω να µιλήσω και να πω δύο λόγια για τη Ζωσιµαία
Σχολή, γιατί φοβάµαι κύριε Υπουργέ, ότι εδώ πέρα πηγαίνετε να
κάνετε ένα µείζον λάθος. Αυτό που κάνετε είναι παντελώς παρά-
λογο -φαντάζοµαι ότι τώρα,  η Βουλή ολόκληρη συµφωνεί µαζί
µου, ασχέτως εάν για κοµµατική πειθαρχία υποχρεώνεσθε να
πείτε το αντίθετο- είναι και αντιπαιδαγωγικό και αντίθετο στους
κανόνες λειτουργίας του παιδαγωγικού συστήµατος. Δεν είναι
δυνατόν να λειτουργήσει ένα πρότυπο γυµνάσιο χωρίς παράλ-
ληλα να λειτουργήσει το λύκειο.

Στην παράγραφο 6, του άρθρου 11, κεφάλαιο Β’, του νόµου
σας ορίζεται ότι: «Το πρότυπο γυµνάσιο και το πρότυπο λύκειο,
λειτουργούν ως ενιαία εκπαιδευτική µονάδα και ότι οι µαθητές
θα υπόκεινται στη διαδικασία των εξετάσεων µόνο για την εισα-
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γωγή τους στο πρότυπο γυµνάσιο και ότι θα συνεχίζουν τις σπου-
δές τους στο πρότυπο λύκειο χωρίς να υποστούν άλλες εξετά-
σεις». Σε ποιο πρότυπο λύκειο θα συνεχίσουν τις σπουδές τους
οι µαθητές της Ζωσιµαίας; Οι οικογένειές τους θα µετακοµίσουν
στην Αθήνα, όπου υπάρχουν τα άλλα Πρότυπα Λύκεια που εγ-
κρίνετε; Αυτή είναι η απάντηση της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
στην κοινωνία των Ιωαννίνων; Είναι ποτέ δυνατόν να µη λάβετε
υπ’ όψιν σας κανέναν από τους φορείς των Ιωαννίνων, οι οποίοι
όλοι διαµαρτυρήθηκαν και ήρθαν και σας βρήκαν;

Απορώ, γιατί τα υπόλοιπα τέσσερα πρότυπα γυµνάσια, από
κοινού µε τα αντίστοιχα πρότυπα λύκεια, θα αποτελέσουν ενιαία
εκπαιδευτική µονάδα, µε µοναδική εξαίρεση το Πρότυπο Γυµνά-
σιο της Ζωσιµαίας;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµένα µου είπαν το γιατί και θα
το πω και θα ευχηθώ από βάθος καρδίας να µε διαψεύσετε: Ο
λόγος είναι ότι οι καθηγητές του Λυκείου της Ζωσιµαίας Σχολής
δεν έχουν τα προσόντα για να υπηρετήσουν σε πρότυπο λύκειο,
πλην όµως, έχουν κοµµατικές περγαµηνές. Και αυτός είναι ο
λόγος για τον οποίο το ιστορικότερο σχολείο της Ελλάδας σή-
µερα –εγώ όπως ξέρετε δεν εκλέγοµαι στο Νοµό Ιωαννίνων- θα
έχει γυµνάσιο και δεν θα έχει λύκειο.

Δεν γίνεται έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Δεν µπορούµε
να νοµοθετούµε κατ’ αυτόν τον τρόπο. Δεν µπορούµε να πι-
στεύουµε ότι έχουµε το δικαίωµα για λόγους στενά κοµµατικούς
να διαλύουµε το υπόβαθρο, πάνω στο οποίο γίνεται µία προσπά-
θεια να στηθεί το µέλλον αυτής της χώρας.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα καταψηφίσουµε τα
πάντα πλην της τροπολογίας για την οποία µίλησε πολύ ωραία η
κ. Χριστοφιλοπούλου, δεν χρειάζεται να προσθέσω εγώ τίποτε.
Θα το καταψηφίσουµε και θα το πολεµήσουµε, κύριε Υπουργέ.
Θα το πολεµήσουµε γιατί πράγµατι, εδώ, υπάρχει µία διαφορά
αξιών. Υπάρχει µία ιδεολογική διαφορά. 

Και εµείς –που µας χαρακτήρισε έτσι µε τέτοια περίσσια αλα-
ζονεία ο νέος συνάδελφος από την Καβάλα- θεωρούµε ότι ο διά-
λογος, κύριε Υπουργέ, είναι απαραίτητος για την προσπάθεια
επίτευξης της εθνικής συναίνεσης. Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε το
διάλογο προϋπόθεση για όλα τα θέµατα: Το διάλογο µε τους φο-
ρείς, το διάλογο µέσα στο Κοινοβούλιο, το διάλογο για όλα. Και
για µία από τις µελανότερες στιγµές της ελληνικής Βουλής –επι-
τρέψτε µου να πω- είναι ότι εσείς φέρατε την αποδιάρθρωση του
ελληνικού εκπαιδευτικού συστήµατος µε τη µορφή του κατεπεί-
γοντος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε την

κυρία συνάδελφο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να κάνω µία

υπενθύµιση. Ξέρετε πολύ καλά όλοι ότι σήµερα στις 21.00’ ακρι-
βώς ξεκινάµε συζήτηση επί της πράξης νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου για άλλο ζήτηµα. Το έχουµε συνεννοηθεί και θα το κάνουµε.
Δεν υπάρχει ευχέρεια χρόνου. Άρα, σας παρακαλώ πάρα πολύ,
για να µείνει χρόνος να µιλήσουν όλοι οι συνάδελφοι, να συντο-
µεύσουµε. 

Υπάρχει ένα τράβηγµα του χρόνου πέραν του κανονικού, δη-
λαδή, του ενός ή δύο λεπτών, που συνήθως ο οµιλητής µπορεί
να µιλήσει. Παρακαλώ πολύ, θα ήθελα λίγο την προσοχή σας στο
θέµα του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Ηλίας Κασιδιάρης, από το
Λαϊκό Σύνδεσµο- Χρυσή Αυγή.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Αισθάνοµαι πραγµατικά αγανακτισµένος
καθώς πριν από ένα λεπτό άκουσα από εκπρόσωπο της διεφθαρ-
µένης κοµµατοκρατίας τόσων δεκαετιών να µιλάει για ελεύθερο
διάλογο, να µιλάει για παρατυπίες στη λειτουργία του Κοινοβου-
λίου. 

Το µεσηµέρι κατά την άρση της ασυλίας µου προανήγγειλα ότι
θα είµαι οµιλητής της Χρυσής Αυγής στο νοµοσχέδιο για την παι-
δεία. Και είπα ότι εάν έχει αντίρρηση το Προεδρείο -επειδή υπάρ-
χουν παράνοµες εισαγγελικές αποφάσεις που απαγορεύουν
στους Βουλευτές του κόµµατός µου να µιλάνε στη Βουλή και να
ψηφίζουν στις ψηφοφορίες- ας φωνάξει το Φρούραρχο. Και το
Προεδρείο φώναξε το Φρούραρχο! Έστειλαν στο γραφείο µου
το Φρούραρχο για να µου φέρει κάποιες κατάπτυστες εισαγγε-

λικές αποφάσεις, παράνοµες και να µου πει ότι πρέπει να φύγω
από τη Βουλή και να µην µιλήσω. Τι πράγµατα είναι αυτά; Αίσχος
και ντροπή! Και µιλάτε για δηµοκρατία! 

Για να είµαι ακριβής δεν ήρθε ο ίδιος ο Φρούραρχος. Ήρθε ο
Υποφρούραρχος µαζί µε έναν αστυνόµο, αξιωµατικό της Αστυ-
νοµίας και µου δείχνανε τις εισαγγελικές αποφάσεις που λέγανε
ότι έρχεσαι στη Βουλή για άρση ασυλίας, σου απαγορεύουµε
όµως να µιλήσεις στα νοµοσχέδια γιατί δεν είναι η επαγγελµα-
τική σου ιδιότητα. 

Το να µιλήσουµε για την ελληνική παιδεία ασφαλώς και δεν
είναι επαγγελµατική µας ιδιότητα. Έχουµε δώσει, όµως, έναν
όρκο και εδώ µέσα στη Βουλή δεν µας έβαλαν ούτε τα µεγάλα
συµφέρονται ούτε κανείς άλλος. Μας έβαλε ο ελληνικός λαός µε
τη ψήφο του και αυτό οφείλει να το σεβαστεί και το Προεδρείο
και όλες οι πολιτικές δυνάµεις. Και εδώ σε αυτήν τη θέση έχουµε
δώσει όρκο να βρισκόµαστε, να µιλάµε, να διεκδικούµε υπέρ των
Ελλήνων πολιτών. 

Η ενέργεια αυτή ήταν απαράδεκτη και την καταγγέλλω. Να κα-
ταλάβουν επιτέλους οι Έλληνες πολίτες ότι αυτή η δικτατορία
του µνηµονίου που ξεκίνησε µε τις κυβερνήσεις Παπανδρέου,
στη συνέχεια Σαµαρά-Βενιζέλου, συνεχίζεται και σήµερα. 

Θα ξεκινήσω αναφερόµενος όχι στο ζήτηµα της ελληνικής παι-
δείας -που είναι µείζον βεβαίως για την επιβίωση του ελληνικού
έθνους- αλλά σε µία εκπρόθεσµη τροπολογία. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε δεσµευτεί ότι δεν θα φέρνει εκπρόθεσµες τρο-
πολογίες όπως είχε δεσµευτεί ότι δεν θα φέρνει πράξεις νοµο-
θετικού περιεχοµένου και δεν θα µιµηθεί την προηγούµενη
µνηµονιακή συγκυβέρνηση σε αυτήν την τακτική που πραγµατικά
καταλύει τις λειτουργίες της Βουλής, καταλύει τους θεσµούς. 

Εδώ βλέπουµε µία εκπρόθεσµη τροπολογία για ένα µείζον
εθνικό ζήτηµα: Για την ανέγερση ισλαµικού τεµένους στην πόλη
των Αθηνών, στην πρωτεύουσα της Ελλάδος. Η Χρυσή Αυγή
είναι κάθετα αντίθετη σε αυτήν την προοπτική. Θεωρεί προδο-
τική αυτήν την ενέργεια. Θα καταγγείλουµε και θα αντισταθούµε
µε κάθε νόµιµο µέσο, εκφράζοντας τη θέληση της συντριπτικής
πλειοψηφίας των Ελλήνων. 

Αν κάνατε ένα δηµοψήφισµα για αυτό το ζήτηµα, -που είναι
εξίσου µείζον µε την οικονοµία, ο πολιτισµός µας, η ελληνική πα-
ράδοση είναι ζητήµατα σηµαντικά, ίσως και σηµαντικότερα από
το οικονοµικό πρόβληµα που αντιµετωπίζει σήµερα η Ελλάς- και
ρωτάγατε τους Έλληνες πολίτες εάν επιθυµούν να ανεγερθεί τέ-
µενος στην Αθήνα, θα απαντούσαν οµαδικά όχι. 

Μάλιστα, σε ό,τι αφορά το τέµενος θα αναφέρω µια έκφραση
καθηµερινή αλλά είναι η κατάλληλη για να περιγράψω την πα-
ρούσα κατάσταση. Έχουµε µια σύµπραξη νταβατζήδων, προ-
αγωγών αν θέλετε. Τον όρο αυτόν τον χρησιµοποίησε πρώτος ο
Κωστάκης Καραµανλής. Εποµένως, νοµίζω ότι νοµιµοποιούµαι
και εγώ να τον χρησιµοποιώ. 

Έχουν συµπράξει η επιχείρηση του κ. Μπόµπολα, η επιχείρηση
του κ. Κόκκαλη, η Τέρνα, όλα τα µεγάλα κατασκευαστικά trust
για ένα έργο το οποίο δεν έχει κανένα µεγάλο κέρδος. Τον
πρωινό τους καφέ θα εξοικονοµήσουν µε την ανέγερση του ισ-
λαµικού τεµένους στην Αθήνα. Όµως, είναι ένα δείγµα προς την
εξουσία ότι κάθε ανθελληνικό σχέδιο πρόκειται να προωθηθεί
στην εντέλεια. 

Λυπάµαι για την κατάσταση αυτήν που αντιµετωπίζει σήµερα
η Βουλή, µε αυτήν την εκπρόθεσµη επαναλαµβάνω τροπολογία.
Η Χρυσή Αυγή το τονίζει, ότι παρά τις απαγορεύσεις, παρά τις
διώξεις, θα είµαστε δυναµικά παρόντες στον αγώνα για να µην
προχωρήσει η ενέργεια αυτή η οποία –επαναλαµβάνω- είναι βα-
θύτατα αντιδηµοκρατική και αντισυνταγµατική και αντιτίθεται στη
θέληση της συντριπτικής πλειοψηφίας των Ελλήνων πολιτών.

Δεν είχαµε ως τώρα τζιχαντιστές στην Ελλάδα. Θα αποκτή-
σουµε όµως και τζιχαντιστές, ακραίους ισλαµιστές. Θα δηµιουρ-
γηθεί ένας πυρήνας για να συναγελάζονται και να συναθροίζονται
κακοποιά στοιχεία, παρακµιακά στοιχεία που θα δηµιουργούν πρό-
βληµα, θα προκαλέσουν την περαιτέρω διάρρηξη του κοινωνικού
ιστού της χώρας. 

Καταγγέλλω επίσης τον αρµόδιο Υπουργό που έφερε αυτήν
την τροπολογία, τον Υπουργό Λαφαζάνη και οφείλω να το πω
τώρα γιατί είµαι ελάχιστες φορές στη Βουλή λόγω της παράνο-
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µης φυλάκισής µου. 
Εδώ και ένα µήνα έχω θέσει ένα ερώτηµα πολύ σηµαντικό, µία

επίκαιρη ερώτηση σε ό,τι αφορά τα ενεργειακά κοιτάσµατα της
Ελλάδος, σε ό,τι αφορά την αξιοποίηση χρυσού της Χαλκιδικής
που κι εκεί εµπλέκονταν οι επιχειρήσεις της οικογένειας Μπόµ-
πολα, σε ό,τι αφορά τις παρεµβάσεις ξένων δυνάµεων στην εκ-
µετάλλευση των ελληνικών ενεργειακών πόρων. Την πρώτη φορά
µας ειδοποίησε µε τη γραµµατέα του ότι δεν µπορεί να έρθει. Εν
συνεχεία ήρθε για να απαντήσει στο Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ Λο-
βέρδο και σε κάποιον του ΚΚΕ δείχνοντας ότι υπάρχει εντελώς
παράνοµη διάκριση και αποκλεισµός της κοινοβουλευτικής δρα-
στηριότητας του κόµµατος µου. Είπε «εντάξει, µη διαµαρτύρε-
στε. Να επαναφέρετε το ερώτηµα την άλλη εβδοµάδα». Η άλλη
εβδοµάδα ήρθε και ήταν Πρωτοµαγιά. Είχαµε νέα κοροϊδία. Την
τρίτη εβδοµάδα επανέφερα τη σχετική ερώτηση. Δεν ήρθε και
πάλι ο αρµόδιος Υπουργός. 

Παρακαλώ πολύ, το Προεδρείο είχε δεσµευθεί ότι θα τηρείται
απόλυτη διαφάνεια στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Μάλιστα, µι-
λάµε για µία περίοδο που µέχρι και ο Υφυπουργός της Ρωσίας
έχει τοποθετηθεί σε ό,τι αφορά το ελληνικό, οικονοµικό ζήτηµα
και οι εξελίξεις είναι ραγδαίες. Πρέπει επιτέλους το αίτηµα αυτό
που εκφράζει η Χρυσή Αυγή για στροφή της Ελλάδος προς τη
Ρωσία σε κάθε επίπεδο πρέπει να συζητηθεί µε λεπτοµέρειες σε
αυτήν την Αίθουσα. 

Σε ό,τι αφορά την ελληνική παιδεία που είναι το ζήτηµα του
σηµερινού νοµοσχεδίου, είναι δεδοµένο ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα συνέ-
χιζε το έργο της ισοπέδωσης της ελληνικής παιδείας, το οποίο
µε σύστηµα επιτελείται από όλες τις µεταπολιτευτικές κυβερνή-
σεις. Ξεκινήσαµε από το 1974 µε την κατάργηση του πολυτονι-
κού, µε την κατάργηση της διδασκαλίας των Αρχαίων Ελληνικών.
Σε λίγο θα καταργηθούν και τα Νέα Ελληνικά. 

Η δική µου γενιά, δυστυχώς, δεν ξέρει να µιλήσει τα ελληνικά.
Πραγµατικά, θεωρείται για τους ανθρώπους της δικής µου γενιάς,
για τους Έλληνες πολίτες που έχουν τελειώσει πανεπιστήµιο µε-
γάλο προσόν και πλεονέκτηµα να ξέρεις να µιλάς καλά την ελλη-
νική γλώσσα. Αυτό είναι ένα σχέδιο, το οποίο εδώ και δεκαετίες
είναι συστηµατικό και πηγάζει ασφαλώς, από ξένα κέντρα εξου-
σίας και συντελείται και σήµερα. Δεν υπήρχε περίπτωση η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση να διαφοροποιηθεί από αυτήν την κατάσταση. 

Θα καταγγείλω και τον Υπουργό, ο οποίος είναι παρών. Από
ποιητής του αιδοίου, κύριε Υπουργέ, σήµερα είστε εδώ για να
νοµοθετείτε σε βάρος της ελληνικής παιδείας. 

Έχω και µία προσωπική µοµφή, αν θέλετε: Είχατε πάει στους
τροµοκράτες της 17 Νοέµβρη επίσκεψη και είχατε πει «µη µε πυ-
ροβολείτε, θα πάω να δω και τον Κασιδιάρη». Πρώτον, πού ξέ-
ρατε ότι θα πάω φυλακή; Δεύτερον, δεν ήρθατε να µας δείτε.
Δεν ήρθατε να δείτε τα σύγχρονα γκουλάγκ της ψευτοδηµοκρα-
τίας εν Ελλάδι 2015. Δεν ήρθατε στις φυλακές όπου κρατούνται
παράνοµα Βουλευτές. Έχουµε Βουλευτές µε ανήλικα παιδάκια,
µε µωρά παιδάκια. Το δεύτερο παιδάκι του Ηλιόπουλου τώρα
γεννήθηκε και εκείνος είναι µέσα στη φυλακή. Και µας απαγο-
ρεύουν να είµαστε µε τις οικογένειες µας. Μας απαγορεύουν να
ασκούµε τα συνταγµατικά κατοχυρωµένα δικαιώµατά µας. Μας
στερούν τα πολιτικά δικαιώµατα χωρίς να έχει γίνει καν δίκη. Για
αυτό, λοιπόν, αυτήν τη µοµφή οφείλατε να την ακούσετε, όχι για
κανένα άλλο λόγο, αλλά διότι είχατε χρησιµοποιήσει το δικό µου
όνοµα ως άλλοθι την περίοδο εκείνη που είχατε επισκεφθεί τρο-
µοκράτες της 17 Νοέµβρη. 

Από εκεί και πέρα, σε ό,τι αφορά τα αριστεία προόδου, ασφα-
λώς και πρέπει να διατηρηθεί αυτός ο θεσµός. Εγώ, αν και µε
παρουσιάζετε γενικώς ως τραµπούκο ή χούλιγκαν, σας ενηµε-
ρώνω ότι σε όλες τις τάξεις και του γυµνασίου και του λυκείου
είχα και αριστείο προόδου και βραβείο. Μάλιστα, όταν ήταν να
πάω Α’ γυµνασίου θέλησα να πάω κι εγώ σε ένα πρότυπο σχο-
λείο. Τότε, βεβαίως, ήταν το σύστηµα αυτό που θέλετε να επα-
ναφέρετε και τώρα µε τις κληρώσεις. Εκεί, ή ήταν σικέ η
κλήρωση ή δεν ήµουν τυχερός. Εν τέλει, δεν κληρώθηκε. Παρ’
όλα αυτά, πήγα σε ένα δηµόσιο σχολείο, το οποίο πρέπει να ήταν
και στα πρώτα σε επιτυχίες στις πανελλήνιες εξετάσεις στη δυ-
τική Αττική και µπήκα στο πανεπιστήµιο. Το δηµόσιο σχολείο, δη-
λαδή, ασφαλώς και δίνει πολλές δυνατότητες στους Έλληνες

πολίτες που δεν έχουν καµµία οικονοµική άνεση. Η διατήρηση,
όµως, του θεσµού των προτύπων και πειραµατικών σχολείων
είναι απαραίτητη, όπως και η διατήρηση των αριστείων και των
βραβείων προόδου, δηλαδή, της επιβράβευσης σε όσους εργά-
ζονται σκληρότερα και παραγωγικότερα. 

Θα ήθελα να πω ότι είµαστε κάθετα αντίθετοι µε την ισοπέ-
δωση, η οποία παρατηρείται στην ανώτατη εκπαίδευση. Δυστυ-
χώς, η κοµµατοκρατία έχει καταλάβει το ελληνικό πανεπιστήµιο.
Αυτό το βιώσαµε όλοι οι νέοι της δικής µου γενιάς σίγουρα και
της παλαιότερης, προφανώς που µπαίνοντας µέσα στο πανεπι-
στήµιο το µόνο που βλέπεις είναι πολύχρωµες κοµµατικές αφί-
σες. Η νεολαία της Νέας Δηµοκρατίας από τη µία να κανονίζει
πάρτι στη Μύκονο µε άφθονη κατανάλωση αλκοόλ. Η νεολαία
του ΣΥΡΙΖΑ από την άλλη να συµµετέχει σε φεστιβάλ υπέρ της
αποποινικοποίησης των µαλακών ναρκωτικών και να γίνεται
χρήση ναρκωτικών στην πλατεία Συντάγµατος. Αυτές οι εικόνες
της απόλυτης παρακµής και ισοπέδωσης είναι κάθετα αντίθετες
µε το όραµα της Χρυσής Αυγής για την ελληνική παιδεία. 

Η Χρυσή Αυγή έκανε κάποτε µαθήµατα Ελληνικής Ιστορίας και
όλο το σύστηµα συνέπραξε στο να µας πολεµά, να µας υβρίζει,
να µας προκαλεί. 

Και τι ακούµε σήµερα; Ακούσαµε προηγουµένως την οµιλήτρια
της Νέας Δηµοκρατίας να µιλάει µε εγκωµιαστικά σχόλια για την
κ. Γιαννάκου. Η κ. Γιαννάκου ως γνωστόν -για να το ακούν οι Έλ-
ληνες πολίτες- είναι αυτή που επέβαλε τα ανιστόρητα και ανθελ-
ληνικά βιβλία της Ρεπούση στο ελληνικό σχολείο, επέβαλε στο
ελληνικό σχολείο να µιλάνε για συνωστισµό στη προκυµαία της
Σµύρνης.

Αυτά τα φαινόµενα είναι απαράδεκτα και η Χρυσή Αυγή αγω-
νίζεται µε κάθε νόµιµο µέσο, παρά τις διώξεις, παρά τους προ-
πηλακισµούς, τις φυλακίσεις και όλη αυτή την άθλια σκευωρία
σε βάρος µας, για την ανατροπή τους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επαναλαµβάνω την υπενθύµιση
και την παρατήρηση. Με ειδοποίησαν και από τις υπηρεσίες.
Είναι δεδοµένη η απόφαση ότι θα ξεκινήσει η συζήτηση για την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου στην ώρα της. Άρα, κάθε
λεπτό που κερδίζει παραπάνω ένας οµιλητής, δηµιουργεί πρό-
βληµα στους συναδέλφους του. Μπορεί να µην προλάβουν να
µιλήσουν όλοι. Θερµή παράκληση του Προεδρείου: Μην παρα-
βιάζουµε το χρόνο.

Θα ήµουν αυστηρός από τον προηγούµενο οµιλητή, αλλά είναι
λογικό ότι µε τη φόρτιση που έχει ο κ. Κασιδιάρης ως προσωρι-
νός κρατούµενος, θα νόµιζε ότι ξεκινάει η αυστηρότητα από τον
ίδιο και θα ήταν άδικο πραγµατικά. Από τώρα, από τον επόµενο
οµιλητή και µετά, το Προεδρείο θα είναι αυστηρό, διότι δεν θα
προλάβετε.

Ο συνάδελφος κ. Νίκος Ορφανός από το Ποτάµι έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ζωή

µας έχει γίνει ένα κατεπείγον νοµοσχέδιο. Δεν πρωτοτυπώ, αλλά
σχολιάζω κι εγώ το απαράδεκτο της πρακτικής να φορτώνονται
σοβαρότατα νοµοσχέδια µε δεκάδες τροπολογίες, να συζητιούν-
ται βιαστικά και να ψηφίζονται µε συνοπτικές διαδικασίες που θυ-
µίζουν την αντίστοιχη καταιγίδα των µνηµονιακών ψηφοφοριών.
Ελπίζουµε και η όποια συµφωνία µε τους δανειστές να µην έρθει
προς ψήφιση µε τον ίδιο τρόπο.

Ο ρόλος του Βουλευτή υποβαθµίζεται µέσα από ένα αλλοπρό-
σαλλο πρόγραµµα που µοιάζει να στοχεύει στον αποπροσανα-
τολισµό και στην άκαρπη συµµετοχή του σε ψηφοφορίες,
ουσιαστικά διεκπεραιωτικές. Το περίφηµο «Πρώτη φορά Αρι-
στερά» βιώνεται ως ευτελισµός της κοινοβουλευτικής διαδικα-
σίας.

Πάµε τώρα στο αποσπασµατικό, όπως αποστοµωτικά το χα-
ρακτήρισε ο Υπουργός, νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα.
Άκουσα την Παρασκευή πολύ προσεκτικά τον Υπουργό να υπο-
γραµµίζει και να ξεκαθαρίζει πως η ηγεσία του Υπουργείου Παι-
δείας δεν είναι υπέρ της µετριότητας, αλλά στοχεύει στη
δηµιουργία σχολείων όπου οι µαθητές πρωτίστως ενδιαφέρονται
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για τη λύση στο πρόβληµα και όχι για την πρωτιά. 
Κύριε Υπουργέ, είµαστε µαζί σας σε αυτό, αλλά δυστυχώς, δεν

βρήκα κανένα άρθρο στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που να µας
πηγαίνει προς αυτό το στόχο. Ο µόνος στόχος που ανίχνευσα σε
αυτό το νοµοσχέδιο είναι η αποδόµηση κάθε µορφής αξιολόγη-
σης που, δυστυχώς, δεν οδηγεί απαραίτητα στην εξόντωση του
ανταγωνισµού που σας ενοχλεί. Και θα ήµουν βέβαια άδικος αν
δεν αναφερόµουν στη σηµαντική συµβολή του Προέδρου της
ΟΛΜΕ στη συγγραφή του παρόντος νοµοσχεδίου που είναι εµ-
φανής και σαφής και τη βρήκα σχεδόν σε κάθε άρθρο. 

Γιατί είναι φανερό ότι ο κ. Κοτσυφάκης υπαγορεύει και ο κύ-
ριος Υπουργός γράφει. Τι γράφει; Άρθρο 11, που αφορά τον
αποχαρακτηρισµό των πρότυπων πειραµατικών σχολείων και τη
µετονοµασία τους σε πειραµατικά και πρότυπα: Παραµένουν
πέντε πρότυπα µόλις σχολεία για λόγους ιστορικότητας. Πραγ-
µατικά εγώ δεν τον καταλαβαίνω αυτόν τον όρο. Τι ακριβώς ση-
µαίνει αυτό; Τι είδους κριτήριο και µοντέλο αξιολόγησης είναι; Η
Ζωσιµαία Σχολή Ιωαννίνων δεν πληροί αυτό το κριτήριο της ιστο-
ρικότητας τη µία µέρα, ενώ την επόµενη το πληροί και µπαίνει
ξανά στη λίστα των προτύπων; 

Καταργείτε τις εξετάσεις κάνοντας την παιδεία θέµα τύχης.
Απορεί κανείς αναλογιζόµενος τα αριστερά συνθήµατα: «Τα δι-
καιώµατα κατακτιούνται». Την Πρωτοµαγιά είχατε βγάλει αφίσα:
«Η αξιοπρέπεια κερδίζεται». Η αξιοπρέπεια κερδίζεται, αλλά η
παιδεία κληρώνεται; 

Με άλλα λόγια, η κλήρωση δεν εξασφαλίζει τη διάθεση. Δεν
φανερώνει την πρόθεση του µαθητή να φοιτήσει σε ένα πειρα-
µατικό σχολείο, σε ένα διαφορετικό σχολείο. Δεν καταλαβαίνω
πραγµατικά τη νέα εµµονή της Αριστεράς στη µοίρα, στην τύχη,
στο πεπρωµένο. Οι πολίτες του αύριο, δηλαδή, θέλετε να λένε:
«Ήταν µοιραίο, έτυχε που πέρασα σ’ αυτό το σχολείο», από το
να λένε: «Προσπάθησα και κέρδισα». Αυτό επιχειρούµε µε την
κλήρωση; 

Νοµίζετε ότι ο γιος του πλούσιου θα µπει στην κλήρωση; Θα
πάει να γραφτεί κατευθείαν στο καλό σχολείο που επιθυµεί και
να µπει και στον αντίστοιχο σύλλογο αποφοίτων, διότι γι’ αυτό
πληρώνει. Δεν σας νοιάζει ο φτωχός καλός µαθητής, οι πραγµα-
τικά ίσες ευκαιρίες, αλλά µια ανέξοδη δήθεν φιλολαϊκή πολιτική. 

Το εύκολο σχολείο δεν είναι αναγκαστικά και καλύτερο. Δεν
είναι αναγκαστικά µη ανταγωνιστικό. Κατά κανόνα είναι το µέτριο
σχολείο.

Οι φτωχοί µαθητές θα διαβάσουν και θα περάσουν στο σχο-
λείο που θέλουν, κύριε Υπουργέ. Δεν θα τους σταµατήσει το ότι
δεν θα έχουν τη δυνατότητα να κάνουν τα υποτυπώδη φροντι-
στήρια. Μην τους υποτιµάτε τόσο. Το ζήτηµα είναι πώς θα σπου-
δάσουν σ’ ένα καλό πανεπιστήµιο. Όµως, αυτά θα τα πούµε κι
όταν έλθει το νοµοσχέδιο για την ανώτατη εκπαίδευση.

Αν θέλετε καλή δηµόσια παιδεία, αυξήστε τα πρότυπα σε όλες
τις φτωχές γειτονιές, σε όλες τις υποβαθµισµένες λαϊκές συνοι-
κίες, σε ακριτικές πόλεις και χωριά, όχι να υπάρχει µόνο ένα πρό-
τυπο εκτός Αττικής.

Πάµε στα στελέχη εκπαίδευσης. Οφείλετε να µας απαντήσετε
µε ποια κριτήρια χωρίζετε τα στελέχη της εκπαίδευσης σε δύο
κατηγορίες. Δύο µέτρα και δύο σταθµά; Αλλιώς θα επιλέγονται
οι διευθυντές εκπαίδευσης και οι διευθυντές σχολικών µονάδων
και αλλιώς οι σχολικοί σύµβουλοι και οι συντονιστές εκπαίδευσης
εξωτερικού, που θα επιλέγονται από συµβούλιο επιλογής µε
βάση τον προηγούµενο νόµο;

Κατά τη γνώµη µας, ο διαχωρισµός αυτός υπακούει στη γενι-
κότερη αντίληψη και πρακτική σας για τη στελέχωση της δηµό-
σιας διοίκησης, που δεν είναι άλλη από τον κοµµατικό έλεγχο.
Στο ίδιο έργο θεατές! Καταργείτε τα συµβούλια επιλογής στελε-
χών εκπαίδευσης που εξετάζουν τη διοικητική και παιδαγωγική
επάρκεια των υποψηφίων και τα αντικαθιστάτε µε µία ψηφοφορία
πολιτικο-συνδικαλιστικού τύπου µε απολύτως υποκειµενικά κρι-
τήρια.

Η συνδικαλιστική δηµοφιλία γίνεται το απόλυτο προσόν και αν-
τικαθιστά τη συνέντευξη, πρακτική ευρέως διαδεδοµένη για την
επιλογή στελεχών παντού. Τα τρία µέλη που αποµένουν για τη
στελέχωση του διοικητικού συµβουλίου της ΕΡΤ κατόπιν των αι-
τήσεων θα επιλεχθούν και µε τη συνέντευξη. Και µε τη συνέν-

τευξη; Τη συνέντευξη που ευνοεί την επιλογή «ηµετέρων»; Και
γιατί αλλού είναι οι «ηµέτεροι» και αλλού δεν είναι; Πώς θα ασκή-
σει τον παιδαγωγικό και τον διοικητικό του ρόλο κάποιος που θα
έχει καταψηφιστεί από ένα µέρος του σώµατος των εκπαιδευτι-
κών που θα πρέπει να καθοδηγήσει;

Θέλετε να ελέγξετε πολιτικά τα σχολεία, αλλά το µόνο που θα
πετύχετε θα είναι η απορρύθµισή τους. Με ποια κριτήρια οι εκ-
παιδευτικοί θα κρίνουν κάποιον υποψήφιο διευθυντή; Με ποια
κριτήρια οι διευθυντές σχολικών µονάδων θα ψηφίσουν τον δι-
ευθυντή εκπαίδευσης; Θα κάνει προεκλογικό αγώνα; 

Θα σας πω εγώ, κύριε Υπουργέ. Θα κυκλοφορεί λίστα µε τους
αρεστούς των παρατάξεων, των κοµµάτων και των τοπικών Βου-
λευτών. Θα πέφτει γραµµή, κοινώς. Αυτό θα γίνει, για να φτάσει
η κοµµατικοποίηση µέχρι το µεδούλι µέσα στα σχολεία. Αυτή
είναι η καλύτερη συνταγή για τη διάλυσή τους.

Θα µπορούσατε κάλλιστα να βελτιώσετε τον προηγούµενο
νόµο, να βελτιώσετε τη διαδικασία της συνέντευξης βάζοντας
επιπλέον ασφαλιστικές δικλίδες, για την οποία διαδικασία δεν
είχαν υποβληθεί στο παρελθόν ενστάσεις. Εµείς είµαστε έτοιµοι
να συζητήσουµε και µια µορφή γνωµοδότησης των εκπαιδευτι-
κών για τους προϊσταµένους τους. Είναι µια ευρέως διαδεδοµένη
µορφή αξιολόγησης των προϊσταµένων από τους υφισταµένους.
Η επιστήµη µάς έχει εφοδιάσει µε τέτοια επιστηµονικά εργαλεία.
Όµως, καµµία σχέση δεν έχει µια τέτοια διαδικασία µε τη µυστική
ψηφοφορία που επιβάλλεται µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Κύριε Υπουργέ, ακολουθείτε τις χειρότερες πρακτικές των πα-
λαιών Κοµµάτων. Τρεις µήνες στην εξουσία και ήδη απωλέσατε
το ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς. Δεν µπορείτε να επικαλεί-
στε πλέον την αξιοκρατία και την ανεξαρτησία του κράτους από
τα δεσµά των κοµµάτων.

Βεβαίως, πάµε στην κορωνίδα των άρθρων. Αφού κοπιάσεις
ως µαθητής και µελετήσεις και καταφέρεις να επιβιώσεις από τις
δηµοκρατικές διαδικασίες της µέσης εκπαίδευσης, τα φροντι-
στήρια και όλη αυτήν την πίεση και την αγωνία και µπεις στο πα-
νεπιστήµιο, σε περιµένει ως ανταµοιβή η αιώνια φοίτηση! Σε ποιο
σοβαρό πανεπιστήµιο του εξωτερικού υπάρχει δυνατότητα να
µπαίνεις µε κόπο και αυστηρές εξετάσεις και να βγαίνεις όποτε
θέλεις; Το πανεπιστήµιο ως ένα πάρκινγκ φοιτητών, ως ένα εκ-
παιδευτικό «κουφάρι» αυτοαναφορικό και ιδρυµατικό!

Ας µη γελιόµαστε. Μία τέτοια δηµόσια εκπαίδευση ευνοεί µόνο
τους σπουδαστές των οικονοµικών ελίτ, που θα εξαργυρώνουν
το δύσκολα αποκτηθέν πτυχίο τους µε καλοπληρωµένες θέσεις
σε αντίθεση µε τους αποφοίτους των δηµοσίων ιδρυµάτων, που
θα αποκτούν πτυχία χωρίς αντίκρισµα.

Μας λέτε να µην ανησυχούµε γιατί αυτό το νοµοσχέδιο είναι
µεταβατικό. Αυτό να το πείτε στους πολίτες που σε δηµοσκό-
πηση του Πανεπιστηµίου Μακεδονίας αφήνουν την Κυβέρνηση
µετεξεταστέα για τον τρόπο χειρισµού των θεµάτων της παιδείας
και παίρνετε «4,2» µε άριστα το «10». Ούτε και µε τη βάση του
«9,5» δεν προβιβάζεστε. Σκεφθείτε το ξανά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε,  και για την τήρηση του χρόνου. 

Ο συνάδελφος κ. Σταύρος Τάσσος από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας έχει τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι γνωστό ότι η εκπαίδευση και η έρευνα είναι οι βασικοί

πυλώνες αναπαραγωγής των αξιών, των αρχών και των πρακτι-
κών της κυρίαρχης τάξης στο ιδεολογικό, πολιτικό, νοµικό και εν
τέλει στο οικονοµικό πεδίο.

Σε σχέση µε το παρόν νοµοσχέδιο θα σταθώ σε δύο ζητήµατα:
στο θέµα της κατάρτισης και στο θέµα της «λεγόµενης αρι-
στείας», που είναι οι δύο όψεις του ίδιου νοµίσµατος. Λέω «λε-
γόµενης αριστείας», γιατί είναι άλλο πράγµα η αριστεία που
βγαίνει από τον λαό και είναι για τον λαό και άλλο πράγµα είναι
η αριστεία που βγαίνει από τον λαό, αλλά γίνεται όργανο στα
χέρια της άρχουσας τάξης.

Στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του καπιταλιστικού
συστήµατος, στο οποίο η Κυβέρνηση δίνει καθηµερινά όρκους
πίστης, η εκπαίδευση και η έρευνα υπηρετούν τον ένα και στα-
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θερό στόχο της παραγωγικής διαδικασίας: τη µεγιστοποίηση
κέρδους, που σε περιόδους κρίσης και έντονου ανταγωνισµού
µεταξύ των επιχειρηµατικών οµίλων συνοδεύεται µε δραµατική
µείωση της τιµής της εργατικής δύναµης, δηλαδή µε αύξηση του
βαθµού εκµετάλλευσης των εργαζοµένων. 

Ενώ λοιπόν, η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ετοιµάζεται να
υπογράψει τη νέα συµφωνία-µνηµόνιο, µε ψευτολεονταρισµούς
και δηλώσεις για πιθανό δηµοψήφισµα προσπαθεί να πλασάρει
στο λαό τα νέα σκληρά µέτρα ως επιτυχία της διαπραγµάτευσης
και να τον κάνει συνένοχο στα αντιλαϊκά σχέδια. 

Βέβαια, την πολιτική αυτή της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του
καπιταλιστικού συστήµατος στο χώρο της εκπαίδευσης υπηρέ-
τησαν πιστά η συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ µε
τους αντιεκπαιδευτικούς, ταξικούς και αντιδραστικούς νόµους
4186/2013 του Αρβανιτόπουλου, για το νέο σχολείο, το ν.
3966/2011 της Διαµαντοπούλου για τα πρότυπα πειραµατικά
σχολεία, αλλά και το νόµο-πλαίσιο 3369/2005 για τη διά βίου µά-
θηση. 

Οι νόµοι αυτοί δεν κάνουν τίποτε άλλο από το να διαµορφώ-
νουν ένα θεσµικό πλαίσιο µέσω του οποίου προωθούνται και υλο-
ποιούνται ταχύτερα και πιο αποτελεσµατικά οι στρατηγικές
στοχεύσεις του κεφαλαίου στο χώρο της εκπαίδευσης. 

Αυτό σηµαίνει ότι τα αναλυτικά προγράµµατα, τα προγράµ-
µατα σπουδών, οι τοµείς και οι ειδικότητες διαµορφώνονται σύµ-
φωνα µε τις ανάγκες των επιχειρήσεων για την ύπαρξη φθηνής
και ηµιµαθούς εργατικής δύναµης µε κάποιες δεξιότητες σε το-
µείς που σε µια δεδοµένη χρονική στιγµή το µεγάλο κεφάλαιο
εκτιµά ότι θα έχει υψηλή κερδοφορία. 

Αυτή η κατάρτιση δεν έχει καµµία σχέση µε τις ανάγκες της
κοινωνίας, καµµία σχέση µε τις δυνατότητες και τα ταλέντα των
µαθητών, καµµία σχέση µε την κριτική σκέψη και την ολόπλευρη
ανάπτυξη της προσωπικότητας των µαθητών. 

Από την άλλη πλευρά, µε τα πρότυπα πειραµατικά σχολεία θέ-
λουν να διαµορφώσουν µια ελίτ, τόσο στο επίπεδο της δευτερο-
βάθµιας όσο και αργότερα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Όµως
αυτή η ελίτ αντικειµενικά θα έχει µια ψεύτικη αντανάκλαση της
φυσικής όσο και της κοινωνικής πραγµατικότητας, αφού η εκπαί-
δευσή της γίνεται στο πλαίσιο του µεταφυσικού ιδεαλισµού, που
απολυτοποιεί τις διάφορες πλευρές της γνωστικής διαδικασίας
και θεωρεί τόσο τα φυσικά όσο και κυρίως τα κοινωνικά φαινό-
µενα αµετάβλητα και ανεξάρτητα το ένα από το άλλο και ότι η
συνείδηση των ανθρώπων καθορίζει το είναι τους. 

Το πλαίσιο αυτό δεν ευνοεί τη διαµόρφωση κριτικής σκέψης
και συγκροτηµένης γνώσης. Αντίθετα, οδηγεί στο κυνήγι της
αποσπασµατικής πληροφορίας και ως εκ τούτου και στην ετοι-
µότητα αποδοχής και αντιεπιστηµονικών θεωριών αλλά και αντι-
λαϊκών πολιτικών. 

Αυτή η ελίτ, αφού περάσει από σεµινάρια διαχείρισης ανθρώ-
πινου δυναµικού, θα χρησιµοποιείται από τους επιχειρηµατικούς
οµίλους σαν το στρώµα εκείνο που θα έχει ως στόχο να «µεγι-
στοποιήσει την απόδοση των εργαζοµένων, ώστε να υπηρετούν-
ται καλύτερα οι στρατηγικοί στόχοι του εργοδότη τους», που
βέβαια δεν είναι τίποτε άλλο από τη µεγιστοποίηση του κέρδους
τους. 

Με άλλα λόγια, αποστολή της θα είναι πώς θα χειραγωγήσει
τους άλλους εργαζόµενους, ώστε να αποδεχθούν χωρίς µεγάλες
αντιδράσεις και ει δυνατόν µε ευχαρίστηση την αύξηση του βαθ-
µού εκµετάλλευσής τους, κάνοντάς τους να πιστέψουν ότι έτσι
συµβάλλουν στο καλό της οµάδας.

Αυτό το αντιδραστικό νοµοθετικό πλαίσιο της στρατηγικής της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΟΣΑ για την εκπαίδευση το αφή-
νει άθικτο το παρόν νοµοσχέδιο της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, γι’ αυτό και επί της αρχής το καταψηφίσαµε.

Επίσης, καταψηφίζουµε τα άρθρα 10 έως 15 που αφορούν τα
πρότυπα πειραµατικά σχολεία, γιατί διατηρείται ο ελιτίστικος θε-
σµός των πρότυπων µακριά και πέρα από την ανάγκη όλα τα παι-
διά να παίρνουν ολοκληρωµένη επιστηµονική µόρφωση. 

Η δυνατότητα που δίνει σε κάθε πρότυπο σχολείο να επιλέγει
αυτό τις διαδικασίες εισαγωγής σε αυτό ανοίγει επικίνδυνα τον
Ασκό του Αιόλου για την παραπέρα κατηγοριοποίηση των σχο-
λείων, στο όνοµα της αυτονοµίας. 

Το σχολείο, το οποίο προτείνει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας, είναι το ενιαίο δωδεκάχρονο σχολείο για όλα τα παιδιά. Το
σχολείο αυτό διαπαιδαγωγεί τους νέους ανθρώπους και ανα-
πτύσσει ολόπλευρα την προσωπικότητά τους. Απαιτεί τη µεθο-
δική και ισόρροπη καλλιέργεια όλων των πλευρών του
ανθρώπινου ψυχισµού, της νόησης, του συναισθήµατος και της
βούλησης. 

Είναι το σχολείο που διαµορφώνει πραγµατικά ελεύθερους αν-
θρώπους, που αδράχνουν τη ζωή και δεν είναι έρµαια των ψεύ-
τικων παραδείσων της ναρκοκουλτούρας. 

Στο πλαίσιο του ενιαίου δωδεκάχρονου σχολείου εντάσσεται
και ένα σύστηµα αποκλειστικά πειραµατικών και όχι πρότυπων
σχολείων που θα µελετά και θα αξιοποιεί τα πορίσµατα της παι-
δαγωγικής και αναπτυξιακής ψυχολογίας. 

Σε αυτό το πλαίσιο η παιδαγωγική και η εκπαιδευτική έρευνα
θα συµβάλουν στο να αφοµοιώνονται και να διαχέονται οι νέες
επιστηµονικές κατακτήσεις σε κάθε εκπαιδευτική βαθµίδα, να
αναπτύσσεται ολόπλευρα η παιδική και η νεανική προσωπικό-
τητα. Σε συνεργασία µε τα αντίστοιχα πανεπιστήµια και ερευνη-
τικά κέντρα θα προωθούνται η καινοτοµία, ο πειραµατισµός και
η εφαρµογή τους στο πλαίσιο των δοµών του ενιαίου σχολείου. 

Για να εξασφαλίζεται ο πειραµατικός χαρακτήρας των σχο-
λείων αυτών και η όσο το δυνατόν ευρύτητα του δείγµατος, κατ’
αρχάς θα υπάρχει κλήρωση για την είσοδο στα πειραµατικά σχο-
λεία, ενώ η προοπτική είναι σε εύλογα χρονικά διαστήµατα –τρία
έως έξι χρόνια- να υπάρχει εναλλαγή των πειραµατικών σχολείων
για την όσο το δυνατόν µεγαλύτερη διασπορά των καλών πρα-
κτικών και την εξέταση για την παραπέρα εφαρµογή τους σε πα-
νεθνική κλίµακα. 

Το σχολείο αυτό έχει στο επίκεντρό του το διαλεκτικό και ιστο-
ρικό υλισµό, όπου τα φυσικά και κοινωνικά φαινόµενα αποτελούν
ένα αυθύπαρκτο συνεχές, ενώ συγχρόνως υπάρχει µια ανεπίτρε-
πτη κίνηση από τις απλές στις πιο σύνθετες µορφές οργάνωσης
της ύλης. 

Η αντικειµενική πραγµατικότητα, τόσο η φυσική όσο και η κοι-
νωνική, προηγείται της γνώσης της που είναι η αντανάκλαση της
πραγµατικότητας στη συνείδηση του ανθρώπου, όπου στη φύση
οι νόµοι κίνησης της κοινωνίας είναι αντικειµενικοί, ανεξάρτητα
από τη θέληση των ανθρώπων, αλλά δρουν µέσω της δράσης
των ανθρώπων.

Ένα τέτοιο σχολείο είναι σίγουρο ότι δεν χωρά στο λάκκο των
λεόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του καπιταλισµού. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Ο συνάδελφος κ. Βασίλειος Κόκκαλης από τους Ανεξάρτητους

Έλληνες έχει τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο κι-

νείται σε σωστή κατεύθυνση. Για τα άρθρα και επί της αρχής
αναφέρθηκε η κ. Ξουλίδου. 

Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ στην –είτε µε εισαγωγικά
είτε χωρίς- επίµαχη τροπολογία που αφορά το ισλαµικό τέµενος.
Οι υπέρµαχοι της ανεγέρσεως του Τζαµιού επικαλούνται τις συν-
ταγµατικές µας διατάξεις περί ανεξιθρησκίας, την Ευρωπαϊκή
Συνθήκη περί Προστασίας των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, το
εθνικό συµφέρον. Επίσης, επικαλούνται το γεγονός ότι η Αθήνα
αποτελεί τη µοναδική ευρωπαϊκή πρωτεύουσα δίχως επίσηµο
τζαµί σε λειτουργία, τις διπλωµατικές σχέσεις της Ελλάδος µε
µουσουλµανικά κράτη. Ταυτόχρονα, προβάλλουν τις αξίες της
ανοχής, του ανθρωπισµού και του πολιτισµού. 

Οι εν λόγω µάλιστα υπέρµαχοι αυτής της άποψης της ανοχής,
µη ανεχόµενοι τους διαφωνούντες, σπεύδουν να τους χαρακτη-
ρίσουν συλλήβδην στενόµυαλους, ξενοφοβικούς, ρατσιστές,
ακόµα και εθνικιστές, προκειµένου τα επιχειρήµατα των τελευ-
ταίων να απονοµιµοποιηθούν και να απορριφθούν δίχως περαι-
τέρω σοβαρή εξέταση και ανάλυση. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να αποδείξω -µε τις λίγες και
ταπεινές δυνάµεις και γνώσεις µου- γιατί αυτή η τροπολογία είναι
λανθασµένη, πέρα από το γεγονός ότι είναι εκπρόθεσµη και ότι
σύµφωνα µε τα άρθρα του Συντάγµατος και του Κανονισµού δεν
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έχει ουδεµία σχέση µε το νοµοσχέδιο, αλλά και στην ουσία της.
Κρίνεται σκόπιµο ότι τα πολιτικά κόµµατα θα πρέπει το ταχύ-

τερο -και πριν να είναι αργά- να προσεγγίσουν το θέµα του Ισλάµ
στην Ελλάδα πρωτίστως πολιτικά, κοινωνικά, πολιτισµικά και δευ-
τερευόντως θρησκευτικά, χάριν του εθνικού συµφέροντος, που
είναι κατά βάση η εθνική ακεραιότητα, η εθνική κυριαρχία, καθώς
και η ασφάλεια και η ευηµερία των Ελλήνων και του ελληνισµού. 

Εµείς οι Βουλευτές δεν πρέπει να λησµονούµε ότι µε εντολή
του ελληνικού λαού ευρισκόµεθα εδώ στη Βουλή, µε αποκλει-
στική αποστολή –για την οποία και ορκιστήκαµε- να υπηρετούµε
και να προασπιζόµαστε τα εθνικά συµφέροντα των Ελλήνων πο-
λιτών. 

Η αντιµετώπιση του θέµατος της λατρείας των µουσουλµάνων
στη χώρα µας αποτελεί σύνθετο θέµα και συνδέεται άµεσα ή έµ-
µεσα –κατά την άποψή µου άµεσα- µε το αντίστοιχο πρόβληµα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το πρόβληµα δεν είναι ελληνικό. Δεν
είναι και δεν πρέπει να είναι ελληνικό. Το πρόβληµα είναι ευρω-
παϊκό. Συνδέεται, επίσης, µε το εθνικό µας όραµα και τη στρα-
τηγική για τη διαµόρφωση της αυριανής µας κοινωνίας, αλλά και
για τη µεταναστευτική πολιτική, η οποία δεν πρέπει να είναι µόνο
ελληνική, αλλά είναι ευρωπαϊκή. 

Αντιλέγει κανείς ότι η µεταναστευτική πολιτική πρέπει να είναι
ευρωπαϊκή; Όχι. Έτσι και η αντιµετώπιση του θέµατος του τεµέ-
νους πρέπει να είναι ευρωπαϊκή και µετά ελληνική. Επίσης, συν-
δέεται µε τις διεθνείς συνθήκες που δεσµεύουν τη χώρα µας στα
µουσουλµανικά κράτη της ευρύτερης περιοχής µας, το ευρω-
παϊκό κεκτηµένο και το Σύνταγµα της χώρας µας.

Η θρησκευτική λατρεία των µουσουλµάνων στη χώρα µας
ασφαλώς και δεν τελεί υπό απαγόρευση. Τουναντίον, µάλιστα,
στο λεκανοπέδιο Αττικής, λειτουργούν εκατόν δεκαπέντε τζαµιά.
Στην ευρύτερη περιοχή λειτουργούν άλλα επτά, δύο στη Θήβα,
ένα στα Οινόφυτα, δύο στη Χαλκίδα, ένα στην Κόρινθο και ένα
στη Λεωφόρο Μαραθώνος.

Το οξύ δηµογραφικό πρόβληµα που αντιµετώπισε η Ευρω-
παϊκή Ένωση, το οποίο συρρίκνωσε τους πληθυσµούς και τους
έκανε γηραιότερους, είχε προκαλέσει κατά τις τελευταίες κυρίως
δεκαετίες τη διαρκή και µαζική εισροή εργατικού δυναµικού, οι
περισσότεροι εκ των οποίων ήταν µουσουλµάνοι. Εάν έχετε πα-
ρατηρήσει αναφέρουµε ότι το πρόβληµα είναι ευρωπαϊκό και όχι
ελληνικό.

Την αρχική ευφορία και την ανοχή απέναντι σε αυτήν την εισ-
ροή µουσουλµανικού πληθυσµού στις χώρες της Δύσης, στις ευ-
ρωπαϊκές χώρες, στις δεκαετίες του ’80 και του ’90 στη διάρκεια
των οποίων κυριαρχούσε η έννοια της πολυπολιτισµικότητας και
κτίστηκαν εκατοντάδες τζαµιά στις ευρωπαϊκές πρωτεύουσες,
διαδέχτηκε η αντιστροφή του κλίµατος, η καχυποψία, ο φόβος
και η αντίδραση για τους µουσουλµάνους.

Για ποιον λόγο; Διότι µε την πάροδο του χρόνου παρέµεναν
αναφοµοίωτοι, δυσπροσάρµοστοι και διαφοροποιηµένοι από τις
κοινωνίες που τους φιλοξενούσαν, είτε ήταν στην Ελλάδα είτε
ήταν στη Μεγάλη Βρετανία είτε στο Παρίσι είτε στη Γερµανία. 

Δηµιουργήθηκαν θύλακες, γκέτο, όπου επικρατούσαν διαφο-
ρετικά ήθη και έθιµα, µε ανάλογες οικονοµικές, κοινωνικές, θρη-
σκευτικές και εκπαιδευτικές προεκτάσεις. 

Σηµειώθηκαν σηµαντικά κρούσµατα τροµοκρατίας και βίας µε
πολλά αθώα θύµατα σε ευρωπαϊκές πρωτεύουσες από µουσουλ-
µάνους, πολλοί εκ των οποίων είχαν γεννηθεί και µεγαλώσει στην
Ευρώπη.

Σε αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, να τονίσουµε –µάλλον
έπρεπε να είναι ο κ. Λαφαζάνης εδώ- ότι δεν έχει καµµία σχέση
το τέµενος, η επίµαχη τροπολογία, το πώς σχολιάζεται η συγκε-
κριµένη τροπολογία, το πώς αναπτύσσεται, µε τη µουσουλµανική
κοινότητα, µειονότητα της Θράκης, η οποία έχει αφοµοιωθεί πλή-
ρως και στην ελληνική έννοµη τάξη, αλλά και στην ελληνική κοι-
νωνία και δεν πρέπει να συνδέεται το θέµα και µε τη Θεολογική
Σχολή της Χάλκης και µε τη σχέση µας µε την Τουρκία. Το θέµα
είναι και πρέπει να είναι και να το αναδείξουµε ως ευρωπαϊκό και
µετά ελληνικό, κύριε Υπουργέ.

Δυστυχώς, αποτελεί θλιβερή διαπίστωση ότι µετά τη Μεταπο-
λίτευση το πολιτικό σύστηµα στερήθηκε την ικανότητα και το
απαιτούµενο αίσθηµα ευθύνης, προκειµένου να καθορίσει και να

διατυπώσει διακοµµατικά τα εθνικά συµφέροντα, τους εθνικούς
σκοπούς και την εθνική στρατηγική της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά συνέπεια, η επίκληση των
συνταγµατικών διατάξεων περί ανεξιθρησκείας δηµιουργούν
ψευτοδιλήµµατα και αποπροσανατολίζουν.

Σε αυτό το σηµείο ζητώ -και ειλικρινά περιµένω µια απάντηση-
και από την κ. Μπακογιάννη και από την κ. Χριστοφιλοπούλου:
Να µας προσκοµίσουν µία καταδίκη της χώρας µας από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, από τους αρµόδιους θεσµούς, από το αρµόδιο
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για παραβίαση των θρησκευτικών δικαιω-
µάτων των λάθρα εισερχοµένων Πακιστανών υπηκόων, καθ’ όλα
σεβάσµιων. Μια καταδίκη περιµένω.

Η αναµενόµενη πληθυσµιακή ανατροπή στην Ελλάδα και την
Ευρώπη έθεσε σε άµεσο κίνδυνο τις έως τώρα πολιτισµικές και
κοινωνικές δυτικές κατακτήσεις. Αν δεν υπάρξει µια συντονι-
σµένη συνεπής υπεύθυνη εθνική και ευρωπαϊκή πολιτική, τις επι-
πτώσεις θα υποστούν όλες οι επιγενόµενες γενεές, οι
ευρωπαϊκές, οι ελληνικές και οι υπόλοιπες. 

Η Δύση οφείλει να σέβεται το διαφορετικό πολιτισµό άλλων
κρατών -και τον σεβόµεθα- και να µη δρα ως νέος σταυροφόρος,
µε σκοπό την επιβολή του δυτικού τρόπου ζωής ανά την οικου-
µένη. Ταυτόχρονα, όµως, δεν θα πρέπει να διακυβεύει την ίδια
της την ύπαρξη λόγω των πολιτισµικών αναστολών της.

Η συντριπτική πλειονότητα των µουσουλµάνων που βρίσκεται
στην Ελλάδα, ιδιαίτερα στην Αττική, έχουν διέλθει τα σύνορά µας
παράνοµα, συνεπώς είναι λαθροµετανάστες. Ακόµα και αν κά-
ποιοι λίγοι εξ αυτών είχαν νοµιµοποιηθεί, οι περισσότεροι το απο-
φεύγουν συστηµατικά, παρά τις τόσες ευκαιρίες που είχαν. Η
Ελλάδα έχει εξαντλήσει τις όποιες υποχρεώσεις της. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Η συνάδελφός µου κ. Ξουλίδου είχε υποβάλει ερώτηση στον
αρµόδιο Υπουργό, ο οποίος –σε απάντηση της σχετικής ερώτη-
σης του 2014- απήντησε ότι «επισηµαίνεται πως οι Έλληνες πο-
λίτες µουσουλµανικού θρησκεύµατος συνεισφέρουν διά της
φορολογίας τους, όπως όλοι οι Έλληνες πολίτες, στη χρηµατο-
δότηση για την υλοποίηση αποφάσεων της Πολιτείας». Συµφωνώ
και επαυξάνω. Όµως, οι παράνοµοι λαθροµετανάστες µε ποιον
τρόπο συνεισφέρουν στη φορολογία; 

Κύριε Υπουργέ, είναι λανθασµένη η τροπολογία. Πρέπει να την
αποσύρετε. Κάνατε να συµπράξουν µαζί σας οι κοινοβουλευτικοί
εχθροί σας, η κ. Μπακογιάννη και το ΠΑΣΟΚ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κι εµείς.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κι εσείς.
Αυτό καταφέρατε µε αυτήν την τροπολογία. Να θυµίσω, επί-

σης, ότι αρκετοί οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ την 1η Σεπτεµβρίου 2011
ήταν ενάντια στην αρχική ανέγερση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό. Τουλάχιστον, να τελειώσω τον
ειρµό της σκέψης µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
κάνω µία έκκληση. Αν θέλετε, ακολουθήστε την.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Την 1η Σεπτεµβρίου 2011, στα Πρακτικά της Βουλής, Βουλευ-

τές του ΣΥΡΙΖΑ ήταν ενάντια στην ανέγερση, τουλάχιστον για πε-
ριβαλλοντικούς λόγους. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήµασταν και
προεκλογικά και µετεκλογικά –το είπαµε και προεκλογικά- το
αναγκαίο καλό σε τούτη την Κυβέρνηση. Οφείλουµε και αναδει-
κνύουµε τα λάθη. Η τροπολογία είναι λάθος. Είναι άκαιρη. Επι-
καλούµαι εισηγήσεις και τοποθετήσεις της 1-9-2011 και στην
αρµόδια επιτροπή και στην Ολοµέλεια, Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ
που ήταν ενάντια στο τέµενος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο συνά-
δελφος κ. Λοβέρδος από το ΠΑΣΟΚ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να ξεκι-
νήσω µε κάτι µε το οποίο συµφωνούµε ως Κοινοβουλευτική
Οµάδα, αλλά και εγώ συµφωνώ προσωπικά. Η τροπολογία αυτή

2820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



για τη µικρή διόρθωση σε ορισµένα τεχνικά θέµατα, που σχετί-
ζονται µε την ανέγερση του τεµένους, µας βρίσκει σύµφωνους.
Άλλωστε, έχουµε ξεκινήσει τη σχετική ενέργεια από όσο ενηµε-
ρώθηκαµε εµείς, ως Κυβέρνηση, το 2000.

Και στο επιχείρηµα ότι αυτό το τέµενος θα υποθάλπτει την
τροµοκρατία µε κάθε µορφή της, αντιστρέφουµε τη λογική των
πραγµάτων, επικαλούµαστε την πραγµατικότητα και την ουσία
και λέµε ότι το αντίθετο θα συµβεί και το αντίθετο συµβαίνει.
Όσο δεν έχεις ικανοποίηση αιτηµάτων που σχετίζονται µε το κρά-
τος δικαίου, τόσο τροφοδοτείς την αγανάκτηση και αυτή το
µίσος κ.ο.κ.. 

Είναι ακριβώς αντίθετο το επιχείρηµα βάσει του οποίου θεµε-
λιώνεται η αυτή κίνηση που είχε ξεκινήσει το 2000 και η οποία
επιτέλους ας ολοκληρωθεί, αφού προσφάτως και το Συµβούλιο
της Επικρατείας ενέκρινε την τυπική νοµιµότητα της όλης ενέρ-
γειας.

Τώρα, όσον αφορά το κυρίως θέµα µας, πρόκειται, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, για µια αντιµεταρρύθµιση. Πρόκειται για µια
αντιµεταρρύθµιση, την περίληψη της οποίας έδωσε ο Πρωθυ-
πουργός, απαντώντας στον κ. Θεοδωράκη την Παρασκευή που
µας πέρασε και είχε ξεκινήσει πριν από λίγες ώρες από τις τρο-
πολογίες που κατέθεσε το Υπουργείο Παιδείας, σε σχέδιο νόµου
που είχαµε την περασµένη εβδοµάδα στη Βουλή. Προχωράµε
στην αντιµεταρρύθµιση µε την παρούσα νοµοθετική πρωτοβου-
λία και έπεται η συνέχεια. 

Ό,τι κάνουν οι κυβερνώντες γύρω από την παιδεία συγκροτεί
µια αντιµεταρρύθµιση που στηρίζεται, προφανώς, στην άρνηση:
Καταργείται, καταργείται, καταργείται. Εντόπισα διάταξη που
χρησιµοποιεί το ρήµα αυτό δεκαεπτά φορές. 

Πρόκειται για αντιµεταρρύθµιση, µε αντιδηµοκρατικό µάλιστα
τρόπο, που συγκροτείται από την έλλειψη διαλόγου για ένα σχέ-
διο νόµου που δεν εµπεριέχει ούτε µια κατεπείγουσα ρύθµιση
και αν υπήρχε µια τέτοια, µπορούσε να πάει ως τροπολογία σε
άλλο σχέδιο νόµου. Πρόκειται για αντιµεταρρύθµιση που προκύ-
πτει από το περιεχόµενο των ρυθµίσεων που θα αναφερθώ και
από ένα γενικότερο πρόβληµα που έχει η δηµοκρατία µε τη ση-
µερινή Κυβέρνηση και που εκδηλώνεται σε πάρα πολλές στιγµές
του τριµήνου που µας κυβερνά η πλειοψηφία ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Έκδηλη µορφή αυτής της έλλειψης δηµοκρατίας αποτελεί η
τροπολογία µε την οποία καταργούνται όλες οι διοικήσεις, νο-
µίζω, διακοσίων-τριακοσίων –ίσως και περισσοτέρων- νοµικών
προσώπων, των οποίων την εποπτεία έχει το Υπουργείο Παι-
δείας. 

Και αναρωτιέµαι, κύριε Υπουργέ –λείπει ο αρµοδιότερος, ο
Πρόεδρος του Ινστιτούτου Ελληνικής Γλώσσας κ. Καζάζης και
της Αρχής Προστασίας της Ποιότητας στην εκπαίδευση- αναρω-
τιέµαι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πού εκτείνεται η ισχύς της
τροπολογίας αυτής.

Είναι τροπολογία, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, που υπογράφει
µόνος του ο Υπουργός Παιδείας ο κ. Μπαλτάς, αλλά και ευρύτε-
ρης, πέραν του Υπουργείου Παιδείας, εκδήλωσης έλλειψης σε-
βασµού στη δηµοκρατία, µετά από όσα ακούγονται από την
Κυβέρνηση και από την εφηµερίδα «ΑΥΓΗ» και από Βουλευτές
της πλειοψηφίας για τον Διοικητή της Τραπέζης της Ελλάδος. 

Θα συνηθίσετε, κύριοι της Πλειοψηφίας, στις παρεµβάσεις του
Διοικητή της Τραπέζης της Ελλάδος, όποιος κι αν είναι αυτός.
Όπως έπρεπε να είναι εξοικειωµένοι και στο παρελθόν και άλλοι
πολιτικοί, Βουλευτές ή Υπουργοί, που αγανακτούσαν µε παρεµ-
βάσεις προηγούµενων Διοικητών της Τραπέζης της Ελλάδας. 

Αυτή είναι η λειτουργία της Τραπέζης της Ελλάδας: Να λέει
τα κακώς κείµενα, να λέει τι µπορεί να οδηγήσει σε εκτροπή. Δεν
είναι κοµµατική η λογική της. Και θα πρέπει να συνηθίσετε δη-
µοκρατικά. Ειδάλλως δεν βγαίνει εις πέρας η διακυβέρνηση
αυτού του τόπου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να επισηµάνω κάτι το οποίο
αισθάνοµαι αυτές τις ηµέρες και εβδοµάδες από τη λειτουργία
του Υπουργείου Παιδείας. Οι διαχωριστικές γραµµές που τρα-
βάει το Υπουργείο Παιδείας –το κάθε Υπουργείο Παιδείας- δεν
είναι οι συνήθεις απλές. Έχουν έντονο πολιτικό και πολιτισµικό
περιεχόµενο και είναι ικανές να επιφέρουν διχασµούς. Προσέξτε
τον τοµέα αυτό. Δεν είναι όπως οι άλλοι. Έχει ειδικές ευαισθη-

σίες. 
Και πέραν των γενικότερων θολών ιδεοληπτικών, πολλές

φορές, προσεγγίσεών σας, υπάρχουν και ορισµένα θέµατα που
σχετίζονται µε τη βούληση του ελληνικού λαού, ο οποίος δηµο-
σκοπούµενος, αφού σας αρέσει να επικαλείστε τις δηµοσκοπή-
σεις, και στην παιδεία, όπως και στη µετανάστευση, στην υγεία,
στην οικονοµία και στην ανάπτυξη, σας βάζει βαθµό κάτω από
τη βάση. Υπάρχει πρόβληµα εδώ µε εσάς, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, και θα σας το υπογραµµίζουµε διαρκώς, µην τυχόν και
περισώσουµε κάτι. 

Μίλησα, λοιπόν, για αντιµεταρρύθµιση µε δυο βασικά χαρα-
κτηριστικά: την εξυπηρέτηση πελατειακών σχέσεων µέσα από
µια διαµόρφωση πελατειακών σχέσεων που ως Αντιπολίτευση
έχετε περιγράψει και επίσης, µε παρεµβάσεις αναχρονιστικού
περιεχοµένου.

Η µείζων παρέµβαση αναχρονιστικού περιεχοµένου είναι το
άρθρο 33 του σχεδίου νόµου για τους αιώνιους φοιτητές. Ο Πρω-
θυπουργός ο ίδιος, στην κοινοβουλευτική του παρουσία την Πα-
ρασκευή, έδειξε να αγνοεί το βασικό νόηµα της ρύθµισης των
αιωνίων φοιτητών, της διαγραφής τους δηλαδή, που δεν είναι,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα οικονοµικά θέµατα, αλλά η αξιο-
λόγηση των ελληνικών πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ από τους διε-
θνείς οίκους αξιολόγησης, µε κριτήριο την ύπαρξη ή τη µη
ύπαρξη κύκλου σπουδών. 

Θέλει πολύ για να συνεννοηθούµε πάνω σε αυτό; Τα έχουµε
πει αυτά εδώ επί χρόνια πολλές φορές και δείχνετε να τα αγνο-
είτε. Ποιος σας είπε ότι το ένα ή τα δύο ευρώ που θα µπορούσε
να γλιτώσει µια γραµµατεία από το χαρτί είναι ο λόγος που υπα-
γόρευσε τη συγκεκριµένη ρύθµιση το 2011 και στην οποία δώ-
σαµε και ένα περιεχόµενο κοινωνικό; Δώσαµε δύο πλήρεις
περιόδους µε νοµοθετική παρέµβαση το καλοκαίρι. Όπως ειπώ-
θηκε και από άλλες πλευρές εδώ, ας δίναµε ακόµα µία, για να
καλύψουµε τις περιπτώσεις των εργαζοµένων φοιτητών.

Όµως, η κατάργηση της ρύθµισης καταργεί τον κύκλο σπου-
δών και τα πτυχία που παίρνουν από ΤΕΙ και από πανεπιστήµια
τα παιδιά µας έχουν χειρότερη αξιολόγηση από ό,τι θα είχαν µε
την ύπαρξη κύκλου σπουδών.

Ξυπνήστε! Η Ελλάδα είναι µια χώρα της οποίας ο κόσµος κι-
νείται διεθνώς. Ξυπνήστε, επιτέλους! Επιστροφή στο 19ο αιώνα
δεν συγχωρείται. Υπάρχει κόσµος που το βλέπει και δεν είναι κό-
σµος που στήνεται για να κάνει αντιδράσεις και εκδηλώσεις.
Είναι πηγαίες οι αντιδράσεις που προκαλούνται και θα τις συναν-
τάτε όσο περνούν οι µήνες κάθε µέρα στο δηµόσιο βίο, απέναντι
σε ένα λαό που σας βάζει κάτω από τη βάση στη βαθµολογία των
πολιτικών σας στην παιδεία.

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Εσάς πόσο σας βάζει;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αναχρονιστικό, επίσης, είναι και το

θέµα της εκλογής του διευθυντή σχολικής µονάδος. Και πελα-
τειακό και αναχρονιστικό! Γιατί δεν βάζετε και τους µαθητές να
ψηφίζουν; Τι δουλειά έχει η ψηφοφορία περί εκλογής στελέχους
της εκπαίδευσης µε τη δουλειά που έχει να κάνει αυτό, το στέ-
λεχος της εκπαίδευσης δηλαδή, που είναι να διευθύνει την εκ-
παιδευτική λειτουργία;

Είναι τραγική η ρύθµιση αυτή και οφείλετε να την απαλείψετε.
Είναι πραγµατικά αφ’ ενός η φωτογραφία µιας πελατειακής και
αφ’ ετέρου µιας αναχρονιστικής πολιτικής λογικής, που διέπει
την παρουσία σας στο Υπουργείο Παιδείας, είτε πρόκειται για
τον Υπουργό είτε πρόκειται για τον Αναπληρωτή Υπουργό.

Ακόµα, υπάρχει µια παρέµβαση που γίνεται δια παραλείψεως,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν υπάρχει στο σχέδιο νόµου και
ως προς την οποία ποιούν τη νήσσαν. Είχαµε ιδρύσει µε κόπο και
µε νοµοθετική παρέµβαση ξενόγλωσσα τµήµατα στα πανεπιστή-
µια και στα ΤΕΙ, µε σκοπό να προσελκύσουν φοιτητές από χώρες
εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης και προφανώς εκτός Ελλάδας, µε δί-
δακτρα και διδασκαλία στην αγγλική. Ψηφίστηκε ο νόµος το Δε-
κέµβριο. Έπρεπε να βγει προεδρικό διάταγµα, το οποίο να
καθορίζει µικρές λεπτοµέρειες. Ο τύπος του προεδρικού διατάγ-
µατος είναι τυφλοσούρτης για το Υπουργείο Παιδείας. Ψηφί-
στηκε στα µέσα Δεκεµβρίου. Ξέρετε ότι µετά η Βουλή διαλύθηκε.

Χάσαµε τρεισήµισι µε τέσσερις µήνες, µη προωθώντας το διά-
ταγµα αυτό. Λέτε: «Δεν καταργούµε τίποτα». Ναι, αλλά στα Πα-
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νεπιστήµιο της Θράκης το Τµήµα των Γραµµάτων ήθελε να κάνει
τέτοιο τµήµα από το Σεπτέµβριο και να λειτουργήσει από το Σε-
πτέµβριο, µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον και µε πάρα πολλές συ-
νεννοήσεις µε ιδρύµατα του εξωτερικού. Έχουν κάνει δουλειά
και τους αφήνετε στο δρόµο αυτή τη δουλειά. Και λέτε: «Εµείς
δεν πειράξαµε τίποτα. Δεν έχει αρχίσει ακόµα να λειτουργεί».
Μα, θα άρχιζε σε λίγους µήνες, αν είχατε διευκολύνει τη λειτουρ-
γία του.

Επίσης, κάτι που συζητήσαµε πάρα πολύ στην προηγούµενη
περίοδο της Βουλής: Τι σας πείραζε η τοποθέτηση του µαθήµα-
τος της Πληροφορικής στο σύστηµα των εξετάσεων; Κάναµε
αυτήν την τοποθέτηση, γιατί ήταν πραγµατικά προβληµατικό να
θεωρείς την Πληροφορική µόνο µέσο και όχι επιστήµη. Για να
είναι µέσο, µια επιστήµη δουλεύει για να παράξει καλύτερο µέσο,
για να δουλεύεις εσύ. Πώς της υποβαθµίζεις το περιεχόµενο;
Γιατί;

Ο κ. Κουράκης ήταν παρών σε όλες αυτές τις συζητήσεις. Γνω-
ρίζει καλά και µετά λόγου γνώσεως κάνει ό,τι κάνει.

Δεν έχω χρόνο. Θα σεβαστώ τον κύριο Πρόεδρο. Θα κλείσω,
παραλείποντας πάρα πολλά από αυτά που θέλω να πω.

Θέλω, όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, απευθυνόµενος
στην Αριστερά, να τονίσω, να υπογραµµίσω, µε τα πιο έντονα
γράµµατα να γράψω µια διαπίστωση που προκύπτει από τη δική
µου εµπειρία δεκαετιών, µα και που τη βρήκα πολλές φορές στα
γράµµατα που διαβάζω: Ο εξισωτισµός -και εννοείται εξισωτι-
σµός η ισότητα προς τα κάτω, όχι προς τα πάνω- οδηγεί στην
πιο σκληρή µορφή της ταξικής εκπαίδευσης. Να το επαναλάβω;
Επιχειρήµατα, ρυθµίσεις, µέτρα, διαµορφωνόµενες συνειδήσεις
που λειτουργούν µε κριτήριο την ισότητα προς τα κάτω, είναι ό,τι
πιο ταξικό µπορείς να προσφέρεις στην εκπαίδευση.

Αυτά που κάνετε µε το να προτείνετε την κλήρωση και όχι τις
εξετάσεις και ο τρόπος µε τον οποίο διαρθρώνετε τα πειραµα-
τικά και πρότυπα σχολεία ή αυτά που κάνετε µε την τράπεζα θε-
µάτων που δεν τα έχετε µελετήσει, είναι τυφλή υπακοή στην
πλειοψηφία της συνδικαλιστικής ηγεσίας της ΟΛΜΕ. 

Η τράπεζα θεµάτων ήταν ένα µέτρο, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, που είχε προβλήµατα στην εφαρµογή. Τώρα, όσο προχωρά
η εφαρµογή για να τα λύσουµε, η κατάργηση είναι πέλεκυς σε
πολιτικές που στόχευαν στη διαµόρφωση πέραν ενός µαθητή
που παπαγαλίζει και ενός µαθητή που σκέφτεται. Ένας µαθητής
που σκέφτεται στο δηµόσιο σχολείο είναι όπλο κατά της ταξικής
εκπαίδευσης, όπως επίσης και τα θέµατα που σχετίζονται µε τα
πειραµατικά και πρότυπα σχολεία.

Θα ήθελα να επαναλάβω –και µ’ αυτό να ολοκληρώσω- ότι ο
εξισωτισµός προσφέρει στην εκπαίδευση, αυτό που υποτίθεται
πως η Αριστερά θέλει να αποφύγει, την ταξικότητα. 

Έτσι ακριβώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές –µ’ αυτό θα ολο-
κληρώσω- δεν θέλατε ύφεση στην Ελλάδα. Δεν θέλατε υφεσιακά
µέτρα –για να το πω όπως το λέτε- και προκαλέσατε την ύφεση
αυτή καθαυτή µε τις πολιτικές σας εδώ και τρεισήµισι µήνες. Αλ-
λάξτε γραµµή, όσο είναι νωρίς! 

Έχουµε µία Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, που όχι
µόνο καταστρέφει τη δηµόσια οικονοµία και την πορεία προς την
ανάπτυξη που είχε ξεκινήσει το τελευταίο τρίµηνο του 2014 και
που σταµάτησε µε τρόπο οριστικό και κάθετο τα δύο αναπτυ-
ξιακά χρόνια 2015 και 2016 µε το 3% ανάπτυξης που προβλεπό-
ταν από όλους τους διεθνείς οργανισµούς, αλλά καταστρέφει
και τη µετανάστευση, την υγεία, την παιδεία, την ενέργεια, την
οικονοµία και την ανάπτυξη. 

Όσο αποκαλύπτονται οι πολιτικές τους µ’ αυτά τα σχέδια
νόµου, τόσο θα προκύπτει η συνολική φυσιογνωµία µίας Κυβέρ-
νησης που ήρθε για να κάνει κακό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για άλλη µία φορά σας λέω ότι

χρειάζεται να δείχνουµε περισσότερη προσοχή στο χρόνο. Δεν
θα µας βγάλει ο χρόνος.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Ακριώτης από το ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήµουν παρών σε
όλη τη διαδικασία συζήτησης του νοµοσχεδίου και διαπιστώνω,
δυστυχώς, ότι θυµίζει ενίοτε είτε διάλογο κωφών είτε διάλογο
εκτός θέµατος.

Αναφέρεται µε σαφή τρόπο στην αιτιολογική έκθεση –και το
είπαµε σε όλους τους τόνους- ότι οι εν λόγω ρυθµίσεις έχουν µε-
ταβατικό και µ’ αυτήν την έννοια πιλοτικό χαρακτήρα, αφού πρό-
θεση του Υπουργείου είναι να προχωρήσει σε συνολικότερη
µεταρρύθµιση του εκπαιδευτικού συστήµατος αργότερα, αφού
προηγηθεί ευρεία διαβούλευση µε όλους τους εµπλεκόµενους
κοινωνικούς φορείς και, φυσικά, µε όλα τα µέλη της εκπαιδευτι-
κής και επιστηµονικής κοινότητας.

Συνεπώς δεν καταλαβαίνω για ποιο λόγο το ΚΚΕ µας καταγ-
γέλλει που δεν ανοίξαµε όλα τα ζητήµατα µονοµιάς. Αν ανοίγαµε
όλα τα ζητήµατα, τότε το ΚΚΕ θα µας κατάγγελλε ότι δεν συζη-
τήσαµε επαρκώς µε την κοινωνία. Φυσικά, αυτή η στάση δεν είναι
καινούργια. Αν πάµε σε συµφωνία, το ΚΚΕ δηλώνει προκαταβο-
λικά ότι θα µας καταγγείλει. Αν πάµε σε ρήξη, το ΚΚΕ δηλώνει
πάλι προκαταβολικά ότι θα µας καταγγείλει. Γενικά, γνωρίζουµε
προκαταβολικά ότι σε κάθε περίπτωση το ΚΚΕ θα µας καταγγεί-
λει.

Από την άλλη πλευρά, η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και το
Ποτάµι, όταν δεν υπερασπίζονται ανοιχτά την κοινωνική ανισό-
τητα µε τις ιδεοληψίες περί αριστείας, τότε υπερασπίζονται ανοι-
χτά τις παρωχηµένες ιδεοληψίες περί ήσσονος προσπάθειας. 

Όποιος πιστεύει ειλικρινά στον 21ο αιώνα ότι παιδεία σηµαίνει
«παίδεµα», ας έχει τη συνέπεια να προτείνει την επαναφορά της
σωµατικής τιµωρίας. Αυτά είναι αστεία πράγµατα. Είναι φθηνά
ιδεολογήµατα που πίσω τους κρύβεται η θλιβερή αλήθεια ότι οι
εξεταστικοί φραγµοί δεν προορίζονται για τα παιδιά των προνο-
µιούχων. Αυτά δεν χρειάζεται καν να δώσουν πανελλήνιες εξε-
τάσεις. Πληρώνουν τα δίδακτρα σε ένα καλό πανεπιστήµιο του
εξωτερικού και αναγνωρίζονται ως άριστα ή αγοράζουν την αρι-
στεία από ένα κακό πανεπιστήµιο του εξωτερικού. Όµως, δεν
παιδεύονται. Το παίδεµα δεν προορίζεται για τα παιδιά της αστι-
κής τάξης. Το παίδεµα προορίζεται µόνο για τα πολλά παιδιά του
λαού.

Το παίδεµα δεν είναι για να µάθουν, είναι για να αποκλειστούν
από τη µόρφωση, γιατί η πολλή µόρφωση κάνει τον άνθρωπο
υπερήφανο και το σύστηµα δεν χρειάζεται υπερήφανους εργα-
ζόµενους. Το παίδεµα είναι, επίσης, για να µάθουν απο µικρά τα
παιδιά να πειθαρχούν, γιατί το σύστηµα χρειάζεται πειθαρχηµέ-
νους εργαζόµενους. 

Ε, λοιπόν, δεν θα µάθουµε τα παιδιά µας µέσα από το σχολείο
να σκύβουν το κεφάλι! Το σκεφτήκαµε και είπαµε ότι είναι προ-
τιµότερο να τα µαθαίνουµε γράµµατα, να επιδιώξουµε την ολό-
πλευρη ανάπτυξη της προσωπικότητας, την καλλιέργεια της
δηµιουργικής και κριτικής σκέψης, την εµπέδωση των δηµοκρα-
τικών αξιών. Πώς; Είναι αλήθεια πως το έργο µας είναι δύσκολο.
Η νέα Κυβέρνηση, µε Βουλευτές που δεν ανακυκλώνουν το
φθαρµένο πολιτικό προσωπικό, καλείται να διαχειριστεί και να
αντιµετωπίσει ελλείψεις και αδικίες που συσσωρεύτηκαν στο πέ-
ρασµα των χρόνων. 

Ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια, οι µνηµονιακές πολιτικές είχαν
δραµατικές επιπτώσεις στην εκπαίδευση. Να θυµηθούµε τους χι-
λιάδες εκπαιδευτικούς που έχασαν µέσα σε µία µέρα την εργα-
σία τους, τους χιλιάδες µαθητές που εγκατέλειψαν τα σχολεία,
τους χιλιάδες νέους πτυχιούχους που ήρθαν να προστεθούν στις
καταθλιπτικές λίστες της ανεργίας, τους νέους επιστήµονες που
όσοι από αυτούς ήταν τυχεροί πήραν το δρόµο της µετανάστευ-
σης, το γιγάντωµα της ιδιωτικής εκπαίδευσης µε εργασιακές
σχέσεις της γαλέρας, τις πειθαρχικές διώξεις. Τι να πρωτοθυµη-
θούµε, τα µαθήµατα στις παγωµένες αίθουσες και τα παιδιά που
λιποθυµούσαν από την πείνα; 

Για εµάς η κοινωνική αδικία δεν είναι στατιστικό γράφηµα,
αλλά σκληρή καθηµερινή εµπειρία, απέναντι στην οποία αγωνι-
στήκαµε καθηµερινά µέσα και έξω από τις αίθουσες. 

Σήµερα καλούµαστε να δώσουµε όχι οριστική, αλλά αναγκαία
και επείγουσα λύση σε πολλά από αυτά που ζήσαµε, σύµφωνα
µε αυτό που σήµερα µπορούµε, αλλά και σύµφωνα µε τις απαι-
τήσεις της εκπαιδευτικής κοινότητας.
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Φυσικά, το είπαµε ήδη, οι επείγουσες αυτές ρυθµίσεις δεν
είναι και δεν θα µπορούσαν να είναι τελικές. Είναι, όµως, στην
κατεύθυνση που θέλουµε. Προσανατολίζονται σε ένα δικαιότερο
σχολείο για όλα τα παιδιά. Έτσι χαρακτηριστικά να αναφέρω: 

Καταργείται ο αντιεπιστηµονικός όρος πρότυπο πειραµατικό
σχολείο. Στο εξής τα πειραµατικά σχολεία αποκτούν το ρόλο που
αρµόζει στον όρο, καθώς και διαδικασίες εισαγωγής και τρόπου
λειτουργίας που να τον υπηρετεί. Θα είναι δηλαδή τα σχολεία
όπου δοκιµάζονται πιλοτικά νέες πρακτικές και εξάγονται συµ-
περάσµατα αναγκαία για τη χάραξη εκπαιδευτικής πολιτικής
προς όφελος της εκπαιδευτικής κοινότητας και της κοινωνίας
συνολικά. 

Το εξεταστικό σύστηµα αναµορφώνεται, έτσι ώστε να δίνει πε-
ρισσότερες επιλογές στα παιδιά σε µια στιγµή που η επιλογή
είναι καθοριστική για το µέλλον τους. 

Ταυτόχρονα, η τράπεζα θεµάτων περιορίζεται σε συµβουλευ-
τικό ρόλο. Αυτό δεν είναι πια θεωρητικό ζήτηµα, όπως επιµένει
να το αντιµετωπίζει η Αντιπολίτευση. Η τράπεζα θεµάτων δοκι-
µάστηκε και απέτυχε. Συνδέθηκε µε αύξηση των φροντιστηρίων
κατά 25%, αύξηση της σχολικής αποτυχίας και της διαρροής
κατά 10%.

Επιπλέον, η Α’ και Β’ τάξη αποσυνδέονται από την εισαγωγή
σε ΑΕΙ και ΤΕΙ. Πρόκειται για ρύθµιση που αφαιρεί τεράστιο οι-
κονοµικό και ψυχολογικό βάρος από τους ώµους των µαθητών
και των οικογενειών τους, ενώ ταυτόχρονα κινεί στην κατεύθυνση
της διασφάλισης του αυτόνοµου ρόλου του οικείου µε την ανυ-
πολόγιστη σηµασία που έχει αυτό από παιδαγωγικής σκοπιάς.

Άλλο σοβαρότατο θέµα είναι η κατάργηση των νέων σχολείων,
η διαθεσιµότητα απόλυσης των εκπαιδευτικών στην τεχνική
επαγγελµατική εκπαίδευση. Το αντιµετωπίζουµε. 

Επανασυστήνονται οι τοµείς που καταργήθηκαν. Πρόκειται για
τοµείς από τους πιο δηµοφιλείς, η κατάργηση των οποίων τρο-
φοδότησε άµεσα τα ιδιωτικά εκπαιδευτήρια. 

Επαναπροσλαµβάνονται και εκπαιδευτικοί που βρίσκονταν σε
διαθεσιµότητα ή απολύθηκαν. 

Άραγε, τους αξιολογήσατε εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, οι «κήρυκες της αξιολόγησης», για να τους απολύσετε; Αί-
ρεται έτσι η ελιτίστικη, αλλά και ταξική, αντιµετώπιση των
προηγούµενων κυβερνήσεων για την τεχνική εκπαίδευση, που
την έβαλε πρώτη στο στόχαστρο και ως σχολείο δεύτερης κατη-
γορίας -όπως όλα αυτά τα χρόνια την αντιµετώπιζε- την υποβάθ-
µισε και άλλο, αδιαφορώντας πλήρως για τα παιδιά των λαϊκών
οικογενειών. 

Η τεχνική επαγγελµατική εκπαίδευση µέχρι να οδηγηθούµε
στο ενιαίο λύκειο θεωρίας και πράξης, σύµφωνα µε το δικό µας
πρόγραµµα, θα πρέπει να τύχει ιδιαίτερης προσοχής από την πο-
λιτεία. 

Όσον αφορά την επιλογή στελεχών εκπαίδευσης, καταργείται
η συνέντευξη για την ανάδειξη στελεχών. Αυτή ήταν µια διαδικα-
σία που διευκόλυνε την κοµµατική επιλογή των στελεχών. Γνω-
ρίζουµε όλοι -και οι νοµοθετούντες σίγουρα- ότι η επιλογή των
στελεχών γινόταν σε κάποια κοµµατικά γραφεία και τα υπηρε-
σιακά συµβούλια ΠΥΣΔΕ, ΠΥΣΠΕ, αποφάσιζαν µε την πλειοψη-
φία που διέθεταν πώς θα µοριοδοτήσουν τους επιλεγέντες. Αυτή
ήταν η διαδικασία που είχε θεσµοθετηθεί από Νέα Δηµοκρατία
και ΠΑΣΟΚ. Και εκεί συνέβαιναν αστεία πράγµατα. 

Καταργείται, λοιπόν, αυτό το κοµµάτι της διαδικασίας επιλο-
γής και αντικαθίσταται από τη γνώµη του συλλόγου των διδα-
σκόντων που γνωρίζει και τον υποψήφιο αλλά και τις
καθηµερινές ανάγκες του σχολείου. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι αυτή η διαδικασία θα συµβάλει καθο-
ριστικά στην πιο σωστή και δηµοκρατική επιλογή. Σας παρα-
πέµπω στη δική σας επιλογή, όταν µε δική σας απόφαση η
επιλογή των υποδιευθυντών γινόταν µε την πρόταση του Συλλό-
γου Διδασκόντων. Και δεν νοµίζω να ισχυριστεί κανένας ότι αυτή
η διαδικασία ευνοεί κανενός είδους κοµµατική τοποθέτηση,
όπως έκαναν οι προηγούµενες ρυθµίσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Διατυπώνονται ενστάσεις, όσον αφορά τα προβλήµατα που θα

µπορούσαν να δηµιουργηθούν στους συλλόγους από αυτή τη δια-
δικασία. Εµείς, όµως, εµπιστευόµαστε τους εργαζόµενους και τη
δηµοκρατία περισσότερο από τα µαγειρέµατα των «ηµετέρων». 

Με αυτό το πνεύµα θα συνεχίσουµε όχι µόνο στην παιδεία,
αλλά και σε όλους τους τοµείς του κυβερνητικού έργου, γιατί
αυτό το πνεύµα εµπιστοσύνης στη δηµοκρατία και τον κόσµο της
εργασίας είναι ο δικός µας µονόδροµος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει κατατεθεί µία τροπολογία
από τον Αναπληρωτή Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων κ. Νικόλαο Ξυδάκη, ο οποίος και θέλει δύο λεπτά για
να την αναπτύξει. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, γιατί ο χρόνος
είναι ασφυκτικός. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτισµού,
Παιδείας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ το Προεδρείο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η τροπολογία αφορά µια
παράταση ισχύουσας τροπολογίας για το Μέγαρο Μουσικής
Αθηνών σε ό,τι αφορά τις διαδικασίες καταβολής εισφορών στο
ΙΚΑ. Πρόκειται για µία ρύθµιση και µία ολιγόµηνη παράταση -
πρόκειται για τέσσερις µήνες- του παρόντος διοικητικού συµβου-
λίου. 

Στην πραγµατικότητα πρόκειται για µια παράταση µιας εκκρε-
µότητας. Εντωµεταξύ, επεξεργαζόµαστε µια βιώσιµη και ορι-
στική λύση για το καθεστώς διοικήσεως και ιδιοκτησίας του
Μεγάρου Μουσικής Αθηνών. Αυτή είναι η κατάσταση. Επίσης,
δεσµευόµαστε, από τη µεριά µας, ότι σε εύλογο χρόνο –µάλλον
και πριν τη λήξη αυτής της παρατάσεως, της εκκρεµότητας- θα
φέρουµε στο Σώµα µία νοµοθετική ρύθµιση, η οποία θα είναι βιώ-
σιµη και δίκαιη για τη διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος
και για να υπάρχει µία βιώσιµη λύση γι’ αυτό το µεγάλο κτηριακό
και καλλιτεχνικό απόθεµα στην καρδιά της Αθήνας, το οποίο έχει
προκαλέσει πολύ πονοκέφαλο και στην παρούσα Κυβέρνηση και
σε προηγούµενες. 

Αν υπάρχει κάποια ερώτηση από τους αγαπητούς συναδέλ-
φους, είµαι στη διάθεσή τους. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Αυτό είναι σωστό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, ας

µην ξεκινήσουµε τώρα τέτοια διαδικασία, γιατί θα χαθούµε.  
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτισµού,

Παιδείας και Θρησκευµάτων): Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ, κύριε Υπουργέ.  
Τον λόγο έχει τώρα η συνάδελφος κ. Σοφία Βούλτεψη. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Και µετά εγώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κυρία Βούλ-

τεψη, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Την προηγούµενη Παρασκευή, από αυτό εδώ το Βήµα ο Πρω-

θυπουργός κ. Τσίπρας µιλώντας για την παιδεία, είπε πως τα θέ-
µατα αυτά δεν είναι ουδέτερα, ότι υπάρχει ιδεολογικό πρόσηµο
και ότι δεν ερχόµαστε εδώ χωρίς τις αποσκευές µας. Όπως απο-
δεικνύεται, εκ των υστέρων βέβαια, είχε δίκιο. Όµως, οι απο-
σκευές του ΣΥΡΙΖΑ, όσον αφορά το θέµα της παιδείας, ήταν
καλά κλειδωµένες και το περιεχόµενό τους το κρατούσαν επιµε-
λώς µυστικό. Τις έφεραν ως το «τελωνείο», την κάλπη, διακηρύσ-
σοντας ότι µέσα υπάρχει µια καλύτερη ζωή, το τέλος του
µνηµονίου, το τέλος της λιτότητας. Όµως, όλα τα άλλα τα
έκρυβε ο ΣΥΡΙΖΑ από το λαό. Τα έκρυβε µέσα σε σχοινοτενή κεί-
µενα πολιτικών αποφάσεων, που ο λαός δεν ήταν υποχρεωµένος
να τα έχει διαβάσει και αναλύσει όλα, πολύ περισσότερο που
ούτε καν σε εκείνα τα κείµενα δεν είχατε τολµήσει, κύριοι συνά-
δελφοι, να ονοµάσετε την αριστεία «ρετσινιά» και τα πρότυπα
σχολεία ως «χιτλερικά». 

Παρ’ όλα αυτά, καλά κρυµµένο αυτό το εµπόρευµα, αποδείχ-
θηκε λαθραίο, πέρασε από τις κάλπες και µετά τις κάλπες ανοί-
γετε αυτές τις αποσκευές στις οποίες αναφέρθηκε ο κ. Τσίπρας
και δεν βγαίνουν τα περιστέρια που υποσχεθήκατε, βγαίνουν
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δράκοι. Από αυτές τις λαθραίες αποσκευές, από αυτό το λαθραίο
εµπόρευµα, βγαίνουν δράκοι, διότι όχι µόνο δεν περιείχαν τελικά
το τέλος της λιτότητας και του µνηµονίου, αλλά περιείχαν και τη
διάλυση της παιδείας, τον τερµατισµό της αριστείας, το τέλος
της αξιολόγησης, που είναι σύµφυτη µε την ανθρώπινη φύση.

Το περασµένο Σαββατοκύριακο ήρθε και η τελευταία λαθραία
χειραποσκευή µέσα στην Αθήνα. Έγινε το «Φεστιβάλ Κάνναβης»,
δηλαδή φεστιβάλ προώθησης των ναρκωτικών ουσιών, προώθη-
σης του εθισµού στις ουσίες και δεν κουνήθηκε φύλλο, µε τη
συµµετοχή της νεολαίας του ΣΥΡΙΖΑ και του Τµήµατος –λέει- Δι-
καιωµάτων του ΣΥΡΙΖΑ. Προφανώς, υπάρχει και κάποιο δικαίωµα
στην πρέζα. 

Έχουν σηκωθεί όλοι επάνω. Έχουν εξηγήσει ότι όλα αυτά προ-
καλούν εθισµό και όµως, ακούµε ότι είναι ένα θέµα, το οποίο πρέ-
πει να συζητηθεί. Το ακούν αυτή τη στιγµή και οι γονείς και η
ελληνική κοινωνία, η οποία δεν γνώριζε τίποτε από όλα αυτά, ότι
είχατε µέσα στις αποσκευές σας την κατάργηση της αριστείας
και τη συζήτηση γύρω από τις ουσίες. 

Δεν εµπιστευόµαστε τις αποσκευές σας, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, διότι από κοντά ψηφίζετε κι εσείς
όλα αυτά.

Όταν, λοιπόν, µιλάµε για αριστεία, δεν εννοούµε τόσο αριστεία
και νίκη του µαθητή επί του διπλανού του. Η νίκη και η µάχη και
η άµιλλα που δείχνει ο µαθητής και ο φοιτητής σχετίζεται µε τη
νίκη του στην πορεία προς τη γνώση. Με τον εαυτό του έρχεται
σε άµιλλα, µε τον εαυτό του ανταγωνίζεται, µε τον ίδιο του τον
εαυτό, ο οποίος προσπαθεί να πετύχει κάτι καλύτερο.

Και όταν µιλούµε για «αξιολόγηση», µιλούµε για κάτι που υπάρ-
χει παντού στη ζωή, όχι σε όλο τον κόσµο αλλά παντού στη ζωή. 

Και εν πάση περιπτώσει, επειδή αυτά τα έχετε πετάξει από τις
αποσκευές σας, έχω να πω το εξής: Είναι δυνατόν να συζητούµε
ότι έχετε λάβει τέτοια εντολή; Διότι τον τελευταίο καιρό στο ΣΥ-
ΡΙΖΑ συζητούν να µάθουν ποια είναι η εντολή που τους έδωσε ο
ελληνικός λαός. Διότι άλλη εντολή παρουσίαζαν προεκλογικά,
άλλη παρουσίασαν στην πρώτη ορµή όταν έφτιαξαν την Κυβέρ-
νησή τους και άλλη µας παρουσιάζουν τώρα. Τώρα, µας λένε
«Δεν ξέρουµε, δεν έχουµε λάβει τέτοια εντολή, ας πάµε και σε
δηµοψήφισµα, να µάθουµε τελικά τι ήθελε αυτός ο ελληνικός
λαός όταν πήγαινε και ψήφιζε εκατό ηµέρες νωρίτερα».

Επειδή δεν έχετε τέτοια εντολή, λοιπόν, ειδικά για το θέµα της
παιδείας, σας διαβεβαιώνουµε από αυτό εδώ το Βήµα ότι είναι
ένα από τα πρώτα πράγµατα που θα καταργήσουµε, όταν θα µας
δοθεί η ευκαιρία να επιστρέψουµε σε αυτό, το οποίο δαιµονο-
ποιείτε, την αριστεία.

Επίσης, πληροφορούµαι ότι οι Υπουργοί σας, ο ίδιος ο Υπουρ-
γός Παιδείας, έχει τελειώσει ένα πάρα πολύ καλό σχολείο. Γιατί,
λοιπόν, το πρότυπο σχολείο, το οποίο είναι το κολλέγιο των φτω-
χών, πρέπει να καταργηθεί; Για να µπορούν να πηγαίνουν σε
αυτά τα σχολεία µόνο οι πλούσιοι, µόνο η νοµενκλατούρα; 

Δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Διότι, µε την αριστεία η Ελλάδα
µεγαλούργησε, όποτε µεγαλούργησε. Οι άριστοι είναι αυτοί που
µας έφεραν τα πρώτα βραβεία ανάµεσα σε πανεπιστήµια, όπως
αυτό του Χάρβαρντ ή του MIT, ανάλογα µε το αντικείµενο. Η Ελ-
λάδα έρχεται σταθερά πρώτη στους διαγωνισµούς: εικονικής
δίκης, η Νοµική της Σχολή, ήρθε πρώτη φέτος σε Παγκόσµιο Μα-
θηµατικό Διαγωνισµό, ήρθε πρώτη στη Ροµποτική, στην Αστρο-
νοµία. Πώς γίνονται αυτά; Με την µετριότητα; 

Επίσης, θέλω να πω κάτι άλλο για τους αιώνιους φοιτητές. Ο
κύριος Πρωθυπουργός έδειξε να µην γνωρίζει ποιο είναι ακριβώς
το πρόβληµα -το είπαν πριν και άλλοι συνάδελφοι- και είπε ότι
είναι ένα αιωνίως επικοινωνιακό πρόβληµα, διότι δεν επιβαρύνε-
ται ο προϋπολογισµός. Μα, το πρόβληµα είναι ότι τα πανεπιστή-
µιά µας –να το ξαναπούµε άλλη µία φορά- εµφανίζονται µε ένα
τεράστιο φοιτητικό πληθυσµό και όταν πάνε να αξιολογηθούν επί
του ποσοστού αυτού του εικονικού πληθυσµού, είναι πολύ µικρές
οι επιτυχίες τους και έρχονται από τα τελευταία στην κατάταξη
στις διεθνείς λίστες.

Μόνο τα τελευταία δύο χρόνια τα πανεπιστήµιά µας βρέθηκαν
µπροστά –χθες ανακοινώθηκε της Κρήτης κ.λπ.- γιατί ακριβώς
δεν µπορούµε να παρουσιάζουµε ένα τέτοιο ανύπαρκτο, πλα-
σµατικό, υπερπληθυσµό. 

Βέβαια, µου έκανε πάρα πολύ µεγάλη εντύπωση αυτό που
αφορά το επόµενο νοµοσχέδιο, από ό,τι καταλαβαίνουµε, στο
οποίο αναφέρθηκε όµως ο κ. Τσίπρας. Μίλησε για την κατάρ-
γηση της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας στα πανεπιστήµια –που δεν
υπάρχει, αλλά είναι µέσα στις προθέσεις σας- λέγοντας ότι η
πραγµατική εφορευτική επιτροπή είναι ένας server, που κανείς
µυηµένος δεν µπορεί να ελέγξει. Πιο αντιµεταρρυθµιστικό, αν-
τιεπιστηµονικό επιχείρηµα δεν µπορούσαµε να ακούσουµε. Στην
εποχή της τεχνολογίας λέµε ότι δεν µπορούµε να εµπιστευτούµε
την τεχνολογία που γίνονται οι ψηφοφορίες, που γίνονται διε-
θνείς ψηφοφορίες; Ένας µυστικός server! Μέσα στο µυαλό σας
υπάρχει αυτός ο «Μεγάλος Αδερφός» –υποτίθεται- ο οποίος σας
εµποδίζει να ελέγξετε τις ψηφοφορίες! 

Ξέρετε πού θα καταλήξετε τελικά; Θα αφαιρέσετε την αξιολό-
γηση από εκεί που περισσότερο τη χρειαζόµαστε, δηλαδή την
παιδεία και θα την κάνετε τελικά την πέµπτη αξιολόγηση, όπως
προκύπτει από τα κείµενα των τελευταίων ηµερών, στα θέµατα
του µνηµονίου και της προσαρµογής που τόσο ξορκίζετε. Δη-
λαδή και πάλι έχετε βάλει ανάποδα τους πόντους. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι επειδή ακριβώς µιλούµε
για εντελώς λαθραίες αποσκευές και επειδή περιµένουµε προ-
φανώς και άλλα –διότι υπήρχαν και άλλα λαθραία µέσα σε αυτές
τις αποσκευές- σας δηλώνουµε ότι κάθε τι µε το οποίο διαφω-
νούµε, δηλώνουµε ενώπιον του ελληνικού λαού ότι θα το καταρ-
γήσουµε αµέσως µόλις ο ελληνικός λαός µάς δώσει αυτήν την
ευκαιρία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε. 
Κύριε Γρέγο, θα κάνετε λίγη υποµονή, διότι έχουν ζητήσει τον

λόγο δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ο κ. Μητσοτάκης και ο
κ. Κρεµαστινός. Αµέσως µετά θα είναι η σειρά σας. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Μητσοτάκη,

έχετε τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, χθες είχα τη µε-

γάλη χαρά να παρευρεθώ σε µία πολύ µαζική συγκέντρωση δια-
µαρτυρίας κατά των πρωτοβουλιών που έχει αναλάβει η
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ στο χώρο της εκπαίδευσης. 

Θα ήταν πραγµατικά εξαιρετικά ενδιαφέρον αν εσείς ή κι ο κύ-
ριος Υπουργός -ο οποίος από ό,τι βλέπω δεν έχει τιµήσει καθό-
λου τη σηµερινή συζήτηση επί των άρθρων- είχατε παρευρεθεί
σε αυτήν τη συζήτηση και αν είχατε ακούσει τις οµιλίες ανθρώ-
πων, οι οποίοι έχουν τάξει τη ζωή τους στην υπηρεσία της εκπαί-
δευσης. Οι άνθρωποι αυτοί µίλησαν µε πολύ πάθος και µε έντονο
προβληµατισµό για τα τεκταινόµενα στην εκπαίδευση και στην
τριτοβάθµια αλλά και στη δευτεροβάθµια και τα ζητήµατα τα
οποία αφορούν το νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε σήµερα

Ακούσαµε εκπροσώπους πρότυπων πειραµατικών σχολείων,
οι οποίοι αισθάνθηκαν ότι τα τελευταία χρόνια κάτι σηµαντικό γι-
νόταν στο χώρο της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, ότι δόθηκε
επιτέλους η δυνατότητα σε αξιολογηµένους καθηγητές –και το
τονίζω αυτό- να µπορούν να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους σε
ένα περιβάλλον διαφορετικό και µε µαθητές οι οποίοι µπορούσαν
να ανταποκριθούν σε αυτά τα οποία ήθελαν να κάνουν. 

Ακούσαµε ιστορίες καθηγητών, οι οποίοι περιέγραψαν µε πολύ
γλαφυρό τρόπο την πραγµατικότητα, την οποία βίωναν στα πα-
νεπιστήµια, πριν την εφαρµογή του ν.4009 µε τους προπηλακι-
σµούς, µε τις αδιαφανείς συναλλαγές µεταξύ πρυτανικών αρχών
και κοµµατικών µελών, µε τις µικρές µειοψηφίες οι οποίες επί της
ουσίας είχαν µετατρέψει το πανεπιστήµιο σε δικό τους προσω-
πικό φέουδο. 

Και αναρωτιέµαι, πραγµατικά: Αυτή είναι η εκπαιδευτική πραγ-
µατικότητα στην οποία επιζητούµε να επιστρέψουµε; 

Ο σκοπός σας είναι να γκρεµίσετε ό,τι καλό έγινε ή επιχειρή-
θηκε να γίνει στο χώρο της εκπαίδευσης µε µεγάλη συναίνεση
αυτά τα τελευταία χρόνια; 

Μου έκανε πολλή εντύπωση ότι ο εισηγητής της Πλειοψηφίας
έσπευσε να προσδώσει στη συγκεκριµένη συγκέντρωση ένα κοµ-
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µατικό χρώµα. Μίλησε, µάλιστα -στη συνέχεια το απέσυρε- για
«φυντάνια του µνηµονίου», ωσάν να είναι η µεταρρύθµιση στην
εκπαίδευση, η οποία επιχειρήθηκε, µνηµονιακή πολιτική. 

Προσπαθώ να καταλάβω εάν είστε τόσο κλεισµένοι στο δικό
σας µικρόκοσµο, ώστε να µην έχετε καµµία εικόνα και καµµία
προσλαµβάνουσα παράσταση από το τι συµβαίνει στην υπόλοιπη
Ευρώπη και στον υπόλοιπο κόσµο. Μου δίνετε µερικές φορές
την εντύπωση ότι είστε απολύτως πεπεισµένοι ότι όλος ο υπό-
λοιπος κόσµος βαδίζει στη λάθος κατεύθυνση, µε αυτήν την πο-
λιτική στην οποία κινούνται όλοι ανεξαιρέτως και τη βαφτίζετε
«νεοφιλελεύθερη»  και µόνο εµείς, µόνο εδώ στην Ελλάδα, επι-
καλούµενοι αυτήν την ελληνική ιδιαιτερότητα, ξέρουµε καλύτερα
πώς πρέπει να δουλέψει το εκπαιδευτικό σύστηµα.  

Εξ ου και µετά βεβαιότητος υπήρχε –και εξακολουθεί να υπάρ-
χει- µία απέχθεια σε όλα εκείνα τα πρότυπα, τα οποία επιζητούν
να πετύχουν συγκρίσεις µεταξύ του ελληνικού εκπαιδευτικού συ-
στήµατος –πρωτοβάθµιου, δευτεροβάθµιου, τριτοβάθµιου- και
το τι συµβαίνει σε άλλες χώρες. Υπάρχει απέχθεια στη διαδικα-
σία της Μπολόνια, τη δηµιουργία ενιαίου χώρου τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης. Απέχθεια υπάρχει στην αξιολόγηση της PISA, η
οποία, δυστυχώς, αναδεικνύει µε γλαφυρό τρόπο τις πραγµατι-
κές παθογένειες του συστήµατος της δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης, ότι δηλαδή τα δεκαπεντάχρονα Ελληνάκια υστερούν σε
βασικές γνώσεις κατανόησης και µαθητικών, έναντι των υπολοί-
πων χωρών του ΟΟΣΑ. 

Δυστυχώς, όλες αυτές οι έννοιες της σύγκρισης µε άλλα εκ-
παιδευτικά συστήµατα απαιτούν την ενσωµάτωση εννοιών, οι
οποίες σας είναι ξένες: Αξιολόγηση, σύγκριση η οποία προάγει
τον ευγενή ανταγωνισµό, αξιοκρατία, εξωστρέφεια. Αυτές οι έν-
νοιες, όµως, δεν σας είναι οικείες.

Θυµήθηκα τις προάλλες ότι ο Πρωθυπουργός είχε µία συνάν-
τηση µε τον Γενικό Γραµµατέα του ΟΟΣΑ τον κ. Γκουρία για να
µεταλαµπαδεύσει µεταρρυθµιστική τεχνογνωσία στην Ελλάδα.
Δεν ρωτάτε τον κ. Γκουρία ποιες είναι οι καλύτερες πρακτικές
του ΟΟΣΑ για τα συστήµατα εκπαίδευσης; Για ρωτήστε τον.
Φέρτε τον ΟΟΣΑ, τον οποίο τώρα επικαλείστε ως ειδήµονα σε
θέµατα µεταρρυθµίσεων, να σας µιλήσει για τις µεταρρυθµίσεις
τις οποίες προωθείτε και για µοντέλα τα οποία δοκιµάζετε τώρα
και τα οποία έχουν δοκιµαστεί και αλλού και απέτυχαν οικτρά. 

Γιατί δεν το κάνετε αυτό; Γιατί δεν αναζητείτε τις βέλτιστες
πρακτικές, για να µπορείτε πραγµατικά να καταλάβετε πού θέ-
λετε να πάτε και πού θέλετε να οδηγήσετε τη χώρα; Δεν το κά-
νετε, διότι είστε κλεισµένοι σε ένα ιδεοληπτικό πλαίσιο
επιστροφής στο παρελθόν, από το οποίο πολύ φοβάµαι ότι δεν
µπορείτε να ξεφύγετε. 

Πράγµατι, είναι εντυπωσιακή η ταχύτητα µε την οποία σπεύ-
δετε και σήµερα ακόµα, να νοµοθετήσετε για θέµατα τα οποία
είναι τόσο ευαίσθητα, χωρίς κανένα διάλογο, χωρίς καµµία διά-
θεση συνεννόησης µε προηγούµενες ηγεσίες των Υπουργείων
Παιδείας, ώστε να υπάρχει µία στοιχειώδης συνέχεια επιτέλους
στις εκπαιδευτικές πολιτικές, για να µην την πληρώνουν πάντα
τα κακόµοιρα τα παιδιά, αλλά και οι καθηγητές µε τον κάθε
Υπουργό Παιδείας, ο οποίος κάθε φορά έρχεται και κάνει αυτό,
το οποίο ο ίδιος θεωρεί ότι είναι σωστό.

Βρήκα στο αρχείο µου µία πολύ ενδιαφέρουσα συνέντευξη
ενός δεκαοχτάχρονου –ακούστε το, θα σας ενδιαφέρει, κύριε
Υπουργέ- πρόεδρου µαθητικού συµβουλίου, ο οποίος έλεγε πριν
από κάποια χρόνια: «Ο κάθε κοµµατικός Υπουργός που έρχεται
φέρνει τα πάνω κάτω. Δεν µπορεί ποτέ η χώρα µας να πάει µπρο-
στά, εάν δεν υπάρξει οικουµενική πολιτική, τουλάχιστον στο
χώρο της παιδείας. Και φυσικά, όταν καταστρατηγείται µία υπό-
σχεση, όπως αυτή για διάλογο για την παιδεία, τίποτα δεν µπορεί
να µας κάνει να αισιοδοξούµε, έστω και κατ’ ελάχιστο. Όταν λεί-
πει ο διάλογος, όταν τα πάντα αποφασίζονται ερήµην µαθητών,
γονέων και καθηγητών, δεν µπορεί να υπάρξει σωστό εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα και σωστή παιδεία». 

Ξέρετε ποιος τα είπε αυτά; Ο κ. Αλέξης Τσίπρας το 1992 ως
Πρόεδρος του Μαθητικού Συµβουλίου του Ενιαίου Πολυκλαδι-
κού Λυκείου Αθηνών. Φοβάµαι ότι ο Πρωθυπουργός ετών δεκαο-
κτώ, ήταν πιο ώριµος από τον Πρωθυπουργό ετών σαράντα, διότι
ακριβώς αυτές τις έννοιες, τις οποίες επικαλέστηκε πριν από κά-

ποια χρόνια, σήµερα, δυστυχώς, φαίνεται να τις εγκαταλείπει.
Καταθέτω και το σχετικό απόσπασµα στα Πρακτικά για να το

µελετήσουν και οι συνάδελφοι.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κυριάκος Μητσοτάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν έχω, δυστυχώς, χρόνο -θα κάνω χρήση και της δευτερο-
λογίας µου, δεν θα ξαναµιλήσω, κύριε Πρόεδρε- για να ανα-
φερθώ αναλυτικά στα επιµέρους άρθρα του νοµοσχεδίου. Θα
αναφερθώ µόνο εν τάχει. 

Το ζήτηµα των πρότυπων σχολείων νοµίζω ότι έχει εξαντληθεί
και πραγµατικά, δεν έχει δοθεί καµµία απολύτως εξήγηση, γιατί
κρίνεται το προηγούµενο µοντέλο των πρότυπων σχολείων ως
ένα αποτυχηµένο µοντέλο. Γιατί τα σχολεία αυτά, τα οποία απο-
τελούσαν πραγµατικά το καταφύγιο αριστείας ικανών παιδιών,
που δεν µπορούσαν να προσφύγουν στην ιδιωτική εκπαίδευση,
το καταργείτε µε αυτό τον αφοριστικό τρόπο; Γιατί στερείτε από
τα φτωχά παιδιά τη δυνατότητα, µέσα από εξετάσεις να διεκδι-
κήσουν πρόσβαση σε ένα πρότυπο πειραµατικό σχολείο, γιατί
µπορούν κάλλιστα να συνυπάρξουν και τα δύο -είναι ψέµα ότι
δεν µπορούν να συνυπάρξουν και τα δύο- το οποίο θα µπορούσε
να τους παρέχει µία από τις καλύτερες µορφές εκπαίδευσης,
ώστε τα µαθήµατα από τα σχολεία αυτά αύριο να µπορέσουν να
περάσουν και στα υπόλοιπα σχολεία; Καµµία πειστική εξήγηση
δεν δόθηκε γιατί το κάνετε αυτό, παρά µόνο η φυσική σας αλ-
λεργία, η φυσική σας αντιπάθεια σε οποιαδήποτε διάκριση, σε
οποιαδήποτε έννοια αριστείας.

Για την επιλογή των διευθυντών άκουσα από συναδέλφους του
ΣΥΡΙΖΑ κατακραυγή κατά της έννοιας της συνέντευξης. Είναι
παλιό θέµα αυτό. Το έχουµε ξανασυζητήσει σε αυτήν την Αί-
θουσα. Λες και υπάρχει κανένας άλλος δοκιµασµένος τρόπος
αξιολόγησης, εκτός από τη συνέντευξη. Λες και υπάρχει ένα σύ-
στηµα επιλογής προσωπικού είτε στον ιδιωτικό τοµέα είτε στο
δηµόσιο, που δεν χρησιµοποιεί τη συνέντευξη. 

Κι αντί να έρθετε να αναγνωρίσετε αυτή την πραγµατικότητα
και να καθίσουµε να συζητήσουµε µαζί, κύριε Υπουργέ, το πώς
µπορεί η συνέντευξη να γίνει πραγµατικά διαφανής, πώς µπορεί
να γίνει µε πρότυπα, πώς µπορεί να κατοχυρώνεται ότι δεν θα
επιδέχεται κοµµατικών παρεµβάσεων, έρχεστε και λέτε να εκλέ-
γεται ο διευθυντής του σχολείου από τους καθηγητές ή από τους
δασκάλους, για να εκλέγεται πάντα ο αρεστός και όχι ο χρήσι-
µος.

Αυτά τα συστήµατα δοκιµάστηκαν και αλλού και απέτυχαν. Και
πολύ φοβάµαι ότι, αν δεν υπάρχει ένα αντικειµενικό µοντέλο
αξιολόγησης διευθυντικών στελεχών, όπως αυτό το οποίο εµείς
εισήγαµε, κύριε Υπουργέ, συνολικά για τη δηµόσια διοίκηση και
ο κ. Κατρούγκαλος έσπευσε να το καταργήσει, χωρίς να το αντι-
καταστήσει µε κάτι άλλο, τότε οι διευθυντές, οι προϊστάµενοι θα
εκλέγονται από τους υφισταµένους, µε βάση τα χατίρια τα οποία
θα τους κάνουν. Θα είναι η απόλυτη επικράτηση του συνδικαλι-
σµού, όχι µόνο στην παιδεία, αλλά και στη δηµόσια διοίκηση. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, για να µην κάνω κατάχρηση του χρό-
νου, µε µία γενική παρατήρηση. Έχω την εντύπωση ότι ένας από
τους λόγους, που µε τόση µεγάλη ταχύτητα και τόσο βιαστικά
φέρνετε αυτά τα νοµοσχέδια, τα οποία διαπνέονται από ένα έν-
τονο ιδεολογικό χρώµα, στην Ολοµέλεια για ψήφιση, είναι ακρι-
βώς γιατί θέλετε µε αυτόν τον τρόπο να εξευµενίσετε, να
ηρεµήσετε ενδεχοµένως, τις αριστερές σας συνιστώσες, ενόψει
µιας αναγκαστικής προσαρµογής, που θα κάνετε στο µείζον ζή-
τηµα της εθνικής διαπραγµάτευσης, που αφορά τη χρηµατοδό-
τηση της χώρας. 

Άκουσα µε ενδιαφέρον τον Πρωθυπουργό από αυτό ακριβώς
το Βήµα, απαντώντας σε σχετική ερώτηση την προηγούµενη Πα-
ρασκευή, να αναφέρεται πάλι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
στην ανάγκη της πολιτικής διαπραγµάτευσης και µάλιστα, προ-
έβη και σε ενδιαφέρουσες συγκρίσεις. 

Τι µας είπε ο Πρωθυπουργός; Ότι και η Ελλάδα το 1979 µπήκε
στην Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα µε πολιτική διαπραγµά-
τευση. Ξέχασε, όµως, µια πολύ µικρή λεπτοµέρεια, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Η Ελλάδα µπορεί να µπήκε µε πολιτική
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διαπραγµάτευση, αλλά µπήκε, διότι τότε ένας φωτισµένος ηγέτης,
κόντρα στη βούληση της πλειοψηφίας του ελληνικού λαού, έχτισε
τις απαραίτητες συµµαχίες στο εξωτερικό, που του επέτρεψαν να
κάνει αυτή την πολιτική διαπραγµάτευση.

Η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι ο κ.
Τσίπρας δεν ήταν Κωνσταντίνος Καραµανλής και δεν πρόκειται
ποτέ να γίνει Κωνσταντίνος Καραµανλής. Τέτοιου είδους συγκρί-
σεις στην παρούσα συγκυρία, µόνο αστείες µπορεί να φαντάζουν. 

Ας αφήσουµε, λοιπόν, στην άκρη τα περί πολιτικής διαπραγµά-
τευσης και ας έρθουµε στην ουσία της πραγµατικής συζήτησης,
που δεν είναι τίποτε άλλο από την ολοκλήρωση της συµφωνίας,
την οποία εσείς οι ίδιοι υπογράψατε και λόγω των δικών σας εσω-
τερικών αντιφάσεων δεν µπορείτε να υλοποιήσετε. 

Ο χρόνος πιέζει πια ασφυκτικά. Τα χρήµατα τελειώνουν. Η χώρα
βρίσκεται αντιµέτωπη µε το φάσµα της χρεοκοπίας, της εσωτερι-
κής στάσης πληρωµών και οποιαδήποτε σκέψη να «πετάξουµε το
µπαλάκι» της απόφασης αυτής στον ελληνικό λαό, µέσω ενός εν-
δεχόµενου δηµοψηφίσµατος, υποκρύπτει τελικά τον φόβο της κυ-
βερνητικής πλειοψηφίας να αντιµετωπίσει τα διλήµµατα, τα οποία
η ίδια δηµιούργησε.

Ολοκληρώστε, λοιπόν, τη συµφωνία. Δώστε λύση στο µεγάλο
πρόβληµα χρηµατοδότησης της χώρας και σταµατήστε να δια-
πραγµατεύεστε µε τις εσωτερικές σας συνιστώσες, για να µπορέ-
σετε να αντιµετωπίσετε το πολιτικό πρόβληµα, το οποίο ο δικός
σας λαϊκισµός δηµιούργησε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να διασφαλίσετε ότι

θα µιλήσουν οι Βουλευτές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχω κάνει επανειληµ-

µένες εκκλήσεις. Από εκεί και πέρα, το Προεδρείο δεν µπορεί να
κόβει τον λόγο. Ξέρετε ότι είναι και θέµα πολιτικής κοµψότητας.
Πρέπει οι ίδιοι να συνειδητοποιήσετε ότι υπάρχει πρόβληµα. 

Θα αναγνώσω τον κατάλογο από εδώ και εµπρός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Διασφαλίστε το, όµως, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ακολουθεί ο κ. Κρεµα-

στινός ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Μετά τον κ. Κρεµα-
στινό θα µιλήσουν δύο Βουλευτές.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Αν θέλετε να µιλήσουν δύο Βου-
λευτές και µετά να µιλήσω εγώ, δεν µε πειράζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχω αυτή τη σειρά,
γιατί είναι προτιµότερη. Θα σας πω τι λέει το Προεδρείο να κά-
νουµε.

Όπως είπα, θα µιλήσετε εσείς, θα ακολουθήσουν δύο Βουλευ-
τές. Είναι ο κ. Γρέγος και ο κ. Δανέλλης. Θα µιλήσει η κ. Λυµπε-
ράκη, ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος. Θα ακολουθήσουν πάλι
δύο Βουλευτές, ο κ. Δαµοβολίτης και ο κ. Κωνσταντόπουλος από
το ΠΑΣΟΚ. Θα µιλήσει ο κ. Πετράκος, ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος. Θα ακολουθήσουν δύο Βουλευτές και µετά ο κ. Παπ-
πάς πάλι, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Έτσι θα είναι η
επόµενη σειρά. 

Θα µένουν µετά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέσσερις ή
πέντε συνάδελφοι. Ελπίζω ότι θα έχουµε τελειώσει, αν κρατή-
σουµε τον χρόνο, µέχρι τις 20.00’. Η ώρα είναι 17.50’. Νοµίζω ότι
θα τα καταφέρουµε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Στις 20.00’ θα γίνει η ονοµαστική
ψηφοφορία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ναι, έτσι έχουµε πει. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αν τελειώσει και στις 20.30’, δεν χά-

θηκε ο κόσµος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ακολουθεί, κύριε Μη-

τσοτάκη, όπως ξέρετε, η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και συ-
ζήτηση. Δεν πάµε σπίτι µας µετά. Γι’ αυτό πιέζει ο χρόνος. Έχουµε
κι αυτό µετά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Εσείς έχετε δίωρη βάρδια!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα µπο-
ρούσα να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα µιλήσω επί της διαδικασίας. Απλώς, θέλω να προσθέσω

κάτι, το οποίο έχει σηµασία για τις υπηρεσίες της Βουλής. Στον
τίτλο του νοµοσχεδίου προστίθενται  οι λέξεις «και άλλες διατά-
ξεις», για να µπορούν οι υπηρεσίες να εργαστούν µε επάρκεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Κρεµαστινέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε ανησυχία

άκουσα την κ. Βούλτεψη να λέει «αυτήν την αντιµεταρρύθµιση
εµείς θα την ανατρέψουµε». Αντιλαµβάνεστε τι σηµαίνει αυτό, το
ένα κόµµα να ανατρέπει τη µεταρρύθµιση του άλλου, το άλλο
κόµµα να ανατρέπει την αντιµεταρρύθµιση του άλλου. Και όλα
αυτά, σε ένα περιβάλλον που δεν µπορεί εύκολα κανείς να το κα-
τανοήσει.

Εγώ δεν πήγα στη συγκέντρωση των ακαδηµαϊκών πανεπιστη-
µιακών δασκάλων χθες. Όµως, είδα την αφίσα που έλεγε: «Όχι
Μπαλτάς στην παιδεία, όχι Μπαλτάς στην παιδεία, όχι Μπαλτάς
στην παιδεία…». Προσωποποιούν, δηλαδή, το πρόβληµα στον
Υπουργό Παιδείας ούτε καν στον Αναπληρωτή Υπουργό ούτε καν
στο κόµµα ή στα κόµµατα που συγκυβερνούν. Και ο Υπουργός
Παιδείας, ο κ. Μπαλτάς, δεν είναι εδώ στη Βουλή για να µας εξη-
γήσει.

AΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Με συγχωρείτε, κύριε συνάδελφε.
Εάν µου επιτρέπετε, ο Υπουργός είναι στο Κυβερνητικό Συµβού-
λιο. Είναι εδώ ο Αναπληρωτής Υπουργός όλη τη µέρα. Δεν είναι
δηλαδή αδικαιολόγητα απών ο κύριος Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πετράκο, θα πά-
ρετε τον λόγο µετά και θα µιλήσετε µε άνεση. Ας µην κάνουµε
διάλογο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Ο κύριος Υπουργός µου έδωσε –
νοµίζω- τη δυνατότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο κύριος Υπουργός,
αλλά όχι το Προεδρείο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Εκείνο που ήθελα να πω, κύριε
Πετράκο, είναι ότι ο κ. Μπαλτάς, µετά από µια στιχοµυθία που
είχε µε τον κ. Μητσοτάκη, ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας προχθές, απεχώρησε και δεν άκουσε τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, οι οποίοι ουσιαστικά εκφρά-
ζουν την πολιτική των κοµµάτων τους, όχι την προσωπική τους
πολιτική. Δεν απάντησε λοιπόν, για να ολοκληρωθεί σήµερα αυτή
η σπουδαία συζήτηση. 

Η συζήτηση είναι σπουδαία, για τον απλούστατο λόγο ότι εδώ
έχουµε ένα µεγάλο πρόβληµα. Αυτές οι µεταβολές οδηγούν στην
αναβάθµιση των δηµοσίων σχολείων ή στην υποβάθµισή τους,
όπως άλλοι κατηγορούν; Και οι εκπαιδευτικοί της χθεσινής συγ-
κέντρωσης για το ίδιο κατηγορούν. 

Επίσης, αυτή η αναβάθµιση βοηθά την ανταγωνιστικότητα; Το
είπα και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Δηλαδή, τα
παιδιά των αδυνάµων οικονοµικά οικογενειών, των φτωχών οικο-
γενειών –για να το πω καθαρά- θα είναι υποδεέστερα των πλου-
σίων, που µπορεί να πηγαίνουν σε ιδιωτικά σχολεία, να
σπουδάζουν στην Ελβετία, στο εξωτερικό, οπουδήποτε και οι
άλλοι να µην έχουν το δικαίωµα αυτό; Είναι δυνατόν να υπάρχουν
µόνο τέσσερα πρότυπα σχολεία στην Αθήνα και να µην υπάρχει
τουλάχιστον από ένα πρότυπο σε κάθε περιφέρεια;

Όπως ξέρετε, στην περιφέρεια υπάρχουν αξιόλογα πρότυπα
σχολεία και πηγαίνουν εκεί παιδιά που στερούνται της δυνατό-
τητας να φοιτήσουν στα ιδιωτικά. 

Η δηµόσια παιδεία, λοιπόν, και τα πανεπιστήµια κατ’ επέκταση
θέλουν άνοδο και όχι ισοπέδωση. Διότι, η ισοπέδωση δεν βοη-
θάει πραγµατικά αυτούς που στηρίζουν τουλάχιστον τα κόµµατα
που συγκυβερνούν και φυσικά στηρίζουµε και εµείς. Η ισοπέ-
δωση βοηθάει άλλους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ)

Εποµένως, θεωρώ απαραίτητο να απαντηθούν βασικά ερωτή-
µατα στο νοµοσχέδιο αυτό, τα οποία δεν έχουν απαντηθεί. Δη-
λαδή, ο περιορισµός των προτύπων σε τέσσερα, εάν δεν κάνω
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λάθος, σε τι εξυπηρετεί; Για ιστορικούς λόγους µένουν τέσσερα
πρότυπα;

Επίσης, το ζήτηµα που έθεσε η κ. Μπακογιάννη: Το ότι έχουµε
πρότυπο γυµνάσιο και δεν έχουµε πρότυπο λύκειο τι νόηµα έχει;

Είναι ερωτήµατα που αφήνουν πολύ καπνό, πολλή καταχνιά.
Επίσης, η τράπεζα θεµάτων για την οποία όλοι φωνάζουν, έχουµε
καταλάβει τι είναι;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Αµέ, τη ζήσαµε από τα παιδιά µας!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Εδώ έχουµε τη διδακτέα ύλη και

την ύλη που διδάσκεται πραγµατικά. Η τράπεζα θεµάτων υποχρέ-
ωνε, κατά κάποιο τρόπο, τα σχολεία να διδάξουν µια συγκεκριµένη
ύλη. Ξέρουµε ότι για διαφόρους λόγους δεν διδάσκεται όλη η ύλη
σε όλα τα σχολεία. 

Το να δίνουµε τα θέµατα από την τράπεζα θεµάτων, για να ενη-
µερώσουµε κατά κάποιο τρόπο τους εκπαιδευτικούς πού περίπου
κινούνται, αυτό δεν εξυπηρετεί την ουσία της εκπαίδευσης. 

Η ουσία της εκπαίδευσης, δυστυχώς, υπηρετείται µε τον κλα-
σικό τρόπο, δηλαδή µε κόπο και µόχθο µακρό και ιδρώτα πολύ.
Δεν γίνεται διαφορετικά. Η παιδεία δεν έχει άλλο δρόµο σε οποι-
οδήποτε µέρος, µήκος και πλάτος του κόσµου. 

Γιατί λοιπόν υπάρχει αυτή η βιασύνη; Ο Πρωθυπουργός είπε,
απαντώντας σε ερώτηση του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας το Ποτάµι, του κ. Θεοδωράκη, ότι το προηγούµενο νοµο-
σχέδιο που ψηφίστηκε ήταν ένα νοµοσχέδιο που δεν συζητήθηκε
πολύ. Συζητήθηκε δύο χρόνια! 

Αφού συζητήθηκε δύο χρόνια και δεν ήταν πολύ, ας συζητείτο
αυτό επί τρία χρόνια. Για ποιο λόγο θα έπρεπε να είναι κατεπεί-
γον;

Δεύτερον, κάποιοι ενηµέρωσαν τον Πρωθυπουργό ότι ο Πρό-
εδρος της Δηµοκρατίας δεν ψήφισε το νοµοσχέδιο. Ανέσυρα από
τα Πρακτικά της Βουλής την οµιλία του κ. Παυλόπουλου και τι
είδα; Έκανε την αυτοκριτική του για το νοµοσχέδιο που ψηφίστηκε
από διακόσιους πενήντα πέντε Βουλευτές, όπως έκανα και εγώ τη
δική µου κριτική σε εκείνο το νοµοσχέδιο, αλλά δεν διαχώρισε τη
θέση του να πει ότι το καταψηφίζει. 

Και το σπουδαιότερο; Με µια φράση του είπε: «Εγώ» -ο Παυλό-
πουλος δηλαδή- «δεν έβαλα ποτέ υποψηφιότητα στα διοικητικά
όργανα του Πανεπιστηµίου». Γιατί; «Διότι», λέει, «ήταν προϊόντα
συναλλαγής µε τους φοιτητές, µε τους καθηγητές, µε τις υποδε-
έστερες βαθµίδες σε σχέση µε τους καθηγητές που τους ψήφι-
ζαν». Ε, αυτό το πράγµα έρχεται τώρα και το είπε ο ίδιος. 

Σας διαβεβαιώ, κύριε Πετράκο, ότι και εγώ –είναι και ο κ. Φορ-
τσάκης εδώ- δεν έβαλα ποτέ στην καριέρα µου υποψηφιότητα
ούτε σαν µέλος συνελεύσεως, ούτε για πρύτανης, ούτε για πρό-
εδρος τµήµατος ούτε καν για διευθυντής τοµέα. Και τούτο, για
τον ίδιο λόγο που ο Προκόπης Παυλόπουλος ανέφερε. 

Υπάρχουν εδώ -και θα το δείτε- άνθρωποι, ενδεχοµένως και Αρ-
χηγοί κοµµάτων, που ψήφισαν το παλιό νοµοσχέδιο. Τώρα θα το
καταψηφίσουν µε αυτές τις µεταβολές; 

Και αν πραγµατικά προκύπτει πρόβληµα να το ψηφίσουµε αυτό,
αν πειστούµε από την Κυβέρνηση, από τους Υπουργούς, ότι πράγ-
µατι αυτά που λένε είναι σωστά, τότε θα ψηφίσουµε και εµείς. Δεν
έχουµε κανένα λόγο να κάνουµε αντιπολίτευση στην παιδεία. Για
ποιο λόγο να το κάνουµε; Όµως, εάν είναι να οικοδοµηθεί κοµµα-
τική παιδεία οποιουδήποτε κόµµατος είτε του ΠΑΣΟΚ είναι είτε
του ΣΥΡΙΖΑ είτε της Νέας Δηµοκρατίας, εγώ τουλάχιστον και πολ-
λοί άλλοι από εδώ είµαστε αντίθετοι. Αυτό είναι έγκληµα για τη
χώρα.

Εγώ θα πρότεινα στον κ. Μπαλτά, εάν ήταν εδώ, να αποσύρει
το νοµοσχέδιο τώρα, να ανοίξει διάλογο, εάν έχει ένα κατεπείγον
άρθρο, να το περάσουµε, δεν έχω αντίρρηση, αλλά να ανοίξει ένα
διάλογο. Δύο χρόνια ήταν το προηγούµενο; Ας το κάνει τρία χρό-
νια, για να καταλήξουµε σε κάτι, για να ωφεληθεί αυτός ο τόπος.
Διαφορετικά, δεν είναι δυνατόν να ακούµε ότι «µόλις θα έρθουµε
στην εξουσία, εµείς όλα αυτά που ψηφίζετε τώρα θα τα πάρουµε
πίσω» και να το ακούν τα παιδιά στα σχολεία, στα γυµνάσια, στα
πανεπιστήµια. Ε, αυτά τα πράγµατα δεν είναι σοβαρά! 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Κρεµαστινέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Γρέγος Αντώνιος από τη Χρυσή Αυγή. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και σας λέω

ότι θα τηρήσω και το χρόνο.
Θέλω να σχολιάσω αυτό που είπε η προηγούµενη οµιλήτρια

της Νέας Δηµοκρατίας, ότι θα καταργήσουν, λέει, το παρόν νο-
µοσχέδιο, όταν έρθουν στην Κυβέρνηση. Δεν υπάρχει περίπτωση
να συµβεί κάτι τέτοιο, φυσικά. Το πιο πιθανό είναι να έρθουµε
εµείς στην Κυβέρνηση και να φτιάξουµε ένα πραγµατικό νοµο-
σχέδιο, όπως αρµόζει στον ελληνικό λαό, στους Έλληνες µαθη-
τές και στις οικογένειές τους.

Σχολιάστηκε, επίσης, και η εκδήλωση που έγινε στο Σύνταγµα.
Όταν η Χρυσή Αυγή έκανε διανοµές τροφίµων, ο Δήµαρχος Αθη-
ναίων είχε απαγορεύσει αυτές τις διανοµές τροφίµων, ενώ αντί-
θετα σε αυτή την άθλια εκδήλωση που έγινε µε το χασίς και τις
υπόλοιπες ουσίες δεν βγήκε να κάνει κάποια διαµαρτυρία ή να
εκδώσει κάποια απαγόρευση. Σε εµάς, µάλιστα, είχε στείλει και
τα ΜΑΤ. Το λέω, για να θυµόµαστε κάποια πράγµατα, τα οποία
είναι πολύ σηµαντικά. 

Επίσης, ο κ. Λοβέρδος αναφέρθηκε στο Διοικητή της Τράπε-
ζας της Ελλάδος, ο οποίος ποτέ δεν µας διευκρίνισε τι έγινε τε-
λικά µε τα έσοδα από την πώληση της Ιονικής Τράπεζας. Σε µια
δήλωσή του σε κλειστό κύκλο, µάλιστα, είχε πει ότι ήταν µια ατυ-
χής επένδυση. Και έτσι τελείωσαν όλα, ήταν απλώς µια ατυχής
επένδυση. 

Επί του νοµοσχεδίου, έχουµε δηλώσει επί της αρχής ότι θα το
καταψηφίσουµε. Όµως, θέλω να πω κάποια βασικά πράγµατα. 

Στο άρθρο 1 προσδιορίζονται οι οµάδες προσανατολισµού και
οι κατηγορίες µαθηµάτων στη Γ’ Λυκείου και στην Δ’ Τάξη του
Εσπερινού, καθώς και το ωρολόγιο πρόγραµµα των µαθηµάτων
γενικής παιδείας και επιλογής. Στην ουσία, πρόκειται για προ-
σθήκη στο αντίστοιχο άρθρο του ν.4186/2013 στη βάση της λογι-
κής της καθιέρωσης των επιστηµονικών πεδίων.

Επίσης, καταψηφίζουµε και το άρθρο 2. Όπως είπα και πριν,
ορίζεται η ενδοσχολική διεξαγωγή των απολυτηρίων εξετάσεων
και η κατάργηση της τράπεζας θεµάτων. Στο ίδιο άρθρο καθορί-
ζεται και ο απαιτούµενος για την απόλυση µέσος όρος στο «9,5»,
ο οποίος όµως εξάγεται µόνο από τα γραπτώς εξεταζόµενα µα-
θήµατα, γεγονός που υποβαθµίζει άµεσα το µάθηµα της φυσικής
αγωγής, το οποίο για εµάς είναι πάρα πολύ σηµαντικό.

Καταψηφίζουµε και το άρθρο 3. Το γεγονός του ορισµού των
θεµάτων για τις εισαγωγικές εξετάσεις στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση µόνο από την κεντρική επιτροπή εξετάσεων, υποτίθεται ότι
ενισχύει το αδιάβλητο των εξετάσεων, αλλά δεν συµβαίνει κάτι τέ-
τοιο.

Στο ίδιο άρθρο, στις παραγράφους 4 και 5, αναφέρεται ρητά η
αποδέσµευση των βαθµών προαγωγής και απόλυσης από το
βαθµό πρόσβασης στο πανεπιστήµιο. Πρακτικά, αυτό σηµαίνει
πλήρη αδιαφορία των µαθητών για την πλειοψηφία των µαθηµά-
των, εκτός των τεσσάρων ή πέντε µαθηµάτων, ανάλογα µε την επι-
λογή ενός ή δύο επιστηµονικών πεδίων.

Επίσης, καταψηφίζουµε τα άρθρα 4 και 5. 
Όσον αφορά τα άρθρα για τα ΕΠΑΛ, τα καταψηφίζουµε και

αυτά.
Ακόµη, καταψηφίζουµε τα άρθρα 8 και 9.
Στο κεφάλαιο Β, καταψηφίζουµε το άρθρο 10, που αφορά τα

πρότυπα και πειραµατικά σχολεία. 
Καταψηφίζουµε τα άρθρα 11, 12, 13, και το άρθρο 14 που

αφορά την επιλογή εκπαιδευτικών για τα πρότυπα και πειραµατικά
σχολεία. 

Καταψηφίζουµε τα άρθρα 15, 16, 17 και το άρθρο 18 που
αφορά τα κριτήρια επιλογής των στελεχών της εκπαίδευσης,
όπως και το άρθρο 29. 

Καταψηφίζουµε τα άρθρα 20, 21, 22, 23, 24 και το άρθρο 25 που
περιγράφει τη διαδικασία επιλογής των υποδιευθυντών σχολικών
µονάδων και των προϊσταµένων ολιγοθέσιων σχολείων. Εδώ πρό-
κειται για µία επανάληψη της διαδικασίας του άρθρου 20. 

Επίσης, καταψηφίζουµε το άρθρο 26 και το άρθρο 27. Με το
άρθρο αυτό η θητεία όλων των στελεχών εκπαίδευσης διευθυν-
τών σχολείων, διευθυντών εκπαίδευσης και σχολικών συµβου-
λίων είναι διετής, η µισή δηλαδή απ’ ό,τι προέβλεπε το άρθρο 25
του ν. 3848/2010. Πρόκειται για µια θητεία πολύ µικρής διάρ-
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κειας, που δεν θα επιτρέψει στον διευθυντή σχολείου ή εκπαί-
δευσης να φέρει σε πέρας κάποιο σοβαρό εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα, ενώ η ανάληψη οποιουδήποτε προγράµµατος θα
δεσµεύσει τον επόµενο διευθυντή.

Καταψηφίζουµε το άρθρο 28. 
Στο άρθρο 29 έχω σηµειώσει ότι µε δεδοµένο πως  οι µεταγρα-

φές φοιτητών των πανεπιστηµίων απαγορεύονται, δηµιουργείται
όντως πρόβληµα µε τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, τα οποία
έχουν και τη φοιτητική ιδιότητα, καθώς οι µεταθέσεις τους δεν
τους επιτρέπουν να παρακολουθήσουν τα µαθήµατα της σχολής
τους στην πόλη που βρίσκεται αυτή. Θεωρούµε ότι η εξαίρεση για
τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, σχετικά µε τις µεταγραφές
σε άλλο πανεπιστήµιο κοντά στην πόλη που υπηρετούν, είναι ένα
θέµα που δύσκολα θα διαφωνήσει µαζί τους και αυτό µπορούµε
να το ψηφίσουµε.

Επίσης, καταψηφίζουµε, όπως είπαµε, τα άρθρα 30, 31, 32.
Θα ήθελα να κάνω ορισµένες µόνο παρατηρήσεις για να µη ξο-

δεύουµε και παραπάνω χρόνο. Είπαµε στον κύριο Υπουργό να µη
µετακυλήσει τις ευθύνες, σχετικά µε το κατεπείγον της διαδικα-
σίας του νοµοσχεδίου. Ήµασταν σίγουροι ότι θα έρθει ξαφνικά
ένα τόσο µεγάλο νοµοσχέδιο σε µία άλλη διαδικασία του νόµου
Κοντονή. Είχαµε καταγγείλει τη διαδικασία κατάθεσης στην αρµό-
δια επιτροπή, αλλά σεβόµαστε και τους µαθητές και τις οικογέ-
νειές τους, όσον αφορά το θέµα των εξετάσεων.

Δυστυχώς, βλέπουµε και σε αυτό το νοµοσχέδιο θέµατα που
αφορούν την παιδεία να τυγχάνουν από την Κυβέρνηση µιας αν-
τιµετώπισης πρόχειρης και µε κοµµατικά κριτήρια. Οι περιβόητες
ΕΛΜΕ και ΟΛΜΕ, αντί να ασχολούνται µε τα προβλήµατα της παι-
δείας –υπάρχουν µαθητές που δεν γνωρίζουν τη διαφορά µεταξύ
28ης Οκτωβρίου και 25ης Μαρτίου- ασχολούνται εν είδει δικαστών
µε τη δίκη της Χρυσής Αυγής. Φυσικά, όλοι αυτοί ποτέ δεν κατα-
δίκασαν την επίθεση που δέχτηκαν από τάγµατα εφόδου -εκπαι-
δευτικών που πρόσκεινται στο χώρο της Χρυσής Αυγής- στις
πρόσφατες εκλογές.

Να πω ότι οι Βουλευτές, τα στελέχη και τα µέλη µας είναι σε
συνεχή επαφή και συνεργασία µε εκπαιδευτικούς. Ενηµερωνόµα-
στε καθηµερινά για τα προβλήµατα της παιδείας και προτείνουµε
λύσεις. Μετέχουµε στους συλλόγους γονέων και κηδεµόνων, στα
συµβούλια και στις επιτροπές. Χρέος µας είναι να µάθουµε εµείς
οι ίδιοι την ιστορία, τη γλώσσα και τον πολιτισµό στα παιδιά µας
και να κάνουµε έναν ενδελεχή έλεγχο στα σχολικά βιβλία, για να
θυµηθούµε εδώ και εκείνο το έκτρωµα της Ρεπούση, η οποία δεν
ξέρω αν τελείωσε κάποιο σχολείο και ποιο σχολείο τελείωσε, πάν-
τως συνωστισµός δεν υπήρχε. Οι γονείς, αλλά και οι µαθητές θα
πρέπει να φιλτράρουν και να κρίνουν κάθε προσπάθεια διάκρισης
ιδεολογιών, γιατί πραγµατικά ελλοχεύει ο κίνδυνος του µαρξι-
σµού.

Ένα άλλο θέµα, πολύ σοβαρό, που πλήττει καίρια την παιδεία
είναι η προσπάθεια επιβολής του πολυπολιτισµού, αυτή τη µά-
στιγα που προσπαθούν να εφαρµόσει και να επιβάλουν κάποια νο-
σηρά µυαλά για εµάς, γιατί η παιδεία, ο πολιτισµός και οι
επιστήµες δηµιουργούνται από κάθε λαό.

Δυστυχώς, τα προβλήµατα στην παιδεία εµφανίζονται σε όλα
τα στάδια, µε αποκορύφωµα την τριτοβάθµια εκπαίδευση, όπου
τα πανεπιστήµια τα οποία πληρώνει ο ελληνικός λαός, έχουν µε-
τατραπεί σε γιάφκες τροµοκρατών και των γνωστών ταγµάτων
εφόδου ΕΕΑΚ και κάτι τέτοια. Είναι πολύ γνωστά όλα αυτά, τα
ξέρει ο κ. Φορτσάκης, που ήταν και στο πανεπιστήµιο. Τις ξέρετε
αυτές τις δράσεις  ταγµάτων, αλλά ποτέ δεν τις καταγγείλατε.
Όλοι γνωρίζουν ότι εάν κάποιος φοιτητής δεν συµβαδίζει µε τη
θέληση όλων αυτών των ψευτοεπαναστατών, υφίσταται και τις συ-
νέπειες -ξυλοδαρµούς, προπηλακισµούς και όλα τα άλλα- και δυ-
στυχώς όλα αυτά είναι σε γνώση και των καθηγητών και των
πρυτάνεων.

Κατά τη διάρκεια της ακρόασης των φορέων, αλλά και σύµ-
φωνα µε τα υποµνήµατά τους, όλοι σχεδόν διαφωνούν µε το νο-
µοσχέδιο, η Ένωση Χηµικών,  Φυσικών, Πληροφορικών, Κοινωνιο-
λόγων, αλλά και τα πανεπιστήµια.

Δεν θα µπορούσαµε ποτέ να συναινέσουµε µε το άρθρο, που
αφορά τους αιώνιους φοιτητές, κάτι που προκαλεί πραγµατικά
οργή.

Φυσικά διαφωνούµε, όπως και ολόκληρος ο ελληνικός λαός,
µε την τροπολογία που αφορά το τζαµί. Το ξεκίνησαν το ΠΑΣΟΚ
και η Νέα Δηµοκρατία, το συνεχίζει και το επεκτείνει τώρα ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Είναι απόλυτα υπεύθυνοι απέναντι στον ελληνικό λαό και θα
δώσουν λόγο και γι’ αυτό.

Το είπε και ο συναγωνιστής Κασιδιάρης, επειδή ακούγεται
πάρα πολύ η λέξη «δηµοψήφισµα», αν µπορείτε, κάντε ένα δη-
µοψήφισµα γι’ αυτό το πράγµα, δηλαδή για το τζαµί. Φυσικά, δεν
θα τολµήσετε να το κάνετε γιατί θα καταλάβετε ότι ο ελληνικός
λαός αντιδρά και σε καµµία περίπτωση δεν θέλει τζαµί ποτέ και
πουθενά.

Σε κάθε νοµοσχέδιο συνηθίζουµε να καταθέτουµε και τις προ-
τάσεις µας. Σας αναφέρω ενδεικτικά µερικές: Επέκταση των
ωρών διδασκαλίας των αρχαίων ελληνικών, µια γλώσσα ζωντανή
στο βάθος των αιώνων. Την πραγµατική αναβάθµιση του θεσµού
της αριστείας. Τη θέσπιση ως βασικού µαθήµατος σε όλες τις
βαθµίδες της εκπαίδευσης της κυκλοφοριακής αγωγής γιατί,
όπως ξέρετε, µια κωµόπολη χάνεται κάθε χρόνο. 

Μάλιστα, σχετικά µε αυτό, έχουµε καταθέσει και επίκαιρη ερώ-
τηση όπου ερωτάται ο αρµόδιος Υπουργός –θα το διαβάσω επι-
γραµµατικά, όµως είναι πάρα πολύ σηµαντικό- αν θα εισαχθεί η
διδασκαλία της κυκλοφοριακής αγωγής ως µάθηµα στις τάξεις
του γυµνασίου και του λυκείου, το οποίο µάλιστα θα συµπερι-
λαµβάνει και πρακτική εκπαίδευση των µαθητών, ώστε να απο-
τελέσει παράγοντα πρόληψης τροχαίων ατυχηµάτων. Καταθέτω
το κείµενο της ερώτησης για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνιος Γρέγος καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέλος, προτείνουµε την πραγµατική αναβάθµιση του µαθήµα-
τος της φυσικής αγωγής. Δυστυχώς, τα Ελληνόπουλα είναι στις
πρώτες θέσεις στο θέµα της παιδικής παχυσαρκίας. Εµείς πι-
στεύουµε ότι καλύτερο είναι το λιγότερο ίντερνετ και η περισσό-
τερη άθληση και εντάσσουµε τους εαυτούς µας µόνους στο
πατριωτικό εθνικό τόξο και αγωνιζόµαστε για µια εθνική παιδεία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα απ’ την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Γρέγο.

Τον λόγο έχει ο κ. Δανέλλης Σπύρος από το Ποτάµι και ακο-
λουθεί η κ. Λυµπεράκη Αντιγόνη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος
του Ποταµιού.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τρίπτυχο ουσιαστική κατάρ-

γηση προτύπων πειραµατικών-κατάργηση αξιολόγησης-εκλογή
διευθυντών από τους συλλόγους διδασκόντων είναι ένα απογοη-
τευτικό πρώτο δείγµα γραφής της Κυβέρνησής σας για όλους
εµάς που πιστεύουµε ότι η έξοδος από την κρίση, και την οικο-
νοµική, αλλά και την αξιακή εξαρτάται από την παιδεία.

Το Υπουργείο σας, κύριε Υπουργέ, έχει κοµβικής σηµασίας
ρόλο στην ανάταξη της οικονοµίας σε βάθος χρόνου. Η οικονο-
µική και κοινωνική κατάρρευση, η διεύρυνση των ανισοτήτων
εκτός και εντός χώρας απαιτούν όσο ποτέ τη διασφάλιση ίσων
ευκαιριών στα παιδιά µας για το καλύτερο, µε γνώσεις και ικα-
νότητες που θα τους επιτρέπουν να είναι πολίτες, επιστήµονες,
επιχειρηµατίες, τεχνίτες του κόσµου. 

Αντιµεταρρυθµίζετε µε µεγάλη σπουδή, κύριε Υπουργέ. Κάντε
λίγη υποµονή και φέρτε µας µια συγκροτηµένη πρόταση για την
παιδεία και το εκπαιδευτικό σύστηµα που θα την υποστηρίξει, το
όραµά σας, το δικό σας όραµα, το αριστερό όραµα, όχι το πο-
πουλίστικο όραµα της δεκαετίας του 1980 στο οποίο απευθύνε-
ται και το σηµερινό, αλλά και το αυριανό –«κουρελού» το
ονόµασε ο κύριος Υπουργός, έχει ιδιαίτερο συµβολισµό και αν-
ταπόκριση στην ουσία, νοµίζω.

Οι αλλαγές στην κοινωνία και την οικονοµία περνούν από την
παιδεία. Ο κόσµος άλλαξε. Σήµερα είµαστε όλοι µέλη µια παγ-
κόσµιας κοινωνίας γνώσης και πληροφορίας. Το Μάη του 1968
οι νέοι τότε ζητούσαν φαντασία στην εξουσία. Η «πρώτη φορά
Αριστερά» δείχνει πλήρη έλλειψη φαντασίας, οραµατιζόµενη µε
τόσο στείρο τρόπο τη νεκρανάσταση του χθες. Κρίµα. 
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Τα ταλαντούχα παιδιά πρέπει και µπορούν να διακριθούν ανε-
ξάρτητα από καταγωγή, κοινωνική θέση και οικονοµική κατά-
σταση. Ίσες ευκαιρίες, λοιπόν, προς τα επάνω, προς το
καλύτερο όχι εξοµοίωση στην ισοπέδωση, όχι στον εθνικό αυτι-
σµό που εισηγείστε, αρνούµενοι την παγκόσµια συζήτηση για τις
γνώσεις-κλειδιά, για την παιδεία του µέλλοντος που εισηγείται ο
Εντγκάρ Μορέν, αρνούµενοι δηλαδή τις θεωρητικές επεξεργα-
σίες της ίδιας της Αριστεράς σε θέµατα παιδείας σήµερα. 

Αντί να αποδηµείτε το θεσµό των προτύπων πειραµατικών σχο-
λείων ιδρύστε νέα σε κάθε λαϊκή γειτονιά. Όπου θα ανοίξει ένα,
θα κλείσει µία οργάνωση χούλιγκανς ή ακροδεξιών. Την ώρα που
απαιτείται όσο ποτέ άλλοτε το ελληνικό σχολείο να τραβήξει
µπροστά, εσείς οι ίδιοι ακυρώνετε τις εστίες αριστείας. Λύση δεν
αποτελεί το να καταργήσουµε τα λίγα υφιστάµενα πρότυπα σχο-
λεία, αλλά να µπολιάσουµε τις λαϊκές υποβαθµισµένες συνοικίες
µε ακόµη περισσότερα τέτοια σχολεία. 

Οι καλές παραδόσεις της Αριστεράς συνέδεαν πάντα την κοι-
νωνική προκοπή µε τη µάθηση και την ποιότητα της γνώσης, ενώ
η παρακµιακή αυτοπροσδιοριζόµενη ως Αριστερά διεκδικούσε
την ελάσσονα προσπάθεια, το δηµοκρατικό «5» –τώρα το κά-
νουµε «9,5»- φωτισµένοι ηγέτες, πραγµατικοί οργανικοί διανοού-
µενοι, όπως ο αξέχαστος Γρηγόρης Φαράκος, ωθούσαν την
ανήσυχη νεολαία προς τα εµπρός µε το «Πρώτοι στα µαθήµατα,
πρώτοι στον αγώνα». Μόνο σκοτεινοί εγκέφαλοι µπορούν να συν-
δέουν την ισονοµία µε την προς τα κάτω ισοπέδωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µιλώ µόνο µε βάση την ιδε-
ολογία και τα πιστεύω µου για τα πρότυπα και πειραµατικά σχο-
λεία και συνολικότερα την εκπαίδευση, αλλά και µε βάση τα
βιώµατά µου και την προσωπική µου αντίληψη. Η µεγάλη µου
κόρη πηγαίνει σε ένα καλό, πολύ καλό, δηµόσιο γυµνάσιο και η
µικρή µπήκε φέτος µε εξετάσεις στο πειραµατικό. Ανάµεσα σε
δυο καλά σχολεία η δουλειά που βγαίνει στο πειραµατικό, µε ποι-
οτικά και ποσοτικά µετρήσιµα κριτήρια, δεν συγκρίνεται µε το
καλό δηµόσιο. 

Προφανώς και υπάρχουν θέµατα που ζητούν βελτίωση στο
πλαίσιο, που διέπει τη λειτουργία των πρότυπων και πειραµατι-
κών σχολείων. Αυτά να τα διορθώσουµε, όχι όµως να τα κατεδα-
φίσουµε. Ας δώσουµε τη δυνατότητα σε κάθε σχολική κοινότητα
των πρότυπων πειραµατικών σχολείων να επιλέγει τον τύπο του
σχολείου, πρότυπο ή πειραµατικό, που επιθυµεί να ακολουθήσει.
Ας απελευθερώσουµε τους καθηγητές των πρότυπων και πειρα-
µατικών σχολείων από το καθεστώς εργασιακής ανασφάλειας,
αφού υπηρετούν, µόνοι αυτοί στο δηµόσιο, χωρίς να διαθέτουν
οργανική θέση. 

Η πρόβλεψη του να δίνονται σε αυτούς οργανικές θέσεις στην
περιφέρεια είναι τιµωρητική για τους ήδη υπηρετούντες και απο-
τρεπτική για έµπειρους και ικανούς καθηγητές µε οργανική θέση
σε άλλα σχολεία, που επιθυµούν να υπηρετήσουν σε ένα πρό-
τυπο ή πειραµατικό. Φανταστείτε έναν καθηγητή από το Ηρά-
κλειο να έχει οργανική θέση, όταν αφυπηρετεί από το
πειραµατικό στη Σητεία ή στα Χανιά. 

Και αν τα κριτήριά σας είναι ταξικά, κύριε Υπουργέ, δείξτε ανά-
λογη σπουδή στην αντιµετώπιση της ανοιχτής πληγής της παρα-
παιδείας, για την οποία κουβέντα δεν έχουµε ακούσει ακόµη από
κανέναν. Διατηρείτε το πρότυπο γυµνάσιο της Ζωσιµαίας στα
Γιάννενα, αλλά δεν µας λέτε γιατί καταργείτε το λύκειο. 

Σχετικά τώρα µε την εκλογή των διευθυντών στην πρωτοβάθ-
µια και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, πού είδατε να εκλέγουν
οι υφιστάµενοι τον προϊστάµενό τους και το σύστηµα να λειτουρ-
γεί; Ο διευθυντής πρέπει να είναι υπεράνω, να έχει γνώσεις, δι-
οικητικές ικανότητες και φυσικά κύρος, που απορρέει από αυτές
και µόνο από αυτές. Μακριά από εξαρτήσεις και δουλείες. Ο
καλός διευθυντής δεν είναι κατ’ ανάγκη ο δηµοφιλέστερος. Δείτε
γύρω στον δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα. Όπου τα διευθυντικά
στελέχη επιλέγονται µε κριτήριο τα υψηλότερα προσόντα τους,
κατόπιν αξιολόγησης και όχι µετά από την κρίση των συναδέλ-
φων τους, εξαιτίας των χατιριών που θα τους έκαναν, το σύ-
στηµα πηγαίνει ρολόι. 

Αντί να ενισχύετε τις ασφαλιστικές δικλίδες αντικειµενικότητας
στην κρίση των διευθυντών, η ανιστόρητη αλλεργία που έχετε
στην όποια αξιολόγηση, σάς οδηγεί στη διακινδύνευση επιλογής

ανίκανων διευθυντών και στον καταστροφικό κατακερµατισµό
της οµόνοιας και της σύµπνοιας του συλλόγου των διδασκόντων.
Ενώ οι αριστεροί συνδικαλιστές της πρότερης εποχής φώναζαν
διαρκώς για προσόντα, το µπόλιασµα µε τον παλαιοπασοκικό
συνδικαλισµό θέτει, φευ, άλλες προτεραιότητες. Είδαµε εξάλλου
τα κριτήριά σας στην επιλογή των απογοητευτικά µειωµένων
προσόντων των νέων περιφερειακών διευθυντών εκπαίδευσης.
Όµως, αλάνθαστη συνταγή παρακµής και αποτυχίας αποτελεί η
αναξιοκρατία, κύριοι συνάδελφοι. 

Κύριε Υπουργέ, η ιστορική συγκυρία επιβάλλει να µας δώσετε
το στίγµα σας, τον προορισµό και τη διαδροµή του δικού σας
σκάφους, που λέγεται δευτεροβάθµια εκπαίδευση και αύριο τρι-
τοβάθµια. Φέρτε µας τις προτάσεις σας για το σχολείο να τις συ-
ζητήσουµε και πάνω από όλα επιδιώξτε συναίνεση, γιατί η
παιδεία διαχρονικά και παγκόσµια αποτελεί το πεδίο συνάντησης
των εθνικών προσπαθειών για την οικοδόµηση ενός καλύτερου
αύριο. 

Τέλος, θέλω να αναφέρω ότι το Ποτάµι θα υπερψηφίσει την
τροπολογία 131/19, που αφορά τη θεραπεία ενός σφάλµατος
στο διάγραµµα που συνοδεύει τον ν. 3512/2006 περί ανέγερσης
τεµένους. Το θέµα, βεβαίως, κάποιοι θεωρούν ότι προσφέρεται
για φθηνό πολιτικό εντυπωσιασµό και για λαϊκισµό. Στην Ελλάδα,
να θυµίσω ότι υπάρχει νόµος για την ανέγερση τεµένους στην
Αττική από το 1934, όµως από τότε διαρκής υποκρισία και αφό-
ρητος λαϊκισµός δεν επέτρεψαν την υλοποίηση αυτού του σχε-
δίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Όσο για το τι συµβαίνει στην Ευρώπη, στην οποία αναφέρθηκε

ο συνάδελφος από τους ΑΝΕΛ, παντού στη λοιπή Ευρώπη υπάρ-
χουν λατρευτικοί τόποι για όλες τις θρησκείες και όλα τα δόγ-
µατα. Κι εδώ, δυστυχώς, είµαστε απελπιστικά µόνοι. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Δανέλλη. 

Καλούµε στο Βήµα την κ. Αντιγόνη Λυµπεράκη, Κοινοβουλευ-
τική Εκπρόσωπο του Ποταµιού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Εύας Μεσσηνίας.

Σας καλωσορίζουµε στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να ενηµερώσουν, παρα-

καλώ, τους Βουλευτές ότι γύρω στις 20.00’ θα διενεργηθεί η ονο-
µαστική ψηφοφορία. Είναι πολυψηφοφορία, κύριε Μητσοτάκη.
Είναι είκοσι ένα επί των τριάντα τεσσάρων άρθρων. Να ενηµε-
ρωθούν οι Βουλευτές. Άρα στις 20.00’ -να τηρήσουµε και το
χρόνο- θα αρχίσει η ονοµαστική ψηφοφορία. 

Ορίστε, κυρία Λυµπεράκη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, τα παιδιά, οι έφηβοι, οι

νέοι και οι νέες δεν µεγαλώνουν µέσα σε ένα κουκούλι, δεν µε-
γαλώνουν πίσω από κλειστές πόρτες ή κλειστά παράθυρα ενός
εσωστρεφούς κόσµου. Μεγαλώνουν σε έναν κόσµο µεγάλο, πο-
λύχρωµο, δύσκολο, απρόβλεπτο και πολύ απαιτητικό. Δεν τα
βοηθάµε, αν τα σπρώχνουµε χωρίς εφόδια από τάξη σε τάξη και
από βαθµίδα σε βαθµίδα. Αυτό το ξέρουν πολύ καλά, µεγάλοι και
µικροί, σε όλα τα γεωγραφικά µήκη και πλάτη της γης. Το ξέρουν
και στις φτωχές χώρες, το ξέρουν και στις φτωχές γειτονιές στις
φτωχές χώρες. 

Ακούστε µια ιστορία. Κάποτε, απεσταλµένη µιας διεθνούς ανα-
πτυξιακής οργάνωσης έπρεπε να πάω σε µια παραγκούπολη, σε
έναν σκουπιδότοπο στην πραγµατικότητα, στα περίχωρα µιας
πρωτεύουσας µιας αφρικανικής χώρας, την πιο-πιο φτωχή πε-
ριοχή µιας πολύ φτωχής χώρας σε µια φτωχή ήπειρο. Εκεί, λοι-
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πόν, έπρεπε να δω αν το σχολείο που χτιζόταν, µε τη βοήθεια
που είχε εξασφαλιστεί, προχωρούσε µε τον σωστό τρόπο και βέ-
βαια, να µιλήσω µε µαθητές και µαθήτριες, δασκάλους και δα-
σκάλες, γονείς, µαµάδες και µπαµπάδες, αλλά και µε τους
τοπικούς φορείς. Δεν είχε ολοκληρωθεί το έργο. Το σχολείο, πε-
ρίµενα να το βρω στους τοίχους και να έµενε ακόµα η στέγη. Κι
όντως έτσι το βρήκα. 

Αυτό που µε εντυπωσίασε περισσότερο ήταν ότι ήρθαν εκπρό-
σωποι των γονιών, µαµάδες και µπαµπάδες, οι οποίοι µας είπαν:
«Μήπως θα µπορούσαµε, αντί να βάλουµε αυτήν τη στέρεη
στέγη που έχουµε στο πρόγραµµα, να κρατήσουµε λίγο τα πλα-
στικά και τους τσίγκους, έτσι ώστε να βάλουµε µερικές ώρες αγ-
γλικών µέσα στο πρόγραµµα;». «Αγγλικών;», λέω εγώ. «Ναι», λέει
η κυρία, «αγγλικών, διότι τα παιδιά µεγαλώνουν στην παγκοσµιο-
ποίηση και πρέπει να τους δώσουµε εφόδια». 

Όταν αυτό το έλεγα στους φοιτητές και στις φοιτήτριές µου
στο Πάντειο, γελούσαν συγκαταβατικά και τους το έλεγα κάθε
φορά που αρνιόντουσαν να διαβάσουν τα άρθρα των Νόµπελ
των οικονοµικών σε πρωτότυπο. 

Θέλω να σας πω και από ίδια πείρα και ως παθούσα -και ως
µαµά και ως δασκάλα- ότι η ξένη γλώσσα είναι το πιο δύσκολο
µάθηµα, το πιο-πιο δύσκολο πράγµα που µπορεί να µάθει κανείς.
Άρα, την ανάγκη για δύσκολες κατακτηµένες γνώσεις, για γνώ-
σεις που κατακτιούνται δύσκολα, την αναγνωρίζουν όλοι και όλες
και το κάνουν παντού. 

Άρα, το δικό µας εκπαιδευτικό σύστηµα στις διάφορες βαθµί-
δες πρέπει να το κοιτάµε υπό το πρίσµα αυτού του µεγάλου ανοι-
χτού πολύχρωµου απαιτητικού απρόβλεπτου κόσµου, στον οποίο
µεγαλώνουν τα παιδιά, οι έφηβοι και οι έφηβες, οι νέοι και οι
νέες. Πώς µπορούµε να φτιάξουµε τη µεγάλη εικόνα; Πώς κάθε-
ται το δικό µας εκπαιδευτικό σύστηµα µέσα από το παγκόσµιο
εκπαιδευτικό σύστηµα;

Εκεί έχουµε ένα εργαλείο, τη συγκριτική ανάλυση Pisa που
κάνει ο ΟΟΣΑ και που ο Γιώργος Παπανδρέου –καλή του ώρα-
κάποια στιγµή, ως Υπουργός Παιδείας, µάς είχε βάλει. Οι συγ-
κριτικές εκθέσεις λοιπόν του ΟΟΣΑ, τον οποίο ΟΟΣΑ έχουµε
ακούσει να αναφέρει πολύ συχνά και ο Πρωθυπουργός, βρί-
σκουν ορισµένα βασικά προβλήµατα στις επιδόσεις των Ελλήνων
και Ελληνίδων δεκαπεντάχρονων µαθητριών και µαθητών.

Το πρώτο είναι ότι η επίδοση των µαθητών και των µαθητριών
στην Ελλάδα υπολείπεται σηµαντικά από την επίδοση των µαθη-
τών και των µαθητριών της ίδιας ηλικίας σε χώρες που ξοδεύουν
λιγότερους πόρους ανά µαθητή. Επίσης, υστερούµε, σε σύγ-
κριση µε άλλες χώρες, που έχουν χαµηλότερο επίπεδο ανάπτυ-
ξης από εµάς.

Το δεύτερο εύρηµα είναι ότι ως προς τα χρήµατα που δαπα-
νούµε τα τελευταία χρόνια για την εκπαίδευση, αν συγκρίνουµε
τι επίπτωση έχουν τα αντίστοιχα ποσά σε άλλες χώρες, σε όλες
τις περιπτώσεις βλέπουµε είτε µεγαλύτερη πρόοδο είτε ταχύ-
τερη πρόοδο.

Το τρίτο εύρηµα είναι ότι το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα
είναι το πιο συγκεντρωτικό και αρνητικό στο να λάβει υπόψη του
τις ιδιαίτερες ανάγκες και τις διαφορετικές απαιτήσεις των δια-
φορετικών οµάδων µαθητών. Ως προς το «συγκεντρωτικό», νο-
µίζω ότι το καταλάβαµε όλες και όλοι, όταν ο Υπουργός έρχεται
στη Βουλή µε νόµο να κόψει µια ώρα από τα Νέα Ελληνικά και
να βάλει µία ώρα στις κοινωνικές επιστήµες.

Το τέταρτο εύρηµα είναι ότι η Ελλάδα είναι από τις ελάχιστες
χώρες της Ευρώπης, που δεν έχει ένα συστηµατικό σύστηµα
αξιολόγησης της εκπαίδευσης που παρέχεται, των σχολείων, της
διαδικασίας διδασκαλίας, των αποτελεσµάτων, µε εξαίρεση την
PISA και µε εξαίρεση τις εισαγωγικές εξετάσεις στο πανεπιστή-
µιο. Σε γενικές γραµµές, δεν υπάρχει κανένας µηχανισµός πιστο-
ποίησης και αξιολόγησης, ο οποίος να εφαρµόζεται, µε τρόπο
που να µπορεί να συγκριθεί η επίδοση διεθνώς, προκειµένου να
διασφαλιστεί η ποιότητα.

Το τελευταίο εύρηµα –και νοµίζω ότι και αυτό ακουµπάει στα
στοιχεία των διατάξεων που συζητάµε σήµερα, σε αυτό το νοµο-
σχέδιο για την παιδεία- είναι ότι ενώ σηµειώθηκε τα τελευταία
χρόνια σηµαντική πρόοδος στο ποσοστό των µαθητών και των
µαθητριών που ολοκληρώνουν τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση µε

επιτυχία και καταφέρνουν να µπουν στο πανεπιστήµιο, στην τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση, το ποσοστό των ανθρώπων που ολοκλη-
ρώνουν µέσα σε εύλογο χρονικό διάστηµα τις σπουδές τους
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση στην Ελλάδα υποχωρεί. Δηλαδή,
έχουµε µια επιδείνωση.

Σας τα λέω όλα αυτά, για να σας θυµίσω ότι αυτά που συζη-
τάµε, αυτή η πικρή γεύση που έχετε ίσως αρκετοί από εσάς από
αυτήν τη συζήτηση που κάναµε αυτές τις δύο µέρες στη Βουλή,
θα σας θυµίζουν ίσως ότι σε κάθε µία από τις παρατηρήσεις
υστέρησης του δικού µας εκπαιδευτικού συστήµατος, µέσα στη
µεγάλη παγκόσµια εικόνα, η Κυβέρνηση δίνει µια λύση, µια απάν-
τηση που µας φέρνει ένα, δύο, ίσως και τρία βήµατα πίσω.

Είναι πάρα πολύ κρίµα που ένας χώρος όπως η Αριστερά, η
οποία µπορεί να µην ήξερε να κάνει διαπραγµάτευση, να λύνει
δηµοσιονοµικά προβλήµατα και να µην είχε προετοιµαστεί γι’
αυτά -δικαιολογηµένα το πρώτο, λιγότερα δικαιολογηµένα το
δεύτερο- το δικό της προνοµιακό πεδίο, την εκπαίδευση, το χρη-
σιµοποιεί για να τυλίγει καραµέλες, που παρηγορούν όσους αγω-
νιούν για το τι θα γίνει µε τη διαπραγµάτευση στη χώρα µας,
µοιράζοντας και υλοποιώντας κακές προεκλογικές υποχρεώσεις,
ανάξιες της ιστορίας, αλλά και της αξίας της συνεισφοράς της
Αριστεράς στην Ελλάδα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κυρία Λυµπεράκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Δαµαβολίτης.
Έπεται ο κ. Πετράκος, εκτός αν έλθει ο κ. Κωνσταντόπουλος,

ο οποίος προηγείται.
Ορίστε, κύριε Δαµαβολίτη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΑΜΑΒΟΛΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Τα χαρακτηριστικά της αρχής της δηµιουργίας έχουν να κά-

νουν µε την εξέλιξη και κυρίως µε την κατάληξη ορισµένων θε-
µάτων. Στην προκειµένη περίπτωση, θέλω να αναφερθώ στην
τροπολογία που έρχεται για την ανέγερση του τεµένους και θέλω
να εστιάσω την άποψή µας, το ότι ζητούµε την απόσυρση της
τροπολογίας, σε δύο σηµεία, στο χωροταξικό και στο οικονοµικό.

Σίγουρα οι πολίτες της χώρας –όλοι οι πολίτες της χώρας-
ανεξαρτήτως θρησκεύµατος και εθνικότητας έχουν δικαίωµα ίσο
και µέσα σε αυτό το ίσο δικαίωµα είναι και το πώς θα ασκούν τα
λατρευτικά τους καθήκοντα, ανάλογα µε το δόγµα και τη θρη-
σκεία που είναι. Κανείς δεν λέει το αντίθετο. Πρέπει όµως να
υπάρχει ένα πλαίσιο και κυρίως µία στρατηγική, έτσι ώστε, όταν
πάµε να αναπτύξουµε κάτι τέτοιο, να µην γίνονται απρόσεκτες
κινήσεις, που στο τέλος να δηµιουργούν προσκρούσεις. 

Ο Βοτανικός είναι µια περιοχή που ήδη τώρα έχει πάρα πολύ
µουσουλµανικό στοιχείο. Με το που θα επιτευχθεί αυτό το οποίο
θέλει η τροπολογία –γιατί ουσιαστικά αίρονται κάποια πολεοδο-
µικά κολλήµατα για να γίνει η αρχή και να ξεκινήσουν οι διαδικα-
σίες της ανεγέρσεως– µπορεί να φανταστεί κανείς, αν ξεκινήσει
η ανέγερση, ολοκληρωθεί και αρχίσει να µπαίνει σε λειτουργία,
πόσος κόσµος θα µαζεύεται εκεί;

Οι υπολογισµοί, σύµφωνα µε το ποσοστό των µουσουλµάνων
που έχουµε εδώ είναι ότι µέχρι και τριάντα χιλιάδες κόσµος θα
πηγαινοέρχεται εκεί. Υπολογίζετε τι θα γίνει στις γύρω περιοχές;
Υπολογίζετε τι θα γίνει στον Βοτανικό, όταν γίνει αυτό; Υπολογί-
ζετε τι θα γίνει στον Κολωνό; Τι θα πρέπει να γίνει µε το πανεπι-
στήµιο, µε τις εταίρες που είναι πέριξ, µε το Αιγάλεω;

Γιατί όταν δηµιουργηθεί αυτή η εστία, λόγω της πληθυσµιακής
πόλωσης που θα έχει, θα δηµιουργεί ταυτόχρονα ένα εκτόπισµα.
Οι κάτοικοι δεν θα µπορούν να κρατήσουν τις περιουσίες τους
και τα σπίτια τους µπροστά σε αυτό το γεγονός, που θα είναι ρα-
γδαία αναπτυσσόµενο, και θα πρέπει να πουλάνε. Και ξαφνικά
εκεί θα δηµιουργεί κάτι το οποίο δεν θέλουµε, ένα γκέτο, παρότι
θέλουµε οι άνθρωποι –και έχουν δικαίωµα όλοι οι µουσουλµά-
νοι– να ασκούν τα λατρευτικά τους καθήκοντα και η πολιτεία πρέ-
πει να µεριµνήσει να αναπαύσει αυτό το αίτηµα που έχουν οι
µουσουλµάνοι πολίτες αυτής της χώρας.

Το άλλο είναι η χρηµατοδότηση. Το ελληνικό δηµόσιο παρα-
χωρεί το χώρο. Θα αναλάβει τη µελέτη, την ανέγερση, τη συντή-
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ρηση, θα αναλάβει να πληρώνει το ΔΣ της δοµής του τεµένους,
θα αναλάβει να πληρώνει το µουφτή και θα αναλάβει και τη συν-
τήρησή του στο διηνεκές.

Να σας πω µόνο ότι όπου υπάρχουν εκκλησίες ελληνικές τα
πάντα, µα τα άπαντα τα αναλαµβάνει η ελληνική κοινότητα και
αυτό συµβαίνει µε όλες τις κοινότητες. Σε όλα τα κράτη ποτέ δεν
γίνεται εθνική υπόθεση, πλην ελαχίστων εξαιρέσεων. Για παρά-
δειγµα, στο ground zero στις Ηνωµένες Πολιτείες, που είχαµε
την πτώση των δίδυµων πύργων µε τα γεγονότα της 11ης Σεπτεµ-
βρίου, θα ανεγερθεί εκ νέου η εκκλησία, η οποία ήταν εκεί. Θα
κοστίσει 35 εκατοµµύρια ευρώ. Ο σχεδιαστής είναι ο γνωστός
Καλατράβα. Όλα τα έξοδα τα έχει αναλάβει η ελληνική κοινό-
τητα. Έχει αναλάβει να πληρώνει και τον ιερέα και τη λειτουρ-
γία.

Νοµίζω ότι όταν στην επικράτεια της Ελλάδος κάνουµε ερά-
νους για να χτίσει την εκκλησία του ο καθένας, δεν είναι δίκαιο
το ελληνικό δηµόσιο να αναλάβει αυτό το κόστος, µιας και στα
περισσότερα κράτη του κόσµου αυτό το αναλαµβάνουν οι κοι-
νότητες.

Ήθελα να πω ότι το σηµείο έχει να κάνει µόνο µε το κέντρο.
Εµάς µας ενδιαφέρει να πάει περιφερειακά, για να µπορούν να
εξυπηρετούνται και οι µουσουλµάνοι της επικράτειας. 

Σε αυτή τη µαζική προσέλευση, που θα έχει το τέµενος µπορεί
να ελέγξει κανείς στις µεγάλες γιορτές αν µαζί µε τους µετανά-
στες, του νόµιµους πολίτες αυτής της χώρας, έρχονται και λα-
θροµετανάστες; Δεν µπορεί να το ελέγξει. Αντιλαµβάνεστε,
λοιπόν, τα προβλήµατα που θα έχει δηµιουργήσει αυτή η εστία.

Είπε ο κ. Δανέλλης πριν, στην εισήγησή του, ότι ο νόµος του
1934 µιλάει για τζαµί στην Αττική. Όντως µιλάει για τζαµί στην
Αττική. Πρέπει όµως, το σηµείο να συζητηθεί εκ νέου, διότι αυτό
το σηµείο δηµιουργεί όλα αυτά τα προβλήµατα που ανέφερα
πριν.

Μιας και αναφέρθηκα στο Ποτάµι, θέλω να µιλήσω για τις δη-
λώσεις που έκανα πριν όσον αφορά στο λείψανο της Αγίας Βαρ-
βάρας. Δεν απαιτεί κανείς να είστε ευλαβείς, αλλά τουλάχιστον
µην είστε θεοµπαίχτες. Υπάρχει λόγος; Σεβόµαστε τι πιστεύει ο
καθένας. Δεν κοροϊδεύουµε όµως αυτό που πιστεύει ο άλλος.
Λίγη σοβαρότητα σ’ αυτό το θέµα πιστεύω ότι δεν βλάπτει. Ιδιαι-
τέρως από το Ποτάµι. Μέχρι τώρα είχαµε την κ. Ρεπούση στη
Βουλή. Δεν είναι ωραίο αισθητικά να πάρετε τη θέση της.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Μη θεοµπαιχτικό είναι µε τιµές αρχη-
γού κράτους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μη διακόπτετε τον
αγορητή.

Συνεχίστε, κύριε Δαµαβολίτη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΑΜΑΒΟΛΙΤΗΣ: Τονίζω, λοιπόν, ότι οι θρη-

σκευτικές πεποιθήσεις του καθενός είναι προσωπικό ζήτηµα.
Όµως και η ασφάλεια για τη διεξαγωγή ορισµένων εθίµων, που
έχει η ορθόδοξη παράδοση, καλό είναι από άτοµα εκλεγµένα
από τον ελληνικό λαό να µην περιπαίζονται.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,

κύριε Δαµαβολίτη.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντόπουλος Δηµήτρης.
Ακολουθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, κ.

Πετράκος και ύστερα ο κ. Παππάς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Χρυσής Αυγής.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, κύριε Υπουργέ, περιµέναµε τόσες µέρες τον καπνό του
Eurogroup. Αποτέλεσµα δεν υπάρχει. Ήµουν το Σαββατοκύριακο
στην Αιτωλοακαρνανία. Μεγάλη η ανησυχία. Πολλά τα ερωτή-
µατα: Τι γίνεται; Πού πάµε; Και η ανεργία αυξάνεται. Οι νέοι άν-
θρωποι είναι απογοητευµένοι. Οι µεγαλύτεροι είναι
προβληµατισµένοι για όλα αυτά που συµβαίνουν.

Πέρασαν σχεδόν τέσσερις µήνες κι όλοι περιµέναµε ότι η Κυ-
βέρνηση θα προκρίνει ένα νέο σχέδιο ανάπτυξης, θα προτάξει
ένα νέο παραγωγικό ιστό για τη χώρα, για να µπει η Ελλάδα σε
παραγωγική διαδικασία ανασυγκρότησης. Περιµέναµε η Κυβέρ-
νηση να έχει ένα σχέδιο ανάπτυξης, µε πυλώνες ανάπτυξης, που
θα στηρίξουν τον πλούτο της χώρας και θα φέρουν επενδύσεις
στον πρωτογενή τοµέα, στην ενέργεια, στη ναυτιλία, στη µετα-

ποίηση, στον τουρισµό, που είναι και η βαριά µας βιοµηχανία. 
Περιµέναµε, λοιπόν, να µπούµε σε τροχιά κανονικής ανάπτυ-

ξης και παραγωγής, διότι όλοι γνωρίζουµε ότι τα δανεικά έλαβαν
τέλος. Η Ελλάδα πρέπει να παράξει το δικό της εγχώριο πλούτο,
τον οποίο θα επαναδιανείµει στους πολίτες της. Να στηριχθεί
στα δικά της πόδια.

Προς αυτή την κατεύθυνση, καµµία κουβέντα. Δε λέει κανείς
τίποτα. Περιµένουµε την ολοκλήρωση των διαπραγµατεύσεων
σχεδόν τρεις µήνες και κάτι. Η χώρα βρίσκεται στο «περίµενε».
Βρίσκεται σε αγρανάπαυση, όπως µου είπε ένας παππούς στο
Μεσολόγγι.

Περιµένουµε να έρθει ο Πρωθυπουργός στη Βουλή και να µας
ενηµερώσει για το τι γίνεται. Να ειπωθεί η αλήθεια στον ελληνικό
λαό. Με προσωπικές στρατηγικές δεν προχωράµε. Η πολιτική
του καταφερτζή έχει κοντά πόδια.

Κυβερνήστε, λοιπόν. Αυτό είναι το µήνυµα, για να µη γίνει η
ελπίδα και το όνειρο του κόσµου εφιάλτης, η δε ρότα της πατρί-
δας µας απρόβλεπτη. 

Το 2012 έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ ότι «ζούµε το µαρτύριο της σταγό-
νας». Τους παραπέµπω, λοιπόν, σήµερα ως απάντηση στη δική
τους τότε θέση: Αυτό νιώθει η κοινωνία.

Κύριοι της Κυβέρνησης, µην αργοπορείτε. Κάντε πράξη τα
όσα υποσχεθήκατε στον ελληνικό λαό προεκλογικά. Γι’ αυτό ψη-
φιστήκατε. Προχωρήστε µπροστά. Οι πολίτες περιµένουν να
υλοποιήσετε τις δεσµεύσεις σας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, προέρχοµαι από
το χώρο της εκπαίδευσης. Γνωρίζω τι σηµαίνει τάξη. Έχω ζήσει
όλες τις µεταρρυθµίσεις στην παιδεία και µε τις αστοχίες τους
και µε τις ευστοχίες τους και µπορώ να πω µε βεβαιότητα ότι το
παρόν νοµοσχέδιο σηµατοδοτεί µια µεγάλη οπισθοδρόµηση.

Έγιναν αλλαγές που ενίσχυσαν το δηµοκρατικό και αντικειµε-
νικό χαρακτήρα της εκπαίδευσης και µείωσαν τις ανισότητες. Σή-
µερα η Κυβέρνηση ακυρώνει αυτούς τους θεσµούς στην παιδεία
που διέπονται πραγµατικά από αξιοκρατία. Φέρνει στη Βουλή
αποσπασµατικές ρυθµίσεις σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευ-
σης που παράγουν παθογένεια. Αυτό δεν είναι ούτε αριστερό
ούτε προοδευτικό. 

Κεφάλαιο πρώτο: Η τροποποίηση των διατάξεων του ν.
4186/2013 µόνο προβλήµατα θα φέρει, κύριε Υπουργέ. Οι µαθη-
τές που ολοκληρώνουν τη Β’ λυκείου κι ενώ προετοιµάζονταν να
εξεταστούν του χρόνου µε το υφιστάµενο καθεστώς, βρίσκονται
πλέον µετέωροι και χωρίς να γνωρίζουν την ύλη, αλλά και τον
τρόπο µε τον οποίο θα εξεταστούν την επόµενη χρονιά.

Μειώνετε, κύριε Υπουργέ, στο πρόγραµµα της Γ’ Λυκείου τις
ώρες διδασκαλίας µαθηµάτων προσανατολισµού από είκοσι σε
δεκαπέντε και τις διανέµετε στα µαθήµατα γενικής παιδείας κι
επιλογής.

Και πραγµατικά αναρωτιέµαι, κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε τι συµ-
βαίνει κατά τη διάρκεια της χρονιάς στη Β’ και Γ’ λυκείου; Οι µα-
θητές εντείνουν τις προσπάθειές τους ως προς τις εξετάσεις στο
πανεπιστήµιο και αυτό σηµαίνει ότι θέτουν τα µαθήµατα γενικής
παιδείας σε δεύτερη µοίρα. Τα παρακολουθούν, δηλαδή, αυτά
δηλώνοντας µόνο «παρών». Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριε
Υπουργέ. Πρέπει να την αποδεχτούµε για να σχεδιάσουµε καλύ-
τερα τη λειτουργία του σχολείου. Ως προς την επισήµανση αυτή,
καµµία πρόταση.

Η διδασκαλία των µαθηµάτων προσανατολισµού είχε ως απο-
τέλεσµα διεύρυνση της ύλης και αποδυνάµωση της παραπαι-
δείας. Εσείς αυτό το ακυρώνετε. Καθιερώθηκε για πρώτη φορά
υποχρεωτική ώρα εργαστηρίου Φυσικής, Χηµείας, Βιολογίας,
κάθε εβδοµάδα στην Γ’ λυκείου. Εκ των πραγµάτων κι αυτήν την
ακυρώσατε.

Δίνετε στους µαθητές τη δυνατότητα επιλογής σε ένα µάθηµα,
για να έχουν πρόσβαση σε δεύτερο επιστηµονικό πεδίο. Έχετε
την εντύπωση, κύριε Υπουργέ, ότι µε πενήντα σελίδες ύλη από
διαφορετικό επιστηµονικό πεδίο θα µπορέσει ένας µαθητής να
εισαχθεί σε ένα τµήµα διαφορετικής οµάδας προσανατολισµού
και να ολοκληρώσει τις σπουδές του, χωρίς να γνωρίζει τον πυ-
ρήνα της γνώσης που απαιτεί η σχολή; Την απάντηση θα σας τη
δώσουν οι ίδιοι οι µαθητές. Να είστε σίγουροι ότι θα πετάξουν
στον κάλαθο των αχρήστων αυτήν τη ρύθµιση.
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Καταργείτε, κύριε Υπουργέ –και λυπάµαι πραγµατικά ως εκ-
παιδευτικός- την τράπεζα των θεµάτων. Και λέτε «θέµατα απο-
κλειστικά από διδάσκοντες». Δεν θέλετε αντικειµενική
βαθµολόγηση. Το κράτος στελέχωσε όλα τα σχολεία ανά την Ελ-
λάδα, ώστε να εξασφαλιστεί απρόσκοπτα η διδασκαλία της ύλης.
Ερωτώ λοιπόν: Δεν θέλετε να διδάσκεται η ίδια ύλη σε όλα τα
ελληνικά σχολεία; Αυτό διασφαλιζόταν από την τράπεζα θεµά-
των.

Έτσι, κύριε Υπουργέ, κλείνετε το µάτι στην παραπαιδεία. Διότι
µε το υφιστάµενο σύστηµα, ο διδάσκων έχει τη δυνατότητα να
βάλει δύο από τα τέσσερα θέµατα και τα δύο θέµατα που έµπαι-
ναν από την τράπεζα θεµάτων ήταν διαβαθµισµένης διδασκαλίας
και δυσκολίας. Γιατί τα διαλύετε, λοιπόν, όλα αυτά;

Λέτε ότι δεν υπάρχουν αναλυτικά προγράµµατα για την Γ’ λυ-
κείου. Δεν ισχύει. Είχαν καταρτιστεί κι αναλυτικά ωρολόγια προ-
γράµµατα. Αναζητείστε, για του λόγου το αληθές, τα ΦΕΚ.

Λέτε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν είχαν ετοιµαστεί τα βιβλία. Εσείς
έχετε έτοιµα τα βιβλία; Εδώ δεν ξέρετε την ύλη που θα διδαχθεί
την επόµενη χρονιά. Μην χρησιµοποιείτε, λοιπόν, φθηνά επιχει-
ρήµατα. 

Αλλάζει το καθεστώς για τα πειραµατικά, για τα πρότυπα σχο-
λεία. Αναφέρατε αναλυτικά ποια θα είναι τα πρότυπα. Θέλετε να
ευνοήσετε µε τον τρόπο αυτό την ιδιωτική εκπαίδευση. Αφαιρείτε
από κάθε περιφέρεια της Ελλάδος το δικαίωµα να έχει ένα πρό-
τυπο πειραµατικό σχολείο. Γιατί το κάνετε αυτό; Μεγάλο λάθος.
Σήµερα στα Πρότυπα αυτά σχολεία, είναι παιδιά εργαζοµένων,
τόσο από το δηµόσιο, όσο και από τον ιδιωτικό τοµέα.

Τα συµπεράσµατα, λοιπόν, είναι δικά σας µε όλες αυτές τις
ρυθµίσεις που εσείς προτείνετε.

Κύριε Υπουργέ, έχουµε ήδη τοποθετηθεί για το θέµα του κα-
τεπείγοντος και την άνευ προηγουµένου σπουδή να προχωρή-
σετε στην αλλαγή των στελεχών της εκπαίδευσης στα σχολεία
και τις διευθύνσεις. Δηµιουργήσατε µια παρατεταµένη αναστά-
τωση στα σχολεία µε απρόβλεπτες συνέπειες. Πετύχατε ακριβώς
το αντίθετο από αυτό που στοχεύατε. Αντί να ενισχύσετε το σύ-
νολο των διδασκόντων µε µια νέα συλλογικότητα και σαφές πλαί-
σιο λειτουργίας, δηµιουργείτε οµάδες στα σχολεία και σχέσεις
εξαρτήσεων.

Αναζητούµε ένα σύστηµα αντικειµενικότερης επιλογής και όχι
µια καινοφανή διαδικασία εκλογής. Τα στελέχη επιλέγονται και
δεν εκλέγονται. Μέσα από την προσπάθειά σας να περιγράψετε
τα µόρια για την επιστηµονική κατάρτιση, τη διοικητική και διδα-
κτική υπηρεσία, διαπιστώσατε µια σειρά από λάθη, τα οποία και
διορθώσατε, µε τις υποδείξεις των φορέων και των κοµµάτων.

Τυφλά όµως και εντελώς άδικα προσπαθήσατε να περιγρά-
ψετε τη διδακτική υπηρεσία µε αποκλεισµούς. Όµως, µε τις εκ-
παιδευτικές υποχρεώσεις, µε τις υποχρεωτικές άδειες της
µετεκπαίδευσης και της επιµόρφωσης, µε τη θητεία των εκπαι-
δευτικών στη θέση του διευθυντή εκπαίδευσης αποδεικνύεται
στην πράξη ότι τελικά, το ζήτηµα της πολιτικής ανεξιθρησκίας
που εφαρµόστηκε στην επιλογή περιφερειακών διευθυντών έχει
και συνέχεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας καλώ, έστω και αυτήν την ώρα, να αποδεχθείτε το δίκαιο
αίτηµα της εκπαιδευτικής κοινότητας, σχετικά µε τη διδακτική
υπηρεσία των διευθυντών εκπαίδευσης, οι οποίοι σε σύγκριση
µε τους υπεύθυνους των οργανισµών, σαφώς δεν έχουν καµµία
σχέση. Δεν µπορεί, λοιπόν, οι διευθυντές εκπαίδευσης να εξαι-
ρούνται αυτής.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, ποιους οργανισµούς εννοείτε και ποι-
ους υπεύθυνους έχετε στο µυαλό σας; Η παιδεία δεν είναι χώρος
συγκρούσεων. Είναι χώρος αντιπαραθέσεων µεν, αλλά συνεργα-
σίας δε.

Καταθέσαµε σήµερα µία τροπολογία µε προσθήκη στο άρθρο
17, που αφορά στον τρόπο επιλογής των στελεχών αυτών και
συγκεκριµένα συµπληρώσεις για τη διδακτική υπηρεσία των δι-
ευθυντών εκπαίδευσης. Κάντε την δεκτή. Μην επιµένετε στην κα-
τάργηση της αντικειµενικότητας και της αξιοκρατίας.

Κύριε Υπουργέ, δεν ωφελεί η στείρα αντιπαράθεση και η απα-
ξίωση των θεσµών. Δείξτε τον πολιτικό πολιτισµό που πρέπει, την

κουλτούρα που η εκπαιδευτική κοινότητα σήµερα έχει ανάγκη.
Με το νοµοσχέδιο αυτό ενώσατε πολύ κόσµο απέναντί σας. Αν

συνεχίσετε µε αυτόν τον τρόπο θα βάλετε και τους υπόλοιπους
απέναντι. Δεν ωφελεί! Χρειάζεται αντικειµενικότητα, ευθυκρισία,
καθαρές λύσεις. Απαιτείται διαύγεια παντού!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θα
ήθελα στο σηµείο αυτό να κάνω µία πρόταση. Λέτε: «θα αποκα-
ταστήσουµε τις αδικίες». Δεν έχω λόγους να µην το πιστεύω. Σας
προτείνω, λοιπόν, να φέρετε ένα σχέδιο νόµου, µε το οποίο θα
επιστρέφουν οι περικοπές των εφάπαξ των εκπαιδευτικών που
συνταξιοδοτήθηκαν τα τρία τελευταία χρόνια, τα εφάπαξ που κα-
τακρεουργήθηκαν κατά 50% και πλέον.

Προτείνω, λοιπόν, να επιστραφούν οι περικοπές αυτές µε οµό-
λογα του ελληνικού δηµοσίου δεκαετούς διάρκειας και φυσικά,
να συµπεριληφθούν σε αυτό το σχέδιο νόµου και όσοι εκπαιδευ-
τικοί πρόκειται να βγουν σήµερα στη σύνταξη. Είναι χρήµατα που
παρακρατήθηκαν στους εκπαιδευτικούς και τα οποία είχαν υπο-
λογίσει για τα δάνεια τους, για την καθηµερινότητά τους, για τις
σπουδές των παιδιών.

Ας αποδοθεί, λοιπόν, στον Έλληνα δάσκαλο και καθηγητή η
αναγκαία δικαίωση που του πρέπει. Αυτό του το οφείλουµε, αυτό
του το χρωστάει η κοινωνία για την προσφορά του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επαναφέρετε τους τοµείς και τις ειδικότητες των ΕΠΑΛ και
ΕΠΑΣ που καταργήθηκαν µε το ν.4186/2013. Είναι θετικό, αλλά
για να έχει αυτή η επαναφορά κοινωνικό και αναπτυξιακό προ-
σανατολισµό, για να αποδειχθεί ότι παράγεται πραγµατικά η πο-
λύτιµη γνώση είναι ανάγκη οι τοµείς και οι ειδικότητες να
συνδεθούν µε τις τοπικές ανάγκες και αγορές της κάθε περιο-
χής. Έτσι, θα αποκτήσει νόηµα και αξία η παρακολούθηση των
ΕΠΑΛ και ΕΠΑΣ και θα υπάρξει απορρόφηση από τις τοπικές
αγορές.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η παιδεία είναι πυλώνας ανάπτυ-
ξης για κάθε προοδευτική χώρα. Χρειάζεται όµως θεσµική θω-
ράκιση, µια διακοµµατική επιτροπή µε δεκαετή θητεία µελών, η
οποία θα εφαρµόσει µια σταθερή εκπαιδευτική πολιτική σύγ-
χρονη και εναρµονισµένη στην ευρωπαϊκή πολιτική. Τα µέλη της
να προέρχονται από όλους τους δηµοκρατικούς πολιτικούς χώ-
ρους και από όλο το φάσµα της εκπαιδευτικής δραστηριότητας:
ειδικοί εµπειρογνώµονες, µελετητές εκπαιδευτικών συστηµάτων,
ακαδηµαϊκοί, καθηγητές, δάσκαλοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Να σταµατήσει το «ράβε - ξήλωνε» στην παιδεία. Κουράστηκαν
µαθητές, εκπαιδευτικοί, γονείς. Οι αλλαγές στην παιδεία πρέπει
να ψηφίζονται για να αλλάξουν µε πλειοψηφία των 2/3 της Βου-
λής. Μέσα από διαβούλευση πρέπει να προτείνονται οι όποιες
αλλαγές. Μόνο έτσι θα µπορέσουµε να δώσουµε ελπίδα και προ-
οπτική στο χώρο της εκπαίδευσης. Η αξιολόγηση και η αξιοκρα-
τία να είναι η βάση της εκπαίδευσης. Το στοίχηµα είναι όλων µας.
Μας αξίζει ένα καλύτερο αύριο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Κωνσταντόπουλε.

Τον λόγο έχει…
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Θα ήθελα τον λόγο, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Θα σας δώσω τον
λόγο, κύριε Υπουργέ, µια στιγµή.

Έχουν κατατεθεί εικοσιεπτά βουλευτικές τροπολογίες. Οι πε-
ρισσότερες –τις διάβασα τώρα– είναι αυτονόητες και λογικές.

Θα σας δώσω τον λόγο υπό τον όρο να κάνετε κι άλλες δεκτές,
διότι έχετε κάνει δεκτές µόνο τρεις. Μόνο αν κάνετε κι άλλες δε-
κτές, θα σας δώσω τον λόγο. Τις διάβασα µία προς µία και είναι
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εξαιρετικές, αυτονόητες και λογικές κι έχουν κάνει σπουδαία
δουλειά οι Βουλευτές. Τουλάχιστον, δώστε µία ενθάρρυνση σε
όσους έχουν πάρει τώρα πρωτοβουλίες -ειδικά στους νέους- κι
έχουν συµβάλει πολύ θετικά στο νοµοσχέδιό σας. 

Ο Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, κ. Αναστάσιος Κουράκης έχει τον λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Χαίροµαι, κύριε Πρόεδρε
και σας θαυµάζω που πραγµατικά αποφανθήκατε ότι οι περισ-
σότερες είναι απολύτως σωστές. 

Οι περισσότερες εξ αυτών, που δεν κάναµε αποδεκτές -γιατί
ήµασταν υποχρεωµένοι να πούµε ένα «ναι» ή ένα «όχι»- είπαµε
ότι χρειάζονται περισσότερη επεξεργασία. Κατ’ αρχάς, είµαστε
θετικοί και τις παραπέµπουµε στο πολυνοµοσχέδιο, το οποίο θα
φέρουµε αυτές τις ηµέρες. Σε µερικές δεχόµαστε ορισµένα τµή-
µατα, άλλα υπάρχουν ορισµένα, άλλα τα οποία δεν θα µπορού-
σαν να γίνουν τώρα. 

Όµως, θέλω να πω ότι δεχόµαστε δύο ακόµα τροπολογίες. 
Η πρώτη είναι η τροπολογία µε αριθµό 155/38 που αφορά την

επανίδρυση του 6ου Ηµερήσιου ΕΠΑΛ. Αφορά πάρα πολλά παι-
διά. Αυτό το ΕΠΑΛ έχει απογευµατινό ωράριο. Η επαναλειτουρ-
γία του είναι απαραίτητη, γιατί δίνει πρόσβαση σε εκατοντάδες
παιδιά, εργαζοµένους. Γι’ αυτό, άλλωστε, λειτουργεί το από-
γευµα. 

Η δεύτερη τροπολογία είναι η µε αριθµό 142/27, σύµφωνα µε
την οποία για το τρέχον ακαδηµαϊκό έτος -το 2015- οι επί πτυχίω
φοιτητές των ΑΕΙ και ΑΤΕΙ, έχουν τη δυνατότητα να εξεταστούν
σε όλα τα µαθήµατα, που δεν πέρασαν σε προηγούµενα εξά-
µηνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ωραία, κύριε
Υπουργέ. Μέχρι το τέλος να κάνετε δεκτές και άλλες βουλευτι-
κές τροπολογίες. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,
ο κ. Αθανάσιος Πετράκος. 

Ακολουθεί ο κ. Χρήστος Παππάς από τη Χρυσή Αυγή. Έπονται
οι αξιότιµοι συνάδελφοι κ.κ. Ελισσάβετ Σκούφα, Κωνσταντίνος
Τασούλας, Ιωάννης Αµµανατίδης, Νίκη Κεραµέως, Μερόπη
Τζούφη, άλλος ένας συνάδελφος -που θα µου πουν τώρα- και
δύο-τρεις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Στόχος µας είναι 20.00’
η ώρα να κάνουµε την ονοµαστική ψηφοφορία. 

Κύριε Πετράκο, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, δεν θα ασχο-

ληθώ επί της ουσίας µε τη χθεσινή περιβόητη εκδήλωση, η οποία
έγινε από τους εραστές του νεοφιλελευθερισµού και της οπισθο-
δρόµησης στην εκπαίδευση, γιατί ο ευγενέστατος και εξαιρετι-
κός συνάδελφος, o κ. Κρεµαστινός έδωσε µε το δικό του τρόπο
µία απάντηση: Ότι οι πανεπιστηµιακοί δάσκαλοι που οργανώνουν
εκδήλωση κι έχουν τίτλο «Όχι µπαλτάς στην εκπαίδευση», κάνο-
ντας ευφυολόγηµα µε το επώνυµο του Υπουργού Παιδείας, δεν
αξίζουν της αντιπαράθεσής µας. Θα µιλήσουµε γι’ αυτά όταν θα
έρθει η ώρα. 

Θα µου επιτρέψει, όµως, ο κύριος Υπουργός και οι κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, επειδή είχα τη µεγάλη τύχη και τη µεγάλη
ατυχία, συγχρόνως, να είµαι ο τελευταίος άνθρωπος, στον οποίο
ένας πανεπιστηµιακός δάσκαλος που έφυγε πρόωρα από τη ζωή,
στις 27 Φλεβάρη, ο Σταύρος Κωνσταντακόπουλος, να στείλει
λίγα λεπτά πριν πεθάνει το τελευταίο mail σε εµένα. 

Θέλω, κύριε Υπουργέ, να διαβάσω µερικά αποσπάσµατα από
αυτό το τελευταίο mail: «Η περίοδος των µνηµονιακών χρόνων
ήταν µια περίοδος σκοτεινών χρόνων για την ελληνική κοινωνία,
αλλά και για το ελληνικό πανεπιστήµιο ιδιαίτερα. Μία συστηµα-
τική και ολοµέτωπη επίθεση βύθισε το ελληνικό πανεπιστήµιο σε
µια πρωτοφανή παρακµή υλική και πνευµατική. Η διάλυση των
διοικητικών δοµών των ιδρυµάτων µέσω των διαθεσιµοτήτων,
απολύσεων, ο οικονοµικός στραγγαλισµός των προϋπολογι-
σµών, οι µειώσεις µισθών µέχρι εξουθένωσης των πανεπιστηµια-
κών, ο µαρασµός της φοιτητικής µέριµνας, η κατάργηση κάθε
πόρου που θα διατηρούσε την έρευνα σε επαφή µε την τεχνο-
λογική και επιστηµονική πρωτοπορία και τις κοινωνικές και πα-
ραγωγικές ανάγκες, οδήγησαν την πανεπιστηµιακή εκπαίδευση

στη χώρα µας σε σηµαντική και δυσαναπλήρωτη οπισθοχώ-
ρηση.».

Πιο κάτω έγραψε ο αείµνηστος Σταύρος Κωνσταντακόπουλος:
«Οι µέρες που ζούµε…» -εννοούσε µετά την 25η Ιανουαρίου- «…
είναι µέρες ελπίδας, ζυµωµένες µε αµφιβολίες. Η υιοθέτηση από
τη νέα Κυβέρνηση δύο αιτηµάτων που ανέδειξε µε σηµαντικούς
αγώνες το κίνηµα των πανεπιστηµιακών, την κατάργηση των συµ-
βουλίων ιδρύµατος και η επιστροφή των διαθεσίµων διοικητικών
στις θέσεις τους, είναι ήδη µια προοπτική». 

Επίσης, πιο κάτω έγραψε, κύριε Υπουργέ: «Η µάχη για ένα κα-
λύτερο πανεπιστήµιο, αντάξιο των ελπίδων και των απαιτήσεων
της κοινωνίας µας, θα είναι δύσκολη και θα εξαρτηθεί από τη γε-
νικότερη πορεία των πεπραγµένων της χώρας. Τα πανεπιστήµια
πρέπει να αναπνεύσουν ξανά, να απεγκλωβιστούν από τον ασφυ-
κτικό εναγκαλισµό των αυταρχικών νόµων Διαµαντοπούλου-Αρ-
βανιτόπουλου. 

Ένα ολόκληρο σύµπλεγµα νόµων, συµπεριφορών προσώπων,
συντεχνιών, που καταδυναστεύει σήµερα τα πανεπιστήµια, έχει
οικοδοµηθεί σήµερα στο ελληνικό πανεπιστήµιο και θα δώσει
σκληρή µάχη για την υπεράσπιση τελείως ιδιοτελών συµφερόν-
των. Η επιστροφή της δηµοκρατίας είναι η µόνη απάντηση σε
αυτό. 

Κατάργηση των νόµων Διαµαντοπούλου-Αρβανιτόπουλου.
Άµεση κατάργηση των συµβουλίων ιδρύµατος, του κατεξοχήν
µηχανισµού αυθαιρεσίας και επιβολής. Ελεύθερες εκλογές στα
πανεπιστήµια, µε συµµετοχή ολόκληρης της πανεπιστηµιακής
κοινότητας. Επαναφορά του πανεπιστηµιακού ασύλου. Νέο θε-
σµικό πλαίσιο για τα πανεπιστήµια. Πλήρης µεταφορά των βασι-
κών αρµοδιοτήτων στα συλλογικά όργανα και ανασύνθεσή τους
µε ουσιαστική συµµετοχή όλων των µελών. Χρειάζονται, επίσης,
άµεσα µέτρα οικονοµικής ανακούφισης των πανεπιστηµίων».

Και, κατέληγε: «Τα πανεπιστήµια, τα ΑΤΕΙ, τα ερευνητικά κέν-
τρα πρέπει να συµβάλλουν στην παραγωγική ανασυγκρότηση
της χώρας, ενισχύοντας την αυτοπεποίθηση του λαού µας, την
οποία έχουν σκόπιµα καταρρακώσει. Πρέπει να παίξουν το ρόλο
τους, σε µια πρωτοποριακή ανάλυση των σύγχρονων κοινωνικών
προβληµάτων και οικοδόµηση λύσεων, πέρα από τα τετριµµένα
και τα στερεότυπα. Πρέπει, ακόµα, να παίξουν το ρόλο τους σε
µια µεγάλη µορφωτική επανάσταση, που θα απελευθερώσει τη
γνώση από τη στενή «χρησιµοθηρική» διάσταση, µετατρέποντάς
της σε δρόµο προσωπικής και κοινωνικής αναζήτησης και χειρα-
φέτησης». 

Αυτή είναι η απάντηση των ανθρώπων του ΣΥΡΙΖΑ -ενός αν-
θρώπου που µας έφυγε πρόωρα- για το πώς βλέπουµε εµείς,
µέσα σε πέντε λεπτά και λιγότερο, το πανεπιστήµιο. 

Ας περάσουµε, όµως, στο νοµοσχέδιο, για το οποίο πέφτει
κλαυθµός και οδυρµός. Τι κάνει το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το οποίο «καταστρέφει τα πάντα»; Ο προηγούµενος
συνάδελφος είπε: «Σε εκατό ηµέρες, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν φέ-
ρατε πίσω όλους τους ανέργους που δηµιουργήσαµε εµείς σε
χίλιες οκτακόσιες είκοσι πέντε ηµέρες µε τις µνηµονιακές πολι-
τικές που εφαρµόσαµε. Δεν δώσατε δουλειά σε εκατό ηµέρες.
Δεν φτιάξατε αυτά που κατέστρεψε ο νεοφιλελευθερισµός σε
δέκα χιλιάδες ηµέρες». Αυτά, για να πιάσω τα πράγµατα από το
1990 και µετά. 

Ας τα αφήσουµε, όµως, αυτά και ας πάµε στο νοµοσχέδιο. 
Κύριε Υπουργέ, γιατί διαφωνούν, για να καταλάβω και εγώ; Τι

λέει το νοµοσχέδιο; Πρώτον, επανέρχονται οι δυόµισι χιλιάδες
εκπαιδευτικοί που απέλυσαν –αυτές, βέβαια, είναι οι ερινύες που
τους κυνηγούν- για να πάνε τα παιδιά στα δηµόσια ΕΠΑΛ και όχι
στα ιδιωτικά. Βέβαια, ορισµένοι δεν διαφωνούν σε αυτό, υπάρχει
όµως και εδώ ένα «αλλά». Μας ακούει η κοινωνία. Αυτή είναι η
πρώτη κατηγορία των θεµάτων που θίγει το νοµοσχέδιο. 

Στα σοβαρά, αν δεν κάνει κανένας αντιπολίτευση για την αντι-
πολίτευση, µπορεί να διαφωνήσει µε αυτό; 

Δεύτερον, τι φέρνει το νοµοσχέδιο; Αλλαγή στο εξεταστικό σύ-
στηµα. Τι κάνατε εσείς; Οι µαθητές είχαν τη δυνατότητα σε πολύ
περιορισµένο αριθµό πανεπιστηµιακών τµηµάτων. Τι κάνει το νο-
µοσχέδιο; Οι υποψήφιοι θα έχουν περισσότερες επιλογές, αφού
αποδεσµεύονται από τα στενά όρια του επιστηµονικού πεδίου.
Δηλαδή, δίνει τη δυνατότητα στους υποψήφιους, µε την προ-
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σθήκη ενός πέµπτου µαθήµατος «µπαλαντέρ» -ας το πω έτσι- να
έχουν πρόσβαση και σε ένα δεύτερο επιστηµονικό πεδίο, διευ-
ρύνοντας τις επιλογές τους. Αυτό είναι εναντίον των παιδιών,
εναντίον της µόρφωσης, εναντίον της εκπαίδευσης; 

Τρίτον, καταργεί την τράπεζα θεµάτων. Αυτό είναι -λέει- έγ-
κληµα καθοσιώσεως. Γιατί; Καταργεί την τράπεζα θεµάτων,
όπως είπε και ο εισηγητής µας, κ. Δηµήτρης Μπαξεβανάκης, ως
υποχρεωτική. Και ακούµε τα καινοφανή, ότι µε την τράπεζα θε-
µάτων ήταν υποχρεωµένος ο κ. Δηµήτρης Μπαξεβανάκης ή εγώ
ή οποιοσδήποτε άλλος εκπαιδευτικός στο σχολείο µόνο µε την
τράπεζα θεµάτων να διδάξουµε την ύλη. Καλά, δεν ξέρετε ότι
υπάρχει διδακτέα ύλη και είναι υποχρεωµένοι οι καθηγητές να
διδάσκουν τη διδακτέα ύλη; Δεν το ξέρετε αυτό;  

Πριν την τράπεζα θεµάτων δεν διδασκόταν η ύλη στα σχολεία;
Πλάκα µας κάνετε; Δεν ήταν υποχρεωµένος ο κάθε καθηγητής
να τελειώσει τη συγκεκριµένη ύλη; 

Δεύτερον, τι ήταν η τράπεζα θεµάτων; Η τράπεζα θεµάτων,
σας το είπα και την προηγούµενη φορά, ήταν η κουρευτική µη-
χανή, για να διώξει παιδιά από το σχολείο. Και είχε και ένα άλλο
στόχο, για να το πούµε και αυτό, γιατί κάνετε ότι το ξεχνάτε. Είχε
στόχο το δυικό σύστηµα στην εκπαίδευση. Δηλαδή, δεκαπεντά-
χρονοι και δεκαεπτάχρονοι µαθητευόµενοι, µέσω της κινητικό-
τητας εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως είχατε συνεννοηθεί
µε τον κ. Φούχτελ, θα πήγαιναν στη Γερµανία. Το θυµόσαστε
αυτό; Δεν έχω το χρόνο να το αναλύσω και θα πάρω και το χρόνο
της δευτερολογίας, κύριε Πρόεδρε. 

Τρίτον, τι κάνει το νοµοσχέδιο; Διαχωρίζει τα πειραµατικά από
τα πρότυπα. Λέει ότι είναι άλλο το πειραµατικό, άλλο το πρότυπο.
Το πρότυπο έχει συγκεκριµένους σκοπούς, ανεξάρτητα αν συµ-
φωνεί ή διαφωνεί κάποιος και το πειραµατικό έχει άλλους. Είναι
αντεπιστηµονικό αυτό; Και είναι λάθος; Δηλαδή πειραµατικό πρό-
τυπο είναι πολύ σοβαρή η επιστηµονική προσέγγιση, ε; Έλεος,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 

Το επόµενο που φέρνει το νοµοσχέδιο είναι η επιλογή των στε-
λεχών στην εκπαίδευση. Τι κάνει; Διώχνει τη συνέντευξη, µέσω
της οποίας υπήρχαν κοµµατικοί διευθυντές εκπαίδευσης και δι-
ευθυντές σχολείων παντού, εκτός από όπου δεν πήγαιναν. Μόνο
σε κάποια περιφερειακά σχολεία, που δεν πήγαινε κανένας διευ-
θυντής, βρισκόταν και κανένας αριστερός διευθυντής. Για να µι-
λάµε σοβαρά τώρα και να µην κάνουµε πλάκα µεταξύ µας. Λες
και δεν ξέρουµε τι συνέβαινε στην εκπαίδευση. Λες και γεννηθή-
καµε στον Άρη. 

Και λέει το νοµοσχέδιο ότι οι εκπαιδευτικοί θα µπορούν στο
ποσοστό αυτό να δώσουν τη γνώµη τους. 

Εγώ, κύριε Υπουργέ, θα σας έλεγα ότι σε αυτό πρέπει να κά-
νετε και µία βελτίωση. Να µην είναι ανταγωνιστική η διαδικασία,
δηλαδή, κάποιος ψηφίζει τον κ. Μπαξεβανάκη και κάποιος ψηφί-
ζει τον κ. Πετράκο. Να µπορεί να κρίνει τον κ. Μπαξεβανάκη και
να κρίνει και τον κ. Πετράκο. Αυτό νοµίζω ότι µπορείτε να το δείτε
µε µια υπουργική απόφαση, για να γίνει και να υπάρξει µεγαλύ-
τερη δυνατότητα και πιο σύνθετη σκέψη από τους συναδέλφους
στη διαδικασία. 

Τι άλλο κάνει το νοµοσχέδιο αυτό, για το οποίο γίνεται η µε-
γάλη συζήτηση; Την περίφηµη αριστεία. Θα µου επιτρέψετε να
αναφερθώ σε αυτό, γιατί εδώ γίνεται µία συνειδητή παραπληρο-
φόρηση ότι ο ΣΥΡΙΖΑ –το είπα και την προηγούµενη φορά- είναι,
δήθεν αντίθετος, οι µαθητές να αγωνίζονται να γίνουν καλοί, να
γίνουν πολύ καλοί, να γίνουν άριστοι, να κερδίσουν όλη τη
γνώση. Αυτή είναι η µεγαλύτερη διαστρέβλωση που έχει γίνει.
Διότι ξέρετε εµείς υπέρ τίνος δεν είµαστε; Δεν είµαστε υπέρ ενός
εκπαιδευτικού συστήµατος που θα ενισχύει τα ταξικά φίλτρα,
που υπάρχουν στην κοινωνία και θα αποσκοπεί στην εµπέδωση
του ιδεολογήµατος ότι υπάρχουν οι λίγοι, οι φωτισµένοι, που
προορίζονται για µεγάλα πράγµατα και οι υπόλοιποι, οι πολλοί,
που προορίζονται για χειρωνακτικές εργασίες, σε ένα µοντέλο
ελαστικού εργαζόµενου, χωρίς δικαιώµατα και απαιτήσεις.

Γιατί αυτό το ιδεολόγηµα ξέρετε πού οδηγεί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι; Οδηγεί στις αντιλήψεις –για να δούµε ποιος πάει
µπροστά την κοινωνία και ποιος την πάει πίσω- του 18ου αιώνα,
όπου υπήρχε η αντίληψη ότι οι φτωχοί είναι φτωχοί επειδή είναι
χαζοί. Αυτή ήταν η αντίληψη της εποχής της φεουδαρχίας. 

Επιτρέψτε µου να κλείσω, µιας και είπα για τη φεουδαρχία, µε
τα λόγια, πάλι ενός άρθρου, του αείµνηστου Σταύρου Κωνσταν-
τακόπουλου.         

«Στους φεουδαρχικούς καιρούς ήταν εύκολο να διακρίνει κα-
νείς τους λίγους από τους πολλούς. Οι λίγοι είχαν γεννηθεί τέ-
τοιοι, όπως εξάλλου και οι πολλοί. Οι άνθρωποι γεννιόντουσαν
βαρόνοι, µαρκήσιοι, κόµητες και οι άλλοι γεννιόντουσαν δουλο-
πάροικοι και πέθαιναν έτσι ακριβώς όπως είχαν γεννηθεί, αριστο-
κράτες ή του λαού. Όλα ήταν καθαρά, αποτρόπαια µεν αλλά
καθαρά. 

Ύστερα ήρθε η αστική επανάσταση µε τις φιλελεύθερες ιδέες
και αρνήθηκε στην πράξη το προνόµιο της γέννησης. Διακήρυξαν
ότι στον καθένα θα επιτρεπόταν να έχει µια µοίρα διαφορετική
απ’ αυτή που γεννήθηκε. Μόνο που, αφού µε τέτοια λόγια γκρέ-
µισαν τον παλιό κόσµο και πήραν τα ηνία των κοινωνιών στα
χέρια τους, µετά από κάποιο καιρό έχασαν την επαναστατική
τους ορµή και έγιναν και αυτοί µε τη σειρά τους οι λίγοι. Έπρεπε,
λοιπόν, να αντιµετωπίσουν τους πολλούς και να νοµιµοποιήσουν
την υπεροχή τους απέναντί τους. Και τότε στη θέση της γέννη-
σης και της εκ θεού εκπορευόµενης εξουσίας των αριστοκρατών,
έβαλαν την αξία και την αριστεία.

Διαβάστε τι γράφει χαρακτηριστικά στα τέλη του 19ου αιώνα
ο ιδρυτής ενός εκπαιδευτικού θεσµού, από τον οποίο αποφοιτά
ακόµα και σήµερα η µεγάλη πλειοψηφία της γαλλικής ελίτ, ο Εµίλ
Μπουτµύ. «Τα προνόµια πέθαναν και κανείς δεν µπορεί να στα-
µατήσει αυτή τη διαδικασία τη γέννησης. Οι ανώτερες τάξεις,
όµως, όπως αυτοαποκαλούνται, είναι υποχρεωµένες µεν να ανα-
γνωρίσουν τα δικαιώµατα της πλειοψηφίας. Θα κατορθώσουν,
όµως, να διατηρήσουν την πολιτική τους κυριαρχία αν επικαλε-
στούν το δικαίωµα του πιο ικανού”. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ολοκληρώστε σας
παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: «Πίσω από τις ετοιµόρροπες επάλ-
ξεις των προνοµίων και της παράδοσης ο χείµαρρος της δηµο-
κρατίας πρέπει να συναντήσει µια δεύτερη γραµµή άµυνας,
χτισµένη από πασίδηλες και χρήσιµες ικανότητες, από ανώτερες
ιδιότητες, που κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει το κύρος
τους.». 

Όσοι, λοιπόν, κραδαίνουν σήµερα τα αριστεία ως είναι η πεµ-
πτουσία της άποψής τους, υπονοούν ότι αυτοί οι ίδιοι είναι άρι-
στοι που πηγαίνουν στα ιδιωτικά σχολεία, και εµείς οι άλλοι
µηδαµινοί και ασήµαντοι. Αυτή είναι η βασική και θεµελιώδης δια-
φορά.».

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστώ, κύριε
Πετράκο.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής, κ. Χρήστος Παππάς. 

Ακολουθούν οι συνάδελφοι κ.κ. Σκούφας, Τασούλας, Αµανα-
τίδης, Κεραµέως, Τζούφη.

Μένουν και δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, τους οποίους
δεν βλέπω στην Αίθουσα. Παραµένει η στόχευσή µας για έναρξη
ονοµαστικής ψηφοφορίας στις 20.00’. Θα δώσω δυνατότητα ολι-
γόλεπτης δευτερολογίας στους αγορητές.

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι, ξεκινώντας την οµιλία µου να σταθώ σε κάτι που ακού-
στηκε σήµερα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Μία µαρτυρία, µία οµο-
λογία εκ µέρους του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του
κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας, που αφορά το ιστορικό της
εισδοχής µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, την τότε ΕΟΚ, το 1979.

Είπε επί λέξει ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης –και η µαρτυρία του
είναι σηµαντική και για τους ιστορικούς της νεότερης ιστορίας
της χώρας- προφανώς εν τη ρύµη του λόγου του µια µεγάλη αλή-
θεια. Είπε ότι ένας φωτισµένος ηγέτης –εννοώντας τον Καρα-
µανλή, τον θείο, και τώρα και στο «φωτισµένος» και στο «ηγέτης»
χρειάζεται µεγάλη συζήτηση- πηγαίνοντας κόντρα στη βούληση
του λαού, έκανε µια πολιτική διαπραγµάτευση και έβαλε τη χώρα
µας στην ΕΟΚ.

Πρωτοφανής οµολογία, κυνική οµολογία εκ µέρους του Εκ-
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προσώπου του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία δείχνει
το πώς αυτοί στη Νέα Δηµοκρατία αντιλαµβάνονται και λογαριά-
ζουν τη γνώµη του λαού, για το πώς βλέπουν και θεωρούν τη δη-
µοκρατία, το πολίτευµα και τη λαϊκή κυριαρχία.

Και για να ελαφρύνω λίγο την ατµόσφαιρα, κύριε Πρόεδρε, και
να την αποφορτίσω, θέλω να εκφράσω κάποιες ευχές και ένα χα-
ριτολόγηµα. Και το λέω αυτό για να µην πιαστούν κάποιοι από
τα λεγόµενά µου και στεναχωρηθούν και πικραθούν. Θα εκ-
φράσω, λοιπόν, από καρδίας τα περαστικά µου και τις ευχές µου
για ταχεία ανάρρωση στον κ. Αντώνη Σαµαρά που έπεσε και
έσπασε τον αγκώνα του.

Εντάξει, είπαµε, εσείς στη Νέα Δηµοκρατία βρίσκεστε εδώ και
µήνες σε µία συνεχή πτώση, µια πολιτική πτώση. Είναι γνωστό
σε όλους. Δεν είπαµε όµως, να γκρεµοτσακίζεστε και να σπάτε
και τα µούτρα σας. 

Θα αρχίσω την οµιλία µου µε ένα γεγονός που αφορά την επι-
καιρότητα και έχει απόλυτη σχέση µε τα νέα ήθη που ευαγγελί-
ζεται η Αριστερά του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, που δεν είναι άλλα
ήθη από τα ήθη που χαρακτήριζαν τις προηγούµενες κυβερνή-
σεις. 

Πριν από λίγες ώρες, ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συν-
δέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος έκανε δηλώσεις
προς τους δηµοσιογράφους στο Περιστύλιο της Βουλής για τις
τρέχουσες πολιτικές εξελίξεις.

Είπε συγκεκριµένα: Η Χρυσή Αυγή δηλώνει την κατηγορηµα-
τική της αντίθεση σε κάθε συµφωνία, την οποία έχει σκοπό να
υπογράψει η Κυβέρνηση και η οποία θα αποτελεί ένα νέο µνη-
µόνιο, που θα διέπεται από το Αγγλικό Δίκαιο και την εκχώρηση
εθνικής κυριαρχίας και θα συνοδεύεται, επίσης, από µία νέα φο-
ροκαταιγίδα η οποία θα εξαντλήσει ακόµα περισσότερο τον ελ-
ληνικό λαό. 

Καλούµε την Κυβέρνηση να ζητήσει τη γνώµη του λαού σε µια
τέτοια περίπτωση και να πάρει την απόφαση βάσει της γνώµης
του.

Κατ’ ουσία, ο κ. Μιχαλολιάκος κατέθεσε, για άλλη µια φορά,
τη σαφή µας αντίθεση σε κάθε είδους µνηµόνιο, τη σαφή µας αν-
τίθεση στην εκχώρηση της εθνικής κυριαρχίας. Προκάλεσε, δε,
την Κυβέρνηση να ζητήσει από το λαό τη γνώµη, δηλαδή να κάνει
δηµοψήφισµα. 

Απ’ αυτήν τη µικρή, αλλά περιεκτική δήλωση, η δηµόσια τηλε-
όραση, η νέα ΕΡΤ, δηλαδή, µια ΕΡΤ που θυµίζει τα χωνιά του Δε-
κεµβρίου του 1944, τα χρόνια του ΕΑΜ, παρουσίασε στο δελτίο
ειδήσεών της δεκαεννιά µόνο λέξεις, πέντε ολόκληρα δευτερό-
λεπτα, ο χρόνος, δηλαδή, που αντιστοιχεί για τους ιθύνοντες τις
ΕΡΤ, δηλαδή, τους υπαλλήλους του Υπουργείου Τύπου, για τον
Αρχηγό της τρίτης πολιτικής δύναµης της χώρας. Αυτή είναι η
δηµοκρατία, ο πλουραλισµός, ο δηµόσιος χαρακτήρας, τα νέα
ήθη που ευαγγελίζεστε! Συγχαρητήρια, λοιπόν, στα καλόπαιδα
τις ΕΡΤ! Άξιος ο µισθός τους!

Στη συνέχεια, θα αναφερθώ σε ένα θέµα, το οποίο δεν είναι
καθόλου άσχετο µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα. Ανα-
φέροµαι στο αίσχος που συνέβη έµπροσθεν του ιερού µνηµείου
του Αγνώστου Στρατιώτη στην πλατεία Συντάγµατος. Στο κεντρι-
κότερο σηµείο της πρωτεύουσας της χώρας πραγµατοποιήθηκε,
µε την άδεια των αρχών, το πρώτο χασισοφεστιβάλ. 

Είναι γνωστό ότι όπου επικρατεί η ασυδοσία του φιλελευθερι-
σµού, όπου επικρατεί η ασυδοσία του καπιταλισµού, ανθούν και
τα ναρκωτικά και η αποχαύνωση σε όλες τις µορφές, πολύ πε-
ρισσότερο, δε, σε µία χώρα όπου επελαύνουν τα µνηµόνια, σε
µία χώρα όπου επελαύνουν τα ναρκωτικά. Τα ναρκωτικά είναι λο-
γικό να βρίσκονται σε έξαρση, όπως και ο τζόγος, όπως και η
πορνεία, όπως και η εγκληµατικότητα. 

Κατά παράβαση, λοιπόν, του Συντάγµατος, µε την άδεια των
αρχών, µε την άδεια του δήµου, της αστυνοµίας κ.λπ., νοµιµο-
ποιήσατε de facto τα ναρκωτικά µε το εν λόγω φεστιβάλ, στο
οποίο έγινε κατά κόρον χρήση «µαλακών» -όπως λέγονται- ναρ-
κωτικών, δηλαδή ινδικής κάνναβης, τα οποία, όµως, αποτελούν
την πύλη εισόδου, την πύλη εθισµού των νέων µας στα λεγόµενα
σκληρά και θανατηφόρα ναρκωτικά. Τα στατιστικά στοιχεία δεί-
χνουν ότι το 90% µε 95% των χρηστών των βαρέων, θανατηφό-
ρων ναρκωτικών ήσαν προηγουµένως χρήστες των λεγόµενων

µαλακών ναρκωτικών.
Με την εν λόγω, λοιπόν –απαράδεκτη για τη Χρυσή Αυγή- συγ-

κέντρωση γίνεται σαφές ότι οι παγκόσµιοι εξουσιαστές, τα
ισχυρά κέντρα της Ευρώπης, οι Ολλανδοί, οι Γερµανοί και οι υπό-
λοιποι παρακµίες, θέλουν τους Έλληνες και µαστουρωµένους,
για να µπορούν να τους υποτάσσουν στα µνηµόνιά τους. Απρο-
κάλυπτα, δε, διαφηµίζουν τόσο οι ίδιοι όσο και τα παπαγαλάκια
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, το υποτιθέµενο οικονοµικό όφε-
λος, που θα υπάρξει µε την καλλιέργεια της ινδικής κάνναβης. 

Αυτό, κυρίες και κύριοι, δεν θα το επιτρέψουµε. Η Ελλάδα δεν
είναι Αλβανία, η Αθήνα δεν είναι Λαζαράτι. Όπως και η πνευµα-
τική υγεία της νεολαίας έτσι και η σωµατική και η ψυχική της
υγεία δεν τίθενται στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων. Δεν πα-
ζαρεύουµε το µέλλον της πατρίδας µας, την ελληνική νεολαία
για το βρώµικο χρήµα κάποιων επωνύµων και ανωνύµων.

Τα ανωτέρω, κυρίες και κύριοι, συνδυάζονται κάλλιστα µε τις
πρόσφατες δηλώσεις του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του
ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος είπε δηκτικά σε δηλώσεις του χθες, σε έναν
ραδιοσταθµό, τα εξής: Πριν µερικό καιρό, την Μεγάλη Παρα-
σκευή, ήρθε το Άγιο Φως µε τιµές -πάλι- αρχηγού κράτους. Δη-
λαδή δύο αρχηγοί κράτους επισκέφθηκαν επί ΣΥΡΙΖΑ την
Ελλάδα και είναι το Άγιο Φως και τα λείψανα της Αγίας Βαρβά-
ρας. 

Εντάξει, κύριοι της Αριστεράς, ξέρουµε ότι έχετε πρόβληµα,
σεβόµαστε τις απόψεις σας περί Θεού, µπορείτε ελεύθερα να
δηλώνετε άθεοι, µπορείτε να µη βαφτίζετε τα παιδιά σας, αλλά
δεν έχετε κανένα δικαίωµα, αντιδηµοκρατικά, αντισυνταγµατικά
και εν τέλει ανθελληνικά να επιβάλλετε τις απόψεις σας στο σύ-
νολο του ελληνικού λαού. Δεν µπορείτε να χλευάζετε και να θυ-
µώνετε όσους δηλώνουν Έλληνες και ορθόδοξοι. Το 98%, η
συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων, είναι, δηλώνουν και θέ-
λουν να παραµείνουν χριστιανοί ορθόδοξοι. 

Δεν µπορείτε, λοιπόν, να δείχνετε ευαισθησία για τις προτιµή-
σεις, τις ιδιαιτερότητες και απόψεις µιας ισχνής -κατ’ εµέ παρακ-
µιακής- µειοψηφίας, η οποία θέλει να επιβάλλει τις απόψεις της
στο σύνολο του λαού, στην πλειοψηφία. Δεν µπορείτε, λοιπόν,
να επιβάλλετε στη µεγάλη πλειοψηφία, στο υγιές τµήµα του ελ-
ληνικού λαού, τις απόψεις, προασπιζόµενοι το δικαίωµα των
λίγων έναντι των δικαιωµάτων των πολλών. 

Τολµήστε, λοιπόν, αν θέλετε, να κάνετε ένα δηµοψήφισµα για
το θέµα και της χρήσης ναρκωτικών και της ανέγερσης τζαµιού
στην Αθήνα, η οποία δεν θα είναι η µόνη, αλλά θα ακολουθήσουν,
βάσει σχεδίου, ανεγέρσεις τζαµιών σε όλες τις ελληνικές πόλεις.
Συνέχεια έχει, όπως ξέρετε και ξέρουµε, η Θεσσαλονίκη. Τολµή-
στε, λοιπόν, αν θέλετε, να κάνετε ένα δηµοψήφισµα να δείτε αν
ο Αθηναίος ή ο Θεσσαλονικιός επιθυµεί τα πάρτι και τις πορείες
κίναιδων στις πόλεις του, αν θέλει τζαµιά στην πόλη του, αν θέλει
χρήση ναρκωτικών στην πόλη του. 

Δεν το τολµάτε, δεν το κάνετε, γιατί είστε το ίδιο εθνοµηδενι-
στές µε τους προηγούµενους. Γι’ αυτό σας ταιριάζουν απόλυτα
οι στίχοι από το ποίηµα του Παλαµά, ο οποίος δυστυχώς δεν δι-
δάσκεται στα σχολεία µας, όχι τώρα µε την Αριστερά αλλά και
πριν µε τη Δεξιά. Ποιος νέος µαθητής γνωρίζει τον Παλαµά;
Ποιος νέος µαθητής γνωρίζει τον Σολωµό; Ποιος νέος µαθητής
γνωρίζει τον Γιώργο Αθάνα, τον Σικελιανό, τον Πολέµη και τό-
σους άλλους φάρους και οδηγούς, γίγαντες θα έλεγα, της ελλη-
νικής λογοτεχνίας; Φροντίσατε τα παιδιά µας να τα ποτίζετε µε
δηλητήριο και να γνωρίζουν και να µαθαίνουν µόνο για κάποιους
κοµπλεξικούς θολοκουλτουριάρηδες, µόνο για κάποιους που
γράφουν ακαταλαβίστικα κείµενα, που γράφουν ακαταλαβίστικα
ποιήµατα. 

Συµπράξατε όλα αυτά τα χρόνια, αριστεροί και δεξιοί, στο ξε-
χαρβάλωµα και στη αποελληνοποίηση της παιδείας µας. Να οι
στίχοι λοιπόν που λέω ότι σας ταιριάζουν, λέγει ο Παλαµάς και
διαβάζω την πρώτη στροφή από το ποίηµά του «Οι λύκοι», ένα
ποίηµα κοντά εκατό χρόνια πριν γραµµένο: «Βοσκοί, στη µάντρα
της Πολιτείας οι λύκοι! Οι λύκοι! Στα όπλα, Ακρίτες! Μακριά και
οι φαύλοι και οι περιττοί, καλαµαράδες και δηµοκόποι και µπολ-
σεβίκοι, για λόγους άδειους ή για του ολέθρου τα έργα βαλτοί.»

Σε ό,τι αφορά τώρα ειδικά την τροπολογία -και τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε- σχετικά µε την επέκταση και τη διευκόλυνση της ανε-
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γέρσεως του τζαµιού στον Βοτανικό, είπαµε και προχθές ότι ο
Σαµαράς και ο Βενιζέλος έδωσαν το τζαµί, ο Τσίπρας απλώς µε-
γαλώνει το οικόπεδο. Και το λέµε αυτό, για να θυµίσουµε ποιος
έδωσε το τζαµί, ποιος άνοιξε τον δρόµο στην ισλαµοποίηση της
πατρίδας µας. Δεν είναι άλλοι από τους κυρίους και τις κυρίες
της Νέας Δηµοκρατίας, για να µην υποκρίνονται εδώ πέρα µέσα
τους πιστούς, τους πατριώτες και τους λαϊκούς αγωνιστές. Έδω-
σαν εξετάσεις -µια που µιλάµε για νοµοσχέδιο περί παιδείας- και
έµειναν στάσιµοι και όταν απεκλήθησαν µέσα σε αυτή την Αί-
θουσα µε τον όρο «φιντάνια του µνηµονίου» από Βουλευτή της
κυβερνητικής παράταξης, διαµαρτυρήθηκαν έντονα και ζήτησαν
να σβηστεί από τα Πρακτικά η έκφραση. 

Η διαγραφή, κυρίες και κύριοι, της λέξης από τα Πρακτικά
µπορεί να εξυπηρετεί τον επίπλαστο καθωσπρεπισµό σας, αλλά
δεν µπορεί να διαγράψει την αλήθεια. Και η αλήθεια είναι ότι οι
νεοφιλελεύθεροι της αστικής Δεξιάς παραµένουν µέχρι µυελού
των οστέων µερκελικοί, µνηµονιακοί, αντιλαϊκοί. Τώρα, αν βγουν
µερικοί και αρχίσουν και λένε αυτά τα γλαφυρά περί λαϊκής Δε-
ξιάς, το µόνο που θα προκαλέσουν στον ελληνικό λαό είναι το
γέλιο και η απαξία.

Προσπαθήσατε, µε άνοµο και ανήθικο τρόπο, να µας πλήξετε
πολιτικά. Χρησιµοποιήσατε µηχανισµούς, υπηρεσίες, ρουφιά-
νους των µυστικών υπηρεσιών, ρουφιάνους του αστυνοµικού
κράτους, επίορκους δικαστικούς, στους οποίους είχατε επιρροή
και στους οποίους ασθµαίνοντας προσπαθείτε να συνεχίσετε να
έχετε επιρροή, όχι µόνο για την υπόθεση της Χρυσής Αυγής,
αλλά και για την κάλυψη των δικών σας µεγάλων σκανδάλων. Τί-
ποτα δεν καταφέρατε. Τουλάχιστον πεντακόσιες πενήντα χιλιά-
δες Ελλήνων και Ελληνίδων στέκουν στο πλευρό µας.

Εµείς, όµως, δεν είµαστε το ίδιο µε εσάς και δεν θα χρησιµο-
ποιήσουµε τους ίδιους τρόπους µε εσάς. Εµείς, το µόνο που
µπορούµε να υποσχεθούµε, όχι σε εσάς, αλλά στη δεξαµενή –
αν και δεν είναι δόκιµος ο όρος «δεξαµενή», όταν µιλάµε για το
λαό- των ψηφοφόρων που απευθύνεστε και εσείς και απευθυνό-
µαστε και εµείς, είναι ότι θα φροντίσουµε να µείνετε εσαεί στη
θέση στην οποία βρίσκεστε τώρα, στη θέση που σας αξίζει για
όσα κάνατε εσείς και οι συνέταιροί σας του ΠΑΣΟΚ σαράντα
χρόνια τώρα στην πατρίδα µας, για τα εγκλήµατα που κάνατε
στη χώρα. 

Η θέση αυτή, λοιπόν, φάνηκε τον περασµένο Ιανουάριο στις
εκλογές, φαίνεται και τώρα σε όλες τις δηµοσκοπήσεις και δεν
είναι άλλη από τη θέση της πολιτικής αφάνειας, των τίτλων τέ-
λους και της χλεύης του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Παππά.

Στον αξιότιµο Αρχηγό της Νέας Δηµοκρατίας ευχόµαστε όλοι
ειλικρινώς ταχεία ανάρρωση.

Τον λόγο έχει η κ. Ελισάβετ Σκούφα, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, προέρχοµαι από την Κεντρική Μακεδονία
και συγκεκριµένα από την Πιερία. Στην Κεντρική Μακεδονία, λοι-
πόν, έχουµε µια λέξη πολύ χαρακτηριστική, που χαρακτηρίζει το
χάος, την πνευµατική σύγχυση. Είναι η λέξη «τουρλουµπούκι»,
κοινώς αχταρµάς.

Κάπως έτσι θα χαρακτήριζα όλα αυτά που ελέχθησαν ακόµη
µία φορά περί «Grexit», «mexit», «fexit», πέµπτης αξιολόγησης,
τρίτου µνηµονίου, αριστερής παρένθεσης, «όταν εµείς ξαναέρ-
θουµε στην εξουσία, θα δείτε, θα ξαναλάµψουν οι αξίες» κ.λπ.
και φυσικά και το «χασισοφεστιβάλ». Τουρλουµπούκι, λοιπόν!

Επιτρέψτε µου µία ακόµη αναφορά στις φιλοσοφικές σχολές
και συγκεκριµένα στη Φιλοσοφική Σχολή του Ρεθύµνου Κρήτης,
από την οποία αποφοίτησα. Μας έλεγαν οι καθηγητές ότι ο Πλά-
των κατηγορούσε τους σοφιστές της εποχής του, διότι τι έκαναν;
«Τον ήττω λόγον κρείττω ποιείν», που σηµαίνει ότι ένα λόγο και
κάποια επιχειρήµατα που δεν ευσταθούσαν λογικά, που ήταν
κενά περιεχοµένου, κενά ηθικών αξιών κ.λπ., µε τη ρητορική τους
τέχνη και τεχνάσµατα τα έκαναν να φαντάζουν στο πλήθος ως
ευλογοφανή και λογικοφανή.

Κάπως έτσι θα χαρακτήριζα το «επιχείρηµα» που χρησιµοποίησε

ο κ. Φορτσάκης, ότι τα συγκεκριµένα επείγοντα µέτρα δεν γίνονται
δεκτά από την πλειονότητα. Και αναρωτιέµαι: Η πλειονότητα είναι
µία σύναξη δύο χιλιάδων εκπροσώπων του τοµέα της παιδείας,
στην οποία σύναξη προΐστανται οι πρώην Υπουργοί της µνηµονια-
κής συγκυβέρνησης και διάφορα άλλα αγαστά και φίλτατα ονό-
µατα του χώρου της Νέας Δηµοκρατίας και στην οποία
συγκέντρωση ακούγεται το σύνθηµα «ένας είναι ο εχθρός, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ»; 

Πάντως, για να είµαι ειλικρινής, χαίροµαι πάρα πολύ που βλέ-
πουµε επιτέλους τη Νέα Δηµοκρατία να διοργανώνει µια συγκέν-
τρωση διαµαρτυρίας και ανυποµονούµε να δούµε τη στιγµή που
θα διοργανώσετε και µια παράσταση διαµαρτυρίας, έξω στο
δρόµο, µε πανό που να έχουν επάνω τον πυρσό, να γράφουν Νέα
Δηµοκρατία κ.λπ.. Μόνο που στις συγκεκριµένες συγκεντρώσεις
η συγκυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ δεν θα στείλουν τα
ΜΑΤ να σας σαπίσουν στο ξύλο. 

Τρίτον. Παρατηρώ πολύ συχνά την απέχθεια από την πρώην
συγκυβέρνηση και δυστυχώς και από το Ποτάµι, για κάθε είδους
εκλογές. Πριν από τις 25 Γενάρη το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρα-
τία εκφόβιζαν τον ελληνικό λαό ότι αν έχουµε εκλογές, θα είναι
η καταστροφή και η συντέλεια του κόσµου. Τώρα έχουµε την
απειλή ότι αν οι καθηγητές εκλέξουνε ποιον θέλουν να είναι ο
προϊστάµενός τους, θα έρθει πάλι η συντέλεια του σχολείου.
Γιατί, κύριοι, φοβάστε τόσο πολύ τις δηµοκρατικές διαδικασίες; 

Τέταρτον. Ως εκπαιδευτικός, αναρωτιέµαι, γιατί, ντε και καλά,
θέλετε να κλείσετε τους άριστους µαθητές σε ειδικά σχολεία.
Θέλετε να φτιάξετε παιδιά του σωλήνα; Για ποιο λόγο να τους
ξεχωρίσουµε από το υπόλοιπο πλήθος των συµµαθητών τους;
Μήπως µε το συγχρωτισµό και µε την αλληλεπίδραση µε τους
υπόλοιπους συµµαθητές τους σε κανονικά σχολεία, οι άριστοι
γίνουν ακόµη πιο άριστοι; 

Τα συγκεκριµένα επείγοντα µέτρα, κατά τη γνώµη µου, κύριοι
Υπουργοί, θα έπρεπε µε µεγαλύτερο θάρρος, αντί για «Επείγοντα
µέτρα για την Πρωτοβάθµια, Δευτεροβάθµια και Τριτοβάθµια Εκ-
παίδευση», να πάρουν τον τίτλο «Μέτρα εκδηµοκρατισµού» των
συγκεκριµένων εκπαιδευτικών βαθµίδων. Γιατί εκδηµοκρατισµός
είναι ακριβώς µια διαδικασία που κάνει την εκπαίδευση ανοιχτή,
καθολική, δηµόσια, προσβάσιµη σε όλες και όλους, χωρίς οικονο-
µικούς, κοινωνικούς και ταξικούς αποκλεισµούς. 

Σε αυτόν το στόχο πρέπει να συγκλίνουµε όλοι και όχι να θε-
ωρούµε φυσικά την παιδεία και την εκπαίδευση υπόθεση των
λίγων και εκλεκτών, των οικονοµικών και πολιτικών ελίτ, που θέ-
λουν απλά να αναπαράξουν τον εαυτό τους και τους γόνους
τους, επιφυλάσσοντας για τα παιδιά της πλειοψηφίας των λαϊκών
τάξεων θέσεις µαθητείας και εργασιακές συνθήκες και απολαβές
γαλέρας. 

Το παρόν νοµοσχέδιο στο πρώτο του κεφάλαιο εισάγει δύο
σηµαντικές καινοτοµίες. Η πρώτη αφορά τη δυνατότητα διεύρυν-
σης των επιλογών των υποψηφίων σχολών τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης. Και αυτό γιατί, όσοι υπήρξαµε ή ακόµη είµαστε
καθηγητές, δάσκαλοι και γονείς, καταλαβαίνουµε ότι το να κρί-
νεται το µέλλον των παιδιών µας από κάποιες συγκεκριµένες
µέρες µιας εξεταστικής περιόδου, ένα τετραήµερο, πενθήµερο,
από κάποιες µοναδικές στιγµές άγχους και στρεσαρίσµατος, ε,
δεν είναι και το πιο παιδαγωγικό µέτρο. 

Θυµίζω ότι µε τον προηγούµενο νόµο, όσοι µαθητές αποτύγ-
χαναν και δεν συγκέντρωναν την απαραίτητη βαθµολογία για την
εισαγωγή τους σε κάποια σχολή της επιλογής τους, έπρεπε να
περάσουν ακόµη µια χρονιά προετοιµασίας, µε φροντιστήρια, µε
άγχος, µε οικονοµική αφαίµαξη των γονέων τους και πνευµατι-
κοσυναισθηµατική φθορά των ίδιων των υποψηφίων.

Να συµπληρώσω, βέβαια, ότι αυτά τα επείγοντα µέτρα, όπως
τόνισε και ο  Υπουργός κ. Κουράκης, έχουν µεταβατικό χαρα-
κτήρα και αναµένουµε µε µεγάλη προσµονή την ίδρυση του Ενι-
αίου Λυκείου Θεωρίας και Πράξης, το οποίο φυσικά θα δίνει στο
λύκειο το χαρακτήρα που του αρµόζει, ως αυτοτελούς εκπαιδευ-
τικής βαθµίδας και αποδεσµεύοντάς το από το πανεπιστήµιο.

Παρεµπιπτόντως, η εισαγωγή στο πανεπιστήµιο και οι ατελεί-
ωτες φροντιστηριακές ώρες που απαιτούνται –και το λέω αυτό,
έχοντας διδάξει προσωπικά σε φροντιστήρια- συνιστά πανευρω-
παϊκή, αν όχι παγκόσµια, πρωτοτυπία. 
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Το κεφάλαιο Α’ του παρόντος νοµοσχεδίου έρχεται να αποκα-
ταστήσει µια κατάφορη κοινωνική αδικία, µια αδικία που επιλεγ-
µένα, αιφνιδιαστικά, ετσιθελικά υπέστησαν µαθητές των
δηµοσίων σχολείων και συγκεκριµένες οµάδες εργαζόµενων κα-
θηγητών, µία από τις πολλές «αδικίες» -εντός εισαγωγικών- στις
οποίες µας είχε τεχνηέντως συνηθίσει η προηγούµενη συγκυβέρ-
νηση, εφαρµόζοντας ανηλεώς την επιχείρηση «σοκ και δέος» ή
αλλιώς δόγµα του µνηµονιακού σοκ. 

Καµµία εξήγηση δεν δόθηκε στον ελληνικό λαό για ποιο λόγο
καταργήθηκαν οι συγκεκριµένες ειδικότητες, αφήνοντας στα
µισά του δρόµου δεκάδες χιλιάδες µαθητές, στέλνοντάς τους
στην αγκάλη της ιδιωτικής εκπαίδευσης, στέλνοντας δεκάδες χι-
λιάδες εκπαιδευτικούς στην επισφάλεια της διαθεσιµότητας.

Το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα-τερατούργηµα ήταν κοµµένο και
ραµµένο ακριβώς στα µέτρα του µνηµονιακού ζυγού, µε πλήρη
και αγαστή συνεργασία των ντόπιων και ευρωπαϊκών κορακιών
της λαιµητόµου του νεοφιλελευθερισµού, ενός νεοφιλελευθερι-
σµού, που κατ’ επίφαση αγαπά την ελευθερία, µια ελευθερία την
οποία φυσικά επιφύλασσε µόνο στους λίγους και εκλεκτούς, ενώ
για την πλειονότητα των πολιτών επιφύλασσε τη δουλεία της επι-
σφαλούς εργασίας, της χαµηλόµισθης σκλαβιάς, της ανεργίας,
της παντελούς έλλειψης ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης.

Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, σε συνδυασµό µε το νόµο που
την προηγούµενη εβδοµάδα οι κυβερνητικές παρατάξεις των ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ υπερψήφισαν –και αναφέροµαι στο νόµο του
Υπουργού κ. Κατρούγκαλου- κάνει το λιγότερο, σε σχέση µε το
ηθικά ύψιστο χρέος που έχουµε απέναντι στην ελληνική κοινωνία,
µια κοινωνία που όλα αυτά τα χρόνια δεινοπάθησε, λοιδορήθηκε,
κατηγορήθηκε, σύρθηκε στο πεζοδρόµιο της ανηµποριάς και της
ανεργίας, της κακουχίας, της φίµωσης της γνώµης και πάλι της
ανεργίας.

Ύψιστο πρόταγµα, αντιθέτως, της παρούσας Κυβέρνησης
είναι η πλήρης εργασιακή αποκατάσταση όλων των Ελλήνων και
Ελληνίδων, όλων των κατοίκων της επικράτειας, για να µπορέσει
επιτέλους ξανά η χώρα να βαδίσει περήφανη το δρόµο που της
πρέπει, σε µια Ευρώπη που της αρµόζει, σε µια υφήλιο στης
οποία τα ιδανικά θα ξαναχαράξουµε µετά από αιώνες το δρόµο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κυρία Σκούφα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
σαράντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο της πανέµορφης Μάνδρας Αττικής.

Σας καλωσορίζουµε. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Τασούλας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: «Ωραία καλοκαιριάτικη µέρα,

γυρίζω στα στενά χαριτωµένα δροµάκια του Ήτον, µπαίνω στην
κοσµοξάκουστη σχολή, όπου σπουδάζει, από το δηµοτικό ως το
γυµνάσιο, η αριστοκρατία της Αγγλίας. 

Ανεβαίνω παλιές σαρακοφαγωµένες σκάλες, µπαίνω στις αί-
θουσες, ρίχνω µια µατιά στα κελιά όπου µένουν οι εσωτερικοί
µαθητές, περνώ µακρινούς, σκοτεινούς διαδρόµους, σαν να βρί-
σκοµαι σε µοναστήρι. Και τα καλογεράκια εδώ φορούν υποχρε-
ωτικά από το δηµοτικό σχολειό φράκο και αψηλό καπέλο. Αυτό
είναι το ράσο τους. 

Στο Ήτον ο αγέρας είναι πηχτός από ψυχές. Τέτοια συµπύ-
κνωση πεθυµιάς και νοσταλγίας νιώθεις αναπνέοντας τον αγέρα
τούτο στο Ήτον. Όλοι σχεδόν οι αρχηγοί του εγγλέζικου έθνους
τους τελευταίους αιώνες πέρασαν εδώ, µέσα στους τοίχους τού-
τους και τις πρασινάδες, την παιδική και εφηβική τους ηλικία, και
τούτες οι κλειστές αυλές κι οι τριζοκοπούσες παµπάλαιες σκάλες
και το γιασεµί τούτο, που ανθίζει στις δοξαρωτές πόρτες θα ’µει-
ναν σε όλη τους τη ζωή η µεγάλη τους αγιάτρευτη νοσταλγία. 

Φεύγοντας από το ιερό τούτο περιαύλι, ένιωσα πως έσµιξε µε
τον αγέρα του για πάντα πια και µια δική µου λαχτάρα. Να έρθει

µέρα να αποκτήσει και η ράτσα µας τέτοια αυστηρή και χαρού-
µενη σχολή αρχηγών. Έρχονται εδώ οι πιο εκλεκτοί νέοι της Με-
γάλης Βρετανίας. Όταν τελειώνουν το γυµνάσιο, µένουν
δυο-τρία χρόνια, για να αποκτήσουν την αρµονία, τη σωµατική,
πνευµατική, ψυχική γύµναση. Τίποτ’ άλλο. Έπειτα, αν θέλουν, συ-
νεχίζουν ειδικές σπουδές, φοιτώντας σε πανεπιστήµια, σε νοµι-
κές σχολές, σε πολυτεχνεία. Στην Οξφόρδη και στο Κέιµπριτζ
δεν παίρνουν δίπλωµα ειδικού. Παίρνουν δίπλωµα ανθρώπου.

Σε ένα εξοχικό σπίτι το καλοκαίρι είχα γνωρίσει το σοφό, ιστο-
ρικό και εξαίσιο άνθρωπο Φίσερ. Ως Υπουργός Παιδείας, επί
Λόιντ Τζορτζ, είχε ψηφίσει το νόµο που ευκόλυνε τους εκλεκτούς
νέους του λαού να µπαίνουν δωρεάν και να σπουδάζουν στα κολ-
λέγια της Οξφόρδης και του Κέιµπριτζ. Ήταν περήφανος για το
νόµο αυτό και προσδοκούσε πλούσιους τους καρπούς του. Οι
φτωχοί αυτοί νέοι, µου έλεγε, παίρνοντας έτσι την ανώτατη εγ-
γλέζικη µόρφωση, είναι προορισµένοι να κυβερνήσουν αργό-
τερα, µαζί µε τους αριστοκράτες και τους αστούς, τη βρετανική
αυτοκρατορία». 

Ποιος είναι αυτός, ο οποίος λαχτάρησε και έγραψε το ’41 στο
βιβλίο του «Αγγλία» να αποκτήσει και η χώρα µας µια τέτοια
σχολή αρχηγών; Ο Νίκος Καζαντζάκης. Προφανώς, ο Νίκος Κα-
ζαντζάκης θα έχει να περιµένει πολύ εις την εκπλήρωση αυτής
της λαχτάρας, γιατί ούτε εµείς ούτε προφανώς εσείς αποδίδετε
παρόµοια σηµασία στην εκπαίδευση.

Η εκπαίδευση από τη Μεταπολίτευση και µετά είναι ένα πεδίο
ασκήσεως δηµαγωγίας. Είστε η τελευταία πράξη αυτού του δρά-
µατος, το οποίο πράγµατι το ξεκινήσαµε εµείς, µόνο που στο
τέλος της θητείας µας και πάνω σε δύσκολες εποχές αποφασί-
σαµε να δηµιουργήσουµε κάποιες οάσεις, κάποιους θύλακες
αριστείας, κάποιους θύλακες διόρθωσης όλης αυτής της δηµα-
γωγίας, της ευκολίας, του λαϊκισµού, της επικράτησης του συν-
δικαλισµού και κάναµε ένα νόµο, τον οποίο τον ψηφίσαµε µε
θαυµαστή πλειοψηφία. 

Εσείς, που αποτελείτε την τελευταία πράξη του Μεταπολιτευ-
τικού δράµατος, άξιοι συνεχιστές της δικής µας ατολµίας, αλλά
σε βαθµό ζενίθ, ολοκληρώνετε αυτό που δεν µπορέσαµε εµείς.
Ολοκληρώνετε την αποδόµηση της παιδείας, την αποθέωση της
ευκολίας, την επικράτηση του συνδικαλισµού. Και το κάνετε
απλούστατα γιατί είστε γνήσια τέκνα της Μεταπολίτευσης. Είστε
εκείνοι οι οποίοι θεωρούν ότι µόνο οι ίδιοι εκπροσωπούν λαό, λες
και ο οµιλών δεν εκπροσωπεί λαό, µε δύο χέρια, δύο πόδια, δύο
αφτιά. Άνθρωποι ψήφισαν κι εµάς και επιτρέψτε µου να θεωρώ
ότι δικαιούµαι εξίσου µ’ εσάς, να έχω αντίθετες απόψεις από
εσάς. Μόνο που εγώ δεν καταδέχοµαι να είµαι τόσο κόλακας. 

Ειλικρινά, απορώ πώς καταδέχεστε να είστε τόσο κόλακες, να
χαϊδεύετε τόσο πολύ τα αφτιά. Να µιλάτε για τους πολλούς, γιατί
ξέρετε προφανώς ότι αυτοί ενδιαφέρουν πολιτικά και να αγνοείτε
το γεγονός ότι η παιδεία δεν είναι στίβος άσκησης δηµοκρατίας,
µε την έννοια της πλειοψηφίας, αλλά είναι ένας στίβος ανηφορι-
κός, ο οποίος, βάσει του Συντάγµατος, σε προετοιµάζει για τη
ζωή, η οποία δεν είναι εύκολη. Σου δίνει ηθική, πνευµατική, φυ-
σική διαπαιδαγώγηση, εθνική και θρησκευτική διαπαιδαγώγηση,
όπως λέει το Σύνταγµα, που ακόµη ισχύει και στο οποίο ορκιστή-
καµε όλοι είτε µε θρησκευτικό όρκο είτε µε τον λόγο της τιµής
µας. 

Απορώ µ’ εσάς πώς σήµερα, αυτήν την εποχή που η χώρα στε-
νάζει για αξιοσύνη, για διάκριση και επιβράβευση της διάκρισης,
κάνετε τέτοιο δραµατικό και αντιδραστικό πισωγύρισµα, σε επο-
χές, οι οποίες έχουν την αφετηρία τους στο 1981. Θυµάµαι αίφ-
νης το πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ που δηµοσιεύθηκε στην
«ΕΞΟΡΜΗΣΗ» τον Αύγουστο του ’81 να λέει ακριβώς τα ίδια µ’
εσάς, τα ίδια που είπε ο Πρωθυπουργός, ότι δηλαδή η παιδεία
είναι το θεµέλιο της µεγάλης αλλαγής, ότι εµείς θα καταργή-
σουµε τους τόνους, θα κάνουµε απλούστερη την ορθογραφία.
Προς Θεού, µην κουραστούν τα παιδιά, µην και δυσαρεστηθούν. 

Έτσι, όλος αυτός ο εκπαιδευτικός ετατισµός, όλος αυτός ο εκ-
παιδευτικός λαϊκισµός πήρε µια τέτοια ορµή και µια τέτοια φόρα,
η οποία προφανώς οδήγησε τους νέους στα φροντιστήρια και
κανείς δεν τόλµησε να αντιστρέψει αυτήν την πορεία, παρά µόνο
τα τελευταία δύο χρόνια, µέσα στην οιµωγή, µέσα στη µέγγενη
της οικονοµικής δυσπραγίας της χώρας καταφέραµε να δηµι-
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ουργήσουµε κάποιους θύλακες σωστής αντιµετωπίσεως των παι-
δευτικών αναγκών της χώρας, ενισχύοντας και επαναφέροντας
τα πρότυπα σχολεία, ενισχύοντας την αξιοκρατία στην εκπαί-
δευση. Όλα αυτά, σαν το διάβολο που φοβάται το λιβάνι, τα
απορρίπτετε και επαναφέρετε τα πράγµατα στην πρότερη κατά-
σταση. Δεν είναι αυτό το ζητούµενο. Δεν είναι αυτό εκείνο το
οποίο θα σπρώξει την Ελλάδα µπροστά και θα την κάνει ανταγω-
νιστική.  

Γιατί είπε η κυρία που µίλησε προηγουµένως ότι ο σκοπός µας
είναι µία άλλη Ευρώπη, µια άλλη υφήλιος. Ναι, αλλά η Ευρώπη,
η άλλη, δεν υπάρχει παρά µόνο στα δικά σας τα µάτια και η άλλη
υφήλιος ζηλεύει και διεκδικεί τις πρακτικές της Ευρώπης, η
οποία δεν έχει καµµία σχέση ούτε µε τον λαϊκισµό ούτε µε την
ευκολία. 

Σήµερα σε ένα µεγάλης κυκλοφορίας γαλλικό περιοδικό, το
«ΜARIANNE», δηµοσιεύεται ένα άρθρο µε τίτλο «Η σφαγή των
αθώων» για να κατακρίνει τον Γάλλο Πρόεδρο Ολάντ, ο οποίος,
µεταξύ των άλλων, στην εκπαιδευτική του µεταρρύθµιση
καταργεί από τις µεγάλες σχολές, τις grandes écoles -αυτές που
βγάζουν τους ηγέτες της Γαλλίας- τις λεγόµενες δήθεν νεκρές
γλώσσες, τα αρχαία ελληνικά και τα λατινικά. Και όλη η
πνευµατική ελίτ της Γαλλίας και όλοι οι σοβαροί άνθρωποι
ανησυχούν γι’ αυτή την υποβάθµιση της παιδείας, η οποία
συνιστά «σφαγή των αθώων». 

«Σφαγή των αθώων» συνιστά η κατάργηση των προτύπων
σχολείων, η κατάργηση της αξιολόγησης, η επαναφορά του
άβατου ως άσυλου, δήθεν, στα πανεπιστήµια και η αιχµαλωσία
των πρυτανικών αρχών στις συνδικαλιστικές φοιτητικές
οργανώσεις. 

Ένα δείγµα αυτής της επιστροφής στο λαϊκισµό και στη
δηµαγωγία και στην ευκολία είναι και η µοίρα που επεφύλαξε η
παρούσα Κυβέρνηση στη γεραρά Ζωσιµαία Σχολή Ιωαννίνων.
Την κατήργησε εντελώς –αρχικά- ενώ είναι η πρώτη δηµόσια
σχολή από το 1833, που λειτουργεί µε δωρεά των αδερφών
Ζωσιµαδών και ιδιαίτερα µε το κληροδότηµα του Νικολάου
Ζωσιµά. 

Σήµερα, υπάρχει µία ασθενής παρηγορία εκ µέρους της
Κυβέρνησης, έναντι αυτού του ανοµήµατος. Επαναφέρει µόνο
το γυµνάσιο της Ζωσιµαίας Σχολής, χωρίς να επαναφέρει και το
λύκειο, µε αποτέλεσµα η λύση να είναι λειψή. 

Ζητώ, κύριε Υπουργέ, να επαναφέρετε και το γυµνάσιο και το
λύκειο της Ζωσιµαίας Σχολής, όπως σας το ζητά ο Δήµος
Ιωαννιτών, ο Σύλλογος Αποφοίτων Ζωσιµαίας και ο Σύλλογος
Διδασκόντων, µε αιτιολογηµένες παραστάσεις τους, τις οποίες
και θα µου επιτρέψετε να καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Τασούλας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Είµαστε σε µία δύσκολη περίοδο για τη χώρα, για πολλούς
λόγους, τους οποίους εγώ θα συνόψιζα εις το ότι δεν έφερε το
«τρισκατάρατο» µνηµόνιο την κρίση, αλλά η κρίση έφερε το
µνηµόνιο. Και σε αυτή την κρίση η Αριστερά έχει ίση, για να µην
πω µεγαλύτερη, συµµετοχή από ό,τι έχουν οι πάντες. Γιατί είναι
µία κρίση, η οποία οδήγησε τη χώρα στη χρεοκοπία, λόγω
ακριβώς λαϊκισµού, παροχών και παροτρύνσεων για παροχές. 

Για να θυµηθώ κι εγώ τον Παλαµά, θα σας πω ότι είναι
εντυπωσιακός ένας στίχος του, που µιλάει για παρακµιακές
εποχές. «Και ήταν καιροί που η Πόλη» -η Κωνσταντινούπολη-
«πόρνη σε µετάνοιες ξενυχτούσε και τα χέρια της δεµένα τα
κρατούσε και καρτέραγ’ ένα µακελάρη… και καρτέραγε τον
Τούρκο να την πάρει».

Με αυτό το νοµοσχέδιο επιτείνετε την εµφάνιση µιας χώρας,
η οποία έχει τα χέρια της δεµένα. Δένετε τα χέρια της χώρας,
έναντι του µέλλοντος, έναντι του ανταγωνισµού, έναντι της
πραγµατικότητος. Μια χώρα που δένει µόνη της τα χέρια της
έναντι του ανταγωνισµού και του διεθνούς περιβάλλοντος δεν
θα βγει από την κρίση. 

Όµως, εάν εσείς θέλετε µια χώρα µε τα χέρια της δεµένα να
καρτεράει τον µακελάρη της, κάποιοι άλλοι δεν την θέλουν έτσι
κι αυτοί είµαστε εµείς. Κι εµείς δεν είµαστε ούτε περιβόητοι ούτε

µνηµονιακοί ούτε ολετήρες. Είµαστε κάποιοι που αντιληφθήκαµε
τα λάθη µας και προσπαθούµε, χωρίς να λαϊκίζουµε, να τα
διορθώσουµε. Και θα λύσουµε τα χέρια της χώρας, από το
δέσιµο, που και µε αυτό τα νοµοσχέδιο τής προκαλείτε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,

κύριε Τασούλα. 
Εάν είχα γραφεί οµιλητής, θα σας απαντούσα ως προς τη

χρήση των όσων είπατε για τον Καζαντζάκη, όταν περιέγραψε
τις άγριες ταξικά και κοινωνικά συνθήκες της βικτωριανής και
µεταβικτωριανής Αγγλίας. Δεν έχω το δικαίωµα. Γιατί αδικήσατε
και όσα ανέφερε ο µεγάλος Καζαντζάκης για τα ζητήµατα αυτά. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αµανατίδης. Ακολουθεί η κ. Κεραµέως,
έπεται η κ. Τζούφη, και τελειώνουµε µε τον κ. Κικίλια και µε τις
δευτερολογίες από δύο λεπτά όσων εκ των αγορητών και
εισηγητών θέλουν να πάρουν τον λόγο. Ύστερα, θα
ακολουθήσει, αν δεν θέλει ο κύριος Υπουργός ή άλλος από τα
υπουργικά έδρανα να πάρει τον λόγο, η ονοµαστική ψηφοφορία. 

Ορίστε, κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ξέρω πώς

να χαρακτηρίσω την ενέργεια αυτών που έχουν δέσει τη χώρα
χειροπόδαρα µέσα από ένα Αγγλικό Δίκαιο και µε ένα µνηµόνιο
που υπόκειται στο Αγγλικό Δίκαιο και που έχουν υποθηκεύσει το
µέλλον αυτής της χώρας. Πώς λέγεται αυτό που τολµάει να πει
ότι εµείς δένουµε την παιδεία; Αυτό είναι στη δική σας κρίση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώ εδώ και πολλές
ώρες, την προσπάθεια των οµιλητών, οι οποίοι σήµερα το πρωί
βρήκαν έναν κοινό παρονοµαστή. Ο κοινός παρονοµαστής ήταν
να κρατήσουν τη βαθιά αντιµεταρρύθµιση την οποία εφάρµοσαν,
όχι µόνο τα τελευταία χρόνια που την επέτειναν, αλλά κι όλα τα
προηγούµενα τριάντα χρόνια. Ο κοινός παρονοµαστής είναι το
ξεπούληµα και η µη υπεράσπιση του καθολικού δηµόσιου δικαιώ-
µατος της δωρεάν παιδείας. 

Θα ήθελα να αναφερθώ σε συγκεκριµένες αναφορές. Εκείνο
είναι το κοινό σηµείο όλων αυτών. Γιατί όσο έφτιαχναν πέντε και
δέκα πρότυπα σχολεία, τόσο στη Βουλή ψήφιζαν µέτρα, τα οποία
υποβάθµιζαν συνολικά το δικαίωµα και κοινωνικό αγαθό της παι-
δείας, για όλους τους µαθητές. Όσο έλεγαν ότι έκαναν άλλο ένα
πρότυπο σχολείο, τόσο έκοβαν από την παιδεία, τόσο έκοβαν
τους αντισταθµιστικούς θεσµούς αγωγής, τόσο έκοβαν τις πα-
ράλληλες τάξεις, τόσο έκοβαν την ενισχυτική διδασκαλία, τόσο
έκοβαν από τον προϋπολογισµό των σχολικών επιτροπών για τα
σχολεία, τόσο έκοβαν από τα χρήµατα για τη θέρµανση, τόσο
έκοβαν από την επιµόρφωση των εκπαιδευτικών, τόσο έκοβαν
από τους διορισµούς, τόσο περισσότερο συγχώνευαν σχολεία
χωρίς κριτήρια, µόνο µε οικονοµίστικα κριτήρια, όσα τους έλεγε
η τρόικα, τόσο περισσότερο έδιωχναν µαθητές από την επαγγελ-
µατική εκπαίδευση για να τους στείλουν στην κατάρτιση. Και
προέβαλαν µπροστά ότι εµείς κάναµε πρότυπα. 

Δεν ψηφιστήκατε ούτε εσείς ούτε η Κυβέρνηση για να κάνει
µόνο πρότυπα. Η Κυβέρνηση, βάσει του Συντάγµατος, έχει την
υποχρέωση να υπερασπιστεί το καθολικό δηµόσιο δικαίωµα της
παιδείας για όλους τους µαθητές. Και θα έλεγα ότι στο σπίτι του
κρεµασµένου δεν µιλάνε για σχοινί. 

Το φύλλο συκής έχει καταπέσει. Δεν υπάρχει καµµία δικαιολο-
γία απ’ αυτή την πολιτική. Και βεβαίως, κύριε Λοβέρδο, θα λέµε
συνέχεια «καταργείται» και «καταργείται» και «καταργείται», γιατί
ακριβώς χτίσατε ένα µνηµονιακό καθεστώς, όπου καταρρέει η
παιδεία. Έχουµε υποχρέωση να την αναστηλώσουµε, βεβαίως,
µέσα από την κατάργηση των µνηµονιακών σας νόµων. 

Μας κατηγορείτε ότι δεν καταργούµε το µνηµόνιο και όταν
λέµε καταργούµε εκείνο και φέρνουµε διατάξεις θεραπευτικές
πάνω στο Σώµα της πολυτραυµατισµένης παιδείας, τότε µας
λέτε ότι λέµε µόνο «καταργείται, καταργείται». Θα πρέπει να συ-
νηθίσετε στις θετικές παρεµβάσεις που θα κάνει αυτή η Κυβέρ-
νηση για την παιδεία. 

Άκουσα τις οµιλίες και του κ. Φορτσάκη και της κ. Μπακο-
γιάννη. Ουσιαστικά, λένε ότι για το χάλι που έχουµε στην παιδεία
δεν φταίει κανείς άλλος. Φταίνε οι συνδικαλιστές, φταίει η Αρι-
στερά. Δεν φταίει µια πολιτική που µας έφερε σ’ αυτό. Δεν φταίει
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η πολιτική της υποχρηµατοδότησης. Δεν φταίει η πολιτική του
αυταρχισµού που µε τον ευφηµιστικό τίτλο -που δεν ισχύει στην
πραγµατικότητα- «αξιολόγηση» προσπάθησαν να περάσουν µε
βίαιο τρόπο την πολιτική τους µέσα στα σχολεία, στραγγαλίζον-
τας την παιδαγωγική ελευθερία. Δεν φταίνε αυτοί. Φταίνε οι συν-
δικαλιστές, φταίει η Αριστερά.

Πάντως, δεν φταίει το κακό το ριζικό µας και ούτε ο Θεός µας
µισεί. Φταίει η συγκεκριµένη πολιτική, την οποία καταδίκασε ο
ελληνικός λαός στις 25 Ιανουαρίου που ανέδειξε το ΣΥΡΙΖΑ κυ-
βέρνηση. Και αυτή την υποχρέωση έχουµε: Να επουλώσουµε τις
πληγές. 

Ακούσαµε ότι «η αριστεία είναι το κολλέγιο των φτωχών».
Ακούσαµε και για «λαθραίες αποσκευές». Η κ. Βούλτεψη τα είπε
αυτά. Ο ΣΥΡΙΖΑ εκλέχθηκε µε ένα καθαρό πρόγραµµα παιδείας,
το οποίο απηύθυνε σε όλα τα σχολεία, σε όλους τους εκπαιδευ-
τικούς, σε όλη την κοινότητα και σε όλη την κοινωνία. Με βάση
αυτό το πρόγραµµα ψηφιστήκαµε και µ’ αυτό θα πορευθούµε. 

Όµως, η ουσία όλων των επιχειρηµάτων είναι αυτό που είπε ο
κ. Φορτσάκης. Θα το πω και θα σταµατήσω µε τα σχόλια. Λέει:
«Καταργείτε τα πρότυπα και έτσι δεν αφήνετε το µαθητή να διεκ-
δικεί και να κερδίζει µέσω των εξετάσεων ένα άρτιο εκπαιδευτικό
περιβάλλον». Αλίµονο αν η υποχρέωση της πολιτείας εξαντλείται
στο να κάνει δέκα σχολεία µε άρτιο εκπαιδευτικό περιβάλλον,
έτσι ώστε και εκεί ο µαθητής να πηγαίνει µε εξετάσεις.

Είµαστε πλήρως αντίθετοι. Έχετε δίκιο. Έχουµε άλλο αξιακό
σύστηµα. Εµείς θέλουµε παιδεία κι άρτια εκπαιδευτικά περιβάλ-
λοντα για όλους τους µαθητές και τα σχολεία µας θέλουµε να
δουλεύουν σαν πρότυπα όλα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το «Grexit» στην παιδεία και τα
κλειστά σχολεία, τα οποία εφάρµοσαν οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις, είναι αποτέλεσµα αυτής ακριβώς της πολιτικής τους. 

Θέλω, όµως, να σας πω: Διάλογος, διάλογος, διάλογος, διά-
λογος. Μας κατηγορούν, όχι για διάλογο και ο κ. Μητσοτάκης
για αξιοκρατία. Με ποιο διάλογο ο κ. Μητσοτάκης και ποια αξιο-
κρατία έβγαλε σε διαθεσιµότητα τους καθηγητές, οι οποίοι είχαν
µεταπτυχιακά; Και µάλιστα, ταπεινωτικά, ενώ εξαιρέθηκαν αυτοί
που είχαν διδακτορικά, την επόµενη µέρα η τρόικα τούς επέβαλε
και ήρθε ο κ. Μητσοτάκης –εδώ καθόταν- και εκατό ανθρώπους
από την τεχνική εκπαίδευση, που είχαν διδακτορικά τους ξαναέ-
θεσε σε διαθεσιµότητα, ενώ τους είχε εξαιρέσει. Είναι αλήθεια ή
ψέµατα; Για ποια αξιοκρατία, λοιπόν, µιλάει όταν λέει ότι σέβεται
τους άξιους; Δεν είναι άξιος αυτός που έχει διδακτορικό; Δεν
είναι άξιος αυτός που έχει δύο πτυχία; Πώς του συµπεριφερθή-
κατε; 

Και τελικά πρέπει να αποφασίσετε. Πρέπει να αρθούν οι τοµείς
αυτοί ή όχι; Πριν που άκουσα τον κ. Φορτσάκη είπε «ναι, να αρ-
θούν». Άκουσα την κ. Μπακογιάννη και ήταν τελείως αντίθετη.

Εν πάση περιπτώσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς
έχουµε τη διάθεση να κάνουµε διάλογο. Τα µέτρα αυτά ήταν
επείγοντα. Θέλω όµως να σας πω ποιο στόχο θα υπηρετήσουµε.
Ο στόχος που θέλουµε να υπηρετήσουµε σαν ΣΥΡΙΖΑ είναι η κα-
θολικότητα του δικαιώµατος στη µόρφωση, σε ένα δηµόσιο ποι-
οτικό εκπαιδευτικό σύστηµα µε δίχρονη υποχρεωτική
προσχολική αγωγή κι εκπαίδευση κι ενιαία δωδεκάχρονη υπο-
χρεωτική για όλα τα παιδιά, χωρίς αποκλεισµούς και διακρίσεις. 

Στην παιδεία-εµπόρευµα εµείς αντιπαραθέτουµε την παιδεία-
δηµόσιο αγαθό, στην παιδεία του ατοµικισµού και του φεµινι-
σµού, αντιπαραθέτουµε την παιδεία των ουµανιστικών αξιών, µε
στόχο την κεντρική συνειδητοποίηση του ατόµου που οδηγεί στη
χειραφέτησή του. 

Όσον αφορά την τράπεζα θεµάτων, έχω αναφερθεί στην το-
ποθέτησή µου στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Όµως,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κρίνω σκόπιµο να αναφερθώ λίγο
στο ρόλο της εκπαίδευσης εν συντοµία και για το σύστηµα επι-
λογής στελεχών.

Η συνέντευξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς εφαρµό-
στηκε στη χώρα µας; Είναι η διαδικασία µε την οποία µετρούσαν
τα αντικειµενικά, έβαζαν τους εκπαιδευτικούς να δηλώσουν τα
σχολεία και µετά ερχόταν η συνέντευξη. Ουσιαστικά, καθορίζον-
τας µε τα δέκατα σε ποιο ακριβώς σχολείο θα πάει ποιος. Κατέ-
πεσε. Τι πιο λογικό να κρίνει ο σύλλογος διδασκόντων, στον

οποίο ήταν ο εκπαιδευτικός τον υποψήφιο διευθυντή;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Βεβαίως, δεν πρέπει να γίνει αντιπαραθετική η αξιολόγηση

αυτή. Δηλαδή η ψήφιση του ενός να µην αποκλείει τον άλλον. 
Το δεύτερο είναι ότι θα µπορούσε ίσως να πάει σε όλα τα σχο-

λεία του αρµόδιου ΠΥΣΔΕ να µπορεί να κάνει ο διευθυντής αί-
τηση. Κι επίσης έχω αµφιβολίες ως προς το να δηµιουργήσουµε
προς το παρόν τους διευθυντές ή οποιουσδήποτε σαν ένα εκλε-
κτορικό σώµα ή ένα σώµα το οποίο θα ψηφίζει για τους διευθυν-
τές στην εκπαίδευση. 

Ωστόσο, προς το παρόν αρκούµαι και στο µεταβατικό στάδιο,
το οποίο έχει πει το Υπουργείο Παιδείας και οι όποιες αρνητικές
εξελίξεις θα έχουµε νοµίζω ότι θα ληφθούν υπ’ όψιν έτσι ώστε
να διευθετηθούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εκπαίδευση διαδραµατίζει θε-
µελιώδη ρόλο για την ατοµική και κοινωνική ευηµερία των πολι-
τών της κοινωνίας. Κοινό αίτηµα είναι η εκπαίδευση υψηλής
ποιότητας για όλους. Ο ρόλος του εκπαιδευτικού είναι καταλυ-
τικός. Σηµαντικός συντελεστής ο εκπαιδευτικός στην ποιότητα
της εκπαίδευσης, άµεσα συνδεδεµένος µε την ανάπτυξη των παι-
διών, τα οποία παιδιά είναι το µέλλον της κάθε χώρας και η συ-
νέχεια της κοινωνίας. 

Εποµένως µε την εξασφάλιση της επαγγελµατικής ικανοποί-
ησης των εκπαιδευτικών τα επίπεδα ποιότητας και ανάπτυξης εκ-
παίδευσης θα µπορούσαν να αυξηθούν µε ένα σταθερό και
συνεχή τρόπο, ενώ η απουσία επαγγελµατικής ικανοποίησης
οδηγεί σε επαγγελµατική εξουθένωση µε δυσάρεστες συνέπειες
για την εκπαίδευση στο σύνολό της.

Καταλυτικός είναι και ο ρόλος της διοίκησης του σχολείου που
µπορεί να αυξήσει την επαγγελµατική ικανοποίηση των εκπαι-
δευτικών. Ο τρόπος που η κάθε πολιτεία προσεγγίζει το ζήτηµα
διεύθυνσης σχολείου, αντικατοπτρίζει τη φιλοσοφία και τη στο-
χοθυσία της για τον θεσµό αυτό. Η πολιτεία στο πρόσωπο του
διευθυντή ανέθεσε το καθήκον να οργανώνει και να συντονίζει
το σχολικό γίγνεσθαι. Όµως, η έλλειψη ουσιαστικής σχολικής αυ-
τονοµίας, η απουσία διοικητικής κατάρτισης, η προβληµατικό-
τητα του τρόπου επιλογής τους, καθιστούσαν τους διευθυντές
απλούς διαχειριστές της σχολικής πραγµατικότητας µε ρόλο κυ-
ρίως οργανωτικό κι εµµονή στην τήρηση των άνισων εντολών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα πω αυτό και θα
κλείσω.

Στο πλαίσιο υπάρχουν κι άλλα που θα ήθελα να πω, ωστόσο,
πρέπει να αρκεστώ να πω ότι νοµίζω πως πρέπει να γίνει επανα-
καθορισµός του ρόλου του συλλόγου διδασκόντων για το διευ-
θυντή της σχολικής µονάδας.

Νοµίζω ότι πρέπει να γίνει επανακαθορισµός του ρόλου του
συλλόγου διδασκόντων και του διευθυντή σχολικής µονάδας.
Είναι απαραίτητο να γίνει αυτό και ίσως θα έπρεπε να προηγηθεί
του τρόπου επιλογής των ελεγκτών εκπαίδευσης, ώστε η εκπαι-
δευτική µονάδα της καινοτοµίας, της κεντρικής αυτονοµίας, της
συλλογικής ευθύνης να γίνει πραγµατικότητα αφ’ ενός και αφ’
ετέρου να υπάρχει ισορροπία και συνέπεια ανάµεσα στο τι ζη-
τείται από έναν διευθυντή σχολείου, στο πώς επιλέγεται αυτός
για να το εκπληρώσει και στο πόσα περιθώρια αυτονοµίας έχει. 

Δεν θα αναφερθώ στο τι υπάρχει στα άλλα κράτη της Ευρώ-
πης, έχω πει τις προτάσεις µου για το πώς νοµίζω ότι πρέπει να
γίνεται η επιλογή διευθυντών, όπως και η επιλογή διευθυντών εκ-
παίδευσης.

Δύο προτάσεις, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω, απλώς για
να τις ακούσει ο κύριος Υπουργός. Η µία είναι η εξής: Όταν το
σχολείο καταργείται, ο διευθυντής που φεύγει από τη θέση του,
νοµίζω θα έπρεπε να πάει σε κενή θέση διευθυντή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Υπουργέ, ο
συντοπίτης σας έχει να σάς πει δύο προτάσεις.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Με ακούει, δεν πειράζει.
Επίσης, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι θα πρέπει και για τον Έβρο,

µιας και εκεί αντιµετωπίζουν τα ίδια προβλήµατα µε την Κεφαλ-
λονιά, θα έπρεπε να δείτε θετικά το αίτηµα το οποίο έχουν.
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Όσον αφορά το τέµενος, νοµίζω είναι κάτι τυπικό και θα πρέ-
πει να λήξει µε τη σύµφωνη γνώµη όλων, αν και ορισµένοι άνοι-
ξαν το θέµα επί της ουσίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ θα πε-
τύχει. Η παιδεία είναι ο απαραίτητος, βασικός µοχλός µέσα από
τον οποίο µπορούµε να βγούµε από το µνηµόνιο και να οδηγή-
σουµε τη χώρα στην ανάπτυξη. Και αυτό θα το πετύχουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,

κύριε Αµανατίδη.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Νίκη Κεραµέως. Στη συνέχεια θα µι-

λήσει ο κ. Κικίλιας και θα κλείσουµε µε την κ. Μερόπη Τζούφη. 
Ύστερα θα ρωτήσει ο κ. Λαµπρούλης, όπως ήδη το θέσαµε,

αν θέλουν εκ των αγορητών τον λόγο για µία δίλεπτη δευτερο-
λογία.

Κυρία Κεραµέως, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, θα εστιάσω τις παρατηρήσεις µου στα πρότυπα πειραµατικά
σχολεία και αυτό λόγω της ιδιαίτερης απαξίωσης που επιφυλάσ-
σει το παρόν σχέδιο νόµου σε ένα θεσµό που έχει προσφέρει
στη χώρα µας για πάνω από εκατόν πενήντα χρόνια υψηλή ποι-
ότητα δηµόσιας, δωρεάν και πρωτοποριακής εκπαίδευσης. 

Κατά την άποψή µου, µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις σας προ-
βάλλετε, δυστυχώς, ένα περιχαρακωµένο εκπαιδευτικό πρότυπο,
το οποίο οδηγεί στον εξισωτισµό προς τα κάτω, που αντιστρα-
τεύεται νησίδες δηµιουργίας, ευελιξίας και διαφορετικότητας
στη δηµόσια εκπαίδευση.

Μιλώ, λοιπόν, για απαξίωση του θεσµού των πρότυπων σχο-
λείων για τρεις βασικά λόγους. 

Πρώτον, απαξίωση λόγω της κατάργησης των περισσοτέρων
πρότυπων σχολείων και της αυθαίρετης επιλογής πέντε µόνο
σχολείων ως προτύπων µε µόνο κριτήριο τη λεγόµενη ιστορικό-
τητά τους.

Θα ήθελα να κάνω µερικά σχόλια επ’ αυτού. Ο αριθµός των
πέντε προτύπων σχολείων για όλη την ελληνική επικράτεια είναι
εξαιρετικά χαµηλός, ιδιαίτερα αν αναλογιστεί κανείς ότι αυτήν
τη στιγµή λειτουργούν εξήντα πρότυπα σχολεία σε όλη την επι-
κράτεια. Αντί, λοιπόν, να είµαστε εδώ και να συζητάµε σήµερα
πώς τα εξήντα θα τα κάνουµε διακόσια ή τριακόσια, συζητάµε
πώς από τα εξήντα πήγαµε στα πέντε γυµνάσια και στα τέσσερα
λύκεια.

Δεύτερον, κύριοι Υπουργοί, νοµίζω ότι οφείλετε µια απάντηση
για τον λόγο που όλα, µε εξαίρεση ενός, τα πρότυπα σχολεία
που επιλέξατε βρίσκονται στην Αττική. Όλα τα υπόλοιπα µέρη
της Ελλάδος δεν έχουν δικαίωµα σε πρότυπα; Στη Ρόδο, στη Μυ-
τιλήνη, στη Πάτρα όπου υπάρχουν αυτήν τη στιγµή πρότυπα µε
ποια αιτιολογία στερείτε από τους µαθητές εκεί τη δυνατότητα
να φοιτήσουν σε ένα πρότυπο σχολείο;

Τρίτον, γιατί η ιστορικότητα είναι κριτήριο επιλογής της δια-
τήρησης πρότυπων σχολείων; Γιατί η ιστορικότητα αποτελεί
εχέγγυο ποιότητας; Και ας υποθέσουµε ότι πράγµατι αποτελεί
εχέγγυο ποιότητας, γιατί αποκλείεται άλλα εξίσου ιστορικά σχο-
λεία; Γιατί για παράδειγµα αποκλείεται το Γεννάδειο, ιδρυθέν το
1836;

Μιλώ για απαξίωση του θεσµού λόγω της αντικατάστασης των
εξετάσεων µε τη διαδικασία της κλήρωσης. Οι εισαγωγικές εξε-
τάσεις, που αφορίζετε ανάµεσα σε άλλα εξαιτίας του δήθεν ψυ-
χολογικού τραυµατισµού των µαθητών, δεν είναι παρά µια
συνήθης σχολική αξιολόγηση από την οποία µόνο κερδισµένος
µπορεί να βγει ένας µαθητής.

Σε κάθε περίπτωση εναπόκειται στον κάθε γονιό να αποφασί-
σει αν το παιδί του θα ωφεληθεί από τη διαδικασία των εξετά-
σεων. Όµως, εσείς ως Κυβέρνηση οφείλετε να διασφαλίσετε σε
όλους την ευκαιρία να εγγραφούν σε πρότυπο σχολείο, οφείλετε
να δώσετε σε όλους την ευκαιρία να φοιτήσουν σε ένα αταξικό
σχολείο που ενισχύει την κοινωνική κινητικότητα.

Ωστόσο, µε τη θεσµοθέτηση της κλήρωσης ως τρόπου εισα-
γωγής στα σχολεία αυτά στερείτε κάθε τέτοιο δικαίωµα. Κατα-
στρατηγείτε την ισότητα ευκαιριών και εν τέλει βάλετε κατά των
ασθενέστερων κοινωνικά τάξεων, αυτών που µέχρι σήµερα είχαν
δικαίωµα σε ισότητα των ευκαιριών. Γυρνάτε, κύριοι Υπουργοί,

την παιδεία στη δεκαετία του ’80. 
Να σας θυµίσω πώς γίνονταν τότε ορισµένες κληρώσεις στα

πειραµατικά σχολεία. Γίνονταν µε τη λεγόµενη «µέθοδο του ψυ-
γείου». Εννοώ κανονικού ψυγείου. Οι κλήροι που ήθελαν οι αρ-
µόδιοι να τραβηχτούν, έµπαιναν στο ψυγείο πριν την κλήρωση
για να είναι αρκετά κρύοι και να τους ξεχωρίσει έτσι ο αρµόδιος. 

Όµως, παρά τη συστηµατική προσπάθεια αποδόµησης των εξε-
τάσεων ως τρόπου εισαγωγής στα σχολεία αυτά, τα στοιχεία µι-
λούν από µόνα τους και θα σας πω µόνο δύο στοιχεία που
καταδεικνύουν την κοινωνική αποδοχή και την επιτυχία του θε-
σµού των εξετάσεων. 

Πρώτο στοιχείο. Ο αριθµός των διαγωνιζοµένων στις τελευταίες
εξετάσεις ήταν τριπλάσιος από τις διαθέσιµες θέσεις και ήταν αυ-
ξηµένος κατά 30% σε σχέση µε το 2012-2013. 

Δεύτερο στοιχείο. Μετά την εισαγωγή των εξετάσεων του 2011,
οι διακρίσεις των πρότυπων πειραµατικών σχολείων αυξήθηκαν
κατά 600% µε 700%. Μάς είπε την Παρασκευή ο κύριος Πρωθυ-
πουργός ότι επιλέγετε την κλήρωση ως τρόπο εισαγωγής γιατί θέ-
λετε, δήθεν, να έχετε ένα αντιπροσωπευτικό δείγµα. Όµως, η
αλήθεια είναι ότι αντιστρατεύεστε τις εξετάσεις, αντιστρατεύεστε
τα τεστ δεξιοτήτων, όπως αντιστρατεύεστε και την αξιολόγηση
των εκπαιδευτικών και των σχολικών δοµών, γιατί έχετε ενοχοποι-
ήσει την αριστεία, γιατί έχετε προκρίνει τη λογική της ήσσονος
προσπάθειας. 

Σε κάθε περίπτωση, κύριοι Υπουργοί, αν θέλετε να έχετε ένα
πραγµατικά αντιπροσωπευτικό δείγµα, τότε δεν έχετε κανέναν
απολύτως λόγο να καταργήσετε τα εξήντα πρότυπα σχολεία που
λειτουργούν σήµερα πάρα πολύ καλά. Το µόνο που χρειάζεται να
κάνετε είναι να διαλέξετε πεντακόσια για παράδειγµα από τα
υπάρχοντα δώδεκα χιλιάδες κλασικά σχολεία και να εφαρµόσετε
στα σχολεία αυτά τις όποιες νέες µεθόδους, τους όποιους πειρα-
µατισµούς. Τότε θα έχετε πραγµατικά ένα αντιπροσωπευτικό
δείγµα. 

Τρίτον, απαξίωση του θεσµού λόγω της διαδικασίας και της έλ-
λειψης διαλόγου που επελέγη για την προετοιµασία και την υπο-
βολή του παρόντος σχεδίου νόµου. Εξαρχής το θέµα των
προτύπων πειραµατικών σχολείων αντιµετωπίστηκε από το Υπουρ-
γείο µε µία προχειρότητα και µία –συγχωρείστε µου- ιδεοληψία.
Αλλεπάλληλες αντικρουόµενες εξαγγελίες. Μία καταργούνταν τα
πρότυπα σχολεία, µία δεν καταργούνταν, µία καταργούνταν εν
µέσω σχολικής χρονιάς και µία καταργούνταν την επόµενη χρονιά. 

Επίσης, δεν υπήρξε καµµία προηγούµενη διαβούλευση µε τους
φορείς. Δεν υπήρξε καµµία δηµόσια διαβούλευση επί του σχεδίου
νόµου. Δεν υπήρξε καµµία µελέτη του ισχύοντος καθεστώτος,
πόσω µάλλον όταν πρόκειται για ένα καθεστώς που είχε ψηφιστεί
στη Βουλή µε πρωτοφανή πλειοψηφία 5/6. Τέλος, πήγαµε σε ένα
σχέδιο νόµου µε τη µορφή κατεπείγοντος, το οποίο λίγο έλειψε
να µην συζητηθεί καν στην επιτροπή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούµε κάθε τόσο να προ-
βαίνουµε σε ριζικές αλλαγές στο εκπαιδευτικό σύστηµα, χωρίς να
έχουµε δει πρώτα τι λειτουργεί και τι όχι, χωρίς να έχουµε δει
πρώτα τι χρήζει διόρθωσης. Τον διάλογο αυτό ζητάει η εκπαιδευ-
τική κοινότητα, τον διάλογο αυτό ζήτησαν οι δύο χιλιάδες πολίτες
που βρέθηκαν χθες στο Μαρούσι σε ένδειξη διαµαρτυρίας για το
παρόν σχέδιο νόµου. 

Όµως, εσείς κύριοι Υπουργοί, φοβάµαι ότι δεν θέλετε να διορ-
θώσετε, δεν θέλετε να µάθετε από τυχόν λάθη του παρελθόντος.
Θέλετε απλώς να καταργήσετε οτιδήποτε το δηµιουργικό και το
διαφορετικό. Και τα πέντε πρότυπα, κύριοι Υπουργοί, που διατη-
ρείτε σήµερα είναι ένα απλό πρόσχηµα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Μπορεί σήµερα τα θέµατα της παιδείας να φαντάζουν δευτε-
ρευούσης σηµασίας σε σχέση µε τα θέµατα της οικονοµίας. Είναι,
όµως, στην πραγµατικότητα άκρως πιο σηµαντικά. Από την εκπαί-
δευση που θα δώσουµε στους µαθητές µας εξαρτάται το µέλλον
αυτού του τόπου και το µήνυµα που πρέπει, κατά τη γνώµη µου,
να περνάµε στους µαθητές, είναι ότι αυτό που µετράει στη ζωή
είναι η προσπάθεια, είναι οι υψηλοί στόχοι, είναι η επιδίωξη να γι-
νόµαστε κάθε µέρα και καλύτεροι. 

Όµως, εσείς κύριοι Υπουργοί, µε το παρόν νοµοσχέδιο, τους
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λέτε ότι όλα αυτά δεν έχουν σηµασία κι ότι τελικά στη ζωή αρκεί
κανείς να είναι µέτριος και να είναι και τυχερός και σε αυτό θα µας
βρείτε απέναντί σας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Κεραµέως. 
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Κικίλιας. 
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι προηγούµαι

στη σειρά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εγώ βρήκα εδώ

προτελευταίο οµιλητή τον κ. Κικίλια και τελευταία οµιλήτρια την
κ. Τζούφη. Ήδη  έχει αναγγελθεί. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κυρία συνάδελφε, αν θέλετε να προ-
ηγηθείτε, δεν έχω κανένα πρόβληµα. Είθισται να κλείνει ένας
Βουλευτής της Συµπολίτευσης, γι’ αυτό το έκανε αυτό ο κύριος
Πρόεδρος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Κικί-
λια, έχετε τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουµε τίποτα
να χωρίσουµε εδώ σήµερα. Είναι βαθιά ιδεολογικό το θέµα.

Απλά, θα ήθελα να το εξηγήσω για τους συναδέλφους, γιατί
θεωρώ ότι είναι αδύνατον να µελετήσει κανείς τον τρόπο µε τον
οποίο εισηγείται ένα νοµοσχέδιο ένας Υπουργός στη Βουλή, αν
δεν µελετήσει τον ίδιο. Γι’ αυτό και εγώ έκανα µια προσπάθεια
να µελετήσω τον κύριο Υπουργό. 

Επειδή πιστεύω ότι τα νοµοσχέδια για την παιδεία αφήνουν
πίσω τους µεγάλα προβλήµατα όταν δεν είναι προϊόντα πολιτικής
σύγκλισης, προσπάθησα να καταλάβω από τα γραπτά του, από
τα κείµενά του, από τα βιβλία του γιατί νοµοθετεί έτσι, ποιος ο
λόγος να τίθεται απέναντι σε όλους εµάς, τους Βουλευτές των
υπολοίπων κοµµάτων, την κοινωνία, τους καθηγητές, τους πρυ-
τάνεις κ.λπ.. 

Είµαι βέβαιος, λοιπόν, ότι το σχέδιο νόµου είναι µια πρώτη
απόπειρα να εγκαθιδρύσει ο κ. Μπαλτάς εκείνα που θέλει στην
παιδεία σε σχέση µε την ιδεολογία του ΣΥΡΙΖΑ. Κάποιοι τη λένε
ιδεοληψία. Δεν θέλω να προκαλέσω. 

Η ελληνική παιδεία και κυρίως η ελληνική ανώτατη εκπαί-
δευση, κατά τη γνώµη µου, κινδυνεύει άµεσα από το σοκ του δη-
µοκρατικού συγκεντρωτισµού. Είναι κάτι το οποίο ο κύριος
Υπουργός προσπάθησε να αποφύγει, φοβάµαι όµως ότι το επι-
βάλλει ουσιαστικά µε την ισότιµη εκπαίδευση, αλλά προς τα
κάτω. Δηλαδή, πρόκειται για µια ισοτιµία ίσων προς τα κάτω, ενώ
αντίθετα στην Ευρώπη και τον κόσµο νοείται η ισοτιµία µε την
παροχή ευκαιριών στα παιδιά για αριστεία. 

Φυσικά, λίγοι γνωρίζουν τον κύριο Υπουργό από την προηγού-
µενη ενασχόλησή του ως καθηγητή της φιλοσοφίας στο Πολυ-
τεχνείο. Υποθέτω ότι έτσι ενδεχοµένως τον γνώρισε ο κύριος
Πρωθυπουργός. 

Θεωρώ ότι ο κύριος Υπουργός είναι γοητευτικός ως οµιλητής
και ενδεχοµένως καταιγιστικός στα επιχειρήµατά του. Δεν αντι-
λέγω. Γράφει ο ίδιος για τον εαυτό του ότι είναι απλώς -θα συµ-
φωνήσω µάλλον- περίπλοκος, µηχανολόγος-ηλεκτρολόγος, µε
διδακτορικό δίπλωµα στη φυσική θεωρητική των υψηλών ενερ-
γειών. Ο ίδιος, επίσης, περιπαίζοντας λέει ότι δεν διαθέτει τυπικά
προσόντα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, έξι λεπτά δεν µου είπατε; Εγώ δεν είµαι ειση-
γητής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κικίλια, εγ-
γραφήκατε εκτός καταλόγου. Εγώ αυτό βρήκα εδώ πέρα. Αυτό
µου παρέδωσε ο κ. Μητρόπουλος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Δεν µπορώ σε τρία λεπτά να µιλήσω.
Αν θέλετε, µπορώ να κατέβω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίστε την πα-
ρέµβασή σας και ολοκληρώστε την όσο το δυνατόν πιο σύντοµα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Βλέπετε ότι δεν έχω πρόθεση για αντι-
παράθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καµµία αντιπαρά-
θεση! Εγώ σας εξηγώ τι συµβαίνει µε βάση τον Κανονισµό. 

Συνεχίστε την οµιλία σας, για να µη χάνετε χρόνο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Καλώς.
Κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι παραδίδετε την παιδεία σε µια µει-

οψηφία -αυτή είναι η πραγµατικότητα- συνδικαλιστική, δυστυ-
χώς, και άκρατου κοµµατικού συντηρητισµού. Το κάναµε και
εµείς αυτό το λάθος σε παρελθόντα έτη. 

Πιστεύω ότι θεωρείτε ότι πρέπει να είναι συµµέτοχος και συ-
ναυτουργός το κόµµα στη διαµόρφωση του νοµοσχεδίου και της
παιδείας και να έχει εξουσία σε αυτόν τον χώρο. Δυστυχώς µι-
λάµε για µειοψηφίες στις οποίες παραδίδετε τα ΑΕΙ, απελπιστικά
µικρονοϊκές, οι οποίες αντιτίθενται ευθέως απέναντι στις πλει-
οψηφίες. 

Το οµολογείτε, άλλωστε, και ο ίδιος στο βιβλίο σας, το 2001,
µε τίτλο «Αντικείµενα και όψεις εαυτού». Λέτε ότι, σε ό,τι έχει να
κάνει µε τους φοιτητές σας, επιθυµείτε τη µεθοδική εξαπάτηση
των µαθητών διά της παραλείψεως. 

Ακριβώς µε την ίδια αυτή φιλοσοφική, ενδεχοµένως, µέθοδο
ακολουθήσατε και σήµερα την παράλειψη της αλήθειας. Παρα-
πλανείτε λέγοντας ότι εκδηµοκρατίζετε τα ΑΕΙ. Ξέρετε πολύ καλά
ότι βιαστικά και γρήγορα, µε προχειρότητα, αποσπασµατικότητα,
πολλές φορές και εµµονή, η οποία εγώ καταλαβαίνω ότι προέρ-
χεται από την ιδεολογία σας, θέλετε να επιστρέψετε την ανώτερη
εκπαίδευση σε εποχές -το είπαν και οι συνάδελφοι- του 1980,
χωρίς να θέλω να προσβάλλω άλλα κόµµατα και παρατάξεις.
Αυτή είναι, όµως, µια πραγµατικότητα.

Τολµώ να χρησιµοποιήσω ξανά και µια δική σας φράση: «Ένα
παλαιοηµερολογίτικο απολίθωµα». Το θυµάστε; Το είπατε εσείς
αυτό, κύριε Υπουργέ, όταν περιγράψατε πώς νιώσατε ως αριστε-
ρός όταν κατέρρευσε η σοβιετία. 

Άρα, λοιπόν, παίζοντας µε τις λέξεις και τα φιλοσοφικά κεί-
µενα, η πραγµατικότητα είναι ότι κατεδαφίζετε και ανατρέπετε
αυτό για το οποίο κόµµατα, παρατάξεις, εκπαιδευτικοί έβαλαν
πολύ νερό στο κοµµατικό κρασί τους και τελικά αποφάσισαν και
εισήγαγαν ως νοµοσχέδιο κάτι το οποίο λειτούργησε τα τελευ-
ταία χρόνια στην παιδεία. 

Επαναλαµβάνω, παίρνοντας πάλι δικά σας κείµενα του 1982,
ότι, όπως λέτε, εισάγετε µια διαδικασία στην εκπαίδευση την
οποία εσείς θεωρείτε ως σοσιαλιστική αύξηση στην παραγωγή
τούβλων. Δικά σας λόγια είναι αυτά, κύριε Υπουργέ. 

Έτσι και µε το κατεπείγον νοµοσχέδιο παραδίδετε την παιδεία
στους συνδικαλιστές, αλλά τους κακώς εννοούµενους πλέον, αυ-
τούς οι οποίοι εκπροσωπούν πλέον µόνο τον εαυτό τους και µια
µικρή οµάδα γύρω τους, που διψούν για εξουσία και δεν έχουν
πραγµατική σχέση πλέον µε την κοινωνία, την ανάπτυξη και τη
δηµοκρατία.

Κύριε Υπουργέ, κοµµατικές οργανώσεις έχουν όλες οι νεο-
λαίες, δυστυχώς, µέσα στα πανεπιστήµια. Τις επικροτώ και τις
ενισχύω ως προς την καλώς εννοούµενη λειτουργία τους. Εδώ
πέρα, όµως, ξαναβάζουµε τη διαπλοκή ανάµεσα σε καθηγητές
και φοιτητές. Έχω δει εγώ τους καθηγητές πανεπιστηµίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κικίλια, σας
παρακαλώ συντοµεύετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχα-
ριστώ για την ανοχή σας.

Κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι είσαστε ενάντια στη λογική των
ευρωπαϊκών χωρών, θεωρώντας ότι οι διαδικασίες τους υποτάσ-
σονται στον καπιταλισµό. Μάλιστα εσείς ο ίδιος έχετε πει για τον
σοσιαλισµό ότι δεν είναι πράσινα άλογα. Συµφωνώ ότι δεν είναι
πράσινα άλογα. Ούτε η παιδεία είναι κόκκινα άλογα.

Θα ήθελα να σας θερµοπαρακαλέσω, εσάς ως καθηγητή, εµ-
πνευσµένο ενδεχοµένως, να σκεφτείτε για ένα λεπτό γιατί όλοι
οι άλλοι εδώ µέσα και έξω θεωρούν ότι το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο έχει βάση ιδεοληψίες, έχει βάση, ενδεχοµένως, γεγονότα
άλλων εποχών και δεκαετιών, γιατί πρώτη φορά σύσσωµη η Αν-
τιπολίτευση, αλλά και µεγάλα κοινωνικά στρώµατα είναι ενάντια
σε αυτήν την αντιµεταρρύθµιση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και

Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε να κάνετε
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παρέµβαση, κύριε Υπουργέ; 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και

Θρησκευµάτων): Θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού. Μία ολό-
κληρη οµιλία ήταν αφιερωµένη σε µένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε
Υπουργέ. Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά µόνο. Σύντοµα σας πα-
ρακαλώ, γιατί ακολουθεί η τελευταία οµιλήτρια εκ του καταλό-
γου και µετά όποιος από τους εισηγητές –δεν µας έχει έρθει
εικόνα ακόµα- επιθυµεί για δίλεπτη δευτερολογία.

Έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και

Θρησκευµάτων): Δύο σηµεία. Το πρώτο σηµείο είναι ότι µπορεί
να είµαι πολλά πράγµατα, αλλά δεν είµαι νοµοσχέδιο. Οπότε, τα
όσα γραπτά έχω γράψει δεν φιλοδοξούσα να είναι νοµοσχέδιο,
ώστε να έρθουν συνάδελφοι στη Βουλή να τα συζητήσουµε. 

Ο κ. Κικίλιας αφιέρωσε ολόκληρη την οµιλία του σε αποσπά-
σµατα από διάφορα δικά µου βιβλία, άρθρα κ.λπ.. Απλώς του
υπενθυµίζω ότι τα περισσότερα από αυτά που διάβασε είναι σε
ένα βιβλίο βραβευµένο µε το Κρατικό Βραβείο Δοκιµίου-Κριτικής
για το 2002, το οποίο προφανώς δεν φιλοδοξούσε να αποτελεί
νοµοσχέδιο στη Βουλή.

Το να συζητάµε άρθρα τέτοιου τύπου ως επιχειρήµατα σε ένα
άλλο νοµοσχέδιο –διότι αυτά που ανέφερα ακροθιγώς για το νο-
µοσχέδιο αφορούν επόµενο νοµοσχέδιο και όχι το νυν- δηµιουρ-
γεί ένα πρόβληµα. Να το πω σε απλούστερα ελληνικά. Είναι σαν
να ανέβαινα στο Βήµα, συζητώντας κάποιο θέµα περί παιδείας
και να αφιέρωνα όλο τον χρόνο µου για το πώς έπαιζε ο κ. Κικί-
λιας µπάσκετ. Δεν θα είχατε ένα πρόβληµα όλοι σε σχέση µε
αυτό;

Άρα άµα θέλουµε να κάνουµε πραγµατική συζήτηση, καλό
είναι να κάνουµε συζήτηση επί πραγµατικών νοµοσχεδίων και όχι
επί των συγγραφέων των νοµοσχεδίων, παρ’ όλο που είµαι έτοι-
µος και εδώ και οπουδήποτε αλλού να απαντήσω σε συγκεκρι-
µένη κριτική, βιβλιοκριτική ή οτιδήποτε άλλο σχετικό.

Μία ακόµη παρατήρηση. Επί του συγκεκριµένου νοµοσχέδιου
δεν άκουσα απολύτως τίποτα. Άκουσα για ένα νοµοσχέδιο που
θα έρθει –τα γνωστά που είπατε και χθες στο κλειστό γυµναστή-
ριο «ΣΠΥΡΟΣ ΛΟΥΗΣ»- και όχι επί του συγκεκριµένου, που είναι
σχετικά µε το πώς θα µπουν τα παιδιά του χρόνου στην Γ’ λυ-
κείου, πώς αναδιοργανώνονται τα πρότυπα και πειραµατικά και
πώς αλλάζει αυτό το περιεχόµενο, τέτοια πάρα πολύ απλά και
συγκεκριµένα πράγµατα, που είναι κατεπείγοντα για να λειτουρ-
γήσει η χρονιά.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Τζούφη από τον ΣΥΡΙΖΑ. Από τους ειδικούς

αγορητές δεν έχει εκδηλωθεί ενδιαφέρον για δευτερολογία έως
τώρα, µόνο από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Ποταµιού, η
οποία µε έγγραφό της ζητά την αντικατάσταση της κ. Αντωνάκου
από τον κ. Μαυρωτά, ο οποίος θα παρέµβει για δύο λεπτά, στο
πλαίσιο της δευτερολογίας.

Θα παρακαλούσα πριν κλείσει η κ. Τζούφη να έχει ενηµερωθεί
το Προεδρείο για το ποιοι από τους ειδικούς αγορητές θα ήθε-
λαν να δευτερολογήσουν για να προχωρήσουµε πιο γρήγορα. 

Κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, στο τέλος µιας πυκνής διαδικασίας ελπίζω

να µην σας κουράσω.
Θα ξεκινήσω λέγοντας ότι το παρόν νοµοσχέδιο, που εισάγε-

ται πράγµατι µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος, µε µεγαλύτερη
όµως -για να είµαστε ειλικρινείς- του προβλεπόµενου συζήτηση
τόσο στις επιτροπές όσο και στην Ολοµέλεια, είναι ένα κρίσιµο
νοµοσχέδιο για την επούλωση των πληγών που άφησαν τα µνη-
µόνια στο εκπαιδευτικό αγαθό.

Περιλαµβάνει για τις τρεις βαθµίδες της εκπαίδευσης κατεπεί-
γουσες ρυθµίσεις µε µεταβατικό, πιλοτικό χαρακτήρα, αφού θα
υπάρξει περισσότερος χρόνος διαβούλευσης στο πολυνοµοσχέ-
διο που θα ακολουθήσει και βεβαίως εκτενής διάλογος για τον
νέο νόµο-πλαίσιο για τα πανεπιστήµια, όπως ήδη έχει δεσµευτεί
δηµόσια η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας.

Τις ρυθµίσεις αυτές η Αντιπολίτευση τις αντιµετώπισε αρνη-

τικά, επιθετικά και απαξιωτικά, αφού µας καταγγέλλει για «βαλ-
κανικό επαρχιωτισµό», προαγωγή της λογικής της ήσσονος προ-
σπάθειας ή της δωρεάν αµάθειας, χαλαρή παιδεία, έκπτωση των
αξιών, εξοβελισµό της αριστείας, ενίσχυση της µετριότητας, ενώ
οι ίδιοι δηλώνουν πίστη στην ισότητα των ευκαιριών για όλους,
στην αριστεία, την άµιλλα, τον υγιή ανταγωνισµό, την αξιοκρατία
κ.λπ..

Για να δούµε, όµως, ποια είναι η πραγµατικότητα από την
εφαρµογή των πολιτικών των τελευταίων χρόνων των αντιπάλων
µας στην εκπαίδευση και πιο ειδικά από την εφαρµογή των ρυθ-
µίσεων που είχαν επικηρυχθεί και προτείνουµε να αρθούν.

Για λόγους οικονοµίας του χρόνου θα αναφερθώ µόνο σε δύο
θέµατα. Το πρώτο είναι η τράπεζα θεµάτων, η υλοποίηση της
οποίας οδήγησε σε πολύ υψηλά ποσοστά αποτυχίας. Την πρώτη
χρονιά το 10% έµειναν στην ίδια τάξη, το 23% έµειναν µετεξετα-
στέοι µε εκ των υστέρων διόρθωση των βαθµολογιών τουλάχι-
στον τέσσερις φορές. Τη δεύτερη χρονιά το πρώτο ποσοστό
έφτασε στο 16%, ενώ προ της εφαρµογής της ήταν στο 4%.

Εποµένως είχαµε αύξηση των φροντιστηρίων -έχει καταγραφεί
στο 25%-, σηµαντικό οικονοµικό κόστος για την ελληνική οικογέ-
νεια σε περίοδο κρίσης, αλλά και εκτόξευση του άγχους και του
ανταγωνισµού σε ευαίσθητες ηλικίες, κυρίως λόγω της σύνδεσης
της µε την εισαγωγή στην ανώτατη εκπαίδευση.

Επιπρόσθετα είχαµε σηµαντική αύξηση της σχολικής διαρ-
ροής και διοχέτευσης στον ιδιωτικό τοµέα παιδείας µε την κρί-
σιµη επιλογή του ταυτόχρονου κλεισίµατος των ΕΠΑΛ. Τα παιδιά
οδηγήθηκαν είτε στα ιδιωτικά ΙΕΚ, είτε στην ανεργία, είτε στη µε-
ταγυµνασιακή κατάρτιση, δηλαδή στην απλήρωτη µαθητεία.

Ποιοι επλήγησαν; Κυρίως µαθητές υποβαθµισµένων περιοχών,
αγροτικών ή εργατικών στρωµάτων, λαϊκών ή µικροαστικών συ-
νοικιών χαµηλών εισοδηµάτων. Εποµένως παρά τις µεγαλοστο-
µίες περί ισότητας ευκαιριών, πρόκειται για στοχευµένα µέτρα
νεοφιλελεύθερης κατεύθυνσης µε ταξικό πρόσηµο.

Ας δούµε, όµως, και την άποψη ότι η τράπεζα θεµάτων διευ-
ρύνει τους ορίζοντες των µαθητών, ενώ εξασφαλίζει και οµοιογέ-
νεια της διδακτικής ύλης. Είναι πράγµατι έτσι; Είναι αλήθεια
αναβάθµιση οι συνεχείς εξετάσεις όπου ο µαθητής µαθαίνει
απέξω, «παπαγαλία», τις απαντήσεις επί γνωστού πάνελ ερωτή-
σεων –µεγάλου όγκου βεβαίως - και χωρίς να τις έχει διδαχτεί;

Οδηγείται ή όχι στο να ενδιαφέρεται να βρει τη σωστή απάν-
τηση που αντιστοιχεί στον καλό βαθµό ενώ αδιαφορεί παντελώς
για την υπόλοιπη ύλη και τη συνολική γνώση, µακριά από τις
αρχές του Διαφωτισµού και της κριτικής µάθησης; Αφαιρείται ή
όχι η παιδαγωγική αυτονοµία του καθηγητή; Και ποιος µπορεί
καλύτερα να ενισχύσει τους µαθητές απ’ αυτόν που τους γνωρί-
ζει και που µπορεί να χρησιµοποιήσει την τράπεζα θεµάτων σαν
συµπληρωµατικό εργαλείο, σύµφωνα και µε την πρότασή µας,
για την εξασφάλιση της οµοιοµορφίας της γνώσης; 

Και έρχοµαι τώρα στο δεύτερο θέµα στο οποίο θα ήθελα να
αναφερθώ, στα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία για τα οποία
µίλησαν πολλοί. Τι προβλέπει το νοµοσχέδιο; Γίνεται διαχωρι-
σµός των δύο τύπων σχολείων. Για τα πειραµατικά καταργούνται
οι εξετάσεις και επανέρχεται η διαδικασία της κλήρωσης µε την
οποία –να θυµίσω- λειτούργησαν τα σχολεία αυτά για είκοσι έξι
ολόκληρα χρόνια, µέχρι να τα συµπτύξει ο προηγούµενος νόµος,
µε την παραγωγή σηµαντικού πνευµατικού κεφαλαίου, που σή-
µερα χάρις και στις δικές σας πολιτικές στην µεγάλη τους πλει-
οψηφία παρέχουν τις υπηρεσίες τους στο εξωτερικό.

Ας δούµε, όµως, πιο προσεκτικά σε τι διαφέρουν τα πειραµα-
τικά από τα πρότυπα σχολεία, πέραν της ιστορικότητας κάποιων
απ’ αυτά. Σύµφωνα µε τον ορισµό του λεξικού του Ιδρύµατος
«Τριανταφυλλίδη» τι θα πει πρότυπο; Πρότυπο σηµαίνει κάτι που
έχει κατασκευαστεί ή οργανωθεί µε µια µέθοδο ή µε ένα σύ-
στηµα νέο και πρωτοποριακό και που µπορεί να αποτελέσει υπό-
δειγµα για άλλες όµοιες ή ανάλογες κατασκευές και
δραστηριότητες, όπου δοκιµάζονται νέοι τρόποι διδασκαλίας και
όπου ασκούνται στις µεθόδους διδασκαλίας φοιτητές παιδαγω-
γικών σχολών.

Επίσης, ιστορικά να θυµίσω ότι τα πρότυπα υπήρξαν σχολεία
παιδιών του µέσου όρου ή ακόµη και παιδιών µε αναπτυξιακές
δυσκολίες –όπως τα σχολεία «Μοντεσσόρι»- που µε τις δραστη-
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ριότητές τους έγιναν πρότυπα για τα άλλα σχολεία.
Εποµένως και ουσιαστικά οι δύο τύποι σχολείων δεν διαφέ-

ρουν στο περιεχόµενο σπουδών. Διαφέρουν µόνο ως προς τον
τρόπο εισαγωγής, που προτείνουµε να είναι διαφορετικός για να
υπάρξει καλύτερη αντιπροσωπευτικότητα του δείγµατος στα πει-
ραµατικά σχολεία και να µπορούν να γενικευτούν τα θετικά απο-
τελέσµατα της λειτουργίας τους σε όλα τα σχολεία της χώρας
και σε όλους τους µαθητές µε το ιδανικό της ισότιµης εκπαίδευ-
σης για όλους.

Αυτό δεν µπορεί να επιχειρείται σε σχολεία µε πληθυσµό επι-
λεγµένο µε πολύ ανταγωνιστικές εισαγωγικές εξετάσεις όπως
στα πρότυπα.

Η προβλεπόµενη δυνατότητα φοίτησης στα πρότυπα σχολεία
και παιδιών µε ειδικά ταλέντα χωρίς εξετάσεις δεν εφαρµόστηκε
ποτέ και η πλειονότητα των παιδιών που φοιτούν στα σχολεία
αυτά, αν και δεν φαίνεται να είναι επιλεγµένη µε βάση το κοινω-
νικοοικονοµικό τους επίπεδο, είναι σίγουρα επιλεγµένη µε την
ύπαρξη υψηλού εκπαιδευτικού επιπέδου των γονιών τους. Βέ-
βαια, για να είµαστε απολύτως ειλικρινείς, σε µικρότερο βαθµό
αυτό αφορά και αρκετά πειραµατικά σχολεία.

Εκείνο, όµως, που κυρίως τα διαφοροποιεί και τα χαρακτηρίζει
είναι τα πολύ αυξηµένα ποσοστά επιτυχίας στις πανελλήνιες εξε-
τάσεις, εφάµιλλα των ιδιωτικών σχολείων. Εποµένως, όπως εκ
του αποτελέσµατος προκύπτει, ο στόχος λειτουργίας τους είναι
να αποτελούν οµίλους αριστείας στα δηµόσια σχολεία. 

Γιατί, όµως, η Αριστερά να έχει πρόβληµα µε αυτό, αφού εκεί
µπορούν να φοιτήσουν παιδιά ευφυή ιδιαίτερα µορφωµένων γο-
νέων από διάφορα κοινωνικοοικονοµικά στρώµατα; 

Οι επιφυλάξεις αφορούν σε διάφορα θέµατα, όπως αν είναι
σωστό οι άριστοι µαθητές να αποµακρύνονται από το σχολείο
της γειτονιάς και να µην αναµειγνύονται µε τα υπόλοιπα παιδιά
ώστε όλοι µαζί να προχωρούν. Είναι παιδαγωγικά ορθό να υπο-
βάλλονται και τα χαρισµατικά αυτά παιδιά σε σκληρές εξετάσεις
–θυµίζω- µε φροντιστήρια από το δηµοτικό, σε τόσο τρυφερή
προεφηβική και εφηβική ηλικία και να στεγνώνουν τη ζωή τους
και την καθηµερινότητά τους µόνο προσανατολισµένα στην επι-
τυχία στα µαθήµατα; Είναι, ακόµη, σωστό να κουβαλούν τόσο
νωρίς το φορτίο της επιτυχίας, την οποία διαρκώς εφ’ όρου ζωής
θα πρέπει να επιβεβαιώνουν; 

Υπάρχουν, λοιπόν, πολλά ανοικτά θέµατα προς διαβούλευση
σχετικά µε τη λειτουργία αυτών των σχολείων, αφού διατυπώ-
νονται και απόψεις από αξιόλογους εκπαιδευτικούς αυτών των
σχολείων ότι τα σχολεία αυτά µπορούν να καλλιεργούν την κοι-
νωνικότητα, την καλλιτεχνική δηµιουργία χωρίς όµως ακόµη να
υπάρχουν αξιόπιστες µελέτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τι προτείνουµε, λοιπόν; Να συνεχίσουν τα ιστορικά πρότυπα
σχολεία τη λειτουργία τους µε εισαγωγικές εξετάσεις, όπου
υπήρχαν, αλλά ακόµη και για τον επιπρόσθετο λόγο ότι σεβόµα-
στε την επένδυση, λάθος ή σωστή, κάποιων παιδιών και των οι-
κογενειών τους στον θεσµό αυτό. 

Στο ίδιο πνεύµα αντιµετωπίστηκε και το τοπικό θέµα στα Γιάν-
νενα, που προβλέπει τη συνέχιση της λειτουργίας ως προτύπου
του Γυµνασίου της «Ζωσιµαίας Σχολής Ιωαννίνων», καθώς έτσι
έχει λειτουργήσει µόνο τα τελευταία τέσσερα χρόνια, ενώ τα
προηγούµενα είκοσι έξι είχε λειτουργήσει ως πειραµατικό. Πρέ-
πει συµπληρωµατικά να αναφέρω –γιατί νοµίζω έµεινε αναπάν-
τητο- πως το λύκειο δεν λειτούργησε ποτέ ως πρότυπο µετά το
1963, ως εξατάξιο γυµνάσιο τότε, αλλά ως λύκειο της γειτονιάς
και µόλις στις 31-12-2014 µπήκε εµβόλιµη διάταξη για να διορ-
θώσει την, κατά τη γνώµη τού τότε Υφυπουργού Παιδείας, υπη-
ρεσιακή αβλεψία του παρελθόντος, εξαιτίας της οποίας δεν είχε
λειτουργήσει ποτέ ως πρότυπο. 

Βεβαίως, όλη η παραπάνω κατάσταση χρησιµοποιείται προ-
σχηµατικά ως µέτωπο εναντίον του δήθεν αναχρονισµού του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ενώ είναι εκπεφρασµένη η βούληση του Υπουργείου για
πρότυπο λύκειο, όταν µε αντίστοιχες ενέργειες βρεθεί ο κατάλ-
ληλος χώρος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αριστερά δεν πιστεύει στη µε-
τριότητα, αλλά τονίζει ότι καλό σχολείο είναι το δηµοκρατικό

σχολείο, στο οποίο οι µαθητές συνεργάζονται και δεν καλλιερ-
γείται ο ανταγωνισµός. Η δηµοκρατική εκπαίδευση που ονει-
ρευόµαστε απευθύνεται προς όλους και προς τον καθένα
ξεχωριστά σύµφωνα µε τις δυνατότητές του, χωρίς να υπονο-
µεύει ούτε το δικαίωµα στη γνώση και τη µόρφωση των µη προ-
νοµιούχων και λιγότερο ικανών, ούτε όµως και την ευκαιρία της
διάκρισης εκείνων που µπορούν να αριστεύσουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, µε προσοχή
καταγράφουµε τις απόψεις και τις κινήσεις σας. Μόνο λίγες
ώρες πέρασαν από την εκδήλωση της πρωτοβουλίας «Παιδεία
2015» µε τον τίτλο: «Όχι “Μπαλτά” στην παιδεία» κάνοντας λο-
γοπαίγνιο µε το επώνυµο του Υπουργού, που οργάνωσαν άνθρω-
ποι από τον χώρο της παιδείας, υποτίθεται χωρίς κοµµατικό
καπέλο, αλλά γνωστοί για τις υπηρεσίες που προσέφεραν στις
προηγούµενες κυβερνήσεις, µαζί µε την επίσηµη συµµετοχή της
Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, του Ποταµιού και των αποµει-
ναριών της ΔΗΜΑΡ, στην προσπάθεια να υπονοµεύσει όχι µόνο
τον ίδιο τον Υπουργό, τον ευπατρίδη της πολιτικής και βραβευ-
µένο από τη Βουλή µε το βραβείο της άριστης πανεπιστηµιακής
διδασκαλίας, αλλά και συνολικότερα την προσπάθεια που κάνει
η νέα Κυβέρνηση.

Μήπως τελικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που σας
φοβίζει και σηκώνετε ψηλά τα λάβαρα της αντίδρασης στο νο-
µοσχέδιο είναι τα επόµενα νοµοθετήµατα που θα επακολουθή-
σουν, κυρίως για την ανώτατη εκπαίδευση, και συνακόλουθα η
επαπειλούµενη από εσάς απώλεια της συντριπτικής σας κυριαρ-
χίας στα πανεπιστήµια που έχει επιτευχθεί µέσω συγκεκριµένων
θεσµικών ρόλων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Τζούφη, τε-
λειώνετε, σας παρακαλώ. Ήδη έχετε περάσει τον χρόνο σας
κατά δύο λεπτά.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Καταληκτικά λοιπόν, πίσω από αυτήν τη
συζήτηση για την αριστεία, που αγγίζει τον πυρήνα των ιδεολο-
γικών και πολιτικών διαφορών, µεταξύ της αριστοκρατικής ιδεο-
ληψίας αφ’ ενός και της δηµοκρατικής αντίληψης για την παιδεία
αφ’ ετέρου, κρύβεται επί της ουσίας η διαµάχη µεταξύ αυτών
που υποστηρίζουν τον µονόπλευρο προσανατολισµό του εκπαι-
δευτικού συστήµατος στην υπηρεσία των λίγων και εκείνων που
επιδιώκουν τη διεύρυνσή του, ώστε να µπορέσει να µεταδώσει
τα φώτα της παιδείας στους πολλούς, για να έχουν, σύµφωνα µε
τον Σολωµό, «πάντα ανοικτά πάντα άγρυπνα τα µάτια της ψυχής»
τους, για να αµφισβητούν και να εγείρονται. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με την κ. Τζούφη
ολοκληρώνεται ο κατάλογος των οµιλητών. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μαυρωτάς για δίλεπτη παρέµβαση και ακο-
λουθεί ο κ. Συντυχάκης. Επίσης, ζήτησε να κάνει µια ολιγόλεπτη
παρέµβαση και ο Υπουργός κ. Κουράκης.

Κύριε Μαυρωτά, έχετε τον λόγο, από τη θέση σας παρακαλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαι πολύ σύντοµος. Θα προσπαθήσω να πω πράγµατα

που δεν ακούστηκαν, γιατί ακούστηκαν πολλά σε αυτήν την Αί-
θουσα. Θα ξεκινήσω από το γεγονός ότι είναι ενδεικτικό της προ-
χειρότητας του νοµοθετήµατος ότι στην έκθεση αξιολόγησης
συνεπειών, στο δεύτερο κεφάλαιο, που έχει την καταλληλότητα,
και συγκεκριµένα στην παράγραφο 2.2, που είναι το κεφάλαιο
περί διεθνούς εµπειρίας συνήθως, αυτό είναι κενό στη συγκεκρι-
µένη περίπτωση, δεν υπάρχει καµµία ένδειξη για διεθνή εµπειρία,
είναι ουσιαστικά ένα πρωτόγνωρο παγκοσµίως νοµοσχέδιο και
ελπίζω στα επόµενα να είναι συµπληρωµένο αυτό το κεφάλαιο
περί διεθνούς εµπειρίας.

Στην επιλογή στελεχών, εδώ θα συµφωνήσω µε τον εισηγητή
του ΣΥΡΙΖΑ τον κ. Μπαξεβανάκη -για να µη λέτε ότι διαφωνούµε
σε όλα- σε ό,τι αφορά τη µοριοδότηση του δεύτερου πτυχίου
στην επιλογή των διευθυντών, όπως επίσης και µε την πρόταση
του κ. Φορτσάκη που αφορά την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκη-
σης και πώς θα µπορούσαµε να έχουµε στελέχη για την εκπαί-
δευση από εκεί.

Επειδή ακούστηκε το επιχείρηµα σχετικά µε τις εκλογές των
διευθυντών, ότι «εδώ τούς εµπιστευόµαστε τα παιδιά µας, δεν
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εµπιστευόµαστε να βγάλουν έναν καλό διευθυντή;», να πω ότι
και βέβαια τους εµπιστευόµαστε, όπως εµπιστευόµαστε και τους
γιατρούς σε ένα νοσοκοµείο, αλλά δεν εκλέγουν τον διοικητή του
νοσοκοµείου ή τον διευθυντή της κλινικής, ή όπως εµπιστευόµα-
στε τους αξιωµατικούς στον στρατό τους, αλλά δεν εκλέγουν
αυτοί τον διοικητή τους.

Σε σχέση µε το άλλο επιχείρηµα που ακούστηκε ότι «εσείς οι
καθηγητές στο πανεπιστήµιο γιατί εκλέγετε τον πρύτανή σας;»,
να πούµε εκεί ότι το πανεπιστήµιο έχει το αυτοδιοίκητο, οπότε
µε βάση το άρθρο 16 του Συντάγµατος, του οποίου είσαστε η
κάθε λέξη, αν και δεν το έχετε διαβάσει κάποιοι επιµελώς, ανα-
πόφευκτα θα έπρεπε να κάνει εκλογές. 

Τέλος, να πω κάποια πράγµατα για κάποιες παρενέργειες που
δεν έχουν ιδωθεί σε σχέση µε την κατάργηση των νοµίµων εκλεγ-
µένων συµβουλίων. Υπάρχει υπό την αρµοδιότητα του Υπουρ-
γείου το ΕΣΚΑΝ, το Εθνικό Συµβούλιο Καταπολέµησης Ντόπινγκ,
το οποίο αν πάψει να λειτουργεί δεν θα γίνονται έλεγχοι ντόπινγκ
και αυτό δεν θα είναι καλό. 

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε κάποια λόγια περί δηµοκρατίας
και αριστείας, επειδή την Παρασκευή η Αναπληρώτρια Υπουργός
Εργασίας και Καθηγήτρια στο Μετσόβιο Πολυτεχνείο έκανε µια
οξύτατη επίθεση στο Ποτάµι σχετικά µε τη δηµοκρατία και την
αριστεία στα πανεπιστήµια.

Το Μετσόβιο Πολυτεχνείο είναι µικρό χωριό και γνωριζόµαστε
καλά µεταξύ µας και σε ό,τι αφορά το εκπαιδευτικό έργο του κα-
θενός και το επαγγελµατικό αλλά και το ερευνητικό έργο, µια και
µιλάµε για αριστεία. Και γνωρίζουµε επίσης καλά πώς χτιζόταν
η δηµοκρατία στα πανεπιστήµια µε βάση αυτά που έλεγε η κ. Φω-
τίου. Χτιζόταν τούβλο-τούβλο στα γραφεία των ανυπάκουων κα-
θηγητών.

Αυτά, όµως, θα έχουµε χρόνο να τα πούµε και στο πολυνοµο-
σχέδιο που θα έρθει, το οποίο ελπίζω να έχουµε περισσότερο
χρόνο να το εξετάσουµε, γιατί όλο για διάλογο ακούµε και διά-
λογο δεν βλέπουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μαυρωτά.
Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σε σχέση µε τις τροπολογίες που έχει καταθέσει το Κοµµουνι-

στικό Κόµµα Ελλάδας, δεν γίνεται δεκτή καµµία. Δεν µάς απαν-
τήσατε και πρέπει να µας απαντήσετε για ποιον λόγο δεν κάνετε
δεκτές τις τροπολογίες του ΚΚΕ. Ακούστηκαν κάτι πράγµατα
περί κόστους και πραγµατικά υπάρχει ένα θέµα. Αν θέλατε πραγ-
µατικά να δείξετε έστω και ένα δείγµα διαφορετικότητας σε
σχέση και µε αυτά που προεκλογικά λέγατε, θα µπορούσατε για
παράδειγµα να ψηφίσετε την τροπολογία για την κατάργηση της
ποινικοποίησης των µαθητικών αγώνων, όπως επίσης και την επι-
µήκυνση της σχολικής χρονιάς εν είδει απειλής για τους αγώνες
των µαθητών.

Θα µπορούσατε κάλλιστα να δεχθείτε να συνεχίσει η λειτουρ-
γία των Σχολών Επαγγελµατικής Κατάρτισης Τουρισµού. Εν
µέσω τουριστικής περιόδου θα κλείσουν αυτές οι σχολές και θα
µείνουν εκατοντάδες παιδιά εκτός. Είναι και άλλα πολλά, τα
οποία έχουµε καταθέσει και απορούµε γιατί δεν τα έχετε κάνει
δεκτά.

Από εκεί και µετά, σε σχέση µε ορισµένες τροπολογίες, θα
ήθελα να πω ότι τις υπουργικές τροπολογίες τις ψηφίζουµε,
εκτός από την τροπολογία µε γενικό αριθµό 132 και ειδικό 20,
στην οποία δηλώνουµε «παρών». 

Σε σχέση µε την περίπτωση του Βοτανικού, έχουµε να πούµε
το εξής: Το ψηφίζουµε, αλλά θεωρούµε ότι τα όσα ακούστηκαν
και από τη Χρυσή Αυγή, τη φασιστική οργάνωση, την εγκληµα-
τική αυτή οργάνωση, αλλά και από Βουλευτές των ΑΝΕΛ αποτε-
λούν σκοταδισµό. Δείχνουν πραγµατικά ποιες είναι οι προθέσεις
τους, η αντίληψη και η ιδεολογία τους, αυτών δηλαδή µε τους
οποίους σήµερα εσείς συνεργάζεστε. 

Αποτελούν σκοταδισµό αυτά που ειπώθηκαν. Εµείς, παρ’ ότι
δεν είµαστε υπερασπιστές καµµίας θρησκείας, το δικαίωµα ο
άλλος να πιστεύει το υπερασπιζόµαστε.

Επίσης, επειδή ακούστηκαν διάφορα, ότι θα συνωστίζονται,

ιδού η Ρόδος ιδού και το πήδηµα. Να φτιαχτούν και άλλα τζαµιά
έτσι ώστε να µη συνωστίζονται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Συντυχάκη,
ολοκληρώνετε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, σε σχέση µε την υπουργική τροπολογία µε αριθµό

153, η οποία ήρθε εκπρόθεσµη τώρα στο τέλος, που είναι του κ.
Μπαλτά και αφορά το Μέγαρο Μουσικής, επιτρέψτε µου να πω
ότι είναι η τέταρτη ρύθµιση που έρχεται και αφορά εκκρεµότητες
των εργαζοµένων στο Μέγαρο Μουσικής. Οι τρεις προηγούµε-
νες ρυθµίσεις ήταν µε την προηγούµενη κυβέρνηση και εσείς
φέρνετε την τέταρτη ρύθµιση. 

Εµείς για τελευταία φορά θα ψηφίσουµε «παρών», όπως ψη-
φίσαµε και στις προηγούµενες. Εν πάση περιπτώσει, όµως, θα
πρέπει αυτή η ιστορία να σταµατήσει. Στο κάτω-κάτω, εάν δεν
µπορεί να λειτουργήσει το Μέγαρο Μουσικής και δεν µπορεί να
εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του απέναντι στους εργαζόµενους,
να το αναλάβει το κράτος. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Συντυχάκη,
σάς παρακαλώ πολύ, ολοκληρώνετε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ήδη έχετε υπερβεί

τον χρόνο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Ευχα-

ριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ…
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον

λόγο στον κύριο Υπουργό, θέλω να πω ότι εδώ και αρκετή ώρα
το Προεδρείο ζήτησε από τους ειδικούς αγορητές να δηλώσουν
ποιοι θέλουν να δευτερολογήσουν. Δήλωσαν δύο συνάδελφοι
και πήραν τον λόγο. Ανήγγειλα τον Υπουργό µετά τους δύο αγο-
ρητές που δήλωσαν ότι θέλουν να δευτερολογήσουν και έρχεστε
τώρα εσείς, κυρία Ξουλίδου, να παρέµβετε και ζητάτε δευτερο-
λογία.

ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Θα εξηγήσω τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ…
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω να δευτε-

ρολογήσω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Ξουλίδου,

αφήστε µε να εξηγήσω στο Σώµα. Χάνουµε χρόνο τσάµπα.
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Δεν µπορείτε να λέτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστε. Εξηγώ

στο Σώµα και για τα Πρακτικά, ότι µετά τους δύο αγορητές του
Ποταµιού και του ΚΚΕ δεν υπήρχε άλλος εγγεγραµµένος ή δεν
είχε δηλώσει κάποιος άλλος και είχα αναγγείλει ήδη τον
Υπουργό.

Κυρία Ξουλίδου, θέλετε τον χρόνο για δύο λεπτά για τη δευ-
τερολογία. Τον έχετε, συµφωνεί και ο κύριος Υπουργός.

Κυρία Ξουλίδου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά και µετά συνε-
χίζουµε.

ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θεωρώ ανήκουστο από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος να

µας συγκρίνει και να µας ταυτίζει µε τη Χρυσή Αυγή, γιατί έχουµε
µία κοινή θέση σε αυτό το θέµα. Την αιτιολογήσαµε πλήρως την
τοποθέτησή µας, το γιατί θέλουµε να αποσυρθεί. Όχι απλώς δεν
ψηφίζουµε, αλλά ζητάµε να αποσυρθεί αυτή η τροπολογία. Είναι
άκαιρη, µη σύµφωνη µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Είναι µία τροπολογία η οποία δίνει πράσινο φως στην ανέ-
γερση του τεµένους, κάτι που θα έπρεπε ήδη να σας απασχολεί
σαν Βουλή και να µας απασχολήσει όλους σαν Κοινοβούλιο από
τη στιγµή που έπρεπε εντός εξαµήνου να είχε υλοποιηθεί το
έργο και έχει παρέλθει ήδη ενάµισης χρόνος. Εποµένως πρέπει
να ξαναδούµε τη συµφωνία, αυτήν τη σύµβαση εάν είναι έγκυρη
ή άκυρη και ερχόµαστε τώρα εµείς να δώσουµε λαβή να µας λέτε
και σκοταδιστές, γιατί µιλάµε βάσει Συντάγµατος και το αιτιολο-
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γήσαµε πλήρως στην Ολοµέλεια; Θέλω να πάρει πίσω αυτό το
πράγµα ο κύριος εισηγητής. Δεν αρµόζει στους Ανεξάρτητους
Έλληνες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κύριος Υπουργός
έχει τον λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Συντυχάκη, πρέπει να σας πω για την τροπολογία που
λέτε να µη λειτουργούν τιµωρητικά οι µαθητικές κινητοποιήσεις
–συγγνώµη, δικό µου λάθος δεν πρόλαβα να το πω- ότι προβλέ-
πεται στο πολυνοµοσχέδιο ρύθµιση ακριβώς για αυτό το θέµα.
Δεν συµφωνούµε, όµως, µε τη θέση σας για τη µη αναπλήρωση
των ωρών διακοπής. Έχουµε προτείνει ένα άλλο τρόπο, όχι µε
παράταση σχολικού έτους. Σε αυτό το σηµείο διαφωνούµε.

Επίσης, πρέπει να σας πω για τις ΕΠΑΣ Τουρισµού ότι διαφω-
νούµε στο να παραταθεί επ’ αόριστο. Στο πολυνοµοσχέδιο προ-
βλέπεται παράταση για ένα έτος, γιατί θέλουµε η µαθητεία
κάποια στιγµή να πάει στη µεταλυκειακή φάση, δηλαδή στα ΙΕΚ.
Με αυτήν την έννοια το βάλαµε. 

Τώρα, όσον αφορά τη συζήτηση που επικεντρώθηκε γύρω από
τα πρότυπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε,
κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, λίγο ησυχία παρακαλώ. Να ολο-
κληρώσει ο Υπουργός, να ακουστεί η άποψή του, οι απαντήσεις
που ενδεχοµένως θέλει να δώσει, για να περάσουµε κατόπιν
αυτού στην ψηφοφορία. Κάντε λίγη ησυχία.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Είπανε πάρα πολλοί συνά-
δελφοι  εκεί που έχουµε πέντε πρότυπα, να γίνουν περισσότερα.
Να γίνουν στις γειτονιές, να επεκταθούν. Δεν ξέρω αν αντιλαµ-
βάνονται στην ουσία οι συνάδελφοι τι λένε. Ένα σχολείο που
είναι πρότυπο -και αυτά που κρατάµε ως πρότυπα, τα υπόλοιπα
είναι πειραµατικά και έχουν άλλο χαρακτήρα- είναι σχολείο µε
επιλεγµένο…

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Εάν ενοχλώ, να σταµατήσω κύριοι συνάδελφοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, κύ-

ριοι συνάδελφοι, λίγη ησυχία από τα έδρανα εδώ, εκ δεξιών
όπως βλέπω. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν κάνω φασαρία. Μόνο
ακούω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είπα συνάδελφοι,
όχι συνάδελφε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ακούγοντας, πώς να
κάνω φασαρία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μετά, όµως, δια-
µαρτύρεστε για τον χρόνο και για την καθυστέρηση της ψηφο-
φορίας.

Συνεχίστε, κύριε Κουράκη. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Λέω, λοιπόν, ότι όσοι ξέ-
ρουµε πώς λειτουργούσαν τα πρότυπα, είναι σχολεία µε
επιλεγµένο διδακτικό προσωπικό, είναι σχολεία χωρίς εκπαιδευ-
τικά κενά, µε ενισχυµένη υποδοµή και εξοπλισµό και επιπλέον
έχουν ένα µαθητικό δυναµικό το οποίο έχει επιλεγεί από εξετά-
σεις. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι ουσιαστικά ζητάτε σε όλη την
Ελλάδα να γίνουν αυτές οι νησίδες ενισχυµένης µαθητικής διδα-
σκαλίας και όπως αντιλαµβάνεστε αυτό –αναφέροµαι στους κυ-
ρίους συναδέλφους κυρίως του Ποταµιού- είναι θέµα
διαφορετικής κοσµοθεωρίας.

Η δική µας η αντίληψη είναι ότι δεν µπορούµε να ανεχθούµε
σε όλα τα άλλα τα σχολεία να υπάρχουν διδακτικά κενά, γιατί
δεν µπορούµε ενδεχοµένως να τα καλύψουµε όλα, αλλά τα πρό-
τυπα να µην έχουν διδακτικά κενά. Και όταν είπατε –νοµίζω ότι
το είπε η εισηγήτρια σας- στις γειτονιές αν είναι δυνατόν να
υπάρχει ένα πρότυπο, καταλαβαίνετε ότι σε αυτήν τη γειτονιά –
και µάλιστα έχουν µπει µε εξετάσεις- ένα καλό δυναµικό θα πάει
σε αυτά τα σχολεία για να γίνουν ακόµη καλύτεροι µαθητές και

οι υπόλοιποι µαθητές που θα είναι στα άλλα τα σχολεία καταλα-
βαίνετε ότι θα έχουν µόρφωση, κατά τη δική σας αντίληψη, λι-
γότερη. 

Εµείς τι λέµε; Λέµε ότι τα σχολεία είναι πειραµατικά, γιατί
εφαρµόζουν πειραµατικές µεθόδους, ώστε να εξαπλωθούν σε
όλα τα σχολεία, άρα πρέπει να έχουν ένα τυχαίο δείγµα πληθυ-
σµού, αλλά να αναγνωρίζουµε κάτι το οποίο το έχει πει η κοινω-
νιολογία της εκπαίδευσης από τη δεκαετία του ’50. Ότι όταν
υπάρχουν τέτοιου είδους εξεταστικές διαδικασίες, αναλογικά τα
παιδιά από τα φτωχά λαϊκά στρώµατα συµµετέχουν πολύ λιγό-
τερο στο τέλος, δηλαδή επιτυγχάνουν πολύ λιγότερο. Και γιατί
επιτυγχάνουν λιγότερο; Για δύο ουσιαστικούς λόγους:

Πρώτον, γιατί το οικογενειακό περιβάλλον των φτωχών κοινω-
νικών στρωµάτων δίνει πολύ λιγότερα ερεθίσµατα σε όλα τα επί-
πεδα σε αυτά τα παιδιά, άρα, προσέρχονται µε λιγότερα εφόδια
και δεύτερον, γιατί δεν έχουν τη δυνατότητα να υποστηριχθούν
µε φροντιστήρια και άλλα µέσα, ώστε να ανταγωνιστούν τον υπό-
λοιπο µαθητικό πληθυσµό. 

Άρα εξ ορισµού µιλάµε για ένα ξεσκαρτάρισµα –συγχωρέστε
για τη λέξη- προκειµένου να συνεχίσουν τις σπουδές τους. Μι-
λάµε δηλαδή, αν είµαστε υπέρ ενός σχολείου που θα δίνει σε
όλα τα παιδιά δυνατότητα και µάλιστα, σύµφωνα µε τη δική µας
την αντίληψη, πρέπει να προχωρήσουµε τις ζώνες εκπαιδευτικής
προτεραιότητας σε χαµηλά κοινωνικά στρώµατα, σε γειτονιές
όπου τα παιδιά έχουν λίγα προσόντα, που σηµαίνει περισσότεροι
καθηγητές, περισσότερη ενθάρρυνση, ώστε να αµβλύνουµε τις
κοινωνικές διαφορές. Αυτή είναι η διαφορά µας.

Μάλιστα, κλείνοντας, θα έλεγα ότι αυτά τα λένε όσοι έχουν
ασκήσει διοίκηση στο Υπουργείο Παιδείας, που κατέβασαν µέσα
σε τέσσερα χρόνια το ποσοστό του ΑΕΠ που δίνεται στην εκπαί-
δευση από το 3,5% στο 2,7%, όταν έχουν απολύσει ή δεν έχουν
προσλάβει τριάντα χιλιάδες εκπαιδευτικούς -δηλαδή έχουµε
τριάντα χιλιάδες λιγότερους εκπαιδευτικούς-, όταν έχει καταρ-
γηθεί, στην ουσία, η ενισχυτική διδασκαλία, η παράλληλη στή-
ριξη, η τάξη υποδοχής, όταν καταργήσανε την τεχνική
εκπαίδευση και πέταξαν δυόµισι χιλιάδες εκπαιδευτικούς σε δια-
θεσιµότητα και είκοσι δύο χιλιάδες µαθητές έξω από την τάξη.
Τολµάνε, λοιπόν, όλοι αυτοί να µιλάνε για αριστεία και για άριστα
σχολεία!

Καταστρέφουµε όλη την εκπαίδευση στην πραγµατικότητα,
παραδίδουµε παιδιά έξω από το σχολειό, στα ιδιωτικά εκπαιδευ-
τήρια και µετά µιλάµε για δηµόσια και δωρεάν εκπαίδευση. Υπάρ-
χουν συγκεκριµένα data, δεδοµένα πλέον για να µιλάµε για το
ποιος ενισχύει ή όχι τη δωρεάν και τη δηµόσια παιδεία. Αντί όλου
αυτού, προβάλλουν το φύλλο συκής και µιλάµε για πρότυπα και
για αριστεία. 

Ο ελληνικός λαός καταλαβαίνει πολύ καλά ότι τα µέτρα τα
οποία προτείνουµε, είναι µέτρα που απευθύνονται σε όλον τον
πληθυσµό και µάλιστα -το έχω χρησιµοποιήσει κι άλλη φορά- µε
µια µεροληπτική, θετική διάκριση υπέρ αυτών που το έχουν πιο
πολύ ανάγκη. Ναι, εδώ είµαστε µεροληπτικοί. Θα φροντίσουµε
να είµαστε µεροληπτικοί. Γιατί -και θα κλείσω µε αυτό- ο Αριστο-
τέλης είχε πει: «Δεν υπάρχει τίποτα πιο άνισο από την ίση µετα-
χείριση των άνισων». Δεν µπορείς σε ανθρώπους που ξεκινάνε
από διαφορετικές άνισες αφετηρίες, να λες ότι δίνεις ίσες ευκαι-
ρίες. Πρέπει να είσαι µεροληπτικός µε θετικό τρόπο για την ενί-
σχυση όλων αυτών που έχουν ανάγκη. Αυτοί είµαστε κι αυτό είναι
το πρόγραµµά µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κουράκη.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κηρύσσεται περαιωµένη η συζή-

τηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Επεί-
γοντα µέτρα για την Πρωτοβάθµια, Δευτεροβάθµια και Τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση και άλλες διατάξεις» και η ψήφισή τους θα γίνει
χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Όχι.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2015  2845



ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ-ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Όχι.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ-ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Όχι.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ-ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Όχι.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Όχι.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Παρών.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Όχι.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Παρών.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Όχι.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Παρών.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Όχι.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Όχι.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Για τα άρθρα 10, 11, 12, 13, 14, 15, 16, 17, 18, 19, 20, 21, 22,

23, 24, 25, 26, 27 και 28 θα διεξαχθεί στη συνέχεια ονοµαστική
ψηφοφορία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Όχι.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Όχι.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

31 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Για τα άρθρα 32 και 33 επίσης θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφο-

φορία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 131 και ειδικό 19 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 131 και ειδικό 19 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παραβιάζετε τον Κα-
νονισµό. Δεν υπάρχει τέτοια ψηφοφορία. Αυτό είναι παραβίαση
του Κανονισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για την τροπολογία
µε γενικό αριθµό 135 και ειδικό 23 θα διεξαχθεί, επίσης, ονοµα-
στική ψηφοφορία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 130 και ειδικό 18 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η

τροπολογία µε γενικό αριθµό 130 και ειδικό 18 έγινε δεκτή ως
έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 136 και ειδικό 24 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η

τροπολογία µε γενικό αριθµό 136 και ειδικό 24 έγινε δεκτή ως
έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 153 και ειδικό 37 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ναι.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Όχι. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η

τροπολογία µε γενικό αριθµό 153 και ειδικό 37 έγινε δεκτή ως
έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 145 και ειδικό 30 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η

τροπολογία µε γενικό αριθµό 145 και ειδικό 30 έγινε δεκτή ως
έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 11 του
νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 142 και ειδικό 27 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Όχι.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Παρών. 
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η

τροπολογία µε γενικό αριθµό 142 και ειδικό 27 έγινε δεκτή ως
έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 155 και ειδικό 38 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Παρών.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 155 και ειδικό 38 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
τριάντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Ληξουρίου Κεφαλληνίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας. 
Επί των άρθρων 10, 11, 12, 13, 14, 15, 16, 17, 18, 19, 20, 21,

22, 23, 24, 25, 26, 27, 28, 32, 33 και επί της τροπολογίας µε γενικό
αριθµό 135 και ειδικό 23 του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πο-
λιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Επείγοντα µέτρα για την
Πρωτοβάθµια, Δευτεροβάθµια και Τριτοβάθµια εκπαίδευση και
άλλες διατάξεις» έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής
ψηφοφορίας από Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, της οποίας
το κείµενο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ως προς την προ-
βλεπόµενη διαδικασία, επιθυµώ να σας υπενθυµίσω τα εξής:
Σύµφωνα µε το άρθρο 72 παράγραφος 1 του Κανονισµού της
Βουλής, η ψηφοφορία µε ονοµαστική κλήση διεξάγεται όταν
υποβληθεί αίτηση που υπογράφεται από το 1/20 του όλου αριθ-
µού των Βουλευτών. Μετά το πέρας της συζήτησης του συγκε-
κριµένου θέµατος, γίνεται η εκφώνηση των ονοµάτων των
υπογραφόντων την αίτηση Βουλευτών. 

Αν δεν συµπληρωθεί ο απαιτούµενος ελάχιστος αριθµός πα-
ρόντων Βουλευτών από τους υπογράφοντες, η αίτηση θεωρείται
ότι δεν υποβλήθηκε, σύµφωνα µε το άρθρο 72 παράγραφος 2
του Κανονισµού της Βουλής. 

Αν διαπιστωθεί ότι υπάρχει ο ελάχιστος αριθµός των υπογρα-
φόντων, η συνεδρίαση διακόπτεται υποχρεωτικά και γίνεται σχε-
τικά ανακοίνωση στον χώρο του Βουλευτηρίου. Δέκα λεπτά µετά
την ανακοίνωση επαναλαµβάνεται η συνεδρίαση, βάσει του άρ-
θρου 72 παράγραφος 3 του Κανονισµού της Βουλής. 

Στο σηµείο αυτό θα αναγνώσω και τον κατάλογο των υπογρα-
φόντων την αίτηση της ονοµαστικής ψηφοφορίας, για να διαπι-
στωθεί αν υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός
για την υποβολή της. 

Ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης. Παρών.
Ο κ. Θεόδωρος Φορτσάκης. Παρών.
Ο κ. Ιωάννης Πλακιωτάκης. Παρών.
Ο κ. Αθανάσιος Μπούρας. Παρών.
Ο κ. Χρήστος Κέλλας. Παρών.
Ο κ. Τιµολέων Κοψαχείλης. Παρών.
Η κ. Φωτεινή Αραµπατζή. Παρούσα.
Ο κ. Χρήστος Μπουκώρος. Παρών.
Ο κ. Παναγιώτης Μηταράκης. Παρών.
Ο κ. Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής. Παρών.
Ο κ. Κωνσταντίνος Γκιουλέκας. Παρών.
Ο κ. Κωνσταντίνος Κατσαφάδος. Παρών.
Ο κ. Γιώργος Κουµουτσάκος. Παρών.
Ο κ. Εµµανουήλ Κόνσολας. Παρών.
Ο κ. Απόστολος Βεζυρόπουλος. Παρών.
Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονι-

σµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας. 

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10’) λεπτά,

σύµφωνα µε τον Κανονισµό. 
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση. 
Θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί των άρθρων 10, 11,

12, 13, 14, 15, 16, 17, 18, 19, 20, 21, 22, 23, 24, 25, 26, 27, 28, 32,
33 και επί της τροπολογίας 135/23 του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Επεί-
γοντα µέτρα για την Πρωτοβάθµια, Δευτεροβάθµια και Τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση».

Σύµφωνα µε το άρθρο 72 παράγραφος 6, οι αποδεχόµενοι τα
άρθρα του σχεδίου νόµου και την τροπολογία λέγουν «ΝΑΙ».

Οι µη αποδεχόµενοι τα άρθρα του νοµοσχεδίου και την τρο-
πολογία λέγουν «ΟΧΙ».

Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ».
Καλούνται επί του καταλόγου η κ. Δριτσέλη Παναγιώτα από

τον ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Κεφαλογιάννης Ιωάννης από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

Σας ενηµερώνω, επίσης, ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επι-
στολές ή τηλεοµοιοτυπίες (φαξ) συναδέλφων σύµφωνα µε το
άρθρο 70Α’ του Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστο-
ποιούν την ψήφο οι συνάδελφοι τους επί των άρθρων και της
τροπολογίας του νοµοσχεδίου.

Οι ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα συνυπολογιστούν
στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου αργά για να
είναι ευκρινής και η ψήφος των συναδέλφων, επειδή η πρόταση
συµπεριλαµβάνει περισσότερα του ενός άρθρα και για να διευ-
κολυνθεί και το έργο των ψηφολεκτών στην καταµέτρηση των
ψήφων.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Υπάρχει συνάδελ-
φος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.

Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους
συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α’ του Κανονισµού της
Βουλής, καταχωρίζονται στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρα-
καλώ τους κύριους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση
των ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ: Να προχωρήσουµε στην άλλη συ-

νεδρίαση, κύριε Πρόεδρε. Να αρχίσει η άλλη συνεδρίαση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δριβελέγκα,

επειδή βάζετε το ζήτηµα, θα κάνουµε ένα δεκάλεπτο διάλειµµα.
Εν τω µεταξύ θα τρέχει η καταµέτρηση των ψήφων. Θα κάνουµε
δεκάλεπτο διάλειµµα και ακολουθεί η έναρξη της συζήτησης επί
της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ: Με συγχωρείτε, αλλά η ανακοί-
νωση µπορεί να γίνει και κατά τη διάρκεια της διακοπής. Μπο-
ρείτε εσείς να κηρύξετε την έναρξη της άλλης συνεδρίασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το γνωρίζω, κύριε
Δριβελέγκα, αλλά έχουµε ήδη συνεννοηθεί για ένα δεκάλεπτο
διάλειµµα και αµέσως µετά θα ξεκινήσουµε. Εν τω µεταξύ, οι ψη-
φολέκτες θα συνεχίσουν τη δουλειά τους. 

Διακόπτουµε για δέκα λεπτά. 
(ΔΙΑΚΟΠΗ) 

(Κατά τη διάρκεια της διακοπής την Προεδρική Έδρα κατα-
λαµβάνει η Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑ-
ΛΑΜΠΙΔΟΥ) 

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση και ψήφιση επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση της από 27 Μαρτίου 2015
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσα ρύθµιση για
τη βιωσιµότητα της «Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης Α.Ε.» και
τις ληξιπρόθεσµες οφειλές» (Α’35)». Η Διάσκεψη των Προέδρων
αποφάσισε στη συνεδρίασή της, της 7/5/2015, τη συζήτηση του
νοµοσχεδίου σε δύο συνεδριάσεις. 

Προτείνω η συζήτηση του νοµοσχεδίου να γίνει ενιαία επί της
αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών σε δύο συνεδριάσεις.
Συναινεί το Σώµα; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Το Σώµα συ-

ναινεί. 
Από την αρµόδια Διαρκή Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων,

Παραγωγής και Εµπορίου ανακοινώθηκε και αναρτήθηκε η έκ-
θεση στις 6-5-2015. 

Σας ενηµερώνω ότι η εγγραφή στον κατάλογο των οµιλητών
γίνεται από την έναρξη της συζήτησης και ως το τέλος της οµι-
λίας των εισηγητών, σύµφωνα µε το άρθρο 96 παράγραφος 1
του Κανονισµού της Βουλής και δικαίωµα δευτερολογίας έχουν
οι εγγεγραµµένοι οµιλητές και, εφόσον το ζητήσουν, έως το
τέλος της καταρχήν συζήτησης. 

Προτείνουµε για σήµερα να τελειώσουµε µε τους Υπουργούς
και τους εισηγητές και ειδικούς αγορητές των κοµµάτων και να
συνεχίσουµε αύριο. Έτσι έχουµε συνεννοηθεί µε όλους τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους όλων των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων. Υπάρχει καµµία αντίρρηση; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τι ώρα ξεκινάει αύριο η συνε-

δρίαση; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Στις 10:00’ το

πρωί. 
Ενηµερώνω το Σώµα ότι συνεχίζεται η καταµέτρηση από τους

ψηφολέκτες για την ονοµαστική ψηφοφορία που έχει ζητηθεί και
έχει πραγµατοποιηθεί για το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παι-
δείας. Όταν ολοκληρωθεί η διαδικασία από τους ψηφολέκτες, θα
κάνουµε διακοπή και θα ανακοινώσουµε το αποτέλεσµα, θα ψη-
φίσουµε το νοµοσχέδιο, επειδή είναι µε τη διαδικασία του κατε-
πείγοντος και θα συνεχίσουµε τη συζήτηση. Αυτό το έχουµε
συνεννοηθεί µε όλους τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους
όλων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Δεν υπάρχει καµµία αντίρ-
ρηση. 

Εισερχόµαστε στη συζήτηση. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Αποστόλου για δέκα λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Θα
ήθελα την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Θα δείξουµε
ανοχή, κύριε Αποστόλου.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-
γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Αγα-
πητοί συνάδελφοι, ένας απλός παρατηρητής της πορείας της
Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης πολύ εύκολα θα διεπίστωνε ότι
η κύρωση της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου που συζητάµε
σήµερα ήταν µονόδροµος, αλλά και κατεπείγουσα για όσους βε-
βαίως πιστεύουν στην αναγκαιότητα της ύπαρξής της. Αυτό φά-
νηκε από τις τοποθετήσεις όλων των κοµµάτων στην κοινή
συνεδρίαση της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου και Οικονο-
µικών. Απλώς, µερικοί δεν µπορούν να το αποδεχθούν ψηφίζοντας
το, γιατί το κάνει, ασφαλώς, µία κυβέρνηση της Αριστεράς. 

Χρόνια τώρα προσπαθούσατε, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, να πουλήσετε την Ελληνική Βιοµη-
χανία Ζάχαρης σε ιδιωτικά χέρια. Ούτε αυτό το καταφέρατε,
αφού δεν καταλάβατε ούτε το πιο απλό πράγµα, ότι η προσπά-
θειά σας δεν θα είχε επιτυχή –ευτυχή για εσάς, βεβαίως- κατά-
ληξη, γιατί απλά το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας
και η Τράπεζα της Ελλάδας αποφάσισαν τα δάνεια της Ελληνικής
Βιοµηχανίας Ζάχαρης να µεταφερθούν στην Τράπεζα Πειραιώς
και οι µετοχές να παραµείνουν στην υπό εκκαθάριση κακή ΑΤΕ. 

Όπως, επίσης, φάνηκε το ότι θα έκλειναν τα δύο από τρία ερ-
γοστάσια, από τη στιγµή που δεν χρηµατοδοτήθηκαν οι τευτλο-
παραγωγοί, για να καλύψουν τις ανάγκες των εργοστασίων σε
πρώτη ύλη. 

Η συνεχής µείωση, αγαπητοί συνάδελφοι, της παραγωγής ζά-
χαρης και η επιδείνωση των οικονοµικών µεγεθών, ξεκίνησε εδώ
και µερικά χρόνια, αλλά οι αρµόδιοι πανηγύριζαν ότι η εταιρεία
πάει πολύ καλά και έχει κέρδη.

Είναι πολλά τα αίτια που οδήγησαν στη σηµερινή κατάσταση,
όπως η ραγδαία επιδείνωση των οικονοµικών µεγεθών της Βιο-
µηχανίας Ζάχαρης, που µάλιστα ήταν και εισηγµένη στο Χρηµα-
τιστήριο Αξιών των Αθηνών, όπως η µείωση των ιδίων κεφαλαίων,
η αύξηση των βραχυπροθέσµων υποχρεώσεων µε παράλληλη
µείωση του κυκλοφορούντος ενεργητικού, το αρνητικό κεφάλαιο
κίνησης, η αύξηση των απαιτήσεων –προφανώς, λόγω κακοπλη-
ρωτών- η µείωση παραγωγής ζάχαρης και η πραγµατοποίηση
υψηλών ζηµιών. 

Κύριοι συνάδελφοι, ακούστε και µία ιδιαιτερότητα και βγάλτε
τα συµπεράσµατά σας. Τα έξι από τα συνολικά επτά µέλη του
προηγούµενου Διοικητικού Συµβουλίου διέµεναν στην Αθήνα,
ενώ έδρα της βιοµηχανίας ήταν η Θεσσαλονίκη, µε ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται και όλοι το αντιλαµβάνεστε. Από τα τρία εκτελεστικά
µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου, τα δύο έµεναν µόνιµα στην
Αθήνα. Τα τέσσερα από τα επτά µέλη του Διοικητικού Συµβου-
λίου είναι στελέχη της Τράπεζας Πειραιώς, πιστώτρια τράπεζα,
ενώ το 82% των µετοχών ανήκει στο δηµόσιο. 

Από τις αρχές του 2011 ξεκίνησε µία διαδικασία πώλησης των
µετοχών, αλλά δεν υπήρξε καµµία πρόοδος, όπως σας είπα, γιατί
πολύ απλά, αγαπητοί συνάδελφοι, οι µετοχές έµεναν στην ΑΤΕ
υπό εκκαθάριση και τα δάνεια πήγαν, όπως σας είπα προηγού-
µενα, στην Τράπεζα Πειραιώς, όπως αποφάσισε το Ταµείο Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας και η Τράπεζα της Ελλάδας. Είναι
µία παγκόσµια πρωτοτυπία αυτό. 

Άλλο ιδιαίτερο χαρακτηριστικό είναι ότι προσελήφθη και δεύ-
τερος σύµβουλος πώλησης, ενώ παρέµεινε και ο πρώτος που
δεν είχε πετύχει στο έργο του. Φυσικά και οι δύο αµείβονταν και
µάλιστα για πολύ καιρό αξιολογώντας ανύπαρκτες προσφορές.  

Τυχαίνει, αγαπητοί συνάδελφοι, να παρακολουθώ χρόνια την
πορεία της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης. Η διοίκηση των τε-
λευταίων χρόνων γνώριζε ότι οδηγούνταν στο αδιέξοδο και ότι
δεν θα µπορούσε να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της και δεν
έκανε τίποτα για να ανατρέψει αυτήν την πορεία. Πώς ήταν δυ-
νατόν να πουληθούν οι µετοχές, όταν τα δάνεια τα έχει άλλος
και τις µετοχές τις έχει άλλος; Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα.
Δεν έκανε τίποτα για να σταµατήσει την απαξίωσή της.
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Βέβαια, κάπου στη διαδροµή συζήτησαν διάφορα σενάρια,
όπως να κεφαλαιοποιηθούν οι απαιτήσεις της Τράπεζας Πει-
ραιώς. Ανέθεσαν στην εταιρεία «KANTOR» να µελετήσει το θέµα
της λειτουργίας ή όχι και των τριών εργοστασίων και κατέληξαν
να λειτουργήσουν το ένα.

Για όσους, αγαπητοί συνάδελφοι, γνωρίζουν, το παιχνίδι χά-
θηκε πριν καν ξεκινήσει, δηλαδή όταν ανακοινώνονταν οι τιµές
των τεύτλων του 2013. Εάν η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης, πα-
ραδείγµατος χάριν, έδινε πέντε εκατοµµύρια ευρώ περισσότερα
στους παραγωγούς και γινόταν η κατάλληλη ενηµέρωσή τους,
θα συγκέντρωναν τεύτλα για τουλάχιστον εκατό χιλιάδες τόνους
ζάχαρη και µε πολύ ικανοποιητικό κόστος παραγωγής. Με πα-
ράλληλη παραγωγή του υπολοίπου της ποσόστωσης µε τη δια-
δικασία φασόν και εισαγωγές για την κάλυψη της υπόλοιπης
ζήτησης η Βιοµηχανία δεν θα είχε ζηµιές και µε τα κέρδη από τα
εργοστάσια της Σερβίας θα ήταν σε εξαιρετική κατάσταση. 

Δυστυχώς δεν έγινε κανένα απ’ αυτά, γιατί, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, το Διοικητικό Συµβούλιο δεν µπόρεσε όχι µόνο να λύσει το
πρόβληµα, αλλά ούτε καν να το καταλάβει. Πώς αλλιώς µπορεί
να δικαιολογηθεί το γεγονός ότι ο διευθύνων σύµβουλος της Βιο-
µηχανίας Ζάχαρης το ’83 καλωσορίζοντας τον τότε Υπουργό Μα-
κεδονίας-Θράκης, βορείου Ελλάδας, στο εργοστάσιο στο Πλατύ
χαρακτήρισε «καλή τη φετινή σοδειά, η οποία δίνει καλές απο-
δόσεις σε ποιοτικό και ποσοτικό επίπεδο». Και να σκεφτεί κανείς
ότι αυτή ήταν η χειρότερη χρονιά για τη Βιοµηχανία µε 30 εκα-
τοµµύρια ζηµιά.

Τι παραλάβαµε εµείς, αγαπητοί συνάδελφοι, τον Φεβρουάριο;
Τις δανειακές υποχρεώσεις προς την Τράπεζα Πειραιώς να ανέρ-
χονται –σας τα λέω αυτά µε στοιχεία από τον ισολογισµό της
εταιρείας στις 31-12-2014 - σε 143 εκατοµµύρια, να έχει χορη-
γηθεί τον Ιανουάριο του 2015 επιπλέον δάνειο ύψους 10,5 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, να οφείλονται στους αγρότες άλλα 10
εκατοµµύρια ευρώ από την περσινή χρονιά και στα ταµεία να µην
υπάρχει ούτε ένα ευρώ για τις λειτουργικές δαπάνες. 

Το πρώτο που κάναµε ήταν να πάρουµε ένα δάνειο 8,5 εκα-
τοµµύρια ευρώ µε τη µόνη εγγύηση που δεχόταν η Τράπεζα Πει-
ραιώς –στην οποία είναι υποθηκευµένη, όπως σας είπα, όλη η
περιουσιακή συγκρότηση της εταιρείας- το ενέχυρο όλης της
υπόλοιπης ζάχαρης, για να µπορέσουµε να πληρώσουµε τους
τευτλοπαραγωγούς για να αρχίσουν την καλλιέργεια της καινού-
ριας χρονιάς. Πληρώθηκαν σχεδόν όλοι, αλλά η κεφαλαιακή ενί-
σχυση µε τα 30 εκατοµµύρια, που συζητάµε µε την πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου, ήταν µονόδροµος για τις υπόλοιπες
υποχρεώσεις.

Αγαπητοί συνάδελφοι, να πούµε µια αλήθεια. Λύνει όντως το
άµεσο πρόβληµα η συγκεκριµένη χρηµατοδότηση, αλλά δεν
λύνει από µόνη της το πρόβληµα της βιωσιµότητας. Στις 30-06-
2015 πιθανόν η εταιρεία, εάν δεν κάνουµε αυτές τις κινήσεις που
πρέπει, να έχει το ίδιο πρόβληµα και να έχει πάλι –θα έλεγα- πρό-
βληµα ρευστότητας. Πρέπει, λοιπόν, να δούµε τι θα κάνουµε. Και
µπήκε από πολλούς Βουλευτές το µεγάλο ζήτηµα της βιωσιµό-
τητας.

Άρα, λοιπόν, εµείς τονίζουµε ότι δεν κάναµε µόνο την κίνηση
για να σώσουµε πρόσκαιρα την εταιρεία, αλλά κυρίως για να εξα-
σφαλίσουµε αυτές τις προϋποθέσεις για να µπορέσει να γίνει
βιώσιµη η λειτουργία της.

Με βάση τη σηµερινή κεφαλαιακή διάρθρωση, όπως σας είπα,
καµµιά τράπεζα δεν µπορεί να τη χρηµατοδοτήσει. Ούτε, όµως,
αύξηση µετοχικού κεφαλαίου µπορεί να ξαναγίνει γιατί ο βασικός
µέτοχος η ΑΤΕ, όπως σας είπα, είναι σε εκκαθάριση. Υπάρχει ένα
πρόβληµα σε όλο αυτό. Και θα πρέπει η ίδια η Τράπεζα Πειραιώς
να αντιληφθεί ότι πρέπει να λυθεί το πρόβληµα. Αυτός ο γόρδιος
δεσµός µεταξύ Τράπεζας Πειραιώς και Ελληνικής Βιοµηχανίας
Ζάχαρης πρέπει να λυθεί και η ίδια η Τράπεζα Πειραιώς να ανα-
λάβει και αυτή τις ευθύνες της, δεδοµένου ότι έχει και αυτή ένα
µεγάλο µερίδιο ευθύνης για τη µέχρι σήµερα πορεία της.

Δεν θα αναφερθώ -γιατί υπάρχουν πάρα πολλά στοιχεία- στα
υπόλοιπα νούµερα. Αυτό που θέλω να σας πω µόνο είναι το τι
κάνουµε εµείς από εδώ και πέρα. Από εδώ και πέρα, αγαπητοί
συνάδελφοι, ξεκινάµε από µία διαπίστωση που θα σας την πω,
γιατί συµµετείχα στη σχετική συζήτηση στο Συµβούλιο Υπουρ-

γών Γεωργίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Παρουσιάστηκε ένα γράφηµα σχετικά µε τα κοστολόγια ζάχα-
ρης των κρατών-µελών. Λέω τι παραλάβαµε. Στα συµπεράσµατα
αυτά απεικονίζονταν γραφικά τα κόστη παραγωγής ζάχαρης των
κρατών-µελών µε την Ελλάδα να είναι εκτός γραφήµατος, καθώς
το κόστος παραγωγής ξεπερνούσε τα όρια του γραφήµατος που
ήταν στα 500, το κόστος της Ελλάδας ήταν στα 700 ευρώ τον
τόνο. Αυτό, λοιπόν, καλούµαστε εµείς να αντιµετωπίσουµε.

Εµείς, λοιπόν, απ’ τη δική µας πλευρά θα κάνουµε αυτό που
πρέπει για να λύσουµε το πρόβληµα, για να συνεχιστεί κατ’
αρχάς η τευτλοκαλλιέργεια. Υπάρχουν, βεβαίως, ευθύνες. Δεν
σηµαίνει ότι τις ξεχνάµε. Αυτά θα τα βρούµε µια άλλη ώρα. 

Όµως, τώρα προέχει να εξασφαλίσουµε τη βιωσιµότητα της
Βιοµηχανίας Ζάχαρης, να λειτουργήσουν, αν είναι δυνατόν, του-
λάχιστον τα δύο εργοστάσια Πλατέος και Ορεστιάδας τη φετινή
χρονιά. Κάνουµε µία µεγάλη προσπάθεια και έκκληση προς τους
τευτλοπαραγωγούς όσο µπορούν, έστω και αυτήν την περίοδο,
αυτές τις ηµέρες που υπάρχει µια δυνατότητα. Φαίνεται υπάρχει
αυτή η προσπάθεια, αλλά -όπως ξέρετε- οι καιρικές συνθήκες
ιδιαίτερα στη βόρεια Ελλάδα, στις συγκεκριµένες περιοχές ήταν
πάρα πολύ δύσκολες τη φετινή χρονιά.

Εµείς, θέλουµε, λοιπόν, να παραχθεί όσο το δυνατό µεγαλύ-
τερη ποσότητα ζάχαρης για τον απλούστατο λόγο ότι θα περιο-
ριστούν και οι εισαγωγές. Ούτε καν πλησιάζουµε τις ανάγκες που
έχουµε για την εγχώρια κατανάλωση. 

Τι κάναµε, λοιπόν, άµεσα για να συµβάλλουµε στη µείωση του
κόστους λειτουργίας της Βιοµηχανίας; Το πρώτο ήταν να εξασφα-
λίσουµε τη συνδεδεµένη ενίσχυση στην καλλιέργεια και ταυτό-
χρονα να την εντάξουµε στο καθεστώς ολοκληρωµένης
διαχείρισης. Με δεδοµένο ότι σε ένα στρέµµα παράγονται, κατά
µέσο όρο, επτά τόνοι τεύτλων και ότι η συνδεδεµένη ενίσχυση
είναι 53 ευρώ το στρέµµα και η ολοκληρωµένη διαχείριση 30 ευρώ
το στρέµµα, τότε συνάγεται ότι η ενίσχυση ανέρχεται σε 12 ευρώ
τον τόνο τεύτλων. Ήδη η σύµβαση που έχουµε µε τους τευτλοπα-
ραγωγούς είναι στα 45 ευρώ και εάν αφαιρέσουµε, λοιπόν, τα 12
ευρώ τότε έχουµε ένα κόστος –γιατί τα 12 είπαµε είναι οι ενισχύ-
σεις- στα 33 ευρώ, δηλαδή χαµηλώνουµε πολύ τον πήχυ. 

Πέραν αυτού υπάρχει και η δυνατότητα να µπει σε ειδικό κα-
θεστώς ενίσχυσης, όπως έχει γίνει µε τον κανονισµό 1308/2013
για τη Φινλανδία. Για την Φινλανδία, για την παραγωγή ζάχαρης,
η τευτλοκαλλιέργεια έχει ένα ειδικό καθεστώς ενίσχυσης, λόγω
των κλιµατικών συνθηκών που υπάρχουν. Κάτι τέτοιο θα είναι και
δική µας επιδίωξη, ούτως ώστε αυτό το 32 που σας είπα να πέσει
και πιο κάτω. Άρα, δηλαδή, να έχει και ο τευτλοπαραγωγός µια
ικανοποιητική τιµή και ταυτόχρονα, βεβαίως, το κόστος της πρώ-
της ύλης να έχει πέσει σηµαντικά. 

Το δεύτερο που θέλουµε να κάνουµε είναι, οπωσδήποτε µέσα
από την καµπάνια και µέσα από τις επαφές µε τον αγροτικό
κόσµο, να αυξήσουµε όσο γίνεται τις καλλιεργούµενες εκτάσεις.
Στον λογαριασµό που έχουµε κάνει εάν ξεπεράσουµε τα εκατό
χιλιάδες στρέµµατα, κάπου αυτή η παραγωγή που θα υπάρχει
θα µας δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για ακόµη µεγαλύτερη µεί-
ωση του κόστους της παραγωγής.

Αυτά θα έλεγα αν συνδυαστούν και µε µία τρίτη παρέµβαση,
που είναι πάρα πολύ σηµαντική, που αφορά το κόστος λειτουρ-
γίας του εργοστασίου -φανταστείτε ότι πάνω από το 25% του κό-
στους παραγωγής είναι κόστος ενέργειας- µε µία κατάλληλη
παρέµβαση και ιδιαίτερα χρησιµοποιώντας τη φλούδα των τεύτ-
λων ως καύσιµη ύλη ενδέχεται αυτό να πέσει στο 5% το κόστος
παραγωγής. Όλα αυτά ως πακέτο µαζί. 

Ταυτόχρονα όµως και η Τράπεζα Πειραιώς πρέπει να καταλά-
βει ότι για τη συγκεκριµένη Βιοµηχανία, για τη συγκεκριµένη λει-
τουργία, πρέπει η ίδια από τη δική της πλευρά να απαλύνει
αποφασιστικά το βάρος που υπάρχει, ούτως ώστε όλο αυτό το
πακέτο να δηµιουργήσει, όπως πιστεύουµε, τις προϋποθέσεις
για να κάνουµε το µεγάλο ξεκίνηµα.

Ξέρετε, αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή από το 2017 καταργείται
και η ποσόστωση στη ζάχαρη, εάν έχουµε κάνει ένα ξεκίνηµα την
ερχόµενη χρονιά τέτοιο που να µπορεί να δηµιουργήσει προϋπο-
θέσεις για καλλιέργεια πάνω από εκατό χιλιάδες στρέµµατα,
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πολύ εύκολα µπορούµε να φτάσουµε στα εκατόν εξήντα οκτώ,
που είναι η ποσόστωση που έχουµε, πολύ εύκολα µπορούµε να
φτάσουµε και σε ποσότητες πάνω από διακόσιες χιλιάδες τό-
νους, που είναι οι ανάγκες που έχουµε ως χώρα από πλευράς
ζάχαρης. 

Άρα από αυτήν την άποψη, εγώ κάνω µία έκκληση κλείνοντας:
Αγαπητοί συνάδελφοι των υπολοίπων κοµµάτων, ήδη η τοποθέ-
τησή σας, τουλάχιστον στην επιτροπή, ήταν θετική. Βρείτε έναν
τρόπο να κάνετε το µεγάλο βήµα, ούτως ώστε κι εσείς να απαν-
τήσετε σε αυτόν τον αγροτικό κόσµο που έχει µεγάλη αγωνία.
Υπήρξε από πλευράς των κοµµάτων -και επειδή βλέπω τον συ-
νάδελφο από το Ποτάµι απέναντι- πραγµατικά η διάθεση και η
θέληση να βοηθήσουν. Κάντε το όλοι και να ξέρετε ότι για όλους
θα είναι όφελος η επαναλειτουργία της συγκεκριµένης µονάδας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε

τον κ. Αποστόλου.
Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι εισηγητές και ειδικοί

αγορητές από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες των κοµµάτων
έχουν ορισθεί οι παρακάτω:  Ως εισηγητές από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ.
Κωνσταντίνος Λαπαβίτσας και από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Κων-
σταντίνος Χατζηδάκης. Ως ειδικοί αγορητές από τη Χρυσή Αυγή
ο κ. Νικόλαος Μίχος, από το Ποτάµι ο κ. Αλέξανδρος Χατζηδη-
µητρίου, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος η κ. Διαµάντω
Μανωλάκου, από τους Ανεξάρτητους Έλληνες ο κ. Δηµήτρης
Καµµένος και από το ΠΑΣΟΚ ο κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης.

Τον λόγο έχει τώρα η Αναπληρώτρια Υπουργός Οικονοµικών
κ. Όλγα-Νάντια Βαλαβάνη. 

ΟΛΓΑ - ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οι-
κονοµικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 21 Μαρτίου του
2015 ψηφίστηκε ο ν. 4321, µε τον οποίον νοµοθετήθηκε η ρύθ-
µιση έως εκατό δόσεις µε απαλλαγή κατά ποσοστό από προσαυ-
ξήσεις και τόκους εκπρόθεσµης καταβολής. 

Διακηρυγµένη θέληση της νοµοθέτησης ήταν η απαλλαγή
κατά ποσοστό από οτιδήποτε δεν αποτελούσε αρχική οφειλή ή
αυτοτελές πρόστιµο, προκειµένου να γίνει δυνατή η συµµετοχή
όσο το δυνατόν περισσότερων από τα τρία εκατοµµύρια εννια-
κόσιες χιλιάδες φυσικά και νοµικά πρόσωπα -τα τριάµισι εκατοµ-
µύρια από τα οποία χρωστούσαν έως 3 εκατοµµύρια ευρώ- και
ταυτόχρονα η ρύθµιση όσο το δυνατόν µεγαλύτερου µέρους από
το ληξιπρόθεσµο χρέος, προσκοµίζοντας έσοδα για το κράτος
µια τόσο δύσκολη, όπως όλοι ξέρουµε, εποχή. Γι’ αυτό και, µε-
ταξύ άλλων, η ρύθµιση έως εκατό δόσεις της προηγούµενης κυ-
βέρνησης απαλλάχτηκε από όλους τους εσωτερικούς
περιορισµούς, τα προαπαιτούµενα πληρωµής για ένταξη και τον
φραγµό του 1 εκατοµµυρίου ευρώ. 

Μπήκε το ερώτηµα τι ήταν αυτό που οδήγησε τις επόµενες
µέρες στην προσθήκη του άρθρου 2 στην πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου. Μία µέρα µετά την ψήφιση του νόµου, στις 22 Μαρ-
τίου, εφηµερίδα που πρόσκειται στη Νέα Δηµοκρατία
κυκλοφορούσε µε αφιέρωµα µέσα και πρωτοσέλιδο τίτλο: «Πα-
γίδα φόρου µπλοκάρει τη ρύθµιση-εξπρές». Το καταθέτω για τα
Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Οικονοµικών κ.
Όλγα-Νάντια Βαλαβάνη καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Η έρευνα εντός του Σαββατοκύριακου, µε αφορµή το δηµοσί-
ευµα που δηµοσιεύτηκε Σάββατο πρωί, έκανε φανερό ότι µε
στόχο να µπορέσουν να πιαστούν καλύτερα οι ήδη διακηρυγµέ-
νοι στον ν. 4321 στόχοι δεν υπήρχε κανένα ουσιαστικό κώλυµα
για τη διαγραφή συµβεβαιωµένων πρόσθετων φόρων ή τελών,
δεν υπήρχε ωστόσο η δυνατότητα έγκαιρης συµπληρωµατικής
νοµοθέτησης, καθώς η προετοιµασία της ηλεκτρονικής αίτησης
χρειαζόταν περισσότερες από είκοσι µέρες από την ψήφιση και
δεν υπήρχε κανένα νοµοσχέδιο κατατεθειµένο στη Βουλή. Η
ύπαρξη την επόµενη µέρα, τη Δευτέρα 24 Μαρτίου, πράξης νο-
µοθετικού περιεχοµένου για την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης
έδωσε λύση.

Αναγκάζοµαι να αναφερθώ σε αυτό το σύντοµο ιστορικό, κάτι
µάλλον ασυνήθιστο, επειδή κατά τη συζήτηση στις επιτροπές τις
δύο προηγούµενες εβδοµάδες έγινε αναφορά από µεριάς εκ-
προσώπων της Αντιπολίτευσης σε καραµπινάτη µεθόδευση και
σκανδαλώδη ρύθµιση. Για ποιους, άραγε, έγινε αυτή η µεθό-
δευση; Ποιους αφορά; Αφορά συνολικά τριακόσιους πενήντα
πέντε χιλιάδες οφειλέτες, τριακόσιες έξι χιλιάδες απ’ αυτούς φυ-
σικά πρόσωπα και σαράντα εννέα χιλιάδες νοµικά πρόσωπα
όλων των µεγεθών. 

Το σύνολο των οφειλών µε συµβεβαιωµένους πρόσθετους φό-
ρους είναι 19,5 δισεκατοµµύρια στο θηριώδες πραγµατικά ποσό
των 77 δισεκατοµµυρίων των ληξιπρόθεσµων, δηλαδή αφορά πε-
ρίπου το 1/4 των συνολικών ληξιπρόθεσµων χρεών. Σε αυτά τα
19,5 δισεκατοµµύρια ληξιπρόθεσµων οφειλών συµπεριλαµβάνον-
ται 11 δισεκατοµµύρια συµβεβαιωµένων φόρων και τελών. Απο-
τελούν, δηλαδή, το 59% αυτής της κατηγορίας των οφειλών. Με
άλλα λόγια, µια πραγµατικά αποτελεσµατική ρύθµιση για τα λη-
ξιπρόθεσµα θα ήταν εξαιρετικά ανεπαρκής, εάν δεν συµπεριε-
λάµβανε και την παραπάνω κατηγορία οφειλών.

Στην ακρόαση φορέων της προηγούµενης εβδοµάδας στην
επιτροπή έγινε προσπάθεια από µεριάς εισηγητών και οµιλητών
της Αντιπολίτευσης να εκµαιεύσουν από τους Προέδρους της
ΓΣΕΒΕΕ και της ΕΣΕΕ αντίστοιχα δήλωση ότι το άρθρο 2 της
πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου αφορά αποκλειστικά τις µε-
γάλες και όχι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, άρα δεν θα έπρεπε
να ενδιαφέρει τις αντίστοιχες οργανώσεις των βιοτεχνών και των
εµπόρων. Και οι δύο Πρόεδροι -κανένας από τους οποίους δεν
πρόσκειται στο ΣΥΡΙΖΑ- διαβεβαίωσαν τα µέλη της επιτροπής για
το αντίθετο.

Επιτρέψτε µου να κάνω µια σύντοµη αναφορά στα µέχρι τώρα
αποτελέσµατα της ρύθµισης συνολικότερα και ειδικότερα όσον
αφορά ό,τι έχει ενταχθεί από τα ληξιπρόθεσµα µε συµβεβαιωµέ-
νους φόρους. 

Τα συνολικά αποτελέσµατα της ρύθµισης αφορούν τις πρώτες
είκοσι τέσσερις µέρες από την έναρξή της, δηλαδή από τις 18
Απριλίου µέχρι χθες, Δευτέρα 11 Μαΐου 2015. Τα στοιχεία ως
προς το τµήµα της µε τα συµβεβαιωµένα αφορούν τις πρώτες
είκοσι µία µέρες, δηλαδή µέχρι και την Παρασκευή 8 Μαΐου 2015.
Τα νούµερα είναι στρογγυλοποιηµένα.

Στις είκοσι τέσσερις µέρες µέχρι χθες έκαναν αίτηση ένταξης
στη ρύθµιση περίπου τριακόσιες ογδόντα χιλιάδες οφειλέτες. Σε
ρύθµιση µπήκε συνολικά, µετά τις απαλλαγές ανάλογα µε τον
αριθµό των δόσεων, κεφάλαιο 2,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ, το
οποίο µαζί µε τις προσαυξήσεις της ρύθµισης που δεν κόπηκαν
-ανάλογα µε τον τρόπο που µπήκε ο καθένας στη ρύθµιση- και
τα τοκοχρεολύσια µε επιτόκιο 3% για τα ποσά που ήταν µεγαλύ-
τερα από 5.000 ευρώ, κάτι που σηµαίνει ότι ρυθµίστηκαν συνο-
λικά 2,8 δισεκατοµµύρια. Απ’ αυτά, µετρητά είναι µέχρι στιγµής
τα 135 εκατοµµύρια, ενώ θα εισπραχθούν εντός του 2015 άλλα
417 εκατοµµύρια, ανεβάζοντας έτσι µαζί µε τα 145 εκατοµµύρια
της λεγόµενης µικρής ρύθµισης-εξπρές του Μαρτίου σε περίπου
700 εκατοµµύρια, όσα θα εισπραχθούν µέχρι το τέλος του 2015
απ’ ό,τι έχει ενταχθεί στη ρύθµιση µέχρι στιγµής.

Οι δόσεις των έως τώρα ρυθµισµένων οφειλών συνεχίζονται
κάθε χρόνο µέχρι και το 2023, τελευταία χρονιά κατά την οποία
θα αποφέρουν το µικρότερο ετήσιο ποσό, περίπου 110 εκατοµ-
µύρια. Ευελπιστούµε ότι µέσα στις επόµενες δεκαπέντε ηµέρες,
µέχρι και τις 26 Μαΐου που συνεχίζεται ακόµα η ρύθµιση, τα απο-
τελέσµατα θα είναι ακόµα καλύτερα.

Ως προς την κλιµάκωση του αριθµού των αιτήσεων και του κε-
φαλαίου ανάλογα µε το ύψος των ρυθµισµένων οφειλών, θα
ήθελα να πω ότι οι διακόσιες είκοσι έξι χιλιάδες στις τριακόσιες
ογδόντα χιλιάδες αιτήσεις, δηλαδή το 60% των αιτήσεων, απο-
τελούν οφειλές έως 2.000 ευρώ. Αυτές αναλογούν στο 7,3% του
ρυθµισµένου κεφαλαίου.

Οι τριακόσιες σαράντα χιλιάδες στις τριακόσιες ογδόντα χι-
λιάδες αιτήσεις συνολικά, δηλαδή το 90% των αιτήσεων αποτε-
λούν οφειλές έως 10.000 ευρώ. Αυτές αναλογούν στο 28,5% του
ρυθµισµένου κεφαλαίου. Οι τριακόσιες εβδοµήντα επτά χιλιάδες
στις τριακόσιες ογδόντα χιλιάδες αιτήσεις, δηλαδή το 99% των
αιτήσεων, αποτελούν οφειλές έως 100.000 ευρώ, που αποτελούν
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και το 68% του ρυθµισµένου κεφαλαίου. Μεταξύ 150.000 και
300.000 ευρώ υπάρχουν δύο χιλιάδες διακόσιες αιτήσεις και το
ρυθµισµένο κεφάλαιο φτάνει το 74% έως αυτό το ύψος. Μεταξύ
300.000 χιλιάδων και 1.000.000 εκατοµµυρίου υπάρχουν τετρα-
κόσιες εξήντα αιτήσεις και το ρυθµισµένο κεφάλαιο από την
αρχή µέχρι αυτό το ύψος φτάνει το 92%. Πάνω από 1.000.000
εκατοµµύριο είναι ογδόντα έξι αιτήσεις και το ρυθµισµένο κεφά-
λαιο αποτελεί το υπόλοιπο 8%. Συνολικά το 61% του ρυθµισµέ-
νου κεφαλαίου αφορά φυσικά πρόσωπα και το 39% νοµικά
πρόσωπα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υπουργού)

Θα ήθελα λίγα λεπτά ακόµα.
Σε σχέση µε τους συµβεβαιωµένους φόρους το άρθρου 2 της

πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου, στο σύνολο των 2,8 δισεκα-
τοµµυρίων που ρυθµίστηκαν, το 1,5 δισεκατοµµύριο αρχικού κε-
φαλαίου συµπεριλάµβανε συµβεβαιωµένους φόρους, ύψους
156.000.000 εκατοµµυρίων ευρώ. Από αυτούς µε βάση τον
αριθµό των δόσεων διαγράφτηκαν το 55,5% δηλαδή 86,5 εκατοµ-
µύρια. Συµπεριλαµβάνονται και θα πληρωθούν στο πλαίσιο των
2,8 δισεκατοµµυρίων τα υπόλοιπα 69,5 εκατοµµύρια.

Ως προς τον αριθµό των δόσεων, το 47% των οφειλετών µε
συµβεβαιωµένους φόρους εντάχθηκαν στις εκατό δόσεις. Συνο-
λικά το 60% των οφειλετών εντάχθηκε σε µακροπρόθεσµο σχήµα
εβδοµήντα έως εκατό δόσεων. Στο µεσαίο σχήµα τριάντα έως
εξήντα δόσεων εντάχθηκε το 22,5%. Στο εµπροσθοβαρές σχήµα
πέντε έως είκοσι δόσεων εντάχθηκε το 12,5%. Το υπόλοιπο 5%
των οφειλετών πλήρωσε εφάπαξ.

Βασικός ισχυρισµός ορισµένων εκπροσώπων της Αντιπολίτευ-
σης αποτέλεσε ότι µε το άρθρο 2 –πράγµα που αποκαλύπτει,
κατά τα λεγόµενά τους και το σκανδαλώδη χαρακτήρα του- σβή-
νονται πρόστιµα. Αφού αρχικά ακούστηκαν σε συνεδριάσεις της
Ολοµέλειας για άλλα νοµοσχέδια σηµεία και τέρατα, όπως ότι
σβήνουµε πρόστιµα των λαθρεµπόρων, τελικά στις συνεδριάσεις
των επιτροπών διευκρίνισαν ότι: «Ναι, δεν σβήνονται πρόστιµα
του τελωνειακού κώδικα, ναι, δεν σβήνονται πρόστιµα του κώδικα
βιβλίων και στοιχείων, αλλά σβήνονται πρόστιµα που αφορούν
την έκδοση πλαστών και εικονικών τιµολογίων.».

Στις συνεδριάσεις δηµιουργήθηκε µια κατάσταση µάλλον ασυ-
νήθιστη. Η αρµόδια Υπουργός διαβεβαίωνε ξανά και ξανά ότι δεν
σβήνονται ούτε τα πρόστιµα που έχουν επιβληθεί γι’ αυτόν τον
λόγο, αλλά αντίθετα πληρώνονται κανονικά. Διαβεβαίωνε ότι δεν
σβήνονται πρόστιµα γενικά. 

Οµιλητές ή εισηγητές της Αντιπολίτευσης αντίθετα ισχυρίζον-
ταν ότι βεβαίως σβήνονται πρόστιµα, αφού κατονοµάζονται και
στο ίδιο το άρθρο 2 της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου, όπου
αναφέρεται: «πρόστιµα εκπρόθεσµης υποβολής ή µη υποβολής
δήλωσης ή ανακριβούς δήλωσης του ν.4174/2013 που έχουν συµ-
βεβαιωθεί µε την κύρια οφειλή» διαγράφονται κατά ποσοστό.
Όµως, όσοι ξέρουν πολύ περισσότερα για τα φορολογικά από
όσα εγώ, θα σας πουν ότι αυτό που ονοµάζει ως πρόστιµο ο
ν.4174/2013 είναι η συνέχεια των πρόσθετων φόρων ή τελών του
ν.2523/1997.

Γι’ αυτό και στις µεταβατικές διατάξεις του ο ν. 4174/2013 ορί-
ζει ότι στις πράξεις καταλογισµού οποιουδήποτε φόρου που εκ-
δίδονται µετά την 1-1-2014 και αφορούν εν γένει φορολογικές
υποχρεώσεις, χρήσεις περιόδους ή υποθέσεις έως 31-12-2013,
εξακολουθούν να επιβάλλονται και σήµερα οι πρόσθετοι φόροι
του άρθρου 1 του ν.2523/1997, όπως ίσχυε κατά φορολογία και
χρήση. Μετά την απόκτηση του εκτελεστού τίτλου, εφαρµόζονται
οι διατάξεις των άρθρων 53 και 57 του Κώδικα Φορολογικής Δια-
δικασίας του ν. 4174/2013, παράγραφος 17.

Για την υποβολή µετά την 1-1-2014 εκπρόθεσµων χρεωστικών
δηλώσεων που αφορούν χρήσεις, περιόδους, υποθέσεις ή εν
γένει φορολογικές υποχρεώσεις έως 31-12-2013, επιβάλλονται οι
πρόσθετοι φόροι του άρθρου 1 του ν. 2523/1997, όπως ισχύουν
κατά φορολογία και χρήση. Μετά την απόκτηση του εκτελεστού
τίτλου έχουν εφαρµογή τα εφαρµοζόµενα στις διατάξεις των άρ-
θρων 53 και 57 του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας, παράγρα-
φος 18, του ν. 4174/2013.

Σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 5 της µε αριθµό

1080/2015 απόφασης της Αναπληρώτριας Υπουργού Οικονοµι-
κών, οι απαλλαγές του άρθρου 1 του ν. 4321/2015 διενεργούνται
επί των πρόσθετων φόρων ή τελών του ν. 2523/1997, του προστί-
µου του άρθρου 58 του ν. 4174/2013, του προστίµου του άρθρου
54 του ίδιου νόµου, όταν αυτό επιβάλλεται µετά από έλεγχο, αντί
του προστίµου του άρθρου 58, κατ’ εφαρµογή της παραγράφου
6 του άρθρου 62 του ν. 4174/2013, καθώς και επί προσαυξήσεων
και τόκων εκπρόθεσµης καταβολής των άρθρων 6 του ΚΕΔΕ και
53 του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας, τα οποία υπολογίζονται
κατά την είσπραξη, όπως έχουν διαµορφωθεί κατά την ηµεροµη-
νία αίτησης για υπαγωγή στη ρύθµιση. 

Όταν το πρόστιµο του άρθρου 54 επιβάλλεται αυτοτελώς λόγω
εκπρόθεσµης υποβολής δήλωσης και δεν συµβεβαιώνεται µε την
κύρια οφειλή, δεν διενεργείται επ’ αυτού απαλλαγή. Σε αυτήν την
περίπτωση το πρόστιµο δύναται να ρυθµίζεται κατά τα οριζόµενα
στις διατάξεις του ν. 4321/2015 και την παρούσα απόφαση.

Δεν εµπίπτουν στις απαλλαγές του άρθρου 1 του ν. 4321/2015
τα πρόστιµα και τα πολλαπλά τέλη που έχουν βεβαιωθεί κατ’
εφαρµογή των διατάξεων του Τελωνειακού Κώδικα. Τα πρόστιµα
και τα πολλαπλά τέλη που έχουν βεβαιωθεί κατ’ εφαρµογή των
διατάξεων του Τελωνειακού Κώδικα, καθώς και τα αναφερόµενα
στην παράγραφο 2 του άρθρου 15 του ν. 4174/2013 πρόστιµα
που αφορούν σε µη έκδοση ή σε ανακριβή έκδοση παραστατικού
στοιχείου αξίας και έχει ως αποτέλεσµα την απόκρυψη της συ-
ναλλαγής ή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρία Βαλα-
βάνη, σας παρακαλώ αν γίνεται λίγο σύντοµα.

ΟΛΓΑ - ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οι-
κονοµικών): Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.

…και σε έκδοση ή λήψη πλαστών και εικονικών φορολογικών
στοιχείων, τα οποία επιβάλλονται µε ιδιαίτερες πράξεις της διοί-
κησης, απαλλάσσονται µερικά ή ολικά ανάλογα µε τον αριθµό
των δόσεων µόνο από τις προσαυξήσεις της εκπρόθεσµης κατα-
βολής τους και πληρώνονται κανονικά.

Είχα υποσχεθεί στον κ. Χατζηδάκη να του πω µερικά πράγµατα
για τη χρονολογική σειρά, επειδή θεώρησε ότι είναι ανήθικο να
σβήνονται πρόστιµα πριν από την κρίση και τα µνηµόνια, δηλαδή
πριν από το 2009. Βρήκα αυτά τα στοιχεία και µε αυτά θα ήθελα
να κλείσω.

Μεταξύ 1977 και 2000, απ’ ό,τι έχει µέχρι στιγµής πληρωθεί,
στο σύνολο των ληξιπρόθεσµων οφειλών που έχουν ενταχθεί στη
ρύθµιση, δηλαδή στα 2,8 δισεκατοµµύρια που πληρώνονται, είναι
όλα-όλα 2 εκατοµµύρια ή 0,1%. Μεταξύ 1977 και 2009 είναι συ-
νολικά 70 εκατοµµύρια ή λιγότερο από 3%. Μεταξύ 2010 και
2015 είναι το 97% των οφειλών που έχουν µπει στη ρύθµιση, από
το οποίο το 45% ή 1,1 δισεκατοµµύρια είναι µόνο από το 2014.

Αυτό, νοµίζω, απαντά σε όλα τα ζητήµατα. Πριν από όλα,
απαντά στο γιατί φθάσαµε σε ένα τέτοιο σηµείο, όταν το 2014
πληρώθηκε το 100% -και πιάστηκε ο στόχος για τον ΕΝΦΙΑ-, δη-
λαδή 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι η πρώτη φορά που πιάνε-
ται 100% ένας φορολογικός στόχος, µε τη διαφορά ότι δεν
πληρώθηκε σχεδόν τίποτα άλλο. Προφανώς, ο κόσµος φοβόταν
για τα σπίτια του και ό,τι ήταν συνδεδεµένο µε την ιδιοκτησία στη
γη.

Το αποτέλεσµα ήταν -και γι’ αυτό τα περισσότερα χρέη που
πληρώνονται και εντάσσονται είναι µέσα από το 2014- ότι από
8,5 δισεκατοµµύρια το 2013, τα ληξιπρόθεσµα πήδηξαν στα 14
δισεκατοµµύρια. Είναι µια έκρηξη η οποία δεν υπάρχει ακόµα και
µετά την έναρξη των µνηµονίων, δηλαδή µετά το 2010, ανάµεσα
σε οποιοδήποτε άλλο ζεύγος ετών. 

Αυτό δείχνει πόσο πολυτέλεια πραγµατικά είναι το να επιχει-
ρείτε να ενοχοποιηθεί το γεγονός ότι πρέπει να γίνεται παράλ-
ληλα προσπάθεια να ανακουφιστούν όσο το δυνατόν
περισσότεροι άνθρωποι. Το γεγονός ότι σχεδόν τετρακόσιες χι-
λιάδες άνθρωποι έχουν ήδη µπει στη ρύθµιση δείχνει ότι αυτό
συµβαίνει, όσο επίσης και να συγκεντρωθεί όσο το δυνατόν πε-
ρισσότερο ανακτήσιµο µέρος από το αξιόχρεο ληξιπρόθεσµο,
που όπως ξέρετε αφορά µόνο 9 δισεκατοµµύρια στα 77 δισεκα-
τοµµύρια, σύµφωνα µε την αξιολόγηση και τη συγκεκριµένη εκτί-
µηση του Υπηρεσιακού Μηχανισµού της Γενικής Γραµµατείας
Δηµοσίων Εσόδων. 
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Άρα και κάθε ευρώ που εισπράττεται πριν το 2009, που είναι
σχεδόν µηδενική η είσπραξη, είναι πραγµατικά κατάκτηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
την κ. Βαλαβάνη.

Θα προχωρήσουµε µε τους εισηγητές των κοµµάτων.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Λαπαβίτσας, εισηγητής του

ΣΥΡΙΖΑ, για δεκαπέντε λεπτά, αυστηρά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΠΑΒΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξέρω ότι είναι αργά και ότι είστε

κουρασµένοι. Πιστεύω, όµως, ότι η πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου που έχουµε µπροστά µας και που καλούµαστε να κυρώ-
σουµε είναι σηµαντική, γιατί χειρίζεται πιεστικά ζητήµατα της
ελληνικής οικονοµίας που απαιτούν άµεση ρύθµιση.

Σχετίζεται επίσης και µε βαθιά νοµικά προβλήµατα της ελλη-
νικής οικονοµίας, προβλήµατα ανάπτυξης που έχουν σηµασία.
Καταδεικνύει την αποτυχία της αναπτυξιακής πολιτικής της
χώρας µας, από τις προηγούµενες κυβερνήσεις πολλών δεκαε-
τιών. Ρίχνει όµως και φως στην αναπτυξιακή λογική της δικής
µας Κυβέρνησης, που πιστεύω ότι είναι η µόνη που παρέχει ελ-
πίδα και προοπτική για τη χώρα.

Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να πω δυο λόγια για το γενικότερο
πρόβληµα ανάπτυξης της χώρας µας, για να βάλουµε και την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου σε αυτό που εγώ πιστεύω ότι
είναι το σωστό πλαίσιο. 

Η Ελλάδα -παρά το τι συχνά και λανθασµένα λέγεται- ήταν και
παραµένει βιοµηχανική χώρα εδώ και δεκαετίες. Από την είσοδό
της όµως στην Ευρωπαϊκή Ένωση και µετά έχουµε συστηµατική
αποβιοµηχάνιση. Δεν πρόκειται για ιδεολογικό σηµείο, είναι απλή
πραγµατικότητα.

Αυτό φαίνεται πεντακάθαρα από τη σύνθεση του Ακαθάριστου
Εθνικού Προϊόντος, που αφορά τον αγροτικό, βιοµηχανικό τοµέα
και τον τοµέα των υπηρεσιών. Έχουµε ενίσχυση των υπηρεσιών
και υποχώρηση και του αγροτικού και βιοµηχανικού τοµέα. Φθά-
σαµε το 2013 να έχει ο τοµέας των υπηρεσιών 82% της ακαθά-
ριστης προστιθέµενης αξίας, 14% η βιοµηχανία και 4% ο
αγροτικός τοµέας. Πρόκειται για απόλυτη κυριαρχία των υπηρε-
σιών, µε τρόπο πρωτοφανή στη Νοµισµατική Ένωση και στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση συνολικότερα.

Πρόκειται επίσης για τραγικά εσφαλµένη πολιτική και πορεία
ανάπτυξης. Δεν υπάρχει καµµία απολύτως αµφιβολία γι’ αυτό.
Γιατί; Διότι ο τοµέας των υπηρεσιών παγκοσµίως χαρακτηρίζεται
από χαµηλή παραγωγικότητα, χαµηλή ανταγωνιστικότητα και
αδυναµία παραγωγής διεθνώς εµπορεύσιµων αγαθών. Εάν
δηλαδή η χώρα µας δεν έχει έντονη και συστηµατική παρουσία
στον διεθνή καταµερισµό εργασίας, αυτό οφείλεται εν πολλοίς
στο βάρος το οποίο έδωσε στον τοµέα των υπηρεσιών εδώ και
πολλές δεκαετίες. 

Σε αντίθεση µε αυτό, ο βιοµηχανικός τοµέας σε συνάρτηση µε
τον αγροτικό είναι η πραγµατική πηγή πλούτου για όλες τις
χώρες. Ο βιοµηχανικός τοµέας παράγει δεξιότητες, τονώνει την
παραγωγικότητα και δηµιουργεί εµπορεύσιµα αγαθά. Είναι
πασιφανές αυτό. Εάν κοιτάξει κανείς τις ανεπτυγµένες χώρες,
θα δει ότι έχουν όλες ισχυρό βιοµηχανικό τοµέα, ακόµα και όταν
έχουν ισχυρό τοµέα υπηρεσιών. Δεν είναι όλες ίδιες. Η Γερµανία
και η Ιαπωνία για παράδειγµα έχουν ακόµα ισχυρότατο
βιοµηχανικό τοµέα, αλλά ακόµα και οι Ηνωµένες Πολιτείες και η
Μεγάλη Βρετανία, που ο βιοµηχανικός τους τοµέας είναι
λιγότερο ισχυρός, έχουν ισχυρότερο βιοµηχανικό τοµέα από την
Ελλάδα.

Η Ελλάδα λοιπόν πήρε λάθος δρόµο. Πήρε τον δρόµο της
αποβιοµηχάνισης, η οποία έγινε ακόµα χειρότερη τα χρόνια των
µνηµονίων. Σε αυτό θα επανέλθω.

Θέλω όµως, πριν µιλήσω για τα µνηµόνια, να πω δυο λόγια για
το πώς έρχεται η ανάπτυξη. Διότι ακούστηκαν πάρα πολλά στη
χώρα µας, γεµίσαµε «αναπτυξιολόγους» την τελευταία δεκαετία,
όπως και ειδικούς του χρέους. 

Επειδή λοιπόν διδάσκω οικονοµικά της ανάπτυξης για
τουλάχιστον είκοσι πέντε χρόνια και επειδή η ειδικότητά µου είναι
πιο συγκεκριµένα η οικονοµία της Ιαπωνίας, επιτρέψτε µου δυο

λόγια για την ανάπτυξη.
Το ιδιωτικό δεν είναι καλό για την ανάπτυξη, όπως και το

δηµόσιο δεν είναι κακό. Η ιδεολογία που λέει ότι το ιδιωτικό είναι
καλό και το δηµόσιο είναι κακό είναι λανθασµένη. Και όχι µόνο
είναι λανθασµένη, αλλά είναι και παρωχηµένη ιδεολογία. Αυτό
που δηµιουργεί ανάπτυξη είναι η δυναµική σχέση µεταξύ
δηµόσιου και ιδιωτικού. Υπάρχουν συνέργειες και υπάρχει
συνεργασία των δύο τοµέων, για να ανέβει η παραγωγικότητα
και να υπάρξει πρόοδος της τεχνολογίας.

Για να υπάρξουν λοιπόν όλα αυτά, απαιτούνται δηµόσιες
επενδύσεις, έλεγχος και ιδιοκτησία του πιστωτικού συστήµατος
–των τραπεζών δηλαδή- δηµόσιες τράπεζες, µε άλλη προσέγγιση
φυσικά στη χρηµατοδότηση. Υπάρχουν υποδοµές που πρέπει να
στηρίξει το δηµόσιο και φυσικά υπάρχει και ο ευρύτερος τοµέας
της ανάπτυξης, δηλαδή η παιδεία, η δικαιοσύνη κ.ο.κ. –αυτά τα
οποία τόσο συχνά αναφέρονται.

Αυτά µας διδάσκει η εµπειρία της Ασίας. Οι µόνες χώρες που
έχουν αναπτυχθεί ταχέως τις τελευταίες τρεις δεκαετίες είναι οι
χώρες της Ασίας. Στη χώρα µας δεν το αντιλαµβανόµαστε αυτό ή
αν το αντιλαµβανόµαστε, δεν το καταλαβαίνουµε. Εκεί είναι η
ανάπτυξη και η ανάπτυξη οφείλεται σε αυτό που σας περιέγραψα
µε δυο λόγια.

Τι είχαµε στη χώρα µας από το 2010 µέχρι το 2015 –µέχρι
σήµερα- όπου εµπίπτει και η Βιοµηχανία Ζάχαρης; Δεν είναι
αλήθεια ότι δεν υπήρξε πολιτική ανάπτυξης. Δεν είναι αλήθεια
ότι τα µνηµόνια δεν έχουν πολιτική ανάπτυξης. Είναι λάθος να
πιστεύεται αυτό. Αρκεί να διαβάσετε το πρώτο µνηµόνιο, όπου
ξεκάθαρα αναφέρεται ότι υπάρχει και λογική ανάπτυξης.

Ποια είναι η λογική ανάπτυξης; Θα σας πω. Είναι οι πιο
παρωχηµένες ιδέες για την ανάπτυξη, τις οποίες επαναλαµβάνει
σήµερα και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ κ.ο.κ.. Είναι οι ιδέες
της λεγόµενης «Συναίνεσης της Ουάσιγκτον», η οποία
εµφανίστηκε πριν από τριάντα χρόνια. Στη χώρα µας έρχεται µε
καθυστέρηση και, όπως συνήθως συµβαίνει στην Ελλάδα, αυτά
που έρχονται µε καθυστέρηση εµφανίζονται και παρουσιάζονται
ως οι νεότερες ιδέες. Λυπάµαι, αλλά δεν είναι νέες. Είναι
παρωχηµένες και είναι αποτυχηµένες.

Τι λέει λοιπόν η «Συναίνεση της Ουάσιγκτον», η οποία
εµφανίζεται στη χώρα µας ως «µεταρρυθµίσεις»; Λέει λοιπόν ότι
η ανάπτυξη έρχεται αν κατεβάσεις τους µισθούς, αν αποδιαρθρώ-
σεις τις εργασιακές σχέσεις, αν έχεις απορρύθµιση των αγορών,
αν συρρικνώσεις το κράτος και αν, κάνοντας έτσι, ελπίσεις ότι θα
έρθουν ξένες επενδύσεις.

Σας λέω λοιπόν µε παρρησία και κάθε ειλικρίνεια ότι αυτός ο
δρόµος είναι παντελώς αποτυχηµένος. Δεν υπάρχει ούτε µία
χώρα στον κόσµο που να έχει κάποιο µέγεθος και να έχει
αναπτυχθεί ικανοποιητικά µε αυτήν την πολιτική. Καµµία,
απολύτως καµµία!

Η ανάπτυξη έρχεται µε τον άλλον τρόπο που σας περιέγραψα
και όχι µε τις µεταρρυθµίσεις. Όσοι µεταρρυθµισιολογούν στη
χώρα µας δεν ξέρουν τι λένε. Λυπάµαι, αλλά περί αυτού
πρόκειται.

Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου δε συνιστά ασφαλώς ανα-
πτυξιακή πολιτική. Λύνει όµως ένα άµεσο πρόβληµα που απει-
λούσε µε καταστροφή ένα σηµαντικό κοµµάτι της οικονοµίας.
Επίσης –εδώ το εντάσσω σε αυτά που είπα προηγουµένως- δεί-
χνει την αναπτυξιακή λογική της Κυβέρνησής µας, που αν λυθεί
το πρόβληµα που τη στιγµή αυτή µας απασχολεί τόσο άµεσα, πι-
στεύω ότι θα έχει εφαρµογή. 

Ας περάσω δυο λεπτά στην Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης. Η
Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης για δεκαετίες υπήρξε ένας µεγά-
λος και κραταιός πυλώνας του δευτερογενούς τοµέα και της οι-
κονοµίας της χώρας. Τα µεγάλα της προβλήµατα αρχίζουν το
2006 µε ευθύνη των τότε διοικούντων την επιχείρηση αλλά και
των τότε κυβερνώντων. Πρόκειται για πολιτική απόφαση. Τα προ-
βλήµατα στην Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης έχουν πολιτική ρίζα
και όχι ρίζα οικονοµική καθαυτό. Πρόκειται για µια πολιτική της
εθνικής οικονοµίας που τόνωνε τις υπηρεσίες και κατέστρεφε το
δευτερογενή τοµέα. Αυτό που σας ανέφερα προηγουµένως.

Το πρώτο σηµείο αναφοράς είναι η αναθεώρηση από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή της κοινής οργάνωσης αγοράς ζάχαρης το
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2006 που έκανε τι; Οδήγησε τη χώρα µας σε αποποίηση του 50%
της εθνικής ποσόστωσης ζάχαρης και έβαλε την Ελληνική Βιο-
µηχανία Ζάχαρης σε καθεστώς αναδιάρθρωσης κλείνοντας δύο
εργοστάσια, στη Λάρισα και την Ξάνθη, µε µετατροπή, υποτίθε-
ται, σε εργοστάσια βιοαιθανόλης.

Μπορώ να σας πληροφορήσω από το Βήµα της Βουλής τώρα
ότι το κόστος αυτής της περιβόητης αναδιάρθρωσης για την Ελ-
ληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης συνολικά, η συνολική της ζηµία, ήταν
60 εκατοµµύρια ευρώ απ’ αυτήν τη µικρή εµπειρία των ετών
2006-2011. Εξήντα εκατοµµύρια ευρώ απώλεσε η Ελληνική Βιο-
µηχανία Ζάχαρης απ’ αυτό το πείραµα. Ένα µεγάλο µέρος των
χρηµάτων αυτών το πήραν οι τράπεζες.

Επίσης, στο ίδιο πλαίσιο έχουµε την αδυναµία λόγω του κοινού
νοµίσµατος, της νοµισµατικής ένωσης, να γίνουν δηµοσιονοµικοί
ελιγµοί για να περιοριστεί ή να χαθεί η χαµένη ανταγωνιστικό-
τητα.

Συνολικά η Ευρώπη από εξαγωγέας ζάχαρης µετατράπηκε σε
εισαγωγέα και οι έξι ισχυρότερες ευρωπαϊκές ζαχαροβιοµηχα-
νίες ελέγχουν σήµερα το 75% της παραγωγής ζάχαρης εισάγον-
τας ολοένα και µεγαλύτερες ποσότητες από τρίτες χώρες.
Πρόκειται για µεγάλη ευρωπαϊκή αποτυχία και ακόµα µεγαλύ-
τερη στη χώρα µας.

Βεβαίως, υπήρξαν και εγχώρια σφάλµατα. Το συντριπτικό
πλήγµα στην Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης δόθηκε το 2011-
2012, την εποχή των µνηµονίων δηλαδή, µε την εξαγγελία της
ιδιωτικοποίησης της εταιρείας και την σκανδαλώδη πώληση της
ΑΤΕ στην Τράπεζα Πειραιώς. Συνεχίστηκε, δηλαδή, η ίδια λογική
και πορεία αποβιοµηχάνισης, η λανθασµένη πορεία ανάπτυξης
ακριβώς την εποχή που µιλούσαµε για µεταρρυθµίσεις, εξυ-
γίανση κ.ο.κ. και τις διάφορες άλλες ανοησίες που ακούσαµε
κατά κόρον την τελευταία πενταετία.

Η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης µε βάση αυτή την πολιτική
απόφαση πέρασε στον ειδικό εκκαθαριστή µε τα δάνεια να περ-
νάνε στην ΑΤΕ και τα στοιχεία ιδιοκτησίας στην Τράπεζα Πει-
ραιώς, υπονοµεύοντας πλήρως το µέλλον µιας άλλοτε
ακµάζουσας επιχείρησης. 

Το 2014 αποφασίστηκε η λειτουργία ενός µόνο εργοστασίου,
στο Πλατύ. Έλλειψη συντήρησης στο υπό λειτουργία εργοστά-
σιο στο Πλατύ, δυσβάσταχτο οικονοµικό κόστος µεταφοράς από
την Ορεστιάδα και τις Σέρρες στο Πλατύ για να γίνει η επεξερ-
γασία των τεύτλων, κακή κατάσταση των τεύτλων λόγω της µε-
ταφοράς από µακρινές αποστάσεις και άρα άνοδος του κόστους
παραγωγής.

Αν η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης έχει υψηλό κόστος παρα-
γωγής, αυτό οφείλεται σε πολιτικές επιλογές τις οποίες σας  πε-
ριέγραψα. Δεν οφείλεται σε άλλα πράγµατα και σε αδυναµία
ανταγωνισµού της εταιρείας αυτής. Ταυτόχρονα, έχουµε ασυγ-
κόµιστα τεύτλα στα χωράφια εξαιτίας λαθεµένων εκτιµήσεων και
κακού συντονισµού της τότε διοίκησης της εταιρείας.

Και φτάνω στην τότε διοίκηση. Κακοδιαχείριση και οικονοµικές
ατασθαλίες σφράγισαν την πορεία της Ελληνικής Βιοµηχανίας
Ζάχαρης. Ποιος διόρισε την τότε διοίκηση; Τα κόµµατα που σή-
µερα βγαίνουν και µιλούν εναντίον της πράξης νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου και παριστάνουν τους κάτωνες τους τιµητές οι ίδιοι
ακριβώς άνθρωποι που διόρισαν το προσωπικό αυτό που κατέ-
στρεψε µε την κακοδιοίκησή του την εταιρεία. 

Τι παρέλαβε η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ; Σύµφωνα µε
την εξαµηνιαία έκθεση χρήσης 2014-2015, στις 31-12-2014 η Ελ-
ληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης είχε εν συνόψει τα εξής: 

Η µετοχή της είχε βγει εκτός χρηµατιστηρίου. Τα ίδια κεφά-
λαια ήταν αρνητικά. Ο κύκλος εργασιών για τον όµιλο ήταν -7,8%
και -35% για την εταιρεία την ίδια. Το κεφάλαιο κίνησης ήταν αρ-
νητικό σε όλες τις υπό έλεγχο χρήσεις. Οι βραχυπρόθεσµες υπο-
χρεώσεις της ήταν 143 εκατοµµύρια ευρώ. Ταυτόχρονα είχε
απαιτήσεις από 40 έως 50 εκατοµµύρια ευρώ –δηλαδή της χρω-
στούσαν και δεν πλήρωναν για ζάχαρη που είχαν παραλάβει-,
συσσωρευµένες ζηµίες περίπου 40 εκατοµµύρια, απλήρωτους
εργαζόµενους και τευτλοπαραγωγούς στο χείλος της καταστρο-
φής και έτοιµους για εξέγερση.

Με το ζηµιογόνο κοµµάτι στον εκκαθαριστή και το υγιές στην
Τράπεζα Πειραιώς, µε τον εκκαθαριστή αρνούµενο να πράξει ως

όφειλε ή τέλος πάντως δείχνοντας δυσφορία να πράξει ως
όφειλε, δεν υπήρχε άλλος δρόµος από την πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου. Ήταν ο µόνος τρόπος για να εξασφαλιστεί η επι-
βίωση της Βιοµηχανίας Ζάχαρης. Κατέβαλαν τις επείγουσες υπο-
χρεώσεις που είχε η εταιρεία, αλλιώς κινδύνευε να κηρυχθεί σε
πτώχευση. Χωρίς την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου προσω-
πικά πιστεύω –και νοµίζω ότι είναι προφανές- ότι δεν θα υπήρχε
σήµερα η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης. 

Με την πράξη αυτή ο εκκαθαριστής της Αγροτικής Τράπεζας
καταβάλει τριάντα εκατοµµύρια ευρώ στην Ελληνική Βιοµηχανία
Ζάχαρης, παρέχοντας µε τον τρόπο αυτό ρευστότητα, ώστε η
Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης να συνεχίσει να υπάρχει, αυξά-
νοντας έτσι την αξία των στοιχείων που ο εκκαθαριστής έχει στη
διάθεσή του, στην ιδιοκτησία του.

Παράλληλα, η Τράπεζα Πειραιώς έδωσε νέο δάνειο ύψους
οκτώ εκατοµµυρίων ευρώ. Εδέησε να δώσει νέο δάνειο ύψους
οκτώ εκατοµµυρίων ευρώ! 

Πολλοί συνάδελφοι ρώτησαν µε µεγάλο ενδιαφέρον τι θα γί-
νουν τα λεφτά αυτά. Θα σας πω, λοιπόν, τι θα γίνουν τα λεφτά
αυτά. Θα πληρωθούν οι τευτλοπαραγωγοί -πληρώθηκαν ήδη- και
θα γίνει η σπορά. Ήδη έχουν σπαρεί τριάντα χιλιάδες στρέµµατα
στον κάµπο της Μακεδονίας γύρω από το Πλατύ κι άλλες δεκα-
πέντε χιλιάδες στρέµµατα στις Σέρρες και στην Ορεστιάδα. Είναι
πολύ µικρή η έκταση αυτή, αλλά αν δεν ήµασταν εµείς να περά-
σουµε αυτήν την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου εδώ, δεν θα
είχε σπαρεί τίποτα στους κάµπους για πρώτη φορά εδώ και δε-
καετίες. 

Τα χρήµατα αυτά θα χρησιµοποιηθούν, επίσης, για να αποπλη-
ρωθούν οι συνεργάτες και οι προµηθευτές της εταιρείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Πέντε λεπτά χρειάζοµαι ακόµα.
Θα ρυθµιστούν µεγάλες οφειλές της Βιοµηχανίας προς τους

δανειστές που πιέζουν για την άµεση αποπληρωµή. Και θα υπάρ-
ξει κι ένα κεφάλαιο µε το οποίο η εταιρεία θα µπορέσει να λει-
τουργήσει µε νέα διοίκηση φέτος και στα επόµενα χρόνια, για να
βάλει την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης σε νέα βάση. 

Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, λοιπόν, είναι µια απολύ-
τως απαραίτητη ενέργεια η οποία προστατεύει τις ελληνικές επι-
χειρήσεις που εξαρτώνται από την αγορά πρώτων υλών από τον
κλάδο της Βιοµηχανίας Ζάχαρης κι επιτρέπει στη Βιοµηχανία Ζά-
χαρης να περάσει σε µία νέα φάση. 

Κι επειδή ξέρω ότι πολύς θόρυβος έχει γίνει για το εργατικό
κόστος, σας λέω ότι η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης, µε βάση
τα τελευταία στοιχεία που έχω δει, έχει προχωρήσει ήδη σε ση-
µαντικό εξορθολογισµό του κόστους της, µειώνοντας το συνο-
λικό κόστος 10% κατ’ έτος, από το 2012 και µετά και φτάνοντας
σε σχετικά ικανοποιητικά επίπεδα. Έχει ακόµα δρόµο να διανύ-
σει. 

Πιστεύω ότι η νέα διοίκηση, η οποία έχει ένα άλλο πνεύµα, θα
προχωρήσει σε περαιτέρω εξορθολογισµό και του εργατικού κό-
στους και των σχέσεων εργασίας, αλλά βεβαίως και της κίνησης
της εταιρείας. 

Για τον λόγο αυτό χρειάζονται δύο πράγµατα: 
Πρώτον, χρειάζεται, επιτέλους, η συνεργασία της Τράπεζας

Πειραιώς, η οποία υποτίθεται ότι αντικατέστησε την Αγροτική
Τράπεζα και πρέπει να λειτουργήσει και ως Αγροτική Τράπεζα.
Η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης χρειάζεται νέα κεφάλαια, κεφά-
λαια τα οποία θα εξασφαλίσουν µεγαλύτερη καλλιέργεια στον
κάµπο. Πρέπει να πληρώνονται οι τευτλοπαραγωγοί, γιατί αυτός
είναι ο τρόπος για να κατέβει και το κόστος παραγωγής. Πρέπει,
επιτέλους, το πιστωτικό σύστηµα να στηρίξει την παραγωγή στη
χώρα µας. 

Δεύτερον, χρειάζεται να ανοίξουν κι άλλες αγορές. Γνωρίζω
ότι η νέα διοίκηση της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης ήδη κοι-
τάει µε τρόπο ρηξικέλευθο και µε µεγάλο ενδιαφέρον, να βρεθεί
τρόπος ώστε να υπάρξει διεύρυνση της παραγωγής.

Τελειώνοντας, θέλω να σας πω δύο κουβέντες για τις ληξιπρό-
θεσµες οφειλές, η ρύθµιση των οποίων εντάσσεται κι αυτή στη
γενικότερη πολιτική µας για την ανακούφιση των επιπτώσεων του
µνηµονίου στη χώρα. Βέβαια, δεν πρόκειται για παραγωγική ανα-
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συγκρότηση παρά µόνο µε τον ευρύτερο και πιο γενικό τρόπο.
Ήδη η Υπουργός σας έδωσε πολλές λεπτοµέρειες. 

Εγώ θα σας πω το εξής, αυτό που εγώ αντιλαµβάνοµαι ως
ουσία του τι συµβαίνει σήµερα: Το δεύτερο άρθρο της πράξης
νοµοθετικού περιεχοµένου έρχεται να συµπληρώσει το ν. 4321
της 21ης Μαρτίου του 2015. Είναι µια περαιτέρω επεξεργασία της
αρχικής ρύθµισης, η οποία κρίθηκε αναγκαία καθώς αφορά τις
συµβεβαιωµένες οφειλές, οι οποίες δεν συµπεριλαµβάνονται νο-
µικά στο κεφάλαιο που χρωστούν οι διάφοροι οφειλέτες και άρα
επιδέχονται και αυτές ρύθµιση. Διότι µόνο το κεφάλαιο δεν επι-
δέχεται ρύθµιση. 

Στην πραγµατικότητα, µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου το Υπουργείο Οικονοµικών επιχειρεί µια τεχνική  βελτίωση
στο πρόσφατο νοµοθετικό πλαίσιο, καθώς διαπιστώθηκε ότι συµ-
βεβαιωµένοι φόροι, πρόσθετοι φόροι, οι οποίοι δεν καλύπτονταν
από το ν. 4321, µέχρι και τριπλασιάζουν σε κάποιες περιπτώσεις
την αρχική οφειλή, ενώ οι προσαυξήσεις είναι επί του αθροίσµα-
τος της αρχικής οφειλής και των συµβεβαιωµένων πρόσθετων
φόρων. 

Γίνεται, λοιπόν, αντιληπτό ότι χωρίς την παρούσα τεχνική βελ-
τίωση υπήρχε ο κίνδυνος η ήδη ψηφισθείσα από τη Βουλή νοµο-
θεσία να µην έχει το επιδιωκόµενο αποτέλεσµα ως προς την
ουσιαστική ρύθµιση των ληξιπρόθεσµων οφειλών.

Σκοπός της ρύθµισης παραµένει η ανακούφιση των οικονοµικά
πληγέντων από την κρίση στρωµάτων της ελληνικής κοινωνίας,
επειδή τούς δίνει τη δυνατότητα να είναι συνεπείς ως προς τις
οφειλές τους, δηλαδή αφαιρεί βάρη από τους οικονοµικά πλη-
γέντες. Ταυτόχρονα, όµως, δίνει κίνητρα, παροτρύνσεις προς
τους µεγάλους οφειλέτες να φανούν και αυτοί συνεπέστεροι στις
οφειλές τους. 

Η ρύθµιση, κατά συνέπεια, είναι στο ίδιο πνεύµα µε τον ν.4321
που ήδη ψήφισε η Βουλή τον Μάρτιο.

Σύµφωνα µε τα στοιχεία του Υπουργείου Οικονοµικών έως την
4η Μαΐου από τις τριακόσιες χιλιάδες περίπου αιτήσεις, οι διακό-
σιες σαράντα χιλιάδες αφορούν ποσά έως 5.000 ευρώ. Ο κύριος
όγκος, δηλαδή, είναι µικροί οφειλέτες. Από αυτό φαίνεται ότι η
ρύθµιση απευθύνεται κυρίως προς τους µικροµεσαίους  -αυτή
είναι η στόχευσή της- είτε αυτοί είναι φυσικά πρόσωπα είτε είναι
νοµικά πρόσωπα. Δεν είναι τυχαίο, εξάλλου, ότι η ΓΕΣΕΔΕ και η
ΕΣΕΕ στηρίζουν τη ρύθµιση, όπως φάνηκε από τις τοποθετήσεις
τους στις Επιτροπές Οικονοµικών και Παραγωγής και Εµπορίου.
Έχει ένα προφανή νοµικό και κοινωνικά χαρακτήρα.

Επίσης, η ρύθµιση αποδεικνύεται ήδη αποτελεσµατική, καθώς
έχουν καταβληθεί µέσω τραπεζών πάνω από 100 εκατοµµύρια
ευρώ, ενώ για το 2015 προβλέπεται να καταβληθούν άλλα 340
εκατοµµύρια, το οποίο στις σηµερινές συνθήκες είναι ένα πολύ
σηµαντικό ποσό. 

Είναι, επίσης, σηµαντικό το γεγονός ότι η πλειοψηφία των ρυθ-
µιζόµενων χρεών δεν είχε ξαναµπεί σε ρύθµιση, βελτιώνοντας µε
τον τρόπο αυτό την εισπραξιµότητα των δηµοσίων εσόδων, που
ήταν και από τους πρωταρχικούς στόχους του ν.4321 που ψηφί-
σαµε τον Μάρτιο. 

Θέλω να τελειώσω, λέγοντας ότι στην Επιτροπή Οικονοµικών
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης εστίασαν στους µεγαλοοφειλέ-
τες, σε αυτούς που χρωστούν πάνω από ένα εκατοµµύριο. Μίλη-
σαν, µάλιστα, για τον ηθικό κίνδυνο που προκύπτει από αυτό το
γεγονός. Αυτό είναι χαρακτηριστικό δείγµα της νοοτροπίας των
κοµµάτων που κυβέρνησαν τη χώρα και τον τόπο για χρόνια,
αλλά και του πολιτικού συστήµατος ευρύτερα. 

Ας ρωτήσουµε τον εαυτό µας: Πώς χειρίστηκε η πολιτική τάξη
τη σχέση του κράτους µε τους µεγαλοοφειλέτες τα προηγού-
µενα χρόνια; Θεωρητικά το ελληνικό κράτος ήταν πάρα πολύ αυ-
στηρό προς τους µεγαλοοφειλέτες, σε αυτούς που χρωστούσαν
πολλά, γιατί τους επέβαλε υψηλούς πρόσθετους φόρους και
προσαυξήσεις. Είναι πολύ µεγάλα τα ποσά που τους επέβαλε.

Στην πράξη, όµως, τι είχαµε; Μόνο αυστηρό δεν ήταν το ελλη-
νικό κράτος, διότι οι µεγαλοοφειλέτες µπορούσαν στην πράξη
να χρωστούν όλο και περισσότερα χωρίς να έχουν καµµία επί-
πτωση.

Ήταν χαρακτηριστική περίπτωση υποκρισίας αυτό που συνέ-
βαινε εδώ και δεκαετίες. Εάν δεν υπήρχε ανοχή του πολιτικού

συστήµατος που κυβέρνησε τη χώρα µας για όλα αυτά τα χρό-
νια, δεν θα είχαµε αυτήν τη κατάσταση, ούτε θα µπορούσαν να
φτάσουν οι ληξιπρόθεσµες οφειλές σε αυτό το ύψος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Λαπαβί-
τσα, σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΠΑΒΙΤΣΑΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Στο σηµείο αυτό η Κυβέρνησή µας έκανε την εξής επιλογή:

Προσπάθησε να παροτρύνει και να αναγκάσει να φέρει τους µε-
γαλοοφειλέτες µέσα στη ρύθµιση για να αρχίσουν να πληρώνουν
και αυτοί. 

Αυτός είναι ο στόχος της ρύθµισης. Η επιλογή αυτή αφ’ ενός
επιτρέπει στο δηµόσιο να αρχίσει να εισπράττει και αφ’ ετέρου
να έχει πρόσβαση στη µεγάλη δεξαµενή των ληξιπρόθεσµων
οφειλών που αφορά τα χρέη των µεγάλων που είναι περίπου
εξήντα δισεκατοµµύρια από τα εβδοµήντα επτά. 

Εµείς µε αυτόν τον τρόπο µπαίνουµε σε αυτή τη δεξαµενή και
επιχειρούµε στοιχειωδώς να αναγκάσουµε τους ανθρώπους αυ-
τούς να πληρώνουν τους φόρους τους, αυτούς που δεν έχουν
πληρώσει όλα αυτά τα χρόνια. 

Όσον αφορά, λοιπόν, την κριτική που έχει ασκηθεί, έχουµε
ακόµα ένα δείγµα υποκρισίας από την πλευρά της Αντιπολίτευ-
σης. Όσοι κατηγορούν την Κυβέρνηση για εύνοια έναντι των µε-
γαλοοφειλετών, θα έπρεπε να είχαν κοιτάξει τι είχαν κάνει αυτοί
όλα αυτά τα χρόνια.

Να πω και κάτι τελευταίο που ήδη ανέφερε η κυρία Υπουργός,
για την υποτιθέµενη συµπερίληψη φοροφυγάδων και όσων έχουν
υποπέσει σε τελωνειακές παραβάσεις. Δεν υπάρχει τέτοιο
πράγµα, όπως έχει καταδειχθεί από σειρά άρθρων και ειδικοτέ-
ρων διατάξεων µε σειρά νόµων. Οι φοροφυγάδες δεν ευνοούν-
ται.

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να σας καλέσω να στηρίξετε την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, καθώς, όπως ήδη κατέδειξε,
κινείται στη σωστή κατεύθυνση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε

τον κ. Λαπαβίτσα.
Στο σηµείο αυτό και πριν να δώσω τον λόγο στον δεύτερο ει-

σηγητή για το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε, έχω την τιµή να
ανακοινώσω το αποτέλεσµα της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψη-
φοφορίας στο νοµοσχέδιο του υπουργείου Πολιτισµού, Παιδείας
και θρησκευµάτων: «Επείγοντα µέτρα για την Πρωτοβάθµια, Δευ-
τεροβάθµια και Τριτοβάθµια εκπαίδευση και άλλες διατάξεις».

Επί του άρθρου 10 ψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 106 Βουλευτές. 
Συνεπώς το άρθρο 10, έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 11 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 106 Βουλευτές. 
Συνεπώς το άρθρο 11 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 12 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές.
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 106 Βουλευτές. 
Συνεπώς το άρθρο 12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Επί του άρθρου 13 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 106 Βουλευτές. 
Συνεπώς το άρθρο 13 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 14 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 91 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 15 Βουλευτές. 
Συνεπώς το άρθρο 14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 15 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 106 Βουλευτές. 
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Συνεπώς το άρθρο 15 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από
τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.  

Επί του άρθρου 16 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 102 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 17 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 102 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 17 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.  
Επί του άρθρου 18 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 102 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 18 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.  
Επί του άρθρου 19 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 102 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 19 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.  
Επί του άρθρου 20 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 102 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 21 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 102 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 21 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 22 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 102 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 22 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 23 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 102 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 23 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 24 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 102 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές.

Συνεπώς το άρθρο 24 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από
τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Επί του άρθρου 25 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 102 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 26 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 102 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 27 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 102 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 28 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 102 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 32 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 102 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές. 
Συνεπώς το άρθρο 32 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 33 εψήφισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 157 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 102 Βουλευτές. 
Συνεπώς το άρθρο 33 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Περνάµε τώρα στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 135 και ει-

δικό 23. Υπενθυµίζω ότι είναι η υπουργική τροπολογία που ανα-
φέρεται στην παράταση της θητείας των µονοµελών και
συλλογικών οργάνων διοίκησης των πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ
και στην κατάργηση των διατάξεων της κείµενης νοµοθεσίας,
σχετικά µε τη συµµετοχή των συµβουλίων των ΑΕΙ και των σχο-
λών αυτών στη διαδικασία προεπιλογής των πρυτάνεων και των
κοσµητόρων. 

Επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 135 και ειδικό 23 εψή-
φισαν συνολικά 259 Βουλευτές. 

Υπέρ της τροπολογίας, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευ-
τές.

Κατά της τροπολογίας, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 102 Βουλευ-
τές. 

«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές. 
Συνεπώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 135 και ειδικό 23

έγινε δεκτή, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

(Το πρωτόκολλο της παραπάνω διεξαχθείσης ονοµαστικής ψη-
φοφορίας καταχωρίζεται στα Πρακτικά και έχει ως εξής: 

2864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2866 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Εισερχόµαστε
στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου του νοµοσχεδίου. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Το ακροτελεύ-

τιο άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού, Παιδείας

και Θρησκευµάτων: «Επείγοντα µέτρα για την Πρωτοβάθµια, Δευ-
τεροβάθµια και Τριτοβάθµια εκπαίδευση και άλλες διατάξεις»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Κύριοι συνάδελφοι, είχαµε συµφωνήσει από την προηγούµενη
Παρασκευή να ψηφίσουµε σήµερα το βράδυ, για τους λόγους που
εξηγήθηκαν και συµφώνησαν όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι, το νοµοσχέδιο και στο σύνολό του σήµερα. 

Ερωτάται, λοιπόν, το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο
σύνολο; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού, Παιδείας

και Θρησκευµάτων: «Επείγοντα µέτρα για την Πρωτοβάθµια, Δευ-
τεροβάθµια και Τριτοβάθµια εκπαίδευση και άλλες διατάξεις»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:  (Χειροκροτήµατα
από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Επείγοντα µέτρα για την Πρωτοβάθµια, Δευτεροβάθµια  και
Τριτοβάθµια Εκπαίδευση και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΑ:

Α. Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4186/2013 - Θέµατα Γενικού
και Επαγγελµατικού Λυκείου 

Β. Πειραµατικά – Πρότυπα
Γ. Επιλογή Στελεχών 
Δ. Λοιπά Θέµατα

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΔΙΑΤΑΞΕΩΝ ΤΟΥ Ν. 4186/2013 

ΘΕΜΑΤΑ ΓΕΝΙΚΟΥ ΚΑΙ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΟΥ ΛΥΚΕΙΟΥ

Άρθρο 1
Διάρθρωση Εκπαιδευτικών Προγραµµάτων

Γενικού Λυκείου

1. Η παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), όπως έχει
τροποποιηθεί µε τις παραγράφους 1 και 2 του άρθρου 57 του ν.
4310/2014 (Α’258), αντικαθίσταται ως ακολούθως: «Η Γ’ τάξη Ηµε-
ρήσιου Γενικού Ενιαίου Λυκείου και η Δ’ τάξη Εσπερινού Γενικού
Ενιαίου Λυκείου χωρίζονται σε τρεις Οµάδες Προσανατολισµού:
Οµάδα Ανθρωπιστικών Σπουδών, Οµάδα Θετικών Σπουδών και
Οµάδα Σπουδών Οικονοµίας και Πληροφορικής. Το πρόγραµµα
διδασκαλίας της Γ’ τάξης Ηµερήσιου Γενικού Λυκείου και της Δ’
τάξης Εσπερινού Γενικού Λυκείου περιλαµβάνει µαθήµατα Γενικής
Παιδείας και Μαθήµατα Προσανατολισµού. Οι µαθητές υποχρε-
ούνται να παρακολουθούν τα µαθήµατα της Οµάδας Προσανατο-
λισµού που επιλέγουν, καθώς και τα Μαθήµατα Γενικής Παιδείας.
Ειδικά οι µαθητές της Γ’ τάξης Ηµερήσιου Γενικού Λυκείου παρα-
κολουθούν και ένα Μάθηµα Επιλογής.»

2. Στο άρθρο 2 του ν. 4186/2013 (Α’ 193) προστίθεται παράγρα-
φος 3Α, ως ακολούθως:

«3Α. Τo ωρολόγιο πρόγραµµα των Μαθηµάτων Γενικής Παι-
δείας της Γ’ τάξης Ηµερήσιου Γενικού Λυκείου είναι το εξής:

ΜΑΘΗΜΑΤΑ ΩΡΕΣ
ΘΡΗΣΚΕΥΤΙΚΑ 1
ΝΕΟΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 2
ΝΕΟΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ 1
ΙΣΤΟΡΙΑ 2
ΜΑΘΗΜΑΤΙΚΑ και 2 
ΣΤΟΙΧΕΙΑ ΣΤΑΤΙΣΤΙΚΗΣ
ΒΙΟΛΟΓΙΑ 2
ΙΣΤΟΡΙΑ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ 1
ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ                         
ΞΕΝΗ ΓΛΩΣΣΑ 2
(Αγγλικά ή Γαλλικά ή Γερµανικά)
ΦΥΣΙΚΗ ΑΓΩΓΗ 2
ΣΥΝΟΛΟ 15

3. Στο άρθρο 2 του ν. 4186/2013 (Α’ 193) προστίθεται παράγρα-
φος 3Β, ως ακολούθως:

«3 Β. Το ωρολόγιο πρόγραµµα των Μαθηµάτων Προσανατολι-
σµού της Γ’ τάξης Ηµερήσιου Γενικού Λυκείου είναι το εξής:

Οµάδα Προσανατολισµού 
ΑΝΘΡΩΠΙΣΤΙΚΩΝ ΣΠΟΥΔΩΝ

ΜΑΘΗΜΑΤΑ ΩΡΕΣ 
ΑΡΧΑΙΑ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 5
ΙΣΤΟΡΙΑ 3
ΛΑΤΙΝΙΚΑ 3
ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ 2
ΚΟΙΝΩΝΙΟΛΟΓΙΑ 2
ΣΥΝΟΛΟ 15

Οµάδα Προσανατολισµού ΘΕΤΙΚΩΝ ΣΠΟΥΔΩΝ

ΜΑΘΗΜΑΤΑ ΩΡΕΣ 
ΜΑΘΗΜΑΤΙΚΑ 5
ΦΥΣΙΚΗ 3
ΧΗΜΕΙΑ 3
ΒΙΟΛΟΓΙΑ 2
ΑΕΠΠ (Ανάπτυξη Εφαρµογών 2
σε Προγραµµατιστικό Περιβάλλον)
ΣΥΝΟΛΟ 15

Οµάδα Προσανατολισµού ΣΠΟΥΔΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΚΑΙ
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ

ΜΑΘΗΜΑΤΑ ΩΡΕΣ
ΜΑΘΗΜΑΤΙΚΑ 5
ΑΟΘ (Αρχές Οικονοµικής Θεωρίας) 3
ΙΣΤΟΡΙΑ 3
ΑΕΠΠ (Ανάπτυξη Εφαρµογών σε 2
Προγραµµατιστικό Περιβάλλον)
ΚΟΙΝΩΝΙΟΛΟΓΙΑ 2
ΣΥΝΟΛΟ 15

4. Στο άρθρο 2 του ν. 4186/2013 (Α’ 193) προστίθεται παρά-
γραφος 3Γ, ως ακολούθως: 

«3Γ. Τα Μαθήµατα Επιλογής της Γ’ τάξης Ηµερήσιου Γενικού
Λυκείου διδάσκονται δύο (2) ώρες και οι µαθητές της επιλέγουν
µεταξύ των εξής προσφερόµενων µαθηµάτων: α) Δεύτερη Ξένη
γλώσσα (Αγγλικά ή Γαλλικά ή Γερµανικά), β) Ελεύθερο Σχέδιο,
γ) Γραµµικό Σχέδιο, δ) Ιστορία της Τέχνης, ε) Αρχές Οργάνωσης
και Διοίκησης Επιχειρήσεων και Υπηρεσιών (ΑΟΔΕΥ). Όσοι µα-
θητές επιθυµούν να προετοιµαστούν για τις εξετάσεις των Ειδι-
κών Μαθηµάτων Ελεύθερου Σχεδίου και Γραµµικού Σχεδίου,
δύνανται να δηλώσουν ότι θέλουν να παρακολουθήσουν και τα
δύο µαθήµατα, εκ των οποίων το ένα θα διδάσκεται µετά τη λήξη
του ηµερήσιου ωρολόγιου προγράµµατος. 

Στη Δ’ τάξη Εσπερινού Γενικού Λυκείου δεν προβλέπονται µα-
θήµατα επιλογής.»
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5. Η ισχύς του παρόντος άρθρου άρχεται από το σχολικό έτος
2015-2016.

Άρθρο 2
Απόλυση Μαθητών Γ’ τάξης Ηµερήσιου Γενικού
Λυκείου και Δ’ τάξης Εσπερινού Γενικού Λυκείου

1. Η παρ. 5 του άρθρου 3 του ν. 4186/2013 (Α’193), όπως το
πρώτο εδάφιο, αντικαταστάθηκε µε την παρ.1 του άρθρου 59 του
ν. 4310/2014 (Α’ 258), αντικαθίσταται ως εξής: «Οι γραπτές απο-
λυτήριες εξετάσεις στην Γ’ τάξη Ηµερήσιου Γενικού Λυκείου και
στη Δ’ τάξη Εσπερινού Γενικού Λυκείου διεξάγονται ενδοσχολικά
και περιλαµβάνουν όλα τα διδασκόµενα µαθήµατα εκτός του µα-
θήµατος της Φυσικής Αγωγής. Τα θέµατα των απολυτηρίων εξε-
τάσεων ορίζονται αποκλειστικά από τον διδάσκοντα/τους
διδάσκοντες, το µάθηµα. Τα γραπτά διορθώνονται από τον οικείο
διδάσκοντα. Η Τράπεζα Θεµάτων διαβαθµισµένης δυσκολίας
που δηµιουργήθηκε στο πλαίσιο της Οριζόντιας Πράξης 466112
Προγράµµατος ΕΣΠΑ δύναται να λειτουργήσει ως προαιρετικό
συµβουλευτικό εργαλείο για µαθητές και εκπαιδευτικούς. Για την
απόλυση των µαθητών απαιτείται γενικός µέσος όρος τουλάχι-
στον εννέα και πέντε δέκατα (9,5), ο οποίος προκύπτει από τον
Μ.Ο. των βαθµών ετήσιας επίδοσης του µαθητή όλων των γρα-
πτώς εξεταζόµενων µαθηµάτων.»

2. Η ισχύς της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου άρχεται
από το διδακτικό έτος 2015-2016.

Άρθρο 3
Εισαγωγή στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση αποφοίτων Γενι-

κού Λυκείου

1. Η παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), όπως έχει
αντικατασταθεί µε την παρ.1 του άρθρου 58 του ν. 4310/2014 (Α’
258), αντικαθίσταται ως εξής: 

«1. Οι εξετάσεις για την εισαγωγή στις Σχολές, τα Τµήµατα και
τις Εισαγωγικές Κατευθύνσεις Τµηµάτων των Πανεπιστηµίων,
των Ανωτάτων Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών, των Τ.Ε.Ι., των Ανώ-
τερων Σχολών Τουριστικής Εκπαίδευσης του Υπουργείου Τουρι-
σµού, των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(Α.Σ.Ε.Ι.) και Ανώτερων Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµατικών
(Α.Σ.Σ.Υ.), των Σχολών της Αστυνοµικής και Πυροσβεστικής Ακα-
δηµίας, καθώς και της Ακαδηµίας Εµπορικού Ναυτικού διεξάγον-
ται σε πανελλαδικό επίπεδο µε θέµατα από την εξεταστέα ύλη
της τάξης αυτής, που προκύπτουν αποκλειστικά από κεντρική
επιτροπή εξετάσεων.» 

2. Η παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 4186/2013 (Α’ 193) όπως έχει
αντικατασταθεί µε την παρ.2 του άρθρου 58 του ν. 4310/2014 (Α’
258), αντικαθίσταται ως εξής: 

«Οι µαθητές της Γ’ Τάξης Ηµερησίου και Δ’ Τάξης Εσπερινού
Γενικού Λυκείου µε την έναρξη του σχολικού έτους και όχι αρ-
γότερα της 20ής Σεπτεµβρίου επιβεβαι-ώνουν οριστικά την Αρ-
χική Δήλωση Οµάδας Μαθηµάτων Προσανατολισµού, που έχουν
υποβάλει στη σχολική τους µονάδα, προ της λήξης του προηγού-
µενου διδακτικού έτους. Έκαστος µαθητής επιλέγει υποχρεω-
τικά µία (1) Οµάδα Μαθηµάτων Προσανατολισµού. 

Οι Οµάδες Προσανατολισµού επιτρέπουν την πρόσβαση σε
συγκεκριµένα Επιστηµονικά Πεδία. Ως Επιστηµονικό Πεδίο νοεί-
ται ένα σύνολο οµοειδών ή συγγενών γνωστικών αντικειµένων,
που θεραπεύονται από αντίστοιχα τµήµατα των εκπαιδευτικών

ιδρυµάτων. Τα Τµήµατα των ιδρυµάτων της παραγράφου 1 κα-
τατάσσονται σε πέντε Επιστηµονικά Πεδία, που ορίζονται ως
εξής:

1ο Επιστηµονικό πεδίο: Ανθρωπιστικές, Νοµικές και Κοινωνι-
κές Επιστήµες

2ο Επιστηµονικό πεδίο: Θετικές και Τεχνολογικές Επιστήµες
3ο Επιστηµονικό πεδίο: Επιστήµες Υγείας και Ζωής 
4ο Επιστηµονικό πεδίο: Επιστήµες της Εκπαίδευσης
5ο Επιστηµονικό πεδίο: Επιστήµες Οικονοµίας και Πληροφο-

ρική.
Οι υποψήφιοι για εισαγωγή, µετά την ανακοίνωση των αποτε-

λεσµάτων απόλυσης από το Γενικό Λύκειο και των αποτελεσµά-
των των Εξετάσεων Εισαγωγής στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση,
καταθέτουν δήλωση προτίµησης για δύο (2) κατ' ανώτατο όριο
Επιστηµονικά Πεδία και για συγκεκριµένα τµήµατα ή σχολές των
πεδίων αυτών. Ο υποψήφιος που µεταξύ των Τµηµάτων που επέ-
λεξε περιέλαβε και Τµήµα για το οποίο απαιτείται εξέταση σε ένα
ή περισσότερα ειδικά µαθήµατα ή δοκιµασίες, σύµφωνα µε τις
διατάξεις που ισχύουν κάθε φορά, πρέπει να έχει εξεταστεί το
ίδιο έτος στα απαιτούµενα ειδικά µαθήµατα ή δοκιµασίες και να
έχει επιτύχει βαθµολογία στο καθένα από αυτά τουλάχιστον ίση
µε το µισό της προβλεπόµενης µέγιστης δυνατής.»

3. Η παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), όπως έχει
αντικατασταθεί µε την παρ. 3 του άρθρου 58 του ν. 4310/2014
(Α’ 258), αντικαθίσταται ως εξής: 

«α) Οι µαθητές που επιθυµούν να είναι υποψήφιοι σε ένα (1)
µόνο Επιστηµονικό Πεδίο εξετάζονται σε τέσσερα (4) µαθήµατα.
Οι µαθητές που επιθυµούν να είναι υποψήφιοι σε δύο (2) Επιστη-
µονικά Πεδία εξετάζονται και σε ένα πέµπτο (5ο) µάθηµα, το
οποίο µπορεί να είναι Γενικής Παιδείας ή Οµάδας Προσανατολι-
σµού.

β) Οι µαθητές µπορούν να επιλέξουν έναν ή δύο από τους εξής
εναλλακτικούς συνδυασµούς µαθηµάτων ανά Οµάδα Προσανα-
τολισµού, λαµβάνοντας υπόψη και τα µαθήµατα στα οποία υπάρ-
χουν αυξηµένοι συντελεστές βαρύτητας. Για την εισαγωγή στα
τµήµατα κάθε Επιστηµονικού Πεδίου θα υπολογίζονται τα µαθή-
µατα και οι συντελεστές βαρύτητας τα οποία προβλέπονται στην
Οµάδα Προσανατολισµού όπου ανήκει ο υποψήφιος για το συγ-
κεκριµένο Επιστηµονικό Πεδίο. 

Οµάδα Προσανατολισµού ΑΝΘΡΩΠΙΣΤΙΚΩΝ ΣΠΟΥΔΩΝ
αα) Τα κοινά µαθήµατα, στα οποία εξετάζονται υποχρεωτικά

οι µαθητές της Οµάδας Προσανατολισµού Ανθρωπιστικών Σπου-
δών, σε όποιο Επιστηµονικό Πεδίο κι αν κατευθύνονται, είναι τα
εξής τρία (3): τα Αρχαία Ελληνικά Οµάδας Προσανατολισµού, η
Ιστορία Οµάδας Προσανατολισµού και η Νεοελληνική Γλώσσα
(Γενικής Παιδείας). 

Αν οι υποψήφιοι εκτός από τα ανωτέρω τρία κοινά µαθήµατα
επιλέξουν να εξετασθούν και στα Λατινικά της Οµάδας Προσα-
νατολισµού, τότε έχουν πρόσβαση στο 1ο Επιστηµονικό Πεδίο. 

Αν οι υποψήφιοι εκτός από τα ανωτέρω τρία κοινά µαθήµατα
επιλέξουν να εξετασθούν και στη Βιολογία Γενικής Παιδείας,
τότε έχουν πρόσβαση στο 3ο Επιστηµονικό Πεδίο.

Αν οι υποψήφιοι εκτός από τα ανωτέρω τρία κοινά µαθήµατα
επιλέξουν να εξετασθούν και στα Μαθηµατικά Γενικής Παιδείας,
τότε έχουν πρόσβαση στο 4ο Επιστηµονικό Πεδίο. 

ββ) Οι εναλλακτικοί συνδυασµοί πανελλαδικώς εξεταζόµενων
µαθηµάτων της Οµάδας Προσανατολισµού Ανθρωπιστικών
Σπουδών παρουσιάζονται στους παρακάτω πίνακες:
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Οµάδα Προσανατολισµού ΘΕΤΙΚΩΝ ΣΠΟΥΔΩΝ
αα) Τα κοινά µαθήµατα, στα οποία εξετάζονται υποχρεωτικά

οι µαθητές της Οµάδας Προσανατολισµού Θετικών Σπουδών, σε
όποιο Επιστηµονικό Πεδίο κι αν κατευθύνονται, είναι τα εξής τρία
(3): η Φυσική Οµάδας Προσανατολισµού, η Χηµεία Οµάδας Προ-
σανατολισµού και η Νεοελληνική Γλώσσα (Γενικής Παιδείας). 

Αν οι υποψήφιοι, εκτός από τα ανωτέρω τρία κοινά µαθήµατα,
επιλέξουν να εξετασθούν στα Μαθηµατικά Οµάδας Προσανατο-
λισµού, τότε έχουν πρόσβαση στα Τµήµατα του 2ου Επιστηµονι-
κού Πεδίου. 

Αν οι υποψήφιοι εκτός από τα ανωτέρω τρία κοινά µαθήµατα,
επιλέξουν να εξετασθούν στη Βιολογία Οµάδας Προσανατολι-
σµού, τότε έχουν πρόσβαση στο 3ο Επιστηµονικό Πεδίο. 

Αν οι υποψήφιοι, εκτός από τα ανωτέρω τρία κοινά µαθήµατα,
επιλέξουν να εξετασθούν και στην Ιστορία Γενικής Παιδείας, τότε
έχουν πρόσβαση στο 4ο Επιστηµονικό Πεδίο. 

ββ) Οι εναλλακτικοί συνδυασµοί πανελλαδικώς εξεταζόµενων
µαθηµάτων της Οµάδας Προσανατολισµού Θετικών Σπουδών
παρουσιάζονται στους παρακάτω πίνακες:
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Οµάδα Προσανατολισµού ΣΠΟΥΔΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ και ΠΛΗ-
ΡΟΦΟΡΙΚΗΣ

αα) Τα κοινά µαθήµατα, στα οποία εξετάζονται υποχρεωτικά
οι µαθητές της Οµάδας Προσανατολισµού Σπουδών Οικονοµίας
και Πληροφορικής, σε όποιο Επιστηµονικό Πεδίο κι αν κατευθύ-
νονται, είναι τα εξής τρία (3): τα Μαθηµατικά Οµάδας Προσανα-
τολισµού, η Ανάπτυξη Εφαρµογών σε Προγραµµατιστικό
Περιβάλλον   (ΑΕΠΠ) και η Νεοελληνική Γλώσσα (Γενικής Παι-
δείας). 

Αν οι υποψήφιοι, εκτός από τα ανωτέρω τρία κοινά µαθήµατα
επιλέξουν να εξετασθούν και στη Βιολογία Γενικής Παιδείας,

τότε έχουν πρόσβαση στο 3ο Επιστηµονικό Πεδίο. 
Αν οι υποψήφιοι, εκτός από τα ανωτέρω τρία κοινά µαθήµατα

επιλέξουν να εξετασθούν και στην Ιστορία Γενικής Παιδείας, τότε
έχουν πρόσβαση στο 4ο Επιστηµονικό Πεδίο.

Αν οι υποψήφιοι εκτός από τα ανωτέρω τρία κοινά µαθήµατα
επιλέξουν να εξετασθούν και στις Αρχές Οικονοµικής Θεωρίας
(ΑΟΘ), τότε έχουν πρόσβαση στο 5ο Επιστηµονικό Πεδίο. 

ββ) Οι εναλλακτικοί συνδυασµοί πανελλαδικώς εξεταζόµενων
µαθηµάτων της Οµάδας Προσανατολισµού Σπουδών Οικονοµίας
και Πληροφορικής παρουσιάζονται στους παρακάτω πίνακες:
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4. Η παρ. 4 του άρθρου 4 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), όπως έχει
τροποποιηθεί µε την παρ. 4 του άρθρου 58 του ν. 4310/2014 (Α’
258), καταργείται.

5. Η περίπτωση στ’ της παρ. 2 του άρθρου 42 του  ν. 4186/2013
(Α’ 193) καταργείται.

6. Η ισχύς του παρόντος άρθρου άρχεται από το διδακτικό
έτος 2015-2016.

Άρθρο 4
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, ορίζονται η ακριβής κατάταξη των Τµηµάτων της
παραγράφου 1 του άρθρου 3 του παρόντος στα Επιστηµονικά
Πεδία και οι συντελεστές βαρύτητας σε δύο (2) µαθήµατα ανά
Σχολή ή Τµήµα ή εισαγωγική κατεύθυνση. Οι προαναφερθείσες
αποφάσεις εκδίδονται το αργότερο µέχρι τη λήξη εκάστου σχο-
λικού έτους και ισχύουν για τις πανελλαδικές εξετάσεις του επό-
µενου σχολικού έτους.

2. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων καθορίζεται ο χρόνος διενέργειας των ενδοσχολικών
γραπτών απολυτηρίων εξετάσεων στη Γ’ τάξη του Ηµερήσιου Γε-
νικού Λυκείου και στη Δ’ τάξη του Εσπερινού Γενικού Λυκείου.

Άρθρο 5
Έννοια και ίδρυση Επαγγελµατικών Λυκείων

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 5 του  ν. 4186/2013
(Α’193), αντικαθίσταται ως ακολούθως: «Τα Επαγγελµατικά Λύ-
κεια (Δηµόσια ή Ιδιωτικά, σύµφωνα µε το πλαίσιο λειτουργίας
των Ιδιωτικών Σχολείων,   ν. 682/1977) διακρίνονται σε Ηµερήσια
και Εσπερινά. Ηµερήσια και Εσπερινά Επαγγελµατικά Λύκεια
ιδρύονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτισµού, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων και Οικονοµικών, που δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Στην απόφαση αυτή ορίζεται
και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για τη λειτουργία των ανωτέρω
σχολείων.» 

2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 5 του ν. 4186/2013
(Α’193), αντικαθίσταται ως ακολούθως: «Επαγγελµατικά Πειρα-
µατικά Λύκεια και Επαγγελµατικά Λύκεια Ειδικής Αγωγής ιδρύον-
ται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και
Θρησκευµάτων και Οικονοµικών, που δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως.»

Άρθρο 6
Επανασύσταση καταργηθεισών ειδικοτήτων

δευτεροβάθµιας επαγγελµατικής εκπαίδευσης

1. Στο άρθρο 8 του ν. 4186/2013 µετά την Οµάδα Προσανατο-
λισµού Ναυτιλιακών Επαγγελµάτων και τους αντίστοιχους Τοµείς
και Ειδικότητές της προστίθενται οι ακόλουθες Οµάδες Προσα-
νατολισµού µε τους αντίστοιχους Τοµείς και τις αντίστοιχες Ει-
δικότητες:

«Οµάδα Προσανατολισµού Υγείας - Πρόνοιας και
Αισθητικής - Κοµµωτικής
Τοµέας Υγείας – Πρόνοιας
Βοηθός Νοσηλευτή
Βοηθός Ιατρικών –Βιολογικών Εργαστηρίων
Βοηθός Βρεφονηπιοκόµων
Βοηθός Φυσικοθεραπευτή
Βοηθός Οδοντοτεχνίτη
Βοηθός Ακτινολογικών Εργαστηρίων 
Βοηθός Φαρµακείου
Βοηθών Χηµικών Εργαστηρίων και ποιοτικού ελέγχου
Τοµέας Αισθητικής - Κοµµωτικής 
Αισθητικής Τέχνης
Κοµµωτικής Τέχνης
Οµάδα Προσανατολισµού Εφαρµοσµένων Τεχνών και
Καλλιτεχνικών Εφαρµογών
Τοµέας Εφαρµοσµένων Τεχνών 

Γραφικών Τεχνών
Σχεδιασµού Εσωτερικών Χώρων
Αργυροχρυσοχοΐας
Συντήρηση Έργων Τέχνης – Αποκατάστασης
Ψηφιδογραφίας – Υαλογραφίας
Τοµέας Βιοµηχανικού Σχεδιασµού 
Σχεδίασης και Παραγωγής Ενδύµατος
Επιπλοποιίας – Ξυλογλυπτικής»
2. Στο τέλος του άρθρου 8 προστίθενται τα ακόλουθα εδάφια: 
«Σε περίπτωση που δεν κατατεθούν προτάσεις εκ µέρους των

Περιφερειακών Επιτροπών Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κα-
τάρτισης (Π.Ε.Ε.Ε.Κ.) εντός είκοσι (20) ηµερών από την υποβολή
προς αυτές του σχετικού αιτήµατος, η προβλεπόµενη στο άρθρο
αυτό απόφαση εκδίδεται και χωρίς τις προτάσεις τους. Κατ’ εξαί-
ρεση και για τις ανάγκες του σχολικού έτους 2015-2016 µε απο-
φάσεις των Περιφερειακών Διευθυντών Εκπαίδευσης, οι οποίες
εκδίδονται ύστερα από εισήγηση των οικείων Διευθυντών Δευ-
τεροβάθµιας Εκπαίδευσης συνιστώνται εντός ενός µήνα από τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου, κατά περίπτωση στα ΕΠΑ.Λ.,
στα οποία επανατοποθετούνται οργανικά οι εκπαιδευτικοί των ει-
δικοτήτων που τέθηκαν σε διαθεσιµότητα µε τις διατάξεις του
άρθρου 82 του ν. 4172/2013 (Α’ 167), οι οµάδες προσανατολι-
σµού, οι τοµείς και οι ειδικότητες που προστίθενται µε τον πα-
ρόντα νόµο στο άρθρο 8 του ν. 4186/2013.» 

3. Στο τέλος της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του άρθρου 9 του
ν. 4186/2013 προστίθεται:

«5. Οµάδα Προσανατολισµού Υγείας-Πρόνοιας
και Αισθητικής-Κοµµωτικής
Αγωγή Υγείας (3 ώρες)
Στοιχεία Υγιεινής και Ιατρικής Βιολογίας (2 ώρες)
Πρώτες Βοήθειες (2 ώρες) 
Επικοινωνία, Διαπροσωπικές Σχέσεις (2 ώρες)
Σχολικός Επαγγελµατικός Προσανατολισµός -
Περιβάλλον Εργασίας – Ασφάλεια και Υγιεινή
(2 ώρες)
Εφαρµογές Πληροφορικής (2ώρες).
6. Οµάδα Προσανατολισµού Εφαρµοσµένων
Τεχνών και Καλλιτεχνικών Εφαρµογών
1. Ελεύθερο Σχέδιο (3 ώρες)
2. Αρχές Σύνθεσης (3 ώρες)
3. Ιστορία της Τέχνης (2 ώρες)
4. Σχολικός Επαγγελµατικός Προσανατολισµός -
Περιβάλλον Εργασίας – Ασφάλεια και Υγιεινή
(2 ώρες)
5. Εφαρµογές Πληροφορικής (3 ώρες).»
4. Για τα σχολικά έτη 2014-2015 και 2015-2016 και µέχρι να

ολοκληρωθεί η ανάπτυξη των Β’ και Γ’ τάξεων των ηµερησίων
ΕΠΑ.Λ. και των Β’, Γ’ και Δ’ τάξεων των εσπερινών ΕΠΑ.Λ. µε τις
ειδικότητες του άρθρου 8 του ν. 4186/2013 όπως αυτό συµπλη-
ρώθηκε µε το παρόν, οι εκπαιδευτικοί των οµάδων προσανατο-
λισµού και των ειδικοτήτων που προστίθενται µε το παρόν άρθρο
διατίθενται ανάλογα µε τις υφιστάµενες εκπαιδευτικές και διοι-
κητικές ανάγκες σε υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις.
Όλες οι λεπτοµέρειες των διαθέσεων ρυθµίζονται µε απόφαση
του Υπουργού Πολιτισµού Παιδείας και Θρησκευµάτων. Ειδικά
οι ανωτέρω εκπαιδευτικοί που διαθέτουν και δεύτερο αναγνωρι-
σµένο πτυχίο µπορεί να διατίθενται µε αίτησή τους για συµπλή-
ρωση ωραρίου µερικά ή και ολικά, σε άλλη σχολική µονάδα της
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, µε απόφαση
του οικείου διευθυντή δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.»

5. Στην παρ. 5 του άρθρου 46 του ν. 4186/2013, όπως αντικα-
ταστάθηκε µε την παρ. 6 του άρθρου 10 του  ν. 4283/2014 (Α’
189), προστίθενται τα ακόλουθα εδάφια: 

«Το εκπαιδευτικό προσωπικό των ΕΠΑ.Σ. οι οποίες καταργή-
θηκαν εντάσσεται οργανικά αυτοδικαίως στο εκπαιδευτικό προ-
σωπικό των ΕΠΑ.Λ., σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρούσας
παραγράφου.»

6. Η παρ. 10 του άρθρου 26 του ν. 3879/2010 αντικαθίσταται
ως ακολούθως:

«Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισµού και Θρη-
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σκευµάτων, ύστερα από σχετική αίτηση των δηµόσιων Ι.Ε.Κ. που
υπάγονται στην αρµοδιότητα της Γενικής Γραµµατείας Δια Βίου
Μάθησης, είναι δυνατή η ολική ή µερική διάθεση εκπαιδευτικών
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης στα δηµόσια Ι.Ε.Κ., κατά προτε-
ραιότητα σε όσα εδρεύουν στην περιοχή αρµοδιότητας της οι-
κείας Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, για την κάλυψη
του υποχρεωτικού διδακτικού ωραρίου τους. Η κάλυψη των εκ-
παιδευτικών αναγκών των δηµόσιων Ι.Ε.Κ. γίνεται κατά προτεραι-
ότητα από τους εκπαιδευτικούς που διατίθενται, σύµφωνα µε το
προηγούµενο εδάφιο και, εφόσον αυτοί δεν επαρκούν, σύµφωνα
µε τις κείµενες διατάξεις για την πρόσληψη εκπαιδευτών στα
Ι.Ε.Κ..

Οι λεπτοµέρειες εφαρµογής της παραγράφου αυτής καθορί-
ζονται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισµού και Θρη-
σκευµάτων.»

7. Οι ειδικότητες των ΕΠΑ.Σ. εντάσσονται σε παρεµφερείς το-
µείς των ΕΠΑ.Λ. µε κατάλληλη προσαρµογή των προγραµµάτων
τους. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισµού και Θρη-
σκευµάτων καθορίζονται όλα τα σχετικά ζητήµατα για την εφαρ-
µογή της παραγράφου αυτής, συµπεριλαµβανοµένων και των
σχολών των Τ.Ε.Ι. στις οποίες δύνανται οι ενδιαφερόµενοι να συ-
νεχίσουν τις σπουδές τους.

Άρθρο 7
Αναλυτικά προγράµµατα σπουδών

Επαγγελµατικού Λυκείου

Το άρθρο 10 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), όπως έχει α-ντικατα-
σταθεί µε την παρ. 4 του άρθρου 72 του  ν. 4310/2014 (Α’ 258),
αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Τα αναλυτικά προγράµµατα σπουδών του «Δευτεροβάθ-
µιου και Μεταδευτεροβάθµιου Κύκλου Σπουδών», και του Προ-
παρασκευαστικού Προγράµµατος Πιστοποίησης, του
Επαγγελµατικού Λυκείου καθορίζονται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων, ύστερα από
γνώµη του Ι.Ε.Π. και περιλαµβάνουν:

α) Σαφώς διατυπωµένα επιδιωκόµενα µαθησιακά αποτελέ-
σµατα, που αναλύονται σε γνώσεις, δεξιότητες και ικανότητες
ανά µάθηµα, τοµέα και ειδικότητα.

β) Διδακτέα ύλη διαµορφωµένη, σύµφωνα µε τα επιδιωκόµενα
µαθησιακά αποτελέσµατα κάθε µαθήµατος. Η διδακτέα ύλη των
µαθηµάτων εργαστηριακής εκπαίδευσης συνοδεύεται από πα-
ράρτηµα, που περιγράφει τον απαιτούµενο εργαστηριακό εξο-
πλισµό για την υλοποίησή τους.

γ) Οδηγίες διδασκαλίας, συµπεριλαµβανοµένων και των διδα-
κτικών τεχνικών, των µεθόδων διδασκαλίας και των ενδεδειγµέ-
νων εποπτικών µέσων.

2. Τα κατά την προηγούµενη παράγραφο αναλυτικά προγράµ-
µατα σπουδών διαµορφώνονται, σύµφωνα µε τις κατευθύνσεις
του ευρωπαϊκού συστήµατος πιστωτικών µονάδων για την επαγ-
γελµατική εκπαίδευση  και κατάρτιση (European Credit System
for Vocational and Education and Training – ECVET), που περι-
γράφεται στη Σύσταση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 18ης Ιουνίου 2009 (Ε.Ε. C 155/02 της 8.7.2009).

3. Για τη διαµόρφωση των προγραµµάτων σπουδών κάθε
τοµέα και ειδικότητας λαµβάνονται υπόψη, εφόσον υπάρχουν,
και τα σχετικά επαγγελµατικά περιγράµµατα που πιστοποιούνται
από τον Εθνικό Οργανισµό Πιστοποίησης Προσόντων και Επαγ-
γελµατικού Προσανατολισµού (Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.), σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 3 του ν. 3369/2005 (Α’171).

4. Τα ωρολόγια και τα αναλυτικά προγράµµατα σπουδών επα-
νεκτιµώνται, αξιολογούνται και, αν κριθεί σκόπιµο, ανανεώνον-
ται.

5. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων καθορίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή του παρόντος άρθρου.»

Άρθρο 8
Πρόσβαση στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση αποφοίτων

Επαγγελµατικού Λυκείου

1. Η δεύτερη περίοδος της παρ. 1 του άρθρου 13 του     ν.
4186/2013 (Α’ 193) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Οι υποψήφιοι εξετάζονται σε τέσσερα (4) µαθήµατα της Γ’
Τάξης Ηµερήσιων και Δ’ Τάξης Εσπερινών ΕΠΑ.Λ., δύο (2) µαθή-
µατα γενικής παιδείας µε συντελεστή βαρύτητας 1,5 και δύο (2)
µαθήµατα ειδικότητας µε συντελεστή βαρύτητας 3,5 τα οποία
καθορίζονται µε υπουργική απόφαση που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Οι εξετάσεις για την εισαγωγή
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση διεξάγονται, µετά την απόλυση
του µαθητή από το Επαγγελµατικό Λύκειο, σε πανελλαδικό επί-
πεδο µε θέµατα από την εξεταστέα ύλη της τάξης αυτής που
προκύπτουν αποκλειστικά από κεντρική επιτροπή εξετάσεων. Οι
ειδικές πανελλαδικές εξετάσεις µπορούν να επαναλαµβάνονται
κατά το ίδιο σχολικό έτος, µε απόφαση του Υπουργού Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων, κατόπιν ειδικά αιτιολογηµέ-
νης γνώµης του Εθνικού Οργανισµού Εξετάσεων.»

2. Η ισχύς του παρόντος άρθρου άρχεται από το διδακτικό
έτος 2015-2016.

Άρθρο 9
Μεταβατικές και λοιπές διατάξεις

1. Ειδικά για το σχολικό έτος 2014-2015 ρυθµίζονται µε Από-
φαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως ζητήµατα
περί της αξιολόγησης των µαθητών των Α’ και Β’ τάξεων του Ηµε-
ρήσιου Γενικού Λυκείου και Α’, Β’ και Γ’ Τάξεων Εσπερινού Γενι-
κού Λυκείου, καθώς και των Α’ και Β’ Τάξεων του Ηµερήσιου και
Εσπερινού Επαγγελµατικού Λυκείου, και ειδικότερα: α) γενικά
θέµατα (χαρακτηρισµός των διδασκόµενων µαθηµάτων, κλάδοι
µαθηµάτων, βαθµολογική κλίµακα), β) θέµατα σχετικά µε τις γρα-
πτές προαγωγικές εξετάσεις των µαθητών (τρόπος ορισµού θε-
µάτων, εξεταστέα ύλη, τρόπος εξέτασης των µαθηµάτων,
διενέργεια των εξετάσεων, ζητήµατα των µαθητών που δεν προ-
σέρχονται στις γραπτές εξετάσεις), γ) θέµατα σχετικά µε την
ετήσια επίδοση του µαθητή (τρόπος εξαγωγής του βαθµού προ-
αγωγής/βαθµού ετήσιας επίδοσης, προϋποθέσεις προαγωγής,
επανεξέταση µαθητών, θέµατα προαγωγής µαθητών που έχουν
φοιτήσει σε ξένα σχολεία του εξωτερικού, θέµατα κατατακτη-
ρίων εξετάσεων των «κατ’ ιδίαν διδαχθέντων» µαθητών).

Κατά τη ρύθµιση των ανωτέρω θεµάτων περί της αξιολόγησης
των µαθητών των Α’ και Β’ τάξεων του Ηµερήσιου Γενικού Λυ-
κείου και Α’, Β’ και Γ’ Τάξεων Εσπερινού Γενικού Λυκείου, καθώς
και των Α’ και Β’ Τάξεων του Ηµερήσιου και Εσπερινού Επαγγελ-
µατικού Λυκείου λαµβάνεται υπόψη προεχόντως ότι: α) τα θέ-
µατα των προαγωγικών εξετάσεων ορίζονται αποκλειστικά από
τον διδάσκοντα/τους διδάσκοντες το µάθηµα, ενώ η Τράπεζα Θε-
µάτων Διαβαθµισµένης Δυσκολίας δύναται να λειτουργήσει ως
προαιρετικό συµβουλευτικό εργαλείο για µαθητές και εκπαιδευ-
τικούς, β) ο γενικός µέσος όρος προαγωγής των µαθητών είναι
εννέα και πέντε δέκατα (9,5) και γ) τα µαθήµατα των Α’ και Β’ Τά-
ξεων του Ηµερήσιου Γενικού Λυκείου, καθώς και της Α’ Τάξης
του Εσπερινού Γενικού Λυκείου κατανέµονται σε τρεις (3) οµά-
δες, ενώ τα µαθήµατα των Β’ και Γ’ Τάξεων του Εσπερινού Γενι-
κού Λυκείου κατανέµονται σε δύο (2) οµάδες.

Κατά τα λοιπά ισχύουν τα π.δ. 60/2006 (Α’ 65) και π.δ. 50/2008
(Α’ 81) όπως τροποποιήθηκαν και ισχύουν.

2. Η περίπτωση α’ της παρ. 5 του άρθρου 42 του ν. 4186/2013
(Α’193), όπως προστέθηκε µε την παρ. 3 του άρθρου 45 του ν.
4264/2014 (Α’ 118) και όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 4 του
άρθρου 59 του ν. 4310/2014 (Α’ 258), καταργείται.

3. Η περίπτωση α’ της παρ. 6 του άρθρου 43 του  ν. 4186/2013
(Α’193), όπως προστέθηκε µε την παρ. 4 του άρθρου 45 του ν.
4264/2014 (Α’ 118), καταργείται.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΠΕΙΡΑΜΑΤΙΚΑ ΚΑΙ ΠΡΟΤΥΠΑ ΣΧΟΛΕΙΑ

Άρθρο 10
Διάκριση Πρότυπων και Πειραµατικών Σχολείων
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1. Το άρθρο 36 του ν. 3966/2011 (Α’ 118) αντικαθίσταται ως
εξής: 

« 1. Οι σχολικές µονάδες που έχουν χαρακτηριστεί ως «Πρό-
τυπα Πειραµατικά Σχολεία» αποχαρακτηρίζονται και ορίζονται
ως «Πειραµατικά Σχολεία», εκτός από τις παρακάτω σχολικές µο-
νάδες που ορίζονται ως «Πρότυπα Σχολεία»: 

α) Βαρβάκειο Πρότυπο Γυµνάσιο, β) Πρότυπο Γυµνάσιο Ιωνι-
δείου Σχολής Πειραιά, γ) Πρότυπο Γυµνάσιο Ευαγγελικής Σχο-
λής Σµύρνης, δ) Πρότυπο Γυµνάσιο Αναβρύτων, ε) Πρότυπο
Γυµνάσιο Ζωσιµαίας Σχολής Ιωαννίνων, στ) Πρότυπο ΓΕΛ Βαρ-
βακείου Σχολής, ζ) Πρότυπο ΓΕΛ Ιωνιδείου Σχολής Πειραιά, η)
Πρότυπο ΓΕΛ Ευαγγελικής Σχολής Σµύρνης, θ) Πρότυπο ΓΕΛ
Αναβρύτων.

2. Ο όρος «Πρότυπο Πειραµατικό Σχολείο» καταργείται. Όπου
αναφέρεται ο όρος «Πρότυπα Πειραµατικά» Σχολεία νοούνται
εφεξής τα «Πρότυπα» και τα «Πειραµατικά» σχολεία, όπως αυτά
ορίζονται στην παράγραφο 1 του παρόντος άρθρου.

3. Όπου αναφέρεται ο όρος «Διοικούσα Επιτροπή Πρότυπων
Πειραµατικών Σχολείων» νοείται εφεξής η «Διοικούσα Επιτροπή
Πρότυπων και Πειραµατικών Σχολείων».

4. Τα Πειραµατικά σχολεία είναι σχολικές µονάδες που ανή-
κουν σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης, όπου δοκιµάζονται
νέα προγράµµατα σπουδών και ωρολόγια προγράµµατα, διδα-
κτικά εργαλεία, σχολικά εγχειρίδια και άλλο εκπαιδευτικό υλικό,
διδακτικές µέθοδοι, τρόποι διοίκησης και λειτουργίας της σχο-
λικής µονάδας. Οι πιλοτικές αυτές εφαρµογές σχεδιάζονται από
το Υπουργείο Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων, µετά
από γνώµη του Ι.Ε.Π., των Πανεπιστηµίων ή των ερευνητικών κέν-
τρων που σχετίζονται µε την εκπαίδευση, καθώς και από τη
Δ.Ε.Π.Π.Σ. ή τις ίδιες τις σχολικές µονάδες, µε στόχο τη συνα-
γωγή συµπερασµάτων αξιοποιήσιµων για τη χάραξη εκπαιδευτι-
κής πολιτικής. Οι εκπαιδευτικοί αυτών των σχολείων διαθέτουν
αυξηµένα τυπικά προσόντα και κυρίως την κατάλληλη επιστηµο-
νική και παιδαγωγική κατάρτιση και διδακτική εµπειρία, ώστε να
είναι σε θέση να υλοποιήσουν τις πιλοτικές εφαρµογές, να συµ-
βάλουν στην αποτίµηση των αποτελεσµάτων τους και να προ-
σφέρουν την απαραίτητη ανατροφοδότηση για τη βελτίωση του
εκπαιδευτικού σχεδιασµού, οι δε µαθητές και µαθήτριες εισά-

γονται µε τρόπο που δεν παραβιάζει τις βασικές προϋποθέσεις
ενός κατά το δυνατόν τυχαίου δείγµατος, απαραίτητη προϋπό-
θεση για την εξαγωγή ασφαλών συµπερασµάτων.

5. Ο όρος «Πρότυπα» αναφέρεται στις συγκεκριµένες σχολι-
κές µονάδες δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης της παραγράφου 1
του παρόντος. Έχουν εκπαιδευτικούς µε αυξηµένα τυπικά προ-
σόντα και διδακτική εµπειρία και όσον αφορά το µαθητικό δυνα-
µικό αυτών των σχολικών µονάδων, ορίζονται τα κριτήρια και ο
τρόπος εισαγωγής των µαθητών και των µαθητριών στην πρώτη
τάξη της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης µε τη διαδικασία που
προβλέπεται στις διατάξεις του άρθρου 44 του ν. 3966/2011 (Α’
118), όπως τροποποιείται µε το άρθρο 11 του παρόντος. Τα Πρό-
τυπα σχολεία µπορούν να εισηγηθούν στη Δ.Ε.Π.Π.Σ. την προ-
σαρµογή των διδακτικών µεθόδων, των µεθόδων αξιολόγησης
και του ετήσιου προγραµµατισµού των γνωστικών αντικειµένων,
σύµφωνα µε τα κριτήρια που θέτει κάθε σχολείο.

6. Τα Πειραµατικά σχολεία, κατ’ εξοχήν, αξιοποιούνται για την
εκπαίδευση µε πρακτική άσκηση των προπτυχιακών φοιτητών και
σπουδαστών Τµηµάτων Α.Ε.Ι., καθώς και των µεταπτυχιακών φοι-
τητών στις επιστήµες της εκπαίδευσης (αγωγής), σε συνεργασία
µε τις αντίστοιχες Σχολές και Τµήµατα. Σε αυτό το πλαίσιο δύ-
νανται να αξιοποιούνται και τα Πρότυπα σχολεία. 

7. Κατά τα λοιπά τόσο τα Πειραµατικά όσο και τα Πρότυπα
Σχολεία εξυπηρετούν από κοινού µε όλα τα υπόλοιπα σχολεία
τους σκοπούς και τους στόχους της εκπαίδευσης όπως ορίζονται
στην κείµενη νοµοθεσία.»

Άρθρο 11

Το άρθρο 44 του ν. 3966/2011 (Α’ 118), όπως έχει τροποποι-
ηθεί και ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής: 

«1. Τα Πειραµατικά Νηπιαγωγεία µπορεί να συνδέονται µε Πει-
ραµατικά Δηµοτικά, τα οποία επίσης µπορεί να συνδέονται µε
Πειραµατικά Γυµνάσια και εκείνα µπορεί να συνδέονται µε Πει-
ραµατικά Λύκεια. Τα Πρότυπα Γυµνάσια, επίσης, µπορεί να συν-
δέονται µε Πρότυπα Λύκεια. 

2.α) Ως συνδεδεµένα Πειραµατικά σχολεία ορίζονται τα ακό-
λουθα: 
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3. Η σύνδεση σχολικών µονάδων, σύµφωνα µε τις διατάξεις της
παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου θα πραγµατοποιείται εφε-
ξής µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, ύστερα από εισήγηση της Δ.Ε.Π.Π.Σ.. Τα
συνδεδεµένα Πειραµατικά ή Πρότυπα σχολεία διατηρούν τη διοι-
κητική τους αυτοτέλεια. 

4. Ο αριθµός των µαθητών και µαθητριών που µπορεί να εγγρα-
φούν στο Πειραµατικό Δηµοτικό Σχολείο ή Πειραµατικό Γυµνάσιο
ή Πειραµατικό Λύκειο είναι τουλάχιστον ίσος µε τον αριθµό των
αποφοίτων του συνδεδεµένου Πειραµατικού Νηπιαγωγείου ή Πει-
ραµατικού Δηµοτικού Σχολείου ή Πειραµατικού Γυµνασίου αντί-
στοιχα. Αν οι ιδιαίτερες υλικοτεχνικές και άλλες συνθήκες στην
ανώτερη βαθµίδα επιτρέπουν µεγαλύτερο αριθµό τµηµάτων από
ό,τι στην κατώτερη ή επιτρέπουν αύξηση του αριθµού των µαθη-
τών ανά τµήµα, το οικείο Ε.Π.Ε.Σ. καταθέτει αιτιολογηµένη εισή-
γηση στη Δ.Ε.Π.Π.Σ., η οποία αποφασίζει τον ακριβή αριθµό των
µαθητών που θα εγγραφούν στο σχολείο που εισηγείται την εν
λόγω αύξηση. Τα παραπάνω ισχύουν και στην περίπτωση των συν-
δεδεµένων Πρότυπων Γυµνασίων και Πρότυπων Λυκείων. 

5. Η εισαγωγή µαθητών και µαθητριών στα Πειραµατικά Σχολεία
γίνεται αποκλειστικά µε κλήρωση και υπό όρους απόλυτης διαφά-
νειας. Την κατά σχολείο εφαρµογή των διαδικασιών κλήρωσης
αναλαµβάνει το Επιστηµονικό Εποπτικό Συµβούλιο σε άµεση συ-
νεργασία µε τον διευθυντή του σχολείου, το σύλλογο διδασκόν-
των και το σύλλογο γονέων και κηδεµόνων. Η Δ.Ε.Π.Π.Σ.
διασφαλίζει το αδιάβλητο της διαδικασίας της κλήρωσης στα Πει-
ραµατικά σχολεία. Σε κάθε περίπτωση η κλήρωση των µαθητών
και µαθητριών αφορά στην εισαγωγική σχολική τάξη και µόνο, ενώ
για τη µετάβαση από το σχολείο της µίας βαθµίδας στο σχολείο
της επόµενης βαθµίδας εκπαίδευσης µε το οποίο συνδέεται, εφό-
σον αυτό υπάρχει, δεν διενεργείται επιπλέον κλήρωση. Διαδικα-
σίες κλήρωσης µαθητών και µαθητριών διενεργούνται µετά την
εισαγωγική σχολική τάξη µόνο για τη συµπλήρωση τυχόν κενών
θέσεων που προκύψουν στην επόµενη τάξη της ίδιας ή της επό-
µενης βαθµίδας, στην περίπτωση που το σχολείο είναι συνδεδε-
µένο µε σχολείο επόµενης βαθµίδας. Οι κληρώσεις αυτές γίνονται
µε ευθύνη των οργάνων διοίκησης της σχολικής µονάδας.

6. Η διαδικασία και τα κριτήρια επιλογής µαθητών και µαθη-
τριών στα Πρότυπα Γυµνάσια καθορίζονται κάθε φορά µε από-
φαση της Δ.Ε.Π.Π.Σ., ύστερα από εισήγηση του Συλλόγου
Διδασκόντων και του Ε.Π.Ε.Σ. του σχολείου. Η Δ.Ε.Π.Π.Σ., επίσης,
συντονίζει και έχει τη γενική ευθύνη για την εφαρµογή των σχετι-
κών διαδικασιών και διασφαλίζει το αδιάβλητο αυτών. Η επιλογή
των µαθητών και µαθητριών αφορά στην εισαγωγική σχολική τάξη
(Α’ τάξη Γυµνασίου) και µόνο, ενώ η σχολική πορεία των µαθητών
και µαθητριών από το Γυµνάσιο στο Λύκειο των σχολείων αυτών
υπόκειται µόνο στις ενδοσχολικές απολυτήριες εξετάσεις. Η πλή-
ρωση τυχόν κενών θέσεων στα Πρότυπα Σχολεία στις λοιπές τά-
ξεις πλην της εισαγωγικής γίνεται µε την ίδια διαδικασία µε την
οποία επιλέχθηκαν αρχικά οι µαθητές που φοιτούν στην ίδια τάξη.
Την ευθύνη για αυτή τη συµπληρωµατική διαδικασία έχουν τα όρ-
γανα διοίκησης του σχολείου στο οποίο έχουν προκύψει οι κενές
θέσεις.

7. Κάθε ενδιαφερόµενος δικαιούται να συµµετέχει στις διαδικα-
σίες επιλογής µίας και µόνο µίας σχολικής µονάδας. Στην περί-
πτωση των δευτεροβάθµιων σχολικών µονάδων κάθε
ενδιαφερόµενος οφείλει να καταθέσει την αίτηση συµµετοχής του
στις διαδικασίες επιλογής είτε σε µία Πειραµατική είτε σε µία Πρό-
τυπη σχολική µονάδα. 

8. Ο αριθµός των µαθητών και µαθητριών σε κάθε τµήµα για το
Νηπιαγωγείο ή την Α’ Δηµοτικού ή την Α’ Γυµνασίου ή την Α’ Λυ-
κείου Πειραµατικού ή Πρότυπου Σχολείου για κάθε σχολικό έτος
καθορίζεται µε απόφαση της Δ.Ε.Π.Π.Σ., που εκδίδεται ύστερα
από αιτιολογηµένη εισήγηση του ΕΠ.Ε.Σ. κάθε σχολείου, αφού λη-
φθούν υπόψη οι συνθήκες λειτουργίας του.

9. Η επιλογή των µαθητών και µαθητριών στα Πειραµατικά ή
Πρότυπα Σχολεία, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος άρ-
θρου, γίνεται ανεξάρτητα από τον τόπο διαµονής τους. Η ευθύνη
και τα έξοδα µετακίνησης των µαθητών και µαθητριών βαρύνουν
τους ασκούντες τη γονική τους µέριµνα τόσο για την πλήρη φοί-
τησή τους όσο και για τη φοίτησή τους στους οµίλους.»

Άρθρο 12
Αρµοδιότητες της Δ.Ε.Π.Π.Σ.

Το εδάφιο γ’ της παρ. 3 του άρθρου 40 του ν. 3966/2011, όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«γ. Επιλέγει τους εκπαιδευτικούς των Πειραµατικών και των
Πρότυπων σχολείων, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 48.»

Άρθρο 13
Διευθυντής, Υποδιευθυντής και σύλλογος

διδασκόντων

1. Η παρ. 3 του άρθρου 42 του ν. 3966/2011, όπως έχει τρο-
ποποιηθεί και ισχύει αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Ο Διευθυντής και ο Υποδιευθυντής του Πειραµατικού και
Πρότυπου Σχολείου επιλέγονται για διετή θητεία, σύµφωνα µε
τα κριτήρια και τη διαδικασία που προβλέπεται για τις λοιπές
σχολικές µονάδες. Υποψήφιοι για τις θέσεις Διευθυντών των πει-
ραµατικών και προτύπων σχολείων, εκπαιδευτικοί της Πρωτο-
βάθµιας ή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης που έχουν 18
τουλάχιστον µήνες προϋπηρεσία µε οργανική θέση ή θέση επί
θητεία σε ένα από τα σχολεία, τα οριζόµενα ως πειραµατικά ή
ως πρότυπα, και διαθέτουν τα προσόντα άσκησης καθηκόντων
Διευθυντή στα λοιπά σχολεία αντίστοιχης βαθµίδας. Πρόσθετη
προϋπόθεση υποβολής υποψηφιότητας σε θέση Διευθυντή συ-
νιστά η κατοχή διδακτορικού διπλώµατος ή µεταπτυχιακού δι-
πλώµατος ειδίκευσης.»

2. Οι παράγραφοι 2, 4, 5, 6 και 7 του άρθρου 42 του ν.
3966/2011, όπως έχει τροποποιηθεί και ισχύει, καταργούνται.

3. Με την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου λήγει η θητεία
των Διευθυντών και των Υποδιευθυντών των Πειραµατικών και
Πρότυπων σχολείων, οι οποίοι εξακολουθούν να ασκούν τα κα-
θήκοντά τους µέχρι να αναλάβουν υπηρεσία οι νέοι Διευθυντές
και Υποδιευθυντές.

Άρθρο 14
Θέµατα εκπαιδευτικού προσωπικού

1. Η παρ. 2 του άρθρου 48 του ν. 3966/2011 (Α’ 118) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Ως εκπαιδευτικοί των Πειραµατικών και Πρότυπων Σχο-
λείων επιλέγονται δηµόσιοι εκπαιδευτικοί της οικείας βαθµίδας,
καθώς και δηµόσιοι εκπαιδευτικοί διαφορετικής βαθµίδας που
δύνανται από τις ισχύουσες κάθε φορά διατάξεις να απασχο-
λούνται και στις δύο βαθµίδες εκπαίδευσης, οι οποίοι/ες έχουν
τουλάχιστον τετραετή διδακτική υπηρεσία στη δηµόσια ή ιδιω-
τική εκπαίδευση. Στις αρχές κάθε ηµερολογιακού έτους εκδίδε-
ται προ-  κήρυξη της Δ.Ε.Π.Π.Σ., ύστερα από εισηγήσεις των
ΕΠ.Ε.Σ., η οποία δηµοσιεύεται σε δύο ηµερήσιες εφηµερίδες πα-
νελλήνιας κυκλοφορίας και µε την οποία καλούνται οι εκπαιδευ-
τικοί που έχουν τα νόµιµα προσόντα και επιθυµούν να επιλεγούν
σε θέσεις µε θητεία εκπαιδευτικών των Πειραµατικών ή Πρότυ-
πων Σχολείων να υποβάλουν αίτηση που συνοδεύεται από τα
αναγκαία δικαιολογητικά, εντός της προθεσµίας που προβλέπε-
ται στην προκήρυξη.»

2. Η παρ. 9 εδάφιο δ’ του άρθρου 48 του                          ν.
3966/2011 (Α’ 118), ως έχει τροποποιηθεί και ισχύει, αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«Αν για οποιονδήποτε λόγο δεν καταστεί δυνατή η πρόσληψη
αναπληρωτών µε αυξηµένα ακαδηµαϊκά προσόντα, σύµφωνα µε
τα παραπάνω, τα κενά καλύπτονται από τους πίνακες κατάταξης
αναπληρωτών εκπαιδευτικών των µη πρότυπων και πειραµατικών
σχολείων.» 

Άρθρο 15
Λοιπές ρυθµίσεις

1. Το άρθρο 52 του ν. 3966/2011 (Α’ 118) αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Για τα θέµατα που δεν ρυθµίζονται από τις διατάξεις του
παρόντος Κεφαλαίου εφαρµόζονται συµπληρωµατικά οι διατά-
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ξεις που ισχύουν για τις σχολικές µονάδες της δηµόσιας πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

2. Με αποφάσεις του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων που δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως ρυθµίζονται ειδικότερα θέµατα που αφορούν στη
διεξαγωγή της κλήρωσης ή της γραπτής ή άλλης δοκιµασίας και
εν γένει θέµατα εφαρµογής των διατάξεων του παρόντος, στο
πλαίσιο της οµαλής µετάβασης στο νέο πλαίσιο λειτουργίας των
αναφεροµένων στο παρόν σχολικών µονάδων.

3. Μεταβατικά, για το σχολικό έτος 2015-2016 στις Β’ και Γ’ τά-
ξεις Γυµνασίων και Λυκείων των Πειραµατικών και των Προτύπων
και για το σχολικό έτος 2016-2017 στις Γ’ τάξεις Γυµνασίων και
Λυκείων των Πειραµατικών και των Προτύπων η πλήρωση τυχόν
κενών θέσεων θα γίνει µε εξετάσεις, που θα διενεργηθούν µε ευ-
θύνη των σχολικών µονάδων, εκτός εάν η Διοικούσα Επιτροπή
µετά από εισήγηση του Συλλόγου Διδασκόντων και του ΕΠ.Ε.Σ.
του σχολείου ορίσει διαφορετικά.

4. Η θητεία των µελών των ΕΠ.Ε.Σ. παρατείνεται έως τη λήξη
του σχολικού έτους 2014-2015, εφόσον εξακολουθούν να συν-
τρέχουν οι προϋποθέσεις ορισµού τους. Ειδικά για το ηµερολο-
γιακό έτος 2015 δύναται η θητεία των µελών των ΕΠ.Ε.Σ. να
παραταθεί µε απόφαση της Δ.Ε.Π.Π.Σ..

5. Για το σχολικό έτος 2014-2015 οι τίτλοι σπουδών των σχο-
λείων, που χαρακτηρίζονται µε το παρόν ως Πειραµατικά ή Πρό-
τυπα, θα εκδοθούν µε το χαρακτηρισµό «Πρότυπο Πειραµατικό».

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΠΙΛΟΓΗ ΣΤΕΛΕΧΩΝ 

Άρθρο 16 
Πίνακες επιλογής στελεχών Πρωτοβάθµιας και

Δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης

Το άρθρο 10 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«1. Για την πλήρωση των θέσεων των στελεχών της δηµόσιας
εκπαίδευσης, οι οποίες µνηµονεύονται στις επόµενες παραγρά-
φους, επιλέγονται εκπαιδευτικοί της δηµόσιας εκπαίδευσης µε
βάση πίνακες επιλογής, που καταρτίζονται, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του παρόντος κεφαλαίου.

2. Για την επιλογή και τοποθέτηση στις παραπάνω θέσεις κα-
ταρτίζονται οι ακόλουθοι πίνακες επιλογής:

α) Διευθυντών Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης, 
β) Διευθυντών Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, 
γ) Προϊσταµένων διθέσιων και τριθέσιων νηπιαγωγείων,
δ) Διευθυντών τετραθέσιων και άνω νηπιαγωγείων, 
ε) Προϊσταµένων διθέσιων και τριθέσιων δηµοτικών σχολείων,
στ) Διευθυντών δηµοτικών σχολείων,
ζ) Διευθυντών γυµνασίων,
η) Διευθυντών Γενικών Λυκείων (ΓΕ.Λ.),
θ) Διευθυντών Επαγγελµατικών Λυκείων (ΕΠΑ.Λ.),
ι) Διευθυντών Εργαστηριακών Κέντρων (Ε.Κ.),
ια) Διευθυντών Σχολικών Μονάδων Ειδικής Αγωγής και Εκπαί-

δευσης (Σ.Μ.Ε.Α.Ε.) Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης,
ιβ) Διευθυντών γυµνασίων Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης

(Ε.Α.Ε.), 
ιγ) Διευθυντών λυκείων Ε.Α.Ε.,
ιδ) Διευθυντών ειδικών επαγγελµατικών γυµνασίων,
ιε) Διευθυντών ειδικών ΕΠΑ.Λ.,
ιστ) Προϊσταµένων πειραµατικών νηπιαγωγείων,
ιζ) Διευθυντών πειραµατικών δηµοτικών σχολείων,
ιη) Διευθυντών πειραµατικών και προτύπων γυµνασίων,
ιθ) Διευθυντών πειραµατικών και προτύπων γενικών λυκείων,
κ) Διευθυντών µουσικών σχολείων,
κα) Διευθυντών καλλιτεχνικών σχολείων,
κβ) Διευθυντών Εργαστηρίων Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαί-

δευσης και Κατάρτισης (Ε.Ε.Ε.Ε.Κ.),
κγ) Προϊσταµένων Κέντρων Διαφοροδιάγνωσης, Διάγνωσης

και Υποστήριξης Ειδικών Εκπαιδευτικών Αναγκών (ΚΕ.Δ.Δ.Υ.),
κδ) Υποδιευθυντών σχολικών µονάδων Πρωτοβάθµιας Εκπαί-

δευσης,

κε) Υποδιευθυντών σχολικών µονάδων Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης,

κστ) Υποδιευθυντών Ε.Κ.,
κζ) Υπευθύνων τοµέων Ε.Κ.,
κη) Υποδιευθυντών Σ.Μ.Ε.Α.Ε. Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης,
κθ) Υποδιευθυντών Σ.Μ.Ε.Α.Ε. Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης.»

Άρθρο 17
Προϋποθέσεις επιλογής

Το άρθρο 11 του ν. 3848/2010 (Α’ 71), όπως έχει τροποποιηθεί,
αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«1. Ως Διευθυντές Εκπαίδευσης επιλέγονται εκπαιδευτικοί της
οικείας βαθµίδας, µε δωδεκαετή (12) τουλάχιστον εκπαιδευτική
υπηρεσία στην Πρωτοβάθµια ή Δευτεροβάθµια εκπαίδευση, οι
οποίοι έχουν ασκήσει διδακτικά καθήκοντα για δέκα (10) τουλά-
χιστον έτη, από τα οποία τουλάχιστον επτά (7) σε σχολεία της
οικείας βαθµίδας.

2. Ως Διευθυντές σχολικών µονάδων και Ε.Κ. επιλέγονται εκ-
παιδευτικοί της οικείας βαθµίδας µε δεκαετή (10) τουλάχιστον
εκπαιδευτική υπηρεσία, οι οποίοι έχουν ασκήσει διδακτικά καθή-
κοντα για οκτώ (8) τουλάχιστον έτη στην Πρωτοβάθµια ή Δευτε-
ροβάθµια εκπαίδευση. Από τα ανωτέρω οκτώ (8) έτη άσκησης
διδακτικών καθηκόντων, τα τρία (3) τουλάχιστον θα πρέπει να
έχουν ασκηθεί σε αντίστοιχους µε την προς κάλυψη θέση τύπους
σχολείων της οικείας βαθµίδας, συµπληρώνοντας σε αυτά του-
λάχιστον το 50% του υποχρεωτικού τους ωραρίου, µε την επιφύ-
λαξη της περίπτωσης ζ’ της παρούσης παραγράφου. Ειδικά, για
τις Σ.Μ.Ε.Α.Ε., εκτός των εκπαιδευτικών µπορούν να επιλέγονται
ως Διευθυντές και µέλη ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού µε
δεκαετή τουλάχιστον εκπαιδευτική υπηρεσία σε Σ.Μ.Ε.Α.Ε. ή
ΚΕ.Δ.Δ.Υ. από την οποία τα τρία (3) τουλάχιστον έτη να έχουν
υπηρετηθεί σε αντίστοιχο µε την προς κάλυψη θέση τύπο
Σ.Μ.Ε.Α.Ε.. 

Αν οι εκπαιδευτικοί της σχολικής µονάδας δεν πληρούν την
προϋπόθεση της οκταετούς διδακτικής υπηρεσίας, υποψήφιοι
µπορεί να είναι και εκπαιδευτικοί µε µικρότερο χρόνο υπηρεσίας. 

Ειδικότερα:
α) Υποψήφιοι για τις θέσεις Διευθυντών δηµοτικών σχολείων

µπορεί να είναι εκπαιδευτικοί όλων των ειδικοτήτων των κλάδων
που υπηρετούν στην Πρωτοβάθµια εκπαίδευση, στους οποίους
συµπεριλαµβάνονται και οι εκπαιδευτικοί που αναφέρονται στο
π.δ. 323/1993.

β) Υποψήφιοι για τις θέσεις Διευθυντών νηπιαγωγείων µπορεί
να είναι εκπαιδευτικοί του κλάδου ΠΕ 60.

γ) Υποψήφιοι για τις θέσεις Διευθυντών σχολικών µονάδων
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και Ε.Κ. µπορεί να είναι:

αα) Για τις θέσεις Διευθυντών γυµνασίων, ΓΕΛ και        ΕΠΑ.Λ.,
εκπαιδευτικοί της Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης των κλάδων ΠΕ
01 έως και ΠΕ 20, ΠΕ 32 και ΠΕ 33. 

ββ) Για τις θέσεις Διευθυντών Ε.Κ., εκπαιδευτικοί της Δευτε-
ροβάθµιας Εκπαίδευσης των κλάδων ΠΕ 12, ΠΕ 14, ΠΕ 17, ΠΕ
18, ΠΕ 19 και ΠΕ 20. 

γγ) Ως Διευθυντές στα γυµνάσια, τα λύκεια και τις λυκειακές
τάξεις, που λειτουργούν εντός των Ειδικών Καταστηµάτων Κρά-
τησης Νέων, διορίζονται µε υπουργική απόφαση µετά από πρό-
σκληση ενδιαφέροντος εκπαιδευτικοί που έχουν ασκήσει επί τρία
(3) τουλάχιστον έτη διδακτική υπηρεσία σε σχολική µονάδα που
λειτουργεί σε Ειδικό Κατάστηµα Κράτησης Νέων. 

δ) Υποψήφιοι για τις θέσεις Διευθυντών Σ.Μ.Ε.Α.Ε. µπορεί να
είναι: 

αα) για θέσεις Διευθυντών των δηµοτικών σχολείων Ε.Α.Ε. µό-
νιµοι εκπαιδευτικοί όλων των ειδικοτήτων των κλάδων που υπη-
ρετούν σε αυτά, συµπεριλαµβανοµένων και των εκπαιδευτικών
του π.δ. 323/1993, εφόσον έχουν τα προσόντα διορισµού και το-
ποθέτησης σε Σ.Μ.Ε.Α.Ε. ή υπηρετούν οργανικά σε Σ.Μ.Ε.Α.Ε. ή
ΚΕ.Δ.Δ.Υ. ή έχουν διδακτική υπηρεσία τουλάχιστον τριών ετών
σε Σ.Μ.Ε.Α.Ε. ή ΚΕ.Δ.Δ.Υ., καθώς και τα µέλη του Ειδικού Εκπαι-
δευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.).

ββ) Υποψήφιοι για τις θέσεις Διευθυντών σχολικών µονάδων
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Δευτεροβάθµιας και επαγγελµατικής Ε.Α.Ε. (ειδικά γυµνάσια, ει-
δικά ΓΕ.Λ., ειδικά επαγγελµατικά γυµνάσια, ειδικά ΕΠΑ.Λ. και
Ε.Ε.Ε.Ε.Κ.), µόνιµοι εκπαιδευτικοί Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης
των αντίστοιχων προς τα διδασκόµενα γνωστικά αντικείµενα κλά-
δων, εφόσον έχουν τα προσόντα διορισµού και τοποθέτησης σε
Σ.Μ.Ε.Α.Ε. ή υπηρετούν οργανικά σε Σ.Μ.Ε.Α.Ε. ή ΚΕ.Δ.Δ.Υ. ή
έχουν διδακτική υπηρεσία τουλάχιστον τριών ετών σε Σ.Μ.Ε.Α.Ε.
ή ΚΕ.Δ.Δ.Υ., καθώς και τα µέλη του Ε.Ε.Π.. Επιπλέον και µόνο για
τις θέσεις Διευθυντών των Ε.Ε.Ε.Ε.Κ. υποψήφιοι µπορεί να είναι
και εκπαιδευτικοί της Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης του κλάδου
δασκάλων και εκπαιδευτικοί του π.δ. 323/1993, εφόσον πληρούν
τις προϋποθέσεις της παρούσας παραγράφου.

ε) Υποψήφιοι για τις θέσεις Διευθυντών στα σχολεία διαπολι-
τισµικής εκπαίδευσης, εκπαιδευτικοί κάτοχοι τίτλου ξένης γλώσ-
σας, κατά προτίµηση της χώρας προέλευσης της πλειονότητας
των µαθητών, σε επίπεδο τουλάχιστον Β2.

στ) Υποψήφιοι για τις θέσεις Διευθυντών στα µουσικά ή καλλι-
τεχνικά σχολεία, εκπαιδευτικοί που έχουν τα ειδικά προσόντα
που απαιτούνται για την τοποθέτηση στα σχολεία αυτά.

ζ) Υποψήφιοι για τις θέσεις Διευθυντών των πειραµατικών και
προτύπων σχολείων, εκπαιδευτικοί της Πρωτοβάθµιας ή Δευτε-
ροβάθµιας Εκπαίδευσης που έχουν 18 τουλάχιστον µήνες προ-
ϋπηρεσία µε οργανική θέση ή θέση επί θητεία σε ένα από τα
σχολεία τα οριζόµενα από τον παρόντα νόµο ως πειραµατικά ή
ως πρότυπα, διαθέτουν τα προσόντα άσκησης καθηκόντων Δι-
ευθυντή στα λοιπά σχολεία αντίστοιχης βαθµίδας και είναι κάτο-
χοι διδακτορικού διπλώµατος ή µεταπτυχιακού διπλώµατος
ειδίκευσης.

3. Ως προϊστάµενοι διθέσιων και τριθέσιων δηµοτικών σχο-
λείων και νηπιαγωγείων, υποδιευθυντές δηµοτικών σχολείων,
υποδιευθυντές σχολικών µονάδων Δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης, επιλέγονται εκπαιδευτικοί µε οκταετή τουλάχιστον διδακτική
υπηρεσία που υπηρετούν κατά το χρόνο επιλογής σε οργανική
θέση, την οποία αφορά η επιλογή. 

Ειδική προϋπόθεση για την επιλογή σε θέση υποδιευθυντή και
υπεύθυνου τοµέα Ε.Κ. είναι ο εκπαιδευτικός να ανήκει σε κλάδο
ή ειδικότητα που προβλέπεται για το Ε.Κ.. 

Ως υποδιευθυντές Ε.Κ., στα οποία ασκούνται 250 τουλάχιστον
µαθητές και τα οποία λειτουργούν σε πρωινό και απογευµατινό
ή εσπερινό κύκλο, καθώς και ως Υπεύθυνοι τοµέων Ε.Κ., επιλέ-
γονται εκπαιδευτικοί µε οκταετή (8) τουλάχιστον διδακτική υπη-
ρεσία, οι οποίοι υπηρετούν κατά το χρόνο επιλογής σε σχολική
µονάδα η οποία εξυπηρετείται από το Ε.Κ. και δεν έχουν κριθεί
ως υπεράριθµοι. 

Ειδικά για τις Σ.Μ.Ε.Α.Ε. ως υποδιευθυντές µπορούν να επιλέ-
γονται και µέλη Ε.Ε.Π. µε οκταετή (8) τουλάχιστον εκπαιδευτική
υπηρεσία που υπηρετούν κατά το χρόνο επιλογής σε οργανική
θέση ή θέση επί θητεία στη Σ.Μ.Ε.Α.Ε., την οποία αφορά η επι-
λογή. 

Αν οι εκπαιδευτικοί της σχολικής µονάδας δεν πληρούν την
προϋπόθεση της οκταετούς διδακτικής υπηρεσίας, υποψήφιοι
µπορεί να είναι και εκπαιδευτικοί µε µικρότερο χρόνο υπηρεσίας.

4. Ως προϊστάµενοι τµηµάτων εκπαιδευτικών θεµάτων των Δι-
ευθύνσεων Εκπαίδευσης επιλέγονται εκπαιδευτικοί µε οκταετή
(8) τουλάχιστον διδακτική υπηρεσία. Ως προϊστάµενοι τµηµάτων
εκπαιδευτικών θεµάτων στις Διευθύνσεις Πρωτοβάθµιας Εκπαί-
δευσης επιλέγονται εκπαιδευτικοί όλων των ειδικοτήτων των κλά-
δων που υπηρετούν στην Πρωτοβάθµια Εκπαίδευση. Ως
προϊστάµενοι τµηµάτων εκπαιδευτικών θεµάτων στις Διευθύν-
σεις Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης επιλέγονται εκπαιδευτικοί
της Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης των κλάδων ΠΕ 01 έως και ΠΕ
20, ΠΕ 32 και ΠΕ 33. Σε περίπτωση που δεν υπάρχουν υποψήφιοι
που πληρούν τις ανωτέρω προϋποθέσεις, µπορεί να είναι υπο-
ψήφιοι και εκπαιδευτικοί µε µικρότερο χρόνο υπηρεσίας.

5. Ως Προϊστάµενοι ΚΕ.Δ.Δ.Υ. επιλέγονται: α) εκπαιδευτικοί
Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης των κλάδων νηπιαγωγών και δασκά-
λων, εκπαιδευτικοί Φυσικής Αγωγής Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης
του π.δ. 323/1993 και εκπαιδευτικοί Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευ-
σης των κλάδων ΠΕ 02 Φιλολόγων, ΠΕ 03 Μαθηµατικών και ΠΕ
11 Φυσικής Αγωγής, οι οποίοι έχουν τα τυπικά προσόντα τοπο-
θέτησης σε Σ.Μ.Ε.Α.Ε. ή ΚΕ.Δ.Δ.Υ., δεκαετή (10) συνολική διδα-

κτική υπηρεσία στην Πρωτοβάθµια ή Δευτεροβάθµια Εκπαί-
δευση από την οποία τουλάχιστον τρία (3) διδακτικά έτη σε
Σ.Μ.Ε.Α.Ε. ή ΚΕ.Δ.Δ.Υ. και β) µέλη του Ειδικού Εκπαιδευτικού
Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) όλων των κλάδων, µε δεκαετή (10) συνο-
λική εκπαιδευτική υπηρεσία σε Σ.Μ.Ε.Α.Ε. ή ΚΕ.Δ.Δ.Υ..

6. Δεν επιλέγεται ως στέλεχος της εκπαίδευσης εκπαιδευτι-
κός, ο οποίος έχει καταδικαστεί τελεσίδικα για πειθαρχικό παρά-
πτωµα µε την ποινή της προσωρινής ή της οριστικής παύσης,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 109 του Υπαλληλικού Κώ-
δικα (κ.ν. 3528/2007, Α’ 26) ή για τον οποίον συντρέχουν τα κω-
λύµατα διορισµού της παραγράφου 1 του άρθρου 8 του ίδιου
Κώδικα. Επίσης, δεν επιλέγεται ως στέλεχος της εκπαίδευσης,
εκπαιδευτικός, του οποίου τα πιστοποιητικά των αντικειµενικών
κριτηρίων που προσκοµίζονται κατά τη διαδικασία επιλογής είναι
πλαστά ή αναληθή µε σκοπό την παραπλάνηση της υπηρεσίας.

7. Όπου στις διατάξεις του παρόντος άρθρου προβλέπεται εκ-
παιδευτική υπηρεσία, υπολογίζεται η προϋπηρεσία τόσο στη δη-
µόσια όσο και στην ιδιωτική εκπαίδευση, καθώς και η
προϋπηρεσία των υποψηφίων ως προσωρινών αναπληρωτών και
ωροµισθίων µε αναγωγή στο υποχρεωτικό εβδοµαδιαίο ωράριο
διδασκαλίας.

Όπου στις διατάξεις του παρόντος άρθρου προβλέπεται διδα-
κτική υπηρεσία, λογίζεται: α) η άσκηση διδακτικού έργου σε µο-
νάδες Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, β) οι
άδειες κύησης, λοχείας, ανατροφής τέκνου, γ) η θητεία σχολικού
συµβούλου, δ) η θητεία σε Κέντρα Περιβαλλοντικής Εκπαίδευ-
σης (Κ.Π.Ε.), ε) η θητεία σε θέσεις Υπευθύνων Περιβαλλοντικής
Εκπαίδευσης, Αγωγής, Υγείας, Πολιτιστικών θεµάτων και σχολι-
κών δραστηριοτήτων, στ) η θητεία των υπευθύνων ΓΡΑΣΕΠ,
ΚΕΣΥΠ, ΣΕΠ, ΚΕΠΛΗΝΕΤ, ΕΚΦΕ και Συµβουλευτικών Σταθµών
Νέων.

Όπου στις ίδιες διατάξεις προβλέπεται εκπαιδευτική ή διδα-
κτική υπηρεσία σε Σ.Μ.Ε.Α.Ε. ή ΚΕ.Δ.Δ.Υ., υπολογίζεται η υπη-
ρεσία των υποψηφίων σε Κέντρα Διάγνωσης, Αξιολόγησης και
Υποστήριξης (Κ.Δ.Α.Υ.) ή ΚΕ.Δ.Δ.Υ., σε αυτοτελείς Σ.Μ.Ε.Α.Ε., σε
Τµήµατα Ένταξης, σε προγράµµατα παράλληλης στήριξης, σε
προγράµµατα διδασκαλίας στο σπίτι ή στις εκπαιδευτικές δοµές
Ε.Α.Ε. που προβλέπονται στην περίπτωση β’ της παρ. 4 του άρ-
θρου 6 του ν. 3699/2008 (Α’ 199).

8. Οι προϋποθέσεις και τα κριτήρια επιλογής πρέπει να συν-
τρέχουν κατά τη λήξη της προθεσµίας υποβολής των αιτήσεων
υποψηφιοτήτων. Τα κωλύµατα επιλογής της παραγράφου 6 του
παρόντος δεν πρέπει να συντρέχουν τόσο κατά το χρόνο λήξης
της προθεσµίας υποβολής της αίτησης υποψηφιότητας όσο και
κατά το χρόνο τοποθέτησης από το αρµόδιο όργανο.»

Άρθρο 18
Κριτήρια επιλογής

Το άρθρο 12 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«1. Κριτήρια επιλογής των στελεχών της εκπαίδευσης αποτε-
λούν:

α) Η επιστηµονική – παιδαγωγική συγκρότηση και κατάρτιση,
όπως προκύπτει από τα στοιχεία του φακέλου του υποψηφίου
και τα συνυποβαλλόµενα αποδεικτικά στοιχεία. 

β) Η υπηρεσιακή κατάσταση, καθοδηγητική και διοικητική εµ-
πειρία, όπως προκύπτει από στοιχεία του φακέλου του υποψη-
φίου.

γ) Η συµβολή του υποψηφίου στο εκπαιδευτικό έργο, όπως
προκύπτει από τις θέσεις στις οποίες έχει υπηρετήσει, καθώς και
η προσωπικότητα και η γενική συγκρότηση του υποψηφίου που
αποτιµώνται πρώτον στην περίπτωση των υποψηφίων Διευθυν-
τών σχολικών µονάδων και Ε.Κ. κατά τη µυστική ψηφοφορία του
συλλόγου διδασκόντων, δεύτερον στην περίπτωση των υποψη-
φίων υποδιευθυντών σχολικών µονάδων και Ε.Κ. και υποψηφίων
υπευθύνων τοµέων Ε.Κ. κατά τη µυστική ψηφοφορία του συλλό-
γου διδασκόντων και τρίτον στην περίπτωση των υποψηφίων Δι-
ευθυντών Εκπαίδευσης κατά τη µυστική ψηφοφορία των
Διευθυντών και υποδιευθυντών σχολικών µονάδων και Ε.Κ., των
Προϊσταµένων νηπιαγωγείων και των Προϊσταµένων Δηµοτικών
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σχολείων.
2. Οι υποψήφιοι κατατάσσονται στον οικείο πίνακα µε βάση το

άθροισµα των µονάδων, τις οποίες συγκεντρώνουν κατά την απο-
τίµηση των παραπάνω κριτηρίων, σύµφωνα µε τα επόµενα
άρθρα. Το σύνολο των µονάδων για τους υποψηφίους Διευθυν-
τές σχολικών µονάδων Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης ανέρχεται
σε 37, το σύνολο των µονάδων για τους υποψηφίους Διευθυντές
σχολικών µονάδων Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και Ε.Κ. ανέρ-
χεται σε 35, το σύνολο των µονάδων για τους υποψηφίους Διευ-
θυντές Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης ανέρχεται σε 38 και το
σύνολο των µονάδων για τους υποψηφίους Διευθυντές Δευτε-
ροβάθµιας Εκπαίδευσης ανέρχεται σε 36.»

Άρθρο 19
Αποτίµηση κριτηρίων επιλογής Διευθυντών

Εκπαίδευσης, Προϊσταµένων ΚΕ.Δ.Δ.Υ. και Διευθυντών
σχολικών µονάδων και Ε.Κ.

Το άρθρο 14 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«1. Τα κριτήρια επιλογής Διευθυντών Εκπαίδευσης και Διευ-
θυντών σχολικών µονάδων και Ε.Κ. αποτιµώνται κατά τα οριζό-
µενα στις επόµενες παραγράφους.

2. Το κριτήριο της επιστηµονικής - παιδαγωγικής συγκρότησης
και κατάρτισης αποτιµάται µε 9 έως 11 µονάδες κατ’ ανώτατο
όριο, οι οποίες κατανέµονται ως εξής:

α) Διδακτορικό δίπλωµα: 4 µονάδες και Μεταπτυχιακός τίτλος
σπουδών: 2,5 µονάδες. Σε περίπτωση που ο υποψήφιος κατέχει
Διδακτορικό δίπλωµα και Μεταπτυχιακό τίτλο σπουδών λαµβάνει
κατά ανώτατο όριο 4 µονάδες. Διδακτορικό δίπλωµα ή µεταπτυ-
χιακός τίτλος σπουδών που ήταν αναγκαίο προσόν για το διορι-
σµό δεν µοριοδοτείται. Η κατοχή δεύτερου µεταπτυχιακού ή
διδακτορικού τίτλου σπουδών δεν µοριοδοτείται επιπροσθέτως.

β) Τίτλος Διδασκαλείου Εκπαίδευσης (µόνο για στελέχη της
Πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης): 2 µονάδες.

γ) Δεύτερο πτυχίο πανεπιστηµίου ή Τ.Ε.Ι.: 2 µονάδες εφόσον
δεν ήταν αναγκαίο προσόν για το διορισµό.

δ) Πτυχίο Παιδαγωγικής Ακαδηµίας ή Σχολής Νηπιαγωγών: 0,5
µονάδα, εφόσον δεν ήταν αναγκαίο προσόν για το διορισµό ή
δεν αποτέλεσε προϋπόθεση για απόκτηση πτυχίου εξοµοίωσης,
το οποίο χρησιµοποιήθηκε για διορισµό και εφόσον δεν υφίστα-
ται η µοριοδότηση της προηγούµενης περίπτωσης β’.

Όλοι οι τίτλοι σπουδών, εφόσον προέρχονται από ιδρύµατα
ανώτατης εκπαίδευσης της αλλοδαπής, πρέπει να είναι αναγνω-
ρισµένοι από το Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π. / ΔΙ.Κ.Α.Τ.Σ.Α. ή Ινστιτούτο Τεχνο-
λογικής Εκπαίδευσης (Ι.Τ.Ε.).

ε) Βεβαίωση ή πιστοποιητικό ετήσιας επιµόρφωσης σε
Σ.Ε.Λ.Μ.Ε., Σ.Ε.Λ.Δ.Ε., Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε. / Σ.Ε.Λ.Ε.Τ.Ε., εφόσον δεν
ήταν αναγκαίο προσόν για το διορισµό: 0,5 µονάδα. Αν ο υποψή-
φιος έχει περισσότερα πιστοποιητικά ή βεβαιώσεις δεν µοριοδο-
τούνται αθροιστικά.

στ) Πιστοποιηµένη επιµόρφωση στις Τ.Π.Ε. επιπέδου 1: 0,5 µο-
νάδα. Οι εκπαιδευτικοί των κλάδων ΠΕ 19 και ΠΕ 20 δεν µοριο-
δοτούνται. 

ζ) Πιστοποιηµένη γνώση µίας ξένης γλώσσας µε τίτλο επιπέ-
δου Β2: 0,5 µονάδα.

η) Πιστοποιηµένη γνώση µίας ξένης γλώσσας µε τίτλο επιπέ-
δου ανώτερου του Β2: 1 µονάδα. Αν ο υποψήφιος κατέχει δια-
φόρων επιπέδων αποδεικτικά γνώσης της ίδιας ξένης γλώσσας
µοριοδοτείται µόνον η πιστοποιηµένη γνώση στο ανώτερο επί-
πεδο. Η πιστοποιηµένη γνώση και δεύτερης ξένης γλώσσας µο-
ριοδοτείται κατά το ήµισυ της µοριοδότησης της πρώτης ξένης
γλώσσας. Η γνώση ξένης γλώσσας µοριοδοτείται µε βάση τίτ-
λους που ορίζονται από τα προβλεπόµενα στις διαδικασίες επι-
λογής του Α.Σ.Ε.Π.. 

3. Το κριτήριο της υπηρεσιακής κατάστασης, καθοδηγητικής
και διοικητικής εµπειρίας αποτιµάται µε 14 µονάδες κατ’ ανώτατο
όριο, οι οποίες κατανέµονται ως εξής:

α) Υπηρεσιακή κατάσταση: 11 µονάδες κατ’ ανώτατο όριο. Οι
µονάδες αυτές υπολογίζονται µε βάση τη διδακτική υπηρεσία
αποτιµώµενη µε 1 µονάδα για κάθε έτος πέραν του χρόνου που

αποτελεί προϋπόθεση για τη συµµετοχή στη διαδικασία επιλογής
Διευθυντών Εκπαίδευσης και Διευθυντών σχολικών µονάδων ή
Ε.Κ.. Για τους υποψηφίους Διευθυντές των Σ.Μ.Ε.Α.Ε. που είναι
µέλη Ε.Ε.Π. οι µονάδες υπολογίζονται µε βάση την εκπαιδευτική
υπηρεσία αποτιµώµενη µε µία µονάδα για κάθε έτος πέραν των
οκτώ (8).

β) Διοικητική και καθοδηγητική εµπειρία: 3 µονάδες κατ’ ανώ-
τατο όριο για τους Διευθυντές Σχολικών Μονάδων και 4 µονάδες
κατ’ ανώτατο όριο για τους Διευθυντές Εκπαίδευσης. 

Ειδικότερα:
αα) Άσκηση καθηκόντων περιφερειακού Διευθυντή εκπαίδευ-

σης, σχολικού συµβούλου, Διευθυντή Εκπαίδευσης ή προϊστα-
µένου γραφείου εκπαίδευσης, προϊσταµένου ΚΕ.Δ.Δ.Υ. ή
αναπληρωτή προϊσταµένου ΚΕ.Δ.Δ.Υ., Διευθυντή σχολικής µο-
νάδας Σ.Ε.Κ. (Σχολικά Εργαστηριακά Κέντρα) ή Ε.Κ., υπεύθυνου
ΚΠΕ: 0,5 µονάδα για κάθε έτος. Η άσκηση καθηκόντων για κάθε
θέση του παρόντος εδαφίου αποτιµάται µε δύο (2) µονάδες κατ’
ανώτατο όριο για τους Διευθυντές Σχολικών Μονάδων και τρεις
(3) µονάδες κατ’ ανώτατο όριο για τους Διευθυντές Εκπαίδευ-
σης. 

Άσκηση καθηκόντων προϊσταµένου σχολικής µονάδας, προ-
ϊσταµένου τµήµατος εκπαιδευτικών θεµάτων διεύθυνσης εκπαί-
δευσης, υποδιευθυντή σχολικής µονάδας, Σ.Ε.Κ. ή Ε.Κ.,
Υπευθύνου Τοµέα Σ.Ε.Κ. ή Ε.Κ., υπευθύνου περιβαλλοντικής εκ-
παίδευσης ή αγωγής υγείας ή πολιτιστικών θεµάτων στη διεύ-
θυνση εκπαίδευσης, υπευθύνου Κέντρου Συµβουλευτικής και
Προσανατολισµού (ΚΕ.ΣΥ.Π.), Γραφείου Σχολικού Επαγγελµατι-
κού Προσανατολισµού (Σ.Ε.Π.), Εργαστηριακού Κέντρου Φυσι-
κών Επιστηµών (Ε.Κ.Φ.Ε.), Κέντρου Πληροφορικής και Νέων
Τεχνολογιών (ΠΛΗ.ΝΕ.Τ.), Συµβουλευτικού Σταθµού Νέων: 0,25
µονάδες για κάθε έτος και µέχρι µία (1) µονάδα κατ’ ανώτατο
όριο. 

Η άσκηση καθηκόντων σε περισσότερες από µία θέση από
αυτές που περιγράφονται στα προηγούµενα δύο εδάφια µοριο-
δοτείται αθροιστικά, µε 2 µονάδες κατ’ ανώτατο όριο για τους
Διευθυντές Σχολικών Μονάδων και 3 µονάδες κατ’ ανώτατο όριο
για τους Διευθυντές Εκπαίδευσης.

ββ) Συµµετοχή σε κεντρικά, ανώτερα περιφερειακά και περι-
φερειακά υπηρεσιακά συµβούλια ή σε συµβούλια επιλογής στε-
λεχών, ως αιρετό µέλος: 0,25 µονάδες για κάθε έτος και µέχρι 1
µονάδα κατ’ ανώτατο όριο. Παράλληλη συµµετοχή σε περισσό-
τερα συµβούλια το ίδιο χρονικό διάστηµα δεν µοριοδοτείται
αθροιστικά. Σε περίπτωση παράλληλης άσκησης καθηκόντων σε
θέσεις της προηγούµενης περίπτωσης αα’ δεν υπολογίζονται µο-
νάδες από συµµετοχή σε υπηρεσιακά συµβούλια ή σε συµβούλια
επιλογής στελεχών. Για τη µοριοδότηση των αναπληρωµατικών
αιρετών µελών των συµβουλίων απαιτείται συµµετοχή τους σε
πέντε τουλάχιστον συνεδριάσεις ανά έτος.

γγ) Τα κριτήρια επιλογής για τους προϊσταµένους ΚΕ.Δ.Δ.Υ.
αποτιµώνται όπως και για τους Διευθυντές Πρωτοβάθµιας Εκ-
παίδευσης.

γ) Για την εφαρµογή των παραπάνω περιπτώσεων α’ και β’,
χρόνος διδακτικής υπηρεσίας των εκπαιδευτικών (ή εκπαιδευτι-
κής για το Ε.Ε.Π.) ή καθοδηγητικής ή διοικητικής εµπειρίας βρα-
χύτερος του έτους µοριοδοτείται µε το ένα τέταρτο (1/4) της
αντίστοιχης ετήσιας µοριοδότησης για κάθε τρίµηνο. Χρόνος µι-
κρότερος του τριµήνου δεν υπολογίζεται.

4. Συµβολή στο εκπαιδευτικό έργο - Προσωπικότητα – γενική
συγκρότηση: 12 µονάδες κατ’ ανώτατο όριο. 

α) Για τους υποψηφίους Διευθυντές σχολικών µονάδων και
Ε.Κ.:

Το κριτήριο αυτό αποτιµάται µε τη µυστική ψηφοφορία του
συλλόγου διδασκόντων της σχολικής µονάδας που ο υποψήφιος
θα επιλέξει, σύµφωνα µε τα οριζόµενα κατωτέρω. Στη µυστική
ψηφοφορία δεν συµµετέχει ο ίδιος ή σύζυγος ή συγγενής δευ-
τέρου βαθµού εξ αίµατος. Μέσω της µυστικής ψηφοφορίας εκτι-
µώνται στοιχεία της προσωπικότητας που έχουν αναδειχθεί στην
καθηµερινότητα της σχολικής ζωής, όπως η προσωπικότητα, το
ήθος, η εντιµότητα, το αίσθηµα δικαιοσύνης, η δηµοκρατική συµ-
περιφορά, η επαγγελµατική ανάπτυξη και συνέπεια, καθώς και
οι ικανότητες του υποψηφίου. Στις ικανότητες του υποψηφίου
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περιλαµβάνονται ενδεικτικώς: η ικανότητα επικοινωνίας και συ-
νεργασίας, η ικανότητα ανάπτυξης πρωτοβουλιών και επίλυσης
προβληµάτων ιδίως διδακτικών, διοικητικών, οργανωτικών και
λειτουργικών, καθώς και η ικανότητα δηµιουργίας κατάλληλου
παιδαγωγικού περιβάλλοντος έµπνευσης των εκπαιδευτικών
κατά την άσκηση των καθηκόντων τους. 

Ο σύλλογος διδασκόντων κατά την εκτίµησή του λαµβάνει, επί-
σης, υπόψη: Τα στοιχεία τα οποία ο υποψήφιος έχει καταθέσει
προς µοριοδότηση στο οικείο ΠΥΣΠΕ ή ΠΥΣΔΕ, καθώς και τα στοι-
χεία τα οποία αναφέρει στο βιογραφικό του σηµείωµα, αποδει-
κνύονται µε παραστατικά (αντίγραφα, βεβαιώσεις) και δεν
µοριοδοτούνται, όπως: άλλες σπουδές, επιµόρφωση και µετεκπαί-
δευση, οργάνωση εκπαιδευτικών συνεδρίων, σεµιναρίων και εκ-
παιδευτικών προγραµµάτων ή συµµετοχή σε αυτά µε την ιδιότητα
του εισηγητή, του µέλους της επιστηµονικής οµάδας ή του επι-
µορφωτή, συγγραφικό και ερευνητικό έργο, πρωτοβουλίες σε
σχέση µε το εκπαιδευτικό έργο, υλοποίηση εκπαιδευτικών προ-
γραµµάτων και εφαρµογή καινοτοµιών, σχετική µε την εκπαίδευση
διοικητική ή καθοδηγητική εµπειρία, επιµορφωτικές συναντήσεις,
συµµετοχή σε συµβούλια, επιτροπές ή οµάδες εργασίας, κοινω-
νική και συνδικαλιστική δράση, συµµετοχή σε όργανα διοίκησης
επιστηµονικών και εκπαιδευτικών οργανώσεων ή σε όργανα λαϊ-
κής συµµετοχής και επίσηµες διακρίσεις. 

Ο αριθµός των µορίων που ο υποψήφιος λαµβάνει κατά τη µυ-
στική ψηφοφορία υπολογίζεται ως ακολούθως: το ποσοστό των
ψήφων που έλαβε επί του συνόλου των έγκυρων ψήφων ανάγε-
ται σε ποσοστό επί των 12 µορίων που µπορεί να λάβει κατά ανώ-
τατο όριο ο υποψήφιος. 

Υποψήφιο στέλεχος το οποίο δεν συγκεντρώνει κατά τη µυ-
στική ψηφοφορία τουλάχιστον το 20% των έγκυρων ψήφων, δεν
συµµετέχει στην περαιτέρω διαδικασία επιλογής.

Προκειµένου η ψηφοφορία να είναι έγκυρη, απαιτείται αυξη-
µένη συµµετοχή, τουλάχιστον 65% των µελών του συλλόγου δι-
δασκόντων.

Στην ψηφοφορία συµµετέχουν µόνιµοι και αναπληρωτές εκ-
παιδευτικοί. Αν εκπαιδευτικός διδάσκει σε περισσότερες σχολι-
κές µονάδες ή Ε.Κ. ψηφίζει στη σχολική µονάδα όπου έχει τις
περισσότερες ώρες, µε βάση την απόφαση διάθεσης των Υπη-
ρεσιακών Συµβουλίων που επικαιροποιούν και αποστέλλουν αλ-
φαβητικό πίνακα µε τις αποφάσεις των διαθέσεων των
εκπαιδευτικών στα σχολεία, πριν τη διαδικασία επιλογής των Δι-
ευθυντών Σχολικών Μονάδων. 

β) Για τους υποψήφιους Διευθυντές Πρωτοβάθµιας και Δευ-
τεροβάθµιας Εκπαίδευσης:

Για τους υποψηφίους Διευθυντές Πρωτοβάθµιας και Δευτερο-
βάθµιας Εκπαίδευσης η αποτίµηση γίνεται µε µυστική ψηφοφο-
ρία των Διευθυντών σχολικών µονάδων και Ε.Κ., καθώς και των
υποδιευθυντών σχολικών µονάδων και Ε.Κ. της οικείας βαθµίδας,
οι οποίοι τοποθετήθηκαν µε τη διαδικασία του παρόντος.

Ειδικότερα, αναφορικά για τους υποψηφίους Διευθυντές Πρω-
τοβάθµιας Εκπαίδευσης στη διαδικασία ψηφοφορίας συµµετέ-
χουν επιπλέον και το 30% των Προϊσταµένων νηπιαγωγείων,
καθώς και το 30% των Προϊσταµένων Δηµοτικών Σχολείων του
οικείου ΠΥΣΠΕ, το οποίο ορίζεται µε σειρά αρχαιότητας.

Ο αριθµός των µορίων που ο υποψήφιος λαµβάνει κατά τη µυ-
στική ψηφοφορία υπολογίζεται ως ακολούθως: το ποσοστό των
ψήφων που έλαβε επί του συνόλου των έγκυρων ψήφων ανάγε-
ται σε ποσοστό επί των 12 µορίων που µπορεί να λάβει κατά ανώ-
τατο όριο ο υποψήφιος. 

Υποψήφιο στέλεχος το οποίο δεν συγκεντρώνει κατά τη µυ-
στική ψηφοφορία τουλάχιστον το 20% των έγκυρων ψήφων, δεν
συµµετέχει στην περαιτέρω διαδικασία επιλογής.

Προκειµένου η ψηφοφορία να είναι έγκυρη απαιτείται αυξη-
µένη συµµετοχή του σώµατος των Διευθυντών σχολικών µονά-
δων και Προϊσταµένων νηπιαγωγείων του αντίστοιχου Π.Υ.Σ.Π.Ε.
ή Π.Υ.Σ.Δ.Ε., και πιο συγκεκριµένα τουλάχιστον 65%.

γ) Ειδικά για την επιλογή των προϊσταµένων ΚΕ.Δ.Δ.Υ. η δια-
δικασία της παρούσας παραγράφου καθορίζεται µε απόφαση
του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων που δη-
µοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Με την ίδια
υπουργική απόφαση καθορίζονται ο χρόνος και η διαδικασία

υποβολής των αιτήσεων των υποψηφίων, τα υποβλητέα δικαιο-
λογητικά και κάθε άλλη λεπτοµέρεια που αφορά στη διαδικασία
επιλογής, εκλογής και τοποθέτησης των προϊσταµένων
ΚΕ.Δ.Δ.Υ..»

Άρθρο 20
Αποτίµηση κριτηρίων επιλογής προϊσταµένων

τµηµάτων εκπαιδευτικών θεµάτων, υποδιευθυντών σχολι-
κών µονάδων και Ε.Κ., υπεύθυνων τοµέων Ε.Κ. και προϊστα-

µένων νηπιαγωγείων και διθέσιων και
τριθέσιων δηµοτικών σχολείων

Το άρθρο 15 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«1. Κριτήρια επιλογής των στελεχών του άρθρου αυτού είναι
ιδίως η προσωπικότητα και η γενική συγκρότηση του υποψηφίου,
η ικανότητα του υποψηφίου να αναλαµβάνει πρωτοβουλίες, να
επιλύει προβλήµατα (διδακτικά, διοικητικά, οργανωτικά, λειτουρ-
γικά κ.λπ.), να δηµιουργεί κατάλληλο παιδαγωγικό περιβάλλον
και να εµπνέει τους εκπαιδευτικούς κατά την άσκηση των καθη-
κόντων τους. Βασικό κριτήριο είναι η γνώση του αντικειµένου του
προς άσκηση έργου, η οποία συνάγεται από: α) την επιστηµονική
– παιδαγωγική συγκρότηση του υποψηφίου και κυρίως το επί-
πεδο των σπουδών και γενικότερα τις σπουδές του, την ύπαρξη
σπουδών ή επιµορφώσεων στην οργάνωση και διοίκηση της εκ-
παίδευσης και την πιστοποιηµένη γνώση ξένων γλωσσών και
Τ.Π.Ε., υλοποίηση εκπαιδευτικών προγραµµάτων και εφαρµογή
καινοτοµιών, συµµετοχή σε συµβούλια, επιτροπές ή οµάδες ερ-
γασίας, κοινωνική και συνδικαλιστική δράση, συµµετοχή σε όρ-
γανα διοίκησης επιστηµονικών και εκπαιδευτικών οργανώσεων ή
σε όργανα λαϊκής συµµετοχής και επίσηµες διακρίσεις και β) την
υπηρεσιακή κατάσταση και τη διοικητική εµπειρία, όπως προκύ-
πτει από τη συνολική εκπαιδευτική υπηρεσία του υποψηφίου
αλλά και την προϋπηρεσία σε άσκηση διοικητικού έργου.

2. Οι προϊστάµενοι των τµηµάτων εκπαιδευτικών θεµάτων επι-
λέγονται από τα οικεία περιφερειακά υπηρεσιακά συµβούλια.

3. Οι υποδιευθυντές των σχολικών µονάδων Πρωτοβάθµιας και
Δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, οι υποδιευθυντές και υπεύθυνοι
τοµέων Ε.Κ. επιλέγονται µε µυστική ψηφοφορία από τους συλ-
λόγους διδασκόντων και κυρώνονται µε πράξη του οικείου Υπη-
ρεσιακού Συµβουλίου. Σε περίπτωση που το Υπηρεσιακό
Συµβούλιο δεν εγκρίνει την επιλογή του συλλόγου των διδασκόν-
των θα πρέπει να αιτιολογήσει πλήρως την απόφασή του αυτή
προς τον Περιφερειακό Διευθυντή Εκπαίδευσης, ο οποίος παίρ-
νει την τελική απόφαση. 

4. Οι προϊστάµενοι διθέσιων και τριθέσιων νηπιαγωγείων και
δηµοτικών σχολείων επιλέγονται από τα οικεία περιφερειακά
υπηρεσιακά συµβούλια. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού,
Παιδείας και Θρησκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, καθορίζονται η διαδικασία, τα κριτήρια και
κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την επιλογή των στελεχών εκπαί-
δευσης της παρούσας παραγράφου από τα ανωτέρω αρµόδια
υπηρεσιακά συµβούλια. Κατά τον καθορισµό των κριτηρίων λαµ-
βάνονται υπόψη τα προβλεπόµενα κριτήρια στα άρθρα 12 και 14,
όπως αντικαθίστανται µε το παρόν.»

Άρθρο 21
Συµβούλια επιλογής των στελεχών της εκπαίδευσης

Το άρθρο 16 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«1. Στην έδρα της Γενικής Γραµµατείας Υπουργείου Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων λειτουργούν τα ακόλουθα
συµβούλια για την κατάρτιση των πινάκων επιλογής και την επι-
λογή των σχολικών συµβούλων:

α) συµβούλιο επιλογής σχολικών συµβούλων προσχολικής
αγωγής, δηµοτικής εκπαίδευσης και Ε.Α.Ε.,

β) συµβούλιο επιλογής σχολικών συµβούλων Δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης.

2. Τα κατά την προηγούµενη παράγραφο συµβούλια είναι
επταµελή και αποτελούνται από:

2902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



α) Έναν πρόεδρο ή διατελέσαντα πρόεδρο παιδαγωγικού τµή-
µατος ή καθηγητικής σχολής Α.Ε.Ι. µε αναγνωρισµένη συµβολή
στα θέµατα παιδείας ή εκπαιδευτικό µε αναγνωρισµένη εµπειρία
στη διοίκηση και συµβολή στα θέµατα παιδείας, ο οποίος ορίζε-
ται µε τον αναπληρωτή του από τον Υπουργό Πολιτισµού, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, ύστερα από γνώµη της αρµόδιας, κατά
τον Κανονισµό της Βουλής, Επιτροπής.

β) Δύο µέλη Διδακτικού – Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.)
βαθµίδας καθηγητή ή αναπληρωτή καθηγητή µε εµπειρία στην
άσκηση διοίκησης που ανήκουν σε παιδαγωγικά τµήµατα ή κα-
θηγητικές σχολές των A.E.I.. Τα µέλη προτείνονται µε τους ανα-
πληρωτές τους από τα πρυτανικά συµβούλια των πανεπιστηµίων,
στα οποία απευθύνεται εγγράφως ο Υπουργός Πολιτισµού, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων. Από τα προτεινόµενα µέλη, ο Υπουρ-
γός επιλέγει δύο ως τακτικά και δύο ως αναπληρωµατικά.

γ) Δύο εκπροσώπους του Υπουργείου Πολιτισµού, Παιδείας
και Θρησκευµάτων, οι οποίοι ορίζονται από τον Υπουργό. 

δ) Τους δύο αιρετούς εκπροσώπους των εκπαιδευτικών στα
κεντρικά υπηρεσιακά συµβούλια της αντίστοιχης βαθµίδας, που
αναπληρώνονται από τους νόµιµους αναπληρωτές τους.

3. Η συγκρότηση των συµβουλίων επιλογής της παραγράφου
1 γίνεται από τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων. Με απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού,
Παιδείας και Θρησκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, καθορίζεται το ύψος της αποζηµίωσης που
καταβάλλεται στα µέλη και στον γραµµατέα των ανωτέρω συµ-
βουλίων επιλογής κατά τις κείµενες διατάξεις.

4. Ο αριθµός των µελών των συµβουλίων που ορίζονται από
κάθε φύλο ανέρχεται σε ποσοστό ίσο τουλάχιστον µε το ένα
τρίτο του συνόλου των µελών.

5. Με την απόφαση συγκρότησης ορίζεται ο πρόεδρος και ο
γραµµατέας µε τον αναπληρωτή του. Πρόεδρος ορίζεται το
µέλος υπό στοιχείο 2α του παρόντος άρθρου. Ως γραµµατέας
ορίζεται διοικητικός υπάλληλος της Γενικής Γραµµατείας Υπουρ-
γείου Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων ή αποσπασµένος
σε αυτήν εκπαιδευτικός.

6. Τα συµβούλια επιλογής σχολικών συµβούλων είναι αρµόδια
και για τα θέµατα υπηρεσιακής κατάστασης και πειθαρχικού δι-
καίου των σχολικών συµβούλων. Εισηγητής για τα θέµατα αυτά
ορίζεται ο προϊστάµενος της Διεύθυνσης Προσωπικού Πρωτο-
βάθµιας ή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης ή τµήµατος της ίδιας
διεύθυνσης του Υπουργείου Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, αντίστοιχα.

7. Οι Διευθυντές των σχολικών µονάδων Πρωτοβάθµιας και
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και οι Διευθυντές των Ε.Κ. τοπο-
θετούνται, κατόπιν συνυπολογισµού όλων των µορίων τους, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στις διατάξεις του παρόντος νόµου, µε
απόφαση του Περιφερειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης, ύστερα
από πράξη των οικείων περιφερειακών υπηρεσιακών συµβουλίων
Πρωτοβάθµιας ή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (Π.Υ.Σ.Π.Ε. -
Π.Υ.Σ.Δ.Ε.). Οι Διευθυντές Εκπαίδευσης τοποθετούνται κατόπιν
συνυπολογισµού όλων των µορίων τους, σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στις διατάξεις του παρόντος νόµου, µε απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων ύστερα από
πράξη των αντίστοιχων Κεντρικών Υπηρεσιακών Συµβουλίων
ΚΥΣΠΕ και ΚΥΣΔΕ.

8. Οι προϊστάµενοι των τµηµάτων εκπαιδευτικών θεµάτων επι-
λέγονται από τα οικεία περιφερειακά υπηρεσιακά συµβούλια και
τοποθετούνται µε απόφαση του οικείου Διευθυντή Εκπαίδευσης. 

9. Οι υποδιευθυντές των σχολικών µονάδων Πρωτοβάθµιας και
Δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, οι υποδιευθυντές και υπεύθυνοι
τοµέων Ε.Κ., καθώς και οι προϊστάµενοι νηπιαγωγείων και δηµο-
τικών σχολείων επιλέγονται από τα όργανα και µε τη διαδικασία
που προβλέπεται από τις διατάξεις του παρόντος νόµου και το-
ποθετούνται µε απόφαση του οικείου Διευθυντή Εκπαίδευσης.

10. Κάθε µέλος συµβουλίου επιλογής, µε εξαίρεση τον πρό-
εδρο, αναλαµβάνει τη µελέτη συγκεκριµένου αριθµού φακέλων
υποψηφίων που του ανατίθενται από το συµβούλιο και προετοι-
µάζει σχετική τεκµηριωµένη εισήγηση για κάθε υποψήφιο. Η κα-
τανοµή των φακέλων των υποψηφίων στα µέλη του συµβουλίου
γίνεται κατά τυχαίο τρόπο.

11. Η θητεία του προέδρου, των µελών και του γραµµατέα των
συµβουλίων επιλογής αρχίζει µε υπουργική απόφαση και είναι
διετής. 

12. Οι προϊστάµενοι των ΚΕ.Δ.Δ.Υ. επιλέγονται από το ΚΥΣΕΕΠ
το οποίο συνεδριάζει υπό την προεδρία ενός περιφερειακού Δι-
ευθυντή Εκπαίδευσης κατά προτίµηση µε σπουδές ή εµπειρία
στην ειδική αγωγή, αναπληρούµενο από άλλον Περιφερειακό Δι-
ευθυντή Εκπαίδευσης, τη συµµετοχή ενός σχολικού συµβούλου
Ε.Α.Ε. µε τον αναπληρωτή του, επίσης, σύµβουλο Ε.Α.Ε., τον
Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Ειδικής Αγωγής, αναπληρούµενο
από τον αναπληρωτή Προϊστάµενο της Διεύθυνσης και τα δύο
αιρετά µέλη Ε.Ε.Π. αναπληρούµενα από τα αναπληρωµατικά αι-
ρετά µέλη Ε.Ε.Π.. 

13. Στα υπηρεσιακά συµβούλια που αναφέρονται στο παρόν,
όταν κρίνονται θέµατα επιλογής στελεχών εκπαίδευσης, συµµε-
τέχουν επιπλέον: α) στην περίπτωση των ΠΥΣΠΕ και ΠΥΣΔΕ
ένας σχολικός σύµβουλος και ένας εκπαιδευτικός µε δεκαπεν-
ταετή τουλάχιστον εκπαιδευτική υπηρεσία και β) στην περίπτωση
των ΚΥΣΠΕ και ΚΥΣΔΕ δύο σχολικοί σύµβουλοι. Τα µέλη της πε-
ρίπτωσης α' ορίζονται µε τους αναπληρωτές τους µε απόφαση
του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων ύστερα
από γνώµη του οικείου Περιφερειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης.
Τα µέλη της περίπτωσης β' ορίζονται µε τους αναπληρωτές τους
µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων.

Μέλος συµβουλίου που είναι ταυτόχρονα υποψήφιος για οποι-
αδήποτε από τις προς πλήρωση θέσεις δεν συµµετέχει στις συ-
νεδριάσεις του σε καµία φάση της διαδικασίας κρίσης και
επιλογής. Στην περίπτωση των αιρετών µελών, αν και το τακτικό
και το αναπληρωµατικό µέλος έχουν κώλυµα συµµετοχής, κατά
τα ανωτέρω, αναπληρώνονται από τους επόµενους του ίδιου
συνδυασµού στη σειρά εκλογής της περίπτωσης ι' της παραγρά-
φου 3 του άρθρου 31 του π.δ. 1/2003 (Α’1). Στην περίπτωση που
ο Πρόεδρος έχει κώλυµα συµµετοχής προεδρεύει ο αναπληρω-
τής του και αν και αυτός έχει κώλυµα προεδρεύει ο σχολικός
σύµβουλος.»

Άρθρο 22
Χρόνος και διαδικασία υποβολής αιτήσεων

Το άρθρο 18 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«1. Οι υποψήφιοι για τις θέσεις Διευθυντών Εκπαίδευσης Πρω-
τοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης που επιθυµούν να
θέσουν υποψηφιότητα υποβάλλουν στο Αυτοτελές Τµήµα Στε-
λεχών Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης του
τέως Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων αίτηση και φά-
κελο υποψηφιότητας, στον οποίο εµπεριέχονται όλα τα απαραί-
τητα για την απόδειξη των τυπικών τους προσόντων
δικαιολογητικά. Οι υποψήφιοι για τις θέσεις Διευθυντών σχολι-
κών µονάδων και Ε.Κ. που επιθυµούν να θέσουν υποψηφιότητα
υποβάλλουν αίτηση και φάκελο υποψηφιότητας, στον οποίο εµ-
περιέχονται όλα τα απαραίτητα για την απόδειξη των τυπικών
τους προσόντων δικαιολογητικά, στη Διεύθυνση Εκπαίδευσης
στην αρµοδιότητα της οποίας υπάγονται οι σχολικές µονάδες
που θέτουν υποψηφιότητα.

2. Μετά την τοποθέτηση των Διευθυντών των σχολικών µονά-
δων και Ε.Κ., ο οικείος Διευθυντής Εκπαίδευσης προσκαλεί τους
εκπαιδευτικούς που έχουν τα τυπικά προσόντα και επιθυµούν να
ασκήσουν καθήκοντα υποδιευθυντή, καθώς και υποδιευθυντή
Ε.Κ. και υπεύθυνου τοµέα Ε.Κ., να υποβάλουν σχετική αίτηση
στον Διευθυντή της σχολικής µονάδας όπου ανήκουν οργανικά.
Αντιστοίχως, προσκαλεί τους εκπαιδευτικούς που έχουν τα τυ-
πικά προσόντα και επιθυµούν να ασκήσουν τα καθήκοντα προ-
ϊσταµένου ολιγοθέσιου δηµοτικού σχολείου ή νηπιαγωγείου να
υποβάλουν στον Διευθυντή Εκπαίδευσης σχετική αίτηση εντός
προθεσµιών που ορίζονται µε υπουργική απόφαση. 

3. Μετά την τοποθέτηση των υποδιευθυντών ο οικείος Διευ-
θυντής Εκπαίδευσης µε πρόσκλησή του που κοινοποιείται στις
σχολικές µονάδες του νοµού και δηµοσιεύεται στο διαδίκτυο
προσκαλεί τους εκπαιδευτικούς που έχουν τα τυπικά προσόντα
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και επιθυµούν να ασκήσουν τα καθήκοντα προϊσταµένων των
τµηµάτων εκπαιδευτικών θεµάτων των Διευθύνσεων Εκπαίδευ-
σης του νοµού, να υποβάλουν εντός προθεσµιών που ορίζονται
µε υπουργική απόφαση αίτηση επιλογής για τις θέσεις αυτές.

4. Τα υποψήφια στελέχη της εκπαίδευσης καταθέτουν δήλωση
προτίµησης για τις προκηρυχθείσες θέσεις ως ακολούθως: 

α) Οι υποψήφιοι Διευθυντές σχολικών µονάδων, οι υποψήφιοι
Διευθυντές τετραθέσιων και άνω νηπιαγωγείων και οι υποψήφιοι
Διευθυντές Ε.Κ. για τις θέσεις κατ’ ανώτατο αριθµό τριών σχολι-
κών µονάδων και Ε.Κ. ως ακολούθως: αα) η µία σχολική µονάδα
θα µπορεί να είναι είτε όπου κατέχουν οργανική θέση, είτε σε µία
από τις σχολικές µονάδες που υπηρέτησαν την τελευταία πεντα-
ετία, ως στελέχη ή ως εκπαιδευτικοί για τουλάχιστον 8 διδακτικές
ώρες την εβδοµάδα, ββ) η δεύτερη σχολική µονάδα εντός του
Π.Υ.Σ.Π.Ε. ή Π.Υ.Σ.Δ.Ε. όπου υπηρετούν ή υπηρέτησαν την τε-
λευταία πενταετία, γγ) η επιλογή της τρίτης σχολικής µονάδας
δεν υπόκειται σε κανέναν επιπρόσθετο περιορισµό. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, ο επιλεγείς Διευθυντής σχολικής µονάδας θα πρέπει
να συµπληρώνει το υποχρεωτικό ωράριο της θέσης του Διευ-
θυντή στη σχολική µονάδα ή το Ε.Κ. που έχει εκλεγεί. 

β) Οι υποψήφιοι Διευθυντές Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθ-
µιας Εκπαίδευσης για τις θέσεις κατ’ ανώτατο αριθµό δύο Διευ-
θύνσεων Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, εκ
των οποίων η µία υποχρεωτικά είναι αυτή όπου υπηρετεί.

γ) Οι υποψήφιοι προϊστάµενοι τµηµάτων εκπαιδευτικών θεµά-
των των Διευθύνσεων Εκπαίδευσης για τη θέση µίας µόνο διεύ-
θυνσης εκπαίδευσης.

δ) Οι υποψήφιοι υποδιευθυντές σχολικών µονάδων για τις θέ-
σεις στις σχολικές µονάδες που κατέχουν οργανική θέση και δεν
έχουν κριθεί υπεράριθµοι.

ε) Οι υποψήφιοι προϊστάµενοι νηπιαγωγείων και οι υποψήφιοι
προϊστάµενοι δηµοτικών σχολείων για τις θέσεις των σχολικών
µονάδων, στις σχολικές µονάδες που κατέχουν οργανική θέση. 

στ) Οι υποψήφιοι υποδιευθυντές και υπεύθυνοι τοµέων Ε.Κ.
για τις αντίστοιχες θέσεις στα Ε.Κ., τα οποία εξυπηρετούν τις
σχολικές µονάδες στις οποίες κατέχουν οργανική θέση και δεν
έχουν κριθεί υπεράριθµοι, µε την προϋπόθεση να έχουν υπηρε-
τήσει στο Ε.Κ., για δύο (2) τουλάχιστον σχολικά έτη είτε ως στε-
λέχη, είτε ως εκπαιδευτικοί, µε ωράριο τουλάχιστον οκτώ (8)
διδακτικές ώρες την εβδοµάδα.

Σε κάθε περίπτωση, οι επιλεγέντες ως Διευθυντές, υποδιευ-
θυντές και υπεύθυνοι τοµέων Ε.Κ., θα πρέπει να συµπληρώνουν
το υποχρεωτικό ωράριο της θέσης στο Ε.Κ. που έχουν τοποθε-
τηθεί µε την ολοκλήρωση της διαδικασίας επιλογής και δεν πρέ-
πει να έχουν κριθεί υπεράριθµοι.

ζ) Οι υποψήφιοι Προϊστάµενοι ΚΕ.Δ.Δ.Υ. έχουν δικαίωµα να θέ-
σουν υποψηφιότητα σε µέχρι δυο ΚΕ.Δ.Δ.Υ. της ίδιας περιφερει-
ακής διεύθυνσης εκπαίδευσης εκ των οποίων το ένα θα είναι
αυτό στο οποίο υπηρετούν οργανικά ή έχουν υπηρετήσει κατά
την τελευταία πενταετία.

η) Εκπαιδευτικοί οι οποίοι πληρούν τις προϋποθέσεις να είναι
υποψήφιοι για θέσεις υποδιευθυντών ΕΠΑΛ και υποδιευθυντών
ή υπευθύνων τοµέων Ε.Κ. έχουν δικαίωµα να υποβάλουν αίτηση
µόνο για µία θέση, είτε για θέση υποδιευθυντή ΕΠΑΛ, είτε για
θέση υποδιευθυντή Ε.Κ., είτε για θέση υπεύθυνου τοµέα Ε.Κ..

5. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, καθορίζονται: α) Ο χρόνος υποβολής αιτήσεων των
υποψήφιων Διευθυντών Εκπαίδευσης, των Διευθυντών σχολικών
µονάδων ή Ε.Κ. των Προϊσταµένων νηπιαγωγείων και των Προ-
ϊσταµένων δηµοτικών σχολείων και β) η διαδικασία υποβολής των
αιτήσεων όλων των υποψήφιων στελεχών της εκπαίδευσης, τα
υποβλητέα δικαιολογητικά, οι λεπτοµέρειες της διαδικασίας
εκλογής και επιλογής και κάθε άλλη σχετική αναγκαία λεπτοµέ-
ρεια.»

Άρθρο 23
Κρίση και επιλογή Διευθυντών Εκπαίδευσης 

Το άρθρο 20 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«1. Το Αυτοτελές Τµήµα Στελεχών Πρωτοβάθµιας και Δευτε-
ροβάθµιας Εκπαίδευσης του τέως Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων καταρτίζει πίνακα υποψήφιων Διευθυντών
Εκπαίδευσης, σύµφωνα µε το άρθρο 14, όπως αντικαθίσταται µε
το παρόν. 

2. Οι καταρτιζόµενοι πίνακες αναρτώνται στις οικείες διευθύν-
σεις εκπαίδευσης. Οι υποψήφιοι µπορούν να υποβάλουν εγγρά-
φως ένσταση κατά των ως άνω πινάκων εντός τριών ηµερών από
την ανάρτησή τους. Ύστερα από εξέταση των ενστάσεων από
το αρµόδιο ΚΥΣΠΕ ή ΚΥΣΔΕ επί και την ανασύνταξη των πινάκων,
αυτοί υποβάλλονται στον περιφερειακό διευθυντή Εκπαίδευσης
από τον οποίο κυρώνονται. Σε περίπτωση κενούµενης και κενής
θέσης η επιλογή γίνεται µε επανάληψη της διαδικασίας. Μέχρις
ότου ολοκληρωθεί η επανάληψη της διαδικασίας οι κενές ή κε-
νούµενες θέσεις πληρώνονται µε απόφαση του οικείου ΚΥΣΠΕ ή
ΚΥΣΔΕ.»

Άρθρο 24
Κρίση και επιλογή Διευθυντών σχολικών

µονάδων και Ε.Κ.

Το άρθρο 21 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«1. Οι αρµόδιες Διευθύνσεις Εκπαίδευσης καταρτίζουν πίνακα
υποψήφιων Διευθυντών σχολικών µονάδων και Ε.Κ. µε βάση το
άρθρο 14, όπως αντικαθίσταται µε το παρόν, και στη συνέχεια
επιµέρους πίνακες µε βάση τις υποβληθείσες δηλώσεις προτί-
µησης, ανά σχολική µονάδα.

2. Οι καταρτιζόµενοι πίνακες αναρτώνται στις οικείες Διευθύν-
σεις Εκπαίδευσης. Οι υποψήφιοι µπορούν να υποβάλουν εγγρά-
φως ένσταση κατά των ως άνω πινάκων εντός τριών ηµερών από
την ανάρτησή τους. Ύστερα από εξέταση των ενστάσεων από
το οικείο Π.Υ.Σ.Π.Ε. ή Π.Υ.Σ.Δ.Ε. επί και την ανασύνταξη των πι-
νάκων, αυτοί υποβάλλονται στον περιφερειακό Διευθυντή Εκπαί-
δευσης από τον οποίο κυρώνονται. Σε περίπτωση κενούµενης
και κενής θέσης η επιλογή γίνεται µε επανάληψη της διαδικα-
σίας. Μέχρις ότου ολοκληρωθεί η επανάληψη της διαδικασίας οι
κενές ή κενούµενες θέσεις πληρώνονται µε απόφαση του οικείου
Π.Υ.Σ.Π.Ε. ή Π.Υ.Σ.Δ.Ε..»

Άρθρο 25
Κρίση και επιλογή υποδιευθυντών σχολικών µονάδων και

Ε.Κ., υπεύθυνων τοµέων Ε.Κ.
και προϊσταµένων ολιγοθέσιων νηπιαγωγείων και δηµοτι-

κών σχολείων

Το άρθρο 23 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«1. Ο σύλλογος των διδασκόντων κάθε σχολικής µονάδας και
Ε.Κ., σε συνεδρίασή του και µε βάση τα κριτήρια του άρθρου 15,
όπως αντικαθίσταται µε το παρόν, προβαίνει σε µυστική ψηφο-
φορία και συντάσσει αιτιολογηµένη απόφαση επιλογής υποδιευ-
θυντή ή όπου απαιτείται υποδιευθυντών της σχολικής µονάδας
ή του Ε.Κ. και υπευθύνων των τοµέων του Ε.Κ.. 

2. Η απόφαση µαζί µε το πρακτικό του συλλόγου των διδα-
σκόντων διαβιβάζονται από τον Διευθυντή της σχολικής µονάδας
ή του Ε.Κ. στο αρµόδιο υπηρεσιακό συµβούλιο
(Π.Υ.Σ.Π.Ε./Π.Υ.Σ.Δ.Ε.) το οποίο, µετά από έλεγχο της συνδρο-
µής των προϋποθέσεων και της νοµιµότητας της διαδικασίας δια-
µόρφωσης της απόφασης, επικυρώνει την τοποθέτηση των
στελεχών της προηγούµενης παραγράφου. Σε κάθε αντίθετη πε-
ρίπτωση ισχύουν τα προβλεπόµενα στο άρθρο 15 παράγραφος
3, όπως αντικαθίσταται µε το παρόν.

3. Αν ο σύλλογος των διδασκόντων παραλείψει να υποβάλει
την απόφαση της παραγράφου 1, η τοποθέτηση γίνεται µε από-
φαση του οικείου Διευθυντή εκπαίδευσης, ύστερα από πρόταση
του οικείου υπηρεσιακού συµβουλίου, το οποίο λαµβάνει υπόψη
τα κριτήρια του άρθρου 15, όπως αντικαθίσταται µε το παρόν.

4. Στην περίπτωση προϊσταµένων νηπιαγωγείων ή δηµοτικών
σχολείων η τοποθέτηση προϊσταµένων γίνεται µε απόφαση του
οικείου διευθυντή εκπαίδευσης, ύστερα από αιτιολογηµένη πρό-
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ταση του οικείου περιφερειακού υπηρεσιακού συµβουλίου, η
οποία βασίζεται στα κριτήρια του άρθρου 15, όπως αντικαθίστα-
ται µε το παρόν.»

Άρθρο 26
Τοποθέτηση στελεχών εκπαίδευσης

Το άρθρο 24 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«1. Η τοποθέτηση γίνεται κατά την εξής σειρά: Προηγείται η
διαδικασία επιλογής και τοποθέτησης των Διευθυντών σχολικών
µονάδων και Ε.Κ., ακολουθεί η διαδικασία επιλογής και τοποθέ-
τησης Διευθυντών Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης, έπεται η διαδικασία επιλογής και τοποθέτησης των
προϊστάµενων ΚΕ.Δ.Δ.Υ. και ακολουθεί η διαδικασία επιλογής και
τοποθέτησης σχολικών συµβούλων.

2. Όσον αφορά την επιλογή Διευθυντών σχολικών µονάδων
και Ε.Κ., σε περίπτωση µη υποβολής υποψηφιοτήτων ή µη ικα-
νοποίησης των απαιτούµενων κριτηρίων υποψηφιότητας σε κά-
ποια σχολική µονάδα, η επιλογή Διευθυντή πραγµατοποιείται µε
απόφαση του οικείου Π.Υ.Σ.Π.Ε. ή Π.Υ.Σ.Δ.Ε.. Όσον αφορά την
επιλογή Διευθυντών Πρωτοβάθµιας ή Δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης, σε περίπτωση µη υποβολής υποψηφιοτήτων ή µη ικανοποί-
ησης των απαιτούµενων κριτηρίων υποψηφιότητας σε κάποια
διεύθυνση εκπαίδευσης, η επιλογή Διευθυντή πραγµατοποιείται
µε απόφαση του αντίστοιχου ΚΥΣΠΕ ή ΚΥΣΔΕ. Όσον αφορά την
επιλογή προϊσταµένων σχολικών µονάδων, η επιλογή προϊστα-
µένων πραγµατοποιείται µε απόφαση του οικείου Π.Υ.Σ.Π.Ε..

Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, καθορίζονται η διαδικασία, τα κριτήρια και κάθε αναγκαία
λεπτοµέρεια για την επιλογή των στελεχών εκπαίδευσης της πα-
ρούσας παραγράφου από τα ανωτέρω αρµόδια υπηρεσιακά
συµβούλια. Κατά τον καθορισµό των κριτηρίων λαµβάνονται
υπόψη τα προβλεπόµενα κριτήρια στα άρθρα 12 και 14, όπως
αντικαθίστανται µε το παρόν. 

3. Οι εγγεγραµµένοι στους πίνακες επιλογής σχολικών συµ-
βούλων τοποθετούνται σε κενές και κενούµενες θέσεις µε από-
φαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων,
ύστερα από πρόταση του οικείου συµβουλίου επιλογής, κατά τη
σειρά εγγραφής τους στον αξιολογικό πίνακα επιλογής και µε
βάση τις δηλωθείσες προτιµήσεις.

4. Αν δεν είναι δυνατή η τοποθέτηση των υποψηφίων σχολικών
συµβούλων σε θέσεις της προτίµησής τους, τοποθετούνται στις
θέσεις που αποµένουν κενές αν εκ νέου το δηλώσουν. Για το
σκοπό αυτόν καλούνται να υποβάλουν νέα δήλωση προτίµησης
για τις θέσεις των ίδιων περιφερειακών Διευθύνσεων. Η τοποθέ-
τηση γίνεται κατά τη σειρά των συνολικών µονάδων αποτίµησης
και µε βάση τις δηλωθείσες προτιµήσεις.

Αν και µε τη διαδικασία αυτή δεν συµπληρωθούν οι κενές θέ-
σεις των σχολικών συµβούλων, καλούνται οι εγγεγραµµένοι
στους πίνακες επιλογής σχολικών συµβούλων όλων των περιφε-
ρειακών Διευθύνσεων να υποβάλουν νέα δήλωση προτίµησης για
τις θέσεις που αποµένουν κενές. Η τοποθέτηση γίνεται κατά τη
σειρά των συνολικών µονάδων αποτίµησης και µε βάση τις δη-
λωθείσες προτιµήσεις.

5. Προϊστάµενοι των τµηµάτων επιστηµονικής - παιδαγωγικής
καθοδήγησης της περιφερειακής διεύθυνσης Εκπαίδευσης το-
ποθετούνται σχολικοί σύµβουλοι της οικείας βαθµίδας µε από-
φαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων,
ύστερα από πρόσκληση του Υπουργού για την εκδήλωση ενδια-
φέροντος και εισήγηση του συµβουλίου επιλογής σχολικών συµ-
βούλων.»

Άρθρο 27
Θητεία στελεχών και ανάληψη υπηρεσίας

Το άρθρο 25 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«Η επιλογή και τοποθέτηση των στελεχών της δηµόσιας εκπαί-
δευσης του παρόντος νόµου γίνεται για διετή θητεία, η οποία ξε-

κινά µε την τοποθέτησή τους και λήγει την 31η Ιουλίου του δεύ-
τερου έτους που ακολουθεί την επιλογή τους. Η επιλογή και το-
ποθέτηση στις κενούµενες θέσεις γίνεται για το υπόλοιπο της
θητείας αυτής. Οι τοποθετούµενοι σε κενές ή κενούµενες θέσεις
εξακολουθούν να ασκούν τα καθήκοντά τους µέχρι την ανάληψη
της υπηρεσίας των νέων στελεχών.»

Άρθρο 28
Λοιπές ρυθµίσεις

1. Η παρ. 4 του άρθρου 27 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) αντικαθί-
σταται ως ακολούθως: 

«4. Διευθυντής σχολικής µονάδας, η οποία καταργείται, τοπο-
θετείται µε αίτησή του για το υπόλοιπο της θητείας του, σε κενή
θέση εκπαιδευτικού σχολικών µονάδων της προτίµησής του µε
απόφαση του οικείου περιφερειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης,
ύστερα από πρόταση του αρµόδιου υπηρεσιακού συµβουλίου.»

2. Το άρθρο 17 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) καταργείται.
3. Παρατείνεται η θητεία των υπηρετούντων σχολικών συµβού-

λων έως 31 Δεκεµβρίου 2015. Η θητεία των λοιπών στελεχών εκ-
παίδευσης λήγει µε την τοποθέτηση των στελεχών εκπαίδευσης
που θα επιλεγούν, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος
νόµου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΛΟΙΠΑ ΘΕΜΑΤΑ 

Άρθρο 29
Μεταφορά θέσεων φοίτησης στελεχών Ενόπλων

Δυνάµεων και Σωµάτων Ασφαλείας

Κατ’ εξαίρεση των ισχυουσών, περί µεταφοράς θέσεων εισα-
γωγής σε Α.Ε.Ι. διατάξεων, οι φοιτητές των Α.Ε.Ι., οι οποίοι είναι
µόνιµα υπηρετούντες στις Ένοπλες Δυνάµεις και στα Σώµατα
Ασφαλείας, δικαιούνται να µεταφέρουν, κατά τις κείµενες διατά-
ξεις, τη θέση φοίτησής τους σε αντίστοιχη Σχολή ή Τµήµα Πανε-
πιστηµίου, εφόσον είναι φοιτητές Πανεπιστηµίου και σε
αντίστοιχη Σχολή ή Τµήµα Τ.Ε.Ι., εφόσον είναι φοιτητές Τ.Ε.Ι.,
που εδρεύει στην πόλη όπου υπηρετούν. Σε περίπτωση που δεν
υφίσταται αντίστοιχη Σχολή ή Τµήµα Α.Ε.Ι. στον τόπο αυτό, οι
ανωτέρω δύνανται να µεταφέρουν τη θέση φοίτησής τους στο
πλησιέστερο Α.Ε.Ι. της πόλης όπου υπηρετούν. Με απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων ρυθµίζεται
η διαδικασία µεταφοράς των θέσεων φοίτησης των ανωτέρω φοι-
τητών, καθώς και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
της παρούσας διάταξης.

Άρθρο 30
ΕΣΕΤΑΚ και Ερευνητικά Κέντρα

1. Στο άρθρο 12 του ν. 4310/2014 προστίθεται νέα παράγρα-
φος 7, η οποία έχει ως εξής:

«7. α. Έως τη συγκρότηση του ΕΣΕΤΑΚ, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του παρόντος άρθρου, εξακολουθεί να λειτουργεί το
ΕΣΕΤ, το οποίο έχει συσταθεί σύµφωνα µε το άρθρο 46 του ν.
3848/2010 και το οποίο ασκεί τις αρµοδιότητες που ο παρών
νόµος αναθέτει στο ΕΣΕΤΑΚ. Αντίστοιχα, όπου αναφέρεται στο
νόµο γνώµη ή απόφαση του ΕΣΕΤΑΚ και έως τη συγκρότηση του
οργάνου αυτού, νοείται γνώµη ή απόφαση του ΕΣΕΤ.

β. Από τη συγκρότηση του ΕΣΕΤΑΚ, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του παρόντος άρθρου, λήγει αυτοδικαίως η θητεία των µελών
του ΕΣΕΤ και καταργείται το άρθρο 46 του ν. 3848/2010. Μέχρι
τον ορισµό των εκπροσώπων από το ΠΣΕΚ, το ΕΣΕΤΑΚ δύναται
να συγκροτηθεί χωρίς να περιλαµβάνονται οι εκπρόσωποι του
ΠΣΕΚ και να συνέρχεται νοµίµως, µε απαρτία υπολογιζόµενη µε
βάση την ανωτέρω µειωµένη σύνθεση.»

2. Στο άρθρο 27 του ν. 4310/2014 προστίθεται νέα παράγρα-
φος 11, η οποία έχει ως εξής:

«11. Μέχρι τη σύσταση του Μητρώου Πιστοποιηµένων Αξιολο-
γητών, σύµφωνα µε τη διαδικασία του παρόντος άρθρου, η συγ-
κρότηση οργάνων αξιολόγησης και πιστοποίησης έργων ΕΤΑΚ
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πραγµατοποιείται, σύµφωνα µε τις διατάξεις του π.δ. 274/2000
(Α’ 225).»

3. Οι προκηρύξεις για τις θέσεις Διευθυντών Ερευνητικών Κέν-
τρων, Διευθυντών Κεντρικής Διεύθυνσης και Διευθυντών Ερευ-
νητικών Ινστιτούτων, που εκδόθηκαν έως την έναρξη ισχύος του
ν. 4310/2014 είναι νόµιµες και η σχετική διαδικασία ολοκληρώ-
νεται, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο ν. 1514/1985, όπως έχει
τροποποιηθεί και ισχύει. 

4. Μέχρι τη συµπλήρωση του Δ.Σ. των Ερευνητικών Κέντρων
από τον εκπρόσωπο της Γ.Γ.Ε.Τ. και τον εκπρόσωπο από κοινού
των ερευνητών και των ΕΛΕ και τον κοινό εκπρόσωπο του ειδικού
επιστηµονικού – τεχνικού και διοικητικού τακτικού προσωπικού,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 15 του ν. 4310/2014, τα
Δ.Σ. των Ερευνητικών Κέντρων συνέρχονται νοµίµως, ακόµα και
πριν τον ορισµό των ανωτέρω εκπροσώπων, µε απαρτία υπολο-
γιζόµενη µε βάση την ανωτέρω µειωµένη σύνθεση. Η ισχύς της
διάταξης αυτής άρχεται από 8.3.2015 και λήγει στις 31.7.2015.

Άρθρο 31
Σχολεία Ευρωπαϊκής Παιδείας

1. Μετά από το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 5 του ν.
3376/2005 (Α’ 191), όπως αντικαταστάθηκε από την παρ. 1 του
άρθρου 15 του ν. 3577/2007 (Α’130), προστίθεται εδάφιο ως
εξής: 

«Η απόσπαση των µονίµων εκπαιδευτικών στο ελληνόφωνο
τµήµα του Σχολείου Ευρωπαϊκής Παιδείας διαρκεί επτά σχολικά
έτη, µετά από δοκιµαστική περίοδο δύο ετών υπό τους όρους
και τις προϋποθέσεις που προβλέπονται από τις διατάξεις της
παρ. 2 του άρθρου 3 της Καταστατικής Σύµβασης των Ευρωπαϊ-
κών Σχολείων (ν. 3025/2002, Α’ 148) και των σχετικών άρθρων
του Κανονισµού υπηρεσιακής Κατάστασης του αποσπασµένου
προσωπικού των Ευρωπαϊκών Σχολείων. Με απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων µπορεί να
αυξοµειώνεται η διάρκεια της απόσπασης εφόσον αυτό απαιτεί-
ται από το Καταστατικό των Ευρωπαϊκών Σχολείων και από τις
ανάγκες για διδακτικό προσωπικό στο Σχολείο Ευρωπαϊκής Παι-
δείας.»

2. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 7 του      ν.
3376/2005 (Α’ 191), όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 2 του άρ-
θρου 15 του ν. 3577/2007 (Α’ 130), αντικαθίσταται ως εξής:

«Με όµοια απόφαση ρυθµίζονται τα θέµατα που αφορούν στη
διαχείριση των πιστώσεων που διατίθενται για τις λειτουργικές
δαπάνες του Σ.Ε.Π., το διαχειριστικό έλεγχο των πράξεων της
επιτροπής του άρθρου 6 παράγραφος 3, τις δαπάνες διεξαγω-
γής των εξετάσεων του Ευρωπαϊκού Απολυτηρίου, την εφάπαξ
ή κατά ηµέρα επιθεώρησης αποζηµίωση των επιθεωρητών των
Ευρωπαϊκών Σχολείων, καθώς και το αντίτιµο των εισιτηρίων των
συγκοινωνιακών µέσων που χρησιµοποιούν και τις τυχόν ποσο-
στιαίες αυξήσεις των αποδοχών του κάθε φύσης και σχέσης ερ-
γασίας διδακτικού προσωπικού, καθώς και κάθε άλλη σχετική
λεπτοµέρεια.»

Άρθρο 32
Λήξη θητείας συλλογικών και µονοµελών οργάνων

διοίκησης Ν.Π.Δ.Δ. και Ν.Π.Ι.Δ. 

1. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων λήγει αζηµίως η θητεία των µελών διοικητικών συµ-
βουλίων ή άλλης ονοµασίας συλλογικών οργάνων διοίκησης και
των µονοµελών οργάνων διοίκησης στα νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου, στα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, στις ανώ-
νυµες εταιρείες και στις Αποκεντρωµένες Δηµόσιες Υπηρεσίες
που εποπτεύονται από το Υπουργείο Πολιτισµού, Παιδείας και
Θρησκευµάτων. Στις εταιρείες του προηγούµενου εδαφίου υπά-
γονται όσες ανήκουν στο κράτος ή το κράτος κατέχει το 51% του
µετοχικού ή εταιρικού κεφαλαίου ή διορίζει τον διοικητή ή τον
πρόεδρο ή το διοικητικό συµβούλιο ή τον Διευθύνοντα Σύµ-
βουλο.

2. Από τις ανωτέρω διατάξεις εξαιρούνται τα µέλη συλλογικών
οργάνων ή τα µονοµελή όργανα διοίκησης που εκλέγονται ή υπο-
δεικνύονται από τρίτους, πλην του Υπουργού Πολιτισµού, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων. 

Άρθρο 33
Επανεγγραφή φοιτητών που απώλεσαν 

τη φοιτητική τους ιδιότητα

Το άρθρο 80 παρ. 9 περιπτώσεις α’, β’, γ’ και ε’ του    ν.
4009/2011 (Α’ 195), όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, καταργείται
αφότου ίσχυσε. Η φοιτητική ιδιότητα των υπαχθέντων στην κα-
ταργούµενη διάταξη θεωρείται ως µηδέποτε απολεσθείσα και
όλες οι πράξεις που έχουν εκδοθεί µε βάση αυτή θεωρούνται ως
µηδέποτε εκδοθείσες.

Άρθρο 34

Αντικαθίσταται στο διάγραµµα κλίµακας 1:1000, που αφορά
στο τµήµα επιφανείας 850 τ.µ. του δηµοσίου ακινήτου (Α.Β.Κ. 46)
που εµπίπτει στο Ο.Τ. 25 της περιοχής «Βοτανικού» του εγκεκρι-
µένου ρυµοτοµικού σχεδίου του Δήµου Αθηναίων, και συνοδεύει
τις ρυθµίσεις του άρθρου 3 του ν. 3512/2006 (Α’ 264), όπως αυτό
αντικαταστάθηκε µε την παρ. 5ii του άρθρου 29 του                      ν.
4014/2011 (Α’ 209), µε το από 23.9.2014 διάγραµµα ίδιας κλίµα-
κας, µε συνοδευτικό πίνακα συντεταγµένων, που συνοδεύει την
1η πράξη, της 12ης συνεδρίασης της Εκτελεστικής Επιτροπής
του Ο.Ρ.Σ.Α., και αφορά σε τµήµα ιδίας συνολικής επιφανείας,
του ιδίου δηµοσίου ακινήτου, όπως αυτή προσδιορίζεται εντός
του κόκκινου περιγράµµατος µε τα στοιχεία A’, Β’, Γ’, Δ’, Ε’, Ζ’,
Η’, Θ’, Ι’, Κ’, Λ’, Μ’, Α’, ακριβές αντίγραφο του οποίου θεωρήθηκε
από τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Σχεδιασµού Μητροπολι-
τικών Αστικών και Περιαστικών Περιοχών του Υπουργείου Παρα-
γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
συνοδεύει την παρούσα ρύθµιση και αντίγραφό του δηµοσιεύε-
ται σε φωτοσµίκρυνση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
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Άρθρο 35

1. Η θητεία των µονοµελών και συλλογικών οργάνων διοίκησης
των Πανεπιστηµίων και των Τ.Ε.Ι., η οποία ολοκληρώνεται εντός
του έτους 2015, παρατείνεται έως 31.10.2015.

2. Στην περίπτωση αποχώρησης µονοµελών οργάνων διοίκη-
σης, για οποιονδήποτε λόγο, συµπεριλαµβανοµένου του λόγου
της παραίτησης ή συνταξιοδότησης, η Σύγκλητος του οικείου
Ιδρύµατος ορίζει µεταξύ των µελών της τον αντικαταστάτη
αυτών µέχρι τη λήξη της προθεσµίας της παραγράφου 1 του πα-
ρόντος άρθρου. Η κατά τα ανωτέρω θητεία αντικατάστασης δεν
θεωρείται πλήρης θητεία.

Άρθρο 36

1. Ειδικά και µόνο για το ακαδηµαϊκό έτος 2015-2016, στους
υποψηφίους που υπέβαλαν σε Λύκεια της Διεύθυνσης Δευτερο-
βάθµιας Εκπαίδευσης του νοµού Κεφαλληνίας Αίτηση-Δήλωση για
συµµετοχή στις πανελλαδικές εξετάσεις των Γενικών Λυκείων ή
των Επαγγελµατικών Λυκείων, προβλέπονται θέσεις επιπλέον του
αριθµού εισακτέων για την εισαγωγή τους σε σχολές, τµήµατα και
εισαγωγικές κατευθύνσεις των Πανεπιστηµίων, των Ανώτατων Εκ-
κλησιαστικών Ακαδηµιών, των ΤΕΙ, και της Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε..

2. Οι θέσεις αυτές καταλαµβάνονται από τους ανωτέρω υπο-
ψηφίους, εφόσον δεν επιλέγονται κατά πρώτον για τις θέσεις της
περίπτωσης i της παρ. 11β του άρθρου 59 του ν. 3966/2011 (Α'
118).

3. Οι θέσεις αυτές ορίζονται ως εξής: α) Για τους υποψηφίους
των πανελλαδικών εξετάσεων των ηµερήσιων ΓΕΛ και ΕΠΑ.Λ. -
οµάδα Β' σε ποσοστό 0,5% καθ’ υπέρβαση του αριθµού εισα-
κτέων, β) για τους υποψηφίους των πανελλαδικών εξετάσεων
των ηµερήσιων ΕΠΑ.Λ. οµάδα Α' σε ποσοστό 0,5% καθ’ υπέρ-
βαση του αριθµού εισακτέων, γ) για τους υποψηφίους των εσπε-
ρινών ΓΕΛ και ΕΠΑ.Λ.-οµάδα Β' δίνεται το δικαίωµα να
διεκδικήσουν όσες θέσεις της ανωτέρω περίπτωσης α' µείνουν
κενές, µε αίτησή τους µετά την έκδοση των αποτελεσµάτων, σύµ-
φωνα µε τα επιστηµονικά πεδία που µπορούν να δηλώσουν µε
βάση την ισχύουσα νοµοθεσία, δ) κατά τον προσδιορισµό των
θέσεων που αντιστοιχούν στα ποσοστά που αναφέρονται στις
περιπτώσεις α' και β' της παραγράφου αυτής, γίνεται στρογγυ-
λοποίηση στην αµέσως επόµενη ακέραιη µονάδα, αν προκύπτει
δεκαδικό υπόλοιπο ίσο ή µεγαλύτερο από το µισό της ακέραιης
µονάδας. Αν το δεκαδικό υπόλοιπο είναι µικρότερο από το µισό
της ακέραιης µονάδας, δεν λαµβάνεται υπόψη, εκτός εάν µηδε-
νίζεται η θέση, οπότε γίνεται στρογγυλοποίηση στην ακέραιη µο-
νάδα, ώστε σε κάθε περίπτωση να υπάρχει µία τουλάχιστον θέση
για κάθε Σχολή ή Τµήµα ή εισαγωγική κατεύθυνση.

4. Για τους µαθητές του σχολικού έτους 2013-2014 από Λύκεια
της Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Κεφαλληνίας, οι
οποίοι συµµετείχαν στις πανελλαδικές εξετάσεις των Γενικών Λυ-
κείων ή των Επαγγελµατικών Λυκείων και αποφοίτησαν και οι
οποίοι θα κάνουν χρήση του 10% για την εισαγωγή τους στις
ίδιες σχολές που αναφέρονται στην παράγραφο 1 κατά το ακα-
δηµαϊκό έτος 2015-2016, προβλέπονται θέσεις επιπλέον του
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αριθµού εισακτέων για την κατηγορία αυτή. Οι θέσεις αυτές ορί-
ζονται σε ποσοστό 0,5% καθ’ υπέρβαση του αριθµού εισακτέων
της κατηγορίας αυτής και κατανέµονται µεταξύ των υποψηφίων
µε τον τρόπο που ορίζεται στην παράγραφο 3.

Άρθρο 37

Παρατείνεται η λειτουργία των ΕΠΑ.Σ. Μαθητείας του Ο.Α.Ε.Δ.
του ν. 3475/2006 (Α’ 146), όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 46
παρ. 3 του ν. 4186/2013 και το άρθρο 51 του ν. 4262/2014 (Α’
114), για τα σχολικά έτη 2015-2016 και 2016-2017 και η λειτουρ-
γία τους παύει τη 15η Σεπτεµβρίου 2017.

Κάθε άλλη γενική ή ειδική διάταξη που ρυθµίζει διαφορετικά
τα θέµατα του παρόντος καταργείται. 

Άρθρο 38

1. Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 35 του ν. 4262/2014 (Α’ 114),
όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 235 του ν.
4281/2014 (Α’ 160) και εν συνεχεία µε την παρ. 1 του άρθρου 111
του ν. 4316/2014 (Α’ 270), η ηµεροµηνία «30.4.2015» αντικαθίστα-
ται µε την ηµεροµηνία «31.8.2015».

2. Οι οφειλές του ΟΜΜΑ προς το ΙΚΑ/ΕΤΑΜ οι οποίες έχουν
ήδη ενταχθεί σε υφιστάµενο πρόγραµµα ρύθµισης, βάσει του
άρθρου 35 του ν. 4262/2014 (Α’ 114), ρυθµίζονται και εξοφλούν-
ται σε ενενήντα ισόποσες µηνιαίες δόσεις, µε την πρώτη δόση
καταβλητέα µέχρι         το τέλος του επόµενου µηνός από τη δη-
µοσίευση του παρόντος νόµου. Για τις προσαυξήσεις και τα πρό-
σθετα τέλη των ως άνω οφειλών παρέχεται έκπτωση 50%
κατ’ αναλογίαν των διατάξεων του άρθρου 28 του ν. 4321/2015
(Α’ 32).

3. Η θητεία του Διοικητικού Συµβουλίου που έχει νοµίµως ορι-
στεί και διοικεί τον Οργανισµό Μεγάρου Μουσικής Αθηνών κατά
το χρόνο κατάθεσης του παρόντος και η οποία παρατάθηκε σύµ-
φωνα µε το άρθρο 111 παρ. 2 του ν. 4316/2014 µέχρι 30.4.2015
παρατείνεται µέχρι 30.8.2015.

4. Η ισχύς της παρούσας διάταξης άρχεται την 1.5.2015. 

Άρθρο 39

Για το τρέχον ακαδηµαϊκό εξάµηνο του 2015, οι επί πτυχίω φοι-
τητές των Α.Ε.Ι. και Α.ΤΕ.Ι. έχουν τη δυνατότητα να εξεταστούν
σε όλα τα µαθήµατα που διδάχθηκαν σε προηγούµενα εξάµηνα.

Άρθρο 40

Επανιδρύεται το 6° Ηµερήσιο ΕΠΑΛ Πειραιά της Διεύθυνσης
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Πειραιά, της Περιφερειακής Δι-
εύθυνσης ΠΕ και ΔΕ Αττικής, που καταργήθηκε µε την υπ’ αριθµ.
132356/Δ4/21.8.2014 υπουργική απόφαση (Β’ 2385) και λειτουρ-
γεί µε όλους τους τοµείς και τις ειδικότητες που κάλυπτε, πριν
την κατάργηση αυτού και των τοµέων και ειδικοτήτων που κα-
ταργήθηκαν µε το ν. 4172/2013.

Κάθε άλλη γενική ή ειδική διάταξη που ρυθµίζει διαφορετικά
τα θέµατα του παρόντος καταργείται.

Άρθρο 41
'Εναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν υφίσταται διαφο-
ρετική πρόβλεψη σε ειδικότερες διατάξεις του.

Αθήνα................................... 2015

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ, 2. ΠΑΡΑΓΩΓΙΚΗΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

3. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 4. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

5. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 6. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ, ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ,

ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ 
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

7. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ                                       ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΠΑΡΑΓΩΓΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ,
ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 
ΚΑΙ  ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ, 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, επανερχόµαστε στη συζήτηση για την κύρωση
της από 27 Μαρτίου 2015 πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-
τίνος Χατζηδάκης για δεκαπέντε λεπτά, µε ανοχή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, επειδή είναι αργά και είµαστε όλοι κουρα-
σµένοι, σκέφτηκα να µην κακοκαρδίσω την Κυβέρνηση. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Τι είναι αυτό; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Έτσι, λοιπόν, σκέφτηκα να

παραδεχτώ τα ακόλουθα: 
Πρώτον, ότι η τρόικα ανήκει στο παρελθόν, σύµφωνα µε όλα

όσα µας είπε ο Πρωθυπουργός στις 21 Φεβρουαρίου. 
Δεύτερον, ότι στο παρελθόν, επίσης, ανήκει και το µνηµόνιο,

σύµφωνα µε τις ίδιες διαβεβαιώσεις του Πρωθυπουργού στο
διάγγελµα που απηύθυνε στους Έλληνες πολίτες την ίδια ηµέρα. 

Τρίτον, ότι η διαπραγµάτευση που διεξάγεται όλους τους τε-
λευταίους µήνες δεν έχει, εποµένως, σχέση ούτε µε την τρόικα
ούτε πολύ περισσότερο µε το µνηµόνιο. Γίνεται µε τους καλούς
για κάτι ακόµα καλύτερο. 

Τέταρτον, ότι κάθε ηµέρα που περνάει σε αυτή τη διαπραγµά-
τευση τα πράγµατα είναι όλο και περισσότερο υπέρ µας. Δια-
πραγµατευόµαστε ηρωικά και λεβέντικα, διότι γνωρίζουµε ότι
κάθε ηµέρα που περνάει, κάθε εβδοµάδα που περνάει πιέζονται
ολοένα και περισσότερο οι ολλανδικές επιχειρήσεις, πιέζονται
ολοένα και περισσότερο οι γερµανικές τράπεζες και στεγνώνει
ολοένα και περισσότερο το φινλανδικό δηµόσιο ταµείο.

Αντιθέτα, η ελληνική οικονοµία γνωρίζει µέρες άνθισης και αν
παραταθεί για πολύ ακόµα η διαπραγµάτευση, τότε είναι που
πρέπει να ετοιµαστούµε όλοι µαζί για έναν µεγάλο ελληνικό
θρίαµβο και για µια ταπείνωση των δανειστών. 

Έρχοµαι και στο προκείµενο. Αυτό που σήµερα συζητάµε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι κύρωση πράξεως νοµοθε-
τικού περιεχοµένου. Είναι µια καλή πράξη της Κυβέρνησης!
Νοµοθετικού περιεχοµένου, αλλά πάντως καλή πράξη!

Το είχε σηµειώσει, άλλωστε και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Ο
ίδιος ο Αλέξης Τσίπρας, τον Γενάρη, δήλωνε πανηγυρικά: «Η Ελ-
λάδα έχει Σύνταγµα, το οποίο εµείς θέλουµε να το τιµήσουµε,
όχι να το καταργήσουµε ή να το υπονοµεύσουµε, όπως έκαναν
οι κυβερνήσεις των µνηµονίων µε τις πράξεις νοµοθετικού περιε-
χοµένου». Και η κ. Κωνσταντοπούλου είχε προσθέσει στην πρώτη
της οµιλία: «Δεν θα γίνονται δεκτές πράξεις νοµοθετικού περιε-
χοµένου. Αυτή η Βουλή θα εφαρµόσει τις αρχές της καλής νο-
µοθέτησης».

Σε αυτή, λοιπόν, την «καλή πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου»
ρυθµίζονται θέµατα για τη Βιοµηχανία Ζάχαρης και για το φορο-
λογικό σύστηµα. Μόνο που το θέµα της ζάχαρης κάθε άλλο παρά
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λύνεται, ενώ στο θέµα των φόρων η Κυβέρνηση «πρώτη φορά
αριστερά» κάνει ένα εντυπωσιακό, οµολογουµένως, άνοιγµα
στους µεγαλοοφειλέτες του δηµοσίου. 

Προχωρώ στα δύο επί µέρους άρθρα. 
Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ξεκινώ µε δύο παραδοχές. Πρώτον, συµφωνούµε πως, ναι, πρέ-
πει να καταβληθεί κάθε προσπάθεια προκειµένου να υπερασπι-
στούµε στην ουσία τα συµφέροντα των τευτλοπαραγωγών. Είναι
θέµα που πρέπει να το δούµε υπεύθυνα, σοβαρά και διακοµµα-
τικά. Για εµάς, είναι προτεραιότητα και δεν αµφιβάλλω ότι είναι
προτεραιότητα για όλους τους συναδέλφους στην Αίθουσα, ανε-
ξαρτήτως κοµµατικών παρατάξεων.   

Η δεύτερη παραδοχή έχει να κάνει µε το ότι το πρόβληµα της
Βιοµηχανίας Ζάχαρης δεν ξεκίνησε, φυσικά, τους τελευταίους
τρεις µήνες. Προϋπήρχε και ήταν σοβαρό. Σε αυτό θέλω να είµαι
απολύτως σαφής. Δεν θέλω να κρύψω λάθη του παρελθόντος.
Διαρκεί για χρόνια το πρόβληµα και πρέπει να το δεχθούµε. 

Στη συγκεκριµένη «καλή πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου» η
Κυβέρνηση διατείνεται ότι επιδιώκει την αναγκαία κεφαλαιακή
ενίσχυση της εταιρείας, ώστε να εξασφαλιστεί η βιωσιµότητά
της. Μάλιστα. Δεν µας λέει, όµως, τέσσερα πράγµατα! 

Πρώτον, δεν µας είπε -προέκυψε στη συζήτηση, θα σας το
εξηγήσω στη συνέχεια- από αυτά τα 30 εκατοµµύρια πόσα τελικά
θα πάνε στους τευτλοπαραγωγούς.  

Δεύτερον, από πού θα αντληθούν αυτά τα 30 εκατοµµύρια;
Ποιοι, δηλαδή, θα τα χάσουν; Διότι, προφανώς, δεν θα βρεθούν
από τον αέρα τον κοπανιστό. 

Τρίτον, πώς εξασφαλίζει η Κυβέρνηση την νοµική εγκυρότητα
αυτής της ρύθµισης, έτσι ώστε τα χρήµατα να µη ζητηθούν πίσω
ως παράνοµη κρατική ενίσχυση; 

Και, τέταρτον, έχει σχέδιο για την επόµενη µέρα η Κυβέρνηση
ή τα χρήµατα θα πάνε σε ένα βαρέλι χωρίς πάτο;

Δεν θα σας κουράσω. Από την επιτροπή που κάναµε τις συζη-
τήσεις προέκυψαν τα εξής: 

Πρώτον, ότι οι παραγωγοί θα πάρουν λιγότερο από 1 εκατοµ-
µύριο από τα 30 εκατοµµύρια, περίπου 915 χιλιάδες ευρώ. 

Δεύτερον, ο εκκαθαριστής που ήρθε και µας µίλησε, µας είπε
ότι δεν µπορούσε να πάρει το βάρος της ρύθµισης και γι’ αυτό
προωθείται αυτή η νοµοθετική ρύθµιση, κατά παρέκκλιση, φυ-
σικά, των κανόνων του πτωχευτικού δικαίου. Δεν το λέω εγώ, το
λέει η ίδια η ρύθµιση. 

Τρίτον, ότι σίγουρα -δεν υπάρχει πια γι’ αυτό αµφιβολία- η Κυ-
βέρνηση δεν ζήτησε -προσέξτε!- την υποχρεωτική γνώµη της Μο-
νάδας Κρατικών Ενισχύσεων του Υπουργείο Οικονοµικών.

Αυτό προβλέπει η ελληνική νοµοθεσία και η Κυβέρνηση δεν
ζήτησε τέτοια γνώµη. Είναι µονάδα που έχει συσταθεί ακριβώς
για να θωρακίζει τέτοιου είδους αποφάσεις απέναντι στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή. Η Κυβέρνηση, δηλαδή, δεν φρόντισε να έχει κα-
λυµµένα τα νώτα της. Δεν φρόντισε να θωρακίσει τη ρύθµιση. 

Τέταρτον, προέκυψε φυσικά ότι δεν υπάρχει κάποιο σχέδιο
ανασυγκρότησης της επιχείρησης. Κατηγορείται η προηγούµενη
διοίκηση, κατηγορείται το προηγούµενο σχέδιο µιας εταιρείας
συµβούλων. Αλλά πάντως είναι ολοφάνερο ότι βιαστικά αποφα-
σίστηκε µια τέτοια ρύθµιση, που ανεξάρτητα από τις προθέσεις
–και εδώ δεν θέλω να κάνω δίκη προθέσεων- δεν είναι τίποτα λι-
γότερο, τίποτα περισσότερο από καθρεφτάκια στους ιθαγενείς.
Δεν προστατεύεται το συµφέρον των τευτλοπαραγωγών και δεν
διασφαλίζεται το µέλλον της Βιοµηχανίας Ζάχαρης. Αυτός είναι
ο λόγος που η Νέα Δηµοκρατία είναι αντίθετη σε αυτή τη ρύθ-
µιση. Και νοµίζω ότι τα πράγµατα είναι πάρα πολύ σαφή από τη
δική µας πλευρά. 

Φορολογικές ρυθµίσεις. Ας δούµε τι γίνεται στο δεύτερο
άρθρο -αυτό που αφορά την προσθήκη στη ρύθµιση για τις λη-
ξιπρόθεσµες οφειλές του ν. 4321/2014- της πράξης νοµοθετικού
περιεχοµένου. Πρώτον, ο νόµος δηµοσιεύτηκε στις 21 Μαρτίου
µε πανηγυρισµούς από την πλευρά της Κυβέρνησης. Άλλωστε
ήταν ένας νόµος που τιτλοφορήθηκε «για την επανεκκίνηση της
οικονοµίας». Γι’ αυτό έχει επανεκκινήσει η οικονοµία στη συνέ-
χεια. Εάν κάποιοι απορείτε, εξαιτίας αυτού του νόµου πλέον έχει
πάρει µπροστά η οικονοµία. Μόνο που έξι µέρες µετά τους πα-
νηγυρισµούς ανακαλύφθηκε ότι ένα τµήµα των ρυθµίσεων δεν

θα µπορούσε να λειτουργήσει. Και έτσι η Κυβέρνηση αποφάσισε
να φέρει αυτή την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, η οποία
είναι σήµερα ενώπιών µας εδώ για κύρωση.

Με αυτήν τη ρύθµιση η Κυβέρνηση έρχεται να συµπληρώσει
τη δική της ρύθµιση, την πρώτη, του νόµου, περιλαµβάνοντας
και τους συµβεβαιωµένους φόρους για µη υποβολή ρύθµισης ή
για εκπρόθεσµη ή ανακριβή υποβολή, σε µια προσπάθεια να κα-
λύψει το κενό που η ίδια η Κυβέρνηση παραδέχθηκε ότι προ-
έκυψε.

Φυσικά κατανοούµε –και εδώ το λέω απολύτως ειλικρινά- την
αγωνία σας να µαζέψετε έσοδα µε κάθε τρόπο, όταν έχετε αφή-
σει το κράτος να στεγνώνει από ρευστό, όσο αναζητάτε µια
στρατηγική διαπραγµάτευσης για να αντιµετωπίσετε τις προ-
εκλογικές σας εξαγγελίες αλλά και τις µετεκλογικές σας ακόµα
δηλώσεις.

Άλλωστε ο ίδιος ο κ. Μάρδας οµολογούσε –όταν έπαιρνε τα
ταµειακά διαθέσιµα όλων των δηµοσίων φορέων µε την προ-
ηγούµενη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου- ότι πέσατε έξω στα
έσοδα. Πράγµατι, τα φορολογικά έσοδα εµφανίζουν στο πρώτο
τρίµηνο µια υστέρηση 748 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ ταυτόχρονα
αποδεικνύεται ότι και τα 147 εκατοµµύρια της ρύθµισης-εξπρές
προέρχονται απλά από µετάθεση πληρωµών άλλων ετών, καθώς
η υστέρηση στους άµεσους και έµµεσους φόρους παρελθόντων
οικονοµικών ετών είναι στο τρίµηνο πάνω από 400 εκατοµµύρια.
Η Κυβέρνηση, δηλαδή, πανηγυρίζει για το ότι έβαλε ένα γκολ,
ενώ είχε δεχθεί τρία. Από τη µεριά τα 147 εκατοµµύρια και από
την άλλη είναι τα 400 εκατοµµύρια η υστέρηση των παρελθόντων
ετών. 

Και στο τετράµηνο η εικόνα δεν είναι ουσιωδώς διαφορετική.
Εισπράχθηκαν  120 δισεκατοµµύρια από αυτή τη ρύθµιση µέσα
στο τετράµηνο. Η υστέρηση, όµως, συνολικά στο τετράµηνο πα-
ραµένει σε αυτό το επίπεδο των 750 εκατοµµυρίων ευρώ. Και
αυτό είναι ανησυχητικό. Και -ξέρετε- οι πανηγυρισµοί δεν µπορεί
να διαρκέσουν επί πολύ. Και σας το λέω καλόπιστα και εύχοµαι
να µη µε θυµηθείτε σε µερικούς µήνες. 

Τώρα, ο ΣΥΡΙΖΑ πανηγυρίζει για τη ρύθµιση του ν. 4321, αυτή
που συµπληρώνεται µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου.
Στην πραγµατικότητα η προηγούµενη Κυβέρνηση έβαλε τις βά-
σεις για τις ρυθµίσεις του ν. 4321. Αρχικά ψηφίστηκε ο ν.
4152/2013 που προέβλεπε εξόφληση µέχρι σαράντα οκτώ δόσεις
µε κούρεµα προσαυξήσεων για παλαιές οφειλές και πάγια ρύθ-
µιση µέχρι δώδεκα δόσεις για τις τρέχουσες οφειλές.

Και αργότερα µε τον ν. 4305/2014 το πλαίσιο ρύθµισης έγινε
πιο ευέλικτο, το επιτόκιο χαµήλωσε και επεκτάθηκαν οι δόσεις
σε εβδοµήντα δύο έως και εκατό. 

Λειτούργησε αυτός ο νόµος; Λειτούργησε. Ξέρουµε ότι µέσα
σε τριάντα πέντε µέρες που εφαρµόστηκε ουσιαστικά, από τις
26 Νοεµβρίου µέχρι και την ηµέρα προκήρυξης των εκλογών, ει-
σπράχθηκαν 73 εκατοµµύρια ευρώ. Κατά καιρούς λέγονται από
την πλευρά της Κυβέρνησης διάφοροι αριθµοί οι οποίοι δεν
έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα.

Ήρθατε κατόπιν εσείς, µειώσατε λίγο το επιτόκιο, κάνατε πιο
εµπροσθοβαρείς τις δόσεις, µειώσατε την ελάχιστη καταβολή
και να ένας νέος νόµος. Μόνο που η ρύθµιση της Νέας Δηµο-
κρατίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έκλεινε το µάτι στους
µεγαλοοφειλέτες, δεν εντάσσονταν στη ρύθµιση οφειλές πάνω
από ένα εκατοµµύριο ευρώ, κάτι που κάνει φέτος ο ΣΥΡΙΖΑ,
«πρώτη φορά χαριστικά». 

Και εδώ τίθενται δύο ερωτήµατα. Και θέλω να τα σκεφτείτε και
να δώσετε απαντήσεις στον εαυτό σας. 

Πρώτον, τι θα συνέβαινε αν η προηγούµενη «τρισκατάρατη»
Κυβέρνηση έφερνε µια τέτοια ρύθµιση; Ποια θα ήταν η αντί-
δραση των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ; Εδώ µέσα είναι και συνάδελ-
φοι που ήταν και στην προηγούµενη Βουλή. Σκεφτείτε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ποια θα ήταν η αντίδρασή σας αν υπήρχε
µια ρύθµιση από την προηγούµενη Κυβέρνηση. Υπάρχει η ελάχι-
στη αµφιβολία ότι θα το κατακρίνατε ως συναλλαγή της προ-
ηγούµενης Κυβέρνησης µε συµφέροντα; Υπάρχει κάποια
αµφιβολία ότι θα λέγατε αυτό; 

Δεύτερον, πώς αισθανόσαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ, που σήµερα ετοιµαζόσαστε να ψηφίσετε µια τέτοια
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ρύθµιση; Πόσο εντάξει αισθανόσαστε µε την αριστερή συνεί-
δησή σας, καθώς τώρα ετοιµαζόσαστε να ψηφίσετε µια ρύθµιση
για µεγαλοοφειλέτες και κεφαλαιούχους; Πώς αισθανόσαστε; 

Αυτοί είναι οι λόγοι για τους οποίους εµείς είµαστε αντίθετοι
και σε αυτήν τη ρύθµιση, µια χαριστική ρύθµιση σε µεγαλοοφει-
λέτες.

Κυρίες και κύριοι, η κύρωση αυτής της, όπως τη χαρακτήρισα,
καλής πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου συµπίπτει µε τις εκατό
µέρες διακυβέρνησης από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Εκατό
µέρες που η Κυβέρνηση πολιτεύτηκε µε αβάσταχτη ελαφρότητα
και που ήταν αρκετές για να γυρίσουµε στο 2012 και ίσως και σε
ακόµα χειρότερο σηµείο.

Τα οφέλη της προηγούµενης περιόδου, για τα οποία εµείς
πληρώσαµε –και πολύ καλά κάναµε, έχουµε ήσυχη τη συνείδησή
µας γι’ αυτό- µεγάλο πολιτικό κόστος εξανεµίστηκαν και η χώρα
επιστρέφει ήδη στη σφαίρα της ύφεσης, ξαναβουτάει η Ελλάδα
στην ύφεση. Ήδη όλες οι προβλέψεις των διεθνών οργανισµών
–φαντάζοµαι δεν έχουν συνωµοτήσει εναντίον σας- για την ελ-
ληνική οικονοµία έχουν αναθεωρηθεί προς τα κάτω. Τα µεγέθη
της ελληνικής οικονοµίας επιδεινώνονται σαν να εφαρµόζεται η
χειρότερη υφεσιακή πολιτική και αυτό είναι το παράδοξο. Κάθε
µέρα µας λέτε ότι δεν θα δεχθείτε υφεσιακά µέτρα. Μα δεν είναι
ανάγκη να τα δεχθείτε, τα εφαρµόζετε κάθε µέρα µόνοι σας. Χει-
ρότερη υφεσιακή πολιτική δεν µπορούσε να εφαρµοστεί παρά
αυτή η πολιτική που εφαρµόζετε και η οποία έχει κλονίσει απο-
λύτως την εµπιστοσύνη των αγορών και των επενδυτών, Ελλήνων
και ξένων, απέναντι στη χώρα. 

Τώρα, όµως, ο χρόνος τελείωσε και τα χρήµατα, δυστυχώς,
του δηµόσιου ταµείου τελειώνουν και αυτά. Ο κ. Τσίπρας και η
Κυβέρνηση είναι αναγκασµένοι να προχωρήσουν σε µια συµφω-
νία, για την οποία φυσικά θα πληρώσουν το κόστος για τον λαϊ-
κισµό των προεκλογικών εξαγγελιών.

Δεν ήσασταν αναγκασµένοι να τα λέτε, τα λέγατε όµως. Προ-
σπαθούσαµε να σας εµποδίσουµε, προσπαθούσαµε να σας κρα-
τήσουµε για να λέτε λιγότερα. Τώρα θα υποστείτε αναγκαστικά
το κόστος, διότι θα φανεί ότι εξαπατούσατε τους ψηφοφόρους
σας. Εν πάση περιπτώσει, τώρα θα κοιµηθείτε όπως στρώσατε
και θα προχωρήσετε αναγκαστικά µπροστά, θα υποστείτε το πο-
λιτικό κόστος και ελπίζω να τολµήσετε να υποστείτε το πολιτικό
κόστος για να µην υποστεί η χώρα το εθνικό κόστος. Αυτό είναι
που πρέπει να αποφύγουµε και όλοι µαζί πρέπει να δουλέψουµε
προς αυτή την κατεύθυνση. Διότι πάνω από τη Νέα Δηµοκρατία,
τον ΣΥΡΙΖΑ και τα υπόλοιπα κόµµατα υπάρχει η Ελλάδα και σε
αυτό σας καλούµε, να προσγειωθείτε στην πραγµατικότητα και
να συµπεριφερθείτε µε ένα αίσθηµα εθνικής ευθύνης. 

Από εκεί και πέρα, αφού τολµήσετε να κάνετε αυτό που εσείς
διακηρύσσετε, αυτόν τον έντιµο συµβιβασµό, τον οποίον εµείς
ευχόµαστε να τον κάνετε, να προχωρήσετε το ταχύτερο προς
αυτήν την κατεύθυνση, µετά η συµφωνία πρέπει να εφαρµοστεί.
Γιατί δεν θα είναι µια κι έξω, όπως ξέρετε, θα είναι η αρχική συµ-
φωνία και οι εφαρµοστικοί νόµοι. Αλλά θα είναι και το πνεύµα συ-
νολικά της Κυβέρνησης. Και εδώ προσέξτε, µε τα δείγµατα
γραφής που µας έχετε δώσει µέχρι σήµερα, στην εκπαίδευση -
πριν από λίγο συζητούσαµε το νοµοσχέδιο- στην αστυνόµευση,
στη µετανάστευση, στην αντιµετώπιση της επιχειρηµατικότητας
-θυµίζω τις Σκουριές- ειλικρινά εγώ, που εύχοµαι να γίνει συµ-
φωνία, δεν είµαι καθόλου αισιόδοξος ότι κι αυτή η συµφωνία θα
λειτουργήσει. Διότι η Κυβέρνηση θα είναι σαν Εσκιµώος στον
καυτό ήλιο, θα είναι έξω από τα νερά της, δεν θα ξέρει πώς θα
πολιτευτεί µέσα στο περιβάλλον της Ευρωζώνης και της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Τρεις µήνες, εκατό µέρες, ήρκεσαν για να σκο-
τωθεί πλήρως η εµπιστοσύνη απέναντι στην ελληνική οικονοµία.  

Εύχοµαι λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και το εύχοµαι
από την καρδιά µου- πρώτον, να βρείτε το θάρρος να κάνετε
αυτόν τον έντιµο συµβιβασµό, δεύτερον, να βρείτε το θάρρος να
τον εφαρµόσετε και, τρίτον, έστω και τώρα, να αλλάξετε νοοτρο-
πία και να καταλάβετε ότι στην Ευρώπη θα προχωρήσουµε µόνο
µε ευρωπαϊκές λογικές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εµείς, από την πλευρά µας, είµαστε απολύτως ξεκάθαροι:

Έχουµε πληρώσει το πολιτικό κόστος για τις επιλογές που ακο-

λουθήσαµε, αλλά ξέρουµε πολύ καλά ότι η οικονοµία ήταν στο
µείον επτά από πλευράς ύφεσης το 2012 και στο συν ένα το
2014. Ξέρουµε ότι η Ελλάδα ήταν στα πρόθυρα της καταστρο-
φής το 2012, ενώ το 2014 ήταν στο παρά δέκα να βγούµε από το
µνηµόνιο. Τώρα, το καλύτερο που µπορούµε να ελπίζουµε είναι
να µπούµε σε ένα νέο και βαθύτερο µνηµόνιο. 

Έστω κι έτσι, συµπεριφερθείτε υπεύθυνα, συµπεριφερθείτε
σοβαρά, εµείς είµαστε εδώ για να στηρίξουµε κάθε εθνικώς ωφέ-
λιµο µέτρο, αλλά κάντε επιτέλους τις ασκήσεις θάρρους που
απαιτούνται, έτσι ώστε να υπηρετήσετε όχι το κοµµατικό αλλά
το εθνικό συµφέρον. Όλοι από αυτό κρινόµαστε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε

τον κ. Χατζηδάκη.
Τον λόγο έχει ζητήσει ο Υπουργός Οικονοµίας, Υποδοµών,

Ναυτιλίας και Τουρισµού κ. Σταθάκης για λίγα λεπτά.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θα διακόψετε τους εισηγητές,

κυρία Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ναι, κύριε Κου-

τσούκο, γιατί έχει ανειληµµένη υποχρέωση και δεν θα µπορέσει
να έρθει. Με συγχωρείτε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Υποδοµών,

Ναυτιλίας και Τουρισµού): Επιτρέψτε µου να τοποθετηθώ στις
τέσσερις τροπολογίες που αφορούν το Υπουργείο και να κάνω
µία νοµοτεχνική βελτίωση, την οποία θα καταθέσω. 

Υπάρχουν τέσσερις τροπολογίες, από τις οποίες η πρώτη
αφορά τις λαϊκές αγορές. Πρόκειται για την παράταση της προ-
θεσµίας ανανέωσης των αδειών των παραγωγών και πωλητών
που δραστηριοποιούνται στις λαϊκές αγορές και το υπαίθριο εµ-
πόριο. Ο σκοπός της παράτασης αυτής είναι να µπορέσουν να
επωφεληθούν από τις δυνατότητες ρύθµισης των εκατό δόσεων
στα ασφαλιστικά ταµεία και να αποκτήσουν ενηµερότητα και ταυ-
τόχρονα να τύχουν της ευνοϊκής αυτής ρύθµισης.

Το δεύτερο σηµείο αφορά τη σήµανση των λαϊκών αγορών
όσον αφορά την κατανοµή των θέσεων. Υπάρχει ένας νόµος ο
οποίος τοποθετεί χωριστά –χωροταξικά εννοώ- τις δυο κατηγο-
ρίες των παραγωγών και των εµπόρων. Σήµερα προτείνεται µε-
γαλύτερη ευελιξία στο σύστηµα κατανοµής των θέσεων, ούτως
ώστε να µην υπάρξουν διαχειριστικές δυσκολίες, χωρίς να θιγεί
όµως η διαφάνεια, µιας και διατηρείται ένα σύστηµα διακριτότη-
τας, όχι όµως χωροταξικά. 

Στα σηµεία 3, 4 και 5 υπάρχουν διαδικαστικά θέµατα για τις
λαϊκές αγορές. Δεν θα σταθώ σε αυτά. 

Στο τελευταίο σηµείο υπάρχει µια νοµοτεχνική βελτίωση και
αφορά τις άδειες της κατηγορίας των τυφλών και των αναπήρων
µικροπωλητών. Μιλάµε για τους πλανόδιους, οι οποίοι λάµβαναν
σύνταξη αναπηρίας και είχαν και άδεια για να ασκούν το επάγ-
γελµα ταυτόχρονα.

Μετά τη δηµοσίευση του τελευταίου νόµου για τη ρύθµιση των
λαϊκών αγορών και του υπαιθρίου εµπορίου, δηλαδή του
ν.4264/2014, δεν υπήρχε πρόβλεψη µεταβατικής διάταξης, κάτι
το οποίο προκάλεσε την αιφνίδια ανατροπή των συνθηκών δια-
βίωσης αυτής της συγκεκριµένης κατηγορίας, αυτών που είχαν
ήδη άδεια πριν. Εδώ επανέρχεται αυτό. 

Διαβάζω τη νοµοτεχνική βελτίωση: «4. Δεν δικαιούται νέας
άδειας ο επαγγελµατίας πωλητής ο οποίος µεταβιβάζει την άδειά
του, καθώς και ο επαγγελµατίας πωλητής που συνταξιοδοτείται
λόγω γήρατος ή αναπηρίας. Εξαιρούνται οι επαγγελµατίες πω-
λητές, της περίπτωσης (α) της παραγράφου 2 του παρόντος
νόµου, ως και όσοι κατέχουν άδεια κατά τη διάταξη της περίπτω-
σης (α) της παραγράφου 1 του άρθρου 22 του παρόντος νόµου,
που είχαν ήδη συνταξιοδοτηθεί λόγω αναπηρίας ή τυφλότητας
ενώ κατείχαν άδεια επαγγελµατία πωλητή, κατά την έκδοση του
παρόντος νόµου. Οι άδειες του προηγούµενου εδαφίου διατη-
ρούνται σε ισχύ.

Επαγγελµατίας πωλητής, ο οποίος µε αίτησή του παραιτείται
της άδειάς του, διαγράφεται οριστικά, µε απόφαση του Περιφε-
ρειακού Συµβουλίου της Περιφέρειας Αττικής ή Κεντρικής Μα-
κεδονίας για τις λαϊκές αγορές που υπάγονται στην αρµοδιότητά
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τους ή των οικείων δηµοτικών συµβουλίων, για τις λαϊκές αγορές
των λοιπών περιφερειακών ενοτήτων της χώρας, και δεν δι-
καιούνται νέα άδεια». Θα την καταθέσω.

Η δεύτερη τροπολογία αφορά την παράταση του αναπτυξια-
κού νόµου για αναπτυξιακά έργα υπαχθέντα στον αναπτυξιακό
νόµο 3908/2011. Αυτό δίνει τη δυνατότητα στους επενδυτές να
προσκοµίσουν τις δανειακές συµβάσεις µε τις τράπεζες. Η πα-
ράταση γίνεται για προφανείς λόγους. Υπάρχει µια δυσκολία στη
ρευστότητα, οπότε πρέπει να παραταθεί για να µπορέσουν να
έχουν οµαλή δανειοδότηση από τις τράπεζες για να ολοκληρώ-
σουν τα επενδυτικά τους έργα.

Το τρίτο σηµείο αφορά αναδιάρθρωση ειδικών υπηρεσιών του
ΕΣΠΑ. Αναδιαρθρώνουµε την οργανωτική δοµή δυο υπηρεσιών
του ΕΣΠΑ, µε στόχο την επιτάχυνση των διαδικασιών της νέας
προγραµµατικής περιόδου και το οµαλό κλείσιµο της προηγού-
µενης. Προτείνεται ουσιαστικά ενοποίηση κάποιων τµηµάτων σε
µια ενιαία υποδιεύθυνση. Ενισχύεται έτσι η ιεραρχική δοµή, εξοι-
κονοµούνται πόροι και ενισχύεται η αποτελεσµατικότητα της
υπηρεσίας.

Η τέταρτη και τελευταία αφορά τα έργα του Ενιαίου Οικονο-
µικού Χώρου. Αφορά τα συγχρηµατοδοτούµενα έργα του Ευρω-
παϊκού Οικονοµικού Χώρου. Αυτό αφορά έργα που είναι σε µια
ειδική κατηγορία. Εµπλέκονται η Νορβηγία, η Ισλανδία και το Λι-
χτενστάιν. 

Με την προτεινόµενη ρύθµιση ανοίγει ο δρόµος για την επί-
λυση εκκρεµοτήτων για τα έργα του ΕΟΧ, τα οποία πληρούν τις
προϋποθέσεις επιλεξιµότητας µε την επανεγγραφή τους στο
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, προκειµένου να καταστεί
δυνατή η αποπληρωµή τους. 

Αυτές είναι οι τροπολογίες. Καταθέτω τη νοµοτεχνική βελ-
τίωση στο Προεδρείο και λυπάµαι που δεν µπορώ να ανοίξω διά-
λογο µε τον κ. Χατζηδάκη στα ενδιαφέροντα θέµατα που είπε. 

Ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Αύριο. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτι-

λίας και Τουρισµού  κ. Γεώργιος Σταθάκης καταθέτει για τα Πρα-
κτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει
ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Υπουργέ,
µια ερώτηση θέλει να σας υποβάλει η κ. Μανωλάκου.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ζητώ και εγώ τον λόγο, κυρία Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Εντάξει.
Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο. Παρακαλώ να είστε σύν-

τοµη.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Διευκρινιστικές ερωτήσεις θέλω να

υποβάλω.
Όσον αφορά την τροπολογία για τις λαϊκές αγορές, κύριε

Υπουργέ, δίνετε µε την πρώτη παράγραφο µια παράταση.
Ωστόσο, δεν αντιµετωπίζει το πρόβληµα που έχει δηµιουργηθεί
µε την απαίτηση για προσκόµιση φορολογικής και ασφαλιστικής
ενηµερότητας, προκειµένου να ανανεωθούν οι άδειες. Σκοπεύετε
σ’ αυτό νοµοθετικά να δώσετε οριστική λύση;

Σε ό,τι αφορά τις παραγράφους 2 και 3, το διαχωρισµό παρα-
γωγών-επαγγελµατιών, είπατε «όχι χωροταξικά». Όµως, υπάρχει
µία ασάφεια και δίνονται πολλές ερµηνείες. Υπάρχει µία ανησυχία
ότι µέσα από αυτή την ασάφεια αποκλείει την έκδοση νέων επαγ-
γελµατικών αδειών. Σας ρωτώ για να το ξεκαθαρίσετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Να ακούσουµε

και τον κ. Κουτσούκο και να απαντήσετε συνολικά, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε,

διαδικαστικά θα ήθελα να πω το εξής: Θα διευκολύνουµε τον
κύριο Υπουργό, αλλά δεν είναι σωστό να διακόπτουµε τους ειση-
γητές και µε βάση τον Κανονισµό και να αρχίσουµε µία συζήτηση
επί της ουσίας για µία τροπολογία, η οποία, όσο θυµάµαι στη
Βουλή να συζητούµε θέµατα των λαϊκών αγορών, δεν έγινε ποτέ
χωρίς την παρουσία εκπροσώπων όλων των φορέων είτε αυτοί
είναι οι επαγγελµατίες είτε  είναι οι παραγωγοί και είχαµε πάντα
στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου µία ενδιαφέρουσα συ-
ζήτηση.

Ο τρόπος που νοµοθετεί ο κύριος Υπουργός µας στερεί ακρι-
βώς αυτή τη δυνατότητα και δεν µπορεί να περάσει αυτό ασχο-
λίαστο. Ούτε µπορεί να περνάει ασχολίαστο, κυρία Πρόεδρε, από
το Προεδρείο, το γεγονός ότι η Κυβέρνηση εξακολουθεί να νοµο-
θετεί µε τον ίδιο τρόπο, για τον οποίο η κυρία Πρόεδρος της Βου-
λής την προηγούµενη εβδοµάδα επέστρεψε ορισµένες
τροπολογίες. Αυτά ήθελα να πω τώρα και επί της ουσίας θα τα
δούµε αύριο, αλλά επαναλαµβάνω ότι δεν µπορεί να περάσει
ασχολίαστο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε,
κύριε Κουτσούκο, για τις επισηµάνσεις.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Υποδοµών,

Ναυτιλίας και Τουρισµού): Θα ξεκινήσω από το τελευταίο σηµείο.
Προφανώς έχει γίνει εκτενής διαβούλευση µε τους εκπροσώπους
και των παραγωγών και των εµπόρων των λαϊκών αγορών και δεν
πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο, αλλά για µία τροπολογία, στην
οποία είναι απόλυτα σύµφωνες όλες οι πλευρές. Συνεπώς δεν
αποτελεί οποιαδήποτε αυθαίρετη πράξη από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης, το αντίθετο θα έλεγα, έγιναν εκτενείς διαβουλεύσεις
για τη συγκεκριµένη τροπολογία.

Τώρα για τα άλλα δύο ερωτήµατα. Όσον αφορά το πρώτο, προ-
φανώς δεν υπάρχει περίπτωση να µην προσκοµίζεται φορολογική
ασφαλιστική ενηµερότητα. Ο νόµος είναι σαφής, δεν µπορεί να
γίνει κάτι επ’ αυτού. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι, αλλά του αφαιρεί τη δουλειά
του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού): Απλώς η παράταση της συγκεκριµέ-
νης προθεσµίας επιτρέπει να ενταχθούν καλύτερα σε ρυθµίσεις
που αφορούν την απόκτηση ασφαλιστικής ενηµερότητας, εάν
έχουν συσσωρευµένα χρέη προς τους ασφαλιστικούς φορείς. 

Η διακριτότητα παραµένει ασαφής, έχετε δίκιο σ’ αυτό. Αφο-
ρούσε και τον τρόπο µε τον οποίο αίρεται το χωροταξικό. Η δια-
κριτότητα όντως θέλει µια περαιτέρω διευκρίνιση. Προτιθέµεθα
να διευκρινίσουµε µε υπουργική απόφαση τους όρους και τις προ-
ϋποθέσεις ακριβώς αυτής της διακριτότητας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
τον κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Νικό-
λαος Μίχος για δεκαπέντε λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Άκουσα τους προηγούµενους αγορητές, άκουσα και τον κ. Χα-

τζηδάκη µε πολλή προσοχή. Μίλησε για άνθηση, για ανάπτυξη.
Ποια ήταν η άνθιση και η ανάπτυξη, κύριε Χατζηδάκη, µε την κυ-
βέρνηση τη δική σας; Οι επτά χιλιάδες αυτοκτονίες; Το λέτε εδώ,
έξω µπορείτε να πάτε να το πείτε στον κόσµο; Δεν γίνεται.

Από την άλλη, οι ευρωπαϊκές λογικές ποιες είναι; Η κατάσταση
που έχει έλθει η πατρίδα µας σήµερα; Οι υπογραφές που βάλατε
εσείς από το 1974 µέχρι σήµερα για τη µείωση της αγροτικής και
κτηνοτροφικής παραγωγής στο 3%; Αυτό πρέπει να ακολουθή-
σουµε και δίνετε και παραδείγµατα;

Μιλήσατε για νέο µνηµόνιο. Αυτό θα το δούµε. Εσείς πάντως
το υπογράψατε. Δεν µπορείτε να µιλάτε γι’ αυτό. Το υπογράψατε
και µε το παραπάνω.

Μόνο κάποιος κουτός πλέον σας ακούει και σας πιστεύει.
Ένας σοβαρός και νοήµων άνθρωπος δεν νοµίζω. 

Άκουσα την κ. Βαλαβάνη που είπε κάτι την ώρα που έµπαινα,
για κάποια εικονικά τιµολόγια κ.λπ..  Αν ρωτήσετε τον κ. Αποστό-
λου, κυρία Βαλαβάνη, που είναι από την Εύβοια, κάποτε στον Μί-
στρο, σε ένα ορεινό χωριό, όπου µαζεύουν τις ελιές µε σχοινιά,
γιατί είναι κατηφόρα, δήλωναν τρεις χιλιάδες στρέµµατα καλαµ-
πόκια ποτιστικά. Καταλαβαίνετε πόσοι έτρωγαν από τους συνε-
ταιρισµούς, από την ΕΑΣ κ.λπ.. Αν το ψάξετε το θέµα, οι ρίζες
είναι πολύ βαθιές σε αυτές τις απατεωνιές που έχουν γίνει στην
πατρίδα µας. Σας το λέω, επειδή το αναφέρατε εσείς, γιατί αυτά
έχουν γίνει.

Και άκουσα και τον κ. Λαπαβίτσα µε πολλή προσοχή που είπε
για την ανάπτυξη σε χώρες όπως είναι η Ιαπωνία και η Κίνα. Συµ-
φωνώ, αλλά εδώ στην Ελλάδα κυβερνούσε το ΠΑΣΟΚ και η Νέα
Δηµοκρατία όλα αυτά τα χρόνια, δυστυχώς για την πατρίδα µας.

Και είναι ευκαιρία για την Κυβέρνησή σας να βρεθούν και οι
υπεύθυνοι. Γιατί η πατρίδα µας έχει έρθει σήµερα σε αυτήν την
κατάσταση; Ποιος φταίει; Μόνα τους έγιναν όλα; Υπεύθυνος δεν
έχει βρεθεί µέχρι σήµερα, σε τίποτα, πουθενά! Υπεύθυνος είναι
ο κόσµος που πληρώνει µε φόρους και µε χαράτσια και αυτοί οι
άνθρωποι που αυτοκτόνησαν, γιατί έχασαν την αξιοπρέπειά
τους, επειδή τα παιδιά τους δεν είχαν 2 ή 5 ευρώ να πάρουν µια
τυρόπιτα στο σχολείο και από ντροπή άλλοι κρεµιόντουσαν κι
άλλοι πήδαγαν από τα µπαλκόνια.

Είναι, λοιπόν, ευκαιρία να δείξετε στον κόσµο, που σας έχει
εµπιστευτεί, ποιοι είναι οι υπεύθυνοι. Γιατί υπάρχουν υπεύθυνοι
για την κατάσταση και την κατάντια. Γιατί µιλάµε για κατάντια.
Αυτό το πράγµα σήµερα που γίνεται στην πατρίδα µας είναι κα-
τάντια. Έχουν ξεπουληθεί τα πάντα. Δεν έχει µείνει τίποτα.

Πάγια θέση σας, όταν βρισκόσασταν στην αντιπολίτευση, ήταν
ότι οι πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου ήταν µια διαδικασία
που µας παραπέµπει σε έκτακτες καταστάσεις. Τώρα όµως ως
Κυβέρνηση κάνετε όλα όσα είχατε καταγγείλει ως αντιπολίτευση,
δυστυχώς. Και επιλέγει να µπερδεύει διάφορα θέµατα, άσχετα
µεταξύ τους και να τα περνάει µε τη διαδικασία των πράξεων νο-
µοθετικού περιεχοµένου. 

Πάµε στην Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης που ιδρύθηκε το
1960, ώστε να εκµεταλλευτεί υπέρ του ελληνικού λαού την καλ-
λιέργεια ζαχαρότευτλων, µε στόχο τη βιοµηχανική παραγωγή της
ζάχαρης, ενός φυσικού, θρεπτικού και άκρως εµπορικού προϊόν-
τος, αποτελώντας έτσι βασικό πυλώνα της ελληνικής γεωργικής
βιοµηχανίας και θεµέλιο λίθο της εθνικής µας οικονοµίας. Αν
ήταν η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης όπως πριν, θα βοηθούσε
αυτή τη στιγµή πάρα πολύ στην ελληνική οικονοµία. 

Η εταιρεία µεσουρανούσε για πάνω από σαράντα χρόνια, πα-
ράγοντας, µέσω των πέντε εργοστασιακών µονάδων στη Λάρισα,
στο Πλατύ Ηµαθίας, στις Σέρρες, στην Ξάνθη και στην Ορε-
στιάδα, καθαρή κρυσταλλική ζάχαρη υψηλών προδιαγραφών και
ποιότητας. 

Η συρρίκνωση της παραγωγικής δραστηριότητας της Ελληνι-
κής Βιοµηχανίας Ζάχαρης ξεκίνησε αρχικά, όταν το 2006 στο
όνοµα της αναδιάρθρωσης της ευρωπαϊκής Κοινής Αγροτικής
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Πολιτικής η χώρα µας αναγκάστηκε να µειώσει την εθνική παρα-
γωγή ζάχαρης κατά 50%, εφαρµόζοντας το µέτρο της ποσόστω-
σης. Έφυγε ο κ. Χατζηδάκης να µε ακούσει. Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας ήταν και τότε.

Μέχρι το 2006 η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης παρήγαγε ετη-
σίως περίπου τριακόσιες σαράντα χιλιάδες τόνους, καλύπτοντας
επαρκώς το σύνολο των αναγκών της εγχώριας κατανάλωσης.
Εφαρµόζοντας, όµως, τους ευρωπαϊκούς συντελεστές της πο-
σόστωσης, η εθνική παραγωγή περιορίστηκε στις εκατόν πε-
νήντα οκτώ χιλιάδες τόνους ετησίως, ακριβώς στο µισό.

Το 2013 η εθνική παραγωγή απέδωσε σαράντα µία χιλιάδες
τόνους ζάχαρης, ποσότητα η οποία κατά κανέναν τρόπο δεν θυ-
µίζει τα νούµερα υψηλής παραγωγικότητας των παλαιότερων
ετών. Όλο αυτό γιατί έγινε το ξέρουµε όλοι και θα το δούµε και
παρακάτω.

Αυτές οι αξιοθρήνητες, λοιπόν, ποσότητες παραγωγής κατέ-
στησαν τη χώρα µας ελλειµµατική στη ζάχαρη, επιβάλλοντας
έτσι την ανάγκη για εισαγωγές. Δηλαδή, από εκεί που θα µπο-
ρούσαµε και να εξάγουµε, εισάγουµε κιόλας.

Επίσης, επιβλήθηκε εισφορά επί της ποσόστωσης κι έτσι κάθε
χώρα θα έπρεπε να πληρώνει 110 έως 170 ευρώ υπέρ του Γεωρ-
γικού Ταµείου της Ένωσης για κάθε τόνο ζάχαρης που παράγει,
τιµωρώντας στην ουσία χώρες σαν την Ελλάδα, οι οποίες είχαν
βασίσει µεγάλο µέρος του παραγωγικού τους ιστού στη ζάχαρη.
Η ύπαρξη και µόνο αυτού του ταµείου αποδεικνύει τον στόχο της
νέας αγροτικής πολιτικής, ο οποίος ήταν να δίνει οικονοµικά κί-
νητρα στις συγκεκριµένες χώρες να µειώσουν την παραγωγή ζά-
χαρης.

Παράλληλα, περικόπηκε κατά 36% η ελάχιστη εγγυηµένη τιµή
του προϊόντος της ζάχαρης, από 631 ευρώ σε 404 ευρώ ανά
τόνο. 

Σε αυτό το σηµείο αξίζει να σηµειωθεί πως από το 1981 έως
το 2006, η τιµή του παραγωγού για τη ζάχαρη στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και στην Ελλάδα προστατευόταν από την αρκετά φθηνό-
τερη διεθνή τιµή µε την επιβολή δασµών, οι οποίοι όµως µε την
εφαρµογή της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής µειώθηκαν ση-
µαντικά.

Αποτέλεσµα ήταν να ωφεληθούν επιχειρήσεις του πλεονασµα-
τικού σε ζάχαρη ευρωπαϊκού Βορρά, καθώς και κάποιες πρώην
γαλλικές αποικίες της Αφρικής -και ξέρουµε τι γίνεται εκεί µε τα
φθηνά εργατικά και τι κόστος έχει σε αυτές τις χώρες η παρα-
γωγή- αφού επετράπη η εισαγωγή αυτή, χωρίς δασµούς από τρί-
τες χώρες. Η πολιτική αυτή, επίσης, άνοιξε τον δρόµο για
εισαγωγές φθηνότερης ζάχαρης και από ιδιώτες, εµπόρους
εντός των συνόρων, µειώνοντας έτσι και άλλο την απορρόφηση
της παραγωγικότητας της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης κι
όλα αυτά στο πλαίσιο του υγιούς ανταγωνισµού.

Επιπρόσθετα µε την εφαρµογή της νέας Κοινής Αγροτικής Πο-
λιτικής το 2006, υπήρξε και η µέριµνα για τη δηµιουργία ενός τα-
µείου αναδιάρθρωσης για την αποζηµίωση των παραγωγών, οι
οποίοι αναγκαστικά θα εγκατέλειπαν την καλλιέργεια των ζαχα-
ρότευτλων. Σε αυτό το σηµείο εδόθη τότε η γενναία αποζηµίωση
ύψους 80 εκατοµµυρίων ευρώ, ποσό το οποίο φυσικά εχάθη
κάπου µέσα στα ελλειµµατικά του κρατικού προϋπολογισµού και
ουδέποτε αξιοποιήθηκε όπως θα έπρεπε, όπως έχουν χαθεί και
άλλα πολλά. 

Στον βωµό, λοιπόν, της εφαρµογής της ποσόστωσης, θυσιά-
στηκε και η προοπτική του µεγαλόπνοου σχεδίου µετατροπής
των δύο εργοστασίων στη Λάρισα και Ξάνθη σε µονάδες παρα-
γωγής βιοαιθανόλης. Το σχέδιο προέβλεπε την επεξεργασία ζα-
χαρότευτλων και καλαµποκιού, αλλά και άλλων ενεργειακών
φυτών που θα καλλιεργούνταν σε µια λογική αναδιάρθρωση στις
καλλιέργειες των τεύτλων. Είδαµε, όµως, το σχέδιο αυτό να εγ-
καταλείπεται στην πορεία, ναυαγώντας πρόωρα, αφήνοντας τα
δύο ζαχαρουργεία να ερηµώνουν στην εγκατάλειψη και τους αν-
θρώπους που εργάζονταν σε αυτά να οδηγούνται στην ανεργία. 

Η µόνη αξιοποίηση, η οποία έγινε είναι αυτή των κτηριακών εγ-
καταστάσεων του εργοστασίου της Λάρισας, της ναυαρχίδας
της παραγωγής της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης, ως χώρο
αποθήκευσης και συσκευασίας εισαγόµενης πλέον ζάχαρης, που
φθάνει στο λιµάνι του Βόλου από την Ευρώπη. Τα λιµάνια µας

δεν είναι µόνο για να εισάγουν, είναι και για να εξάγουν. Μπο-
ρούµε να εξάγουµε πάρα πολλά πράγµατα. Έχουµε έναν τόπο
που είναι άγιος. Δυστυχώς, όµως, µε τις προηγούµενες κυβερ-
νήσεις και την πολιτική τους καταντήσαµε όπως καταντήσαµε. 

Σήµερα, στην εταιρεία εργάζονται ελάχιστοι άνθρωποι σε
σχέση µε το παρελθόν, οι οποίοι µε υπεράνθρωπες προσπάθειες
προσπαθούν να κρατήσουν όρθια την Ελληνική Βιοµηχανία Ζά-
χαρης, αποδεχόµενοι µε αξιοπρέπεια τις όποιες µειώσεις έγιναν
στους µισθούς τους, πιστεύοντας ότι πράττουν το σωστό. Η συ-
νεχής συρρίκνωση του αριθµού των εργαζοµένων τα τελευταία
χρόνια, είχε τροµερές επιπτώσεις και σε βιωσιµότητα του τα-
µείου αλληλοβοήθειας της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης, το
οποίο βρίσκεται σε πολύ δυσχερή οικονοµική κατάσταση λόγω
τόσο της µη εγγραφής νέων µελών όσο και εξαιτίας του περι-
βόητου PSI -κούρεµα των οµολόγων ελληνικού δηµοσίου- που
είχε στην κατοχή του κατά 53,5% στην ονοµαστική τους αξία. 

Η λύση που προτείνεται τώρα είναι η ιδιωτικοποίηση –κι εδώ
ιδιωτικοποίηση! Δεδοµένου ότι οι µειώσεις που έχουν γίνει στο
προσωπικό, καθώς και στη µείωση των αµοιβών του, µαζί µε τη
µείωση του επιτοκίου δανεισµού της επιχείρησης, έχουν επανα-
φέρει την εταιρεία σε τροχιά κερδοφορίας τα τελευταία δύο χρό-
νια, θα περίµενε κάποιος ότι ο πήχυς του προσδοκώµενου
τιµήµατος θα βρισκόταν ψηλά.

Τουναντίον, είδαµε να επικρατούν προσφορές που δεν υπερ-
βαίνουν τα 40 εκατοµµύρια ευρώ, καθιστώντας την πώληση λύση
άκρως ασύµφορη. Όταν οι δανειακές υποχρεώσεις της Ελληνι-
κής Βιοµηχανίας Ζάχαρης, οι οποίες φθάνουν τα 130 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, δύνανται να κουρευτούν και να ρυθµιστούν µέσα από
τον διαγωνισµό, στον οποίο θα πλειοδοτήσει ο επικρατέστερος
αγοραστής, και τα περιουσιακά στοιχεία της Ελληνικής Βιοµη-
χανίας Ζάχαρης σήµερα υπερβαίνουν τα 100 εκατοµµύρια, δεν
τίθεται θέµα εθνικού συµφέροντος να εκποιηθεί η Ελληνική Βιο-
µηχανία Ζάχαρης αντί πινακίου φακής. 

Λαµβάνοντας, λοιπόν, υπ’ όψιν πως κανείς δεν είναι άµοιρος
ευθυνών, ας αναλογιστούµε τα γεγονότα για να διερευνήσουµε
το πώς φθάσαµε τελικά ως εδώ. Πώς η κραταιά, µέχρι πρότινος,
Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης κατέρρευσε και απειλείται πλέον
µε πλήρη αφανισµό; Πώς από τα 10 εκατοµµύρια κέρδη που κα-
τέγραφε το 2005 στον ισολογισµό της, έφθασε σήµερα να κλείνει
τα εργοστάσιά της, την ώρα µάλιστα που οι διεθνείς τιµές του
προϊόντος έχουν απογειωθεί; Πώς από τα τετρακόσιες χιλιάδες
στρέµµατα τεύτλων απέµειναν να καλλιεργούνται µόνο τα πε-
νήντα χιλιάδες; Εδώ ξέρουµε τι ζηµιά έχουν πάθει και οι αγρότες,
γιατί ο αγρότης θα αγοράσει πετρέλαια, θα πάρει λιπάσµατα και
άλλα. Είναι µια αλυσίδα, δεν έχει έλθει πίσω µόνο αυτό το κοµ-
µάτι. Είναι και πολλά άλλα.

Πώς οι χίλιοι τριακόσιοι είκοσι µόνιµοι εργαζόµενοι έγιναν
µόλις τετρακόσιοι είκοσι οκτώ; Πώς οι τριακόσιοι είκοσι χιλιάδες
τόνοι παραγωγής µειώθηκαν σε τριάντα πέντε χιλιάδες; Και
φυσικά πώς ναυάγησε και το σχέδιο παραγωγής βιοκαυσίµων;
Εδώ κάποιοι είναι από πίσω, γιατί υπήρχαν δύο πολύ µεγάλοι
επιχειρηµατίες, που χρηµατοδοτούσαν για να γίνουν τα
εργοστάσια µε το βιοκαύσιµο. 

Όµως εδώ είναι µεγάλα τα συµφέροντα. Μιλήστε, ανοίξτε το
στόµα σας να µάθει ο κόσµος. Δεν είναι η συζήτηση στη Βουλή
για εσάς, δεν είναι για εµάς, δεν είναι για κανέναν. Είναι για τον
κόσµο. Ποιοι κάνουν κουµάντο σε αυτή τη χώρα; Έκαναν οι
προηγούµενες κυβερνήσεις ή κάποια µεγάλα συµφέροντα, που
κάνουν ως συνήθως κουµάντο στην πατρίδα µας; Πρέπει να τα
µάθει ο κόσµος αυτά. Είναι ευκαιρία να τα πείτε. Γι’ αυτό σας
ψήφισαν άλλωστε, αλλά απάντηση δεν περιµένουµε φυσικά και
το ξέρουµε αυτό. 

Ξέρουµε πως η Κοινή Αγροτική Πολιτική έδωσε κατευθύνσεις.
Ξέρουµε πως οι ελληνικές κυβερνήσεις εκτέλεσαν. Πάντα
εκτελούσαν οι ελληνικές κυβερνήσεις από το 1974 και µετά.
Ήταν πάντα ριψάσπιδες, µε σκυµµένο το κεφάλι και ό,τι τους
έλεγαν το έκαναν. Πάντα αυτό έκαναν. Γι’ αυτό έχουµε
καταντήσει -το λέω και θα το λέω συνέχεια- στη σηµερινή
κατάσταση. 

Γνωρίζουµε ότι οι τραπεζίτες εξυπηρετήθηκαν και οι κοµµατι-
κοί κουµπάροι άλωσαν. Ξέρουµε ότι η Κοινή Αγροτική Πολιτική
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πέρασε και όλα τα άλλα αποτελούν ιστορία. Και έτσι φτάσαµε
στο 2015 µε τα κλειστά εργοστάσια, όπου κανέναν δεν τον απα-
σχολεί πλέον ο αριθµός των ανθρώπων που µπορεί να ζήσουν
από αυτά. 

Κανείς δεν προσβλέπει στην αξιοποίηση των δυνατοτήτων που
µπορεί να προσφέρει η κατάργηση των ποσοστώσεων παραγω-
γής, η οποία προβλέπεται να εφαρµοστεί άµεσα µε βάσει η τη
νέα ΚΑΠ εντός των επόµενων δύο ετών. 

Κανένας δεν υπολογίζει τη διαρκώς ανοδική πορεία της τιµής
της ζάχαρης, η οποία θα µπορούσε να αποδώσει υψηλών ποσο-
στών οφέλη για την εθνική παραγωγή και να συµβάλει καταλυτι-
κά στην εθνική µας οικονοµία, καθώς η ζάχαρη, όπως και τα
σιτηρά, είναι από τα αποκαλούµενα στρατηγικά προϊόντα για το
καλάθι της νοικοκυράς και την αύξηση του πληθωρισµού. 

Με την παρούσα πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου διατηρείτε
το καθεστώς που δηµιούργησε η προηγούµενη κυβέρνηση, µε
το οποίο πέρασε τα δάνεια της Βιοµηχανίας από την υπό
εκκαθάριση «κακή» ΑΤΕ στην Τράπεζα Πειραιώς, ενώ παρέδωσε
το εργοστάσιο στον εκκαθαριστή της ΑΤΕ. 

Συγκεκριµένα, στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου προβλέ-
πεται ότι ποσό 30 εκατοµµύρια ευρώ εκ των µη διανεµηθέντων
εισέτι διαθεσίµων του υπό ειδική εκκαθάριση πιστωτικού ιδρύµα-
τος µε την επωνυµία «Αγροτική Τράπεζα της Ελλάδος Α.Ε.»
καταβάλλεται άµεσα από τον ειδικό εκκαθαριστή αυτής στην
ελεγχόµενη από το πιστωτικό ίδρυµα επιχείρηση µε την επω-
νυµία «Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης Α.Ε.» έναντι µελλοντι- κής
αυξήσεως του µετοχικού κεφαλαίου αυτής. 

Άραγε υπάρχει το ενδεχόµενο τα 30 αυτά εκατοµµύρια ευρώ
να µπορέσουν να χαρακτηριστούν από την Ευρωπαϊκή Ένωση
ως κρατική ενίσχυση και να ζητηθούν πίσω ως πρόστιµο; 

Σε αντίθεση µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις, οι οποίες
κατέστρεψαν τον πρωτογενή τοµέα και αποβιοµηχανοποίησαν τη
χώρα µας, η νέα Κυβέρνηση δηλώνει ότι θα επαναλειτουργήσει
τα εργοστάσια και καλεί τους αγρότες να ξανακαλλιεργήσουν
τεύτλα. 

Δεν είµαστε καθόλου σίγουροι πώς ακριβώς θα γίνει κάτι
τέτοιο. Πώς θα διασφαλίσετε την οµαλή λειτουργία της
Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης; Ποιος µας εγγυάται ότι στο
εγγύς µέλλον δεν θα εκποιηθούν τα περιουσιακά της στοιχεία
και ότι στην ουσία η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης δεν θα γίνει
στην πράξη πιόνι µεταξύ των τραπεζών και άλλων συµφερόντων; 

Για τον Λαϊκό Σύνδεσµο-Χρυσή Αυγή η πρωτογενής παραγωγή
είναι ένας από τους βασικούς πυλώνες της εθνικής µας
πολιτικής. Η λύση δεν µπορεί να είναι ηµίµετρα και τραπεζικός
δανεισµός, αλλά αύξηση της παραγωγής αγροτικών προϊόντων,
ώστε να έχει η πατρίδα µας αυτάρκεια τουλάχιστον στα διατρο-
φικά είδη. Η αυτάρκεια είναι απαραίτητη για την πραγµατική
ανάπτυξη και την ευηµερία της και θα δώσει στο µέλλον
πραγµατική αξιοπρέπεια. 

Θέλουµε τη λειτουργία των εργοστασίων, µε την προϋπόθεση
να παραµείνουν ελληνικά, µε Έλληνες εργαζόµενους, όπως ήταν
τόσα χρόνια, και µε ελληνική πρώτη ύλη από Έλληνες παραγω-
γούς. Μόνο έτσι θα ανέβει η οικονοµία στον συγκεκριµένο τοµέα.
Για να γίνει αυτό, απαιτείται εθνική στρατηγική πέρα από εξαρτή-
σεις και άλλα συµφέροντα και φυσικά δεν γίνεται µε πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Σχετικά µε το δεύτερο άρθρο, δηλώνουµε πως κανείς δεν είναι
αντίθετος στο να µπορούν οι Έλληνες πολίτες, που πλήττονται
από τη µνηµονιακή πολιτική, να διευκολυνθούν στον µέγιστο
βαθµό, όσον αφορά στα θέµατα των οφειλών και των προστίµων
προς την εφορία. Άλλο είναι το «δεν θέλω να πληρώσω», άλλο
το «δεν µπορώ να πληρώσω». Άλλο είναι το να κάνω προσπάθεια
να υπαχθώ σε ρύθµιση και άλλο η διαγραφή προστίµων, στην
ουσία, µεγαλοεπιχειρηµατιών και συµφερόντων µε πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου.

Απ’ ό,τι φαίνεται ευνοηµένες είναι οι ισχυρές επιχειρήσεις και
επιχειρηµατικοί όµιλοι, οι οποίοι εκτός από τις απαλλαγές των
προσαυξήσεων για τον χρόνο της καθυστέρησης στην απόδοση
των φόρων εισοδήµατος, ΦΠΑ, τέλη και άλλα απαλλάσσονται
πλέον µέχρι και στο 100% από τα πρόστιµα που τους επιβλήθη-
καν µετά από φορολογικούς ελέγχους. Και δεν µιλάµε για πρό-

στιµα τα οποία αντιµετωπίζουν οι µικροµεσαίοι ελεύθεροι επαγ-
γελµατίες στην ουσία. Μιλάµε για πράξεις λαθρεµπορίου, για τε-
λωνειακές παραβάσεις για φυγάδευση κεφαλαίων στο εξωτερικό
και άλλα πολλά. 

Ειδικότερα µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου η συγκυ-
βέρνηση έρχεται να επεκτείνει, σε όφελος των µεγαλοεπιχειρη-
µατιών, τη ρύθµιση για την τµηµατική εξόφληση των
ληξιπρόθεσµων οφειλών προς την εφορία µέχρι και σε εκατό µη-
νιαίες δόσεις. Σε αυτό το πλαίσιο οι επιχειρήσεις που θα ενταχ-
θούν θα έχουν έκπτωση µέχρι 100% όχι µόνο επί των
προσαυξήσεων και των τόκων εκπρόθεσµης καταβολής που
έχουν συσσωρευθεί µέχρι την ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης
υπαγωγής, αλλά και επί των πρόσθετων φόρων ή των προστίµων
που τους έχουν επιβληθεί κατόπιν φορολογικών ελέγχων λόγων
διαπιστωµένων παραβάσεων. Στην ουσία πρόκειται για ρύθµιση
φορολογικής αµνηστίας σε όφελος συγκεκριµένων επιχειρηµα-
τικών συµφερόντων. 

Δηλώνουµε τις διαφωνίες µας και καταψηφίζουµε την πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε

τον κ. Μίχο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Χατζηδηµητρίου, ειδικός αγο-

ρητής από το Ποτάµι, για δεκαπέντε λεπτά, εννοείται µε την ανά-
λογη ανοχή.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε. Θα χρειαστώ λιγότερο χρόνο. 

Θα ξεκινήσω µε δύο παράπονα. 
Πρώτο παράπονο. Ειδικά σε τόσο σοβαρά ζητήµατα θα

έπρεπε ίσως να έχουµε έναν εντελώς διαφορετικό χρόνο, στον
οποίον θα µπορούν οι ειδικοί αγορητές των κοµµάτων να ανα-
πτύσσουν τις θέσεις τους. Δεν είναι δυνατόν σε άδεια έδρανα να
συζητάµε για δύο τόσο σοβαρά ζητήµατα. 

Το δεύτερο παράπονο έχει να κάνει µε τη γεωργική παραγωγή
µε τον πρωτογενή τοµέα. Στην πρώτη νοµοθέτηση που κάναµε
για την πρωτογενή τοµέα, για την αγροτική παραγωγή -γιατί η
ζάχαρη ίσως είναι το πιο νευραλγικό κοµµάτι και η πραγµατική
εικόνα, ο καθρέφτης του πρωτογενούς τοµέα και του τρόπου
που θέλουµε να διαχειριστούµε τη γεωργία στη χώρα µας-
έχουµε εµβόλιµα µια άλλη πρόχειρη διάταξη, µε αποτέλεσµα να
χάνει την ουσία της η ζάχαρη. 

Η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης από µόνη της είναι ένα θέµα
που θα έπρεπε να µας απασχολήσει αποκλειστικά και µόνο αυτό.
Ερχόµαστε όµως εδώ µε µια προχειρότητα -δεν ξέρω αν είναι
καθοδηγούµενη πλέον αυτή η προχειρότητα- και µε κακές νοµο-
θετήσεις µπαίνουµε σε µια διαδικασία συνάθροισης άσχετων δια-
τάξεων ουσιαστικά µεταξύ τους και προσπαθούµε οι Βουλευτές
να αντιληφθούµε τι πρέπει να ψηφίσουµε, τι πρέπει να νοµοθε-
τήσουµε και ποιο είναι το καλό της χώρας µας συγκεκριµένα
στον κάθε τοµέα, µε τον οποίον ασχολούµαστε κάθε φορά. 

Θα αρχίσω από το δεύτερο που δεν είναι του τοµέα µου, δεν
είναι της ειδικότητάς µου. Έχει να κάνει µε τα πρόστιµα εκπρό-
θεσµης υποβολής ή µη υποβολής δήλωσης ή ανακριβούς δήλω-
σης που έχουν συνδηλωθεί µε την κύρια οφειλή. Θα σας πω κάτι
από την εµπειρία µου. Είναι καθαρή καταστροφή κάθε φορά που
µπαίνουµε στη διαδικασία και ρυθµίζουµε και νοµοθετούµε µε
γονατογραφήµατα τόσο σηµαντικά ζητήµατα. 

Θα αναφερθώ σε δύο παραδείγµατα και εδώ θα κλείσω. 
Πριν λίγο καιρό κάποιος επιχειρηµατίας πήγε και πλήρωσε 1,8

εκατοµµύριο ευρώ. Ρύθµισε την οφειλή του µέσα από µια τέτοια
διάταξη. Ουσιαστικά τι έκανε; Κάτι που δεν δήλωσε πριν πέντε
χρόνια, πήγε και το δήλωσε τώρα και γι’ αυτό του δόθηκε να πλη-
ρώσει 1,8 εκατοµµύριο ευρώ. Σκεφτήκαµε ποτέ, κύριε Υπουργέ,
πόσους κατέστρεψε µε αυτό το 1,8 που δεν το πλήρωσε στην
ώρα του; Μπήκαµε σε µια διαδικασία να αξιολογήσουµε όλους
αυτούς που χρησιµοποιούν αυτές τις πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, αυτές τις διατάξεις µε τις οποίες ρυθµίζουµε τέτοιου
είδους ανακριβείς δηλώσεις υποβολής ή µη υποβολής δηλώ-
σεων ή συµβεβαιώσεις φόρων και συµπληρωµατικών –να το πω
έτσι- τροπολογιών οι οποίες έρχονται και ρυθµίζουν και τακτο-
ποιούν ζητήµατα και εκκρεµότητες που έχουν να κάνουν µε τους
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µικρούς αλλά έχουν να κάνουν και µε τους µεγάλους; Έχουν να
κάνουν και µε αυτούς που κατέστρεψαν την ελληνική οικονοµία. 

Και ένα δεύτερο παράδειγµα που πριν περάσει πολύς καιρός
θα βρούµε µπροστά µας. Πλησιάζει, έρχεται. Έχει να κάνει µε τη
µεγαλύτερη εταιρεία λιανικών πωλήσεων στη χώρα µας, σούπερ
µάρκετ. Άµα δούµε τις ρυθµίσεις έχει! Με διαδοχικές χαριστικές
ρυθµίσεις έχει φτάσει αυτό το ποσό. Το συνολικό ποσό αγγίζει
περίπου το ένα δισεκατοµµύριο ευρώ σε ρυθµίσεις προς το ελ-
ληνικό δηµόσιο, οφειλές φόρων, ΦΠΑ. 

Μπορεί να µην υπάγονται στη συγκεκριµένη διάταξη, αλλά έχει
να κάνει µε τη λογική της συγκεκριµένης διάταξης. Είναι περί-
που, κυρίες και κύριοι, στο 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Αυτά λείπουν
από την αγορά. Λείπουν από τον µικρό. Λείπουν από αυτόν που
θα µπορούσε µε 20.000-30.000 ευρώ να επιβιώσει.

Αυτό το 1 δισεκατοµµύριο που έφυγε από την αγορά είναι το
1 δισεκατοµµύριο που θα µας καταστρέψει. Αυτοί οι µεγάλοι που
τους αντιµετωπίζουµε έτσι απλά και λέµε «είναι ογδόντα έξι
άτοµα, δεν είναι περισσότεροι» µπορεί να είναι και πενήντα, µπο-
ρεί να είναι και τριάντα, ένας από αυτούς όµως καταστρέφει χι-
λιάδες. 

Δεν µπορώ να µπω στη διαδικασία και να ελέγξω τον καθένα
χωριστά ούτε σαν Ποτάµι µπορούµε να µπούµε στη διαδικασία
να ελέγξουµε τον κάθε έναν χωριστά τώρα, αυτήν τη στιγµή,
γιατί µε αυτά τα γονατογραφήµατα, πραγµατικά, τις περισσότε-
ρες φορές µένουµε κατάπληκτοι. Είναι αδύνατο να αντιλη-
φθούµε πού βρισκόµαστε και τι ρυθµίζουν. Γίνονται
παρανοήσεις, γίνονται παρεξηγήσεις. Δώσατε πολλές από τις
εξηγήσεις που απαιτούνταν, αλλά σίγουρα υπάρχουν ερωτηµα-
τικά και θα έπρεπε να αποφεύγονται. Δεν µπορούµε να τους στη-
ρίξουµε.

Και τώρα έρχοµαι στο πρώτο κοµµάτι της πράξης νοµοθετικού
περιεχοµένου, που είναι το κοµµάτι που το ξέρω πάρα πολύ
καλά, όχι γιατί είµαι Σερραίος κι έχουµε εργοστάσιο ζάχαρης,
αλλά γιατί πραγµατικά έχω ασχοληθεί µε τη ζάχαρη εδώ και
πάρα, πάρα πολλά χρόνια. 

Ζάχαρη, είναι καλά τα γενικά, να συζητάµε και να κάνουµε µια
γενική οικονοµική πολιτική και να προσπαθούµε να συζητήσουµε
και να στηρίξουµε την άποψή µας στη γενική οικονοµική πολιτική.
Η ζάχαρη, όµως, είναι κάτι συγκεκριµένο. Είναι ένα µονοπώλιο -
πρώτη λέξη «µονοπώλιο»- και είναι µονοπώλιο σε όλα τα Βαλκάνια.
Έχουµε το πλεονέκτηµα ως χώρα να έχουµε ένα µονοπώλιο, που
είναι µονοπώλιο σε όλα τα Βαλκάνια. Υπάρχουν τρία εργοστάσια
στην Ελλάδα, δύο εργοστάσια στη Σερβία, ένα στην Αλβανία, κα-
νένα στο Κοσσυφοπέδιο, κανένα στα Σκόπια, κανένα στη Βουλγα-
ρία και ξεκινούν τα εργοστάσια από την Κροατία και πάνω.

Ερχόµαστε στην Τουρκία. Σας το είχα αναφέρει και στην επι-
τροπή. Η Κωνσταντινούπολη έχει είκοσι εκατοµµύρια πληθυσµό.
Έχει άλλα δέκα-δεκαπέντε εκατοµµύρια στα περίχωρα. Το πιο
κοντινό εργοστάσιο ζάχαρης στην Τουρκία βρίσκεται στο Ικόνιο,
δύο χιλιάδες επτακόσια χιλιόµετρα µακριά από την Κωνσταντι-
νούπολη. Εποµένως έχουµε ένα µονοπώλιο που το διαχειριζόµα-
στε µόνο εµείς. 

Πώς καταφέραµε τώρα το µονοπώλιο να το καταστρέψουµε;
Πολλές διαφορετικές και διαδοχικές κινήσεις οδήγησαν τη ζά-
χαρη εδώ που είναι σήµερα. Πριν σας πω, όµως, συγκεκριµένα
πώς καταστράφηκε και πριν σας πω συγκεκριµένα ποιο είναι το
σχέδιο που βρίσκεται τώρα σε εξέλιξη και είναι συνέχεια αυτών
που συζητούσαµε στην επιτροπή, θα σας πω το εξής. Ακόµα και
τώρα είναι ένα σχέδιο σε εξέλιξη που εσείς σαν συγκυβέρνηση
δεν µπορείτε να το αντιµετωπίσετε γιατί έχετε αγνές προθέσεις,
αλλά δεν έχετε τη γνώση. Η προηγούµενη κυβέρνηση άφησε η
ζάχαρη στην τύχη της. Εσείς ακόµη δεν ξέρετε πώς να το αντι-
µετωπίσετε. Κι επειδή λειτουργήσατε ιδεοληπτικά ως προς τον
διορισµό της διοίκησης, µπορεί να είναι µια έντιµη διοίκηση, δεν
γνωρίζει όµως αυτήν την αγορά της ζάχαρης που τρέχει αχαλί-
νωτα. Αλλά αυτό θα το αφήσουµε για το τέλος. Με αυτό θα
κλείσω.

Το ζαχαρότευτλο, εκτός από τη ζάχαρη, έχει και µια σειρά
άλλων υποπροϊόντων που ποτέ κανείς δεν τα εκµεταλλεύτηκε.
Δεν τα εκµεταλλεύτηκε γιατί δεν ήθελε; Δεν τα εκµεταλλεύτηκε
γιατί δεν γνώριζε; Όµως, από εδώ και πέρα, µετά την επιτροπή,

µετά το σηµερινό και µετά τη δευτερολογία µου αύριο, δεν µπο-
ρεί να λέει κανένας ότι δεν ξέρει. 

Η µελάσα, που είναι υποπροϊόν της ζάχαρης, πωλείται εδώ και
πάρα πολύ καιρό, κύριε Υπουργέ, 0,14 ευρώ το κιλό. Με µια απλή
µετατροπή εντός εργοστασίου θα µπορούσε να πουληθεί σαν κι-
τρικό οξύ 2 ευρώ το κιλό. Η όλη µετατροπή έρχεται και χρεώνει
το 0,14 µε 0,05 ευρώ. Θα µπορούσε, δηλαδή, να στοιχίζει 0,20
ευρώ και να πωλείται 2 ευρώ. Δεν το έκανε ποτέ κανένας.

Η ζωοτροφή που βγαίνει από τη ζάχαρη είναι η καλύτερης ποι-
ότητας ζωοτροφή που υπάρχει συνολικά. Δεν υπάρχει πλέον η
ζωοτροφή αυτή. Στη Θεσσαλονίκη άρχισαν να ξεφορτώνουν τα
καράβια γιατί τα εργοστάσιά µας δεν δουλεύουν. Και θα σας πω
κι ένα µυστικό: Δεν θα δουλέψουν ούτε αυτήν τη χρονιά που έρ-
χεται. Πάνω από τριάντα µε τριάντα πέντε χιλιάδες στρέµµατα
τεύτλων δεν πρόκειται να σπαρθούν. Δεν υπάρχει περίπτωση να
δουλέψουν.

Ερχόµαστε τώρα στην ενέργεια. Τα εργοστάσια παραγωγής
ζάχαρης είναι από µόνα τους εργοστάσια παραγωγής ηλεκτρι-
κής ενέργειας. Τουλάχιστον 5 MW το κάθε εργοστάσιο. Η Λάρισα
και η Ξάνθη, που έκλεισαν και έγιναν παλιοσίδερα, πιθανόν να
είναι το µεγαλύτερο σκάνδαλο, γιατί θα µπορούσαν να παραγά-
γουν ηλεκτρική ενέργεια. 

Κύριε Υπουργέ, το ξέρετε. Τα κάνανε παλιοσίδερα, τα κάνανε
σκραπ. Μιλάµε για τα 60 µε 70 εκατοµµύρια ευρώ που πήραµε
σαν αντικατάσταση, προκειµένου να τα οδηγήσουµε στη βιοαι-
θανόλη, αλλά θα µπορούσαν από µόνα τους να παράγουν 15 µε
20 εκατοµµύρια το χρόνο από την παραγωγή ηλεκτρικής ενέρ-
γειας. Από τότε που έκλεισαν µέχρι σήµερα, θα είχαµε πάρει µιά-
µιση φορά το ποσό που µας έδωσε η Ευρωπαϊκή Ένωση µόνο
από την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας. Αυτό είναι ακόµη ένα
υποπροϊόν που παράγει η ζάχαρη. 

Και για να µη σας κουράσω άλλο -και εδώ θα τελειώσω- θα
σας πω τώρα πώς καταστρέφουν τη ζάχαρη εδώ και πάρα πολλά
χρόνια –εδώ και τουλάχιστον τρία χρόνια-, πώς την κατέστρεφε
τη ζάχαρη η προηγούµενη διοίκηση. Το κόλπο ήταν απλό. Η ζά-
χαρη έπρεπε να βγει ζηµιογόνα. Η ζάχαρη έπρεπε να αποδειχθεί
ότι δεν µπορεί να είναι κερδοφόρα. Πώς ξεκίνησε αυτό; Η Βιο-
µηχανία Ζάχαρης άρχισε σιγά-σιγά να µην πληρώνεται από αυ-
τούς στους οποίους πουλούσε τη ζάχαρή της. Οι αγοραστές δεν
της πλήρωναν τις οφειλές τους, µε αποτέλεσµα αυτήν τη στιγµή
να έχει να εισπράττει 70 µε 80 εκατοµµύρια.

Παράλληλα, όµως, η ζάχαρη επειδή σιγά-σιγά άρχισε η ποσό-
στωση της να κόβεται, να εξαφανίζεται –το είπαν και οι προλα-
λήσαντες πώς έφυγε η µισή και οι εκατόν σαράντα οκτώ χιλιάδες
τόνοι ποσόστωσης που έχουµε τώρα, έχουν χρόνια να καλλιερ-
γηθούν- άρχισε σιγά-σιγά να έχει ανάγκες αγοράς ζάχαρης σε
φασόν.

Αυτήν τη στιγµή η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης δεν πουλάει
δική της ζάχαρη, πουλάει ζάχαρη φασόν. Το συµβόλαιο φασόν
γίνεται κάθε χρόνο µεταξύ της διοίκησης της Ελληνικής Βιοµη-
χανίας Ζάχαρης και αυτών που πωλούν τη ζάχαρη φασόν.

Είναι δύο εταιρείες. Δεν είναι κρυφό, δεν είναι µυστικό. Το ξέ-
ρουµε όλοι. Είναι µια γαλλική εταιρεία και µια πολωνική εταιρεία.
Είναι οι εταιρείες που ενδιαφέρονται εδώ και πάρα πολύ καιρό
να αγοράσουν τη ζάχαρη. Επίσης, δεν είναι µυστικό ότι σε αυτές
τις δύο εταιρείες δουλεύουν πρώην στελέχη του Διοικητικού
Συµβουλίου της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης.

Τώρα εγώ θα κάνω µόνο ένα ερώτηµα και τα συµπεράσµατα
είναι όλα δικά σας. Αυτοί οι οποίοι σαν διοικητικό συµβούλιο επέ-
τρεπαν να πιστώνεται η Ζάχαρη και να έχει να εισπράττει 70 µε
80 εκατοµµύρια από ιδιώτες, οι ίδιοι είναι αυτοί τώρα που δου-
λεύουν στις ανταγωνίστριες εταιρείες, στις οποίες η Ζάχαρη
είναι χρεωµένη και αναγκάζεται να πάρει αυτά τα δάνεια που
παίρνει τώρα.

Γιατί δεν είναι µόνο 30 εκατοµµύρια, είναι 48,5 αυτά που πήρε.
Είναι 30 εκατοµµύρια ενίσχυση που τις δώσατε και 18,5 εκατοµ-
µύρια τα δάνεια από την Πειραιώς, προκειµένου να αποπληρω-
θούν οι µεταφορείς και οι τευτλοπαραγωγοί. Για πείτε µου τώρα,
πώς αυτή η ιστορία δεν είχε ελέγχει µέχρι τώρα; 

Το ξαναλέω: Εγώ που είµαι διοικητικό συµβούλιο, πουλάω
κάπου ζάχαρη, χρηµατιστηριακό προϊόν, και έχω να εισπράττω
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80 εκατοµµύρια χωρίς εγγυήσεις. Παράλληλα, επειδή έχω κατα-
στρέψει την τευτλοπαραγωγή στη χώρα µου, δεν µπορώ να κα-
λύψω την παραγωγή της ζάχαρης από το τεύτλο, αγοράζω
φασόν ζάχαρη από κάποιον, στον οποίο οφείλω και σε αυτόν
στον οποίο οφείλω –ο ίδιος που έχω χρεώσει τη ζάχαρη– τώρα
εκεί πηγαίνω και δουλεύω, µε αυτόν συνεργάζοµαι.

Αυτή είναι η Ζάχαρη τόσο απλά. Αυτά είναι τα εκατοµµύρια
που λείπουν από τη Ζάχαρη τόσο απλά, συν το γεγονός ότι ποτέ
δεν λειτούργησε το υποπροϊόν.

Τώρα ερχόµαστε στα 30 εκατοµµύρια που δώσατε εσείς. Και
πραγµατικά θα θέλαµε πάρα πολύ σαν Ποτάµι, επιτέλους, να
ασχοληθούµε µε τον πρωτογενή, δευτερογενή τοµέα, να έχουµε
µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, την οποία θα την πά-
ρουµε, θα την αναλύσουµε, θα την αναπτύξουµε, θα σας δώ-
σουµε και εµείς τροπολογίες, προκειµένου να µπορέσουµε να
σώσουµε τη Ζάχαρη.

Λέτε, όµως, ότι τα 30 αυτά εκατοµµύρια θα πάνε στους παρα-
γωγούς. Αφού ξέρετε ότι δεν θα πάνε στους παραγωγούς. Από
τα 30 εκατοµµύρια πήγαν 900.000. Πολύ σωστά και ορθά κάνατε,
γιατί είναι το υπόλοιπο από το δάνειο της Πειραιώς.

Σηµειωτέον, ότι η Πειραιώς έχει δεσµευµένους περίπου 40.000
τόνους ζάχαρης αυτήν τη στιγµή. Οι σαράντα χιλιάδες τόνοι ζά-
χαρης είναι περίπου 20 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτοί οι σαράντα χι-
λιάδες τόνοι είναι δεσµευµένοι. Η Πειραιώς τα τελευταία 900.000
από το δάνειο που έπρεπε να δώσει για την αποπληρωµή των
τευτλοπαραγωγών, δεν τα έδωσε µε αποτέλεσµα να συµπληρω-
θούν από αυτά τα 30 εκατοµµύρια. 

Αυτά τα 30 εκατοµµύρια που δώσατε στη ζάχαρη ξέρετε που
πηγαίνουν, αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Πηγαίνουν
στην πληρωµή του φασόν. Είναι ελάχιστα τα χρήµατα που πήγαν
και πολύ σωστά κύριε Υπουργέ, δεν το λέω σαν κατηγορία…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-
γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Όχι,
η κατάσταση…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Δεν το λέω σαν κατηγο-
ρία. Λέω την κατάσταση που βρίσκεται η Ζάχαρη. 

Αυτά τα 30 εκατοµµύρια χρησιµοποιούνται αυτήν τη στιγµή για
να πληρωθούν αυτοί που χρέωσαν τη ζάχαρη, όχι οι τευτλοπα-
ραγωγοί, όχι οι µεταφορείς. Πηγαίνουν σε αυτούς στους οποίους
χρωστάµε γύρω στα 10 εκατοµµύρια από το φασόν που µας έδω-
σαν, για να µας βάλουν στο χέρι, για να αναγκαστούµε να συ-
νεργαστούµε πάλι µε τους ίδιους και στους τευτλοπαραγωγούς
πήγαν 900.000 ευρώ. 

Τώρα να σας πω αυτό που διαδραµατίζεται αυτήν τη στιγµή
που µιλάµε. Η διοίκηση έχει πολύ αγνές προθέσεις. Η καινούργια
διοίκηση, πραγµατικά το οµολογώ -την ξέρω πολύ καλά τη ζά-
χαρη- έχει πολύ αγνές προθέσεις. Δεν έχει καµµία σχέση µε αυτά
που συνέβαιναν εδώ και τόσα χρόνια.

Είναι, όµως, τόσο ανταγωνιστικό το περιβάλλον της ζάχαρης
–είναι υπερβολικά κερδοφόρο και γι’ αυτό είναι και ανταγωνι-
στικό- που δεν είναι δυνατόν µε τέτοιου είδους γονατογραφή-
µατα να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε τις διαδοχικές
επιθέσεις που θα δεχθούµε από τα εκατοµµύρια των συµφερόν-
των που θέλουν να διαχειριστούν τη Ζάχαρη. Είναι εκατοµµύρια
αυτά που παίζονται πάνω στην αγορά της ζάχαρης. 

Τι σύµβαση αυτή τη στιγµή υπογράφεται και ζορίζεται η νέα
διοίκηση να υπογράψει; Αυτό δεν το έχετε αντιµετωπίσει. Αυτοί
που µας πουλούσαν φασόν, έβαζαν περιορισµό στην τιµή. Αφού
η Ζάχαρη έπαιρνε το φασόν από τον Γάλλο ή τον Πολωνό και το
έκανε πακέτο, όταν έπρεπε να το επιστρέψει στην αγορά, αυτός
που πουλούσε το φασόν, είχε περιορισµό ότι «όπου κι αν πάει η
τιµή εγώ πάνω από 40 ευρώ διαφορά δεν θα σε πληρώσω». Δη-
λαδή: «Σου πούλησα τη ζάχαρη 400 ευρώ και κάνει σε µια βδο-
µάδα 600; Δεν θα το πάρω 600. Εγώ θα το πάρω 440 ευρώ. Και
τα 160 ευρώ τα παραπάνω µέχρι τα 600, θα τα κερδίσω εγώ». 

Έτσι µας κλέβουν την ποσόστωση εδώ και δύο χρόνια. Δη-
λαδή αυτό που έχουµε δικαίωµα να πουλήσουµε, επειδή αυτοί
δεν µπορούν να έρθουν να το πουλήσουν στη χώρα µας, µας
πουλάνε το φασόν κι έχουν σύµβαση –η προηγούµενη διοίκηση
την υπέγραψε, η τωρινή διοίκηση ζορίζεται αυτή τη στιγµή που
µιλάµε, γιατί είπαµε ότι τα 30 εκατοµµύρια δεν έλυσαν κανένα

πρόβληµα, κανένα απολύτως πρόβληµα- και ζητάνε να υπογρά-
ψουν την ίδια πάλι.

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά προσέξτε να µην υπο-
γράψουµε αυτή τη σύµβαση. Πραγµατικά δεν πρέπει να την υπο-
γράψουµε, γιατί εκεί κλέβουν τα χρήµατα της ζάχαρης. Και θα
λέει τι; Αυτός που µου δίνει το φασόν, αφού µου την έχει κατα-
στρέψει ουσιαστικά τη ζάχαρη, αφού έχει διαλυθεί η ζάχαρη, θα
µου το δίνει 400 ευρώ κι ακόµα κι αν πάει 650 ευρώ, εγώ υπο-
χρεούµαι να το δώσω 440 και να βγαίνει στην αγορά 440 µε τη
δική µου ζάχαρη. Την έχω πληρωµένη, είναι δική µου η ζάχαρη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σταµατήσω εδώ, δεν θα σας
κουράσω άλλο. Έχει περάσει η ώρα. Όπως καταλάβατε το Πο-
τάµι πραγµατικά θέλει να στηρίξει τη Ζάχαρη. 

Για το δεύτερο άρθρο της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου,
σας είπαµε την άποψή µας. Για την πρώτη πράξη αν ήταν µόνη
της κι αν είχαµε πραγµατικά το χρόνο και τη δυνατότητα να διορ-
θώσουµε πράγµατα, θα µπορούσαµε να τη στηρίξουµε.

Είναι φυσικά κι ένα ερώτηµα που είχαµε θέσει από την αρχή,
αν θα µπορούσαµε τα δύο άρθρα να τα αντιµετωπίσουµε χωρι-
στά. Η απάντηση από το Προεδρείο ήταν ότι δεν µπορούµε να
τα αντιµετωπίσουµε χωριστά, οπότε θα καταψηφίσουµε το σύ-
νολο της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου, γιατί όπως θα ανα-
πτύξουν κι άλλοι συνοµιλητές µου από το Ποτάµι, αυτά τα
γονατογραφήµατα δεν µπορούν να στηρίξουν κανένα σοβαρό
πρόβληµα και ειδικά κανένα σοβαρό πρόβληµα σαν το ζήτηµα
της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης. 

Όµως, σας δηλώνουµε, κύριε Υπουργέ, ότι ειδικά για το ζή-
τηµα της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης ό,τι έχουµε, θα σας
το καταθέσουµε. Όποια βοήθεια µπορούµε να σας προσφέ-
ρουµε, αν µας τη ζητήσετε, θα σας τη δώσουµε, αλλά και χωρίς
να µας τη ζητήσετε, θα είµαστε δίπλα σας, προκειµένου να µπο-
ρέσουµε να στηρίξουµε την αναβίωση της Ελληνικής Βιοµηχα-
νίας Ζάχαρης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε

τον κ. Χατζηδηµητρίου.
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του ΚΚΕ κ. Διαµάντω Μανω-

λάκου. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Το να νοµοθετεί κανείς µε πράξη

νοµοθετικού περιεχοµένου δείχνει αδυναµία και αυταρχισµό ταυ-
τόχρονα. Είναι µέθοδος καταδικαστέα. Όσο κι αν προσπαθείτε
και θέλετε να το θολώσετε, πασπαλίζοντας µε ζάχαρη, δεν µπο-
ρεί να κρυφτεί και ειδικά το δεύτερο άρθρο που ανάγκες του κε-
φαλαίου έρχεστε να καλύψετε και να ικανοποιήσετε.

Σε ό,τι αφορά την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης, το ζητού-
µενο είναι η λειτουργία των εργοστασίων που έχουν αποµείνει
και αυτό θέλει και µεσοπρόθεσµο προγραµµατισµό και δέ-
σµευση από τη µεριά σας και κυρίως ότι θα απειθαρχήσετε στις
αντιδραστικές, αντιλαϊκές αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. 

Αυτό σηµαίνει ότι θα προγραµµατίσετε µε βάση τις ανάγκες
της χώρας και του λαού και όχι τις ανάγκες των ευρωπαϊκών µο-
νοπωλίων και της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που προ-
ωθεί µε ταχείς ρυθµούς τη συγκέντρωση και συγκεντροποίηση
της παραγωγής στα µονοπώλια, καταστρέφοντας µικροµεσαία
στρώµατα, που οδηγούνται στη χρεοκοπία.

Στη συζήτηση, όµως, στην επιτροπή καµµιά δέσµευση δεν πή-
ρατε, ούτε σήµερα στις οµιλίες σας. Ούτε σαν ευχή δεν το δια-
τυπώσατε. Αναφέρεστε στα οξυµµένα προβλήµατα που
παραλάβατε –τα αναγνωρίζουµε-, όµως κρύβετε επιµελώς τη φι-
λοµονοπωλιακή πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη σκληρή
πολιτική της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, που δηµιουργεί συν-
τρίµµια µεταξύ των µικροµεσαίων αγροτών, προκειµένου να γι-
γαντώνονται οι µεγάλοι και να γίνονται ακόµα µεγαλύτεροι.

Αυτό ισχύει σε κάθε κλάδο στην οικονοµία. Αυτό είναι η φιλο-
σοφία και ο στόχος της Ευρώπης 2020, που και εσείς ως Κυβέρ-
νηση αποδέχεστε και υλοποιείτε. 

Δεν θα πω τι ήταν, πώς δηµιουργήθηκε, τι κύκλο εργασιών είχε
η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης, πόσο χρήσιµη ήταν, πού έχει
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φτάσει σήµερα. Ειπώθηκαν πολλά και από τουςε, αλλά και από
φορείς που ακούσαµε και µε λεπτοµέρειες, καθώς και από όσους
ασχολούµαστε µε τον αγροτικό τοµέα. 

Αυτό όµως που δεν ειπώθηκε καθαρά και ξάστερα είναι ότι
είναι αποτέλεσµα πρώτα και κύρια της Κοινής Αγροτικής Πολιτι-
κής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στον καπιταλισµό, ανάλογα µε τη
φάση και τις ανάγκες που έχει το κεφάλαιο, µπορεί να δηµιουρ-
γούνται κρατικές επιχειρήσεις, αλλά µπορεί και να ιδιωτικοποι-
ούνται ή να κλείνουν. Πάντα, όµως, από πίσω είναι το κέρδος και
το συµφέρον του καπιταλιστή. 

Μπορείς, όµως, να έχεις ανάπτυξη και ταυτόχρονα πάµπτω-
χους εργαζόµενους, όπως συµβαίνει στην Ασία. Επίσης, γίνεται
µεταφορά και συρρίκνωση της παραγωγικής βάσης και όχι απο-
βιοµηχάνιση, αλλά γίνεται συνειδητά πάλι για το κέρδος. 

Εξάλλου, µε τον καπιταλιστικό τρόπο παραγωγής µια σχεδόν
κρατικοµονοπωλιακή επιχείρηση, όπως είναι η Ελληνική Βιοµη-
χανία Ζάχαρης, χρεοκοπεί µε τη συµβολή του αστικού κράτους
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης -γιατί ίδια βεβαίως πολιτική έχουν-
για να ευνοηθούν περαιτέρω τα ευρωπαϊκά µονοπώλια.

Συνεπώς πρόκειται για συνειδητή επιλογή σε βάρος των αναγ-
κών του λαού σε ζάχαρη, σε βάρος του εισοδήµατος µικροµε-
σαίων τευτλοπαραγωγών, αλλά και εργαζοµένων της
Βιοµηχανίας Ζάχαρης, που ζουν µέσα στην αβεβαιότητα και την
ανασφάλεια, όπως και σε βάρος άλλων κλάδων που εµπλέκονται
στην τευτλοκαλλιέργεια, όπως οι τευτλοεξαγωγείς κ.λπ.. 

Αυτό λέγεται καταστροφή παραγωγικών δυνάµεων για το κέρ-
δος των επιχειρηµατικών οµίλων. Και τέτοια παραδείγµατα
έχουµε αρκετά και σε άλλους κλάδους της οικονοµίας.

Εσείς θα τα αλλάξετε; Όχι. Διότι την Ευρωπαϊκή Ένωση στη-
ρίζετε και την απελευθέρωση της κίνησης κεφαλαίων αποδέχε-
στε και τις στρατηγικές επιλογές και, βεβαίως, αποδέχεστε και
το στρατηγικό ρόλο του κεφαλαίου στη χώρα µας.

Είναι, όµως, υποκρισία και πρόκληση η Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ να χύνουν µαύρο δάκρυ, όταν µε συνέπεια υλοποίησαν
την καταστροφή της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης, όταν
πήραν τις επιδοτήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να σπάσουν
τα µηχανήµατα µε βαριοπούλα στα εργοστάσια ζάχαρης της Λά-
ρισας και της Ξάνθης. Γκρέµισαν ακόµα και τους τοίχους, για να
είναι σίγουροι οι ευρωκοινοτικοί ότι δεν θα ξαναλειτουργήσουν
τα εργοστάσια. 

Όταν πίεζε το ΚΚΕ µέσα και έξω από τη Βουλή να κρατηθούν
τα τρία εργοστάσια ανοιχτά, µε επίκαιρες ερωτήσεις, παρεµβά-
σεις, αναφορές, µε πρωτοσέλιδο του «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ» για το θέµα
κλεισίµατος των εργοστασίων, για να διαβάζεται στα πρωτοσέ-
λιδα από όλα τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, για να µάθει όλος ο
κόσµος για το έγκληµα που γίνεται από την τότε κυβέρνηση και
την Ευρωπαϊκή Ένωση, όταν γινόντουσαν περιοδείες στελεχών
του ΚΚΕ στα εργοστάσια της Ζάχαρης, αλλά και κινητοποιήσεις
από κοινού τα ΠΑΣΥ, ΠΑΜΕ, ΠΑΣΕΒΕ καλώντας σε συντονισµένο
αγώνα µε τους τευτλοκαλλιεργητές και συνολικά τους µικροµε-
σαίους αγρότες, τους εργαζόµενους και τους καταναλωτές,
εσείς κωφεύατε.

Γιατί είσαστε κόµµατα του ευρωµονόδροµου, όπως και η ση-
µερινή Κυβέρνηση, που υποκλίνεται στην πολιτική της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και θεωρεί αδιαπραγµάτευτη την παραµονή µας σε
αυτή.  

Γι’ αυτό και τα ερωτήµατα που θέταµε στην προηγούµενη κυ-
βέρνηση και εν όψει, µάλιστα, της κατάργησης της ποσόστωσης
το 2017 στη ζάχαρη, τα θέτουµε και στη σηµερινή συγκυβέρνηση
και απαιτούµε απάντηση. Και µην κρυβόσαστε πίσω από τα 30
εκατοµµύρια ευρώ. Αυτά είναι για την παράταση του θανάτου
της Βιοµηχανίας Ζάχαρης, που προδιαγράφηκε από την Ευρω-
παϊκή Ένωση και τις προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν. Τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση; Συγκε-
κριµένα µέτρα, όχι αυτά που είπατε. Τι σχέδιο έχει για να λει-
τουργήσουν και να µην κλείσει κανένα από τα τρία εργοστάσια
που έχουν αποµείνει; Θα προγραµµατίσετε να παραχθεί ολό-
κληρη η ποσότητα που χρειάζεται η χώρα και ο λαός για τις
ανάγκες του, ανεξάρτητα ποσοστώσεων και περιορισµών από
την Ευρωπαϊκή Ένωση; Τι προγραµµατισµός υπάρχει για την
ανάπτυξη και όχι τη συρρίκνωση της τευτλοκαλλιέργειας και εγ-

χώριας παραγωγής από την Κυβέρνηση;
Κι όταν λέµε για ανάπτυξη, εµείς το λέµε καθαρά. Τα εργοστά-

σια έχουν µια ηλικία πάνω από σαράντα έτη. Εδώ, µέσα στα σα-
ράντα αυτά χρόνια ο άνθρωπος πήγε στο φεγγάρι, ανίχνευσε
µέχρι και τον Άρη. Άρα και αυτά τα εργοστάσια θέλουν µηχανο-
λογικό και τεχνολογικό εκσυγχρονισµό, να γίνουν πιο παραγω-
γικά. Δεν αρκούν αυτά που είπατε, κύριε Υπουργέ. 

Και φέτοςµπορεί οι κλιµατολογικές συνθήκες και η αβεβαι-
ότητα να µη βοήθησαν να καλυφθούν να αναγκαία στρέµµατα µε
τεύτλα και θα γίνει προφανώς εισαγωγή της πρώτης ύλης, όµως
δυνατότητες υπάρχουν και χρειάζεται προγραµµατισµός, βρα-
χυπρόθεσµος, µεσοπρόθεσµος, µακροπρόθεσµος και θέλουµε
να τον µάθουµε, αν τον έχετε και δεν κοροϊδεύετε. 

Εµείς, την πρότασή µας τη διατυπώνουµε καθαρά, για το
τώρα, για την επιβίωση της τευτλοκαλλιέργειας και της Ελληνι-
κής Βιοµηχανίας Ζάχαρης. Πρώτον, να αλλάξει το ιδιοκτησιακό
και να γίνει η Βιοµηχανία Ζάχαρης αποκλειστικά και καθαρά κρα-
τικό περιουσιακό στοιχείο. 

Δεύτερον, να εκσυγχρονιστούν µηχανολογικά και τεχνολογικά
τα εργοστάσια και να αποκτήσουν έτσι τη δυνατότητα να παρά-
γουν σε χαµηλότερο κόστος και να διαµορφώνουν καλύτερη τιµή
και στη λαϊκή κατανάλωση. Γινόµαστε έτσι αυτάρκεις, αλλά
υπάρχουν και δυνατότητες εξαγωγής.

Αν ρωτάτε µε τι λεφτά και τι πόρους, σας απαντώ ότι προ ηµε-
ρών ο Αναπληρωτής Υπουργός Παραγωγικής Ανασυγκρότησης
µας ενηµέρωσε ότι υπάρχουν 800 εκατοµµύρια ευρώ, περίπου,
από το Δ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, που κινδυνεύουν να επι-
στραφούν, αν δεν χρησιµοποιηθούν µέχρι το τέλος της χρονιάς.

Τρίτον, µε σηµασία πρώτη, απειθαρχία στην Κοινή Αγροτική
Πολιτική και την Ευρωπαϊκή Ένωση για περιορισµούς και ποσο-
στώσεις. Ανάπτυξη, δηλαδή, για το λαό και όχι για τις τράπεζες
και τα µονοπώλια. Αυτό σηµαίνει ρήξη µε την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο άρθρο, ισχύουν ακριβώς αυτά που
είπε στην επιτροπή ο σύντροφός µας Καραθανασόπουλος, που
είναι σήµερα Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Ποιους ευνοεί και
εξυπηρετεί αυτό το άρθρο; Το µεγάλο κεφάλαιο, αυτούς που
είχαν τις τεράστιες, σκανδαλώδεις φοροαπαλλαγές, που δόθη-
καν από τις προηγούµενες κυβερνήσεις και έχουν µείνει άθικτες,
δηλαδή παραµένουν και µε τη σηµερινή Κυβέρνηση. 

Από αυτούς, λοιπόν, όταν κάποιος πιανόταν στη φάκα, από
σπόντα ή από λάθος –να έχει κάνει, για παράδειγµα, τελωνειακές
παραβάσεις-, του έβαζαν πρόστιµο και το διαφυγόντα φόρο που
θα πλήρωνε στο κράτος, αν δεν έκανε τη λαδιά, όπως λέει ο
λαός.

Ωστόσο, αυτοί οι παρανοµούντες δεν πλήρωναν, άφηναν αυτά
τα τεράστια χρέη να συσσωρεύονται, λειτουργούσαν κανονικό-
τατα τις επιχειρήσεις τους και είχαν τις δραστηριότητές τους
χωρίς να τρέχει τίποτα.

Και εσείς σήµερα τι τους κάνετε; Τους χαρίζετε συνειδητά τα
πρόστιµα, που δεν είναι από καθυστερήσεις, αλλά γιατί έκαναν
φορολογικές και τελωνειακές παραβάσεις, για να βγάλουν ακόµα
µεγαλύτερο κέρδος. Αυτό αντιµετωπίζει η συγκεκριµένη ρύθ-
µιση, τη διαγραφή, γιατί τα υπόλοιπα τα αντιµετώπιζε η ρύθµιση
για τις εκατό δόσεις.

Και βέβαια µαζεύετε από λαϊκό κόσµο χαράτσια που οι προ-
ηγούµενοι είχαν βάλει και εσείς είχατε υποσχεθεί ότι θα καταρ-
γήσετε. Και αυτό κυρίως αφορά τον άδικο φόρο του ΕΝΦΙΑ.
Περίπου πεντακόσιες χιλιάδες άνθρωποι δεν τον είχαν πληρώσει
από συνείδηση ή από οικονοµική αδυναµία. Και τους χρησιµο-
ποιείτε τώρα σαν άλλοθι.

Εξάλλου τι δείχνουν τα στοιχεία που ειπώθηκαν; Το 90% των
οφειλών, που ήταν µέχρι 10.000 ευρώ και ήρθαν για ρύθµιση,
αφορούσε µόλις το 8,5% του συνολικού οφειλόµενου ποσού.
Αυτό δείχνουν τα στοιχεία. Η «µαρίδα», δηλαδή. Συνεπώς οι υπό-
λοιποι που ήρθαν για ρύθµιση ήταν αυτοί οι µεγαλοοφειλέτες µε
τα πολλά, που είναι και οι κερδισµένοι.

Και για να µπορεί να µας καταλάβει ο κόσµος που έχει την υπο-
µονή να µας παρακολουθεί τέτοια ώρα, όταν κάποιος έκανε τε-
λωνειακή παραβίαση, όπως δηλαδή λαθρεµπόριο, εκτός από το
πρόστιµο υπολογιζόταν και χρεωνόταν και ο διαφυγών φόρος,
δηλαδή το έσοδο που θα ερχόταν στο κράτος, στον κρατικό προ-
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ϋπολογισµό. Τώρα, λοιπόν, µε αυτό το δεύτερο άρθρο το δια-
γράφετε. Του χαρίζετε τον διαφυγόντα φόρο, που έπρεπε να
πληρώσει εάν δεν έκανε την παραβίαση. 

Κατά τα άλλα, διαµαρτύρεται η Αναπληρώτρια Υπουργός Οι-
κονοµικών ότι την κατηγορούµε για σκανδαλώδη ρύθµιση, γιατί
δεν χαρίζονται ούτε µειώνονται πρόστιµα. Δηλαδή, οι φόροι που
προέρχονται από τα πρόστιµα παρανοµίας, τι είναι; Παίζετε µε
τις λέξεις, όπως κάνετε συνολικά σαν Κυβέρνηση µε τις διαπραγ-
µατεύσεις και την τρόικα για την επώδυνη για τον λαό συµφωνία
που ετοιµάζετε.

Και ο σηµερινός «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ» είναι αποκαλυπτικός και σε
αυτό το θέµα, αφού ήδη η Κυβέρνηση έχει στείλει στις Βρυξέλ-
λες το Εθνικό Πρόγραµµα Μεταρρυθµίσεων του 2015. Είναι ένα
κείµενο ογδόντα εννιά σελίδων µε λεπτοµέρειες –αφορά την υπε-
ράσπιση των συµφερόντων του κεφαλαίου µε ασάφειες όµως για
την εργατική τάξη- µέσα από το οποίο η Κυβέρνηση κάνει κα-
θαρό πως δεν θα κινηθεί ρούπι έξω απ’ όλα αυτά που συνιστούν
το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, το σύνολο δηλαδή των πολιτικών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που καθορίζουν το πώς θα διασφαλιστεί η
καπιταλιστική ανάκαµψη.

Η Κυβέρνηση µάλιστα χαρακτήρισε το συγκεκριµένο πρό-
γραµµα, αντιµνηµόνιο της Κυβέρνησης για την έξοδο της χώρας
από την κρίση. Δηλαδή το Εθνικό Πρόγραµµα Μεταρρυθµίσεων
είναι κοινό έδαφος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της σηµερινής
Κυβέρνησης, όπως ανάλογα κείµενα ήταν κοινός τόπος για τις
προηγούµενες κυβερνήσεις και την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αποδεικνύεται έτσι ότι πράγµατι η εφαρµοζόµενη πολιτική έχει
απόλυτη συνέχεια παρά την αλλαγή της Κυβέρνησης. Αυτή η συ-
νέχεια µέσα από Εθνικό Πρόγραµµα Μεταρρυθµίσεων του 2015
εκφράζεται, βεβαίως, µε ταξικό πρόσηµο υπέρ του κεφαλαίου.

Και µε την ευκαιρία –και γι’ αυτό, αν θέλετε, το ανέφερα- θέ-
λουµε να ρωτήσουµε: Δεν µας λέτε, σε αυτές τις ογδόντα εννιά
σελίδες του Εθνικού Προγράµµατος εάν αναφέρεται κάτι για τη
σωτηρία της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης ή µένετε στα 30
εκατοµµύρια και τέρµα; Περιµένουµε απάντηση.

Συνολικά, λοιπόν, επί της αρχής ψηφίζουµε κατά στην πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου. Ψηφίζουµε «παρών» στο πρώτο
άρθρο που αφορά τη ζάχαρη και κατά στο δεύτερο άρθρο, που
διαγράφετε πρόστιµα παραβιάσεων. Για τις τροπολογίες θα το-
ποθετηθούµε στην αυριανή συνεδρίαση.

ΟΛΓΑ - ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οι-
κονοµικών): Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για ένα λεπτό.

Είναι συγκεκριµένο, για να µη λέγονται πράγµατα, τα οποία
δεν έχουν  καµµιά σχέση µε την πραγµατικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρία Βαλα-
βάνη, για ένα λεπτό αυστηρά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µου δώσετε και
εµένα τον λόγο µετά, κυρία Πρόεδρε.

ΟΛΓΑ - ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οι-
κονοµικών): Νοµίζω ότι πρέπει να σταµατήσει αυτό το πράγµα,
δηλαδή να διαβάζονται πράγµατα, τα οποία δεν υπάρχουν στον
νόµο. 

Δεν κόβεται τίποτα από τον Τελωνειακό Κώδικα. Όταν υπάρχει
πράξη λαθρεµπορίας, πολλαπλασιάζεται ο οφειλόµενος δασµός
από τρεις ως πέντε φορές. Αυτό πληρώνεται ολόκληρο.

Επιπλέον, αν δεν υπάρχει για να κατασχεθεί το ίδιο το αντικεί-
µενο, µπαίνουν και δασµοί ισόποσοι. Αυτό, επίσης, πληρώνεται
ολόκληρο. Τι είναι το µόνο που κόβεται; Είναι αυτό που λέγεται
«πρόσθετοι τόκοι εξωτερικοί» -εδώ δεν υπάρχουν ούτε συµβε-
βαιωµένα ούτε τίποτα άλλα στον Τελωνειακό Κώδικα- όπου, δη-
λαδή, αν δεν τα πληρώσει -που σχεδόν κανένας, βέβαια, δεν τα
πληρώνει εκεί επιτόπου και γιατί είναι τεράστια ποσά όταν πια-
στούν να κάνουν λαθρεµπόριο- υπάρχει ένας τόκος µέχρι την
ηµεροµηνία που αυτά πληρώνονται. Αυτό είναι το µόνο, δηλαδή
εξωτερικός τόκος επειδή δεν πληρώθηκε κατευθείαν και πληρώ-
νεται στο ακέραιο ό,τι έχει καταλογιστεί, δηλαδή, τρεις µε πέντε
φορές ο οφειλόµενος φόρος συν οι δασµοί, αν δεν έχει κατασχε-
θεί.

Να σταµατήσουµε, λοιπόν, να λέµε πράγµατα τα οποία δεν
υπάρχουν στη ρύθµιση. Δεν ξέρω που τα διαβάζετε αυτά. Για
όνοµα του θεού!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστώ,
κυρία Βαλαβάνη.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτρης Καµµένος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µας δώσετε και εµάς

τον λόγο, για να απαντήσουµε στην κυρία Υπουργό; Δεν µπορεί
να απαντάει η Υπουργός και εµείς να µην µπορούµε να απαντή-
σουµε.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Έτσι είναι, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Καµ-

µένε, ελάτε εδώ µπροστά καθίστε, σας παρακαλώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος για ένα λεπτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Μπορείτε να βαφτίσετε

όπως θέλετε τα πράγµατα. Μπορείτε να πείτε ότι το κρέας είναι
ψάρι, αλλά δεν παύει να είναι κρέας. Απ’ αυτήν την άποψη, είτε
τα λέτε πρόστιµα είτε τα λέτε πρόσθετους φόρους ή τέλη ή προ-
σαυξήσεις από τόκους και τόκους είναι το ίδιο πράγµα. Χαρίζετε,
αυτή είναι η ουσία, χαρίζετε. Μπορείτε να το πείτε όπως θέλετε.

ΟΛΓΑ - ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οι-
κονοµικών): Μα, δεν έχουν καµµία σχέση µε τον Τελωνειακό Κώ-
δικα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Διαγράφετε εκατοµµύ-
ρια ευρώ από µεγαλοοφειλέτες, από φοροφυγάδες, απ’ αυτούς
που έχουν κάνει παραβιάσεις της φορολογικής νοµοθεσίας. Αυτή
είναι η ουσία. Διαγράφετε πρόσθετους φόρους -πείτε το όπως
θέλετε- εκατοµµυρίων ευρώ από φοροφυγάδες. Όχι απ’ αυτούς
που δεν µπορούσανε, αλλά απ’ αυτούς που επίτηδες έκλεβαν. 

Αυτό είναι το ζητούµενο και αυτό είναι που σας καταµαρτυ-
ρούµε. Ό,τι και να πείτε, αυτό δεν αλλάζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Καραθα-
νασόπουλε, ευχαριστούµε.

Πάντως, κύριε Καραθανασόπουλε, µε συγχωρείτε για την πα-
ρατήρηση που θα κάνω, αλλά µε αυτά που είπατε τώρα, δεν
απαντήσατε στην κυρία Υπουργό. Απλώς επαναλάβατε ό,τι έχετε
πει στην επιτροπή και ό,τι έχει πει η κ. Μανωλάκου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Και η κυρία Υπουργός
επανέλαβε αυτά που έλεγε µισή ώρα εδώ στην Ολοµέλεια και
άλλη µια ώρα στην επιτροπή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Απλά για τη
συζήτηση.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Καµµένος για δεκαπέντε λεπτά.

ΟΛΓΑ - ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οι-
κονοµικών): Θεώρησα ότι έχει λυθεί το πρόβληµα, ότι δεν κόβε-
ται τίποτα από τον Τελωνειακό Κώδικα. Αυτό είναι πρωτοφανές,
δηλαδή να λέει κάποιος ότι δεν περιλαµβάνεται κάτι στον κώδικα,
και να λέει ο άλλος «όχι περιλαµβάνεται». Σηκώνει πια τα χέρια
η κοινή λογική!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Εντάξει, κυρία
Βαλαβάνη. Παρακαλώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Καµµένος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δώστε µας τα ονόµατα

για να διαψεύσετε…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ειρήνη υµίν. Ειρήνη υµίν. 
ΟΛΓΑ - ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οι-

κονοµικών): Δεν υπάρχει κανένας που να έχει πληρώσει, ο
οποίος να έχει σχέση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρία Βαλα-
βάνη, σας παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Υπουργέ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Καραθα-

νασόπουλε, σας παρακαλώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Καµµένος για δεκαπέντε λεπτά. Δεν µιλάει

κανένας άλλος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Θα

προσπαθήσω να είµαι συντοµότερος των δεκαπέντε λεπτών
λόγω της ώρας.

Κατ’ αρχάς, ευχαριστώ πάρα πολύ και τον κ. Χατζηδάκη που
έχει καθίσει ως αργά αν και µίλησε δεύτερος, γιατί είναι καλό να
είµαστε όλοι στην Αίθουσα και να ακούµε όλοι τις εισηγήσεις των
συναδέλφων, καθώς επίσης και τον συνάδελφο του Ποταµιού και
όλους.
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Θα ξεκινήσω από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Δεν θα
πρωτοτυπήσω. Θα ξεκινήσω µε αυτό. 

Απ’ ό,τι κατάλαβα, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας σήµερα
µας είπε ότι εφόσον αυτή η Κυβέρνηση είναι τρεις µήνες που πήρε
την εξουσία από τον ελληνικό λαό, διαχειριζόµενη τα οικονοµικά,
όπως τα εξέθεσαν πάρα πολύ καλά οι προηγούµενοι συνάδελφοι
-δεν θέλω να εκθέσω και εγώ τι παραλάβαµε για την Ελληνική Βιο-
µηχανία Ζάχαρης- η λύση που προτείνει είναι να µη δώσουµε τα
χρήµατα, να µην έδινε και η Πειραιώς τα 18 εκατοµµύρια και να
κλείσει. Δεν υπήρχε άλλη λύση.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Η δική σας ερµηνεία είναι αυτή.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεν θα συζητήσω µαζί σας. Μου

επιτρέπετε.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι, αλλά µε παρερµηνεύετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεν έχει σηµασία. Εγώ κάνω µία ερ-

µηνεία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρία Μανωλά-

κου, σας παρακαλώ. Ο καθένας αν παρερµηνεύει τον άλλον θα το
µιλάει εδώ πέρα; Σας παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Είναι απλό. Εσείς θέλετε η Βιοµη-
χανία να κλείσει. Εάν δεν δοθούν τα τριάντα και αν η Πειραιώς δεν
δίνει τα δεκαοκτώ και αν δεν προβαίναµε σε αυτή τη ρύθµιση θα
έκλεινε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κι αν η γιαγιά µου είχε
καρούλι, θα ήταν τρόλεϊ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Πρέπει να απολογηθείτε για τη
θέση σας στους εργαζόµενους σαν κόµµα της εργατιάς. Τίποτα
άλλο δεν έχω να πω. Αυτή είναι η θέση σας, να κλείσει. Βρείτε τα
µε τους εργαζοµένους. Εµείς πάµε να τη σώσουµε και κατηγορού-
µαστε γι’ αυτό. Οι δεξιοί οι µυστήριοι και οι αριστεροί του ΣΥΡΙΖΑ. 

Τον κρατικό καπιταλισµό τον έχουµε σπουδάσει όλοι και τον
έχουµε δει πώς είναι. Μονοπώλιο το ένα, µονοπώλιο το άλλο, ολι-
γοπώλιο το ένα, ολιγοπώλιο το άλλο. Ή σώζεις την παρτίδα και
σώζεις και την πατρίδα ή λες: «Τραβάω λουκέτο, δεν έχω τριάντα
του εκκαθαριστή, δεν έχω την τράπεζα να δίνει, δεν αναδιαρ-
θρώνω τίποτα και το κλείνω το µαγαζί». 

Θα απολογηθούµε όλοι στους εργαζοµένους, γιατί οφείλουµε
να το κάνουµε, και οι προηγούµενες κυβερνήσεις, οι οποίες την
απαξίωσαν σαν εταιρεία. Και έχετε κι εσείς ευθύνη. Εµείς είµαστε
νέοι. Τώρα µπήκαµε στη Βουλή. Εσείς είσαστε εδώ πέρα πενήντα
χρόνια. Τι κάνατε πενήντα χρόνια για να ελέγξετε τον κ. Χατζη-
δάκη, την κ. Διαµαντοπούλου και δεν ξέρω ποιος άλλον ήταν
Υπουργός Ανάπτυξης, τον κ. Βενιζέλο, τι έκαναν αυτά τα χρόνια
για τους εργαζόµενους για τους οποίους καίγεστε και για τη βιω-
σιµότητα της εταιρείας, παρά να σηκώνουµε πανό; Και τελειώνω
µε το ΚΚΕ. 

Πάω στον κ. Χατζηδάκη, τον συµπαθέστατο Υπουργό Ανάπτυ-
ξης της προηγούµενης κυβέρνησης. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ενώ εσύ…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Σας µιλάω στον πληθυντικό και

απαιτώ σεβασµό. Δεν είµαστε σύντροφοι. 
Κύριε Χατζηδάκη, ήσασταν δύο χρόνια Υπουργός Ανάπτυξης.

Εγώ έχω µάθει στη δουλειά µου ένα απλό πράγµα: Όταν µια εται-
ρεία δεν πάει καλά, κοιτάζω να την αναδιαρθρώσω, τα χρέη της,
τα έξοδά της, τα λειτουργικά της έξοδα, να βλέπω τι έχω να κάνω
από πωλήσεις, τι έχω σε µισθοδοσία, βλέπω τα έσοδά µου και τα
έξοδά µου. Από ό,τι κατάλαβα, µετά το κόψιµο της ποσόστωσης,
έµεινε µε µισές πωλήσεις από το 2011. Αναλάβατε την κυβέρνηση
το 2012. Με µισές πωλήσεις σηµαίνει ότι πρέπει να κάνω κάτι µε
τα έξοδά µου, αλλιώς πηγαίνει στον φούντο. Δεν υπάρχει πισωγύ-
ρισµα µε 140 εκατοµµύρια χρέη. Όταν χρωστάς 140 εκατοµµύρια,
χρωστάς σε τράπεζα, χρωστάς σε προµηθευτές, χρωστάς στη
ΔΕΗ, χρωστάς παντού, πρέπει να κάνεις κάτι -που θα πω ποιο είναι
αυτό το λογικό για εµάς που έχουµε διοικήσει δέκα επιχειρήσεις
στη ζωή µας- όπως το να αυξήσεις τις πωλήσεις. Κάνατε εφτακό-
σια ταξίδια, αποστολές, σε όλα τα µήκη και πλάτη του κόσµου -
καλά κάνατε- για να αναπτύξετε την ελληνική οικονοµία, µία
παραγγελία για τη ζάχαρη δεν έφερε ένας, να πει, ρε παιδιά, πε-
νήντα χιλιάδες τόνοι, δέκα χιλιάδες τόνοι, στην Αφρική, στη Ζιµ-
πάµπουε, στην Αµερική, φέρτε κάτι να βοηθήσετε. 

Έρχεστε, όµως, εδώ δύο χρόνια µετά και κατηγορείτε µια κυ-

βέρνηση η οποία µέσω του εκκαθαριστή -κάναµε συζητήσεις τέσ-
σερις µέρες- πήρε τα χρήµατα και τα έδωσε. Και καλώς έκανε. Και
φυσικά υπερψηφίζουµε το σύνολο του νοµοσχεδίου. Έτσι έπρεπε
να γίνει για να σωθούν κι οι θέσεις εργασίας και αυτή η πολύτιµη
εταιρεία. 

Εγώ έχω, όµως, µια απορία. Δεν είναι κατηγορητήριο. Η απο-
ρία αυτή είναι η εξής: Τι κάνατε ως Υπουργός Ανάπτυξης; Φέ-
ρατε µια πώληση, ένα κιλό ζάχαρης, ένα κιλό εξαγωγή; Ένα κιλό!
Δεν έφερε κανένας. 

Θα γυρίσω λίγο πάλι στη Νέα Δηµοκρατία και θα µε συγχωρή-
σετε, διότι έχουµε πει πολλά για την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχα-
ρης και θα κλείσω µε αυτά, γιατί είναι απλή η κατάσταση για
εµένα. Μίλησε η Νέα Δηµοκρατία µε αµνησία. Μίλησε σαν να έχει
ξεχάσει τα µνηµόνια, σαν να µη γνωρίζει ότι αυτή η χώρα για να
απωλέσει όλο αυτό το εθνικό εισόδηµα, έχει µατώσει. Μίλησε
σαν να έκανε διαπραγµατεύσεις, που δεν έκανε ποτέ. Ούτε η Νέα
Δηµοκρατία ούτε το ΠΑΣΟΚ, δυστυχώς, έκαναν διαπραγµατεύ-
σεις. 

Οι διαπραγµατεύσεις ήταν στο να υλοποιούµε τα πάντα, ό,τι
µας έλεγαν οι δανειστές, και ο µόνος βοηθός που είχαµε και το
µόνο όπλο ήταν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τα οποία από το
πρωί µέχρι το βράδυ µας λιβάνιζαν µε το τι καλά που τα κάνει η
κυβέρνηση. Και απαξίωσε τα πάντα. Και µέσα σε αυτά που απα-
ξίωσε ήταν και η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης και οι εργαζόµε-
νοί της, οι ίδιοι και οι οικογένειές τους, οι πιο πολλοί από τους
οποίους -και απευθύνοµαι πάλι στο ΚΚΕ και αυτό έπρεπε να στη-
λιτεύσετε- είναι άνεργοι από το µνηµόνιο. 

Δεν φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε οι Ανεξάρτητοι Έλληνες. Οι οικογέ-
νειές τους είναι άνεργες, τα παιδιά τους έχουν ψυχολογικά προ-
βλήµατα στα σχολεία και φταίει γι’ αυτούς το µνηµόνιο. Δεν
φταίω εγώ, ούτε η κ. Βαλαβάνη. Το µνηµόνιο φταίει! 

Γελάτε, κυρία Μανωλάκου;
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Το παρατείνετε και υπογράφετε

και καινούργιο! Ωραία!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Είστε εξαιρετικοί άνθρωποι! Ναι,

εξαιρετικοί! Αν διοικούσατε µια µέρα µία εταιρεία και της λέγατε
ότι εγώ θέλω αύριο να κλείσει, γιατί δεν θέλω να σας δώσω 30
εκατοµµύρια, δεν ξέρω τι θα σας έλεγαν οι εργαζόµενοι, εσείς
που είσαστε µε τους εργαζόµενους. Δεν µπορώ να το καταλάβω.

Είναι απλά τα πράγµατα, κυρίες και κύριοι. Η βιωσιµότητα µιας
επιχείρησης στηρίζεται πάνω στο κόστος της και στο πόσο που-
λάει. Το κόστος έχει να κάνει µε το µισθολογικό και το κόστος
ενέργειας. Το έχω πει και στον κ. Λαφαζάνη και στη συνάδελφο,
την κ. Βαλαβάνη, σε συζητήσεις µας ότι πρέπει να δούµε το κό-
στος ενέργειας. Ποιος τα παίρνει τόσα χρόνια στη ΔΕΗ από το
20% και το 25% κόστος ανά κιλό στο κόστος της ενέργειας; Θα
το ρίξουµε εµείς, αλλά κάτι πρέπει να κάνουµε. Δεν µπορείς να
έχεις 25 σεντς στο 1 ευρώ κόστος ενέργειας και να κοιταζόµαστε
στα µάτια.

Επίσης, δεν µπορείς να µην κάνεις πωλήσεις. Έρχοµαι σε ένα
παράδειγµα, που είναι σαν µία «µικρή ιστορία». Εάν αύριο κά-
ποιος πάρει την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης και της πει «κύ-
ριοι, έχω µία παραγγελία για εκατό χιλιάδες τόνους», ξέρετε τι
θα κάνει η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης; Δεν είναι φαντασία,
είναι σχεδόν πραγµατικό. Θα µου πει «δεν µπορώ να τα δώσω,
γιατί εγώ εισάγω». Αυτός που έχει φέρει µία παραγγελία πενήντα
χιλιάδων τόνων θα πάθει εγκεφαλικό. Θα πει «εγώ έρχοµαι να σε
βοηθήσω, να σώσω τις θέσεις εργασίας, να σώσω τα δάνεια που
τα χρωστάς για να µην «κοκκινίσουν» και στα πάρουν». Εάν δια-
βάσει κανείς τα έγγραφα, θα το δει. Δηλαδή, εγώ δεν µπορώ να
γίνω πολιτικός, τρελαίνοµαι!

Είδε κανένας τις εγγυήσεις που έχει δώσει σε ακίνητα; Εσείς
του ΚΚΕ έχετε δει τις εγγυήσεις που έχει δώσει η Ελληνική Βιο-
µηχανία Ζάχαρης σε ακίνητα; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΣΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ασχολήσου µε κανέναν
άλλον.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Γιατί να µην ασχοληθώ µε εσάς;
Εσείς θέλετε να κλείσετε την εταιρεία, να βγάλετε χιλιάδες
άτοµα στον δρόµο. Ε, δεν είναι δουλειά αυτή!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΣΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κράτα και µία αξιοπρέ-
πεια!
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Έχω πολλή αξιοπρέπεια. 
Διαβάσατε πού πάνε τα 30 εκατοµµύρια; Να σας πω εγώ πού

πάνε τα 30 εκατοµµύρια, για να µην κάνετε επιλεκτική ανάγνωση.
Κανένας να µην κάνει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΣΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Μάθηµα µας κάνεις; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Και στον κ. Χατζηδάκη το λέω.

Μην κάνετε επιλεκτική ανάγνωση. Πού πάνε τα 30 εκατοµµύρια;
Το 27% πηγαίνει σε δύο µόνο προµηθευτές ζάχαρης. Το 36% πη-
γαίνει σε αγορές ζάχαρης. Και πού πηγαίνουν τα 10 εκατοµµύ-
ρια; Στη ΔΕΠΑ. Πού τα 30 εκατοµµύρια, που λένε ότι πάνε στους
τευτλοπαραγωγούς; Χρωστάµε 10 εκατοµµύρια στη ΔΕΠΑ.
Έκανε κάτι κανείς µε τη ΔΕΠΑ; Όχι. Έκανε κανείς κάτι µε αυτούς
που εισάγουµε τη ζάχαρη, που εγώ δεν µπορώ να φέρω µία πα-
ραγγελία εκατό χιλιάδων τόνων; Δηλαδή, θα πρέπει να µπω µέσα
και να τους πλακώσω στις σφαλιάρες; Πώς θα γίνει, δηλαδή, σε
αυτή τη χώρα; Θα µάθετε να διαβάζετε, γιατί εδώ κρατούνται και
Πρακτικά. 

Χρωστούν, λοιπόν, 10 εκατοµµύρια στη ΔΕΠΑ. Εκεί πήγαν τα
λεφτά και 900.000 εκεί. Πού πήγαν τα λεφτά; Τα γράφουµε. Σω-
στός ή λάθος. Η Τράπεζα Πειραιώς και θα το καταθέσω στα Πρα-
κτικά, για να το πάρετε και έχω και τις σηµειώσεις πάνω. Ελπίζω
να ξέρετε ελληνικά όλοι εδώ µέσα. 

Πάµε παρακάτω. Η Τράπεζα Πειραιώς έχει δώσει 150 εκατοµ-
µύρια. Γράφει -και θα ελεγχθεί γι’ αυτό- ότι µείωσε το κόστος
από 8,5% στο 4,5%. Καλό το βλέπω. Έδωσε άλλα 39 εκατοµµύ-
ρια. Καλώς ή κακώς τα έδωσε. Είπε ένας συνάδελφος ότι κρά-
τησε 30.000 ή 40.000 τόκους εγγύηση. Καλά έκανε. Τι, θα τα
έδινε τζάµπα; Τι είναι, ελληνικό δηµόσιο; Θα έδινε κανείς τζάµπα
δάνειο 40 εκατοµµύρια και να τους χρωστάνε άλλα 150 εκατοµ-
µύρια; Συγχωρείστε µου την ένταση. Κράτησε εγγύηση, όπως
λένε, της ΕΒΖ. Κράτησε εγγύηση ζάχαρη και κράτησε και επιτα-
γές 2,5 εκατοµµύρια ευρώ. Τι άλλο να κάνει; Θα το καταθέσω και
αυτό, γιατί δεν έχει διαβάσει κανείς.

Θα θυµίσω στη Νέα Δηµοκρατία, επειδή µας παίρνει η κάµερα
εδώ πέρα όλους και επειδή δεν είµαστε καλλιτέχνες, τι έλεγε το
2011. Έχω το δελτίο Τύπου, δεν θα το διαβάσω όλο, αλλά θα το
καταθέσω και όποιος θέλει να ασχοληθεί και ανοίξει µία σελίδα
να διαβάσει θα δει τι έλεγε η Νέα Δηµοκρατία το 2011 για την
Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης. Δεν διαβάζω ούτε τα ονόµατα,
γιατί είναι αξιότιµοι συνάδελφοι. Λέει: «Καθίσταται πολύ δύσκολη
η πώληση της ΕΒΖ σε ενδιαφερόµενους ανταγωνιστές εµπόρους
του εξωτερικού.» Έπρεπε να πουληθεί. Λέει: «Το γεγονός ότι
εκατόν πενήντα οκτώ χιλιάδες τόνοι της εθνικής ποσότητας ζά-
χαρης δεν θα παράγονται στην Ελλάδα, αλλά θα εισάγονται από
το εξωτερικό αποτελεί σοβαρό τραύµα για την ελληνική περιφέ-
ρεια». Λέει: «Εάν κλείσει η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης, το κό-
στος στο εισόδηµα και στην απασχόληση στις περιοχές που θα
κλείσει η Βιοµηχανία θα είναι πολλαπλάσιο». Λέει ότι η εταιρεία
δεν πρέπει να κλείσει. Σήµερα ήρθε η Νέα Δηµοκρατία και µας
είπε «µη δώσετε τα λεφτά, για να κλείσει».

Λέει ακόµη: «Πιστεύουµε ότι για λόγους εθνικού συµφέροντος
αλλά και γεωργικού συµφέροντος τα εναποµείναντα εργοστάσια
της Ελληνικής Βιοµηχανία Ζάχαρης πρέπει να συνεχίσουν τη λει-
τουργία τους. Τη στιγµή αυτή που η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχα-
ρης είναι τεχνητά και πρόσκαιρα σε δύσκολη θέση δεν πρέπει να
αλλάξει το ιδιοκτησιακό καθεστώς». Δηλαδή, µας έλεγε το 2011
η αντιµνηµονιακή Νέα Δηµοκρατία να µην την πουλήσουµε, γιατί
θα χαθούν οι θέσεις και να µην κλείσει, γιατί το κόστος είναι πολ-
λαπλάσιο για να τους ξαναβρώ δουλειά. Χαίρω πολύ, οικονοµικά
101, πρώτο έτος! 

Καταθέτω τα έγγραφα όλα τα δάνεια, µακροπρόθεσµο και
βραχυπρόθεσµο δανεισµό, την έκθεση των ορκωτών λογιστών,
τι παραλάβαµε. Όποιος θέλει διαβάζει, όποιος δεν θέλει δεν δια-
βάζει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε παρακάτω. Τι έγινε, δηλαδή, τώρα µε τα µνηµόνια.
Ήρθαν εδώ οι Γερµανοί, οι Γάλλοι, οι Πολωνοί και τι µας είπαν;
Δεν θα παράγετε, θα εισάγετε. Επαναλαµβάνω το πραγµατικό

γεγονός. Στους εκατό χιλιάδες τόνους λέει: «Εγώ δεν µπορώ να
παραγάγω, εγώ εισάγω». Και τότε γιατί σε έχω εκεί; Για να εισά-
γεις; 

Θα τα πούµε για το επιχειρηµατικό πλάνο. Αυτό είναι πραγµα-
τική φωτοτυπία. Οι σύντροφοι έχουν άλλα θέµατα να συζητή-
σουν. 

Ήρθαν οι Γερµανοί και µας πουλούν τη ζάχαρη σαν ελληνική
σε ελληνικό σούπερ µάρκετ. Παρασκευή το κιλό στο Μανχάιµ
Γερµανίας. Ταχυδροµικός κωδικός 60028. Ορίστε τι τραβάµε!

Kαι να θυµίσω σε όποιον καθίσει κάποια στιγµή και πατήσει το
Google τι είναι η «DEGREEZ».  Ήταν η εταιρεία που ιδρύθηκε το
1942, την ιδρύσαν οι Γερµανοί, να µας κάνουν τι στην Ελλάδα;
Και θα µου πείτε, τι σας θυµίζει από τη σηµερινή κατάσταση;
Έβαλαν µια εταιρεία-νταβά στη µέση και τι έκανε; Υποτιµούσε
τα ελληνικά προϊόντα που τα έκλεβαν οι Γερµανοί στην κατοχή
να τα πάνε στη Γερµανία, να τα πουλούν φθηνά για να µπορούν
να τα αγοράσουν οι Γερµανοί και υπερτιµολογούσαν τα γερµα-
νικά στην Ελλάδα. Και τι έκαναν µε αυτόν τον τρόπο; Τα κέρδη
τα κράταγε η εταιρεία και αποπλήρωνε τα χρέη της Γερµανίας.

Θα τα δείτε αυτά στις εξεταστικές που είµαστε µέσα, γιατί
εµείς εδώ δεν ήρθαµε να παίξουµε τόµπολα, ξέρουµε ακριβώς
πώς στήθηκε το παιχνίδι. Και στήνεται µε τον ίδιο τρόπο. Τι µας
κάνουν τώρα; Απαξίωσαν το σύµπαν και σου λέει «εισάγω ζά-
χαρη». Εξαιρετικά! Εγώ, δηλαδή, έχω ένα µάναντζερ σε µια βιο-
µηχανία, ο οποίος δεν θέλει να βρει τρόπο να παράξει, µε
συνεργασία τράπεζας, πολιτείας ή οποιουδήποτε επενδυτή ή
οποιουδήποτε γνώστη της κατάστασης. Ήταν εξαιρετικός ο συ-
νάδελφος του Ποταµιού, ξέρει τη δουλειά. Εγώ ξέρω την άλλη,
αυτός ξέρει την άλλη µισή, µπορεί να συνεργαστούµε. Όµως,
είναι και το άλλο, ότι εγώ κάθοµαι απέξω και κριτικάρω τα
τριάντα. Ναι, εγώ όµως είµαι ΚΚΕ, εγώ, ξέρεις, είµαι µε τον λαό,
σηκώνω το πανό, αλλά ας φύγουν χίλιοι άνθρωποι, ε, δεν πειρά-
ζει θα φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ. Το ΚΚΕ, που είναι σαράντα χρόνια, δεν
έκανε τίποτα να ελέγξει τις προηγούµενες κυβερνήσεις να φέρ-
νουν δέκα παραγγελίες για να µην απολυθούν οι υπάλληλοι για
τους οποίους τόσο πολύ κόπτεσθε; Θα έπρεπε να ασχοληθείτε.
Πέρα από τα πανό, να διαβάσετε και δέκα νούµερα. Ήρθατε εδώ
µόνο για κριτική. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Είσαι άσχετος! Ούτε ξέρεις τι λες
για το ΚΚΕ. Άσχετε! 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Η κριτική, λοιπόν, τελείωσε, η κόκ-
κινη παντιέρα. Θα πείτε ότι θέλω να κλείσει η βιοµηχανία. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Σε πόνεσε…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Εµένα;
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Σε πόνεσε για ό,τι έχει κάνει το

ΚΚΕ για να σωθούν τα τρία εργοστάσια. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Επειδή καταγράφονται όλα, οι ερ-

γαζόµενοι σήµερα βλέπουν ότι εσείς θέλετε να απολύσετε χίλια
εκατό άτοµα και εγώ θέλω να τα κρατήσω. Είναι τόσο απλά τα
πράγµατα, φαίνεται και στα Πρακτικά και στο βίντεο.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Είσαι και ψεύτης! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ψεύτης, συκοφάντης

και ανίδεος! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Η ώρα του «κόκκινου» παιδιού. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Είσαι ψεύτης, συκοφάν-

της και ανίδεος! Το λέει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΚΚΕ και να γραφτεί στα Πρακτικά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Πολύ ωραία, θα γραφτούν όλα
στα Πρακτικά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιος είσαι, ρε φίλε,
που µπορείς να λες ό,τι θες; Είσαι ένας ψεύτης, ένας συκοφάν-
της και ένας ανίδεος! 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Είµαι, είµαι, ναι. 
Να συνεχίσουµε τώρα µε ηρεµία, διότι εδώ η κατάσταση είναι

απλή. Ή σώζουµε την παρτίδα και την πατρίδα όλοι µαζί ή συνε-
χίζουµε να τρώµε λεφτά του δηµοσίου, δηλαδή δικά µου, δικά
σας και όλων. Δηλαδή, εσείς δώσατε λεφτά στις τράπεζες να κε-
φαλοποιηθούν. Εσείς δώσατε λεφτά στον εκκαθαριστή της ΑΤΕ,
τα δίνει να τη σώσει, είναι δικά σας λεφτά και δικά µου. Δικά µας
είναι τα λεφτά και µε ρωτάτε γιατί τα δίνω; Τι να χάσω εκατόν
πενήντα; Σας ξαναλέω, διαβάστε πόσα ακίνητα είναι υποθηκευ-
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µένα. Να τα πάρει η κακιά η τράπεζα; Θέλετε να τα πάρει; Δη-
λαδή, µου λέτε, να µη δώσω τα λεφτά, να κλείσει η εταιρεία, να
χάσουµε όλα τα ακίνητα της Ζάχαρης και να χάσουµε και γύρω
στους εκατό υπαλλήλους. Εξαιρετική εξίσωση! Γι’ αυτό θα µεί-
νετε στο 5%. Τρελαίνοµαι! 

Κλείνω µε το εξής. Πρέπει να ψηφίσουν όλοι και να δουν αυτή
τη δουλειά πραγµατικά σαν να είναι το σπίτι τους, ή η επιχείρησή
τους. Δεν γίνεται να λειτουργούµε µε παντιέρες. Δεν γίνεται
πλέον να λειτουργεί αυτό το κράτος µε πανό. Θα κάτσουν κάτω
όλοι, θα τον στρώσουνε, θα βάλουν το µολύβι και θα πουν βγαί-
νει δεν βγαίνει. Και εγώ αν ακούσω κάποιον και µου πει ότι «εγώ
έχω µάθει να εισάγω και δεν θέλω εκατό χιλιάδες τόνους ζάχαρη
για να σώσω τις θέσεις που καπηλεύεται το ΚΚΕ», ε τότε θα
έχουµε πρόβληµα προσωπικό! 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Τον λόγο έχει
ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης για δε-
καπέντε λεπτά µε ανοχή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ελπίζω ο αγορητής των ΑΝΕΛ να ήταν τόσο φορτι-
σµένος στην τοποθέτησή του εξαιτίας της αγωνίας που εξέ-
φρασε να σώσει την παρτίδα. Όµως, για ποια παρτίδα µιλάµε;
Για την παρτίδα της ζάχαρης ή µόνο για την παρτίδα της χώρας;
Νοµίζω ότι η αγωνία του έχει να κάνει µε όλες αυτές τις πληρο-
φορίες των τελευταίων ηµερών από το χθεσινό Eurogroup, που
θα µπορούσε να το χαρακτηρίσει κανείς ως ενδεικτικό των όσων
πιθανώς θα ακολουθήσουν στη χώρα µας το επόµενο διάστηµα. 

Το δηµοψήφισµα, οι κάλπες, οι κόκκινες γραµµές στα εργα-
σιακά, στο ασφαλιστικό, όπως όλα δείχνουν, αφορούν µόνο την
ελληνική Κυβέρνηση. Σε όλα αυτά προστέθηκαν οι ευρωπαϊκές
κόκκινες γραµµές, οι οποίες αν συνεχίσουν να υφίστανται, θα
οδηγήσουν τη χώρα µας σε άδεια ταµεία, σε πλήρες οικονοµικό
αδιέξοδο.

Χρήµατα χωρίς µεταρρυθµίσεις δεν πρόκειται να λάβει η χώρα
µας, όπως ξεκαθάρισαν στο Eurogroup οι εταίροι. Κι εµείς εδώ
σήµερα, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, µοιράζουµε χρήµατα -
µόνο που τα χρήµατα είναι των Ελλήνων φορολογουµένων-
χωρίς κανένα µεταρρυθµιστικό σχέδιο. Έτσι απλά, συνεχίζουµε
να κερδίζουµε εντυπώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-
λεια το σχέδιο νόµου «Κατεπείγουσα ρύθµιση για τη βιωσιµό-
τητα…» –τι εξαιρετικός τίτλος!- «…της Ελληνικής Βιοµηχανίας
Ζάχαρης και τις ληξιπρόθεσµες οφειλές». Θα αναρωτιέται ο ελ-
ληνικός λαός που µας ακούει: Η βιωσιµότητα της Ελληνικής Βιο-
µηχανίας Ζάχαρης διασφαλίζεται µε µια πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου και µέσα σε δύο άρθρα;

Αγαπητοί συνάδελφοι, επιτέλους πρέπει να µπει τέλος σε αυτό
το επικοινωνιακό παιχνίδι. Μια κυβέρνηση πρώτη φορά Αριστε-
ράς, αντί να καταθέτει νοµοσχέδια για τον εκσυγχρονισµό και
την ανασυγκρότηση του πρωτογενή τοµέα, είναι δυνατόν να προ-
ωθεί µε τόσο επιδερµικό τρόπο διατάξεις, οι οποίες όχι µόνο δεν
εξυγιαίνουν την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης, αλλά την οδη-
γούν σε ζηµιογόνες καταστάσεις που όλοι έχουµε βιώσει;

Θα ήµουν ιδιαίτερα χαρούµενος, κύριε Υπουργέ, ως άνθρω-
πος της αγοράς και της υπαίθρου, αν σήµερα µέσα στην Αί-
θουσα αυτή καταθέτατε ένα σχέδιο νόµου που θα έβαζε τα
θεµέλια για το πώς θα φτιάξουµε έναν εξωστρεφή πρωτογενή
τοµέα, πώς θα ενισχύσουµε την αγροτική µας δυναµική µε ένα
άλλο µοντέλο - πρότυπο για τα ευρωπαϊκά και διεθνή δεδοµένα,
πώς θα χτίσουµε όλοι µαζί µια νέα αγροτική πολιτική, ανταγωνι-
στική στο διεθνές περιβάλλον, η οποία θα τονώσει την εγχώρια
οικονοµία και θα επιτρέψει επιτέλους στη χώρα µας να αντιµε-
τωπίσει το οικονοµικό αδιέξοδο στο οποίο βρίσκεται.

Σε καµµιά περίπτωση δεν αµφισβητώ τη συµβολή της Ελληνι-
κής Βιοµηχανίας Ζάχαρης στον παραγωγικό ιστό της χώρας και
στην ανάγκη που έχει η χώρα να έχει αυτό το προϊόν. Ξαφνικά,
όµως, γεννάται η απορία: Η κεφαλαιουχική ενίσχυση των 30 εκα-
τοµµυρίων ευρώ που θα πάρει η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης,
είναι ικανή για να αντιµετωπίσει η Βιοµηχανία το οικονοµικό της
πρόβληµα και να την κάνει βιώσιµη; Δηλαδή, λύνεται το πρό-

βληµα µε την πρωτοβουλία σας αυτή ή, δυστυχώς, όπως πάντα,
προσπαθούµε τόσα χρόνια να γεµίσουµε ένα πηγάδι χωρίς πάτο;

Απ’ όσο ενηµερωθήκαµε στην επιτροπή, οι βραχυπρόθεσµες
υποχρεώσεις της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης είναι περίπου
48 εκατοµµύρια ευρώ. Από τα 30 εκατοµµύρια που θα δώσετε,
ένα ποσοστό µικρότερο της τάξης του 10% θα δοθεί στους τευτ-
λοπαραγωγούς και στους διανοµείς τευτλών. Τα υπόλοιπα θα
δοθούν σε σέρβικες θυγατρικές, στη ΔΕΠΑ, στην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»
που µάλλον κάνει τη µεταφορά της εταιρείας. 

Και εδώ προκύπτουν διάφορα ζητήµατα, στα οποία θα ανα-
φερθώ εκτενέστερα στη συζήτηση κατ’ άρθρον.

Κύριε Υπουργέ, η ανασυγκρότηση δεν δηµιουργείται από τους
κεφαλαιακούς µόνο πόρους, αλλά και από κεφαλαιακές ιδέες.
Αυτές τις ιδέες δεν τις έχουµε δει από εσάς µέχρι σήµερα, από
τα νοµοσχέδια που έχετε καταθέσει, τα οποία δείχνουν τις προ-
θέσεις σας. Δεν βλέπω να υπάρχει κανένα οργανωµένο σχέδιο
είτε για οποίο πρόβληµα αντιµετωπίζει αυτή η χώρα είτε για το
κεντρικό της πρόβληµα που είναι η διαπραγµάτευση.

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να κάνω δύο παρατηρήσεις. 
Παρατήρηση πρώτη: Κάθε βδοµάδα περιµένουµε να ολοκλη-

ρωθεί η επίµαχη συµφωνία µε τους εταίρους. Κάθε Σαββατοκύ-
ριακο ζούµε στιγµές εθνικής αισιοδοξίας, η οποία στην αρχή της
εβδοµάδας µετριάζεται και στη συνέχεια, µεσοβδόµαδα, κατα-
λήγει σε εθνική απαισιοδοξία.

Αυτή, λοιπόν, η συµφωνία, όπως φαίνεται από τις µέχρι σή-
µερα ενέργειες της Κυβέρνησης, µέχρι τις 30 Ιουνίου που λήγει
η δανειακή µας σύµβαση, θα αιωρείται. Πώς µπορείτε, λοιπόν,
να προωθείτε κεφαλαιακές ενισχύσεις, φοροαπαλλακτικά µέτρα,
όταν δεν έχετε διασφαλίσει για τη χώρα το αυτονόητο, την οµαλή
της χρηµατοδότηση;

Παρατήρηση δεύτερη, επί της διαδικασίας: Ακούσαµε πολλές
φορές από την Πρόεδρο της Βουλής, από την έναρξη της παρού-
σας Κοινοβουλευτικής Περιόδου να τονίζει συνεχώς ότι ποτέ, ότι
δεν πρέπει να κατατίθενται πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Επίσης και ο Πρωθυπουργός, ως Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, µιλούσε συνεχώς για πραξικοπηµατικές τάσεις
της προηγούµενης Κυβέρνησης µε τις πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου και ανέφερε διαρκώς στην Αίθουσα αυτή ότι θα τις
καταργούσε. Υπογράµµιζε, επίσης, συχνά ότι επί της δικής τους
θητείας δεν θα περάσει κανένα σχέδιο νόµου µε τη µορφή του
κατεπείγοντος. 

Μέχρι στιγµής, αν εξαιρέσουµε το νοµοσχέδιο για την ΕΡΤ,
όλη η νοµοθετική διαδικασία της Βουλής έχει διεξαχθεί µε τη
µορφή του κατεπείγοντος και µε πράξεις νοµοθετικού περιεχο-
µένου.

Για τέτοια συνέπεια λόγων και πράξεων µιλάµε.  Και φέρνετε,
κυρία Πρόεδρε, και τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας σε δύσκολη
θέση όταν του ζητάτε να υπογράφει τέτοιες πράξεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εσείς που ευαγγελίζεστε την
πρόοδο, την αλλαγή, την ελπίδα, µε το παρόν σχέδιο νόµου δί-
νετε όντως ελπίδα. Ξέρετε σε ποιους; Στους µεγαλοοφειλέτες
και θα σας εξηγήσω τι θέλω να πω. Στις 20 Μαρτίου ψηφίσαµε
και εµείς, το ΠΑΣΟΚ, τις ρυθµίσεις για την επανεκκίνηση της οι-
κονοµίας, για να δώσουµε µε αυτόν τον τρόπο σε χιλιάδες νοι-
κοκυριά και επιχειρήσεις τη δυνατότητα να ρυθµίσουν σε εκατό
δόσεις χρέη τα οποία αδυνατούσαν να αποπληρώσουν. Διαφω-
νούσαµε ως προς την κατάργηση του πλαφόν τού ενός εκατοµ-
µυρίου. Εσείς αναφέρατε ότι αυτό αφορά ογδόντα έξι περίπου
περιπτώσεις οφειλετών, µε πάνω από 1 εκατοµµύριο. Εσείς, όχι
µόνο σπάσατε το πλαφόν τού ενός εκατοµµυρίου, αλλά δώσατε
µε αυτόν τον τρόπο τη δυνατότητα να διαγραφούν τα πρόστιµα
που είχαν υποβληθεί µε βάση τον ν. 2523/1997, όχι µόνο σε φο-
ρολογούµενους που λόγω οικονοµικής αδυναµίας µέσα σε αυτήν
την κρίση αδυνατούσαν να καταβάλουν τις υποχρεώσεις τους,
αλλά και φοροφυγάδες της προηγούµενης δεκαετίας, σε αυτούς
που έχουν διαπράξει αδικήµατα ιδιάζουσας φοροδιαφυγής, των
πλαστών εικονικών τιµολογίων, της απόκρυψης εισοδήµατος,
της εξαπάτησης των φορολογικών αρχών, της παρεµπόδισης
των φορολογικών ελέγχων, της λειτουργίας κυκλωµάτων µε ψεύ-
τικους αριθµούς φορολογικού µητρώου, για να εισπράττουν επι-
στροφές ΦΠΑ. 
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Με το άρθρο 1β, που ισχυρίζεστε ότι προσπαθείτε να διορθώ-
σετε φορολογικές εκκρεµότητες, θα θέλαµε να σας υπενθυµί-
σουµε ότι όλοι όσοι αδυνατούν να αποπληρώσουν τις
φορολογικές τους υποχρεώσεις µπορούν να ενταχθούν στη ρύθ-
µιση των εκατό δόσεων. Εσείς, όµως, δεν πάτε να σώσετε µόνο
αυτούς. Προσπαθείτε να απαλλάξετε τους µεγαλοοφειλέτες,
χωρίς όρους και κανόνες από ποια πηγή και από πού προέρχεται
η κάθε οφειλή. 

Κάποια στιγµή νοµίζω ότι θα ήταν χρήσιµο, κύριε Υπουργέ, να
φέρετε πραγµατικά οικονοµικά στοιχεία για το τι ακριβώς χαρί-
ζετε και στο τέλος του κύκλου της ρύθµισης ποιο ήταν το ποσό,
πόσους αφορούσε και ποιο ήταν το αποτέλεσµα τελικά το οποίο
προήλθε από τη ρύθµιση αυτή. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ προωθεί αυτές τις αλλαγές. Μια
Κυβέρνηση, η οποία σήκωνε µπαϊράκι και προεκλογικά και µετε-
κλογικά, για την πάταξη της διαφθοράς, της διαπλοκής, της φο-
ροδιαφυγής. Σε όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς
δεν µπορούµε να συναινέσουµε. 

Το ΠΑΣΟΚ στήριξε τον ν. 4321/2015 και προσπάθησε να συµ-
βάλει στη διαµόρφωσή του, παρ’ ότι συζητήθηκε µε τη διαδικα-
σία του κατεπείγοντος, χωρίς να πάρει ουσιαστικές απαντήσεις
σε µια σειρά θεµάτων, ιδίως σε ό,τι αφορά στον τρόπο αντιµε-
τώπισης των µεγαλοοφειλετών. Η ρύθµιση της πράξης νοµοθε-
τικού περιεχοµένου ευνοεί για εµάς µεγαλοοφειλέτες χωρίς
κανόνες και φοροφυγάδες. Καλλιεργεί στην κοινωνία και σε χι-
λιάδες οικονοµικά ασθενείς συµπολίτες µας, που µας ακούν για
µια ακόµη φορά, τη δυσπιστία. Αυτό βέβαια είναι και το πρό-
βληµα του ελληνικού φορολογικού συστήµατος. Γι’ αυτόν τον
λόγο καταψηφίζουµε επί της αρχής το παρόν σχέδιο νόµου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ θα υπερψήφιζε ένα
σχέδιο νόµου το οποίο θα ενίσχυε την τευτλοπαραγωγή, θα προ-
ωθούσε καινοτόµες ιδέες και λύσεις για την παραγωγή ζαχαρο-
τεύτλων και θα θεµελίωνε την παραγωγική ανασυγκρότηση της
χώρας. Δεν µπορούµε πλέον, όταν η χώρα βρίσκεται σε αυτό το
οικονοµικό αδιέξοδο, να δίνουµε 30 εκατοµµύρια ευρώ για να µην
κλείσει, όπως λέτε, η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης -κανένας σε
αυτήν την Αίθουσα δεν επιθυµεί σε καµµία περίπτωση αυτήν την
εξέλιξη- χωρίς να έχουµε φροντίσει ωστόσο για την επόµενη µέρα
της λειτουργίας της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης, για να
πάψει η λειτουργία αυτή να έχει πικρή γεύση για τους φορολο-
γούµενους που θα πληρώσουν τελικά τα 30 εκατοµµύρια ευρώ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
τον κ. Αρβανιτίδη.

Πριν λύσουµε τη συνεδρίαση, πρέπει να ρυθµίσουµε δύο πολύ
σοβαρά πράγµατα. 

Το πρώτο είναι ότι, επειδή κάνουµε τη συζήτηση ενιαία -και επί
της αρχής και επί των άρθρων-, επειδή έχουν γραφτεί τριάντα
τρεις οµιλητές και µε δεδοµένο ότι αύριο το απόγευµα στις
18:00’ έχει οριστεί ειδική συνεδρίαση, πολύ σοβαρή, στην Αί-
θουσα της Ολοµέλειας, πρέπει να ολοκληρωθεί η συζήτηση και
να ψηφιστεί το νοµοσχέδιο µέχρι τις 16:00’. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Μέχρι τις 17:00’ κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Όχι, κύριε Πε-

τράκο. Η αυριανή συνεδρίαση είναι ειδική. Πρέπει να ετοιµαστεί
η Ολοµέλεια, γιατί θα υπάρχουν µεταφραστές, λόγω του ότι η
Βουλή των Ελλήνων υποδέχεται τους επιζώντες των πυρηνικών
ολοκαυτωµάτων της Χιροσίµα και του Ναγκασάκι, που επιβαί-
νουν στο «Πλοίο της Ειρήνης» που έρχεται αύριο. 

Με αυτά τα δεδοµένα λοιπόν προτείνω δύο πράγµατα: Το
πρώτο είναι να περιορίσουµε τον χρόνο των οµιλητών στα έξι
λεπτά και το δεύτερο είναι να υπάρχει µία αυτοσυγκράτηση των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, αλλά και ένας περιορισµός
στον χρόνο που έχει καθοριστεί. Και αν τα πάµε καλά και δεν
έχουµε άλλα προβλήµατα, νοµίζω ότι θα καταφέρουµε να
ολοκληρώσουµε σε έξι ώρες ακριβώς.  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Παρακαλώ,
κύριε Χατζηδάκη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν είµαι φυσικά εξουσιο-
δοτηµένος να µιλήσω εξ ονόµατος της Νέας Δηµοκρατίας, όµως
ως εισηγητής θα ήθελα να σας πω, πρώτον, ότι απόψε δεν κάναµε
-κανένας από τους εισηγητές- κάποια αναφορά στις τροπολογίες.
Θα πρέπει, λοιπόν, µε κάποιον τρόπο να διασφαλιστεί ότι αύριο
θα µιλήσουµε οι εισηγητές για τις τροπολογίες. Δεν ξέρω τι θα
κάνουν οι υπόλοιποι συνάδελφοι, αλλά οι εισηγητές πρέπει
οπωσδήποτε να µιλήσουν. 

Δεύτερον, θα ήθελα να πω κάτι ακόµα πιο «προχωρηµένο»,
µήπως έρθουµε και την Πέµπτη. Καθώς, από όσο ξέρω, την
Πέµπτη δεν υπάρχει κάποια συνεδρίαση της Ολοµέλειας της
Βουλής, εάν τυχόν αύριο δεν καταστεί δυνατόν να τελειώσει η
συνεδρίαση µέχρι τις 16.00’, µπορεί να προβλεφθεί να συνεχιστεί
και την Πέµπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ωραία, τον
λόγο έχει ο κ. Κουτσούκος. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, για την ειδική
συνεδρίαση αύριο και τη σηµασία της συµφωνούµε. 

Προσέξτε τώρα το εξής. Με τον τρόπο που το είπατε, δεν θα
έχουν τη δυνατότητα να µιλήσουν οι εισηγητές επί των άρθρων.
Αυτό θα µπορούσαµε να το αντιµετωπίσουµε ενοποιώντας τη
συζήτηση, αλλά υπάρχει και το θέµα των τροπολογιών που έθεσε
ο κ. Χατζηδάκης. 

Κατά συνέπεια, σε κάποια φάση της διαδικασίας πρέπει να
δώσετε τον λόγο στους εισηγητές να τοποθετηθούν αναλυ-
τικότερα -το είπαν πολλοί- επί των άρθρων και επί των
τροπολογιών, συνεχίζοντας τον κατάλογο. 

Και αν οι συνάδελφοι που έχουν δηλώσει να µιλήσουν, συν τη
διαδικασία των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων κλπ, µας
οδηγήσει στις 16.00’ να µην έχουµε ολοκληρώσει, θα µπορούσε
το Προεδρείο µε µία σχετική ευελιξία να αποφασίσει να
ολοκληρώσουµε τη συζήτηση την Πέµπτη. 

Γιατί θεωρώ ότι σε µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, που
έρχεται µετά από ενάµιση µήνα για να κυρωθεί, το να
στερήσουµε τον λόγο από τους συναδέλφους, ακριβώς επειδή
έχουµε περιορισµό του χρόνου, είναι λάθος. 

Αυτή είναι µία πρώτη εκτίµηση. Ας το δει το Προεδρείο και ας
το λύσουµε αύριο. Δεν είναι ανάγκη να το λύσουµε απόψε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Τον λόγο έχει
η κ. Βαλαβάνη. 

ΟΛΓΑ - ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός
Οικονοµικών): Υπάρχει το εξής πρόβληµα: Οι τροπολογίες, οι
οποίες συζητούνται αύριο, συγκεκριµένα ένας αριθµός από
αυτές, τουλάχιστον από τη δική µου µεριά οι περισσότερες,
έχουν να κάνουν µε τις φορολογικές δηλώσεις, οι οποίες πρέπει
να ανοίξουν -δηλαδή θέλουµε να ανοίξουν- την Πέµπτη. Για να
ανοίξουν την Πέµπτη, πρέπει να ολοκληρωθεί η διαδικασία
αύριο. Αλλιώς, δεν υπάρχει τέτοια δυνατότητα. 

Θα παρακαλούσα πάρα πολύ να κάνουµε ό,τι µπορούµε, έστω
και λίγο να το πάµε µέχρι τις 17.00’ η ώρα, για να µπορέσει να
ολοκληρωθεί η διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ωραία.
Τον λόγο έχει ο κ. Αποστόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας):
Κυρία Πρόεδρε, πέραν του ότι ειδικά µία τροπολογία πρέπει αύριο
να τελειώσει οπωσδήποτε –είναι αυτή που αφορά τους αγρότες,
όλοι την ξέρετε- το άλλο που έχω να πω είναι ότι τα δύο άρθρα
ουσιαστικά οι εισηγητές και οι οµιλητές νοµίζω ότι τα έχουν
εξαντλήσει. Δεν έχουµε εδώ πολλά άρθρα, ώστε να πούµε ότι θα
κάνουµε ειδική συζήτηση. Μεταξύ µας είµαστε τώρα.

Άρα, στη συζήτηση θα κάνουν τοποθέτηση οπωσδήποτε οι
εισηγητές επί των άρθρων και επί των τροπολογιών µέσα σε ν
χρόνο που νοµίζω ότι µπορούµε να τον βρούµε. Όµως πρέπει να
τελειώσουµε, γιατί είναι επείγον, κύριε Χατζηδάκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ωραία, λοιπόν,
νοµίζω ότι και µετά τις εξηγήσεις που δόθηκαν, πρέπει να
τελειώσουµε αύριο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Με συγχωρείτε, κυρία Πρόεδρε. Αν
οι πρώτοι οµιλητές είναι εδώ, µήπως τώρα αυτή τη στιγµή να
πούµε οι τρεις-τέσσερις πρώτοι ότι ξεκινάµε στις 9.30’, για να
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κερδίσουµε λίγο χρόνο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ναι, αλλά δεν

είναι κανένας εδώ. Εγώ λέω το εξής. Άµα κρατηθεί αύριο µία
διαδικασία σφικτή µε τη δυνατότητα να τοποθετηθούν οι
εισηγητές για τις τροπολογίες –αλίµονο, κύριε Κουτσούκο, δεν
το συζητάµε αυτό- αλλά µε έναν περιορισµό και µε µία καλή
διαχείριση, µπορούµε να τελειώσουµε αύριο γύρω στις 16.00’.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 1:00’  λύεται η συνε-
δρίαση για σήµερα Τετάρτη 13 Μαΐου 2015 και ώρα 10:00’ µε αν-
τικείµενο εργασιών του σώµατος: συνέχιση της συζήτησης επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση της από 27 Μαρτίου 2015
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσα ρύθµιση για
τη βιωσιµότητα της «’Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης Α.Ε.» και
τις ληξιπρόθεσµες οφειλές» (Α’35)», σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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